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Επενδύσεων «Κύρωση της Προγραµµατικής Σύµβασης της
παρ. 4 του άρθρου 155 του ν. 4759/2020 µεταξύ του Ελληνι-
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3. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
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Αθήνα, σήµερα στις 13 Ιουλίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.18’συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 12-7-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά των ΡΞ’, ΡΞΑ’, ΡΞΒ’συνεδριάσεών του, της
Τρίτης 12 Ιουλίου 2022, καθ’ ό µέρος αφορά: 1. Την Ειδική Ηµε-
ρήσια Διάταξη για την «Κλήρωση ενώπιον της Ολοµέλειας της
Βουλής, από τον Πρόεδρό της, µεταξύ των µελών του Αρείου
Πάγου, του Συµβουλίου της Επικρατείας και της Εισαγγελίας του
Αρείου Πάγου για την ανάδειξη δεκατριών τακτικών και έξι ανα-
πληρωµατικών µελών του αρµοδίου Ειδικού Δικαστηρίου, καθώς
και του ασκούντος καθήκοντα εισαγγελέα και του αναπληρωτή
του, σύµφωνα µε τα άρθρα 86 παρ. 4 του Συντάγµατος, 158 παρ.
1 και 2 του Κανονισµού της Βουλής και 12 του ν. 3126/2003 «Ποι-
νική ευθύνη των Υπουργών» όπως ισχύουν, µετά από την έκδοση
του µε αριθµό 25/2022 Βουλεύµατος του Δικαστικού Συµβουλίου
του άρθρου 86 παράγραφος 4 του Συντάγµατος, σύµφωνα µε το
οποίο παραπέµπεται σε δίκη ο πρώην Αναπληρωτής Υπουργός
Δικαιοσύνης κ. Δηµήτριος Παπαγγελόπουλος ενώπιον του Ειδι-
κού Δικαστηρίου για αξιόποινες πράξεις κατά την άσκηση των
καθηκόντων του.» 2. Την Ειδική Ηµερήσια Διάταξη για την «Κλή-
ρωση ενώπιον της Ολοµέλειας της Βουλής, από τον Πρόεδρό
της, µεταξύ των µελών του Αρείου Πάγου, του Συµβουλίου της
Επικρατείας και της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου για την ανά-
δειξη δεκατριών τακτικών και έξι αναπληρωµατικών µελών του
αρµοδίου Ειδικού Δικαστηρίου, καθώς και του ασκούντος καθή-
κοντα εισαγγελέα και του αναπληρωτή του, σύµφωνα µε τα
άρθρα 86 παρ. 4 του Συντάγµατος, 158 παρ. 1 και 2 του Κανονι-
σµού της Βουλής και 12 του ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των
Υπουργών» όπως ισχύουν, µετά από την έκδοση του µε αριθµό
4/2022 Βουλεύµατος του Δικαστικού Συµβουλίου του άρθρου 86
παράγραφος 4 του Συντάγµατος, σύµφωνα µε το οποίο παρα-
πέµπεται σε δίκη ο πρώην Υπουργός Επικρατείας από 23-09-
2015 έως 05-11-2016 και εν συνεχεία Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης έως τις 09-07-2019, κ. Νικό-
λαος Παππάς ενώπιον του Ειδικού Δικαστηρίου για αξιόποινη
πράξη κατά την άσκηση των καθηκόντων του.» 3. Την ψήφιση στο
σύνολο του σχεδίου νόµου: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµο-
θεσία της Οδηγίας (ΕΕ) 2020/262 του Συµβουλίου της 19ης Δε-
κεµβρίου 2019 για τη θέσπιση του γενικού καθεστώτος των
ειδικών φόρων κατανάλωσης (αναδιατύπωση) (L 58), άσκηση της
τελωνειακής αντιπροσώπευσης και ρύθµιση επαγγέλµατος τε-

λωνειακού αντιπροσώπου, λοιπές τελωνειακές και φορολογικές
ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις»)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της επί
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων:
«Κύρωση της Προγραµµατικής Σύµβασης της παρ. 4 του άρθρου
155 του ν. 4759/2020 µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και των
ανωνύµων εταιρειών µε διακριτικό τίτλο «ΜΕΤΑΒΑΣΗ Α.Ε.» και
«ΔΕΗ Α.Ε.».

Επίσης, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Μετα-
νάστευσης και Ασύλου, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, οι Υπουργοί Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Εσωτερικών κατέθεσαν
την 12-7-2022 σχέδιο νόµου: «Εθνικό Σύστηµα Επιτροπείας και
Πλαίσιο Φιλοξενίας Ασυνόδευτων Ανηλίκων».

Πιστεύοντας ότι εκπροσωπώ όλες τις πτέρυγες της Βουλής,
η Βουλή καταδικάζει, όπως και για οποιοδήποτε άλλο µέσο ενη-
µέρωσης, την τροµοκρατική ενέργεια που έγινε χθες το βράδυ
στο γκρουπ του «REAL FM», χωρίς κανέναν αστερίσκο. Απόλυτη
καταδίκη. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων: «Νέοι Ορίζοντες στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύ-
µατα: Ενίσχυση της ποιότητας, της λειτουργικότητας και της
σύνδεσης των ΑΕΙ µε την κοινωνία και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 6 Ιουλίου 2022 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο έως
τρεις συνεδριάσεις εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων
και των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρο-
νικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Επί της βασικής αυτής εισήγησης υπάρχει διαφωνία; 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-

ρούσα να κάνω µια διαδικαστική πρόταση; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Καληµέρα σε όλους τους συ-

ναδέλφους. 
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να παρακαλέσω, επειδή πρόκειται

για ένα νοµοσχέδιο που πραγµατικά είναι ποταµός -κοντεύουµε

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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τα 464 άρθρα- να δοθεί η δυνατότητα, αν γίνεται, στους εισηγη-
τές εκτός από την πρώτη πολιτική τοποθέτηση που θα κάνουν
να µιλήσουν για λίγο για κάποια άρθρα χωρίς η διαδικασία αυτή
να δηµιουργήσει πρόβληµα στη ροή της συζήτησης, όπως την
έχετε περιγράψει. Να έχουµε, δηλαδή, τη δυνατότητα για µια
δεύτερη τοποθέτηση που δεν θα είναι η δευτερολογία µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς, αυτό που
ζητάτε, κυρία Κεφαλίδου, δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό.
Το ξέρετε. Είστε από τις καλές και παλιές συναδέλφους. Έχετε
δευτερολογία επτάµισι λεπτά. Και σίγουρα επειδή ως παλιός κοι-
νοβουλευτικός έχω δει το µέγεθος του νοµοσχεδίου, σε εσάς
τους εισηγητές και στους ειδικούς ακροατές στην πρωτολογία

σας υπάρχει η αντίστοιχη σχετική ανοχή χωρίς να χρεώνεται στη
δευτερολογία σας. Οπότε θα έχετε ολόκληρη τη δευτερολογία
σας για αύριο ή όποτε θέλετε να τη χρησιµοποιήσετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να καταθέσω ένσταση αντισυνταγµατικότητας, κατά το

άρθρο 100 του Κανονισµού της Βουλής, για το νοµοσχέδιο που
θα συζητήσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας του ΣΥΡΙΖΑ, της οποίας
το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Φέρτε την έν-
στασή σας για να µοιραστεί και να τη διαβάσουν και οι εκπρό-
σωποι των άλλων κοµµάτων. 

Θα ξεκινήσουµε µε τους δύο γενικούς εισηγητές και όταν ολο-
κληρωθεί η οµιλία του δεύτερου γενικού εισηγητή, δηλαδή του
εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Φίλη, θα διακόψω για να συζητή-
σουµε την ένσταση της αντισυνταγµατικότητας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής από τη Νέα Δηµοκρατία, ο

συνάδελφος κ. Ξενοφώντας Μπαραλιάκος.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, βρισκόµαστε εδώ σήµερα για να παρουσιάσουµε το νέο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας µε τίτλο: «Νέοι Ορίζοντες
στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα» το οποίο εντάσσεται στο
ολοκληρωµένο εκπαιδευτικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας.
Επιχειρεί βαθιές τοµές για τα ελληνικά πανεπιστήµια. Φιλοδοξεί
να θεραπεύσει παθογένειες δεκαετιών και υλοποιεί τις προεκλο-
γικές δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη έτσι
όπως τις επεξεργάστηκαν και τις διαµόρφωσαν η Υπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, κ. Νίκη Κεραµέως και ο Υφυπουργός
αρµόδιος για την ανώτατη εκπαίδευση κ. Άγγελος Συρίγος. 

Το νοµοσχέδιο, εκτός από γενναία µεταρρυθµιστικό, είναι κοµ-
βικό για δύο λόγους. Αφορά τα πανεπιστήµια που αποτελούν
τους βασικούς φορείς γνώσης έρευνας και κοινωνικής κινητικό-
τητας και τους νέους. Αν ήθελε κανείς να συνοψίσει το µέλλον
της Ελλάδας, νοµίζω ότι οι δύο αυτές έννοιες θα αρκούσαν: πα-
νεπιστήµια και νέοι. 

Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού ει-
σέλθουµε στις κύριες ρυθµίσεις που προτείνει το νοµοσχέδιο να
σταθώ σε ένα σηµείο το οποίο είναι αποκαλυπτικό και αποδει-
κνύει το θετικό αποτύπωµα που αφήνει στην κοινωνία το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο. 

Όπως όλοι γνωρίζουµε το νοµοσχέδιο προκάλεσε πολλά δη-
µοσιεύµατα, πυροδότησε σκληρά debates και δεν έλειψαν τα
fake news, οι χυδαιότητες των τελευταίων ηµερών από στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ και, φυσικά, η παραπληροφόρηση. Είναι άλλωστε
προσφιλής µέθοδος κοµµάτων της Αντιπολίτευσης ελλείψει στέ-
ρεης και σοβαρής επιχειρηµατολογίας. 

Παρά ταύτα, παρά το κλίµα σκληρής αντιπαράθεσης που συγ-
κεκριµένοι κύκλοι προσπάθησαν να καλλιεργήσουν από µικρο-
πολιτικές σκοπιµότητες, τα ευρήµατα της πρόσφατης
δηµοσκοπικής έρευνας της εταιρείας «MARC» για λογαριασµό
της εφηµερίδας «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» που αφορούσε στις αλλαγές
στην παιδεία που προωθεί το σηµερινό νοµοθέτηµα, είναι ιδιαί-
τερα εντυπωσιακά. 

Η συντριπτική πλειοψηφία των συµπολιτών µας που ψηφίζουν
ΚΙΝΑΛ - ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ συνυπογράφουν τη νέα σελίδα στα
ΑΕΙ. Αναφέρω χαρακτηριστικά ότι µε την ενίσχυση της πρακτικής
άσκησης φοιτητών ώστε να αποκτήσουν εργασιακή εµπειρία
συµφωνεί το 80,4% των ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ και το 80,8%
των ψηφοφόρων του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. Με το νέο σύστηµα επιλο-
γής καθηγητών συµφωνεί το 74,9% των ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ
και το 79,1% του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. Για τις start-up επιχειρήσεις
φοιτητών στα ελληνικά πανεπιστήµια και την υποστήριξη της επι-
χειρηµατικότητας των νέων, θετικό είναι το 75% των ψηφοφόρων
του ΚΙΝΑΛ και το 70,4% των ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ. Για τη δυ-
νατότητα απόκτησης πτυχίου σε δύο σχετικές επιστήµες -για πα-
ράδειγµα µαθηµατικά και οικονοµικά- καθώς και για το ελληνικό
«ERASMUS», για την κινητικότητα των φοιτητών µεταξύ ελληνι-
κών πανεπιστηµίων σε προγράµµατα που τους ενδιαφέρουν,
συµφωνεί το 75% σχεδόν των ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ και το
66,7% του ΠΑΣΟΚ – ΚΙΝΑΛ, ενώ τη θέσπιση ενιαίου ψηφοδελτίου
στις φοιτητικές εκλογές επικροτεί το 50,4% των ψηφοφόρων του
ΣΥΡΙΖΑ και το 78,2% των ψηφοφόρων του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. 

Και τα αναφέρω όλα αυτά στην αρχή της εισήγησής µου για
να αποδείξω ότι το µεγάλο µέρος της κοινωνίας, υπερκοµµατικά
και πάνω και πέρα από ιδεολογίες και µικροσυµφέροντα, είναι
υπέρ των αλλαγών που εισηγούµαστε. 

Ας δούµε, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. Γιατί η σηµερινή

Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε πρωτοβου-
λία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη φέρνει προς ψή-
φιση το νέο νοµοσχέδιο για την παιδεία; Γιατί είναι αναγκαίος
ένας νέος νόµος-πλαίσιο; Το εν λόγω νοµοθέτηµα έχει ως στόχο
τη δυναµική προσαρµογή του ελληνικού πανεπιστηµίου στις σύγ-
χρονες ανάγκες της κοινωνίας, την παροχή νέων δυνατοτήτων
στα πανεπιστήµια, στους φοιτητές, στους πανεπιστηµιακούς,
στους πολίτες µας. Αποσκοπεί στην προσαρµογή στις ευρωπαϊ-
κές και διεθνείς εξελίξεις, την επίλυση χρόνιων ζητηµάτων που
ήταν αρρύθµιστα ή µερικώς ρυθµισµένα, αλλά και την κωδικο-
ποίηση της υφιστάµενης κατακερµατισµένης νοµοθεσίας για την
παροχή ενός ολοκληρωµένου πλαισίου.

Θέλουµε και διεκδικούµε πανεπιστήµια αυτόνοµα, ευέλικτα,
εξωστρεφή, αποτελεσµατικά, ανταγωνιστικά και αξιοκρατικά.
Ενισχύουµε την αποκέντρωση των αρµοδιοτήτων από το Υπουρ-
γείο προς τα ίδια τα πανεπιστήµια, την διεπιστηµονικότητα, την
κινητικότητα φοιτητών και ερευνητών, την ανάπτυξη συνεργα-
σιών, την παραγωγή γνώσης, έρευνας και καινοτοµίας προς όφε-
λος, πάντα, της κοινωνίας. 

Τα οφέλη που κοµίζει το νέο νοµοσχέδιο λειτουργούν ως πολ-
λαπλασιαστές προόδου και ανάπτυξης. Ο νέος νόµος-πλαίσιο
αναβαθµίζει την ποιότητα των πανεπιστηµίων, καθιστά πιο σύγ-
χρονα και ελκυστικά τα προγράµµατα σπουδών, διασφαλίζει
έναν αξιοκρατικό, διαφανή και αντικειµενικό µηχανισµό εκλογής
και εξέλιξης των καθηγητών. Ενισχύεται η επιστηµονική έρευνα
και διευκολύνεται η ερευνητική δραστηριότητα. Διασφαλίζεται η
καλύτερη λειτουργία των πανεπιστηµίων και επιλύονται οι παθο-
γένειες του υφιστάµενου µοντέλου διοίκησης. Αλλάζει ο στρα-
τηγικός σχεδιασµός των πανεπιστηµίων. 

Τα πανεπιστήµια έρχονται πιο κοντά στην κοινωνία και τις
ανάγκες της και ενισχύεται η διεθνοποίησή τους. Τέλος, θεσπί-
ζεται η αυτοδίκαιη ακαδηµαϊκή αναγνώριση των κοινών προγραµ-
µάτων σπουδών από τον ΔΟΑΤΑΠ, χωρίς χρονοβόρες διαδικα-
σίες και τη βάσανο της γραφειοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ορισµένοι προσήψαν στο
Υπουργείο Παιδείας ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί να
υπερρυθµίσει την πανεπιστηµιακή ζωή, θυσιάζοντας τη λειτουρ-
γικότητα και την αποτελεσµατικότητα στο βωµό της γραφειοκρα-
τίας και του συγκεντρωτισµού. Είναι όµως έτσι; Ή µήπως
συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο; 

Το νέο νοµοσχέδιο ευνοεί την αυτονοµία και την αποκέντρωση
και ενισχύει το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων. Μεταφέρει
εξουσίες από κεντρικές υπηρεσίες -και δη από το Υπουργείο Παι-
δείας- προς τα πανεπιστήµια, προκειµένου να λαµβάνουν τα ίδια
αποφάσεις σύµφωνα µε τις ανάγκες τους, τα ιδιαίτερα χαρακτη-
ριστικά τους και τη φυσιογνωµία τους. Ενδεικτικά, µπορώ να ανα-
φέρω ότι µε το υφιστάµενο καθεστώς προβλέπεται η ίδρυση
Πανεπιστηµιακού Ερευνητικού Κέντρου µε νόµο και µόνο για
συγκεκριµένα ΑΕΙ. Με το νέο νοµοσχέδιο δίδεται η δυνατότητα
ίδρυσης Πανεπιστηµιακού Κέντρου Έρευνας και Καινοτοµίας µε
απόφαση συγκλήτου του ΑΕΙ. Με τα όσα ισχύουν σήµερα, προ-
βλέπεται η λειτουργία µόνο ενός προγράµµατος σπουδών στο
πλαίσιο του τµήµατος -υπάρχει, δηλαδή, πλήρης ταύτιση του
τµήµατος µε ένα µεταπτυχιακό πρόγραµµα σπουδών- ενώ αντι-
θέτως το νέο νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα ίδρυσης περισσό-
τερων προγραµµάτων σπουδών πρώτου κύκλου του ίδιου
τµήµατος, εφόσον υπάρχουν οι διαθέσιµοι πόροι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο είναι καταλύτης
και για την εξωστρέφεια του ελληνικού πανεπιστηµίου γιατί δίνει
τη δυνατότητα να θεσπίζονται προγράµµατα σπουδών που επι-
τρέπουν συνεργασίες µε πανεπιστήµια και φοιτητές του εξωτε-
ρικού, να ιδρύονται παραρτήµατα ΑΕΙ στο εξωτερικό. Προβλέ-
πεται η συµµετοχή ανθρώπων από το εξωτερικό σε όργανα διοί-
κησης του πανεπιστηµίου. Ενισχύονται τα πανεπιστηµιακά εργα-
στήρια και η έρευνα. Θεσπίζεται η εξ αποστάσεως εκπαίδευση.
Η πρακτική άσκηση δύναται να διεξάγεται και σε φορείς της αλ-
λοδαπής. Προβλέπεται παράλληλη απασχόληση µελών διδακτι-
κού ερευνητικού προσωπικού σε ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα. Θεσπίζεται ο θεσµός του Έλληνα συνεργαζόµενου κα-
θηγητή από πανεπιστήµια του εξωτερικού, ενώ γίνεται πιο γρή-
γορη και αποτελεσµατική η αναγνώριση πτυχίων του εξωτερικού
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από τον ΔΟΑΤΑΠ µε την ίδρυση του Εθνικού Μητρώου Αναγνω-
ρισµένων Ιδρυµάτων της αλλοδαπής και του Εθνικού Μητρώου
Τύπων Τίτλων Σπουδών Αναγνωρισµένων Ιδρυµάτων της αλλο-
δαπής. 

Με το νέο νόµο-πλαίσιο των 464 άρθρων εισάγεται ένα νέο
µοντέλο διοίκησης των ελληνικών πανεπιστηµίων, µε στόχο την
ενίσχυση της συλλογικότητας, της λογοδοσίας, της εξωστρέ-
φειας και της αποτελεσµατικότητας στον τρόπο λήψης αποφά-
σεων των ΑΕΙ. Θεσµοθετείται το συµβούλιο διοίκησης του
πανεπιστηµίου, το οποίο αποτελείται από έξι εσωτερικά µέλη που
εκλέγονται από το σύνολο των µελών ΔΕΠ του ΑΕΙ και πέντε εξω-
τερικά µέλη, που επιλέγονται µε αυξηµένη πλειοψηφία από τα
αναδειχθέντα εσωτερικά µέλη. Το συµβούλιο διοίκησης ασκεί κυ-
ρίως διοικητικές, οικονοµικές, διαχειριστικές και στρατηγικές αρ-
µοδιότητες. Ο πρύτανης εκλέγεται µε αυξηµένη πλειοψηφία από
τα µέλη του συµβουλίου διοίκησης, του οποίου είναι και πρό-
εδρος. Επιλέξιµοι για τη θέση του πρύτανη είναι τα έξι εσωτερικά
µέλη του συµβουλίου. Δίνεται η δυνατότητα επιλογής εκτελεστι-
κού διευθυντή, ο οποίος επιλέγεται από το συµβούλιο διοίκησης,
κατόπιν δηµόσιας πρόσκλησης για στελέχη αυξηµένων προσόν-
των εντός ή εκτός του ΑΕΙ, µε θητεία παράλληλη µε αυτή του
συµβούλου. 

Το νέο µοντέλο διοίκησης επιλύει χρόνιες παθογένειες του
υφιστάµενου µοντέλου, όπως το ισχύον συγκεντρωτικό σύστηµα
µε ισχυρό µονοπρόσωπο όργανο τον πρύτανη. Θεσπίζονται φίλ-
τρα συλλογικότητας, λογοδοσίας και διαφάνειας, αξιοκρατίας,
εξωστρέφειας, αυτονοµίας και αποκέντρωσης. Οι παραπάνω
προτάσεις ευθυγραµµίζουν το πανεπιστηµιακό µοντέλο διοίκη-
σης µε διεθνείς καλές πρακτικές, καθώς πολλά πανεπιστήµια του
εξωτερικού διαθέτουν συλλογικό ανώτατο όργανο διοίκησης αν-
τίστοιχο του συµβουλίου διοίκησης του οποίου είναι µέλος και ο
πρύτανης. 

Σε αυτό το σηµείο, καλό είναι να ξεκαθαρίσουµε ένα ακόµα
µέρος του νοµοσχεδίου το οποίο απασχόλησε έντονα την κοινή
γνώµη και έγινε πολλή κουβέντα γι’ αυτό, ειδικά, στη φοιτητική
κοινότητα. Ξεκάθαρα, λοιπόν, τονίζουµε ότι αλλάζει µεν ο τρόπος
της συµµετοχής και εκπροσώπησης των φοιτητών στα πανεπι-
στηµιακά όργανα, η φωνή των φοιτητών δυναµώνει και γίνεται
πιο ισχυρή και αποτελεσµατική και ότι οι φοιτητικές παρατάξεις
δεν καταργούνται.

Οι παρατάξεις παραµένουν, οι ιδεολογίες που εκφράζουν το
ίδιο, όµως, θα δίνεται η δυνατότητα µε τον νέο τρόπο εκλογικής
διαδικασίας στους φοιτητές να επιλέγουν τους καλύτερους εκ-
προσώπους τους από ένα ενιαίο ψηφοδέλτιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι γονείς και οι φοιτητές ενδια-
φέρονται για το σηµαντικό, για το καίριο, για το ουσιώδες. Και
αυτό δεν είναι άλλο από το να µπορούν κατά τη διάρκεια των
σπουδών τους τα παιδιά µας να πάρουν αυτά τα εφόδια, ώστε
να είναι ανταγωνιστικοί αύριο στην αγορά εργασίας και τα πτυχία
τους να έχουν αντίκρισµα στην εσωτερική και στη διεθνή οικο-
νοµία. Και όλα αυτά τα διασφαλίζει το παρόν νοµοσχέδιο.

Επισηµαίνω επιγραµµατικά κάποιες από τις πολιτικές του που
αναβαθµίζουν την καθηµερινότητα των φοιτητών:

Ελληνικό «ERASMUS»: Λίγες µέρες πριν γιορτάστηκαν, παρου-
σία του Έλληνα Πρωθυπουργού, τα τριάντα πέντε χρόνια
«ERASMUS» στο Ζάππειο. Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου θε-
σπίζεται εσωτερικό «ERASMUS» για να πάρουν νέες εµπειρίες οι
νέοι µας, να γνωρίσουν τα ελληνικά πανεπιστήµια και την Ελλάδα
µας καλύτερα. Θεσπίζεται ελευθερία επιλογής µαθηµάτων στα
προπτυχιακά προγράµµατα σπουδών από προγράµµατα σπου-
δών άλλων τµηµάτων της ίδιας σχολής ή άλλης σχολής εντός
του ιδρύµατος. Για παράδειγµα ένας φοιτητής του Τµήµατος
Κοινωνικών Επιστηµών στο Πάντειο Πανεπιστήµιο θα µπορεί να
παρακολουθεί µαθήµατα από άλλα τµήµατα της ίδιας σχολής ή
άλλων σχολών.

Επαγγελµατικά µεταπτυχιακά: Θα δίνεται η δυνατότητα ίδρυ-
σης επαγγελµατικών µεταπτυχιακών για το προσωπικό ιδιωτικών
φορέων κατόπιν σύνταξης συµφώνου συνεργασίας µε τους εν
λόγω ιδιωτικούς φορείς σύµφωνα µε τις απαιτήσεις της αγοράς
εργασίας για πιο εξειδικευµένα αντικείµενα.

Εξ αποστάσεως εκπαίδευση, κυρίως στα µεταπτυχιακά και στα

κοινά προγράµµατα σπουδών ή στα προπτυχιακά σε έκτακτες
καταστάσεις: Η εµπειρία της πρόσφατης υγειονοµικής κρίσης
και των περιοριστικών µέτρων που έπρεπε να ληφθούν κατέστη-
σαν σαφές, µε τον πλέον επιτακτικό τρόπο, την αξία της εξ απο-
στάσεως εκπαίδευσης.

Βιοµηχανικά διδακτορικά: Ένας υποψήφιος διδάκτορας θα
µπορεί να συνεργαστεί µε µια επιχείρηση για την εκπόνηση έρευ-
νας που θα αξιοποιηθεί στην παραγωγή ενισχύοντας τον ρόλο
των πανεπιστηµίων στην ανάπτυξη της τοπικής και εθνικής οικο-
νοµίας.

Δυνατότητα δηµιουργίας θερµοκοιτίδων νεοφυών επιχειρή-
σεων στα ΑΕΙ για φοιτητές, διδάκτορες, µετα-διδάκτορες του πα-
νεπιστηµίου: Τα ΑΕΙ θα µπορούν να στεγάσουν την οµάδα ώστε
να αποκτήσει έναν χώρο εργασίας αλλά και έναν χώρο συναντή-
σεων µε συνεργάτες, µε φορείς και ενδεχόµενα και µε πιθανούς
χρηµατοδότες. Η οµάδα θα µπορεί να αξιοποιήσει τον εργαστη-
ριακό εξοπλισµό των ΑΕΙ, για παράδειγµα έναν 3D printer, ενώ
µέλη ΔΕΠ µπορεί να ενδιαφέρονται να καθοδηγήσουν την οµάδα
αυτή ως µέντορες.

Όλες οι παραπάνω προβλέψεις, και πολλές ακόµα, δεν διευ-
κολύνουν και δεν εµπλουτίζουν µόνο την καθηµερινότητα των
φοιτητών, αλλά ενισχύουν παράλληλα τη διασύνδεση των πανε-
πιστηµίων µε τον επιχειρηµατικό κόσµο και την αγορά εργασίας.
Τα πανεπιστήµια γίνονται πλέον ανοιχτά και εξωστρεφή και αυτό
έχει ως αποτέλεσµα τα οφέλη της γνώσης και της έρευνας να
διαχέονται στην κοινωνία.

Το νέο νοµοσχέδιο πρώτιστα έχει το βλέµµα στραµµένο προς
την ελληνική κοινωνία. Ενίσχυση της οικονοµικής αξιοποίησης
σηµαίνει και πιο εύκολη κοινωνική ένταξη και πιο οµαλή κοινωνι-
κοποίηση. Για παράδειγµα τα µέλη ενός πανεπιστηµιακού εργα-
στηρίου ψυχολογίας µπορούν να παρέχουν δωρεάν υπηρεσίες
συµβουλευτικής ψυχολογίας σε ευάλωτες οµάδες, όπως και τα
µέλη ενός πανεπιστηµιακού εργαστηρίου Νοµικής µπορούν να
παρέχουν νοµικές συµβουλές σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις για
θέµατα GDPR.

Θεσπίζεται επιτροπή ισότιµης πρόσβασης ατόµων µε αναπη-
ρία και ατόµων µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Για πρώτη
φορά προβλέπεται από το νέο νοµοσχέδιο µέριµνα από την
πλευρά της πανεπιστηµιακής κοινότητας για χάραξη και υλοποί-
ηση ισότιµης πρόσβασης των ΑΜΕΑ και των ατόµων µε ειδικές
εκπαιδευτικές ανάγκες και την εφαρµογή µέτρων ισότιµης πρό-
σβασής τους σύµφωνα µε τα διεθνή δεδοµένα.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να επισηµάνω
ότι στον νόµο-πλαίσιο περιλαµβάνονται και δύο ιστορικής σηµα-
σίας ρυθµίσεις της Εκκλησίας της Ελλάδος.

Η πρώτη αφορά τη σύσταση οργανικών θέσεων κληρικών,
ώστε να αντιστοιχισθεί ο αριθµός των κληρικών που ήδη πληρώ-
νονται από το ελληνικό κράτος και για τους οποίους υπάρχει
ΦΕΚ διορισµού, µε οργανικές θέσεις που έχουν συσταθεί µε νό-
µιµο τρόπο χωρίς καµµία επιπλέον επιβάρυνση για τον κρατικό
προϋπολογισµό.

Με τη δεύτερη ρύθµιση θεσπίζεται ιδιαίτερη νοµική προσωπι-
κότητα των Μητροπόλεων της Δωδεκανήσου και της Πατριαρχι-
κής Εξαρχίας της Πάτµου. Ρυθµίζονται όλες οι διαδικασίες που
τους αφορούν σε πλήρη συµφωνία µε το άρθρο 3 του Συντάγ-
µατος.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι το νοµικό αυτό καθεστώς είναι αρρύθ-
µιστο από το 1947.

Επιπροσθέτως, σηµαντικές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αφο-
ρούν σ’ ένα ενιαίο σύστηµα εισαγωγής στα µουσικά τµήµατα της
χώρας, αλλά και την ποιοτική αναβάθµιση και τη χρονική επέ-
κταση του ολοήµερου σχολείου. Πρόκειται για µια εκπαιδευτική
τοµή από την οποία θα επωφεληθούν χιλιάδες ελληνικές οικογέ-
νειες, ενώ ταυτόχρονα θα προσφερθούν νέες θέσεις εργασίας
σε εκπαιδευτικούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος νόµος-πλαίσιο που έχω
την τιµή να εισηγούµαι δίνει νέα πνοή στον ακαδηµαϊκό χάρτη
της πατρίδας µας και αναβαθµίζει τα ελληνικά πανεπιστήµια µε
µακροχρόνια αποτελέσµατα, γεφυρώνει το χάσµα µε τα διεθνή
ακαδηµαϊκά πρότυπα, ανοίγει διάπλατα τις πύλες του µέλλοντος
και καλεί τον ακαδηµαϊκό κόσµο και τα παιδιά µας να τολµήσουν
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να ονειρευτούν µε µεγαλύτερη ασφάλεια, µε περισσότερα εργα-
λεία, µε ευελιξία και εξωστρέφεια το µέλλον τους.

Η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας µε τόλµη, φρόνηση και µε
ένα συνεκτικό όραµα αλλάζει σταθερά την ανώτατη εκπαίδευση
και πλέον βρίσκει συµµάχους της την πλειονότητα της κοινωνίας.
Οι κήρυκες της οπισθοδρόµησης και της ανεύθυνης επιχειρηµα-
τολογίας ανήκουν στο περιθώριο και σύντοµα οι πολιτικές δυνά-
µεις που τις αγκαλιάζουν θα βρεθούν στην ίδια θέση. Με µάτια
ανοιχτά στον κόσµο του µέλλοντος που διαρκώς αναδιατάσσε-
ται, αλλά και µε εθνικό πρόσηµο, τα πανεπιστήµιά µας αλλάζουν
οριστικά σελίδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Καλείται στο Βήµα ο γενικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο συνά-

δελφος κ. Νικόλαος Φίλης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε ένα θέµα το οποίο προέκυψε σήµερα το πρωί,

κύριε Υπουργέ. Γίναµε δέκτες διαµαρτυριών από πολλούς εκπαι-
δευτικούς που είναι υποψήφιοι για διορισµό. Έβγαλε και η ΔΟΕ
νοµίζω ανακοίνωση. Οι διαµαρτυρίες έγκεινται στο γεγονός ότι
στο ΟΠΣΥΔ, το πληροφοριακό σύστηµα όπου εγγράφονται οι
υποψήφιοι για διορισµό, δεν καταχωρίζονται όλοι οι τίτλοι σπου-
δών καθώς και η οικογενειακή κατάσταση. Τόση ανικανότητα;
Πρόκειται για ένα νέο «επιτελικό µπάχαλο».

Είναι υποχρέωσή σας, γιατί εσείς δηµιουργείτε τα προβλή-
µατα, να δώσετε παράταση σε κάθε εκπαιδευτικό ώστε να βλέπει
τα στοιχεία του και να µπορέσει να καταθέσει αίτηµα διόρθωσης
αν έχει προκύψει πρόβληµα. Το ξαναλέω, είναι υποχρέωσή σας.
Περιµένω µια απάντηση εδώ. Και όχι µε γραφειοκρατικά κολπά-
κια, όπως άκουσα, αλλά να βρεθεί µια καθαρή λύση, όπως η πα-
ράταση, ώστε να ελέγξουν τις αιτήσεις τους οι εκπαιδευτικοί.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Και εδώ µπάχαλο. Θα τα δούµε.
Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο για τα πανεπιστήµια, η Κυβέρ-
νηση ολοκληρώνει την αντιµεταρρύθµιση στην εκπαίδευση. Βα-
σική επιδίωξή της για όλες τις βαθµίδες είναι η συρρίκνωση των
δηµόσιων δοµών και η ενίσχυση των ιδιωτικών, δηλαδή, η εµπο-
ρευµατοποίηση του δικαιώµατος στη µόρφωση της νέας γενιάς,
µε νέους φραγµούς, όπως είναι η ελάχιστη βάση εισαγωγής η
οποία στα δύο χρόνια εφαρµογής της θα πετάξει εκτός πανεπι-
στηµίων περίπου σαράντα χιλιάδες υποψηφίους, αλλά και η υπο-
βάθµιση των δηµόσιων πτυχίων µέσω της υποτίµησης των
κολλεγιακών τίτλων.

Πρόκειται για επιδίωξη µε την οποία επιχειρείται η ανατροπή
κρίσιµων ποιοτικών χαρακτηριστικών της δηµοκρατικής Μεταπο-
λίτευσης. Φαντάζοµαι να έχετε ακούσει αυτήν τη λέξη. Πρόκειται
για µια καλά οργανωµένη σκευωρία σε βάρος του δηµόσιου πα-
νεπιστηµίου µε τεράστια προβλήµατα αντισυνταγµατικότητας,
όπως αποφαίνεται η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής.

Διαβάσαµε σήµερα την έκθεση, η οποία κάνει κυριολεκτικά
κοµµάτια και θρύψαλα στα ουσιαστικά του σηµεία το νοµοσχέδιο
που καταθέσατε -η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, εκεί
έχετε καταντήσει!- στο σύστηµα διοίκησης, στα εξωτερικά µέλη
του συµβουλίου διοίκησης, στη µη εκλογή των µονοπρόσωπων
οργάνων, στην απόσυρση του κράτους από τη χρηµατοδότηση,
στην υπονόµευση των φοιτητικών συλλόγων ο ρόλος των οποίων
κατοχυρώνεται στο Σύνταγµα και άλλες διατάξεις σύµφωνα µε
την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής.

Δεν είναι τυχαίο ότι το νοµοσχέδιο συναντά την καθολική αν-
τίδραση των πανεπιστηµιακών φορέων, όπως προκύπτει από τις
αποφάσεις των είκοσι µια συγκλήτων και της Επιτροπής των
Πρυτάνεων, καθώς και όλων των οµοσπονδιών των εργαζοµένων
στα πανεπιστήµια. 

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής τον κατάλογο όλων των
αντιδράσεων, όπως τις κατέγραψε η ΠΟΣΔΕΠ, τον κατάλογο των
χιλίων πανεπιστηµιακών που είναι εναντίον του νοµοσχεδίου και
έχουν καλέσει την Κυβέρνηση να το αποσύρει. Και καταθέτω και
ένα κείµενο οχτακοσίων πενήντα διαπρεπών πανεπιστηµιακών
από πενήντα πανεπιστήµια από όλο τον κόσµο, οι οποίοι ζητούν
και αυτοί να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο. Εξωστρέφεια δεν θέλετε;
Να τη η εξωστρέφεια..

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γι’ αυτό σήµερα και αύριο οι πανεπιστηµιακοί και οι άλλοι ερ-
γαζόµενοι κατεβαίνουν σε απεργία µε αίτηµα να µην ψηφιστεί το
νοµοσχέδιο. Πρόκειται για κινητοποίηση µετά από πολλά χρόνια.
Την προηγούµενη φορά οι κινητοποιήσεις είχαν οδηγήσει στην
αναστολή και τελικά στην κατάργηση του περιβόητου νόµου Δια-
µαντοπούλου. Αυτή θα είναι η τύχη και αυτού του νοµοσχεδίου.
Ακούστε το καλά.

Για την ιστορία να θυµίσω τη δήλωση της τότε Υπουργού Παι-
δείας, της κ. Διαµαντοπούλου, ότι ο νόµος θα κάνει το πανεπιστή-
µιο να ανθίσει τα επόµενα είκοσι χρόνια. Και είδαµε τι τύχη είχε. Η
εκπαίδευση, η νεολαία και οι εκπαιδευτικοί αρκετές φορές έχουν
ανατρέψει αυταρχικές ρυθµίσεις. Είναι και αυτό µέσα στην παρά-
δοση της δηµοκρατικής Μεταπολίτευσης. Δεν θα την ανατρέψετε
αυτήν την παράδοση, αυτή θα σας ανατρέψει.

Και επειδή άκουσα κάτι για δηµοσκοπήσεις νωρίτερα, αυτές
τις κατευθυνόµενες και ανυπόληπτες δηµοσκοπήσεις, που δεν
ξέρει κανένας τι απαντάει, γιατί τα θέµατα είναι πολύ εξειδικευ-
µένα, εκτός των άλλων, θα ήθελα να σας πω ότι εσείς η ίδια οµο-
λογείτε ότι δεν υπήρξε διαβούλευση µε τους φορείς, µε αυτούς
που ξέρουν, που ζουν τα προβλήµατα. Στην σελίδα 492 της ανά-
λυσης συνεπειών της ρύθµισης είναι κενό το σχετικό σηµείο που
επιγράφεται «συνεργασία µε κοινωνικούς φορείς και ανεξάρτη-
τες αρχές». Τόσο πολύ κάνατε διαβούλευση και είχατε συνεργα-
σία. Πηγαίνετε µε τις δηµοσκοπήσεις. Καλά θα πάτε και εκεί,
σιγά-σιγά. 

Το δηµόσιο πανεπιστήµιο µε το σχέδιο νόµου γίνεται ένα
ακόµα δηµόσιο αγαθό προς ιδιωτικοποίηση. Καταργεί τη δηµο-
κρατική διοίκησή του που από την αρχή της ίδρυσης του πανε-
πιστηµίου και ιδιαίτερα µετά τη Μεταπολίτευση συγκροτείται µε
την εκλογή του πρύτανη και όλων των µονοπρόσωπων οργάνων
από όλο το δυναµικό του και από τη δηµοκρατικά συγκροτού-
µενη σύγκλητο.

Τώρα στο όνοµα µιας προσχηµατικής εξωστρέφειας συγκρο-
τείται το λεγόµενο συµβούλιο διοίκησης, όπου συµµετέχουν έξι
καθηγητές και πέντε εξωπανεπιστηµιακά µέλη, µπορεί και απλοί
πτυχιούχοι, τίποτα άλλο. Το συµβούλιο διοίκησης έχει και ακα-
δηµαϊκές αρµοδιότητες, όπως να καθορίζει τα γνωστικά αντικεί-
µενα και τις εκλεκτορικές επιτροπές και να εκλέγει τους
αντιπρυτάνεις και άλλα όργανα. Διορίζει, επίσης, κατά κανόνα
τους κοσµήτορες των σχολών ελέγχοντας έτσι ασφυκτικά τη
σύγκλητο και τοποθετεί τον διευθυντή µάνατζερ, προωθώντας
την υπαγωγή κάθε πανεπιστηµίου στην αγορά και στα επιχειρη-
µατικά συµφέροντα. 

Ξέρετε πόσο κοστίζουν οι µάνατζερ σύµφωνα µε την έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους; Κοστίζουν 950.000 ευρώ
τον χρόνο, 950.000 ευρώ τον χρόνο. Τόσο κοστίζουν οι µάνατζερ.
Γι’ αυτούς και για την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία λεφτά υπάρ-
χουν. Φτιάχνετε έτσι µια υπερσυγκεντρωτική και ολιγαρχική δοµή
διοίκησης, µε έναν πανίσχυρο αφέντη πρύτανη, που εκλέγεται
από το ολιγοµελές συµβούλιο διοίκησης, εν τέλει από µόνον έξι
µέλη, δηλαδή, ακόµα και από πέντε εξωπανεπιστηµιακούς µε
έναν πανεπιστηµιακό. Αυτό το όργανο δεν εκπροσωπεί και δεν
λογοδοτεί στο πανεπιστήµιο.

Αναµφισβήτητα είναι αναγκαία η σύνδεση του πανεπιστηµίου
µε την οικονοµία, όχι όµως η υποδούλωση του στη ζούγκλα µιας
ασύδοτης και αρπακτικής επιχειρηµατικότητας. Δεν έχουµε
ανάγκη από ΠΑΕ, από Πανεπιστηµιακές Ανώνυµες Εταιρείες, που
όπως το πάτε είναι πιθανό να διοικούνται από τους ίδιους ολι-
γάρχες που είναι ιδιοκτήτες των Ποδοσφαιρικών ΠΑΕ. Για να το
πετύχει αυτό η Κυβέρνηση διαλύει τη δηµοκρατική δοµή των πα-
νεπιστηµίων. 

Καθιερώνει, επίσης, τα βιοµηχανικά διδακτορικά που ανταπο-
κρίνονται σε επιδιώξεις συγκεκριµένων επιχειρήσεων και επιτη-
ρούνται και από ανθρώπους της αγοράς, ένα µοντέλο που δεν
ακολουθείται σε κανένα µεγάλο και έγκυρο πανεπιστήµιο του κό-
σµου. Έχουµε ανάγκη πανεπιστηµιακή έρευνα που να ανταπο-
κρίνεται στις κοινωνικές ανάγκες. Και η έρευνα και η καινοτοµία
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να δηµιουργούν τις προϋποθέσεις για την οικονοµία της γνώσης,
ώστε να παράγονται προϊόντα υψηλής προστιθέµενης αξίας,
όπως συµβαίνει σε όλες τις ανεπτυγµένες οικονοµίες και όχι να
αναπαράγεται ο φαύλος κύκλος µιας οικονοµίας µε επίκεντρο
τον τουρισµό, το real estate και τα καζίνο, ένα παραγωγικό µον-
τέλο, δηλαδή, που ωθεί στην υποβαθµισµένη εργασία και την οι-
κονοµική χρεοκοπία.

Σε αυτό το µοτίβο επανέρχεται ο θεσµός τµηµάτων ΤΕΙ, άρθρο
73, µε την ονοµασία Τµήµατα Εφαρµοσµένων Επιστηµών και Τε-
χνολογίας επαναφέροντας την αντιεπιστηµονική για την ανώτατη
εκπαίδευση στρέβλωση του διαχωρισµού επιστηµονικών πεδίων
σε «θεωρητικά» και σε «εφαρµοσµένα».

Στο ερώτηµα ποιο πανεπιστήµιο επιδιώκουµε υπάρχει πάντοτε
η απάντηση µε το ερώτηµα ποια ανάπτυξη επιδιώκουµε. Το νεο-
φιλελεύθερο πανεπιστήµιο προωθεί την όξυνση των κοινωνικών
ανισοτήτων, την καταστροφή των κοινωνικών εργασιακών σχέ-
σεων και του περιβάλλοντος. Τελικά γι’ αυτό φοβούνται τη δη-
µοκρατία και το συµµετοχικό πανεπιστήµιο οι κυρίαρχες τάξεις
και ο πολιτικός τους εκφραστής η Νέα Δηµοκρατία.

Θα απονέµει αυτό το νεοφιλελεύθερο πανεπιστήµιο, που µας
προτείνετε, πτυχία διαφορετικών ταχυτήτων έξι στον αριθµό,
άσχετα µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα και θα πολυδιασπά τα
επιστηµονικά αντικείµενα. Η πολυδιάσπαση αυτή καταργεί τις
επιστηµονικές πειθαρχίες, ταυτίζει την διεπιστηµονικότητα µε
συλλογή σκόρπιων γνώσεων υπονοµεύοντας την ουσιαστική διε-
πιστηµονικότητα που έχουν ανάγκη οι φοιτητές και οι φοιτήτριες
σήµερα. Όταν, όµως, µεταβαίνεις από το δηµοκρατικό πανεπι-
στήµιο σε ένα ετεροδιοικούµενο πανεπιστήµιο σε δοµή που προ-
σιδιάζει σε ιδιωτική εταιρεία χρειάζεται αυτό να επιβάλει τις
αποφάσεις του και µε πειθαρχικά µέσα, ακόµη και µε διαγραφές
φοιτητών για συνδικαλιστική δράση -το είδαµε στα Χανιά πρό-
σφατα- ακόµη και µε παρέµβαση στην όποια εκπροσώπηση των
φοιτητών στο όνοµα της αποπολιτικοποίησης µε το λεγόµενο ενι-
αίο ψηφοδέλτιο και βέβαια µε την πανεπιστηµιακή αστυνοµία,
την οποία η Κυβέρνηση προικίζει µε 30 εκατοµµύρια ετησίως,
όση είναι η κρατική επιχορήγηση αθροιστικά στο Πανεπιστήµιο
Αθηνών, στο Αριστοτέλειο και στο ΕΜΠ για να ασχολείται αυτή
η Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία µόλις µε το 0,5% της συνολικής εγ-
κληµατικότητας. Γιατί τόση είναι η παραβατικότητα και µάλιστα
χαµηλής ποινικής αξιολόγησης στα πανεπιστήµια σε σχέση µε
το σύνολο της κοινωνίας. 

Το νοµοσχέδιο εµπορευµατοποιεί πλήρως τις µεταπτυχιακές
σπουδές και τη φοιτητική µέριµνα, απελευθερώνει τα δίδακτρα
των µεταπτυχιακών και καταργεί τις υποτροφίες για οικονοµι-
κούς και κοινωνικούς λόγους, αφήνοντας έναν κόφτη «αρι-
στείας», κόβει υποτροφίες σε φοιτητές από χαµηλότερα εισοδή-
µατα που δεν κοστίζουν στο κράτος, γιατί οι υποτροφίες χρηµα-
τοδοτούνται από τα δίδακτρα των µεταπτυχιακών. Με την απε-
λευθέρωση των διδάκτρων διευκολύνονται όσοι καθηγητές
θέλουν να κυνηγούν πολλά µεταπτυχιακά επ’ αµοιβή αναπόφευ-
κτα αφήνοντας σε δεύτερη µοίρα το κύριο εκπαιδευτικό και
ερευνητικό έργο τους. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να τονίσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία ως αυριανή κυβέρνηση θα νοµοθετήσει τα δωρεάν
µεταπτυχιακά.

Με την πολιτική σας προβάλλει άµεσα ο κίνδυνος για ποικίλες
µορφές ιδιωτικού πλουτισµού των πανεπιστηµιακών και ευτελι-
σµού της ακαδηµαϊκής ιδιότητας και την ίδια ώρα χιλιάδες συµ-
βασιούχοι πανεπιστηµιακοί αφήνονται σε συνθήκες επισφαλούς
εργασίας να συγκροτούν ένα ακαδηµαϊκό πρεκαριάτο µε αναξιο-
πρεπείς αποδοχές. Στην πράξη υπονοµεύεται η αυτόµατη ανα-
πλήρωση των θέσεων που χηρεύουν σε κάθε τµήµα που είχε
κατοχυρώσει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, άρα έτσι διευρύνεται το brain
drain. Επιστήµονες και ερευνητές που κράτησε στη χώρα o ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε διεύρυνση των υποτροφιών, νέα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία και µε τη δηµιουργία του ΕΛΙΔΕΚ είναι στον αέρα, αφού
κανείς δεν ξέρει αν αυτά τα προγράµµατα θα συνεχιστούν. 

Στις διατάξεις για τον τρόπο εκλογής των µελών ΔΕΠ το τερ-
µατίζετε, αφού θέτετε ως κριτήριο για την εκλογή την άσκηση
επιχειρηµατικής δραστηριότητας. Σας το ξετινάζει στο σηµείο
αυτό το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής. 

Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν και διατάξεις για τον ΔΟΑΤΑΠ, ένα
ολόκληρο νοµοσχέδιο µέσα στο νοµοσχέδιο. Με πρόσχηµα την
επιτάχυνση των διαδικασιών επιχειρείται η υποβάθµισή του σε
Οργανισµό Διεκπεραίωσης. Οµολογουµένως ο στόχος είναι η
αυτόµατη αναγνώριση των τριετών πτυχίων του εξωτερικού, σε
λίγο και των φρανσάιζινγκ στην Ελλάδα, µε εκείνα της τετραε-
τούς φοίτησης των ελληνικών δηµοσίων πανεπιστηµίων. 

Το Πιστοποιητικό Παιδαγωγικής Επάρκειας αναµφίβολα ένα
πολύ σοβαρό θέµα. Εσείς δεν βάλατε καν τη διάταξη στη δια-
βούλευση. Στη συνέχεια αρνηθήκατε να καλέσετε στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων τους κατ’ εξοχήν αρµοδίους για το
θέµα, που είναι η Σύνοδος των Προέδρων των Παιδαγωγικών
Τµηµάτων της χώρας. 

Με τη ρύθµιση που προτείνετε µπαίνουν πρόσθετα εµπόδια
στην παιδαγωγική επάρκεια. Αυξάνετε τις διδακτικές µονάδες
από τριάντα σε εξήντα, αν θέλει κάποιος να λάβει το Πιστοποι-
ητικό Παιδαγωγικής Επάρκειας στο πρώτο του πτυχίο, δηλαδή
τον καλείτε να αφαιρέσει ουσιαστικά ένα έτος από τις σπουδές
του στο κύριο γνωστικό αντικείµενο του τµήµατος. Μιλάµε για
έµµεση επιβολή τριετών προγραµµάτων σπουδών. 

Το Πρόγραµµα Παιδαγωγικής Επάρκειας µετά το πτυχίο οδη-
γεί σε δίδακτρα. Αυτό σηµαίνει η αναφορά στον ΕΛΚΕ. Χιλιάδες
φοιτητές και φοιτήτριες θα µείνουν εκτός. Το Πρόγραµµα Παι-
δαγωγικής Επάρκειας µετά το πτυχίο σηµαίνει υποβάθµιση του
πτυχίου, σηµαίνει ότι οι φοιτητές θα είναι αναγκασµένοι επίσης
να τρέχουν να πληρώσουν για να το αποκτήσουν.

Στα τετρακόσια πενήντα άρθρα και συνολικά στις χίλιες δια-
κόσιες σελίδες υλικού του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται και ορι-
σµένες λιγότερο σηµαντικές ρυθµίσεις, που ισχύουν ή
βρίσκονται εδώ και αρκετά χρόνια στους κανονισµούς και τα
προγράµµατα των πανεπιστηµίων, όπως η πρακτική άσκηση, η
δυνατότητα να παίρνει κανείς µάθηµα από άλλο τµήµα, τα Κέν-
τρα Ψυχολογικής Στήριξης και διευκόλυνσης των φοιτητών, η
δυνατότητα διεπιστηµονικών προγραµµάτων και άλλες, ακόµη
και τα ξενόγλωσσα προγράµµατα, αυτά ναι, υπό πολλές προϋπο-
θέσεις για να µην παραµεληθεί η διδασκαλία στους Έλληνες
προπτυχιακούς φοιτητές. 

Άλλες διατάξεις, όπως η φοιτητική κινητικότητα στο εσωτερικό
της χώρας, το λεγόµενο «ERASMUS» εσωτερικού, µπορούν να
αποδειχθούν θετικές ρυθµίσεις υπό προϋποθέσεις, όπως η φοι-
τητική µέριµνα, αλλά και η δηµοκρατική λειτουργία του πανεπι-
στηµίου έξω από το νοµοθετούµενο ολιγαρχικό καθεστώς.

Σχετικά µε το ολοήµερο, δεν θέλουµε το ολοήµερο να γίνει
παιδοφυλακτήριο, να µένουν τα παιδιά πολλές ώρες σε αφιλό-
ξενους χώρους. Μας κάνει εντύπωση ότι ανάµεσα στα αντικεί-
µενα του ολοήµερου είναι και η επιχειρηµατικότητα. Αυτό άραγε
έχει ανάγκη η τρυφερή ηλικία των παιδιών, την ενστάλαξη εξ
απαλών ονύχων στη συνείδηση των παιδιών της ανταγωνιστικό-
τητας και όχι της συνεργασίας, του ατοµισµού και όχι της συλ-
λογικότητας; 

Στο πολυνοµοσχέδιο «φυτεύτηκε» λίγο πριν τη συνεδρίαση της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων η γνωστή διάταξη του άρ-
θρου 296, µε την οποία πανεπιστηµιακά δάση και φοιτητικές λέ-
σχες περνούν σε ανώνυµες εταιρείες. Πρόκειται για την κατάργη-
ση του φορέα των πανεπιστηµιακών δασών, που επί ογδόντα χρό-
νια διαφυλάσσει και αναπτύσσει πρότυπα δάση για τη φυτική και
αισθητική τους αξία, αλλά και για την εκπαιδευτική τους συµβολή
στη δασοπονία και τη γεωπονία, όπως αυτό στο Περτούλι Τρικά-
λων, τους Ταξιάρχες Χαλκιδικής και ακόµα το αγρόκτηµα έξω από
τη Θεσσαλονίκη, σε µια περιοχή που παραδίδεται στο αδηφάγο
real estate. Αυτή θα είναι η µοίρα των πανεπιστηµιακών δασών;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ακόµη οδηγούνται σε ιδιωτικοποίηση η Πανεπιστηµιακή Λέσχη
Θεσσαλονίκης, µε αποθεµατικό 20.000.000 και η Λέσχη του Πα-
νεπιστηµίου Αθηνών, σε µια περίοδο µάλιστα που έπρεπε να ενι-
σχύεται και όχι να κινδυνεύει µε ξεπούληµα η υποδοµή της
φοιτητικής µέριµνας. Κάτω τα χέρια από το πανεπιστήµιο και τα
πανεπιστηµιακά δάση. Σας το ζητούν οι πανεπιστηµιακοί, αλλά
και οι τοπικές κοινωνίες.

Καταθέτω για τα Πρακτικά σχετική τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ και
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ανοιχτή επιστολή προς τον Πρωθυπουργό σαράντα δύο φορέων.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πανεπιστήµιο ιστορικά είναι
εµβληµατικός θεσµός της δηµοκρατίας. Το έργο του ανήκει απο-
λύτως και µε αυστηρότητα στα κοινά αγαθά και ας µην αρέσει
στις ψευδοελιτίστικες ιδεοληψίες, στους νεοαυταρχισµούς και
τους υποστηρικτές ενός βίαιου τέλους της ιστορίας. 

Η υπόθεση του νεωτερικού πανεπιστηµίου είναι η καθολική
αξίωση ελεύθερης έρευνας, η κοινή εργασία διδασκόντων και δι-
δασκοµένων στο πανεπιστήµιο, αυτή η έννοια του σύγχρονου πα-
νεπιστηµίου που έχει ορίσει ο Χούµπολτ ως ενότητα διδασκαλίας
και έρευνας. Τα πάντα αποτελούν αντικείµενο συστηµατικής διε-
ρεύνησης. Τα πάντα µπορούν να τύχουν αµφισβήτησης, χωρίς
προϋποθέσεις χρηµατοδοτών και συµφερόντων, χωρίς λογοκρι-
τικά συµβούλια, χωρίς αστυνοµίες και κατασταλτικούς µηχανι-
σµούς. 

Το µίσος για τη δηµοκρατία είναι πάντα µίσος για το πανεπι-
στήµιο. Μας το έχει διδάξει η δική µας ιστορία στην Ελλάδα. Το
διαπιστώνουµε στο δηµόσιο διάλογο σήµερα, καλύτερα στην εκ-
στρατεία που είχε εξαπολύσει η Κυβέρνηση εναντίον του δηµό-
σιου πανεπιστηµίου. Παρά τα προβλήµατά του λοιπόν, το
δηµόσιο πανεπιστήµιο βρίσκεται µεταξύ των θέσεων 1,8% έως
8% των καλύτερων πανεπιστηµίων του κόσµου. Ποιος άλλος δη-
µόσιος θεσµός βρίσκεται σε τόσο υψηλή θέση διεθνώς, στο ση-
µείο που να µπορούµε να λέµε ναι, στην Ελλάδα. έχουµε το
πανεπιστήµιο που θέλουµε και µπορούµε να το κάνουµε καλύ-
τερο. Ναι, η πανεπιστηµιακή µας παιδεία και έρευνα κατατάσ-
σουν το πανεπιστήµιο στη διεθνή πρωτοπορία και αριστεία. 

Μπορεί αυτό να ισχυριστεί η Κυβέρνησή σας, µπορεί να πείσει
ότι βρίσκεται στο 1,8% ή έστω στο 8% των καλύτερων κυβερνή-
σεων του κόσµου; Με τι επιδόσεις; Στην οικονοµία; Ακρίβεια. Στην
πανδηµία; Ρεκόρ κρουσµάτων. Στην ελευθερία του Τύπου; Είναι
στο εκατόν οκτώ στη διεθνή κατάταξη. Στη Λίστα Πέτσα; Στη «NO-
VARTIS»; Στο Φαρµακονήσι όπου η πολιτική της αποτροπής κό-
στισε το 2014 τη ζωή σε έντεκα αθώους πρόσφυγες και προχθές
οδηγηθήκαµε σε µια ατιµωτική καταδίκη της Ελλάδας από το Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και η Κυβέρνηση
ποιεί την νήσσαν; Τόσο ανθρωπισµό έχετε, τόσο σεβασµό στο
κράτος δικαίου! Τα πρότυπά σας είναι από τα πιο αντιδραστικά
και πολλές φορές αντιφιλελεύθερα και σκοταδιστικά πρότυπα.

Η κυρία Υπουργός µας είπε στην επιτροπή ότι δεν πρέπει όλοι
οι πανεπιστηµιακοί να εκλέγουν τη διοίκηση, όπως συµβαίνει σή-
µερα, ώστε ο επικεφαλής, ο πρύτανης να παίρνει ανεπηρέαστες
αποφάσεις, να µην σκέφτεται τι λένε από κάτω αυτοί που τον ψη-
φίζουν. 

Δηµόσιο πανεπιστήµιο. Εδώ βρίσκεται η επιτοµή των επιδιώ-
ξεων του νοµοσχεδίου, δηλαδή να καταλύσετε τη δηµοκρατία
στο πανεπιστήµιο, να ορίσετε επικεφαλής που δεν θα εκλέγονται
δηµοκρατικά και άρα δεν θα λαµβάνουν υπ’ όψιν τους αυτούς
που τους ψηφίζουν. Αυτά λέτε, φόρα παρτίδα. Δεν σέβεστε ότι
είσαστε Κυβέρνηση µε µια δηµοκρατική νοµιµοποίηση, έστω τυ-
πικά.

Το δηµόσιο πανεπιστήµιο επιχειρήθηκε την τελευταία τριακον-
ταετία να συκοφαντηθεί και να µεταλλαχθεί από τις νεοφιλελεύ-
θερες δυνάµεις. Πρόκειται για µια παγκόσµια σύγκρουση
ανάµεσα στο δηµοκρατικό και το νεοφιλελεύθερο πανεπιστήµιο.
Αυτό το νοµοσχέδιο ορίζει δύο κόσµους και αυτό στεκόµαστε
απέναντι και το καταψηφίζουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ προτείνει διπλασια-
σµό του προσωπικού στα πανεπιστήµια µέχρι τέσσερα χρόνια,
δύο χιλιάδες διορισµούς κατ’ έτος, διπλασιασµό των δηµοσίων
δαπανών, δωρεάν µεταπτυχιακά, ριζική ενίσχυση των υποτρο-
φιών σε νέους επιστήµονες και υποψήφιους διδάκτορες, δηµο-
κρατική διοίκηση του πανεπιστηµίου µε τη συµµετοχή όλων των
φορέων στα συλλογικά όργανα και στην εκλογή των µονοπρό-
σωπων οργάνων, κατάργηση της ΕΔΕ, αυτού του κόφτη για τη
νεολαία και της Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι υπερήφανος για το έργο του στην εκπαίδευση

για το οποίο καταστροφολογείτε. Ακούσατε άραγε τον κ. Δήµα,
τον Υφυπουργό Ανάπτυξης στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων που εκθείασε το πρόγραµµα «Ερευνώ και Καινοτοµώ» του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και άλλες πρωτοβουλίες, όπως το ΕΛΙΔΕΚ, που συ-
νέβαλε καθοριστικά, µαζί µε τα προγράµµατα υποτροφιών µέσω
ΕΣΠΑ, που εµείς επεκτείναµε στην αντιµετώπιση του brain drain;
Καταστροφικά ήταν αυτά; Καταστροφικός ήταν ο ενιαίος τύπος
ολοήµερου νηπιαγωγείου και δηµοτικού, οι παρεµβάσεις µας στο
γυµνάσιο και στο λύκειο, η επαναφορά της κανονικότητας µε τα
σχολεία να ανοίγουν στην ώρα τους, για πρώτη φορά µετά από
πολλά πολλά χρόνια; 

Καταστροφική ήταν η αναστροφή του σοκ της υποχρηµατο-
δότησης των κυβερνήσεών σας, που µείωσαν κατά 34% τις δα-
πάνες για την εκπαίδευση, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ τις αύξησε στην
πενταετία κατά 12%; Καταστροφικό είναι που ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα
στους µνηµονιακούς καταναγκασµούς κατόρθωσε να αυξήσει
κατά 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ τη χρηµατοδότηση στην εκπαί-
δευση σε σύγκριση µε το Μεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα της κυ-
βέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου; Καταστροφική είναι και η δίχρονη
προσχολική αγωγή την οποία είχατε καταψηφίσει; 

Σήµερα έχουµε παγκόσµιο ρεκόρ υποχρηµατοδότησης στα
ελληνικά πανεπιστήµια. Με βάση τα στοιχεία του ΟΟΣΑ η ελλη-
νική τριτοβάθµια εκπαίδευση είναι η δεύτερη πιο υποχρηµατο-
δοτούµενη µεταξύ των χωρών µελών του ΟΟΣΑ. Μόνο η
Κολοµβία είναι σε χειρότερη θέση. Για παράδειγµα, η Τουρκία
δαπανά το 1,7% του ΑΕΠ, όταν η Ελλάδα δαπανά µόλις το 0,9%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φίλη, πρέπει να
ολοκληρώσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη. 
Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν διάσπαρτες διατάξεις που θα επιδει-

νώσουν την υποχρηµατοδότηση. Πίσω από τη λέξη αυτονοµία
κρύβεται η υποχώρηση του κράτους από την υποχρέωσή του να
ενισχύει οικονοµικά τα πανεπιστήµια. Τα πανεπιστήµια καλούνται
να βρουν χορηγούς και οικονοµικές ενισχύσεις. Είναι και αυτή
άλλη µια πληγή αντισυνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου.

Παρά την υποχρηµατοδότηση τα πανεπιστήµιά µας διακρίνον-
ται διεθνώς. Δεν περίµεναν την κ. Κεραµέως για να γίνουν εξω-
στρεφή. Γι’ αυτό παράγουν έναν τεράστιο αριθµό επιστηµονικών
δηµοσιεύσεων και πολύ προχωρηµένες συνεργασίες και δικτυώ-
σεις µε πανεπιστήµια του εξωτερικού. Γι’ αυτό περνούν µε επιτυ-
χία τις διεθνείς αξιολογήσεις, αφού σύµφωνα µε µελέτη οι
απόφοιτοι των ελληνικών πανεπιστηµίων βρίσκονται αριθµητικά
στην ένατη θέση µεταξύ των καθηγητών στα κορυφαία πανεπιστή-
µια των ΗΠΑ. Άλλη µια αλήθεια είναι ότι την ανεργία δεν την πα-
ράγουν τα πανεπιστήµια, όπως ισχυρίζεται η Κυβέρνηση αλλά η
οικονοµία. 

Δεν χρειαζόµαστε λιγότερους αποφοίτους, αλλά περισσότε-
ρους, για να µπορέσει η χώρα µας να εξελίξει την οικονοµία της
γνώσης. Γι’ αυτό επιµένουµε ότι δεν πρέπει να υπάρξει κόφτης
στην είσοδο των φοιτητών στα πανεπιστήµια. 

Πώς να βρουν δουλειά σύµφωνα µε τα προσόντα τους οι από-
φοιτοι, όταν δύο στις ελληνικές επιχειρήσεις προσφέρουν θέσεις
εργασίας µε χαµηλούς µισθούς και υψηλή επικινδυνότητα, όταν
δύο στις τρεις ελληνικές επιχειρήσεις επιµένουν να επενδύουν
στην παραγωγή προϊόντων και την παροχή υπηρεσιών χαµηλού
κόστους που βασίζονται στην υπερεντατική εκµετάλλευση του ερ-
γατικού δυναµικού, όπως λέει η έρευνα ΚΑΝΕΠ - ΓΣΕΕ; 

Δηλαδή, προκύπτει ανάγλυφα ότι µε τις σηµερινές κυρίαρχες
πολιτικές πρέπει να διαµορφωθεί ένα δίκαιο παραγωγικό πρότυπο.
Γι’ αυτό το πανεπιστήµιο, γι’ αυτή τη σφαιρική µόρφωση των νέων
παιδιών, γι’ αυτή την ανάπτυξη που στηρίζεται στη δηµοκρατία,
στα δικαιώµατα, στον σεβασµό του περιβάλλοντος, στη γνώση και
στην καινοτοµία, είναι αναγκαία η πολιτική αλλαγή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό όσο επιµέ-
νετε προκαλεί, γιατί επιτίθεστε στην κοινωνία και στη µόρφωση
των παιδιών, αλλά ταυτοχρόνως φέρνει αυτή η συµπεριφορά σας
την πολιτική αλλαγή πιο κοντά, όποτε κι αν γίνουν οι εκλογές. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να κλείσει το σύ-
στηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
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Σας ενηµερώνω ότι έχουν γραφτεί πάνω από εκατό συνάδελ-
φοι, άρα θεωρείστε δεδοµένες τις δύο µέρες και ότι απόψε θα
πάµε µέχρι πολύ αργά, τουλάχιστον µεσάνυχτα, για να µπορέ-
σετε να µιλήσετε όλοι οι συνάδελφοι.

Διακόπτουµε τώρα για να κάνουµε την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας. Θα εφαρµόσουµε, λοιπόν, την παράγραφο 2, του
άρθρου 13 του Κανονισµού της Βουλής. Έχουν δικαίωµα να µι-
λήσουν ο λέγων, ο κ. Φίλης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, ως αντιλέγων
εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Καραγκούνης, οι Πρό-
εδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι και οι αρµόδιοι Υπουργοί, καθένας για πέντε λεπτά
της ώρας. Παρακαλώ να τηρηθεί. Στις εισηγήσεις είπαµε κάποια
ανοχή λόγω του µεγέθους του νοµοσχεδίου. Εδώ, όµως, ανοχή
δεν θα υπάρξει. 

Εποµένως, θα ξεκινήσει ο κ. Φίλης. Μετά θα το πάµε µε ανα-
στροφή φορά ξεκινώντας από το ΜέΡΑ25 και θα καταλήξουµε
στον κ. Καραγκούνη και µετά στην Υπουργό που θα µιλήσει εκ
µέρους της Κυβέρνησης. 

Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο είναι αντισυνταγ-

µατικό σε κρίσιµες διατάξεις του. Αν διαβάσετε την απόφαση της
Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, µε τον γνωστό έµµεσο
τρόπο πάντοτε, διατυπώνει τις επιφυλάξεις της, τα ερωτήµατά
της, τους προβληµατισµούς της για τη συνταγµατικότητα του νο-
µοσχεδίου. 

Με τα άρθρα 7 έως 11 έχουµε το συµβούλιο διοίκησης µε προ-
σόντα εκλογιµότητας και νέα διαδικασία ανάδειξης του πρύτανη.
Πρόκειται για ένα σύστηµα διοίκησης το οποίο γκρεµίζει την
ιστορική λειτουργία των πανεπιστηµίων από την ίδρυσή τους
στην Ελλάδα και σίγουρα µετά τη Μεταπολίτευση το 1981. Με
βάση το άρθρο 24, το συµβούλιο διοίκησης διορίζει τους κοσµή-
τορες µετά από µια πρόταση ad hoc επιτροπής, αποτελούµενης
από έναν εκπρόσωπο κάθε τµήµατος σχολής. 

Το συµβούλιο διοίκησης, όπως είπαµε και νωρίτερα, απαρτίζε-
ται από έξι πανεπιστηµιακούς και πέντε εξωπανεπιστηµιακούς.
Ανέφερα και νωρίτερα ότι µπορεί µια πλειοψηφία πέντε εξωπανε-
πιστηµιακών και ενός πανεπιστηµιακού να εκλέξει πρύτανη -αυτό
κι αν είναι παραβίαση της αυτοδιοίκησης του πανεπιστηµίου- όπως
επίσης το συµβούλιο διοίκησης εκλέγει και τον εκτελεστικό διευ-
θυντή επί θητεία, ο οποίος φεύγει µαζί µε το συµβούλιο διοίκησης.
Άρα, τι είναι αυτός; Είναι υπάλληλος του πανεπιστηµίου ή υπάλ-
ληλος του συµβουλίου διοίκησης; Κι αυτός υπάγεται απευθείας
στο συµβούλιο και προΐσταται των οργανικών µονάδων του πανε-
πιστηµίου και του προσωπικού του, πλην της µονάδας εσωτερικού
ελέγχου. 

Υπάρχει και µια δεύτερη κατηγορία που πρέπει να τονίσουµε
ότι πάσχει από συνταγµατικότητα. Είναι αυτές που αφορούν την
υποχρέωση του κράτους να ενισχύει οικονοµικά τα πανεπιστή-
µια. Την παραβιάζει το νοµοσχέδιο. Σειρά ρυθµίσεων του υπό
ψήφιση νοµοσχεδίου, αναπτυξιακά σχέδια των σχολών άρθρο
27, αρµοδιότητες κοσµητειών άρθρο 23, συνελεύσεων τµηµάτων
άρθρο 30, ιδρύουν την υποχρέωση των ΑΕΙ να διασφαλίζουν µε
ίδιους πόρους και να αναζητούν προσέλκυση χρηµατοδότησης
προκειµένου να καλύπτουν βασικές ανάγκες ως προς το διδα-
κτικό και ερευνητικό τους έργο, ενώ αυτά θα έπρεπε να καλύ-
πτονται από τα χρήµατα του κράτους. 

Οι ρυθµίσεις αυτές έρχονται σε ευθεία αντίθεση προς την υπο-
χρέωση του κράτους, άρθρο 16, παράγραφος 5 του Συντάγµα-
τος, να παρέχει οικονοµική ενίσχυση για την ανάπτυξη και
προαγωγή της επιστήµης, της έρευνας και της διδασκαλίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητούµε να γίνει δεκτή η έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας. Να ψηφίσετε όχι µε κοµµατικές
δεσµεύσεις, αλλά µε βάση την συνταγµατική τάξη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ για τη συντο-
µία, κύριε Φίλη.

Πάµε ανάστροφα. Τον λόγο από το ΜέΡΑ25 έχει η κ. Σακο-
ράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, υπερψηφίζουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας
για τις αναφερόµενες διατάξεις. Πιστεύουµε ότι είναι βάσιµη. 

Πρώτον, όσον αφορά τη σύνθεση του συµβουλίου διοίκησης
από τη συγκρότηση και την ανάδειξη του οποίου αποκόπτεται η
πανεπιστηµιακή κοινότητα, διότι έτσι πιστεύουµε φαλκιδεύεται
δραστικά το αυτοδιοίκητο και παραβιάζονται οι αντίστοιχες συν-
ταγµατικές επιταγές.

Δεύτερον, µε την παραβίαση της συνταγµατικής υποχρέωσης
της πολιτείας για την οικονοµική ενίσχυση των πανεπιστηµίων
για την ανάπτυξη και προαγωγή της επιστήµης, της έρευνας και
της διδασκαλίας. Οι αναφερόµενες διατάξεις του νοµοσχεδίου
εξωθούν, πράγµατι, τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα στην ανεύρεση
και διασφάλιση άλλων χρηµατοδοτήσεων. Ο κοινός νοµοθέτης,
δηλαδή, αποποιείται εµπράκτως την υποχρέωση της πολιτείας
για την αναγκαία χρηµατοδότηση και επιχειρεί να την υποκατα-
στήσει µε αλλότριους πόρους. 

Μία πρόσθετη παρατήρηση µόνο θα ήθελα να κάνω. Η τήρηση
του Συντάγµατος αποτελεί βασική υποχρέωση και µέρος του
όρκου και των Βουλευτών και των Υπουργών. Εποµένως, η πα-
ραβίαση αυτή είναι πρωταρχική παράβαση του καθήκοντός µας. 

Ας υποθέσουµε ότι οι συγκεκριµένες διατάξεις κρίνονται εν
τέλει και από τα δικαστήρια ότι είναι αντισυνταγµατικές. Κάθε
διάταξη που παραβαίνει ή παραβιάζει το Σύνταγµα αποτελεί εξ
ορισµού βαριά, τη βαρύτερη παράβαση καθήκοντος και γι’ αυ-
τούς που εισηγήθηκαν και γι’ αυτούς που υπερψήφισαν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κυρία Σα-

κοράφα. 
Προχωρούµε. Από την Ελληνική Λύση τον λόγο έχει ο κ. Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στο ίδιο έργο θεατές. Τα ίδια και τα ίδια. Σε κάθε νοµοσχέδιο

το οποίο µπορεί να υπάρχει ένα ιδεολογικό ενδιαφέρον από τα
κόµµατα και τις παρατάξεις γίνονται διάφορες κινήσεις εντυπω-
σιασµού για να ικανοποιήσουµε το κοµµατικό µας ακροατήριο,
για να συσπειρώσουµε τους κοµµατικούς µας οπαδούς, για να
δείξουν τα τόσο ίδια συστηµικά κόµµατα, τα τρία µεγάλα, ότι
έχουν κάποιες διαφορές. Είναι κρίµα πραγµατικά όταν επιλέγεται
ο χώρος της παιδείας, κύριε Πρόεδρε, ως αντικείµενο κοµµατι-
κής εκµετάλλευσης. 

Άλλη µία αίτηση αντισυνταγµατικότητας. Τι λέει, λοιπόν, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ σήµερα; Λέει ότι το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας
είναι πραγµατικό. Έχει δύο πυλώνες βασικούς και λέει ο ΣΥΡΙΖΑ
τα δικά του και αιτιολογεί. Με µια µατιά λες πολύ καλά είναι αυτά
που λέει. Ούτως η άλλως, το νοµοσχέδιο έχει πολλά στρεβλά
µέσα τα οποία θα αναπτύξουµε αργότερα. 

Το πρόβληµα που προκύπτει για άλλη µια φορά, κύριε Πρό-
εδρε, και ως ένα κόµµα που επικαλείται πάντα τη λογική, είναι το
εξής. Πρώτον, είναι κρίµα που η Ελλάδα έχει ένα Σύνταγµα
ακορντεόν, το οποίο το χρησιµοποιεί το κάθε κόµµα, η κάθε κυ-
βέρνηση όπως η ίδια επιθυµεί. 

Πάµε παρακάτω. Τι λέει, λοιπόν, το Σύνταγµα; Λέει ότι η ανώ-
τατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα. Πολύ
ωραία. Τα ιδρύµατα αυτά τελούν υπό την εποπτεία του κράτους,
έχουν δικαίωµα να ενισχύονται οικονοµικά από αυτό και λειτουρ-
γούν σύµφωνα µε τους νόµους. Πρώτον, δεν λέει «αποκλειστικά
από αυτό», λέει «από αυτό» και δεύτερον, από τους νόµους. 

Έχω λοιπόν το άρθρο 16 του Συντάγµατος, κύριε Πρόεδρε,
και το έχω εκτυπώσει. Όπου βλέπετε -δεν βλέπετε, είστε µακριά-
κυκλάκι είναι το εξής φοβερό. Τι λέει λοιπόν το Σύνταγµα; «Σύµ-
φωνα µε τους νόµους, όπως νόµος ορίζει, ειδικός νόµος, νόµος
ορίζει». Δηλαδή το Σύνταγµα σου δίνει κάποιες βασικές κατευ-
θύνσεις και έρχεται µετά ο νόµος και κάνει αυτό που θέλει. Θα
βγει λοιπόν το Υπουργείο Παιδείας τώρα και θα πει καµµιά αντι-
συνταγµατικότητα, εδώ λέει ξεκάθαρα όπως ορίζει ο νόµος. Ο
νόµος ποιος είναι; Είναι αυτός που έρχεται τώρα. Οπότε τελεί-
ωσε το παραµύθι!

Άρα λοιπόν, καλούµαστε για άλλη µια φορά να συζητήσουµε
ένα θέµα το οποίο δεν άπτεται σε εµάς. Άρα η ανάγκη συνταγ-
µατικού δικαστηρίου είναι επιβεβληµένη και το έχουµε πει από
την πρώτη µέρα που είµαστε εδώ µέσα. Δεν υπάρχει συνταγµα-
τικό δικαστήριο αρµόδιο για να επιληφθεί αυτών των θεµάτων.
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Η Ελλάς είναι η µόνη χώρα στην Ευρώπη που δεν έχει συνταγ-
µατικό δικαστήριο. Ως και η Τουρκία έχει. Τα έχουµε ξαναπεί. Και
θα κληθούµε εµείς εδώ να λύσουµε το ζήτηµα αυτό.

Άρα λοιπόν όταν ένα Σύνταγµα το έχουµε κόψει, ράψει όπως
µας βολεύει, όλα τα υπόλοιπα είναι προσχηµατικά. Εµείς λυπού-
µαστε βαθύτατα γιατί θέµατα σοβαρά όπως είναι ο χώρος της
παιδείας, τα παιδιά µας, το µέλλον µας, το µέλλον της πατρίδας
µας προσπαθούµε πάντα να το εκµεταλλευόµαστε κοµµατικά,
πολιτικά, ιδεολογικά ή οτιδήποτε άλλο µας λυπεί βαθύτατα. 

Είµαστε ξεκάθαροι στο θέµα της παιδείας ως Ελληνική Λύση.
Θα τα αναπτύξω λίγο αργότερα, κύριε Πρόεδρε. Εµείς είµαστε
υπέρ των ιδιωτικών ΑΕΙ σε παράλληλη σχέση και ύπαρξη µε τα
δηµόσια ΑΕΙ. Όχι να παίρνω το δηµόσιο ΑΕΙ και να του βάζω
µέσα ιδιωτικά στοιχεία ή να βάζω µέσα τύπου ΜΚΟ ή οτιδήποτε
άλλο ή ιδιώτες. Αυτό είναι κάτι τελείως διαφορετικό. 

Και είµαστε ξεκάθαροι και σε κάτι ακόµα, κύριε Πρόεδρε. Το
έχουµε πει. Ποιο είναι το πρόβληµα στα πανεπιστήµια; Προχθές
πήγε να σκοτωθεί ένας άνθρωπος, ένα παραβατικό, εγκληµατικό
στοιχείο. Βγήκε και είπε ο πρύτανης ότι αυτό δεν έχει σχέση µε
τον χώρο του πανεπιστηµίου. Τι λέτε, κύριε Πρύτανη; Στο πανε-
πιστήµιο έγινε. Δεν έχει σχέση µε τον χώρο του πανεπιστηµίου;
Δηλαδή έχουµε πει πολλές φορές: Έξω τα κόµµατα από την παι-
δεία, έξω τα κόµµατα από την παιδεία! 

Φέρνει το ενιαίο ψηφοδέλτιο η κ. Κεραµέως. Αντιγράφετε πάλι
την Ελληνική Λύση πάλι µισά, πάλι στρεβλά µέχρι να δείτε ότι
ούτε αυτό το µέτρο που παίρνετε κάνει. Μη γελάτε! Η θέση µας
είναι ξεκάθαρη, έξω τα κόµµατα! Το κάνετε ενιαίο. Δηλαδή τι κά-
νετε; Το καλύπτετε από κάτω. Αντί να είναι επτά, οχτώ σκόρπιοι,
θα είναι όλοι µαζί. Πάλι θα υπάρχει το πρόβληµα. Ο πυρήνας του
προβλήµατος θα υπάρχει πάλι εκεί µέσα. Έχετε κάνει τα πανε-
πιστήµια εκκολαπτήρια κοµµατικών στελεχών. 

Κλείνω και θα πούµε περισσότερα και στη συνέχεια και θα µου
δώσετε και στη συνέχεια τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, για τρία
λεπτά γιατί θέλω να παρουσιάσω ως Ελληνική Λύση και την τρο-
πολογία την οποία έχουµε καταθέσει σήµερα για τους αδιόρι-
στους πολύτεκνους εκπαιδευτικούς. Γιατί είναι προσχηµατικό να
µιλάµε και να ανησυχούµε για το δηµογραφικό της χώρας και να
λέµε ότι η χώρα βουλιάζει και να έχουµε στον πάγο αδιόριστους
πολύτεκνους εκπαιδευτικούς. Και θα θέλαµε να ακούσουµε όλα
τα κόµµατα µετά. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, την ένσταση αντισυνταγµατικότητας η
θέση µας είναι ξεκάθαρη. Εµείς θα κάνουµε αυτό που είχε κάνει
την άλλη φορά ο ΣΥΡΙΖΑ. Να σας πω κάτι; Δεν είναι θέµα εάν
συµφωνείς ή όχι. Μπορεί ηθικό να µην είναι. Το έχουµε πει πολ-
λές φορές. Αλλά η εκάστοτε κυβέρνηση πάντα βρίσκει τον τρόπο
να καλυφθεί πίσω από τους νόµους. Διότι ως ορίζει ο νόµος λέει
το Σύνταγµα ξεκάθαρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Χήτα, για να

καταλάβω και να καταγράφονται, τελικά είστε υπέρ ή κατά της
ένστασης;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα συµµετέχουµε στη ψηφοφο-
ρία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει εκ µέ-
ρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα τις συζητήσεις για την αντισυν-
ταγµατικότητα δεν θέλουµε να τις σχολιάσουµε, γιατί όποιος έχει
την πλειοψηφία αυτός αποφασίζει αν είναι συνταγµατικός ή αν-
τισυνταγµατικός ένας νόµος ή κάποια άρθρα. Αυτό είναι ένα το
κρατούµενο. Η εκάστοτε δηλαδή κυβερνητική πλειοψηφία καθο-
ρίζει εάν είναι συνταγµατικό ή όχι. 

Δεύτερο, θα αρχίσω πολύ απλά. Τι λέει το Σύνταγµα; Η παιδεία
παρέχεται δηµόσια και δωρεάν. Έτσι δεν λέει η κ. Κεραµέως και
όλοι οι υπόλοιποι; Έτσι λέει. Υπάρχει µεγαλύτερο ανέκδοτο από
αυτό; Ποια δηµόσια και δωρεάν; Μπορεί ένα παιδί χωρίς να πλη-
ρώσει αγγλικά, γαλλικά -τι άλλο θα κάνει!- χωρίς να πληρώσει
αλλού, µπορεί να τελειώσει το σχολείο; Μπορεί χωρίς φροντι-
στήρια να µπει στο πανεπιστήµιο; Μπορεί να µην πληρώσει τα
µεταπτυχιακά που τα φέρνετε τώρα; Και απορώ γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ
διαµαρτύρεται, γιατί ο κ. Γαβρόγλου ξεκίνησε τα µεταπτυχιακά,
αν θυµάστε καλά.

Να πάµε και παρακάτω; Πόσα πληρώνει ένας γονιός; Εδώ
τώρα βάζετε να πληρώνει και τα βιβλία και για την βιβλιοθήκη.
Άρα είναι µια µεγάλη ειρωνεία. Ως ο νόµος ορίζει βεβαίως!
Έφυγε και η Ελληνική Λύση. Εποµένως αυτή η συζήτηση είναι
ακριβώς τα αντίθετα απ’ ό,τι έλεγε ο κ. Χήτας πριν. Υπάρχουν
σηµαντικές διαφορές και ιδεολογικές διαφορές µεγάλες στο
θέµα της παιδείας. Δεν είναι τεχνητά. Φυσικά στην κατεύθυνση
και στη στρατηγική υπάρχει η Ευρωπαϊκή Ένωση την οποία υπο-
στηρίζετε και ακολουθείτε πιστά. 

Εµείς έχουµε αντίθετη άποψη σε όλα αυτά. Και το «έξω τα κόµ-
µατα από την παιδεία», -αυτό θα το πω εγώ, δεν πειράζει- η
Χρυσή Αυγή το έλεγε. Δεν λέω ότι είναι ίδιοι. Έξω από τα πανε-
πιστήµια που είναι χώρος διακίνησης ιδεών, ιδεολογικών συγ-
κρούσεων; Δηλαδή τι υποκρισία είναι αυτή; Δηλαδή οι φοιτητές
δεν έχουν πολιτική άποψη; Τι είναι άβουλοι και µοιραίοι; 

Τέλος πάντων για να µην σπαταλώ τον χρόνο, εµείς υποστη-
ρίζουµε ότι όντως είναι αντισυνταγµατικό και σε ό,τι αφορά τους
διορισµούς στα πανεπιστήµια. Ποιο αυτοδιοίκητο; Είναι έξι και
πέντε, και οι πέντε είναι από την αγορά. Είναι µάνατζερ. Αυτό
είναι εµπορική επιχείρηση. Τα είχαµε πει και στην κ. Διαµαντο-
πούλου για πανεπιστήµιο Α.Ε.. Και είναι σωστό αυτό που λέγεται
ότι πέντε συν ένας βγάζουν πρύτανη. Και είναι πάρα πολλά άλλα
που δεν θέλω να επαναλάβω. 

Και το δεύτερο, είναι εµπορικό κατάστηµα το πανεπιστήµιο; Τι
είναι, διαφηµιστική εταιρεία για να έχει χορηγούς; Δηλαδή, θα
κλείσετε το τµήµα αν δεν βρίσκει λεφτά το δηµόσιο πανεπιστή-
µιο; Γιατί αυτό γίνεται στην πράξη. Αυτό ευθέως είναι αντισυν-
ταγµατικό, γιατί είναι υποχρέωση του κράτους να χρηµατοδοτεί.
Και κάνει το ανάποδο, κόβει συνέχεια και υπάρχει ασφυξία. Τι
του λέτε δηλαδή τώρα; Ότι αν δεν βρει κάποιο τµήµα χορηγούς
για πολλούς λόγους θα το κλείσετε; Δεν θα του δώσετε λεφτά;
Δεν θα σπουδάσουν οι φοιτητές; Πέρα από το αν είναι αντισυν-
ταγµατικό ή όχι. Παρ’ όλα αυτά εµείς υποστηρίζουµε την αντι-
συνταγµατικότητα, για να µην πούµε ότι είναι ολόκληρος ο νόµος
αντισυνταγµατικός, εκτός αν κανένας πάρει στα σοβαρά αυτά
που λέει το Σύνταγµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκ µέρους του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής τον λόγο έχει η κ. Γιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. Κατ’ αρχάς κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ τίθενται ξεκάθαρα συγκεκριµένα
ερωτήµατα συνταγµατικότητας, θέµατα αντισυνταγµατικότητας
από το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής για σειρά διατά-
ξεων. Το ίδιο το Επιστηµονικό Συµβούλιο επισηµαίνει σε σειρά
διατάξεων ότι είναι απέναντι στις συνταγµατικές επιταγές για το
αυτοδιοίκητο του πανεπιστηµίου. Και αυτό είναι κάτι το οποίο το
ακούµε µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή και βεβαίως το συνυπο-
γράφουµε. 

Γιατί, ναι, για εµάς στο ΠΑΣΟΚ βεβαίως και τίθεται ζήτηµα αν-
τισυνταγµατικότητας όσον αφορά το θέµα της εκλογής, ανάδει-
ξης των µονοπρόσωπων οργάνων. Βεβαίως και τίθεται ζήτηµα
αντισυνταγµατικότητας όσον αφορά τον αποκλεισµό συγκεκρι-
µένων οµάδων της ακαδηµαϊκής κοινότητας από την εκλογή ορ-
γάνων. Και βεβαίως τίθεται θέµα προσβολής του αυτοδιοίκητου
των ΑΕΙ και αντισυνταγµατικότητας λοιπόν, σε ό,τι αφορά την
εκλογή πρύτανη µε πλειοψηφία εξωτερικών µελών. Και αυτό µε
τον τρόπο που το εισάγετε, ναι θίγει το αυτοδιοίκητο του πανε-
πιστηµίου. 

Εποµένως για όλους τους παραπάνω λόγους -που προφανώς
όλα αυτά θα κριθούν και από τα ελληνικά δικαστήρια όταν και αν
έρθει η ώρα- υπερψηφίζουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει εκ µέ-
ρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Καραγκούνης. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν θα δώσετε τον
λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένας είναι από κάθε
κόµµα: ή οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Ή παίρνετε τον λόγο και καλύπτετε
το κόµµα σας ή όταν µιλήσει άλλος. Αλλά µην ανησυχείτε, θα
δώσω τον λόγο για τρία λεπτά ρωτώντας ποιος θέλει.
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Ο κ. Καραγκούνης µιλάει τώρα ως ο αντιλέγων εκ µέρους της
Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα όλους
τους εισηγητές για το ζήτηµα της συνταγµατικότητας.

Θέλω να πω, επειδή έγιναν κάποια σχόλια απ’ όλους τους συ-
ναδέλφους, ότι πίσω από την ένσταση αντισυνταγµατικότητας
την οποία κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, πίσω δηλαδή από τη νοµική διά-
σταση του πράγµατος που εισφέρει ο ΣΥΡΙΖΑ µε αυτή την έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας, έχω την αίσθηση ότι η πραγµα-
τική άποψη και βούληση που έχετε πίσω για το ζήτηµα της ανώ-
τατης εκπαίδευσης κρύβεται εκεί το πραγµατικό. Για εσάς δη-
λαδή δεν είναι κάτι νοµικό. Έχετε µια δοµική άρνηση και
αντιπαράθεση. Και δεν είναι άλλη από το να βλέπετε τα πανεπι-
στήµια, κύριε Υπουργέ, κύριε Φίλη, δυστυχώς ως φέουδα. Και
σε κάθε προσπάθεια εκσυγχρονισµού και εκδηµοκρατισµού που
γίνεται -που έχουν γίνει µε διάφορες νοµοθετικές πρωτοβουλίες
τα τελευταία χρόνια- ήσασταν πάντα απέναντι και έχω την αί-
σθηση ότι υπό µία έννοια σας χαλάει -επιτρέψτε µου την έκ-
φραση- την πολιτική σας σούπα. 

Διότι δεν θέλετε τα πανεπιστήµια να λειτουργούν όπως το Σύν-
ταγµα ορίζει -άκουσα την αναφορά στο Σύνταγµα- δηλαδή ελεύ-
θερα, απρόσκοπτα, δηµιουργικά και ανταγωνιστικά. Αλλά έχω
την αίσθηση ότι η πραγµατική σας βούληση σύµφωνα µε τη θέση
που παίρνετε κάθε φορά για την ανώτατη εκπαίδευση, είναι ότι
τα θέλετε εξαρτώµενα, υποβαθµισµένα και θα έλεγα καθηλω-
µένα σε κάθε είδους εξαρτήσεις και κοµµατικές και άλλες. 

Πρώτα απ’ όλα για να έρθω στο θέµα της συνταγµατικότητας
να πω ότι είναι απόλυτα προσχηµατική και η ίδια η Επιστηµονική
Έκθεση της Βουλής σας δίνει απάντηση στις όποιες ενστάσεις
έχετε και έχετε ήδη καταθέσει. Διότι η αλήθεια είναι, κύριε Φίλη,
ότι θα υπήρχε µια λογική να καταθέσετε ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας και να προβάλλετε αυτούς τους λόγους τους οποίους
προβάλλετε, αν δεν είχε µεσολαβήσει η απόφαση της ολοµέ-
λειας του Συµβουλίου της Επικρατείας για τη συνταγµατικότητα
του νόµου Διαµαντοπούλου, που είναι η 519/2015 -στην οποία
κάνατε αναφορά- όπου όλα αυτά τα ζητήµατα τα οποία θέτετε,
τα έκρινε και µάλιστα µε πολύ ξεκάθαρο τρόπο και για τα εξωτε-
ρικά µέλη και για το συµβούλιο της διοίκησης αλλά και έµµεσα
για την οικονοµική ισχύ των πανεπιστηµίων, την οποία θέτετε ως
τελευταίο λόγο της ένστασης. 

Θέτετε το ζήτηµα της διοίκησης και των εξωτερικών µελών, δη-
λαδή τα πέντε εξωτερικά µέλη και τα έξι εσωτερικά. Το οργανω-
τικό ζήτηµα των ΑΕΙ δεν έχει απασχολήσει µόνο –να το πω και
στους άλλους συναδέλφους που έκαναν αναφορά- την 519. Έχει
γίνει και σε άλλες αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Αλλά η απόφαση 519 έχει την αξία της διότι κάνει τις εξής παρα-
δοχές:

Πρώτη παραδοχή και πολύ σηµαντική -και κρατήστε το κύριε
Φίλη- λέει: «Ο νοµοθέτης διαθέτει ευρύτατα περιθώρια εξουσίας
να οργανώνει το θεσµικό πλαίσιο για τη δοµή και λειτουργία των
ΑΕΙ, ανάλογα µε τη φύση του ρυθµιζόµενου θέµατος». Η από-
φαση 519 επικαλείται αυτή τη γενική παραδοχή από πρότερη
απόφαση Συµβουλίου της Επικρατείας που είναι η 982/2012 πάλι
στην ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, όχι πολύ, για να
απαντήσω σε όλους τους συναδέλφους.

Περαιτέρω λοιπόν ειδικά στην περίπτωσή µας και αναλογικά
οι ρυθµίσεις του ν.4009/2011 που προβλέπουν τη συµµετοχή
εξωτερικών µελών στο συµβούλιο των ΑΕΙ κινούνται εντός του
πλαισίου της αρχής της πλήρους αυτοδιοίκησης των ΑΕΙ και δεν
θίγουν το δικαίωµα των ιδρυµάτων αυτών να αποφασίζουν επί
των υποθέσεων τους µε δικά τους όργανα. Κυρίως για τη συγ-
κρότηση του συµβουλίου προέρχονται από τους πλήρους απα-
σχόλησης καθηγητές πρώτης βαθµίδας και τους αναπληρωτές
καθηγητές του ιδρύµατος και έχουν εκλεγεί από το σύνολο των
καθηγητών και φοιτητών παλιότερα του οικείου ΑΕΙ χωρίς τη µε-
σολάβηση οποιουδήποτε οργάνου της κρατικής διοίκησης ή

άλλου οργάνου και ως εκ τούτου αντλούν τη νοµιµοποίησή τους
από τα µέλη της πανεπιστηµιακής κοινότητας, τα οποία κατ’
αυτόν τον τρόπο εκπροσωπούνται έµµεσα πέραν της άµεσης εκ-
προσώπησής τους από τα εσωτερικά µέλη. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ειδικά ο πρώτος για τα εσωτερικά, εξωτερικά
µέλη είναι τελείως αβάσιµος.

Και επειδή αναφέρθηκα στο έµµεσα, πάµε τώρα στο ειδικό-
τερα. Να ρωτήσω το εξής: Είναι λογικό να λέτε ότι το συµβούλιο
αντισυνταγµατικά εκλέγει τους κοσµήτορες, όταν έχει ήδη κριθεί
η νοµολογιακά από την ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας ότι µπορεί νόµιµα και συνταγµατικά να εκλέγει τους πρυ-
τάνεις; Το συµβούλιο -για να ακούσουν και οι καλοί συνάδελφοι
που δεν είναι νοµικοί- είναι δηµοκρατικά νοµιµοποιηµένο. Ο πρύ-
τανης είναι ένα από τα εσωτερικά µέλη του συµβουλίου και εκλέ-
γεται από όλα τα µέλη ΔΕΠ των ΑΕΙ. Άρα ο πρύτανης έχει
νοµιµοποίηση τόσο από το σύνολο των µελών ΔΕΠ όσο και από
το συµβούλιο. Οπότε κατά το Συµβούλιο της Επικρατείας είναι
συνταγµατικά θεµιτή -και κρατήστε αυτό που σας είπα που ανα-
φέρεται στις παραδοχές της ολοµέλειας του Συµβουλίου της
Επικρατείας- και η αρχή της έµµεσης αυτοδιοίκησης και νοµιµο-
ποίησης. Οπότε ακριβώς το ίδιο ισχύει και για τους κοσµήτορες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό κλείνετε,
κύριε Καραγκούνη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια στιγµή
για να απαντήσω σε όλους τους συναδέλφους και να αναφερθώ
και στον δεύτερο λόγο της ένστασης. Σε δύο λεπτά τελειώνω.

Για δε τα εξωτερικά µέλη του συµβουλίου αυτά που επιλέγον-
ται από τα άµεσα νοµιµοποιηµένα εσωτερικά µέλη του συµβου-
λίου και µετά την επιλογή τους καθίστανται και αυτά µέλη του
συλλογικού οργάνου του συµβουλίου και έτσι ικανοποιείται πλή-
ρως το αυτοδιοίκητο των ιδρυµάτων. 

Όσον αφορά αυτό που αναφέρετε για τον εκτελεστικό διευ-
θυντή δεν είναι αντιπροσωπευτικό όργανο, αλλά είναι εκτελε-
στικό-διοικητικό όργανο του ιδρύµατος. Οπότε προφανώς δεν
τίθεται θέµα αντισυνταγµατικότητας. 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, για το θέµα των οικονοµικών.
Όσον αφορά την οικονοµική αυτοτέλεια των πανεπιστηµίων προ-
φανώς θα εξακολουθούν να απολαµβάνουν κρατικής χρηµατο-
δότησης, όπως ορίζεται στο Σύνταγµα κύριε Παφίλη -αυτό δεν
αλλάζει- και µάλιστα αυξηµένης, κύριε Φίλη, σε σχέση µε το πα-
ρελθόν. Οπότε το να σου δίνει ο νόµος τη δυνατότητα πρόσθε-
της χρηµατοδότησης µε νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία αυτό δεν
είναι αντισυνταγµατικό. Άλλωστε έχει κριθεί το ζήτηµα αυτό, γιατί
υπήρχαν τέτοια χρηµατοδοτικά εργαλεία και στο νόµο Διαµαν-
τοπούλου, που πέρασε και από την ολοµέλεια του Συµβουλίου
της Επικρατείας και ποτέ δεν ετέθη θέµα. 

Προφανώς δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας
και καταψηφίζουµε την ένσταση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σκουρλέτης από τη θέση του για τρία λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Επιτρέψτε µου να πω µε ευκαιρία την παρέµβασή µου στο
θέµα ότι ορθώς θέσατε το θέµα της καταδίκης της εµπρηστικής
επίθεσης στον σταθµό «REAL FM». Νοµίζω ότι είναι οµόθυµη διά-
θεση όλων των πολιτικών δυνάµεων πάνω στο ζήτηµα αυτό. 

Ωστόσο για το συγκεκριµένο ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω
ότι παρά τα όσα άκουσα από τον αντιλέγοντα συνάδελφο εκ µέ-
ρους της Νέας Δηµοκρατίας, εδώ έχουµε µια κατάφωρη παρα-
βίαση του αυτοδιοίκητου του πανεπιστηµίου. Θα έλεγε κανείς
µια εισβολή παραγόντων εξωπανεπιστηµιακών στη διοίκηση του
πανεπιστηµίου. Και αυτό επιχειρείται να γίνει πράξη µέσα από τη
σύνθεση του συγκεκριµένου συµβουλίου διοίκησης, που προβλέ-
πεται, το οποίο µάλιστα σε αρκετές περιπτώσεις, όπως είναι τα
ζητήµατα της εκλογής του πρύτανη, µπορεί να φτιάχνει πλειοψη-
φίες ερήµην των µελών της πανεπιστηµιακής κοινότητας. Αν
αυτό δεν είναι µια κατάφωρη παραβίαση του αυτοδιοίκητου των
πανεπιστηµίων, τι άλλο είναι;

Όσον αφορά το θέµα της υποχρηµατοδότησης η οποία είναι
διαρκής και συνεχόµενη, εδώ έχουµε µια δεύτερη τέτοια περί-
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πτωση. Διότι εδώ πέρα συνεχώς λόγω της πολιτικής βούλησης
της Κυβέρνησης, λόγω των προηγούµενων νοµοθετηµάτων,
λόγω µιας νεοφιλελεύθερης συγκεκριµένης στρατηγικής γύρω
από το θέµα της εκπαίδευσης και όχι µόνο, αλλά γενικά γύρω
από το θέµα αυτό που ονοµάζεται µάθηση, αγαθό της µάθησης,
έχουµε µια απίσχναση της υποχρέωσης της πολιτείας σε σχέση
µε την χρηµατοδότηση των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Άρα µιλάµε για µια τέτοιου είδους αντισυνταγµατική πρακτική.
Προφανώς η Βουλή σήµερα καλείται να κάνει τον πρώτο συνταγ-
µατικό έλεγχο. Η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής γνωρίζει
τη νοµολογία, κύριε συνάδελφε, και θα πρέπει να τη διαβάσετε
και δεύτερη και τρίτη φορά για να βγάλετε τα ασφαλή συµπερά-
σµατα. 

Ωστόσο φοβάµαι πάρα πολύ ότι η παρούσα Κυβέρνηση έχει
συνηθίσει να νοµοθετεί και να πράττει έξω από τα όρια του Συµ-
βούλιου της Επικρατείας. Και δεν αναφέροµαι µόνο σε προηγού-
µενα νοµοθετήµατα της Υπουργού Παιδείας. Αναφέροµαι και σε
άλλα, πρόσφατα. Να µιλήσουµε για τον νόµο Θεοδωρικάκου, ο
οποίος βγήκε αντισυνταγµατικός σε σχέση µε αυτά όλα που προ-
έβλεπε για την εκλογή των αιρετών οργάνων και των αρµοδιοτή-
των των δηµοτικών συµβουλίων; Πλήρης αδιαφορία! Να
µιλήσουµε για τη σύµβαση στον Χρυσό της Χαλκιδικής, η οποία
βγήκε αντισυνταγµατική και ήρθατε εκ των υστέρων, για να γί-
νετε σύννοµοι, να αλλάξετε τον ίδιο τον νόµο; Να µιλήσουµε για
τα αναδροµικά των συνταξιούχων, που αρνείστε να τα καταβάλ-
λετε, που τους κόψατε τις συντάξεις µέχρι τον νόµο Κατρούγκα-
λου του 2016, της δικής σας περιόδου; 

Άρα, λοιπόν, δεν µας εκπλήσσει αυτή η αντισυνταγµατική πρα-
κτική σας. Όπου σας βολεύει χρησιµοποιείτε τη δεδοµένη πλει-
οψηφία που έχετε και πορεύεστε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Θε-
οχάρης για τρία λεπτά και µετά η Υπουργός. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εάν υπήρχε ανάγκη να κα-
ταλάβουµε ότι δεν έχει καµµία επαφή µε την πραγµατικότητα η
ένσταση αυτή της αντισυνταγµατικότητας θα έφταναν µόνο δύο
πράγµατα: Το γεγονός ότι ο λέγων µίλησε µόνο δύο λεπτά για
να την υποστηρίξει, άρα δεν την πιστεύει ούτε ο ίδιος, και το γε-
γονός ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ µας µί-
λησε για τους ΟΤΑ, µας µίλησε για τους συνταξιούχους, µας
µίλησε για κάθε θέµα µέχρι και για τον χρυσό στη Χαλκιδική και
όχι για το ζήτηµα της αντισυνταγµατικότητας. 

Πραγµατικά είναι µία ένσταση αντισυνταγµατικότητας που
είναι τόσο εύκολα αντικρουόµενη που δεν είµαι σίγουρος για
ποιον λόγο την έκανε εδώ ο ΣΥΡΙΖΑ. Μάλλον είναι η συνέχιση
της πολιτικής αντιπαράθεσης στο νοµοσχέδιο αυτό µε άλλα
µέσα. Παρ’ όλα αυτά πρέπει να πούµε δυο λόγια και θα τα πω
επιγραµµατικά και συστηµατικά, κύριε Πρόεδρε. 

Πρώτα απ’ όλα, να αντικρούσουµε το δεύτερο µέρος της έν-
στασης, το οποίο είναι και το πιο απλό να αντικρουστεί. Το άρθρο
30 δεν µιλάει για χρηµατοδότηση, µιλάει για την υποχρέωση ει-
σήγησης του αναπτυξιακού σχεδίου. Το άρθρο 27, που µιλάει για
το αναπτυξιακό σχέδιο της κοσµητείας, δεν αναφέρει πουθενά
χρηµατοδότηση. Συνεπώς µας λέτε ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας και δύο από τα τρία άρθρα τα οποία αναφέρετε δεν έχουν
σχέση µε τη χρηµατοδότηση.

Το άρθρο 23, πράγµατι, λέει ότι µέσα στις αρµοδιότητες του
κοσµήτορα είναι να ψάχνει δωρεές και να τις αποδέχεται. Η αν-
τίρρηση που είναι σε αυτό το άρθρο; Να µην υπάρχουν δωρεές;
Δεν υπάρχουν δωρεές προς τα πανεπιστήµια; Να µην τις αποδέ-
χονται τα πανεπιστήµια; Μήπως ενισχύεται η αυτοτέλεια των πα-
νεπιστηµίων µε το γεγονός ότι µπορούν να βρουν και χρηµατο-
δότηση περαιτέρω; Εάν δηλαδή ξανακαταρρεύσει η χώρα µας, αν
πτωχεύσει και δεν έχει λεφτά να δώσει συντάξεις και περικοπούν
οι προϋπολογισµοί -να είστε σίγουροι ότι αν ποτέ κυβερνήσετε
αυτό θα συµβεί µε µαθηµατική ακρίβεια, θα καταρρεύσει η χώρα,
αν ποτέ ο ΣΥΡΙΖΑ κυβερνήσει- δεν θα πρέπει να σωθούν µε κάποιο
τρόπο τα πανεπιστήµια, αναζητώντας δωρεές; Επηρεάζεται έστω
και στο ελάχιστο η χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό από αυτά τα άρθρα; 

Συνεπώς να µην λέµε εδώ πράγµατα για εντυπώσεις. Δεν έχει
καµµία σχέση µε αντισυνταγµατικότητα το δεύτερο µέρος. Η Επι-
στηµονική Επιτροπή της Βουλής δεν αναφέρει αντισυνταγµατικό-
τητα για τη χρηµατοδότηση πουθενά. Όταν θέλετε, λοιπόν, να την
επικαλείστε να την επικαλείστε πάντα και όχι επιλεκτικά. 

Για την επιλογή των οργάνων εγώ θα µιλήσω µόνο µε τα στοι-
χεία της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. Είναι κόλαφος για
την άποψή σας. Διότι αναφέρει ακριβώς το πλήρες σκεπτικό της
απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας 519/2015. Εκεί έχουν
κριθεί στην πραγµατικότητα όλα. Πρώτον, η επιλογή των εξωτε-
ρικών µελών πρέπει να γίνει από τα εσωτερικά µέλη και τότε απο-
τελεί έµµεση έκφραση του αυτοδιοίκητου των πανεπιστηµίων.
Ισχύει σε αυτό το νοµοσχέδιο. Δεύτερον, τα µέλη δεν πρέπει να
είναι η πλειοψηφία. Ισχύει σε αυτό το νοµοσχέδιο. Και έχουµε το
καινοφανές επιχείρηµα πως ενώ τα εξωτερικά µέλη δεν έχουν
πλειοψηφία, αν συµπράξουν και εσωτερικά µε µέλη, τότε µπορεί
να έχουν πλειοψηφία. Αυτό είναι αντιδηµοκρατικό; Είναι αντιδη-
µοκρατικό να υπάρχει σύµπραξη των εσωτερικών µε κάποια εξω-
τερικά µέλη; Αν σε κάποια άποψη υπάρχει η σύµπραξη τότε
καλώς. Και για ποιον λόγο να µη συµπράξουν τα έξι εσωτερικά
µέλη εναντίον των εσωτερικών; Σε κάθε θέµα µπορούν τα εσωτε-
ρικά µέλη να έχουν την πλειοψηφία και να αποφασίζουν µόνα
τους. Άρα λοιπόν πού είναι η αντιδηµοκρατικότητα, πού είναι η κα-
ταστρατήγηση αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε Θεοχάρη,
ολοκληρώστε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεύτερο σηµείο είναι να µην ασκούν την τρέχουσα διοίκηση και
ουσιαστικά δεν ασκούν τρέχουσα διοίκηση. Επιλέγουν όργανα, εγ-
κρίνουν και δεν την ασκούν την τρέχουσα διοίκηση. Και πάντοτε
εν πάση περιπτώσει και στα θέµατα τα οποία ασκείται η διοίκηση
να γίνεται πάντα µετά από εισήγηση ακαδηµαϊκών αρµοδίων ορ-
γάνων. Και σε κάθε περίπτωση που οι αρµοδιότητες περιγράφον-
ται µέσα είναι πάντοτε από εισήγηση.

Κοιτάξτε ένα θέµα θέτει -γιατί εγώ θέλω να είµαι δίκαιος- η Επι-
στηµονική Επιτροπή: Είναι δόκιµη η άσκηση αρµοδιοτήτων ακα-
δηµαϊκών και από εξωτερικά µέλη, τα οποία δεν έχουν ακαδη-
µαϊκές αρµοδιότητες; Μα, αυτά θα είναι η µειοψηφία της µειοψη-
φίας, διότι τα εξωτερικά µέλη είναι µειοψηφία και αυτά που δεν
θα έχουν ενδεχοµένως ακαδηµαϊκές αρµοδιότητες -εσωτερικά το
κάθε πανεπιστήµιο αποφασίζει ποια είναι και ποια όχι- θα είναι µει-
οψηφία της µειοψηφίας.

Το αστείο αυτής της ένστασης αντισυνταγµατικότητας είναι το
εξής: Έχουµε ένσταση για το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, η
οποία ψέγει την Υπουργό γιατί δεν βάζουµε προϋποθέσεις επιλε-
ξιµότητας, δηλαδή να περιορίσουµε το αυτοδιοίκητο στις αποφά-
σεις του πανεπιστηµίου από τον νόµο. Ορίζεται, λοιπόν, ότι
µπαίνουµε µέσα στο αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων και µας λέτε
εδώ ότι πρέπει να µπούµε ακόµη περαιτέρω και να περιορίσουµε
το αυτοδιοίκητο. Δεν έχει καµµία βάση προφανώς η ένσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο εκ µέρους της Κυβέρνησης. 

Υπενθυµίζω ότι ο κατάλογος έχει εκατόν δεκαέξι οµιλητές.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση αυτή είναι αµιγώς

νοµική. Συνεπώς δεν θα απαντήσω στα πολιτικά επιχειρήµατα τα
οποία ακούστηκαν γιατί θα έχουµε µία εκτενέστατη κοινοβουλευ-
τική συζήτηση για να απαντήσουµε στα πολιτικά. Θα απαντήσω,
όµως, στα νοµικά, σε όσα νοµικά επιχειρήµατα εκτέθηκαν. 

Τέσσερα είναι τα σηµεία. Πρώτο σηµείο έχει να κάνει µε την
αρχή της αυτοδιοίκησης. Το δεύτερο σηµείο έχει να κάνει µε τη
διαδικασία ανάδειξης πρύτανη και κοσµήτορα. Το τρίτο σηµείο
έχει να κάνει µε τη συµµετοχή στο συµβούλιο εξωτερικών µελών.
Το τέταρτο σηµείο έχει να κάνει µε τη χρηµατοδότηση, όπως
ετέθη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Σχετικά µε το πρώτο σηµείο, αρχή της αυτοδιοίκησης, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, στο άρθρο 16 του Συντάγµατος καθορί-
ζονται οι βασικές αρχές που διέπουν την παροχή της ανώτατης
εκπαίδευσης και οριοθετούν τη δράση και της διοίκησης και του
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νοµοθέτη. Είναι η αρχή της ακαδηµαϊκής ελευθερίας, είναι η
αρχή της πλήρους αυτοδιοίκησης. 

Σύµφωνα µε τη δεύτερη, µε την αρχή της πλήρους αυτοδιοί-
κησης, τα ΑΕΙ αποφασίζουν για τις δικές τους υποθέσεις µε τα
δικά τους όργανα. Ο καθορισµός των οργάνων αυτών, το ποια
θα είναι αυτά τα όργανα, το αποφασίζει αυτή η Βουλή, το απο-
φασίζει ο νοµοθέτης. Και η νοµολογία του Συµβούλιου της Επι-
κρατείας λέει ότι ο νοµοθέτης έχει ένα πολύ ευρύ περιθώριο
διακριτικής ευχέρειας εντός του πλαισίου που θέτει το συνταγ-
µατικό πλαίσιο και άλλωστε έχει και την κρατική εποπτεία, τον
έλεγχο νοµιµότητας δηλαδή που ασκεί το κράτος στις πράξεις
των οργάνων των πανεπιστηµίων. Άρα η θέσπιση των κανόνων
για τη ρύθµιση ζητηµάτων οργάνωσης και λειτουργίας των πα-
νεπιστηµίων, στα οποία θέµατα περιλαµβάνεται και ο τρόπος
συγκρότησης και λειτουργίας των συλλογικών οργάνων, δηλαδή
ποια είναι αυτά τα όργανα, πώς διοικούνται και ούτω καθεξής
ανήκει στην αρµοδιότητα της νοµοθετικής λειτουργίας, σε εµάς
δηλαδή, στη Βουλή των Ελλήνων και ασκείται από τα όργανα και
µε τη διαδικασία που προβλέπει το Σύνταγµα. Για τα Πρακτικά,
είναι η απόφαση του Σ.τ.Ε. 195/1984. 

Ο νοµοθέτης, λοιπόν, δεν δεσµεύεται καν από τις σχετικές
απόψεις των ενδιαφερόµενων ιδρυµάτων ούτε υποχρεούται να
ακολουθήσει ορισµένο οργανωτικό και λειτουργικό πρότυπο,
απόφαση του Σ.τ.Ε. 1731/1986 πρακτικό επεξεργασίας 144/2008
ολοµέλειας. 

Διαθέτει ο νοµοθέτης, εµείς δηλαδή, η Βουλή ευρύτατα περι-
θώρια εξουσίας για να οργανώσει όλο το πλαίσιο, όλη τη δοµή,
τη λειτουργία των πανεπιστηµίων και για να ορίζει τα πρόσωπα
που µετέχουν στη διοίκησή τους, προβλέποντας διαφορετικό
τρόπο ανάδειξης, συµµετοχής στα όργανα από εκείνο που ίσχυε
στο παρελθόν. 

Το Σύνταγµα δεν απαιτεί συγκεκριµένες ιδιότητες για τα µέλη
που συγκροτούν τα όργανα διοίκησης των πανεπιστηµίων ούτε
ορίζει συγκεκριµένο τρόπο ανάδειξης. Ένα πράγµα αποκλείει -
απόφαση Σ.τ.Ε. του 2015: Αποκλείει την κρατική παρέµβαση στη
σχετική διαδικασία. Δεν µπορεί να έρθει ο Υπουργός και να πει
ποιος θα είναι εκπρόσωπος. Αυτό αποκλείεται. Αλλά επαφίεται
στους τριακόσιους Βουλευτές, στη Βουλή των Ελλήνων, να κα-
θορίσει ποια θα είναι τα όργανα και ούτω καθεξής.

Μάλιστα, έχει κριθεί στην απόφαση που ανέφερε ο κ. Καραγ-
κούνης, απόφαση Ολοµελείας 519/2015, η αρχή της έµµεσης αυ-
τοδιοίκησης. Είναι συνταγµατικά θεµιτή, όπως κρίθηκε από την
ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας, η κατοχύρωση υπό
προϋποθέσεις αρχής της έµµεσης αυτοδιοίκησης.

Σηµείο δεύτερο, σχετικά µε το πώς αναδεικνύεται ο πρύτανης,
πώς αναδεικνύεται ο κοσµήτορας. 

Πρώτα απ’ όλα, ο πρύτανης προκύπτει ως ένας εκ των έξι εσω-
τερικών µελών του συµβουλίου που έχουν εκλεγεί από τη βάση,
από όλα τα µέλη. Δεν µπορεί να βγει πρύτανης κάποιος, ο οποίος
δεν είναι εκλεγµένος από τη βάση, από όλα τα µέλη ΔΕΠ.

Άρα ο πρύτανης εκλέγεται πρώτα άµεσα ως µέλος του συµ-
βουλίου διοίκησης από όλα τα µέλη του πανεπιστηµίου και στη
συνέχεια έµµεσα ως πρύτανης από τα µέλη του συµβουλίου. Άρα
έχει διπλή νοµιµοποίηση. Και άµεση και έµµεση και αυτά τα δύο
πρέπει να συντρέξουν, ώστε να επιλεγεί τελικά ο υποψήφιος στο
αξίωµα του πρύτανη.

Ο εκτελεστικός διευθυντής. Κύριε Φίλη, ο εκτελεστικός διευ-
θυντής είναι µετακλητός διοικητικός υπάλληλος, δεν είναι όρ-
γανο εκπροσώπησης. Είναι µετακλητός διοικητικός υπάλληλος
ο οποίος επιλέγεται ελεύθερα από την εκάστοτε διοίκηση.

Σηµείο τρίτο. Ως προς τη συµµετοχή στο Συµβούλιο Εξωτερι-
κών Μελών. Υπηρετεί αυτό την αρχή της αυτοδιοίκησης; Βε-
βαίως. Γιατί; Διότι, ποια είναι η σύνθεση του συµβουλίου; Έντεκα
µέλη. Τα έξι εκλέγονται από τη βάση, από τους καθηγητές, από
τη βάση του πανεπιστηµίου. Έξι στα έντεκα, πλειοψηφία. Τα έξι
µε ειδικές πλειοψηφίες αναδεικνύουν τα πέντε εξωτερικά. Η πλει-
οψηφία αναδεικνύει η ίδια -η εκλεγµένη πλειοψηφία- ποια θα
είναι τα εξωτερικά µέλη και µάλιστα, αρχικά µε αυξηµένη πλει-
οψηφία και µόνο επικουρικά µε απόλυτη πλειοψηφία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, παράκληση.
Άρα τα εξωτερικά µέλη αντλούν τη νοµιµοποίησή τους από τα

µέλη της πανεπιστηµιακής κοινότητας. Είναι ορισµένα, έχουν
αναδειχθεί από εκείνους που έχουν εκλεγεί από τη βάση και αυτή
είναι η αρχή της έµµεσης αυτοδιοίκησης, η οποία έχει κριθεί.
Αυτό που συζητάµε εδώ σήµερα έχει κριθεί από την απόφαση
519 της Ολοµελείας του 2015.

Σηµειωτέον δε, ότι όλη την τρέχουσα διοίκηση του πανεπιστη-
µίου θα την έχει ο πρύτανης. Θα προΐσταται του ΑΕΙ, θα εκπρο-
σωπεί δικαστικά και εξωδίκως, θα καταρτίζει τον προϋπολογισµό.
Στο συµβούλιο θα ανατίθενται αρµοδιότητες χάραξης στρατηγι-
κής, έγκρισης προϋπολογισµού, επιτελικές λειτουργίες, όπως
ήταν και στον ν.4009 και γι’ αυτό και έχει κριθεί για εγκριτικές και
στρατηγικές αρµοδιότητες που ασκούσε το συµβούλιο και τότε
και τώρα αντιστοίχως, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, σύµφωνα µε
την απόφαση 519.

Σηµειωτέον δε, ότι το µεγαλύτερο µέρος των αρµοδιοτήτων
του συµβουλίου ασκείται µετά από εισήγηση, πρόταση ή γνώµη
άλλου οργάνου. Και επίσης, το συµβούλιο διοίκησης δεν ασκεί
stricto sensu ακαδηµαϊκές αρµοδιότητες. Την ίδρυση ακαδηµαϊ-
κών µονάδων, την ίδρυση προγραµµάτων σπουδών, την έγκριση
εσωτερικού κανονισµού, τις συνεργασίες µε πανεπιστήµια του
εξωτερικού ποιος τις αποφασίζει; Η σύγκλητος, όχι το συµβού-
λιο.

Τελευταίο σηµείο χρηµατοδότηση. Εδώ οµολογώ ότι αυτό δεν
το περίµενα. Δεν περίµενα, κύριε Φίλη, αυτή την ένσταση. Περί-
µενα τις υπόλοιπες, αλλά όχι αυτή. Γιατί δεν την περίµενα; Γιατί
δεν υπάρχει ούτε µισή διάταξη -ούτε µισή διάταξη!- στο νοµο-
σχέδιο που να επηρεάζει µε οποιονδήποτε τρόπο την υποχρέωση
του κράτους για κρατική χρηµατοδότηση και ανοίγω εδώ µια πα-
ρένθεση. Είναι και ειρωνικό, γιατί η Κυβέρνησή µας για πρώτη
χρονιά µετά από πάρα πολλά χρόνια, αύξησε πάνω από 14% την
κρατική χρηµατοδότηση και κλείνω την παρένθεση. Δεν υπάρχει,
λοιπόν, ουδεµία διάταξη που να αγγίζει µε οποιονδήποτε τρόπο
την υποχρέωση της πολιτείας για κρατική χρηµατοδότηση. Τί
υπάρχει; Δυνατότητα. 

Διάβασα πάρα πολύ προσεκτικά την ένσταση. Λέει σε δύο ση-
µεία ότι σειρά ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου προβλέπουν την υπο-
χρέωση των ΑΕΙ να διασφαλίζουν ίδιους πόρους. Πού το λέει
αυτό, κύριε Φίλη; Υποχρέωση των ΑΕΙ να βρουν δωρεές; Λέει
κάπου ότι υποχρεούται το ΑΕΙ να βρει δωρεές; Όχι, βέβαια!

Το νοµοσχέδιο τι κάνει; Δίνει επιπλέον χρηµατοδοτικά εργα-
λεία, επιπλέον δυνατότητες. Είναι η πρώτη φορά; Όχι βέβαια.
Και αυτό έχει προβλεφθεί. Άρθρο 56 του ν.4009.

Σηµειωτέον…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία

Υπουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, όµως, παρα-

καλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κλείνω µε αυτό.
Είπε ο κ. Φίλης: «Κοµµάτια και θρύψαλα έκανε η Επιστηµονική

Υπηρεσία της Βουλής το νοµοσχέδιο. Έβγαλε πρωί-πρωί µια
ανακοίνωση που µιλάει για σωρεία αντισυνταγµατικών ρυθµί-
σεων». Τότε γιατί δεν τις επικαλείστε; Εγώ είδα µόνο δύο, εκ των
οποίων η µία δεν είναι καν στην επιστηµονική έκθεση της Βουλής.
Ούτε καν! Το θέµα της χρηµατοδότησης δεν τίθεται πουθενά.
Αν, λοιπόν, είναι κοµµάτια και θρύψαλα, τότε γιατί δεν τα επικα-
λείστε;

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται συνταγµατικότητα του παρόντος
σχεδίου νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση βάσει του άρθρου 100, παρά-
γραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για το θέµα της
αντισυνταγµατικότητας που ετέθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποδεχόµενοι την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας, παρακαλώ να εγερθούν.

16876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
Προφανώς, δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών

από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
Συνεχίζουµε µε την εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-

γής κ. Χαρά Κεφαλίδου.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

µε αυτό που διάβασα στη Βικιπαίδεια. Μεταρρύθµιση. Είναι ου-
σιαστικό γένους θηλυκού και αφορά το σύνολο των σηµαντικών
αλλαγών σε έναν τοµέα που αποσκοπούν στη λύση προβληµά-
των, την εύρυθµη λειτουργία του, την προσαρµογή του σε νέα
δεδοµένα κ.λπ. και χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η εκπαιδευ-
τική µεταρρύθµιση. Το όνοµά της το αγάπησαν πολλοί. Δεν είναι
τυχαίο που σχεδόν κάθε κυβέρνηση θεωρεί ηθική της υποχρέ-
ωση να φέρει και από µία, τουλάχιστον. Την ουσία της, όµως,
ελάχιστοι. Αυτό έδειξε η ίδια η ζωή.

Τις τελευταίες δεκαετίες έχουν γίνει πολλές θεσµικές παρεµ-
βάσεις. Υποτίθεται όλες για τον εκσυγχρονισµό των ελληνικών
Πανεπιστηµίων, κατά πώς το αντιλαµβάνεται βέβαια κάθε κυβέρ-
νηση. Αυτό δείχνει τρία πράγµατα.

Πρώτον, ότι το πρόβληµα στον τρόπο λειτουργίας των ελληνι-
κών πανεπιστηµίων είναι και υπαρκτό και αναγνωρισµένο. 

Δεύτερον, ότι δεν έχουµε καταφέρει, παρά τις διαφορετικές
προσεγγίσεις να βρούµε αξιόπιστες λύσεις και τρίτον, ότι πέρα
από όσα υποστηρίζουµε όλο το σύνολο των πολιτικών κοµµάτων,
δεν έχουµε καταφέρει να έχουµε χάραξη εθνικής πολιτικής στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Η τελευταία ουσιαστικά πραγµατική εκπαιδευτική µεταρρύθ-
µιση που έγινε στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα -µε τα σωστά της
και τα λάθη της, σίγουρα µε τοµές- ήταν ο ν.4009/2011 από την
τότε Υπουργό Παιδείας, την κ. Άννα Διαµαντοπούλου, νόµος που
έφερε η Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, η κυβέρνηση του Γιώργου Παπαν-
δρέου. Δύο χρόνια διαλόγου, συνέχεια της προσπάθειας της αεί-
µνηστης Μαριέττας Γιαννάκου, ένα ολόκληρο επιτελείο
επιστηµόνων από την Ελλάδα και το εξωτερικό, δύο γυναίκες
Υπουργοί που ταύτισαν τον πολιτικό τους βίο µε τον αγώνα για
τον εκσυγχρονισµό του ελληνικού πανεπιστηµίου. Δουλεύτηκε
και επεξεργάστηκε, συζητήθηκε και έγινε σηµείο τριβής και τε-
λικά αγκαλιάστηκε όσο ελάχιστα νοµοθετήµατα από διακόσιους
πενήντα πέντε Βουλευτές που τον στήριξαν, µεταξύ αυτών και
επτά στελέχη της σηµερινής Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Αυτός ο νόµος, όµως, άρχισε να ξηλώνεται την επόµενη της
εφαρµογής του, µπαίνοντας ουσιαστικά στην ουσία του, πρώτα
από τη Νέα Δηµοκρατία για να ενταφιαστεί από την κυβέρνηση
των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το 2017. Αυτός ο νόµος, σηµείο αναφοράς
µέχρι και σήµερα αποτέλεσε εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, µέχρι
το µεδούλι. Ήταν το σύνολο των σηµαντικών αλλαγών που
έφερνε, αποσκοπώντας στη λύση των χρόνιων προβληµάτων που
κρατάνε σε µια µίζερη µετριότητα το ελληνικό πανεπιστήµιο. Είχε
µεγάλες καινοτοµίες. Εκτός το ότι έβλεπε µε διαφορετικό τρόπο
το άσυλο, δηµιούργησε επιτροπές αξιολόγησης, συµβούλια
ιδρύµατος, εκλογή πρύτανη από τα µέλη ΔΕΠ και τόσα άλλα.

Αυτή η µεταρρύθµιση µε ουσία και νόηµα το 2011 έσπαγε κα-
τεστηµένα δεκαετιών, κλειστά συστήµατα διοίκησης των ΑΕΙ,
προσπαθώντας να υποδαυλίσει µια νέα κουλτούρα για την ανώ-
τατη εκπαίδευση. Αυτή την τοµή, δυστυχώς δεν την αντέξατε,
ούτε η Νέα Δηµοκρατία, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Στις 29 Μαΐου, αυτής της χρονιάς, το 2022, εν µέσω ψιθύρων
περί επικείµενων εκλογών τον προσεχή Σεπτέµβριο, Οκτώβριο,
Νοέµβριο, η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας έθεσε σε διαβού-
λευση το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα.

Νόµο-πλαίσιο τον χαρακτήρισε µε το εύηχο και ελπιδοφόρο
τίτλο: «Νέοι Ορίζοντες στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ενί-
σχυση ποιότητας, λειτουργικότητα, σύνδεση µε την κοινωνία»,
υπονοώντας µια µεγάλη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση που οσο-
νούπω έρχεται λίγο πριν τη λήξη της κυβερνητικής θητείας. 

Ένα κείµενο ατελείωτο, χίλιες τετρακόσιες περίπου σελίδες,
τετρακόσια εξήντα τέσσερα άρθρα -το νούµερο προφανώς θα
αυξηθεί-τόµος βαρύς και ασήκωτος δόθηκε για ενηµέρωση σχο-

λιασµό και διατύπωση προτάσεων στα πανεπιστήµια, τα πολιτικά
κόµµατα και τη δηµοσιότητα. 

Αρχικός χρόνος διαβούλευσης δεκατρείς µέρες, που µοιραία
άλλαξε, όταν όλοι οι εµπλεκόµενοι, φίλοι και µη, ξεσηκώθηκαν
και αναγκάστηκε η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, µε συγκα-
τάβαση και µεγαθυµία, να παραχωρήσει µια επιπλέον εβδοµάδα
διαβούλευσης και µε αυτόν τον τρόπο, έδωσε εξετάσεις δηµο-
κρατικής νοµιµοποίησης και προήχθη. 

Το κείµενο του σχεδίου νόµου που συζητάµε τελικά κατατέ-
θηκε στις 4 Ιουλίου στη Βουλή προς επεξεργασία και περιλαµ-
βάνει σειρά τροποποιήσεων σε σχέση µε το αρχικό κείµενο της
διαβούλευσης, αποδεικνύοντας ότι η ηγεσία του Υπουργείου
είναι παρούσα, χωρίς όµως το θάρρος να αγγίξει τον κορµό της
νοµοθετικής της πρωτοβουλίας, αυτόν που ξεσήκωσε πέρα από
τους συνήθεις επαγγελµατίες εξεγερµένους, αντιδράσεις πανε-
πιστηµιακών, πολιτικών φορέων, επιστηµόνων, ερευνητών, φοι-
τητών, ακόµη και αυτών, κυρίως αυτών που αποδεδειγµένα
έχουν αφιερώσει µεγάλο µέρος της επαγγελµατικής του ζωής
στον σχεδιασµό ενός δηµόσιου ποιοτικού πανεπιστηµίου, πυ-
λώνα ανάπτυξης στη χώρα, που ανταποκρίνεται στις ανάγκες και
τις προσδοκίες των αυριανών επιστηµόνων της, άµεσα συνδεδε-
µένου µε την κοινωνία και την επιχειρηµατικότητα. 

Το σχέδιο νόµου που φέρατε, επιστέγασµα της κυβερνητικής
θητείας στο χώρο της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, αποτελείται
από πέντε άξονες. Αλλού κωδικοποιεί υφιστάµενη νοµοθεσία,
αλλού έχει διατάξεις για «ξεκάρφωµα», κυρίως όµως περιλαµβά-
νει και αφορά την εισαγωγή ενός νέου µοντέλου διοίκησης των
πανεπιστηµίων που κατοχυρώνει, προσφέροντάς του φυσικά και
νοµοθετικό µανδύα, την αδιαφάνεια, την έλλειψη λογοδοσίας, τη
φαραωνικού τύπου λειτουργία του πρύτανη, την ανευθυνότητα
τελικά των διοικήσεων.

Καµµία απολύτως σοβαρή αλλαγή δεν θίγει, καµία κατεστη-
µένη εξουσία που υπάρχει αυτή τη στιγµή στα πανεπιστήµια, αν-
τίθετα θα σας έλεγα την επιτείνει. Αυτός είναι ο κορµός του
σχεδίου νόµου που δεν τολµήσατε να αγγίξετε και να τον αλλά-
ξετε ούτε κατά ένα άρθρο.

Στο πρώτο µέρος έχουµε να κάνουµε µε την αναβάθµιση της
ποιότητας των ΑΕΙ. Τουλάχιστον αυτό ισχυρίζεστε. Έχουµε ρυθ-
µίσεις αυτονόητες που έρχονται µε τυµπανοκρουσίες και χρονο-
καθυστέρηση δεκαετίας, όπως τα διπλά κοινά πτυχία, η επιλογή
µαθηµάτων από άλλα τµήµατα και σχολές, το ελληνικό «ERAS-
MUS», δηλαδή η δυνατότητα µετακίνησης σε άλλο ΑΕΙ της
χώρας, και κάποιες άλλες, αν και προωθούνται ως νέες ρυθµί-
σεις, είναι ήδη ισχύουσες: η πρακτική άσκηση και οι επισκέπτες
καθηγητές. 

Υπάρχουν και ρυθµίσεις εξαιρετικά αµφισβητούµενης αποτε-
λεσµατικότητας και ανεξήγητης σκοπιµότητας, όπως τα προ-
γράµµατα εφαρµοσµένων επιστηµών και τεχνολογίας, τα
περίφηµα επτά εξαµήνων, που κανείς δεν ξέρει τι πτυχία θα δί-
νονται, µε τι επαγγελµατικά δικαιώµατα και ρυθµίσεις που σηκώ-
νουν συζήτηση, όπως είναι η επιλογή των µελών ΔΕΠ σε σχέση
µε την αξιοκρατική τους διαδικασία. 

Το δεύτερο µέρος έχει να κάνει µε την υποτιθέµενη ενίσχυση
της λειτουργικότητας των ΑΕΙ. Έχουµε ένα νέο µοντέλο διοίκη-
σης που αντί για τα αυξηµένα φίλτρα συλλογικότητας, λογοδο-
σίας, διαφάνειας και εξωστρέφειας που επικαλείται, στην
πραγµατικότητα όχι µόνο συντηρεί, αλλά υποθάλπει ένα νοµο-
θετηµένο αλισβερίσι συµβιβασµών µε την πρόταση ενός από-
λυτα οξύµωρου σχήµατος. 

Επαναφέρει ένα κακέκτυπο συµβουλίων διοίκησης, υποτίθεται
µε στόχο την εποπτεία και τη στρατηγική για τη χάραξη της µελ-
λοντικής πορείας των ιδρυµάτων. Στην πραγµατικότητα αναλαµ-
βάνουν αυτά τα συµβούλια διοίκησης διοικητικές αρµοδιότητες
µε έναν παντοδύναµο πρύτανη, ο οποίος εκλέγεται από τα έξι
εσωτερικά µέλη, συµµετέχει και προεδρεύει κιόλας στο όργανο
που υποτίθεται θα ελέγχει, άρα πού καταλήγουµε; Γιάννης κερ-
νάει και Γιάννης πίνει. 

Και µε αυτό το µοντέλο δικής σας έµπνευσης, που δεν υπάρχει
πουθενά σε ευρωπαϊκά πανεπιστήµια, θα ευθυγραµµίσετε λέτε
τη χώρα µε τις διεθνείς καλές πρακτικές πανεπιστηµίων εξωτε-
ρικού και θα φέρετε τα ελληνικά πανεπιστήµια στα σύγχρονα
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πρότυπα. Θα σας έλεγα να κοιτάξετε λίγο για τα θέµατα αυτά το
πώς τα σχολιάζει η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής. 

Εµείς, όπως σας έχω υποσχεθεί και στη διάρκεια των συζητή-
σεων που έχουν γίνει στις επιτροπές, καταθέτουµε σήµερα τρο-
πολογία, µε την οποία καταθέτουµε ουσιαστικά τον τρόπο µε τον
οποίο εµείς αντιλαµβανόµαστε τα συµβούλια ιδρύµατος, όχι δι-
οίκησης, και τον ρόλο ενός πρύτανη ο οποίος εκλέγεται απευ-
θείας από τα µέλη ΔΕΠ, για να έχει και όσο το δυνατόν πιο
ενισχυµένη νοµιµοποίηση. Στη δευτερολογία µου θα κάνω µια
πιο αναλυτική επεξήγηση της τροπολογίας αυτής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καταθέστε τη στα
Πρακτικά να τη φωτοτυπήσουν να µοιραστεί.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Θα την καταθέσω µόλις τε-
λειώσω.

Τρίτος άξονας είναι η προώθηση της σύνδεσης των ΑΕΙ µε την
κοινωνία. Ωραίο ακούγεται να έχεις ένα σύγχρονο, ευέλικτο πλαί-
σιο παροχής υπηρεσιών από τα πανεπιστηµιακά εργαστήρια σε
πολίτες και φορείς, όπως ωραίο και να υπάρχει η αναβάθµιση
του ρόλου των πανεπιστηµίων στη Διά Βίου Εκπαίδευση.

Όµως αυτό που ευγενικά και ειδικά αναφέρεται στο σχέδιο
νόµου εµπεριέχει τον κίνδυνο µετατροπής των ΑΕΙ σε πανεπιστή-
µια - επιχειρήσεις. Ξεκαθαρίζουµε ότι η προώθηση της επιχειρη-
µατικότητας από τα πανεπιστήµια και η διασύνδεσή της µε την
αγορά δεν είναι κακό, υπό µία όµως βασική προϋπόθεση, ότι πε-
ριλαµβάνονται και προβλέπονται µε σαφήνεια οι δικλείδες ασφα-
λείας για τη διατήρηση του ακαδηµαϊκού χαρακτήρα του πανεπι-
στηµίου.

Επίσης καλή η επιχειρηµατική σύνδεση, όµως δεν είναι µόνο
λεφτά και επιχειρήσεις. Τι γίνεται µε τις ανθρωπιστικές σπουδές;
Τι γίνεται µε τις κοινωνικές επιστήµες, µε την κοινωνική ανθρω-
πολογία, τη φιλοσοφική, την ιστορία της τέχνης;

Με το σχέδιο νόµου το δηµόσιο πανεπιστήµιο αντιµετωπίζεται
σε µεγάλο βαθµό πρόχειρα και µονοσήµαντα, σαν µια επιχείρηση
ανάµεσα σε τόσες άλλες, που οφείλει µόνο του να βρει τρόπους
να επιβιώσει σε συνθήκες οξύτατου εµπορικού ανταγωνισµού,
µετατοπίζοντας το κέντρο βάρους του και τη βασική του απο-
στολή, που είναι να παράγει κατ’ αρχάς γνώση, νεωτερικότητα,
καινοτοµία σε όλα τα επίπεδα των επιστηµών και των τεχνών και
κατόπιν να εξασφαλίζει χρήµατα διά µέσου της αγοράς. 

Η υποστελέχωση των ελληνικών πανεπιστηµίων και η υποχρη-
µατοδότηση είναι δύο έννοιες εφιάλτης που δεν έχουν αφήσει
κανέναν Υπουργό Παιδείας να αισθάνεται ότι πατάει γερά στα
πόδια του. 

Τέταρτος άξονας: απλοποίηση του ΔΟΑΤΑΠ. Προβλέπεται
πλέον αυτόµατη ακαδηµαϊκή αναγνώριση για συνέχιση σπουδών
και απλοποίηση της διαδικασίας αναγνώρισης ακαδηµαϊκού τίτ-
λου από το εξωτερικό για εργασία στην Ελλάδα. Αναβάθµιση των
υπηρεσιών ως προς τον πολίτη, µείωση της γραφειοκρατίας, ενί-
σχυση του brain gain και στο βάθος αυτό που δεν λέτε είναι
άµεση αναγνώριση των πτυχίων των κολλεγίων. 

Πέµπτος άξονας, που δεν υπήρχε στη διαβούλευση και προ-
στέθηκε στο νοµοσχέδιο, αφορά θέµατα της Εκκλησίας και συγ-
κεκριµένα, διευκρινίζεται το εκκλησιαστικό καθεστώς της Ιεράς
Μητρόπολης Δωδεκανήσου και της Πατριαρχικής Εξαρχίας Πά-
τµου και ασχολείται παράλληλα και µε άλλα θέµατα που έχουν
να κάνουν µε µια εκκρεµότητα που υπάρχει από το 2018 για τη
µισθοδοσία των κληρικών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Θα κάνω µια πολύ µικρή παρένθεση να πω ότι όταν ο ΣΥΡΙΖΑ
ανέδειξε αυτό το θέµα, υπογράφοντας µια συµφωνία µε την Εκ-
κλησία της Ελλάδος, τα χρήµατα θα δίνονταν στο ταµείο αυτό
και η διαχείρισή τους όµως θα γινόταν από τις Μητροπόλεις. Ο
κ. Τσίπρας τότε έλεγε ότι δέκα χιλιάδες θέσεις παπάδων χάνον-
ται που θα απολυθούν, όµως θα αντικατασταθούν από δέκα χι-
λιάδες θέσεις υπαλλήλων. 

Αποτέλεσµα: ο απλός παπάς θα γύριζε στην εποχή του 1945,
θα ήταν µε πολύ µεγάλα προβλήµατα σε σχέση µε το µισθό του
και τα εργασιακά δικαιώµατα, γιατί δεν θα υπήρχε η εγγύηση του
κράτους. Η Νέα Δηµοκρατία εξέφραζε την ικανοποίησή της για
το θέµα εκείνη την εποχή, το ΠΑΣΟΚ ήταν το µόνο που ανέδειξε

τις πραγµατικές διαστάσεις αυτής της συµφωνίας και υπερασπί-
στηκε τον απλό παπά. 

Αποτέλεσµα: ερχόµαστε σήµερα, έστω και µε καθυστέρηση,
να κινηθούµε στη σωστή κατεύθυνση, η οποία δεν είναι ολοκλη-
ρωµένη. Το είπαν εξάλλου και στη συζήτηση των φορέων.
Έχουµε θέµατα και µε το συνταξιοδοτικό και µε την εκκλησια-
στική δικαιοσύνη. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλοί οι άξονες
και οι µεγαλειώδεις τίτλοι πονηµάτων, µε το άγχος πάντα ότι
λήγει η κυβερνητική θητεία.

Η Κυβέρνηση, όµως, ανταποκρινόµενη στις δικές της προεκλο-
γικές δεσµεύσεις όφειλε να ξεκινήσει την απόφαση για την
εθνική στρατηγική στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και να ανοίξει
δηµόσιο διάλογο. Μετά από τρία χρόνια στην ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας µε πλήθος διάσπαρτων αποσπασµατικών νοµο-
θετηµάτων για την τριτοβάθµια εκπαίδευση ακόµη δεν έχετε
απαντήσει στο θεµελιώδες ερώτηµα. Η χώρα µε βάση τις οικο-
νοµικές δυνατότητες που έχει, πόσα πανεπιστήµια και πόσους
υποψήφιους εισακτέους µπορεί να εξασφαλίσει και να τους εξα-
σφαλίσει ποιοτικές σπουδές; Απάντηση αυτά τα τρία χρόνια της
διακυβέρνησής σας δεν έχουµε πάρει. Από εκεί πιστεύουµε εµείς
ότι πρέπει να ξεκινάς, για να δεις πώς θα πορευτείς, από το τι
δυνατότητες έχεις. Αλλιώς; Αλλιώς κάνεις ασκήσεις επί χάρτου
ή τα κάνεις όλα αλά ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή ισοπεδώνεις τα πάντα, φτιά-
χνεις σχολές εν µία νυκτί, χωρίς υποδοµές, χωρίς πρόγραµµα,
χωρίς αξιολόγηση τυπώνεις πτυχία και πορεύεσαι, µέχρι να σου
ζητήσουν τα ρέστα οι απόφοιτοι που κορόιδεψες.

Παρεµπιπτόντως, είναι δυνατόν να συζητιέται νοµοσχέδιο παι-
δείας χωρίς την παρουσία σε καµµία επιτροπή των ανθρώπων
για τους οποίους νοµοθετούµε, των φοιτητών και της νέας γε-
νιάς; Αυτοί, λοιπόν, αφού καταλάβουν ότι τους κορόιδεψες, εσύ
θα τα έχεις µαζέψει, κάποιος άλλος Υπουργός θα έχει πάρει τη
θέση σου, ο οποίος -και µε το δίκιο του- θα δηλώνει ανεύθυνος
για τα πεπραγµένα του προηγούµενου.

Η χώρα µας αυτή τη στιγµή, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς
και χρήσιµοι, έχει πολύ περισσότερα πανεπιστήµια από αυτά που
µπορεί να αντέξει για να εξασφαλίσει τις ποιοτικές σπουδές που
χρειαζόµαστε. Αυτή είναι η αλήθεια. Δεν την είπατε και δεν τολ-
µάτε καν να την αγγίξετε τρία χρόνια τώρα. Ο καλύτερος τρόπος
για να αποφύγετε µε πολλαπλά κέρδη είναι να στραφεί η συζή-
τηση αλλού, όπως σήµερα, σε άλλη µια αναβαθµισµένη εκπαι-
δευτική µεταρρύθµιση που εξασφαλίζει τη διατήρηση όλων των
παραδοσιακών στρεβλώσεων στα πανεπιστήµια. Όσο, όµως, αρ-
νείστε την πραγµατικότητα και δεν ανοίγετε αυτή την επίπονη
συζήτηση, κάθε πρωτοβουλία σας θα είναι φορτωµένη µε ένα
ζωτικό ψεύδος -που έχει κοντά ποδάρια-, καταδικασµένη να απο-
τύχει, τοποθετώντας τους εµπνευστές της στο παραφορτωµένο
ράφι της αχρηστίας.

Μετά από τρία χρόνια επί της ουσίας έχουµε ακόµη πανεπιστή-
µια σε κατάληψη, υπάρχει η δαιµονοποίηση της επιχειρηµατικό-
τητας και δεν έχετε καταφέρει ούτε την πανεπιστηµιακή αστυνο-
µία να φτιάξετε, που τόσο πολύ την ανεβάσατε, που την ακούµε
και δεν βλέπουµε και ήταν και αυτό άλλο ένα πυροτέχνηµα στις
ειδήσεις και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Άντε και άλλο ένα ξε-
καθάρισµα κοινών ποινικών µέσα από το ΑΠΦ. Μέχρι εκεί!

Σήµερα φέρνετε ένα νοµοθέτηµα χωρίς να έχετε προσδιορίσει
το πρόβληµα του τι θέλετε να θεραπεύσετε. Από την τωρινή νο-
µοθετική σας πρωτοβουλία συµπεραίνει κανείς ότι όλο το πρό-
βληµα των ελληνικών πανεπιστηµίων είναι ο τρόπος διοίκησής
τους που ασφαλώς είναι πρόβληµα, αλλά όχι το µόνο και συµφω-
νούµε ότι πρέπει να αλλάξει. Δεν είναι κρίµα, λοιπόν, αυτό το απο-
τυχηµένο µοντέλο να έρχεστε µε τις ρυθµίσεις σας να το
χαϊδεύετε, να το συντηρείται, αλλά και να το επιτείνετε; Για ποιόν
εκσυγχρονισµό των ΑΕΙ µιλάτε, όταν θα υπάρχει ένας ανεξέλεγ-
κτος πρύτανης, αµφισβητούµενης νοµιµοποίησης, απόλυτος µο-
νάρχης και ένα συµβούλιο διοίκησης ελεγµένο και ελεγχόµενο
υποχείριο του;

Αυτό που χρειάζεται εδώ και χρόνια είναι απλό, σεµνό, χωρίς
λαµπερά φώτα διαφήµισης. Και ποιο είναι; Να κάνει ο καθένας
τη δουλειά του. Η πολιτεία τη δική της, το πανεπιστήµιο τη δική
του δουλειά. Και τι πρέπει να κάνει η πολιτεία; Να είναι έτοιµη να
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βρει το θάρρος, τη γενναιότητα, να εγκαλέσει τον πρώτο πρύ-
τανη µε παράβαση καθήκοντος όταν αυτός συνεχίζει αµέριµνος
τη συνήθη ρουτίνα του, ενώ δίπλα του γίνονται εγκλήµατα κοινού
ποινικού δικαίου.

Αυτό που χρειαζόµαστε σήµερα, αν πραγµατικά θέλουµε πα-
νεπιστήµια, είναι λιγότερο κράτος, ανάκτηση της εµπιστοσύνης
που γίνεται µόνο µε την εξασφάλιση της διαφάνειας, της λογο-
δοσίας και µε θεσµικά αντίβαρα ελέγχου για όλους όσους
ασκούν εξουσία. Δεν νοείται σύγχρονο πανεπιστήµιο χωρίς θε-
σµικό πλαίσιο που να ενισχύει το αυτοδιοίκητο των ελληνικών ΑΕΙ
αντικαθιστώντας τον παραδοσιακό ελεγκτικό ρόλο του κράτους.

Στο ερώτηµα, λοιπόν, «τι κάνουµε» αφού συµφωνούµε ότι η δι-
οίκηση είναι εξαιρετικά σηµαντικός πυλώνας για την πορεία του
πανεπιστηµίου, γιατί διαπερνά και διαποτίζει όλες τις δράσεις
του, η απάντηση είναι: «Δεν φέρνουµε νοµοθέτηµα σαν αυτό που
έχετε φέρει προς ψήφιση».

Κοιτάξτε λίγο την τροπολογία µας, προσπαθήστε να δείτε τα
σηµεία τα οποία αναδεικνύουµε και θα δείτε ότι το µοντέλο διοί-
κησης των πανεπιστηµίων πρέπει να είναι µεταρρυθµιστικό, αλλά
και σταθερό, να ξεπερνά τα παραδοσιακά εµπόδια, αλλά ταυτό-
χρονα να συνοδεύεται από θεσµικά αντίβαρα, διαδικασίες ελέγ-
χου, λογοδοσίας και διαφάνειας. Δεν µπορεί να υιοθετηθεί ένα
µοντέλο µε υπερεξουσίες χωρίς καµµία εποπτεία, χωρίς απαί-
τηση διαφάνειας, χωρίς λογοδοσία, χωρίς ευρεία συλλογικότητα
για να υπάρχει νοµιµοποίησή του.

Θέλω να κλείσω -γιατί βλέπω ότι ο χρόνος τελειώνει- λέγοντας
ότι τα πανεπιστήµια δεν χρειάζονται αυτήν την υπερύθµιση των
χιλίων τετρακοσίων σελίδων. Χρειάζονται εµπιστοσύνη, κανόνες,
χρειάζονται λογοδοσία και σύστηµα αυτοελέγχου για όσους
ασκούν διοίκηση. Όλα τα υπόλοιπα, τα ιδρύµατα θα πρέπει να
τα αποφασίζουν τα ίδια µέσα από τους οργανισµούς και τους
εσωτερικούς κανονισµούς τους και φυσικά µέσα από τα ακαδη-
µαϊκά τους όργανα. Αυτά θα χαράξουν την ξεχωριστή φυσιογνω-
µία που θέλουν και που πρέπει να έχουν.

Αν αυτό που φέρνετε προς ψήφιση σήµερα, κυρία Υπουργέ,
είναι προϊόν πίεσης χρόνου µετά τις ανακοινώσεις του Πρωθυ-
πουργού, θεωρώ ότι χρόνο έχετε. Θάρρος να διορθώσετε τα
λάθη σας, γενναιότητα να σεβαστείτε το συνταγµατικό κατοχυ-
ρωµένο αυτοδιοίκητο των ΑΕΙ, τόλµη να εµπιστευτείτε το έργο
των ελληνικών πανεπιστηµίων και τις ικανότητες των ανθρώπων
που τα υπηρετούν, έχετε; Την απάντηση την περιµένουµε από
εσάς, κυρία Υπουργέ. Εµείς είµαστε εδώ και περιµένουµε να
ακούσουµε.

Είναι πλεονασµός, όµως, να σας πω ότι όπως έχετε καταλάβει
και από όλες τις µέχρι τώρα προτάσεις µας είναι ένα νοµοθέτηµα
το οποίο δεν µπορούµε σε καµµία περίπτωση να υπερψηφί-
σουµε. Γι’ αυτό και το καταψηφίζουµε, θεωρώντας ότι υπάρχει
ακόµη χρόνος να ενσωµατώσετε κάποιες από τις αλλαγές που
προτείνουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Κεφαλίδου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κυρία Κεφαλίδου.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννης Δελής.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, µε το σηµερινό γίνονται πέντε πια οι νόµοι

πλαίσια για τα πανεπιστήµια που ψηφίστηκαν τα τελευταία δεκα-
πέντε χρόνια, ένας δηλαδή κάθε τρία χρόνια. Οι επιµέρους, δε,
οι µεµονωµένες ρυθµίσεις για αυτά; Αµέτρητες. Και τι µ’ αυτό;
Μετά από κάθε τέτοιο νόµο η κατάσταση χειροτερεύει όλο και
περισσότερο και µάλιστα χειροτερεύει στα δύο πιο σηµαντικά
ζητήµατα, στο τι σπουδές κάνουν σήµερα οι φοιτητές µας και
στο ποιο είναι το αντίκρισµα του πτυχίου τους. Κι όµως, όλοι
αυτοί οι νόµοι την αναβάθµιση των σπουδών και των πτυχίων δια-
λαλούσαν, το ίδιο και ο σηµερινός.

Τι φταίει, λοιπόν, και όλα αυτά αποδεικνύονται συνεχώς φού-
µαρα; Τι φταίει και αντί για αναβάθµιση έχουµε την υποβάθµιση
των προπτυχιακών σπουδών, έχουµε το επιστηµονικό αδυνάτι-
σµα των προγραµµάτων σπουδών και γιατί άραγε απαξιώνονται
τα πτυχία; Την απάντηση οι κυβερνήσεις πάτε να την κρύψετε
πίσω από κάτι ωραίες λέξεις, αλλά δεν µπορείτε τελικά, γιατί έρ-
χεται η ίδια η ζωή και τις φανερώνει. Και δείχνει ότι αυτό που
φταίει είναι η σταδιακή µετατροπή των ελληνικών πανεπιστηµίων
σε κανονικές επιχειρήσεις, ταγµένες όλο και περισσότερο στην
υπηρεσία των κερδών πριν απ’ όλα των µεγάλων επιχειρήσεων.

Αυτή δεν είναι η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
ΟΟΣΑ; Αυτή δεν είναι αυτή που τόσο εκθειάζει ο Σύνδεσµος Ελ-
λήνων Βιοµηχάνων; Αυτή δεν είναι η στρατηγική που υλοποιούν
µε τόση προσήλωση και ζήλο όλες οι αστικές κυβερνήσεις, όπως
και αν αυτοχαρακτηρίζεστε;

Το ίδιο κάνει και το σηµερινό νοµοσχέδιο. Όχι, δεν φέρνει αυτό
πρώτο την επιχειρηµατική δράση των πανεπιστηµίων. Αυτή η
δράση υπάρχει καθώς έχει ξεκινήσει εδώ και χρόνια και συνεχώς
επεκτείνεται µε τη φροντίδα όλων των κυβερνήσεων. Ήρθε όµως
καθώς φαίνεται πια ο καιρός να γίνουν και τα επίσηµα εγκαίνια
του πανεπιστηµίου ως ένα είδος «Mall» της εκπαίδευσης. Αυτό
σηµαίνει το νοµοσχέδιο. 

Μάλιστα για να στηθεί αυτό το εκπαιδευτικό µεγάλο εµπορικό
κέντρο και να µην του λείπει κανένα εκπαιδευτικό προϊόν, η κυρία
Υπουργός παινεύεται σε συνεντεύξεις της ότι ξοδεύει από το Τα-
µείο Ανάκαµψης και από το ΕΣΠΑ πάνω από ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ. Όχι, µην ψάξετε. Δεν θα βρείτε τίποτα σε αυτό για τη φοι-
τητική µέριµνα, για τις πιεστικές ανάγκες των σπουδών τους που
έχουν οι φοιτητές, τα παιδιά των λαϊκών οικογενειών. Ούτε 1
ευρώ απ’ αυτό το 1 δισεκατοµµύριο. Ούτε ένα άρθρο από τα
πάνω από τετρακόσια εξήντα που έχει αυτό το νοµοσχέδιο. Το
νοµοσχέδιο δεν καταδέχεται καν να ασχοληθεί µε τα µεγάλα
συχνά αξεπέραστα οικονοµικά προβλήµατα τα οποία αντιµετω-
πίζουν τα παιδιά των λαϊκών οικογενειών στην προσπάθειά τους
να σπουδάσουν και γι’ αυτό αρνηθήκατε πεισµατικά να τα καλέ-
σετε στην επιτροπή να µιλήσουν όπως και άλλοι φορείς για το
νοµοσχέδιο σας. Και έρχεστε µετά και µας µιλάτε και για την κοι-
νωνική σας πολιτική.

Άλλα τελείως διαφορετικά και αντίθετα από τις ανάγκες των
φοιτητών είναι τα ζητήµατα µε τα οποία αυτό το νοµοσχέδιο
ασχολείται και είναι κυρίως το πώς τα πανεπιστήµια θα οργανω-
θούν για να πουλάνε καλύτερα την εκπαιδευτική τους πραµάτεια
και το πώς θα εξυπηρετούν τις ανάγκες της κερδοφορίας των
µεγάλων επιχειρήσεων. Ακριβώς αυτό γίνεται και µε το σηµερινό
νοµοσχέδιο για τα πανεπιστήµια. Ένα νοµοσχέδιο το οποίο συγ-
κεντρώνει ταξινοµεί και κωδικοποιεί όλη τη µέχρι τώρα διά-
σπαρτη νοµοθεσία για τα πανεπιστήµια και εισάγει βέβαια και
νέες φαρµακερές διατάξεις µε στόχο αυτά τα πανεπιστήµια να
ενισχύσουν και να παγιώσουν τα εµπορικά τους χαρακτηριστικά.
Πρόκειται συνεπώς για τη νοµοθετική ολοκλήρωση ενός έργου
το οποίο επί είκοσι χρόνια προχωρούσε από όλες τις κυβερνή-
σεις µετατρέποντας σταδιακά το δηµόσιο πανεπιστήµιο σε µια
κανονική επιχείρηση. Πρόκειται για την από παλιά γνωστή διαδι-
κασία της Μπολόνια και του ενιαίου χώρου ανώτατης εκπαίδευ-
σης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Συνήθως τώρα αυτά τα εµπορικά και τα επιχειρηµατικά σας σχέ-
δια για τα πανεπιστήµια αποφεύγετε να τα λέτε µε το όνοµά τους
ή τα πλασάρετε όπως η κυρία Υπουργός, ως πράγµατα αυτονόητα
που τέλος πάντων γίνονται και στις καλύτερες καπιταλιστικές
χώρες, τις πιο ισχυρές. Φυσικά και γίνονται και εκεί κυρία Υπουργέ
αφού κι εκεί υλοποιείται η ίδια πολιτική και µάλιστα εκεί προηγή-
θηκαν. Το θέµα δεν είναι αυτό όµως. Το θέµα είναι το κατά πόσο
βγαίνουν ωφεληµένα από όλο αυτό τα παιδιά των εργατικών λαϊ-
κών οικογενειών. Αλήθεια, κυρία Υπουργέ, πόσο εύκολο και πόσο
πιθανό είναι σε αυτές τις ανεπτυγµένες καπιταλιστικές χώρες να
σπουδάσει στο πανεπιστήµιο ένα παιδί εργατικής και λαϊκής κα-
ταγωγής; Καθόλου εύκολο και µάλιστα εξαιρετικά σπάνιο. 

Για να δούµε όµως λίγο και το πραγµατικό νόηµα αυτών των
ωραίων λέξεων µε τις οποίες συνήθως καµουφλάρετε τα επιχει-
ρηµατικά σας σχέδια για τα πανεπιστήµια. Μιλάτε συνεχώς για
ποιότητα, καινοτοµίες, αυτονοµία, ελευθερία, σύνδεση µε την
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αγορά εργασίας για το σύγχρονο πανεπιστήµιο. Και εµείς σας
ρωτάµε. Είναι ποιότητα αλήθεια να πετάτε έξω από το πτυχίο των
καθηγητικών σχολών την παιδαγωγική επάρκεια ή µήπως είναι
καραµπινάτη υποβάθµιση του πτυχίου τους και εν ψυχρώ αφαί-
ρεση επαγγελµατικών δικαιωµάτων; Γιατί αυτό κάνετε µε το νο-
µοσχέδιό σας. Την αφαιρείτε από το προπτυχιακό δωρεάν
πρόγραµµα σπουδών και την βάζετε στο µπροστινό εµπορικό
ράφι του νέου πανεπιστηµίου. Θαρρείτε πως τώρα βρήκατε την
ευκαιρία και πάτε να περάσετε αυτό που προσπάθησε είναι η
αλήθεια το 2018 και ο ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά µπροστά στις µαζικές αντι-
δράσεις το µάζεψε. Και έχει και µούτρα τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ και µιλάει
και για την παιδαγωγική επάρκεια. 

Όχι, κύριοι της Κυβέρνησης και όλοι οι υπόλοιποι. Δεν λέγεται
ποιότητα η παιδαγωγική επάρκεια να γίνεται µπίζνα, να χορηγεί-
ται µε ποσοστώσεις και όχι για όλους και να κοστίζει και πανά-
κριβα. Εφτακόσια ευρώ την κοστολογεί ήδη το ΕΚΠΑ. Εµπόριο
λέγεται. Εµπόριο κανονικό µε έµπορο το ίδιο το πανεπιστήµιο και
πελάτες τους φοιτητές του. Και είναι ποιότητα άραγε να ισοτι-
µούνται τα τετραετή πτυχία των ελληνικών πανεπιστηµίων µε τα
τριετή που επαναφέρετε σε αυτά ή ακόµα και µε τα τριετή των
κάθε λογής πανεπιστηµίων του εξωτερικού; Ανοίγετε ή δεν ανοί-
γετε έτσι τον δρόµο για την ισότιµη και των διαφόρων κολλεγίων
που ξεφυτρώνουν στη χώρα µας σαν τα µανιτάρια; 

Και µε την ευκαιρία θέλουµε να σας ρωτήσουµε για όλα όσα
απίστευτα ακούγονται για τη λειτουργία του ΔΟΑΤΑΠ. Τι σκο-
πεύετε αλήθεια να κάνετε για όλα αυτά; Περιµένουµε µια απάν-
τηση. Ποια είναι τα εργαλεία σας τώρα για την ισοτίµηση; Είναι
οι πιστωτικές µονάδες των πτυχίων λες και τα πτυχία είναι πιστω-
τικές κάρτες µε µονάδες. Και από δίπλα το περιβόητο οκταβάθ-
µιο προσοντολόγιο των επαγγελµατικών προσόντων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στο επίπεδο 6 αυτού του προσοντολογίου
αντιστοιχούν και τα τετραετή για τα τριετή πτυχία από οπουδή-
ποτε σύµφωνα µε τη νοµοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όχι, αυτό δεν λέγεται ποιότητα. Υποβάθµιση των πτυχίων των
ελληνικών πανεπιστηµίων λέγεται. Και είναι υποβάθµιση. Ή
µήπως είναι συµβολή στην ποιότητα η κατάργηση των φορέων
των πανεπιστηµιακών δασών στο Περτούλι και τον Ταξιάρχη Χαλ-
κιδικής και του πανεπιστηµιακού αγροκτήµατος του ΑΠΘ της Γε-
ωργικής Σχολής; Την ποιότητα του έργου τους, κυρία Υπουργέ,
αυτοί οι φορείς την έχουν αποδείξει χρόνια τώρα. Αλλά εσάς
άλλο σας νοιάζει. Όχι οι οικονοµίες κλίµακος που λέτε αλλά το
πώς αυτά τα πανέµορφα δάση στολίδια και το φιλέτο της Γεωρ-
γικής Σχολής θα τα οδηγήσετε στις εταιρείες αξιοποίησης της
ακίνητης περιουσίας των ΑΕΙ τις οποίες συστήνετε µε αυτό το
νοµοσχέδιο, προκειµένου όλα αυτά να δοθούν πεσκέσι σε διά-
φορες ιδιωτικές εταιρίες για να κερδοφορήσουν. Και µετά έρχε-
στε και µας µιλάτε και για το περιβάλλον και για την πράσινή σας
πολιτική. Να αποσύρετε τη συγκεκριµένη διάταξη. Να αποσύρετε
το άρθρο 296. Σας το ζητάει εκτός των άλλων και το Γεωτεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδας µε δύο ανακοινώσεις του τις οποίες κα-
ταθέτουµε και στα Πρακτικά. 

Υπάρχουν όµως ξέρετε και άλλα θύµατα αυτού του άρθρου
296 και αυτά είναι οι πανεπιστηµιακές λέσχες των πανεπιστη-
µίων. Στην πανεπιστηµιακή λέσχη του Πανεπιστηµίου Αθηνών
υπάρχει ένας πολιτιστικός όµιλος φοιτητών του ΕΚΠΑ ο οποίος
δραστηριοποιείται µέσα από το µεράκι και τον ζήλο των φοιτη-
τών και ασχολείται µε το θέατρο, τον κινηµατογράφο, τη φωτο-
γραφία, τον χορό. Μιλάµε για ένα ολοζώντανο κύτταρο
πολιτισµού. Εάν περάσει αυτό το άρθρο πού άραγε θα πάνε όλα
αυτά τα παιδιά; Πού θα πάει να στεγαστεί αυτός ο πολιτιστικός
όµιλος των φοιτητών του πανεπιστηµίου της Αθήνας. Γι’ αυτό
πρέπει να το αποσύρετε. Σας το ζητάνε και αυτοί. Καταθέτω και
αυτό στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μετά από την ποιότητα πιάνετε το τροπάρι µε τις καινοτοµίες.
Ακούστε. Όλη σας η προπαγάνδα για τις καινοτοµίες, να το ξέ-
ρετε, σαν χάρτινος πύργος καταρρέει µπροστά στην ανυπαρξία
της φοιτητικής µέριµνας και στα µαύρα χάλια -και χειρότερα- των

περισσότερων φοιτητικών εστιών. Τις φοιτητικές εστίες συνει-
δητά όλες οι Κυβερνήσεις τις αφήνετε να ρηµάζουν χρόνο µε τον
χρόνο προκειµένου να φτιάξετε τις καινούργιες, τις ιλουστρασιόν
µε τα ΣΔΙΤ, που θα τις χρυσοπληρώνουν όµως οι φοιτητές. Όσοι
µπορούν βέβαια από αυτούς. Κανονικό µεσιτικό γραφείο, λοιπόν,
τα πανεπιστήµια για τα κέρδη των ιδιωτών, µε τους οποίους συµ-
πράττουν για τις φοιτητικές εστίες. 

Για τις καινοτοµίες, αλήθεια, των τραγικών ελλείψεων των πα-
νεπιστηµίων σε εκπαιδευτικό προσωπικό, θα µας πείτε τίποτα; Ή
καθηγητές θα υπάρχουν µόνο αν τα ιδρύµατα έχουν ταµειακά
διαθέσιµα για να τους πληρώνουν από ιδίους πόρους; Αυτό δεν
σηµαίνουν οι µελέτες σκοπιµότητας και βιωσιµότητας που βρί-
σκονται παντού στο νοµοσχέδιο; 

Και τι έχετε -αλήθεια- να πείτε για τις καινοτοµίες των πανεπι-
στηµιακών βιβλιοθηκών που φυτοζωούν. Μόνο κάτι λογοπαίγνια
και κάτι φτηνά διλήµµατα µε τις τόσο βολικές για εσάς βαριο-
πούλες; Δεν κοιτάτε -λέµε εµείς- να τις ενισχύσετε όλες τις πα-
νεπιστηµιακές βιβλιοθήκες και εκεί στο Αριστοτέλειο Πανεπιστή-
µιο της Θεσσαλονίκης δεν δίνετε, επιτέλους, ένα κονδύλι για να
επισκευαστεί εκείνη η έρµη η κεντρική του βιβλιοθήκη που όποτε
βρέχει µπάζει νερά; 

Μιλάτε όλοι σας -µα όλοι σας- για την αυτονοµία των πανεπι-
στηµίων και τσακώνεστε γι’ αυτή. Αλλά, η µόνη αυτονοµία που
αναπτύσσεται τα τελευταία χρόνια είναι τα πανεπιστήµια να αυ-
τονοµούνται από τις ανάγκες των φοιτητών. Συγγνώµη αλλά πού
ακριβώς την είδατε την αυτονοµία των πανεπιστηµίων; Στους διο-
ρισµένους πρυτάνεις; Στους διορισµένους κοσµήτορες και τους
διορισµένους εκτελεστικούς διευθυντές, τους µάνατζερ, που
προβλέπει το νοµοσχέδιο σας ή µήπως είδατε καµµία αυτονοµία
όταν αυτά οδηγούνται στην αγκαλιά των επιχειρηµατικών οµίλων,
οι οποίοι όµιλοι θα έχουν λόγο ακόµα και για τα προγράµµατα
σπουδών των πανεπιστηµίων;

Αυτό εννοείτε όταν µιλάτε όλοι σας για την εξωστρέφεια των
ιδρυµάτων, αφού το σηµερινό νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρα-
τίας αποτελεί τη φυσική συνέχεια και του νόµου Διαµαντοπού-
λου, µε τα περιβόητά του συµβούλια διοίκησης των µάνατζερ,
αλλά και του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ του 2017 µε τα περιφερειακά
συµβούλια ανώτατης εκπαίδευσης, τα οποία είχαν πάντα και
αυτά µια θέση ρεζερβέ για τους επιχειρηµατίες. 

Μιλάτε και για ελευθερία και την ορίζετε µε το νοµοσχέδιό σας
ως εκεί που ένας νέος ή µια νέα αφήνεται µοναχός του να φτιά-
χνει ένα δικό του αποκλειστικά πρόγραµµα σπουδών, να έχει -
όπως λέτε- τη δική του εξατοµικευµένη εκπαιδευτική διαδροµή.
Μόνο που αυτό, ξέρετε, δεν είναι και τόσο ελευθερία όσο είναι η
τόσο βολική για εσάς ατοµική ευθύνη. Για να µπορείτε να του
φορτώνετε την ευθύνη ακόµα και της ανεργίας του αν παρ’ όλα
αυτά δεν καταφέρνει να βρίσκει δουλειά. 

Όσο για το πολυδιαφηµισµένο σας εσωτερικό «ERASMUS»,
την κινητικότητα δηλαδή των φοιτητών µεταξύ των διαφόρων
σχολών; Τη θεσµοθετείτε, ναι, αλλά µε ποιον ακριβώς τρόπο την
υποστηρίζετε; Δεν µας είπατε κάτι. Δεν προβλέπεται τίποτα, ει-
δικά όταν απαιτείται µετακίνηση του φοιτητή ή της φοιτήτριας
σε µια άλλη πόλη. 

Διαλαλείτε συνεχώς ότι συνδέετε τα πανεπιστήµια µε την
αγορά εργασίας. Ξέρετε, δεν ανακαλύψατε εσείς στον τροχό. Η
πανεπιστηµιακή εκπαίδευση ήταν, είναι και θα είναι µια επαγγελ-
µατική εκπαίδευση, πρώτα και κύρια. Και αυτό που συνδέει αντι-
κειµενικά ένα φοιτητή µε την αγορά εργασίας είναι το πτυχίο του
φυσικά. Όταν, όµως, τα πτυχία συνέχεια τα υποβαθµίζετε, τότε
τι αντίκρισµα περιµένετε να έχουν αυτά στην αγορά εργασίας;
Αλλά, για µισό λεπτό. Για ποια -αλήθεια- αγορά εργασίας µας µι-
λάτε; Γι’ αυτή που την κάνατε ζούγκλα µε τους νόµους σας; Γι’
αυτή που ο κατώτερος βασικός της µισθός είναι ακόµα χαµηλό-
τερος από αυτόν που υπήρχε το 2009, πριν δεκατρία, δηλαδή,
χρόνια; Γι’ αυτή που τις συλλογικές συµβάσεις τις ψάχνουν οι
εργαζόµενοι µε το κιάλι γιατί τις διαλύσατε όλοι σας µε τα µνη-
µόνια σας; Γι’ αυτή µε τα ωράρια - λάστιχο και τα δεκάωρα των
απλήρωτων υπερωριών, για την οποία, εκτός των άλλων, δεν δι-
στάζετε να κρατάτε και να ταλαιπωρείτε µικρά παιδιά, να τυραν-
νάτε µικρά παιδιά, στο ίδιο θρανίο από τις 8.00’το πρωί µέχρι τις
17.30’το βράδυ; Αυτό είναι το άρθρο 371 του νοµοσχεδίου. 
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Το θέµα το δικό σας όµως, ξέρετε, δεν είναι η σύνδεση των
πτυχιούχων µε την αγορά εργασίας. Αυτή είναι δεδοµένη. Άλλο
είναι το θέµα το δικό σας, είναι το πώς οι πτυχιούχοι θα είναι, όχι
µόνο κατάλληλοι για τις µεταβαλλόµενες ανάγκες των επιχειρή-
σεων, αλλά ταυτόχρονα θα είναι και όσο γίνεται πιο φθηνοί και
αναλώσιµοι. Γι’ αυτό και δηµιουργείτε µέσα στα πανεπιστήµια κι
ένα σωρό προγράµµατα σπουδών και άρα και πτυχία πολλών
διαφορετικών ταχυτήτων, µονοετή, διετή, τριετή, εφαρµοσµένων
επιστηµών και τεχνολογίας, διεπιστηµονικά, διπλά -dual major-
δευτερεύουσας κατεύθυνσης -minor degree- σύντοµης διάρ-
κειας από τριάντα έως τριακόσιες εξήντα πιστωτικές µονάδες.
Απ’ όλα έχει ο µπαξές. Απ’ όλα έχει το ράφι αυτού του εµπορικού
πολυκαταστήµατος, που λέγεται πανεπιστήµιο. Κι αυτό, βέβαια,
µονάχα επιστηµονική συγκρότηση των προγραµµάτων σπουδών
δεν το λες. 

Ταυτόχρονα, επαναφέρετε διά της πλαγίας και τον αντιεπιστη-
µονικό διαχωρισµό της πανεπιστηµιακής και τεχνολογικής εκπαί-
δευσης µε τη δυνατότητα ίδρυσης µέσα στο πανεπιστήµιο,
προγραµµάτων εφαρµοσµένων -λέει- σπουδών -λες και οι άλλες
είναι ανεφάρµοστες- µικρότερης, όµως, διάρκειας κάτι που προ-
έβλεπε και ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ µε τα δικά του διετή προγράµ-
µατα. Σε αυτό το πανεπιστήµιο - εµπορικό κέντρο θα πωλούνται,
επίσης, από τα κέντρα Διά Βίου Μάθησης σύντοµες σπουδές,
ακόµα και ταχύρρυθµες, θερινές, εκµάθησης ληξιπρόθεσµων δε-
ξιοτήτων για τους φτηνούς απασχολούµενους εργαζόµενους,
πληρώνοντας ξανά και ξανά οι ίδιοι για ό,τι τους λείπει από µια
εφήµερη κατάρτιση. Θα συνεχίσουν να πωλούνται, επίσης -γιατί
τα δίδακτρα σε αυτά τα γενίκευσε ο ΣΥΡΙΖΑ- σε διάφορες τιµές
και τα µεταπτυχιακά. Αφήστε που κλείνετε και το µάτι στους πα-
νεπιστηµιακούς ως πηγή πρόσθετων εσόδων γι’ αυτούς µε τη λο-
γική της παράλληλης απασχόλησης που τα εισάγετε. Μιλάµε για
πολύ επιστηµονική προσέγγιση, όχι αστεία! 

Κάπως έτσι, όµως, το πανεπιστήµιο µετατρέπεται σε ένα µε-
γάλο εµπορικό κέντρο και ένα τέτοιο µεγάλο εµπορικό χρειάζεται
και την εταιρεία του τη security να το φυλάει. Και αυτή είναι η
πραγµατική αποστολή της πανεπιστηµιακής αστυνοµίας, η περι-
φρούρηση της απρόσκοπτης επιχειρηµατικής λειτουργίας του
πανεπιστηµίου. Όµως, τα µούτρα σας τα φάγατε µε αυτή την Πα-
νεπιστηµιακή Αστυνοµία και καλό είναι να µην το συνεχίσετε. 

Σας θυµίζουµε, δε, ότι από τον περασµένο Μάη στα πανεπι-
στήµια πρώτη δύναµη είναι πλέον η Πανσπουδαστική και όχι η
δική σας η ΔΑΠ, η ΔΑΠ των rave party και των πελατειακών σχέ-
σεων. Και αυτό -την πρωτιά της Πανσπουδαστικής- να µην το
υποτιµήσετε. 

Τελικά µπαίνει αµείλικτο το ερώτηµα και δεν µπορείτε να του
ξεφύγετε: Τόσα χρόνια που τα πανεπιστήµια κινούνται σε αυτή την
επιχειρηµατική κατεύθυνση, βελτιώθηκε κάτι για τους αποφοίτους
τους; Η απάντηση είναι γνωστή. Η κατάσταση χειροτέρεψε για
τους φοιτητές, ενώ τα πανεπιστήµια κατηγοριοποιήθηκαν και κα-
τηγοριοποιούνται ολοένα και περισσότερο σε α’, β’, γ’και δ’ κατη-
γορίας. Και αυτό καθρεφτίζεται ακριβώς στις ελάχιστες βάσεις
εισαγωγής που αυτά επιλέγουν.

Θέλουµε εδώ να κάνουµε µια αναγκαία διευκρίνιση για τα
άρθρα που αφορούν στην εκκλησία. Συµφωνούµε, φυσικά, µε τη
χορήγηση οργανικών θέσεων στους ιερείς που µισθοδοτούνται
από το ελληνικό κράτος. Ταυτόχρονα, είναι γνωστή η πάγια θέση
του κόµµατός µας για τον αναγκαίο διαχωρισµό της εκκλησίας
από το κράτος και µε βάση αυτή τη θέση αρχών του κόµµατός
µας, ψηφίζουµε «παρών» στις σχετικές διατάξεις. 

Κλείνοντας, το πανεπιστήµιο που φτιάχνετε τόσα χρόνια όλοι
σας µόνο σύγχρονο δεν είναι. Είναι οπισθοδροµικό, σκουρια-
σµένο, γεµάτο καταστολή, παραδοµένο στις ορέξεις των µεγα-
λοεπιχειρηµατιών και φυσικά πανάκριβο. Και αυτό το ξέρουν
πάρα πολύ καλά οι φοιτητές και οι οικογένειές τους, γιατί το
ζουν, γιατί τελικά αυτό το αξιολογηµένο πανεπιστήµιο µε τα κρι-
τήρια της αγοράς, µε τα οποία είναι διάσπαρτο το σηµερινό νο-
µοσχέδιο, µπορεί µεν να κερδίζει κάποιες καλές θέσεις στις
διεθνείς κατατάξεις, όµως αυτό δεν βελτιώνει καθόλου, αλλά αν-
τίθετα χειροτερεύει τη δύσκολη καθηµερινότητα όσων εργάζον-
ται και σπουδάζουν σε αυτό. Ναι, να είναι εξωστρεφή τα
πανεπιστήµια, όχι όµως για να γίνουν επιχειρήσεις και να υπηρε-

τούν τους µεγαλοεπιχειρηµατίες, αλλά για να συνδεθούν αυτά
µε τη ζωή, χωρίς να µεσολαβεί το κριτήριο του κέρδους στη λει-
τουργία τους, µε µια κεντρικά σχεδιασµένη παραγωγή και κοι-
νωνικές υπηρεσίες και µέσα σε συνθήκες κοινωνικής ιδιοκτησίας
των µέσων παραγωγής και εργατικής, φυσικά, εξουσίας. Πρέπει
να οργανώνουν τις σπουδές τους έτσι ώστε να µην κατακερµα-
τίζουν τη γνώση, να µην κατηγοριοποιούν τα πτυχία, αλλά όλη
την αναγκαία επιστηµονική γνώση που απαιτείται για να εξασκή-
σει κανείς ένα επάγγελµα να την παίρνει µέσα από τις προπτυ-
χιακές σπουδές και όχι αυτή τη γνώση να την αναζητούν µετά
και να τη χρυσοπληρώνουν οι φοιτητές στο παζάρι της πανάκρι-
βης εκπαιδευτικής αγοράς µεταπτυχιακών, πιστοποιήσεων, κα-
ταρτίσεων και πάει λέγοντας. Όλη δηλαδή η γνώση να αποκτείται
στο πτυχίο. Αυτό ζητούν οι φοιτητές, αυτό είναι σήµερα το σύγ-
χρονο.

Λέµε «ναι» στην αποτίµηση και την αξιολόγηση των πανεπιστη-
µίων, αλλά σε τελείως διαφορετική βάση φυσικά. Να κρίνονται,
βεβαίως, και µάλιστα να κρίνονται αυστηρά, στο κατά πόσο συµ-
βάλλουν, όµως, αυτά στην ικανοποίηση των σύγχρονων λαϊκών
αναγκών και όχι στο κατά πόσο γρήγορα και αποτελεσµατικά αν-
ταποκρίνονται στα κελεύσµατα των επιχειρηµατικών οµίλων.

Αυτά είναι για το ΚΚΕ, κυρία Υπουργέ και κυρίες και κύριοι, τα
θεµέλια για το πανεπιστήµιο των σύγχρονων αναγκών αλλά και
των δυνατοτήτων της εποχής µας. Αυτό είναι για το ΚΚΕ και τη
λαϊκή πλειοψηφία το σύγχρονο πανεπιστήµιο. Όλοι εσείς κινείστε
στον αντίθετο δρόµο.

Το νοµοσχέδιο αυτό πρέπει να το αποσύρει η Κυβέρνηση. Και
αν δεν το αποσύρει, πρέπει να καταψηφιστεί. Ακόµα, όµως, και
αν ψηφιστεί, πρέπει να µείνει, και θα µείνει τελικά, κι αυτό στα
χαρτιά όπως και τόσα άλλα αντιλαϊκά νοµοθετήµατα. Θα σας το
υπενθυµίσει αυτό και το αυριανό συλλαλητήριο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε πολύ, κύριε Δελή.
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης

κ. Σοφία Ασηµακοπούλου.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρή-

σουµε στο σχολιασµό των άρθρων του παρόντος σχεδίου νόµου,
θα θέλαµε να αναφερθούµε σε κάποια θέµατα που απασχόλησαν
την εκπαιδευτική κοινότητα, τους γονείς και τους µαθητές, µιας
και δεν µας δόθηκε η ευκαιρία αφού η Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων είχε να συνεδριάσει για µήνες. 

Πρώτον και κύριον η άκριτη προτυποποίηση των σχολείων.
«Πρότυπη πειραµατική προχειρότητα», τη χαρακτήρισε ο Συνή-
γορος του Πολίτη, ο οποίος στην έκθεσή του σηµειώνει: «Χωρίς
τον κατάλληλο σχεδιασµό, καταγράφηκε και η αιφνίδια µετα-
τροπή σχολείων σε πρότυπα και πειραµατικά». Ειδικότερα για το
θέµα του 26ου Γυµνασίου της Αθήνας έγιναν ερωτήσεις από όλα
τα Κόµµατα, εκτός βεβαίως από το κόµµα που σας το ζήτησε.
Στις φασόν απαντήσεις σας συγκρίνατε τις αποστάσεις των δη-
µοτικών σχολείων µε τα προτεινόµενα γυµνάσια, αλλά δεν κά-
νατε το ίδιο µε το 15ο Δηµοτικό Σχολείο. Εκεί δεν συγκρίνατε την
απόσταση του σχολείου από το προτεινόµενο 7ο Γυµνάσιο, που
είναι 2,3 χιλιόµετρα, αλλά την απόσταση του 26ου Γυµνασίου, στο
οποίο θα πήγαιναν τα παιδιά του 15ου Δηµοτικού, από το προτει-
νόµενο 7ο Γυµνάσιο που είναι 1.050 µέτρα».

Επίσης, στη δεύτερη ερώτηση σχετικά µε το αν τηρήθηκαν οι
νόµιµες διαδικασίες κατά τη µετατροπή του 26ου Γυµνασίου Αθη-
νών σε Πειραµατικό Σχολείο, σας ζητήσαµε να µας καταθέσετε
κάποια έγγραφα. Στην απάντησή σας έλειπε ένα, το πιο βασικό,
η αίτηση - εισήγηση της Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης Α’Αθήνας για τη µετατροπή του 26ου Γυµνασίου Αθήνας σε
Πειραµατικό. Δηλαδή, έλειπε η δικαιολόγηση. Τα άλλα που µας
στείλατε περιέγραφαν µια τυπική διαδικασία. Για την όλη διαδι-
κασία ο σύλλογος ούτε που ρωτήθηκε.

Να σας θυµίσω εδώ ότι στη συζήτηση του ν.4823/2021 σχετικά
µε την «ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών», είχατε δηλώσει ότι οι
περισσότερες αποφάσεις θα λαµβάνονται σε επίπεδο σχολείων. 

Επίσης, αφήσατε τη Σύρο χωρίς ΕΠΑΛ. Το µοναδικό ΕΠΑΛ το
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κάνατε πρότυπο. Να ληφθεί υπ’ όψιν ότι δεν υπάρχει άλλο, εκτός
από ένα Εσπερινό Ειδικό ΕΠΑΛ Μηχανικών Εµπορικού Ναυτικού
και ότι το νησί δεν διαθέτει σχολές µαθητείας. Και πάλι βεβαίως
έγινε µε τον ίδιο τρόπο. Δεν ρωτήθηκαν ούτε οι καθηγητές, ούτε
οι µαθητές, ούτε οι γονείς.

Λίγο πριν από το τέλος του σχολικού έτους, όπως κάνατε και
πέρυσι, στείλατε µια εγκύκλιο στα σχολεία και ενηµερώνατε ότι
οι απουσίες οι οποίες έχουν καταχωριστεί ή θα καταχωριστούν
και δεν οφείλονται σε υπαιτιότητα των µαθητών και των µαθη-
τριών, αλλά σε αντικειµενικούς λόγους ανωτέρας βίας, δεν θα
ληφθούν υπ’ όψιν. Γιατί στο τέλος του έτους; Πώς ο µαθητής και
ο γονιός του να αποδείξουν πως υπήρξε λόγος ανωτέρας βίας,
παραδείγµατος χάριν τον Οκτώβριο ή τον Νοέµβριο, ώστε να
διαγραφούν τον Μάιο έξι ή επτά µήνες µετά οι απουσίες;

Σας καταθέσαµε ερώτηση στις 20-5-2022 για να µας διαφωτί-
σετε σχετικά µε τους λόγους ανωτέρας βίας και πώς αυτοί δι-
καιολογούνται, αλλά δεν µας απαντήσατε, γιατί προφανώς ούτε
εσείς γνωρίζετε.

Για να εισέλθουµε τώρα στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, εισάγετε
τα συµβούλια διοίκησης εγκαθιδρύοντας ένα µεγάλο µοντέλο δι-
οίκησης των ΑΕΙ στα οποία τα πέντε εκ των έντεκα µελών θα είναι
εξωτερικά. Πού ακούστηκε. Τους παρέχετε, µάλιστα, τη δυνατό-
τητα εκλογής έως δύο φορές συνολικά στο ίδιο ΑΕΙ. Άρα θα µπο-
ρούν να υπηρετούν δύο θητείες σε οποιοδήποτε ΑΕΙ, µε αποτέ-
λεσµα να έχουµε µόνιµα εξωτερικά µέλη στα συµβούλια διοίκη-
σης µετακινούµενα από ΑΕΙ σε ΑΕΙ.

Για να µη µιλήσουµε για τη διαδικασία εκλογής τους που είναι
ηθεληµένα µάλλον ασαφής. Είναι περισσότερο επιλογή παρά
εκλογή, ενώ για τις αποδοχές τους, αν και εφόσον αυτές θα
υπάρξουν, ούτε λόγος. Και φυσικά το κερασάκι στην τούρτα είναι
ο εκτελεστικός διευθυντής. Είναι ελάχιστα τα προσόντα επιλογής
του διευθυντή, µεταξύ άλλων η πολύ καλή, και όχι η άριστη,
γνώση της αγγλικής γλώσσας ή µιας ξένης γλώσσας κράτους-
µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η επαγγελµατική εµπειρία
τουλάχιστον τριών ετών σε θέµατα σχετικά µε την τριτοβάθµια
εκπαίδευση ή την έρευνα. Βάζετε τους δικούς σας µέχρι και από
τα παράθυρα στα πανεπιστήµιά µας.

Αν θέλετε να µιλάτε για διαφάνεια, η εκλογή θα έπρεπε να γί-
νεται από τη βάση. Για εµάς είναι ξεκάθαρο, τα πανεπιστήµια
πρέπει να δικαιούνται να διοικούνται από τους ίδιους τους πανε-
πιστηµιακούς τους. Βέβαια, αυτό φαίνεται να σας αφήνει αδιά-
φορους, αφού ο πρύτανης θα αναδεικνύεται από τα µέλη του
συµβουλίου διοίκησης και δεν θα εκλέγεται από τα µέλη ΔΕΠ -κι
εδώ η διαφάνεια και η δηµοκρατικότητα πάνε περίπατο-, ενώ οι
αντιπρυτάνεις δεν θα εκλέγονται καν, αλλά ουσιαστικά θα πηγαί-
νουν πακέτο µε τον πρύτανη που τους προτείνει. Εδώ µπορεί να
συµβεί το εξής απλό. Μπορεί για παράδειγµα ένας αξιόλογος
υποψήφιος πρύτανης να µην προτείνει αντίστοιχου επιπέδου αν-
τιπρυτάνεις και αξιόλογοι αντιπρυτάνεις να προτείνονται από µη
αξιόλογο πρύτανη. Είναι, αν µη τι άλλο, απαράδεκτο να υποβαθ-
µίζεται ο ρόλος και αυτού του θεσµού.

Εσφαλµένη είναι βεβαίως και η επιλογή του κοσµήτορα από
το συµβούλιο διοίκησης του εκάστοτε ΑΕΙ. Πρέπει κι εκείνοι να
εκλέγονται από το σύνολο των µελών ΔΕΠ της οικείας σχολής.

Αναφορικά µε την οικονοµική διαχείριση πόρων των εργαστη-
ρίων παρακάτω θα έπρεπε να προβλέπεται ρητά ότι το µεγαλύ-
τερο ποσοστό των εσόδων που προέρχονται από την παροχή
υπηρεσιών µέσω πανεπιστηµιακών εργαστηρίων του ιδρύµατος
θα κατευθύνεται στα ίδια τα εργαστήρια και όχι το συµβούλιο δι-
οίκησης του ΑΕΙ να καθορίζει ελεύθερα το ποσοστό παρακράτη-
σης επί των εσόδων µε σκοπό την κάλυψη των έµµεσων λει-
τουργικών δαπανών του ειδικού λογαριασµού κονδυλίων έρευ-
νας και του ΑΕΙ. Πιστεύουµε ότι πρέπει να πηγαίνουν στο ίδιο το
εργαστήριο τα έσοδα για την περαιτέρω ανάπτυξή του.

Στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο οι εξωτερικοί συνεργάτες δίνουν
και παίρνουν, από πανεπιστηµιακά εργαστήρια και µουσεία µέχρι
και κλινικές.

Σχετικά µε την εξ αποστάσεως εκπαίδευση θα ήθελα να πω τα
εξής. Δεν θέλουµε να αντικατασταθεί πλήρως η Διά Ζώσης Εκ-
παίδευση από την εξ αποστάσεως, ιδιαίτερα όταν στο παρόν
υπάρχει ρητή πρόβλεψη για εξ αποστάσεως εκπαίδευση συλλή-

βδην για τα µεταπτυχιακά προγράµµατα άνευ όρων. Όταν αφή-
νετε κάτι τόσο αόριστο, πώς είναι δυνατόν να εγγυάστε ότι δεν
θα προκύψουν αδικίες από τη σχετική ρύθµιση;

Ως προς το πρόγραµµα εσωτερικής κινητικότητας φοιτητών,
κρίνεται άσκοπο και άνευ ουσίας, αφού προβλέπεται η δυνατό-
τητα κινητικότητας και σε µη οµοειδή προγράµµατα σπουδών.

Με ποιο σκεπτικό για παράδειγµα ένας φοιτητής του Πολυτε-
χνείου να µπορεί να παρακολουθήσει µαθήµατα της φαρµακευ-
τικής; Η σύγκλητος του εκάστοτε ΑΕΙ θα αποφασίζει ελεύθερα
για την ίδρυση και την παράταση των προγραµµάτων µεταπτυ-
χιακών σπουδών χωρίς την προηγούµενη έγκριση της Εθνικής
Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης. 

Πώς είστε τόσο σίγουροι ότι θα ανταποκρίνονται στις ανάγκες
της αγοράς εργασίας ή τις επιστηµονικές ανάγκες της χώρας;
Αναφέρεστε στα βιοµηχανικά διδακτορικά χωρίς να µας λέτε
ούτε ποια πανεπιστήµια και ποιες βιοµηχανίες προβλέπεται να
συµµετέχουν σε αυτό το σχέδιο ούτε αν θα επαρκεί ο χρόνος,
ώστε να παρευρίσκονται στις συνεργαζόµενες επιχειρήσεις οι
υποψήφιοι διδάκτορες ούτε πόσες ώρες θα αφιερώνει ο υποψή-
φιος στην επιχείρηση.

Με τα προγράµµατα σπουδών δευτερεύουσας κατεύθυνσης
προβλέπεται η οργάνωση προγραµµάτων σπουδών από τµή-
µατα, η διάρκεια των οποίων ενός έτους, ενώ προσφέρονται απο-
κλειστικά προς εγγεγραµµένους φοιτητές άλλων τµηµάτων του
ίδιου ΑΕΙ που φοιτούν σε προγράµµατα σπουδών πρώτου κύ-
κλου και έχουν συµπληρώσει το 90% του συνόλου των πιστωτι-
κών µονάδων του προγράµµατος σπουδών στο οποίο φοιτούν.

Πόσο δίκαιη θεωρείται αυτή τη ρύθµιση για όσους δεν έχουν
τη δυνατότητα να συµµετέχουν στα προγράµµατα δευτερεύου-
σας κατεύθυνσης; Στο κάτω - κάτω της γραφής πού αποσκοπεί
η λήψη τόσων πτυχίων; 

Παρέχετε τη δυνατότητα ίδρυσης Κέντρου Επιµόρφωσης και
Διά Βίου Μάθησης στα ΑΕΙ, το οποίο µάλιστα αποτελεί ανεξάρ-
τητη ακαδηµαϊκή µονάδα. Πώς και από ποιον θα κρίνεται αν είναι
αναγκαία η ίδρυση Κέντρου Επιµόρφωσης; Περισσότερο να εί-
χαµε να λέγαµε τέτοιου είδους διατάξεις ή µάλλον πιο σωστά να
έχουµε να βολεύουµε.

Είναι ξεκάθαρη η διαφωνία µας σχετικά µε το γεγονός ότι µε
απόφαση του συµβουλίου διοίκησης του ΑΕΙ θα καταρτίζεται κα-
νονισµός αποδοχών για την παροχή διδακτικού έργου. Το διδα-
κτικό προσωπικό θα πληρώνεται ανάλογα µε τα προσόντα και τις
διδακτικές ώρες ή µάλλον ορθότερα ανάλογα µε τις διαθέσεις
και τη διακριτική ευχέρεια του συµβουλίου διοίκησης. Παροχή
διδακτικού έργου από υπαλλήλους φορέων του δηµοσίου τοµέα
παρακάτω. Ποιους θα εξυπηρετήσετε πάλι; 

Ιδρύεται σε κάθε ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα Πανεπιστη-
µιακό Κέντρο Έρευνας και Καινοτοµίας γεµάτο µε φωτογραφι-
κές διατάξεις, οι πόροι του οποίου δύναται να είναι ένα από το
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Βάλτε τουλάχιστον ένα πλα-
φόν. 

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων θα
καθορίζεται η κατανοµή του συνολικού αριθµού των θέσεων των
µελών διδακτικού ερευνητικού προσωπικού. Πώς αλλιώς άλλω-
στε;

Γενικότερα το παρόν νοµοσχέδιο πληµµυρίζει από εξουσιοδο-
τικές διατάξεις. Αναφορικά µε τη διαδικασία συγκρότησης εκλε-
κτορικών σωµάτων αφήνονται πολλά περιθώρια υποκειµενικής
κρίσης, το ακριβώς αντίθετο δηλαδή από την αντικειµενικότητα
που θα έπρεπε να διέπει την πανεπιστηµιακή κοινότητα της πα-
τρίδας µας. Ο έλεγχος νοµιµότητας από το συµβούλιο διοίκησης
και από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων είναι εξ ορι-
σµού προβληµατικός. Εµείς ξέρουµε ότι τα δικαστήρια ελέγχουν
τη νοµιµότητα. Δηµιουργούνται πρόσθετες θέσεις ερευνητών
στα ερευνητικά κέντρα, η επιλογή των οποίων θα γίνεται από ει-
δικό εκλεκτορικό σώµα. Συνεπώς, θα υπάρχουν περιθώρια υπο-
κειµενικής κρίσης.

Προφανώς και δεν γίνεται να συµφωνήσουµε µε τη δηµιουργία
φωτογραφικής προσωποπαγούς θέσης στα ΑΕΙ µε τη δυνατό-
τητα σύστασης θέσης µέλους ΔΕΠ ερευνητή για επιστήµονες
που χρηµατοδοτούνται από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Έρευνας
ούτε βεβαίως και µε τις επώνυµες έδρες και τους ερευνητές επί
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συµβάσει για τους ίδιους λόγους. Προβλέπεται, επίσης, η δυνα-
τότητα απευθείας ανάθεσης για τις ανάγκες έργων ή προγραµ-
µάτων µε ότι αυτό συνεπάγεται για την εξέλιξη αυτής της
διάταξης σε κατασπατάληση δηµοσίου χρήµατος. 

Σε κάθε ΑΕΙ συνιστάται ανώνυµη εταιρεία για την αξιοποίηση
και τη διαχείριση της περιουσίας του. Η περιουσία των ΑΕΙ και η
αξιοποίησή της ανήκουν και πρέπει να ανήκουν στα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα και σε κανέναν άλλον. Λέτε, επίσης, ότι στο πλαίσιο
εξυπηρέτησης των σκοπών τους οι εταιρείες αξιοποίησης και
διαχείρισης περιουσίας των ΑΕΙ δύναται να συµµετέχουν σε
άλλες εταιρείες, δηλαδή εκτός από την ανώνυµη εταιρεία του
πανεπιστηµίου είναι δυνατή µε την πρόφαση της προαγωγής της
αποστολής του ΑΕΙ η συµµετοχή και άλλων εταιρειών. Αδιανόητη
πρόβλεψη που δεν αναφέρει ούτε τη νοµική µορφή των εται-
ρειών που επίσης θα συµµετάσχουν ούτε εµπεριέχει περιορισµό
στη συµµετοχή τους. Βλέπουµε να αναλύετε ένα υπερσυγκεν-
τρωτικό µοντέλο διοίκησης που αποτελεί την κερκόπορτα για πε-
λατειακές σχέσεις στο ανώτατο επίπεδο.

Ως προς τους φοιτητικούς συλλόγους θέλουµε να τονίσουµε
για ακόµη µία φορά ότι οι φοιτητικές παρατάξεις δεν έχουν καµ-
µία θέση στα ελληνικά πανεπιστήµια. Τα πανεπιστήµια αποτε-
λούν χώρο διακίνησης ιδεών και όχι βήµα έκφρασης και
εκδήλωσης πολιτικής αντιπαράθεσης. 

Σχετικά µε τη συγχώνευση, απορρόφηση νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου από ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα είναι ένα
από τα πολλά της τελευταίας στιγµής, αλλά από ότι θυµόµαστε
όχι τελευταίας έµπνευσης. Το θέµα έχει συζητηθεί και το 2013
όταν στο πλαίσιο των καταργήσεων και συγχωνεύσεων φορέων
του δηµοσίου έγινε προσπάθεια για την ένταξη του Ταµείου Δι-
οίκησης και Διαχείρισης Πανεπιστηµιακών Δασών σε Εταιρεία
Διαχείρισης Οικονοµικών του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσ-
σαλονίκης. Δεν τα καταφέρατε τότε και είπατε να το κάνετε τώρα
χωρίς να ερωτηθεί κανείς, χωρίς ενηµέρωση, χωρίς διαβούλευση
και χωρίς αιτιολόγηση, καµµία αναφορά στην αιτιολογική έκ-
θεση. 

Τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου στο Ταµείο Διοίκησης
και Διαχείρισης Αγροκτήµατος Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης µε
έδρα τη Θεσσαλονίκη και το Ταµείο Διοίκησης και Διαχείρισης
Πανεπιστηµιακών Δασών του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης µε
έδρα τη Θεσσαλονίκη λειτουργούσαν άψογα εδώ και ενενήντα
το ένα και εβδοµήντα το άλλο χρόνια χωρίς επιβάρυνση του δη-
µοσίου µε ίδια έσοδα. 

Σύµφωνα µε τον πρόεδρο της διοικούσας επιτροπής του πε-
ριφερειακού παραρτήµατος Κεντρικής Μακεδονίας του Γεωτε-
χνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας εκτός από τη συµβολή του στη
γεωπονική έρευνα και την εκπαίδευση των νέων γεωπόνων, που
πραγµατοποιήθηκε εκεί από το 1936 µέχρι σήµερα, η κατάργηση
των ΑΦΜ των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου δηµιουργεί
και άλλα θέµατα, διότι δεν θα µπορούν να πωλούν τα προϊόντα
που παράγουν. 

Εκφράζουµε τέλος τη γενική επιφύλαξη ως προς το κεφάλαιο
για την ακαδηµαϊκή αναγνώριση πτυχίων της αλλοδαπής. Δεν
είναι δυνατόν προγράµµατα τουλάχιστον πρώτου κύκλου σπου-
δών προπτυχιακά µε περιορισµένο αντικείµενο να εξοµοιώνονται
µε τους τίτλους που απονέµουν τα ελληνικά πανεπιστήµια, πα-
ραδείγµατος χάριν προγράµµατα νοµικής και οικονοµικών σε
τρία έτη. Η αναγνώριση των ακαδηµαϊκών τίτλων σπουδών για
την ισοτιµία θα γίνεται αυτόµατα χωρίς αξιολόγηση, εν λευκώ;
Θα έχει αναδροµική ισχύ για κάποιον που δεν έχει τρέξει τη δια-
δικασία και έχει πάρει πριν χρόνια το πτυχίο του;

Σε κάθε περίπτωση από το να φεύγουν τα χρήµατα εκτός Ελ-
λάδος καλύτερο θα ήταν να λειτουργούν ελεγχόµενα ιδιωτικά
πανεπιστήµια µε αντίστοιχα προγράµµατα σπουδών µε αυτά των
δηµοσίων ΑΕΙ προς εξασφάλιση της ισότητας και της αρχής της
δίκαιης µεταχείρισης. 

Ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα, το οποίο µε κάθε ευκαιρία οφεί-
λουµε να αναφέρουµε, είναι εκείνο που αφορά στους νέους Έλ-
ληνες και Ελληνίδες περίπου τις εξακόσιες πενήντα χιλιάδες που
έφυγαν στα χρόνια των µνηµονίων για να εργαστούν στο εξωτε-
ρικό. Δώστε τους κίνητρα, ευκαιρίες και τη δυνατότητα να επι-
στρέψουν πίσω στη χώρα µας, στη χώρα της καρδιάς τους. 

Εµείς, στην Ελληνική Λύση, πιστεύουµε ότι το δηµόσιο ελλη-
νικό πανεπιστήµιο αποτελεί κορυφαίο ανθρωπιστικό θεσµό και
έτσι πρέπει να παραµείνει ελληνικό και δηµόσιο. 

Σας ευχαριστώ όλους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ
πολύ, κυρία Ασηµακοπούλου.

Το λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25, η Αντιπρό-
εδρος κ. Σοφία Σακοράφα

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας δούµε σε τι επίπεδο θα γίνει
η κοινοβουλευτική συζήτηση σήµερα. Η Κυβέρνηση δεν παρα-
λείπει να κατηγορεί όλους τους υπόλοιπους για λαϊκισµό όποτε
ακούει κάτι ενοχλητικό γι’ αυτή. 

Στην προχθεσινή συζήτηση επίκαιρης ερώτησής µας η κυρία
Υπουργός Παιδείας τόλµησε να πει, έφτασε να πει απευθυνό-
µενη σε τρία κόµµατα της Βουλής: «Εµείς µε τις βιβλιοθήκες και
εσείς µε τις βαριοπούλες». Αυτά, κυρία Υπουργέ, δεν είναι θε-
σµικός λόγος, δεν είναι κοινοβουλευτικός λόγος. Είναι χυδαίος
λαϊκισµός και είναι ένα εντελώς ευτελές σύνθηµα.

Μπορείτε να τα λέτε αυτά στις κοµµατικές σας συγκεντρώσεις
για να ικανοποιείστε µεταξύ σας, αλλά δεν έχουν θέση στο Κοινο-
βούλιο. Μπορεί να αρµόζει ίσως και στα κοµµατικά σας όργανα,
από το πιο χαµηλό µιας τοπικής οργάνωσης, παραδείγµατος
χάριν, µέχρι το υψηλότερο, το πιο επίσηµο, ας πούµε το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο. Πάντως στη Βουλή δεν έχει καµµία θέση, αλλά
αν θέλετε να χρησιµοποιήσουµε τέτοια ορολογία, εδώ είµαστε! 

Οι µεγαλύτερες βαριοπούλες λοιπόν που δεν θέλουν να αφή-
σουν τίποτα όρθιο στο πέρασµά τους είναι τα Υπουργεία σας.
Θέλετε µήπως να πούµε τι έχει γκρεµίσει η βαριοπούλα του
Υπουργείου Εργασίας, τι έχει καταστρέψει η βαριοπούλα του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, τι ζηµιές έχει κάνει η βαριοπούλα
του Υπουργείου Ανάπτυξης; Ή µήπως να πούµε για τη βαριο-
πούλα της Κυβέρνησης στο σύστηµα υγείας και τα εγκληµατικά
αποτελέσµατά της στην πανδηµία; Όχι, βέβαια, δεν το θέλετε. 

Ας µιλήσουµε λοιπόν σήµερα µόνο για το Υπουργείο Παιδείας,
βαριοπούλες σε υαλοπωλείο. Ξεκινήσατε γκρεµίζοντας τον πα-
ραδοσιακό θεσµό της ακαδηµαϊκής ελευθερίας. Γκρεµίσατε τα
τείχη του ενοχλητικού για εσάς πανεπιστηµιακού ασύλου, αφού
το κατασυκοφαντήσατε µε κάθε προπαγανδιστικό µέσο και τρία
χρόνια µετά φέρνετε µέσα στα γκρεµισµένα τείχη την άµεση
αστυνόµευση. Βάλατε και µέσα τα ΜΑΤ. Τώρα πια εκτός από την
ανέλεγκτη βία, για την οποία τα εκπαιδεύετε, χωρίς να σέβεστε
ούτε παιδιά ούτε οικογένειες ούτε πολίτες, έχουν µάθει να ρί-
χνουν και κροτίδες σχεδόν εξ επαφής κατά πρόσωπα µέσα στα
πανεπιστήµια. 

Εκτός από αυτά όµως, φέρνετε και την πανεπιστηµιακή αστυ-
νοµία. Αυτή ήταν η προτεραιότητά σας. Έχετε µέχρι σήµερα
επενδύσει σε αυτή 30.000.000 ευρώ. Για την Κυβέρνηση λοιπόν
του κ. Μητσοτάκη δεν άξιζε αυτά τα χρήµατα να διατεθούν στις
πραγµατικές ανάγκες της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. 

Πάντως είναι µεγάλη τιµή για το φοιτητικό κίνηµα, κυρία
Υπουργέ, ότι σας υποχρέωσε να ιδρύσετε ειδική αστυνοµία κατά
των φοιτητών. Το κατάφερε αυτό παρά τον κατακερµατισµό του
και παρά την πολυετή εσωτερική υπονόµευσή του από τη ΔΑΠ,
την παράταξη των πάρτι και των απαράδεκτων υπόγειων συναλ-
λαγών. Αλήθεια, γι’ αυτή την κραυγαλέα ανοµία δεν σας ακού-
σαµε ποτέ να ψελλίζετε το παραµικρό, ούτε εσάς ούτε τον κύριο
Πρωθυπουργό. Εκεί δεν έχετε ούτε σθένος ούτε αποφασιστικό-
τητα. 

Η βαριοπούλα σας λοιπόν ανέλαβε έργο και στη δευτεροβάθ-
µια εκπαίδευση. Εξοβελίσατε τις κοινωνικές επιστήµες και υπο-
βαθµίσατε εντελώς τα καλλιτεχνικά µαθήµατα, είτε γιατί
θεωρείτε ότι οδηγούν τα παιδιά στην Αριστερά είτε γιατί ανα-
πτύσσουν ευαισθησία και ελεύθερο πνεύµα, πράγµατα οπωσδή-
ποτε άχρηστα για την αγορά, για να µην πούµε και επικίνδυνα. 

Ακόµα µε την υπουργική βαριοπούλα αναλάβατε να γκρεµί-
σετε και τα όνειρα και τις δυνατότητες των παιδιών µας. Επανα-
φέρετε αποτυχηµένες πολιτικές από το παρελθόν, την ελάχιστη
βάση εισαγωγής και την τράπεζα θεµάτων. Καταφέρατε µε αυτά
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να αποκλείσετε µε το «έτσι θέλω» δεκάδες χιλιάδες µαθητές από
την πανεπιστηµιακή εκπαίδευση. 

Δεν το δικαιολογήσατε ποτέ αυτό στην κοινωνία, κυρία
Υπουργέ. Με την ίδια βαριοπούλα κάνετε ό,τι µπορείτε για να
γκρεµίσετε τη δηµόσια επαγγελµατική εκπαίδευση και να την πα-
ραδώσετε στους εργοδότες και στην αγορά, µε την πρακτική
άσκηση παραδείγµατος χάριν. 

Βαριοπούλα καταστροφική για τη δηµόσια εκπαίδευση είναι
και η πληθώρα χαριστικών διατάξεων για σχολάρχες και κολε-
γιάρχες, εξίσωση πτυχίων, προσφορά ειδικοτήτων αποκλειστικά
στα ιδιωτικά ΙΕΚ, εξασφάλιση πρόσθετης πελατείας µε τη µείωση
της απορρόφησης από τη δηµόσια εκπαίδευση κ.λπ.. Αυτή η
σκανδαλώδης εύνοια της Κυβέρνησής σας, που θέλει µέσα στο
µικρό χρονικό παράθυρο της εξουσίας της να ανατρέψει το τοπίο
της εκπαίδευσης στη χώρα, αν δεν είναι εγκληµατική ιδεοληψία,
είναι οπωσδήποτε τουλάχιστον πολιτικά ύποπτη. 

Για να δούµε τώρα τι ακριβώς θέλουν να πετύχουν οι κυβερ-
νητικές βαριοπούλες στην παιδεία; Μα, είναι εντελώς προφανές.
Η εκπαίδευση αποτελεί τον κύριο µηχανισµό κοινωνικής κινητι-
κότητας. Μπορεί να έχει τη λειτουργία του κοινωνικού ανελκυ-
στήρα. Έναν στόχο έχει λοιπόν η Κυβέρνηση, να ανακοπεί και να
ελεγχθεί αυτή η κινητικότητα. 

Είναι το δόγµα που τόσο εύγλωττα και ξεκάθαρα εξέφρασε
και ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης, το δόγµα των ψυκτικών από το Πε-
ριστέρι, µια κατάφωρα ταξική πολιτική, την οποία οµολογείτε ευ-
θέως χωρίς να χρειάζονται πιέσεις, ανακρίσεις και βασανιστήρια,
αν και συνήθως προσπαθείτε να την καλύψετε πίσω από φιλολο-
γίες για δήθεν αναβαθµίσεις και εκσυγχρονισµούς. Και ο παλιός
Καραµανλής δεξιός πολιτικός ήταν, κυρία Υπουργέ, αλλά είναι
µάλλον βέβαιο ότι είχε εντελώς άλλο όραµα για την παράταξη
που ίδρυσε.

Οι βαριοπούλες σας λοιπόν ασκούν και στην παιδεία µια στο-
χευµένη ταξική πολιτική, µια πολιτική βαθιά αντιδραστική και µά-
λιστα εντελώς συνειδητά, όσο πιο ταξική, όσο πιο αντιδραστική
και όσο πιο αντικοινωνική γίνεται. Και βέβαια δεν ανέφερα όλα
τα κτυπήµατά σας, αλλά µόνο τα πιο κραυγαλέα. 

Ερχόµαστε τώρα στο τελευταίο χτύπηµα, αυτό εδώ το νοµο-
σχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που κατάφερε να προκαλέσει αµέσως
οµοβροντία και οµοφωνία αντιδράσεων από όλους τους φορείς
της πανεπιστηµιακής κοινότητας. Είναι η πρώτη φορά που όλες
οι σύγκλητοι, όλες οι σχολές και οι σύλλογοι, η σύνοδος πρυτά-
νεων και η ΠΟΣΔΕΠ, όλοι οι φορείς απορρίπτουν το προτεινό-
µενο µοντέλο διοίκησης. Κανένα πανεπιστήµιο ή σύλλογος
διδασκόντων δεν έχει τοποθετηθεί θετικά στις προτεινόµενες
ρυθµίσεις για τα πανεπιστήµια, ούτε καν καθηγητές που πρό-
σκεινται πολιτικά στην Κυβέρνηση. 

Ασφαλώς και κανέναν δεν εκπλήσσει το ότι φέρνετε και πάλι
ένα νόµο για την παιδεία µέσα στο κατακαλόκαιρο µε τα σχολεία
και τα πανεπιστήµια κλειστά. Αυτό βέβαια το κάνετε κατά σύ-
στηµα και αυτό από µόνο του χαρακτηρίζει την πολιτική σας. 

Είναι ένας ακόµη νόµος κατασκευασµένος από µια κλειστή
οµάδα µανδαρίνων της γραφειοκρατίας, που απέχει πολύ από
το να υπηρετεί τις πραγµατικές ανάγκες της ελληνικής εκπαίδευ-
σης, ένας νόµος κατασκευασµένος εν κρυπτώ και παραβύστω,
χωρίς καµµία απολύτως διαδικασία διαλόγου µε την εκπαιδευ-
τική κοινότητα, µε φορείς, µε κόµµατα και κυρίως µε την κοινω-
νία. 

Η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη δεν αντιµετωπίζει την παιδεία
σαν κοινωνικό αγαθό, γι’ αυτό και θεωρεί περιττή κάθε συναίνεση
στα θέµατα της παιδείας. Κινείται µόνη και αλαζονική σαν κάτο-
χος της απόλυτης αλήθειας για να εφαρµόσει πολιτικές, που δεν
νοµιµοποιούνται από καµία δηµοκρατική διαδικασία συνεννόη-
σης, συναίνεσης ή έγκρισης από κανένα όργανο, πολιτικές και
µέτρα δηµοκρατικά, ανοµιµοποίητα, οι οποίες σύµφωνα µε το κυ-
βερνητικό αντιδηµοκρατικό αφήγηµα νοµιµοποιούνται µόνο και
µόνο επειδή βαφτίζονται σαν δήθεν κυβερνητικό πρόγραµµα.
Είναι η άποψη που λέει ότι τις νοµιµοποιεί από µόνο του το εκλο-
γικό σας ποσοστό στις τελευταίες εκλογές. Εκεί εξαντλείται, εκεί
τελειώνει για εσάς η δηµοκρατία, στο ποσοστό που πήρατε στις
εκάστοτε τελευταίες εκλογές. 

Θα σας πω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Μόλις πριν από

δύο χρόνια µε τον ν.4692/2020 νοµοθετήσατε τον τρόπο εκλογής
των πρυτανικών αρχών από όλους τους πανεπιστηµιακούς κάθε
ιδρύµατος και έρχεστε τώρα να νοµοθετήσετε το ακριβώς αντί-
θετο. Αλήθεια, κυρία Υπουργέ, ποιο από τα δύο ήταν το πρό-
γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας που ενέκρινε ο ελληνικός λαός
στις τελευταίες εκλογές; 

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο- µνηµείο υπερνοµοθέτησης µε τετρα-
κόσια εξήντα τέσσερα άρθρα, πάνω από τετρακόσιες σελίδες και
µε συνολικό υλικό σχεδόν χίλιες τετρακόσιες σελίδες. Δόθηκε
στη δηµόσια διαβούλευση για µόλις τρεις εβδοµάδες και κατα-
τέθηκε στη Βουλή για να µπει σε συζήτηση στην επιτροπή την
επόµενη µέρα. Και υποτίθεται ότι οι Βουλευτές πρέπει να τοπο-
θετηθούµε στο διαθέσιµο κοινοβουλευτικό χρόνο και να πούµε
την άποψή µας για όλες τις ρυθµίσεις του. Μετά θα είναι λαϊκι-
σµός να πει ο καθένας ότι δεν θα αφήσετε τίποτα όρθιο, αφού
ευτελίζετε µε αυτόν τον τρόπο τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες;
Μου έρχεται στο νου ένας µεγάλος σύγχρονος πολιτικός άν-
δρας, που εξήγησε στην κοινωνία ότι αλίµονο αν χρειαζόταν ο
Βουλευτής να έχει διαβάσει τους νόµους που ψηφίζει! 

Κυρία Υπουργέ, τα ελληνικά πανεπιστήµια χρειάζονται σοβα-
ρές επενδύσεις για κτιριακές υποδοµές. Χρειάζονται µέριµνα και
για τη σίτιση και για τη στέγαση των φοιτητών. Χρειάζονται σο-
βαρή επένδυση για την κάλυψη των κενών και για την ανανέωση
του προσωπικού τους, του διδακτικού και του διοικητικού προ-
σωπικού. 

Αντί γι’ αυτά το σχέδιο νόµου της Νέας Δηµοκρατίας υπηρετεί
πρώτον, ένα µοντέλο δήθεν επιχειρηµατικού πανεπιστηµίου, που
τάχα αποτελεί από µόνο του θεραπεία για πάσα νόσο. Δεύτερον,
υπηρετεί τον αυταρχισµό και τη θεσµική αποτύπωση όλης της
διάλυσης όλων των τελευταίων δεκαετιών και τρίτον, την ακόµα
µεγαλύτερη απαξίωση του ελληνικού πανεπιστηµίου, η οποία
εξασφαλίζεται από την ελλιπή χρηµατοδότηση και την έλλειψη
πολιτικής βούλησης για ουσιαστική αναβάθµιση και πραγµατικό
εκσυγχρονισµό. 

Μην γελιέστε λοιπόν! Δεν είναι εκσυγχρονισµός η αντιγραφή
και µηχανιστική µεταφορά µοντέλων προηγούµενων δεκαετιών,
πολλών δεκαετιών και άλλων συνθηκών από το εξωτερικό. 

Το προτεινόµενο µοντέλο διοίκησης διαλύει και τα τελευταία
ψήγµατα δηµοκρατίας που υπήρχαν στα ελληνικά πανεπιστήµια.
Μιλάµε γι’ αυτή την κατασκευή του συµβουλίου διοίκησης µε τα
έξι εσωτερικά µέλη, µόνο καθηγητές και εκλεγόµενοι µόνο από
τα µέλη ΔΕΠ και τα πέντε εξωτερικά, µετά από διεθνή δηµόσια
πρόσκληση προς τους ενδιαφεροµένους. Πρόκειται για ένα σύ-
στηµα διοίκησης που είναι καταδικασµένο -για όσο κρατήσει,
γιατί είναι προφανώς θνησιγενές- να λειτουργήσει οπωσδήποτε
αρνητικά, ακριβώς γιατί δεν θα έχει νοµιµοποίηση από την πανε-
πιστηµιακή κοινότητα.

Ας ξεπεράσετε, λοιπόν, επιτέλους το DNA σας στην κυβερνη-
τική παράταξη. Ας καταλάβετε επιτέλους ότι η δηµοκρατική νο-
µιµοποίηση δεν είναι ψιλά γράµµατα και κάθε απόπειρα
παράκαµψής της, είτε στα πανεπιστήµια είτε στην τοπική αυτο-
διοίκηση είτε οπουδήποτε αλλού, πέρα απ’ όλα τα άλλα, είναι
οπωσδήποτε ένα βαρύ λάθος που προδιαγράφει από σοβαρά
αρνητικές, έως καταστροφικές συνέπειες. 

Το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων χωρίς δηµοκρατία είναι
ένα δικό σας αυταρχικό µοντέλο. Δηµοκρατία σηµαίνει να µετέ-
χουν, να εκλέγουν και να εκλέγονται στα όργανα διοίκησης, αλλά
και να έχουν τη δυνατότητα ελέγχου όλες οι κατηγορίες της πα-
νεπιστηµιακής κοινότητας. Το σχέδιο νόµου, ούτως ή άλλως,
θέλει να αγνοεί ή να παρακάµπτει το αυτοδιοίκητο των πανεπι-
στηµίων, των ΑΕΙ. Μέσα στην πληθώρα, λοιπόν, των άρθρων του
περιλαµβάνει πολλές διατάξεις που θέλουν να ρυθµίσουν θέµατα
τα οποία θα µπορούσε και θα έπρεπε να αφήνονται στην ευχέ-
ρεια και τη δικαιοδοσία των πανεπιστηµίων. 

Η ίδια η υπερνοµοθέτηση δείχνει ότι ο κλοιός διαρκώς γίνεται
όλο και πιο ασφυκτικός. Αυτοδιοίκητο, λοιπόν, αλλά µε νόµους,
που κάθε φορά αναβαθµίζουν την ισχυρή επεµβατική βούληση
του κράτους. Να δούµε στο τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τι θα µείνει στη δικαιοδοσία του δήθεν απ’ όλους προστατευό-
µενου αυτοδιοίκητου. Εδώ χαρακτηριστικά φτάνετε για την κα-
τάργηση, κατάτµηση, δηµιουργία και συγχώνευση τµηµάτων και
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σχολών να απαιτείται µόνο υπουργική απόφαση, χωρίς πρόταση
του τµήµατος και σύµφωνη γνώµη της συγκλήτου. 

Επίσης, το νοµοσχέδιο επιδιώκει και τον πλήρη εξοβελισµό του
φοιτητικού συνδικαλισµού. Αφού σας ενοχλούν οι δικαιολογηµέ-
νες αντιδράσεις των φοιτητών, ο δρόµος για εσάς είναι ένας: η
θεσµική ακύρωση του φοιτητικού κινήµατος. Για την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας οι φοιτητές είναι αποκλειστικά και µόνο
χρήστες, καταναλωτές εκπαιδευτικών υπηρεσιών.

Αφιερώνονται πάνω από είκοσι πέντε άρθρα στις πειθαρχικές
διατάξεις για τους εργαζόµενους και τους φοιτητές των ΑΕΙ.
Έτσι αποτυπώνεται κι εδώ η γονιδιακή κατασταλτική λογική της
Κυβέρνησης.

Από το άλλο µέρος, θεσµοθετείται πια η διαδικασία της Μπο-
λόνια, µε τα τριετή και δήθεν ευέλικτα προγράµµατα σπουδών
και τα κατακερµατισµένα πτυχία, και µάλιστα στη χειρότερη
µορφή της. Αυτό είναι ένα σύστηµα που αποκαλύπτει την κυβερ-
νητική προσπάθεια εξίσωσης των ελληνικών δηµόσιων πανεπι-
στηµίων µε τα ιδιωτικά κολέγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Μια εξίσωση προς τα κάτω, βέβαια, µε την υποβάθµιση των ΑΕΙ,
γιατί για να γίνει αναβάθµιση των κολεγίων δεν µπορεί να γίνει
λόγος. 

Το νοµοσχέδιο θέλει να αποσυνδέσει τα πτυχία από τα αντί-
στοιχα επαγγελµατικά δικαιώµατα, να τα καταστήσει απλά πιστο-
ποιητικά χαµηλής αξίας. Τα νέα ΑΕΙ, πάντα χωρίς επαρκή
χρηµατοδότηση, θα παρέχουν εκπαίδευση χαµηλών δεξιοτήτων
που θα οδηγεί σε επισφαλείς και χαµηλά αµειβόµενες σχέσεις
εργασίας. Το πρόβληµα, όµως, δεν είναι ότι δεν συνδέονται τα
πανεπιστήµια µε την αγορά. Με το νεοφιλελεύθερο σχήµα για
την τριτοβάθµια εκπαίδευση επιχειρείται στην πραγµατικότητα η
αποσύνδεση της επιστήµης από την κοινωνία. 

Ας έρθουµε τώρα στο ζήτηµα της καθιέρωσης των πολυάριθ-
µων και διαφόρων ειδών και ταχυτήτων προγραµµάτων σπου-
δών, µονοετή, διετή, τριετή, τριεπιστηµονικά και ούτω καθεξής,
µε αντιστοιχίες από τριάντα έως τριακόσιες πιστωτικές µονάδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης το χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αυτό δίνει σε πρώτη µατιά την εντύπωση ενός δήθεν ευέλικτου
συστήµατος διαφοροποίησης των σπουδών που θα ανταποκρί-
νεται τάχα σε διαφορετικές ανάγκες. Αυτό το σύστηµα θα έχει,
όµως, ένα εγγενές πρόβληµα, αυτό της ποιότητας και της επι-
στηµονικής αξιοπιστίας των συγκεκριµένων προγραµµάτων, σε
όλο τους το πλήθος και σε όλο τους το εύρος. Στην πραγµατι-
κότητα, µε τον µεγάλο αριθµό και την προβλεπόµενη ευελιξία
των προγραµµάτων υποβαθµίζεται µεγάλος όγκος της παρεχό-
µενης πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Ο στόχος είναι να φτάσει
στα επίπεδα της αντίληψης που διέπει τη λειτουργία των περί-
φηµων ιδιωτικών κολεγίων. 

Ταυτόχρονα, ανοίγεται γι’ αυτά ένα νέο πεδίο επιχειρηµατικής
δράσης, όπου θα µπορούν να ανταγωνίζονται ευθέως και µε µε-
γαλύτερη ευχέρεια τα αντίστοιχα προγράµµατα περιορισµένου
αντικειµένου των πανεπιστηµίων. Με αυτό το σύστηµα παράγον-
ται πτυχιούχοι πολλών ταχυτήτων και επιβάλλεται ένας ανελέη-
τος ανταγωνισµός µεταξύ των φοιτητών-φοιτητριών που θα
πρέπει να επιδοθούν σε ένα ατελείωτο κυνήγι προσόντων και πι-
στοποιητικών. 

Το αποτέλεσµα είναι να κατακερµατίζονται και τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα των αποφοίτων γιατί θα µειώνονται και οι δυνα-
τότητες απασχόλησής τους, αλλά και οι εργασιακές απολαβές
τους. Έτσι προσαρµόζετε την εκπαίδευση στις ανάγκες της αγο-
ράς. 

Επίσης, εισάγετε ρυθµίσεις που προβλέπουν ότι τα µεταπτυ-
χιακά προγράµµατα δεν θα χρηµατοδοτούνται πλέον από το
Υπουργείο Παιδείας ούτε θα περιλαµβάνονται στο διδακτικό
έργο των µελών ΔΕΠ. Εποµένως, θα είναι αδύνατο να είναι βιώ-
σιµα µεταπτυχιακά χωρίς δίδακτρα. Έτσι οξύνονται ακόµη πε-
ρισσότερο οι ανισότητες πρόσβασης στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση και την καθιστούν ακόµη περισσότερο ταξικό προ-
νόµιο, όπως είπα προηγουµένως. Για τους πληβείους, λοιπόν,
ένα πτυχίο, αν το µπορέσουν κι αυτό, και πολύ τους είναι. Και το
κάνετε αυτό σήµερα που η αξία του µεταπτυχιακού τίτλου είναι
ό,τι ήταν πριν από είκοσι χρόνια το πρώτο πτυχίο. Δεν αφήνετε

καµµία αµφιβολία ότι αυτό αποτελεί συνειδητή πολιτική επιλογή
της Κυβέρνησης. 

Υπάρχουν και οι νέες ρυθµίσεις για τον ΔΟΑΤΑΠ, το άνοιγµα
της πόρτας για την αναγνώριση πτυχίων τριετούς φοίτησης σε
ισοτιµία προς τα ελληνικά τετραετούς, ακόµα και εκείνα της πεν-
ταετούς φοίτησης. Εδώ, όπως είπα και στην επιτροπή, θα µπο-
ρούν να αναγνωρίζονται και τίτλοι που δεν έχουν θεσµική
κατοχύρωση, δηλαδή δεν χαρακτηρίζονται σαν πτυχία, µεταπτυ-
χιακά, διδακτορικά ούτε στη χώρα τους. 

Ο ΔΟΑΤΑΠ εδώ και καιρό αναγνωρίζει σαν µεταπτυχιακά, κυ-
ρίως από την Ιταλία, τίτλους που δεν θεωρούνται τέτοιοι εκεί,
όπως τα διάφορα διπλώµατα που φέρουν τον τίτλο «Master di
Primo Livello» και «Master di Secondo Livello». Αυτά, όµως, κυρία
Υπουργέ, το ίδιο το Υπουργείο Παιδείας της Ιταλίας δεν τα ανα-
γνωρίζει σαν µεταπτυχιακούς τίτλους, αφού αποτελούν απλώς
πιστοποιητικά προγραµµάτων Διά Βίου Μάθησης, κύριοι συνά-
δελφοι. 

Ακόµα, δίνετε τη δυνατότητα αναγνώρισης ακόµα και τίτλων
τριετών σπουδών προς τα πτυχία που θεωρούνται ως «Integrated
Masters» στην Ελλάδα, δηλαδή πενταετή διπλώµατα. Εκεί προ-
βλέπεται η δυνατότητα εκτίµησης µεταπτυχιακού στην αλλοδαπή
ή η διενέργεια διπλωµατικής εργασίας ως αντισταθµιστικό
µέτρο. Όµως, δεν ορίζονται οι ουσιαστικές προϋποθέσεις για την
επίβλεψη και την αξιολόγησή της. 

Εξαιρετικά σοβαρό είναι και το ζήτηµα της κατάργησης των
νοµικών προσώπων διαχείρισης των πανεπιστηµιακών δασών και
για το Περτούλι και για τον Ταξιάρχη µε το άρθρο 296. Κι όµως,
η σηµερινή κατάσταση και η εικόνα αυτών των δασών δείχνει ότι
το µοντέλο της πανεπιστηµιακής διαχείρισης έχει επί πολλές δε-
καετίες λειτουργήσει επιτυχηµένα και µάλιστα χωρίς να επιχο-
ρηγείται από τον κρατικό προϋπολογισµό ή από κάποιον άλλο
φορέα. 

Ο καθένας, λοιπόν, θα µπορούσε να υποψιαστεί ότι η επί δε-
καετίες επιτυχηµένη και οικονοµικά αυτοδύναµη λειτουργία τους
άνοιξε την όρεξη σε διάφορους επενδυτές, ενδιαφερόµενους για
εκµετάλλευση. Φέρνετε αυτή τη διάταξη την τελευταία στιγµή
και µάλιστα αιφνιδιαστικά. Δεν υπήρξε στη διαβούλευση. Δεν µας
έχετε εξηγήσει, λοιπόν, µέχρι τώρα για ποιον ακριβώς λόγο επι-
λέγετε τώρα να τα µεταβιβάσετε σε αυτές τις εταιρείες αξιοποί-
ησης της περιουσίας των ΑΕΙ που δηµιουργείτε µε αυτόν το
νόµο. 

Γιατί, κυρία Υπουργέ, πρέπει να περάσουµε από το µοντέλο
της εξυπηρέτησης των ερευνητικών και εκπαιδευτικών σκοπών
του πανεπιστηµίου στη διαβόητη αξιοποίηση; Θα ήθελα να µου
απαντήσετε σ’ αυτό. Γιατί για µένα, στα νέα ελληνικά αξιοποίηση,
δυστυχώς, σηµαίνει καταστροφή στο βωµό της κερδοφορίας,
πόσω µάλλον όταν µιλάµε για δάση και µάλιστα τέτοιας αξίας.

Για τα άλλα ειδικά θέµατα µίλησα στις τοποθετήσεις µου στην
επιτροπή. Δεν έχω τη δυνατότητα να τα επαναλάβω, σας τα επα-
ναφέρω, όµως, κυρία Υπουργέ, στη µνήµη, αναµένοντας κάποια
ανταπόκριση. Εδώ και πολλές δεκαετίες οι ελληνικές κυβερνή-
σεις αρνούνται να επενδύσουν σοβαρά στα πανεπιστήµια. Γιατί
στην παιδεία ζούµε επί δεκαετίες µια µεγάλη αντίφαση, ότι η ελ-
ληνική πολιτεία αρνείται να επενδύσει στην εκπαίδευση, αρνείται
να παρέχει ακόµη και την αντικειµενικά αναγκαία χρηµατοδό-
τηση.

Όσο φειδωλή είναι, όµως, στην ουσιαστική στήριξη τόσο σπά-
ταλη και αλόγιστη είναι σε µεταρρυθµιστικές εµπνεύσεις. 

Με πρόσχηµα πάντα την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό
έχουν περάσει σειρά τέτοιων νόµων. Βέβαια όλες αυτές οι πα-
νηγυρικές µεταρρυθµίσεις όλων των κυβερνήσεων αποτελούσαν
σε µεγάλο µέρος µια συνεχή προσπάθεια διευθέτησης ιδιοτελών
συµφερόντων, γι’ αυτό και είχαν τα γνωστά αποτελέσµατα. 

Δυστυχώς, αυτό θα είναι το αποτύπωµα και τούτου του ανοι-
κονόµητου νοµοθετήµατος που προσθέτει µε τη µία τετρακόσια
εξήντα τέσσερα άρθρα στην ελληνική πολυνοµοθεσία για την
παιδεία. Είναι ένας ακόµα νόµος που υπηρετεί τα σχέδια µιας
βαθιά ταξικής και αντιδραστικής πολιτικής, όπως απέδειξα νο-
µίζω τεκµηριωµένα προηγουµένως.

Εµείς θέλουµε µια άλλη παιδεία που θα σέβεται την κοινωνία
και τις ανάγκες της, δεν θα υποκύπτει στην κυριαρχία της δια-
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βόητης αγοράς και στην εµπορευµατοποίηση της εκπαίδευσης.
Γι’ αυτό και πιστεύουµε ότι δεν έχει κανένα απολύτως νόηµα να
κάνουµε οποιαδήποτε άλλη πρόταση στη σηµερινή Κυβέρνηση.
Η ίδια εξάλλου στην πράξη αρνείται εµµονικά κάθε διάλογο και
κάθε ουσιαστική συναίνεση επειδή ακριβώς είναι προσηλωµένη
αποκλειστικά στο να υπηρετήσει τους σκοπούς που προανέ-
φερα.

Εµείς λοιπόν θα πούµε τις προτάσεις µας στην κοινωνία, γιατί
πιστεύουµε ότι εκεί αξίζει µόνον να τις πούµε σήµερα.

Κλείνοντας θα απαντήσω και στο ατυχέστατο ρητορικό σχήµα
της κυρίας Υπουργού. Καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµο-
σχέδιο, κυρία Υπουργέ, και θα ψηφίσουµε κάποια από τα τετρα-
κόσια εξήντα τέσσερα άρθρα του πολυνοµοσχεδίου την ώρα της
ψηφοφορίας που µας φέρνετε σήµερα εδώ µε αυτόν τον τρόπο. 

Ακριβώς έχουµε άλλη συναίσθηση, κυρία Υπουργέ, για την
παιδεία. Εµείς πιστεύουµε ότι η εκπαίδευση είναι ανάγκη της κοι-
νωνίας και δεν είναι ανάγκη της αγοράς. Θέλω λοιπόν να κλείσω
µε αυτό που σας είπα προηγουµένως για το ρητορικό σας σχήµα
αναφορικά µε τις βαριοπούλες και την παιδεία, ότι εσείς µε τις
βαριοπούλες και εµείς µε την κοινωνία.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τρεις
µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί από τη σχολή αρχαίων ελληνι-
κών «Ελληνική Αγωγή».

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Να κάνω
γνωστό στο Σώµα ότι έχουν δηλώσει εκατόν είκοσι συνάδελφοι
ότι θα µιλήσουν. Εν όψει του ότι ο αριθµός είναι µεγάλος και θα
µιλήσουν -από τις πληροφορίες που έχουµε- ο Πρωθυπουργός
και όλοι οι Αρχηγοί και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι βε-
βαίως, θα παρακαλούσα να τηρηθεί αυστηρά ο χρόνος των επτά
λεπτών. 

Ο πρώτος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα
Δηµοκρατία και αµέσως µετά η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Κωτσέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία και κύριε Υφυπουργοί, αγαπητές και

αγαπητοί συνάδελφοι, ευθύς εξ αρχής θα ήθελα να εκφράσω την
καταδίκη µου για την επίθεση µε γκαζάκια στον ραδιοφωνικό
σταθµό «REAL FM», που είναι µια επίθεση επί της ουσίας κατά
της δηµοκρατίας και µία επίθεση κατά της ελευθεροτυπίας. 

Επιπρόσθετα έχω να παρατηρήσω πως το τελευταίο διάστηµα
γινόµαστε όλο και πιο τακτικά µάρτυρες µιας οξείας ιδιαίτερα
επιθετικής αντιπολιτευτικής πολιτικής που µερικές φορές ξε-
περνά και τα όρια της χυδαιότητας και της τοξικότητας. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα και κορωνίδα -αν θέλετε- είναι το
τελευταίο βίντεο που ανέβηκε από Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, το
οποίο µάλιστα -σηµειώστε τη λεπτοµέρεια- ανέβηκε στο TikTok,
που κυρίως απευθύνεται στη νέα γενιά, στα νέα παιδιά. 

Και πείτε µου, είναι αυτός τρόπος να γαλουχήσουµε τη νέα
γενιά για πολιτικό πολιτισµό; Ή πιστεύετε ότι µε τέτοιες συµπε-
ριφορές φέρνουµε κοντά στην πολιτική, κοντά στα κοινά τη νέα
γενιά; Μετά απορούµε γιατί η νέα γενιά στέκεται µακριά από την
πολιτική ή µας γυρίζει την πλάτη. Έχω την αίσθηση ότι µε τέτοιες
πρακτικές, µε τέτοιες τακτικές δεν περπατάµε στον ορθό δρόµο.
Αυτή την Ελλάδα οραµατιζόµαστε, αγαπητές και αγαπητοί συ-
νάδελφοι, να ταυτίζουµε την Υπουργό µε µια υπόδικο; Είναι αυτό
πολιτικός πολιτισµός; Προάγει τον πολιτικό λόγο; Μας κάνει να
είµαστε υπερήφανοι;

Εµείς οραµατιζόµαστε µια άλλη Ελλάδα, µια Ελλάδα του πο-
λιτισµού, µια Ελλάδα της παιδείας, µια Ελλάδα της προοδευτι-
κότητας, της δηµιουργίας και της ανάπτυξης. Και προς αυτή την
κατεύθυνση δουλεύουµε τα τρία τελευταία χρόνια κάτω από ιδι-

αίτερα αντίξοες συνθήκες, µε τη µία κρίση να διαδέχεται την
άλλη. Ήταν η εθνική κρίση µε τους µετανάστες του 2020, στη
συνέχεια η κλιµατική κρίση, η υγειονοµική κρίση, η γεωπολιτική
κρίση. Μέχρι και ο Ερντογάν έφτασε να δίνει οδηγίες στους Έλ-
ληνες πολίτες για το ποιον πρέπει να ψηφίσουν. 

Και όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, σε αυτά τα τρία χρόνια η Κυ-
βέρνησή µας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει υλο-
ποιήσει σχεδόν το 90% της προεκλογικής εξαγγελίας, του
προεκλογικού µας προγράµµατος. Κατορθώσαµε δηλαδή µέσα
σε αυτή την κρίση και παρά το γεγονός ότι η Αντιπολίτευση στέ-
κεται µονίµως αρνητικά απέναντι στην όποια νοµοθετική πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησής µας, να υλοποιήσουµε είκοσι πέντε
χιλιάδες διορισµούς στην εκπαίδευση. Κρατήστε το νούµερο. Κα-
λύψαµε το κενό αδιοριστίας περίπου δεκαπέντε χρόνων
Υπουργέ. Δεν είναι επίτευγµα;

Αυξήθηκε κατά 14% από τον κρατικό προϋπολογισµό η χρη-
µατοδότηση των πανεπιστηµίων. Μειώσαµε φόρους, αυξήσαµε
τον κατώτατο µισθό. Η Αντιπολίτευση µονότονα -αν θέλετε- σε
επίπεδο ιεροτελεστίας χρησιµοποιεί τις ίδιες και ξανά τις ίδιες
εκφράσεις, όπως «νεοφιλελεύθερο νοµοσχέδιο» ακόµα και για
τούτο, «ιδιωτικοποίηση της ανώτατης παιδείας, ξεπούληµα της
περιουσίας των πανεπιστηµίων, στέλνει τον κόσµο στα ιδιωτικά
σχολεία».

Μα τι κάνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το οποίο έχει φέρει η
Υπουργός µας; Επί της ουσίας αναβαθµίζει, εκσυγχρονίζει και
προωθεί την τριτοβάθµια εκπαίδευση στη χώρα µας. Ξεπερνάµε
παθογένειες του παρελθόντος, εκκρεµότητες λύνονται και επί
της ουσίας δηµιουργείται ένα ελκυστικό περιβάλλον µέσα στο
οποίο µπορεί να λειτουργήσει η τριτοβάθµια εκπαίδευση. Εκσυγ-
χρονίζονται τα προγράµµατά της. 

Για πρώτη φορά εφαρµόζουµε το εσωτερικό «ERASMUS», ενί-
σχυση της πρακτικής άσκησης, για πρώτη φορά κοινά προπτυ-
χιακά προγράµµατα, για πρώτη φορά προγράµµατα σπουδών
δευτερεύουσας κατεύθυνσης, αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών
στην διδασκαλία, ενίσχυση της λειτουργικότητας και αποδοτικό-
τητας των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, διασύνδεση -
εξαιρετικής σηµασίας προσπάθεια- των πανεπιστηµίων µε την
κοινωνία, αναβάθµιση του ρόλου των κέντρων επιµόρφωσης της
Διά Βίου Μάθησης, αξιοποίηση των ερευνητικών αποτελεσµά-
των, διασύνδεση των φοιτητών µε την αγορά εργασίας και υπο-
στήριξη στην ίδρυση νεοφυών επιχειρήσεων. 

Εκσυγχρονίζεται και ο ΔΟΑΤΑΠ, προκειµένου να απαλλαγεί
από γραφειοκρατικές διαδικασίες, να επιταχυνθεί η αναγνώριση
πτυχίων που έρχονται από την αλλοδαπή και βεβαίως στήριξη
των πανεπιστηµίων µέσα από την ενίσχυση του προϋπολογισµού
τους. 

Και εδώ να σηµειώσω και µια εκκρεµότητα που έρχεται να
λύσει η Υπουργός -και µπράβο σας, κυρία Υπουργέ- από το 1947
όσον αφορά τους ιερείς. Τότε είχε προβλεφθεί ως ανταποδοτι-
κότητα από το ελληνικό κράτος για την εκχώρηση µεγάλου τµή-
µατος της εκκλησιαστικής περιουσίας προς το ελληνικό κράτος
η δηµιουργία έξι χιλιάδων οργανικών θέσεων ιερέων. Στη συνέ-
χεια και µέχρι σήµερα µε προεδρικά διατάγµατα αυτές οι θέσεις
αυξήθηκαν σε οχτώ χιλιάδες τριακόσιες. Και έρχεται το σηµερινό
νοµοσχέδιο επί της ουσίας να νοµιµοποιήσει αυτή τη διαδικασία
χωρίς να επιβαρύνει στο παραµικρό τον κρατικό προϋπολογισµό.
Διότι ούτως η άλλως οι οκτώ χιλιάδες τριακόσιοι ιερείς καλύπτον-
ται από τον κρατικό προϋπολογισµό και από την Ενιαία Αρχή
Πληρωµών. 

Είδα πολλά σχόλια που λοιδορούσαν αυτή την κατάσταση ιδι-
αίτερα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. Θα πρέπει να θυµίσω ότι από
τον Νοέµβριο, αν θυµάµαι, του 2018 είχατε ήδη συµφωνήσει µε
την Εκκλησία γι’ αυτό και µάλιστα δίνοντας και εκατό επιπλέον
θέσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου µας είναι να δώσει νέες δυνατότητες στα πανεπιστή-
µια, να τα ενδυναµώσει, ώστε να ξεπεράσουν παθογένειες του
χθες, να ανταποκριθούν στις ανάγκες του σήµερα και να καινο-
τοµήσουν µε το βλέµµα στραµµένο στο αύριο. Θέλουµε να ενι-
σχύσουµε την αυτονοµία των ανωτάτων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων, να υποστηρίξουµε την εξωστρέφεια των πανεπιστη-
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µίων µας, να ενθαρρύνουµε τη συνεργασία µε ξένα πανεπιστή-
µια, να παρέχουµε νέες προοπτικές στην καθηµερινότητα των
φοιτητών, να προάγουµε τη διασύνδεση µε επιχειρήσεις και µε
την αγορά εργασίας, διότι αντιλαµβανόµαστε ότι είναι χρέος µας
η ενίσχυση του εκπαιδευτικού µας συστήµατος, η ενίσχυση της
παρεχόµενης παιδείας, διότι πιστεύουµε στο µέλλον, που είναι
τα παιδιά µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ. 

Το λόγο έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέ-
σως µετά ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε για τους

νέους ορίζοντες που σχεδιάζει η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη
για τα πανεπιστήµια. Νέους ορίζοντες τόσο λαµπρούς που ανάγ-
κασαν είκοσι µία πανεπιστηµιακές συγκλήτους να βγάλουν απο-
φάσεις αντίθεσης στο νοµοσχέδιο, ορίζοντες τόσο φωτεινούς
πραγµατικά που έχουν οδηγήσει σε κινητοποιήσεις εν µέσω κα-
λοκαιριού την πανεπιστηµιακή κοινότητα. Γι’ αυτό άλλωστε φέ-
ρατε το αντισυνταγµατικό σας νοµοσχέδιο µέσα στον Ιούλιο
-τετρακόσια πενήντα άρθρα, χίλιες σελίδες- ελπίζοντας ότι έτσι
θα ανατρέπατε πιο εύκολα τη δηµοκρατική λειτουργία του πανε-
πιστηµίου εν µέσω καλοκαιριού. 

Έχετε φέρει κι άλλα νοµοσχέδια για τα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα. Σε όλα περιλαµβάνονταν διατάξεις που εξυπηρετού-
σαν αποκλειστικά τα ιδιωτικά κολέγια, καθώς σταθερή σας επι-
δίωξη ήταν και είναι η εξοµοίωσή τους µε τα πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα, αδιαφορώντας για το γεγονός ότι λειτουργούν επί της
ουσίας χωρίς κανόνες, χωρίς έλεγχο, δίνοντας πτυχία αµφιβόλου
και µηδενικής ποιότητας. 

Όµως θα ήταν άδικο να ισχυριστούµε ότι στο παρόν νοµοσχέ-
διο θέλετε για άλλη µια φορά να εξοµοιώσετε ανυπόληπτα ιδρύ-
µατα µε τα πανεπιστήµια. Όχι, αυτή τη φορά επιδιώκετε ακριβώς
το αντίστροφο, να υπονοµεύσετε το δηµόσιο πανεπιστήµιο, ώστε
να κατρακυλήσει προς τα κάτω, να εξισωθεί αρνητικά µε τα διά-
φορα κολλέγια, που διαφηµίζουν την πραµάτεια τους κάθε φορά
που βγαίνουν τα αποτελέσµατα των πανελληνίων εξετάσεων. Πα-
νελλήνιες βέβαια που κάνετε ό,τι µπορείτε για να λειτουργούν
ως λαιµητόµος των αποφοίτων του λυκείου. 

Σπρώξατε όση πελατεία µπορέσατε στα κολέγια µε τα προ-
ηγούµενα νοµοσχέδια, αλλά δεν σας αρκεί. Βλέπετε ότι οι οικο-
γένειες εξακολουθούν να έχουν σαν πρώτη τους επιλογή τα ΑΕΙ,
τα δηµόσια πανεπιστήµια, και έτσι εξαπολύετε νέο γύρο επίθε-
σης εναντίον τους. Επίθεση την οποία συνοδεύετε µε διάφορες
λέξεις που από όταν βγαίνουν από το δικό σας το στόµα µόνο
εύηχες δεν ακούγονται, όπως αριστεία, αποτελεσµατικότητα,
αγορά, επιχειρηµατικότητα, και νοµίζετε ότι µε το να τις επανα-
λαµβάνετε εσείς έτσι θα ξεγελάσετε τον ελληνικό λαό µε τα
δήθεν ιδεολογήµατα σας ή θα ξεγελάσετε τη νεολαία. 

Ποια είναι η αλήθεια; Παρά τα γνωστά και µεγάλα προβλήµατα
της υποχρηµατοδότησης τόσο των ΑΕΙ όσο και της έρευνας συ-
νολικά τόσο η κατάταξη των ελληνικών ΑΕΙ στις διεθνείς λίστες
όσο και ο αριθµός και η αξία των δηµοσιεύσεων βρίσκονται σε
εξαιρετικό επίπεδο. Το ποσοστό Ελλήνων φοιτητών και αποφοί-
των µε βάση τον πληθυσµό της χώρας είναι υψηλότατο συγκρι-
νόµενο µε τα διεθνή και τα ευρωπαϊκά δεδοµένα, ενώ οι δεκάδες
χιλιάδες Έλληνες επιστήµονες που ακόµα και στη διάρκεια της
κρίσης βρήκαν δουλειά και διαπρέπουν στο εξωτερικό, σε επι-
χειρήσεις και ιδρύµατα στο εξωτερικό, αποδεικνύουν το επίπεδο
λειτουργίας των ελληνικών ΑΕΙ.

Δεν υπάρχουν προβλήµατα; Και βέβαια υπάρχουν, όµως η διε-
θνής αναγνώριση του δηµόσιου ελληνικού πανεπιστηµίου οφεί-
λεται σε µεγάλο βαθµό στη δηµοκρατική συµµετοχική του
λειτουργία, αυτή την οποία επιθυµεί να καταργήσει η Κυβέρνηση
του κ. Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Φέρνετε λοιπόν ένα συµβούλιο διοίκησης σχεδόν κατά το
ήµισυ αποτελούµενο από εξωπανεπιστηµιακούς. Πόσο άραγε λο-
γικό µπορεί να θεωρηθεί αυτό; Είναι ένα συµβούλιο διοίκησης
που ουσιαστικά δε λογοδοτεί σε κανέναν και έναν πρύτανη ως

µονοπρόσωπο όργανο µε υπερεξουσίες. Αυτές τις υπερεξουσίες
τις έχουµε πει και τις έχουµε ξαναπεί τρία χρόνια. Αυτό είναι το
αλαζονικό, υπερσυγκεντρωτικό µοντέλο αφεντικού και υπαλλή-
λων που ονειρεύεστε! Πόσο παρωχηµένο πράγµατι, πόσο ξεπε-
ρασµένο; Η θεωρία του µάνατζµεντ έχει προχωρήσει από αυτό
που οραµατίζεστε εσείς, έχει προχωρήσει µπροστά και κάνετε
πως δεν το γνωρίζετε, κάνετε πως δεν το αντιλαµβάνεστε. 

Αν οι δήθεν αρεστοί της σηµερινής Δεξιάς είχαν έστω και την
ελάχιστη επαφή µε ό,τι συµβαίνει διεθνώς στον τοµέα της γνώ-
σης και των επιστηµών, θα γνώριζαν ότι κανένα σοβαρό πανεπι-
στήµιο του εξωτερικού δεν τολµά να αυτοπροβληθεί ως
επιχειρηµατικό πανεπιστήµιο, γιατί θα γελάνε µαζί του και οι πα-
νεπιστηµιακές πέτρες όχι µόνο του Χάρβαρντ, αλλά και εκατον-
τάδων ιδρυµάτων.

Καταργείτε την ακαδηµαϊκή αυτοδιοίκηση και θεσµοθετείτε
όργανα στα οποία πέντε από τους έντεκα θα είναι άσχετοι µε την
πραγµατικότητα του ιδρύµατος που θα διοικούν και αυτό το ονο-
µάζετε ορθολογισµό. Από αυτούς τους ανθρώπους θα ζητηθεί
να λάβουν κρίσιµες αποφάσεις για τα προγράµµατα σπουδών,
για τα γνωστικά αντικείµενα, για την πορεία κρίσιµων ακαδηµαϊ-
κών ζητηµάτων. Με ποιες γνώσεις, µε ποια εµπειρία; 

Δεν προλαβαίνω να µιλήσω και για τα υπόλοιπα αρνητικά του
νοµοσχεδίου, για την ελαστική εργασία και την εργασιακή επισφά-
λεια που επιφέρει στα ΑΕΙ, για το ξεπούληµα της πανεπιστηµιακής
περιουσίας, για τις ρυθµίσεις αναφορικά µε τα µεταπτυχιακά, για
την παραπέρα υποβάθµιση των πανεπιστηµιακών βιβλιοθηκών,
που µόνο στα λόγια τις κάνετε σηµαία, για τα αποπνικτικά πειθαρ-
χικά για τους φοιτητές και τις φοιτήτριες και για τους διδάσκοντες
και διδάσκουσες, για την επίθεση στο φοιτητικό συνδικαλισµό που
θυµώνει ακόµα και τη δική σας τη ΔΑΠ, για την αντισυνταγµατικό-
τητα των διατάξεων που ο κ. Γεραπετρίτης ξαφνικά την ξεχνάει
σε αντίθεση µε όσα παλιότερα υποστήριζε και για τη νέα αυτοµα-
τοποιηµένη λειτουργία του ΔΟΑΤΑΠ, άλλο ένα δώρο στους κολ-
λεγιάρχες χορηγούς της παράταξής σας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Θα κλείσω λοιπόν µε τα εξής: Για εµάς, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η πρόσβαση στη γνώση είναι ανθρώπινο δικαίωµα,
είναι αγαθό που η διάχυσή του θα αµβλύνει τις κοινωνικές ανι-
σότητες, θα καταπολεµήσει την υλική και την πνευµατική φτώ-
χεια, θα οδηγήσει τη χώρα σε νέους πνευµατικούς ορίζοντες
ανοιχτούς για όλους όχι µόνο για τα golden boys. Για εµάς η
γνώση δεν είναι κληρονοµικό δικαίωµα, είναι εργαλείο χειραφέ-
τησης, είναι χειρουργικό νυστέρι κριτικής σκέψης, δηλαδή αυτό
ακριβώς που τροµάζει και ανησυχεί τους ολιγάρχες που κινούν
τα νήµατα της κυβερνητικής σας πολιτικής. 

Αριστεία για εµάς είναι να υπερβαίνεις τα όρια που σου βάζει
το σύστηµα που εσείς εκπροσωπείτε, ένα σύστηµα µε προδια-
γραφές κατασκευασµένες ώστε να πληρούνται µόνο από ορισµέ-
νους. Αυτός είναι και ο στρατηγικός παράγοντας διαφορο-
ποίησης µεταξύ των πραγµατικών αρίστων και των δήθεν αρί-
στων. Η δική σας αριστεία ισοδυναµεί µε µία λέξη -και κλείνω µε
αυτό- µε τη λέξη περιφρόνηση. Περιφρονείτε τον ελληνικό λαό
και για αυτό, αφού είσαστε τόσο µπροστά στις δηµοσκοπήσεις,
κάντε εκλογές, για να µπει επιτέλους ένα τέλος στην οπισθοδρό-
µηση και στην περιφρόνηση στον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος κ. Μπιάγκης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία και κύριοι Υφυπουργοί, θα περίµενε σή-

µερα κανείς εν µέσω των πολλαπλών κρίσεων και των διακρίσεων
κοσµογονικών αλλαγών να δει ένα θαρραλέο, ένα τολµηρό και
καινοτόµο νοµοθετικό αφήγηµα που θα ξεπερνούσε τις προκλή-
σεις των καιρών και µάλιστα, θα απαντούσε στα πολλαπλά ανυ-
πέρβλητα αδιέξοδα, όχι µόνο των επόµενων ετών, αλλά και της
επόµενης δεκαετίας, επιτρέψτε µου να πω. 

Δεν σας κρύβω, λοιπόν, ότι είναι µια από τις λίγες φορές στη
µέχρι πρότινος πολιτική µου θητεία που, από τη στιγµή που κατα-
τέθηκε το παρόν σχέδιο νόµου στη διαβούλευση, το ηλεκτρονικό
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µου ταχυδροµείο δέχτηκε ένα µπαράζ µηνυµάτων από την πανε-
πιστηµιακή, κυρίως, κοινότητα. Για πρώτη φορά, λοιπόν, έγινα
µάρτυρας µιας συνεχούς και ατελείωτης διαµαρτυρίας, η οποία
ξεκινάει κυρίως από εσάς, κυρία Υπουργέ και τις µεθόδους που
επιλέγετε, προκειµένου να νοµοθετήσετε, οι οποίες χαρακτηρίζον-
ται από συγκεντρωτισµό και ουσιαστική έλλειψη διαλόγου. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοκρατία
και οι αρχές της έχουν σηµείο αναφοράς τον διάλογο και τη συµ-
µετοχή και αποδεικνύονται από την εκπροσώπηση στις διοική-
σεις των ΑΕΙ και όχι από την προώθηση της ενίσχυσης και τη
στήριξη µονοπρόσωπων οργάνων. 

Μετά από πολλά χρόνια η πανεπιστηµιακή κοινότητα σύσσωµη
απεργεί και όλο αυτό θα έπρεπε να σας είχε προβληµατίσει. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σταθώ πρώτα στο σηµείο του νο-
µοσχεδίου που αφορά τη διοίκηση των ΑΕΙ. Πρόκειται για τον
απόλυτο συγκεντρωτισµό και τον σφιχτό εναγκαλισµό του κρά-
τους στην εσωτερική λειτουργία των ΑΕΙ. Η αλλαγή των συµβου-
λίων και ο υπερπρύτανης που προωθείτε, ξεδιπλώνουν για ακόµη
µια φορά τον αντιδηµοκρατικό σας χαρακτήρα, τη φοβική σας
κουλτούρα, το συντηρητικό σας προφίλ, τον οπισθοδροµικό
τρόπο σκέψης σας, τις παρωχηµένες σας αντιλήψεις, την έλ-
λειψη της διαφάνειας και την ατέρµονη προσπάθειά σας να ελέγ-
ξετε τους πάντες και τα πάντα µε όποιον τρόπο µπορείτε. 

Κυρία Υπουργέ, τα συµβούλια έχουν ρόλο εποπτικό, γνωµο-
δοτικό, χαράσσουν στρατηγική κατεύθυνση και προσανατολισµό
στην καθηµερινή ζωή των πανεπιστηµίων και δεν αποτελούν συγ-
κεντρωτικούς φορείς εξουσίας που εσείς µε τις διατάξεις που
προωθείτε, εν τέλει, αυτό επιχειρείτε να κάνετε. 

Οι διατάξεις που αφορούν την εκλογή του πρύτανη, ο οποίος
θα εκλέγεται πια από το συµβούλιο διοίκησης, ανοίγουν διά-
πλατα το παράθυρο και τις αδιαφανείς επιλογές. Πλήττεται, πια,
το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων και µάλιστα, αντιστρέφεται
καθοριστικά ο ίδιος ο ρόλος και ο χαρακτήρας των συµβουλίων
που έπρεπε να λειτουργούν ως θεσµικά αντίβαρα στον πρύτανη
µε βαθµούς ελευθερίας και αυτονοµίας, ενισχύοντας έτσι τη δη-
µοκρατική λειτουργία.

Στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, δυστυχώς, υπάρχει
πλήρης ταύτιση αυτών των δύο θεσµών, γεγονός που υπονο-
µεύει ακόµα και αυτή την Αρχή της Διαφάνειας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στη σηµερινή συζήτηση δεν θα µπο-
ρούσα να παραλείψω το κοµµάτι των διατάξεων για τα εκκλησια-
στικά θέµατα και δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στην
αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά που µε δικές της πρωτοβουλίες είχε
ξεκινήσει εκείνη προσπάθεια για την εξάντληση της αδικίας της
αµοιβής των κληρικών που σήµερα γίνεται πράξη. 

Επίσης, θα ήθελα να χαιρετίσω και εγώ µε τη σειρά µου την
πρόταση του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ, του Νίκου του Ανδρουλάκη,
για την εκλογή σε νέα θέση µέλους ΔΕΠ, όπου ο υποψήφιος θα
πρέπει απαραιτήτως να έχει ολοκληρώσει τουλάχιστον έναν από
τους τρεις κύκλους σπουδών, εκτός του Ιδρύµατος το οποίο επι-
θυµεί να εκλεγεί, µε εξαίρεση περιπτώσεις που ο υποψήφιος έχει
απασχοληθεί, τουλάχιστον, για δύο έτη µετά τη λήψη του διδα-
κτορικού του σε άλλο πανεπιστήµιο ή ερευνητικό ή τεχνολογικό
φορέα της ηµεδαπής από αυτό που φοίτησε ή έχουν παρέλθει
τουλάχιστον πέντε χρόνια από τη λήψη του διδακτορικού. 

Είναι ιδιαίτερα θετικό το γεγονός ότι το ενσωµατώσατε, κυρία
Υπουργέ, στο παρόν σχέδιο νόµου, δίνοντας ταυτόχρονα τη δυ-
νατότητα στους υποψηφίους για τις θέσεις µελών ΔΕΠ να έχουν
παραστάσεις και από άλλους επιστηµονικούς φορείς και από
άλλα πανεπιστήµια και από άλλα ερευνητικά κέντρα. 

Σε θετική κατεύθυνση, επίσης, κινείται η διάταξη για τον εκ-
συγχρονισµό του ΔΟΑΤΑΠ. Όµως, κυρία Υπουργέ, δεν γίνεται
να ξεχειλίζει το ποτήρι για να προχωράµε στη δράση. Σας είχαµε
καταθέσει ερωτήσεις και σας είχαµε επισηµάνει πολλάκις την
αναγκαιότητα στελέχωσης και εκσυγχρονισµού των δοµών τόσο
του ΔΟΑΤΑΠ όσο και του ΕΤΕΤΑΤ. 

Είναι, πια, πολιτικά ανεπίτρεπτο να οδηγούµε τις υπηρεσίες
στο µηδέν, να παίζουµε µε την υποµονή και το φιλότιµο των
υπαλλήλων και να ερχόµαστε µέσα στην Αίθουσα αυτή, αφού
έχει προηγηθεί όλη αυτή η τριτοκοσµική κατάσταση και να µι-
λάµε για εκσυγχρονισµό και αναβάθµιση, όταν, πια, είναι ανα-

γκαίο κακό η όποια ενδεχόµενη αλλαγή. 
Εξίσου αυτονόητες είναι και οι διατάξεις του «ERASMUS» για

τα διπλά πτυχία. Συνακόλουθα, καλό θα είναι οι πολιτικές οι
οποίες έπρεπε να είχαν υλοποιηθεί από χθες, να µην παρουσιά-
ζονται σαν επιτυχίες και έργα για το αύριο. 

Κλείνοντας, δυστυχώς, παρά τις φιλόδοξες προβλέψεις σας,
το παρόν σχέδιο νόµου δεν αποτελεί µια µεταρρύθµιση. Το προ-
τεινόµενο νοµοσχέδιο είναι µια ψευδώνυµη µεταρρύθµιση χωρίς
διάλογο, χωρίς συναίνεση, χωρίς καµία διάθεση για συγκλίσεις
και χωρίς κανείς µας να γνωρίζει τελικά τι έρχεται ουσιαστικά να
θεραπεύσει, ποια µείζονα λειτουργία του συστήµατος θέλει να
ξεκαθαρίσει; 

Κύριε Πρωθυπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αδυνατεί να διαµορφώσει ένα σχέ-
διο ολοκληρωµένου εκσυγχρονισµού και να εισάγει την
εκπαίδευση στην τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση και στον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό της. Απορρυθµίζει πλήρως την πανεπιστη-
µιακή παιδεία µε την ισοτιµία των διπλωµάτων των κολλεγίων µε
τα πτυχία των πανεπιστηµίων. Ενισχύει µε κάθε τρόπο τον συγκεν-
τρωτικό έλεγχο της διοίκησης των πανεπιστηµίων και υποθάλπει
τις αρχές της συλλογικότητας. 

Εµείς, ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, µε τις πολιτικές µας τόσο
παλαιά, ως κυβέρνηση, αλλά και ως αντιπολίτευση, συνεισφέ-
ραµε και συνεισφέρουµε καθοριστικά στον τοµέα της παιδείας
και για εµάς παιδεία δεν είναι µόνο µια τεχνοκρατική προσέγγιση
γύρω από τα πτυχία, αλλά µια πιο ευρεία ανθρωπιστική αντίληψη
που απαντά διαρκώς στις προκλήσεις των καιρών, µε διαρκώς
εξελισσόµενο και σκεπτόµενο άτοµα που δεν θα ξεχωρίζουν
µόνο στην ειδικότητά τους, αλλά θα διακρίνονται και θα πρωτα-
γωνιστούν και στην ίδια τους τη ζωή. Και για εµάς η παθογένεια
της παιδείας ξεκινά από την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση. Εκεί χτυπά η καρδιά του προβλήµατος και όχι στην
τριτοβάθµια, την οποία εσείς, κυρία Υπουργέ, έχετε κυρίως στο-
χεύσει κατά τη θητεία σας. Γιατί, άραγε; Ερώτηµα! 

Κυρία Υπουργέ, για εµάς κάποιες αρχές, όπως το αυτοδιοί-
κητο των πανεπιστηµίων, η συλλογικότητα και η δηµοκρατική λει-
τουργία των οργάνων των ΑΕΙ, είναι αδιαπραγµάτευτες. Δεν
µπορούµε, δυστυχώς, να συναινέσουµε σε παρωχηµένα µοντέλα
και ξεπερασµένες λογικές. 

Αρνούµαστε να συµµετέχουµε σε αυτή την µονοδιάστατα δογ-
µατική προσέγγιση της παιδείας. Αδυνατούµε να προχωρήσουµε
σε όποια αλλαγή ή µεταρρύθµιση, αν θέλετε, χωρίς την ευρεία
συµµετοχή των κοινωνικών εταίρων. Δεν µπορούµε να φαντα-
στούµε τη λέξη «µεταρρύθµιση» αποκοµµένη από τον διάλογο.
Αντικρούει την πολιτική µας φιλοσοφία, συγκρούεται µε τον
τρόπο σκέψης µας, εναντιώνεται µε τις πολιτικές µας αρχές.
Είναι κόντρα στις αξίες µας. Είναι ενάντια στο DNA µας και στο
DNA της παράταξής µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μπιάγκη.
Κύριε Καραθανασόπουλε, θα µιλήσετε µετά.
Καλείται τώρα στο Βήµα ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω, εκ-
φράζοντας την οργή µου για την άνανδρη επίθεση στα γραφεία
του ραδιοφωνικού σταθµού «REAL FM». Να µην έχετε καµµία αµ-
φιβολία ότι η πολιτεία θα κάνει ό,τι χρειαστεί για να εντοπίσει
τους δράστες και να λογοδοτήσουν στη δικαιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η ελευθερία του Τύπου στην πατρίδα µας ούτε φιµώνεται,

ούτε περιορίζεται από τέτοιες τροµοκρατικές ενέργειες. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Επιτρέψτε µου τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να οµι-
λήσω για αυτό το πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο µέχρι το
τέλος της εβδοµάδας θα έχει γίνει νόµος του κράτους. 
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Μια κοπέλα δεκαοκτώ χρονών από την Αθήνα περνά στο
Τµήµα Ηλεκτρολόγων Μηχανικών Ξάνθης. Εκεί µαθαίνει πως η
Πολυτεχνική Σχολή του Δηµοκριτείου έχει ένα κοινό πρόγραµµα
µε το Τµήµα Μηχανικών Παραγωγής και Διοίκησης και το επιλέ-
γει. 

Στον τρίτο της χρόνο γράφεται στο εσωτερικό «ERASMUS»
και παρακολουθεί ένα θερινό εξάµηνο στην Κέρκυρα, στο Τµήµα
Ιστορίας του Ιονίου Πανεπιστηµίου. Επιστρέφει στη Θράκη και
παίρνει το πτυχίο της. Το πανεπιστήµιό της, όµως, συνεργάζεται
µε γαλλικό εκπαιδευτικό ίδρυµα. Έτσι, αποφασίζει να συνεχίσει
τις µεταπτυχιακές της σπουδές στο Παρίσι. Μάλιστα, λίγο αργό-
τερα, επιλέγει ένα τριετές βιοµηχανικό διδακτορικό, το οποίο
µόλις έχει εγκαινιαστεί. Ξεκινά τη διατριβή της, ενώ ταυτόχρονα
µισθοδοτείται και µόλις την ολοκληρώσει, στέλνει το βιογραφικό
της και προσλαµβάνεται σε µεγάλη επιχείρηση µε έδρα την Ελ-
λάδα. Γιατί στα είκοσι έξι της χρόνια είναι πια ένα περιζήτητο
στέλεχος µε πτυχία, αλλά και µε ένα τεράστιο εύρος γνώσεων
και µε πολύ πλούσιες εµπειρίες ζωής. 

Σας διηγήθηκα το παράδειγµα µιας προσωπικής ιστορίας που
δεν έχει γραφτεί ακόµα. Όµως το νοµοσχέδιο το οποίο σήµερα
ψηφίζουµε φιλοδοξεί να την κάνει συνηθισµένη εικόνα στα χρό-
νια τα οποία έρχονται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στη θέση της πρωταγωνίστριας θα βρίσκονται χιλιάδες φοιτη-

τές που θα αξιοποιούν τις ρυθµίσεις του. Οδηγοί τους οι νέες
ευκαιρίες που θα προσφέρει το αναβαθµισµένο δηµόσιο πανεπι-
στήµιο των νέων οριζόντων, όπως είναι το όνοµα το οποίο έχουµε
δώσει σε αυτό το σχέδιο νόµου, ενώ ο στόχος όλων όσοι θα ωφε-
ληθούν από τις διατάξεις τους θα είναι τελικά η απόκτηση γνώ-
σης, αλλά και η βελτίωση της πιθανότητας καλής επαγγελµα-
τικής αποκατάστασης σε αρµονία µε τις ανάγκες της οικονοµίας
της χώρας.

Η ανάδειξη της εκπαίδευσης σε µοχλό κοινωνικής κινητικότη-
τας και ανάπτυξης ήταν ένας από τους έξι στόχους που έθετα
τέτοια εποχή το 2019 στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρ-
νησης, µε οριζόντια προτεραιότητα που άλλωστε υπηρετεί και
τους άλλους πέντε στόχους που τότε είχα προτάξει: την οικονο-
µική ανάταξη µε λιγότερους φόρους, λιγότερες εισφορές, τις πε-
ρισσότερες δουλειές µε καλύτερο εισόδηµα, τη βελτίωση της
ποιότητας της δηµοκρατίας µας, µε ασφάλεια για όλους και µε
ισχυρή εθνική άµυνα και διπλωµατία. 

Σήµερα, ύστερα από τριάντα έξι µήνες, το σύνολο αυτών των
στοχεύσεων, το σύνολο των προγραµµατικών µας δεσµεύσεων
σχετικά µε την παιδεία προωθείται και ολοκληρώνεται µε το νο-
µοσχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα, το όγδοο θέλω να θυµίσω
κατά σειρά νοµοθέτηµα του Υπουργείου Παιδείας. Προωθείται
και ολοκληρώνεται το τόξο αλλαγών για το οποίο είχαµε δεσµευ-
τεί προεκλογικά, από τη διετή προσχολική εκπαίδευση µε την
ξένη γλώσσα µέχρι το νέο σχολείο των σύγχρονων µαθηµάτων,
των δηµιουργικών δραστηριοτήτων, των είκοσι πέντε χιλιάδων
διορισµών εκπαιδευτικών, που δεκαέξι χιλιάδες διακόσιες έχουν
ήδη γίνει -οι πρώτοι διορισµοί εδώ και δώδεκα χρόνια τακτικού
προσωπικού- και οκτώµισι χιλιάδες αναµένονται σήµερα. Το νέο
τοπίο συµπληρώνεται από τα εκατόν είκοσι πρότυπα και πειρα-
µατικά σχολεία, τα οποία τυγχάνουν πάρα πολύ θετικής ανταπό-
κρισης από την ελληνική κοινωνία, αλλά φυσικά και την έµφαση
την οποία έχουµε δώσει στην εξειδικευµένη επαγγελµατική
γνώση και τώρα φυσικά στο πώς θα οικοδοµήσουµε το πανεπι-
στήµιο του 21ου αιώνα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η επιλογή µας να δώσουµε προτεραιότητα στη δηµόσια παι-

δεία δεν ήταν τυχαία. Στο συγκεκριµένο πεδίο πίστευα και πι-
στεύω ότι εκδηλώνεται και ο κοινωνικός προσανατολισµός, αλλά
και τελικά η συνολική θεώρηση των πολιτικών δυνάµεων της
χώρας. 

Σε ό,τι µας αφορά λοιπόν, οι προτεραιότητες µας παραµένουν
αδιαπραγµάτευτες. Πρόσβαση σε ποιοτική γνώση και µάθηση
για όλα τα ελληνόπουλα, µε κατάρτιση που θα τα βοηθά να χτί-
ζουν µε τη δική τους αξία το δικό τους µέλλον, ώστε να µπορούν
να σταδιοδροµούν ως επιστήµονες και ως επαγγελµατίες σε ένα
ολοένα και πιο ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

Ισότητα δεν είναι η εξίσωση προς τα κάτω, αλλά οι ίδιες δυνα-
τότητες στους ίδιους ανθρώπους µε τις ίδιες φιλοδοξίες. Και νοι-
άζοµαι για τους νέους δεν σηµαίνει ότι τους χαϊδεύω τα αφτιά
για να τους στρέψω σε σχολές µε ανύπαρκτο αύριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Νοιάζοµαι σηµαίνει να οπλίζω τα µυαλά και τη θέληση των

νέων µε τις κατάλληλες σπουδές που θα τους επιτρέπουν να αρ-
πάξουν τις ευκαιρίες του µέλλοντος, όχι γενικά και αόριστα, αλλά
µε βάση τα πραγµατικά ζητούµενα της αγοράς εργασίας. Δια-
φορετικά, οι ψεύτικες υποσχέσεις κατασκευάζουν ψεύτικες
ζωές. 

Σε αυτές τις κατευθύνσεις του εκσυγχρονισµού και της ανα-
βάθµισης των σπουδών και της σύνδεσης µε την επαγγελµατική
προοπτική κινείται το νέο νοµοσχέδιο, όπως είπα, µε τον τίτλο
«Νέοι Ορίζοντες» να σηµατοδοτεί το περιεχόµενό του, διευρύ-
νοντας την ισχύ του δηµόσιου πανεπιστηµίου, ανοίγοντας τις
δράσεις του στο διεθνές πεδίο και απελευθερώνοντας τελικά τη
διοίκησή του, µε άλλα λόγια οδηγώντας την ανώτατη παιδεία να
ξανασυναντηθεί µε τις βασικές αρχές της στη νέα εποχή. 

Αυτές τις ρυθµίσεις τις κατήρτισε το Υπουργείο Παιδείας. Πι-
στεύω όµως ότι ουσιαστικά τις έχει ήδη επιβάλει η ίδια η ελλη-
νική κοινωνία, γιατί τις δικές της τελικά απαιτήσεις µεταφράσαµε
σε νοµοθετικά άρθρα. Γι’ αυτό και η απήχηση πολλών από τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου, θα έλεγα, αν κρίνω και από τη δηµό-
σια διαβούλευση, υπερβαίνει τα κοµµατικά όρια. 

Και ύστερα από µακρά διαβούλευση µε την πανεπιστηµιακή
κοινότητα, κάποιοι µπορεί να έχουν ακόµα επιφυλάξεις για τα ζη-
τήµατα που άπτονται της διοίκησης των πανεπιστηµίων, αυτά
όµως είναι δέκα άρθρα σε ένα νοµοσχέδιο των τετρακοσίων πε-
νήντα άρθρων. Η µεγάλη πλειοψηφία της πανεπιστηµιακής κοι-
νότητας δεν έχει επιφυλάξεις, αντίθετα στηρίζει τον κεντρικό
πυρήνα του νοµοσχεδίου. 

Και να θυµίσω κιόλας στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι και στην
κοινή γνώµη όλες οι έρευνες καταδεικνύουν σχεδόν καθολική
αποδοχή. Σε µια σχετική έρευνα που έγινε ακόµα και οι ψηφο-
φόροι της αντιπολίτευσης -δικοί σας υποστηρικτές, κύριε Φίλη-
χειροκροτούν καινοτοµίες που εισάγονται µε το νέο πλαίσιο. 

Προσέξτε, τρεις στους τέσσερις οπαδούς του ΣΥΡΙΖΑ συµφω-
νούν µε το ελληνικό «ERASMUS». Τέσσερις στους πέντε οπα-
δούς του ΣΥΡΙΖΑ συµφωνούν µε την καθιέρωση της πρακτικής
άσκησης. Είναι, συνεπώς, η κατάλληλη πρωτοβουλία στην κα-
τάλληλη στιγµή. Και βέβαια νοµίζω ότι είναι και η ώρα η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση να ακούσει τις φωνές των ίδιων των φίλων
της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πρώτο κεφάλαιο, αυτό των
γνωστικών εφοδίων, θα ήθελα να ξεχωρίσω την ευελιξία των
νέων προγραµµάτων που καταργούν τα στενά επιστηµονικά στε-
γανά. Δύο συγγενή τµήµατα θα µπορούν πλέον να καταρτίζουν
κοινά µαθήµατα που να οδηγούν σε κοινό πτυχίο. Για παρά-
δειγµα, δύο τµήµατα Ιστορίας και Ανθρωπολογίας θα έχουν τη
δυνατότητα πλέον να συµπράττουν, απονέµοντας τίτλο Ιστορίας
και Ανθρωπολογίας, ένα πτυχίο το οποίο προφανώς αντανακλά
µεγαλύτερο εύρος γνώσεων.

Ταυτόχρονα, εισάγονται και τα διπλά προγράµµατα σπουδών
που θα οργανώνουν τµήµατα οποιουδήποτε πανεπιστηµίου στην
Ελλάδα ή στο εξωτερικό, απονέµοντας διπλό τίτλο σπουδών. Το
Μετσόβιο Πολυτεχνείο συνεργάζεται ήδη µε το Columbia σε δια-
φορετικές ειδικότητες µηχανικών οι οποίοι αποφοιτούν µε δύο
πτυχία. Προφανώς, είναι µια διαδικασία που αξιοποιεί πολύ κα-
λύτερα τον χρόνο των φοιτητών, αλλά διαµορφώνει απόφοιτους
µε γνώσεις σε πολλά επιστηµονικά πεδία. 

Και τον ίδιο στόχο θα υπηρετεί και το ελληνικό «ERASMUS»
που θα διαρκεί ένα εξάµηνο -όσο και το ευρωπαϊκό-, όµως εδώ
είναι σηµαντικό ότι οι ανταλλαγές φοιτητών θα µπορούν να γί-
νονται και µεταξύ µη συναφών τµηµάτων και έτσι οι νέες και οι
νέοι θα µπορούν να ανιχνεύσουν ένα διαφορετικό ακαδηµαϊκό
αντικείµενο σε µια άλλη σχολή, ενδεχοµένως σε µια άλλη πόλη,
για ένα εξάµηνο.

Αποδίδω εξαιρετικά µεγάλη σηµασία, κυρία Υπουργέ, σε
αυτόν τον θεσµό και είµαι σίγουρος ότι οι νέοι φοιτητές των δη-
µοσίων πανεπιστηµίων µας θα τον αγκαλιάσουν και θα µπορέ-
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σουν µε αυτόν τον τρόπο όχι απλά να οξύνουν τη διεπιστηµονική
τους αντίληψη δίπλα σε άλλες µεθόδους διδασκαλίας, αλλά κυ-
ρίως να γνωρίσουν τη ζωή σε άλλες γωνιές της πατρίδας µας
όπου εδρεύουν πανεπιστήµια.

Είναι ένας εξαιρετικά επιτυχηµένος ευρωπαϊκός θεσµός. Γιορ-
τάσαµε και πρόσφατα τα τριάντα πέντε χρόνια «ERASMUS» στην
Ελλάδα. Γίνεται πια πραγµατικότητα και για τα ελληνικά δηµόσια
πανεπιστήµια.

Κατοχυρώνονται ακόµη δύο καινοτοµίες, οι σπουδές κατεύ-
θυνσης, οι οποίες θα οδηγούν σε εξειδικευµένο τίτλο σπουδών
και τα προγράµµατα εφαρµοσµένων επιστηµών και τεχνολογίας
µε διάρκεια τριάµισι έτη και υποχρεωτική πρακτική άσκηση. Πρό-
κειται για δύο εκπαιδευτικές γέφυρες προς το επάγγελµα το
οποίο θα επιλέξει αργότερα ο κάθε πτυχιούχος, ώστε µετά τις
σπουδές του να είναι πραγµατικά έτοιµος να ξεκινήσει τη στα-
διοδροµία του.

Με αυτές τις αλλαγές και πολλές ακόµα στις οποίες δεν έχω
τον χρόνο να αναφερθώ το δηµόσιο πανεπιστήµιο στην πατρίδα
µας µπαίνει επιτέλους σε µια παγκόσµια εκπαιδευτική τροχιά.
Παύει να είναι προσανατολισµένο στα στενά όρια ενός µόνο γνω-
στικού αντικειµένου. Οικοδοµεί πολύ πιο ολοκληρωµένους επι-
στήµονες, πιο ολοκληρωµένες προσωπικότητες. Θέτει οριζόντια
τα εργαστήρια και τις βιβλιοθήκες του στην υπηρεσία τελικά
όλων των φοιτητών της χώρας. Ανοίγεται µε τόλµη το ελληνικό
δηµόσιο πανεπιστήµιο σε διεθνείς συνεργασίες, ενώ µπορεί να
εξειδικεύει τις σπουδές του, µε στόχο αυτές να ανταποκρίνονται
στις ανάγκες της αγοράς εργασίας.

Πρακτικά οι φοιτητές µας δεν πρέπει να βλέπουν τη σχολή
τους ουσιαστικά ως µια τετραετή παράταση της σχολικής τους
δραστηριότητας πριν από τη δύσκολη στιγµή της αναζήτησης
δουλειάς. Σίγουρα δεν πρέπει να βλέπουν τη φοίτησή τους ως
µια µηχανή απονοµής πτυχίων χωρίς πραγµατικό αντίκρισµα
στην αγορά εργασίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι σηµαντικό η ζωή τους µέσα και έξω από τα αµφιθέατρα

να είναι γεµάτη από νέες παραστάσεις, νέα βιώµατα, επιστηµο-
νικές αλλά και βιωµατικές εµπειρίες που το νέο δηµόσιο πανεπι-
στήµιο µπορεί να τους προσφέρει, αλλά και από δρόµους που
θα κάνουν οµαλότερη τη µετάβασή τους στον επαγγελµατικό
στίβο.

Και µια ακόµα τοµή εξίσου σηµαντική. Τα νέα προγράµµατα
θα ιδρύονται πια από τα ίδια τα πανεπιστήµια. Παύει, δηλαδή,
αυτός ο πατερναλιστικός κρατισµός που ήθελε τον εκάστοτε
Υπουργό Παιδείας να έχει άποψη -να εγκρίνει ουσιαστικά- τι θα
διδάσκονται οι φοιτητές. Αυτό θα το αποφασίζουν τα ίδια τα
ιδρύµατα και θα το πιστοποιεί η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαί-
δευσης. Ύστερα από δεκαετίες, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση έρ-
χεται επιτέλους να απελευθερώσει την ακαδηµαϊκή δράση από
την επιρροή της εκτελεστικής εξουσίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά για τα προπτυχιακά. Αλλάζει εκ βάθρων και ο δεύτερος

και ο τρίτος κύκλος σπουδών, τα µεταπτυχιακά και τα διδακτο-
ρικά. Τα πρώτα θα συστήνονται τώρα µε απλή απόφαση της Συγ-
κλήτου και πιστοποίηση της Εθνικής Αρχής χωρίς την έγκριση
του Υπουργείου και τα πανεπιστήµια θα είναι αυτά που θα ορί-
ζουν ελεύθερα τα τυχόν δίδακτρα και τις πηγές χρηµατοδότη-
σης, όπως και τους διδάσκοντες, αλλά και τις συνεργασίες µε
ξένα πανεπιστήµια, ιδίως σε κοινά ξενόγλωσσα προγράµµατα.

Όσον αφορά το τελικό στάδιο σπουδών, εισάγεται για πρώτη
φορά στην πατρίδα µας ο θεσµός των βιοµηχανικών διδακτορι-
κών. Είναι µια διεθνής πρακτική στην οποία συµπράττει ο δευτε-
ρογενής τοµέας, συνδέοντας τις σπουδές στην πράξη µε την
έρευνα και την παραγωγή. Ο υποψήφιος διδάκτορας θα µπορεί
να συνάπτει σύµβαση µε το ίδρυµά του και µε µια επιχείρηση για
να ετοιµάσει τη διατριβή του σε ένα συγκεκριµένο αντικείµενο.
Στο µεταξύ, όµως, θα αµείβεται κανονικά, αξιοποιώντας τις υπο-
δοµές και των δύο. Τα αποτελέσµατα της έρευνας θα είναι µετά
στη διάθεση τόσο του πανεπιστηµίου όσο προφανώς και του
φορέα που τη ζήτησε. Το κέρδος ωστόσο θα είναι συνολικότερο,
καθώς οι ελληνικές επιχειρήσεις, η ελληνική οικονοµία, θα ανα-
πτύσσονται πιο γρήγορα µε πυροδότη την ουσιαστική εφαρµο-

σµένη έρευνα. Ακριβώς γι’ αυτό 35 εκατοµµύρια ευρώ από το
Ταµείο Ανάκαµψης θα διατεθούν για να καλύψουν τριετή βιοµη-
χανικά διδακτορικά των πανεπιστηµίων µας. Αυτό σηµαίνει εθνική
παιδεία στην υπηρεσία της εθνικής οικονοµίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και να ανοίξω µια παρένθεση. Θα αναµένω µε πολύ µεγάλο εν-

διαφέρον, κυρία Υπουργέ και κύριοι εκπρόσωποι των κοµµάτων
πώς θα τοποθετηθείτε όλοι στην κατ’ άρθρον ψηφοφορία η
οποία θα ακολουθήσει την ψηφοφορία επί της αρχής. Διότι είναι
εύκολη οι γενικόλογοι αφορισµοί, αλλά εδώ θα κληθείτε να το-
ποθετηθείτε συγκεκριµένα αν συµφωνείτε ή διαφωνείτε µε όλες
αυτές τις διατάξεις στις οποίες αναφέρθηκα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μην βρεθούµε ξαφνικά στη θέση να διαπιστώνουµε ότι ενώ

έχετε διαφωνήσει επί της αρχής, υψώνοντας πολύ τους τόνους
της αντιπαράθεσης, έχετε φτάσει να ψηφίσετε παραπάνω από
τα µισά άρθρα του σχετικού νοµοσχεδίου. Για να πέσουν οι µά-
σκες της υποκρισίας επιτέλους και σε αυτήν την Αίθουσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα επιµείνω, λοιπόν, στη σηµασία της µεταρρύθµισης, όχι

απλώς γιατί επιτέλους απενοχοποιεί τη σύνδεση του πανεπιστη-
µίου µε την αγορά, ούτε µόνο γιατί θέτει τα µυαλά της χώρας
στην υπηρεσία της ανταγωνιστικότητάς της, αλλά κυρίως γιατί
ανοίγει τον δρόµο της εξέλιξης σε νεαρούς επιστήµονες που δεν
έχουν τα οικονοµικά µέσα να ταξιδέψουν στον κόσµο της έρευ-
νας. Τώρα, αντί να φύγουν στο εξωτερικό ή να εγκαταλείψουν
την προσπάθειά τους, µπορούν να κάνουν αυτήν ακριβώς τη δου-
λειά εδώ στον τόπο τους. Η εργασία τους θα αµείβεται αξιοπρε-
πώς και ταυτόχρονα η διατριβή τους θα γίνεται διαβατήριο για
την ένταξή τους στην αγορά εργασίας, ενώ και από την άλλη
πλευρά οι επιχειρήσεις της πατρίδας µας θα πάψουν να στρέ-
φονται εκτός συνόρων αναζητώντας την καινοτοµία. Τώρα ο άλ-
λοτε µεγάλος απών, το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο,
επιστρέφει για να ανταποκριθεί στο διπλό καθήκον του, να µορ-
φώσει τους νέους Έλληνες, αλλά να διαµορφώσει και τη νέα Ελ-
λάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στον ίδιο αναπτυξιακό ρόλο η τριτοβάθµια εκπαίδευση, τα πα-

νεπιστήµιά µας, θα µπορούν πλέον τα ίδια να συγκροτούν στο
εσωτερικό τους θερµοκοιτίδες νέων επιχειρήσεων. Για παρά-
δειγµα, αν κάποιοι απόφοιτοι ή και µεταπτυχιακοί σπουδαστές
έχουν µια ρηξικέλευθη επιχειρηµατική ιδέα, αλλά όχι τα µέσα και
τους πόρους για να την υλοποιήσουν, το πανεπιστήµιο πια θα
µπορεί µε θεσµική κατοχύρωση να βρεθεί δίπλα τους, να τους
στεγάσει, να τους διαθέσει εξοπλισµό, να ορίσει συµβούλους κα-
θηγητές για το νέο εγχείρηµα.

Θεσµοθετείται, όµως, -προσέξτε- και η αντίθετη φορά, υπηρε-
σίες που µπορούν πια τα πανεπιστήµια να παρέχουν δωρεάν
προς την ίδια την κοινωνία. Φοιτητές της νοµικής, για παρά-
δειγµα, να µπορούν να οργανώσουν γραφεία που θα πληροφο-
ρούν µικροµεσαίες επιχειρήσεις για θέµατα προσωπικών
δεδοµένων, οµάδες φοιτητών ψυχολογίας που θα παρέχουν δω-
ρεάν ψυχολογική υποστήριξη σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες.
Τέτοιες δράσεις θα έχουν πλέον θεσµική κατοχύρωση, αλλά και
την υποστήριξη ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και φυσικά
θα αποτελούν και πρόσθετα στοιχεία για την αξιολόγησή τους.

Τέλος, ακόµα µια γέφυρα µεταξύ της µόρφωσης και της εργα-
σίας είναι η αναβάθµιση της πρακτικής άσκησης των φοιτητών.
Αυτή παύει να αποτελεί ένα απαξιωµένο, συχνά διεκπαιρεωτικό
στάδιο. Πρέπει να γίνει -και γίνεται κανονικό µάθηµα- που βαθµο-
λογείται για την απόκτηση του πτυχίου. Παράλληλα, όµως, θα συ-
νοδεύεται και από υποχρεωτική ασφάλιση και καταβολή
αποζηµίωσης. Θα αποτελεί ουσιαστικά µια πρόβα κανονικής ερ-
γασίας, µια προσοµοίωση της επόµενης µέρας.

Όλα αλλάζουν, λοιπόν, στο πανεπιστήµιο των νέων οριζόντων
και φυσικά µαζί τους, ναι, αλλάζει ο τρόπος διοίκησής τους, µε
πρώτη τοµή τον τρόπο εκλογής των διδασκόντων, ώστε να εκλεί-
ψουν επιτέλους οι φωτογραφικές προκηρύξεις και τα κρούσµατα
ευνοιοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γι’ αυτόν ακριβώς τον σκοπό εισάγονται φίλτρα αξιοκρατίας
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και αντικειµενικότητας που διασφαλίζουν το αδιάβλητο της δια-
δικασίας. Γιατί και οι καθηγητές µας πρέπει να αποτελούν ζων-
τανά παραδείγµατα για τους φοιτητές µας. 

Το µητρώο γνωστικών αντικειµένων για τους υποψήφιους δι-
δάσκοντες θα έχει τριετή διάρκεια και κυρίως θα καταρτίζεται σε
ουδέτερο χρόνο, ώστε να µην επιτρέπεται η προκήρυξη εξατο-
µικευµένων θέσεων. Αρκετά έχουν υποφέρει τα πανεπιστήµιά
µας από τέτοιες πρακτικές. Kαι το ίδιο θα ισχύει και για το µη-
τρώο εκλεκτόρων του κάθε ιδρύµατος, για να αποτρέπονται
τυχόν ευνοϊκοί συσχετισµοί υπέρ συγκεκριµένων υποψηφίων,
ενώ και οι ίδιοι οι εκλέκτορες θα ορίζονται πλέον ηλεκτρονικά µε
τη συµµετοχή και καθηγητών από άλλα πανεπιστήµια. Επίσης,
κάθε πανεπιστήµιο θα εκπονεί ένα σχέδιο ετήσιων προσλήψεων
µε βάση τις πραγµατικές ανάγκες των τµηµάτων του, προκειµέ-
νου να µην προκηρύσσονται θέσεις αυθαίρετα. 

Όµως, και το έργο των ίδιων των διδασκόντων αποκτά ένα νέο
πλαίσιο. Η απασχόλησή τους γίνεται πιο ευέλικτη και αναγνωρί-
ζεται η προϋπηρεσία τους. Παράλληλα, απλουστεύονται οι µε-
τακινήσεις τους για ερευνητικά προγράµµατα και επιτέλους
εξορθολογίζεται το καθεστώς της παράλληλης απασχόλησής
τους σε πανεπιστήµια του εξωτερικού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Την ίδια στιγµή αναθεωρείται ριζικά ο τρόπος µε τον οποίον

αντιµετωπίζεται η δηµιουργία νέων πανεπιστηµιακών µονάδων.
Δεν υπάρχει µεγαλύτερο παράδειγµα αδιαφορίας για την εκπαί-
δευση αλλά και εκµαυλισµού της κοινωνίας από τη µαζική ίδρυση
τµηµάτων που αποφάσισε η προηγούµενη Κυβέρνηση, λίγο πριν
φύγει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Τµήµατα από το τίποτα και για το τίποτα. Τµήµατα που φτιά-

χτηκαν στα χαρτιά χωρίς µελέτη, χωρίς σχεδιασµούς, χωρίς πό-
ρους, χωρίς σκοπιµότητα και σίγουρα χωρίς βιωσιµότητα. Δεν
είναι τυχαίο, λοιπόν, ότι από τις πρώτες κινήσεις µας ήταν να
έχουµε το θάρρος να αναστείλουµε τη λειτουργία τριάντα επτά
τµηµάτων που εξαγγέλθηκαν προεκλογικά και κυρίως στο πόδι,
όπως ακυρώσαµε και τη δηµιουργία µιας ακόµα Νοµικής Σχολής,
της τέταρτης κατά σειρά. Το Υπουργείο βοήθησε ταυτόχρονα το
Πανεπιστήµιο Πατρών να συνενώσει τµήµατά του. Η πολιτική µας
αυτή τώρα αποκτά κανόνες, καθώς το σχέδιο νόµου ορίζει µε σα-
φήνεια πώς θα ιδρύονται, πώς θα συγχωνεύονται, πώς θα µετο-
νοµάζονται ή πώς θα καταργούνται νέα τµήµατα. Και αυτός ο
νέος ακαδηµαϊκός χάρτης θα είναι πιο ορθολογικός, θεραπεύον-
τας και πολλές από τις αγκυλώσεις της εξαιρετικά πρόχειρης
ένωσης των ΤΕΙ µε τα ΑΕΙ. Θα αποτυπώνει τελικά τις πραγµατικές
ανάγκες και της παιδείας και της οικονοµίας. Θα είναι δυναµικός
αλλά και εξωστρεφής, γιατί µε τις νέες ρυθµίσεις τα πανεπιστή-
µια θα µπορούν να ιδρύουν και ερευνητικά κέντρα πέρα από την
έδρα τους, όπως επίσης θα µπορούν να δηµιουργούν τα δικά
τους παραρτήµατα στο εξωτερικό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το ίδιο πνεύµα εκσυγχρονισµού, διαφά-
νειας και δηµοκρατίας που διατρέχει το νέο πανεπιστήµιο χαρα-
κτηρίζει και τη διοίκησή του. Εδώ η βασική καινοτοµία είναι το
ενδεκαµελές συµβούλιο, έξι µέλη από τα οποία θα εκλέγονται
από το σύνολο των µελών ΔΕΠ και πέντε ακόµα προσωπικότητες
που θα επιλεγούν από καταξιωµένους ανθρώπους του χώρου
του πολιτισµού, της οικονοµίας. Το συµβούλιο θα έχει διοικητικές
και οικονοµικές αρµοδιότητες. Η Σύγκλητος διατηρεί πάντα τον
πρώτο λόγο σε θέµατα εκπαίδευσης. Το συµβούλιο όµως θα
εκλέγει τον Πρύτανη µεταξύ των έξι εσωτερικών µελών του, επι-
λέγοντας και τον εκτελεστικό διευθυντή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Έτσι, η διοίκηση µοιράζεται ορθολογικά ανάµεσα στον πρύ-

τανη και το Συµβούλιο. Είναι ένα συλλογικό µοντέλο το οποίο σή-
µερα –φαντάζοµαι, το γνωρίζετε- ακολουθούν τα περισσότερα
πανεπιστήµια στον κόσµο, αντί της µονοπρόσωπης εξουσίας του
πρύτανη. Το ίδιο όµως δηµοκρατική γίνεται και η συµµετοχή των
φοιτητών στα όργανα των πανεπιστηµίων, ώστε να µπορούν να
έχουν πραγµατικό λόγο για τα θέµατα που τους αφορούν. Οι εκ-
πρόσωποί τους θα αναδεικνύονται πλέον µέσω ενιαίου ψηφοδελ-
τίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

Θα απαρτίζουν ένα νέο σώµα, το Συµβούλιο Φοιτητών. Αυτό,
προφανώς, θα είναι ανεξάρτητο από τα διοικητικά συµβούλια
των φοιτητικών συλλόγων, τα οποία θα εξακολουθούν να λει-
τουργούν µε τις διαδικασίες και τις συνδικαλιστικές παρατάξεις
τους, όπως τις ξέρουµε ως τώρα. Η αποστολή του Συµβουλίου
Φοιτητών θα είναι να εισηγείται στη διοίκηση θέµατα που τους
αφορούν. Γι’ αυτό και πρέπει να εκπροσωπούνται όλα τα τµή-
µατα.

Μια τρίτη σηµαντική τοµή αποτελούν οι νέες µονάδες που θα
πλαισιώνουν τα Ιδρύµατα των νέων οριζόντων. Οι κυριότερες
από αυτές είναι το Πανεπιστηµιακό Ίδρυµα Έρευνας και Καινο-
τοµίας και η Επιτροπή Ηθικής και Δεοντολογίας της Έρευνας µε
καθήκοντα τα οποία φανερώνουν οι τίτλοι τους. Αναβαθµίζονται
όµως και οι υφιστάµενες υπηρεσίες, όπως τα κέντρα επιµόρφω-
σης και Διά Βίου Μάθησης, τα ερευνητικά ινστιτούτα αλλά και οι
εταιρείες αξιοποίησης και διαχείρισης της σηµαντικής περιου-
σίας που έχουν τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Η αρµοδιότητα µάλιστα της ίδρυσης νέων µονάδων στα πανε-
πιστήµια περνά πια από το Υπουργείο στη Σύγκλητο ενισχύοντας
µε αυτόν τον τρόπο το αυτοδιοίκητο, ενώ ταυτόχρονα ανοίγουν
και οι πόρτες στην ελεύθερη διακίνηση της µάθησης, καθώς στην
Ελλάδα θα διδάσκουν στο εξής και επισκέπτες καθηγητές από
το εξωτερικό. Οι Έλληνες ακαδηµαϊκοί που διαπρέπουν εκτός
των συνόρων σύντοµα θα µπορούν να έχουν µερική απασχόληση
στην πατρίδα τους. 

Και κάτι τελευταίο, το οποίο όµως θα µπορούσα να αναφέρω
και πρώτο. Με το νέο σχέδιο νόµου αυξάνεται δραστικά η φρον-
τίδα για τον φοιτητικό πληθυσµό και πέραν των σπουδών. Προ-
βλέπονται κέντρα ψυχολογικής υποστήριξης, στελεχωµένα από
επαγγελµατίες της ψυχικής υγείας, µε δωρεάν ανοιχτή πρό-
σβαση σε κάθε φοιτητή και ενισχύεται η ειδική µέριµνα για φοι-
τητές µε αναπηρίες, ώστε να διασφαλίζεται η πρόσβασή τους σε
κάθε πανεπιστηµιακή δραστηριότητα. 

Το ελληνικό πανεπιστήµιο έχει αποδείξει, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι έχει τεράστιες δυνατότητες. Παρά τα προβλήµατα
που το πολιορκούν εδώ και δεκαετίες, εξακολουθεί να κρατά ένα
υψηλό επίπεδο παράγοντας επιστήµονες που πρωταγωνιστούν
στους χώρους του. Κι αυτό συµβαίνει χάρις στο µεράκι των αν-
θρώπων του, στην επιµονή των σπουδαστών του και στη βοήθεια
των οικογενειών τους. Οι δυνατότητες αυτές τώρα γίνονται πολύ
περισσότερες και κυρίως αποκτούν νέα πεδία για να αναπτυχ-
θούν, πραγµατικά νέοι ορίζοντες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα εκατοντάδες άρθρα του νο-
µοσχεδίου που συζητούµε αντιµετωπίζουν πολλές από τις πραγ-
µατικές ανάγκες της πανεπιστηµιακής κοινότητας, ανάµεσά τους
και την επιτάχυνση της διαδικασίας αναγνώρισης τίτλων σπου-
δών από ξένα πανεπιστήµια. Ταυτόχρονα, όµως, συµπληρώνουν
και ζητούµενα άλλων βαθµίδων, όπως η ανάπτυξη του ολοήµε-
ρου σχολείου που θα λειτουργεί πλέον µέχρι τις 17:30’το από-
γευµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Ρυθµίζουν ακόµα και ζητήµατα που αφορούν στην εκκλησια-

στική εκπαίδευση. 
Όλα αυτά παρουσιάστηκαν αναλυτικά από την Υπουργό και

από τον εισηγητή µας και είµαι σίγουρος ότι σε αυτά θα αναφερ-
θούν και οι πολλοί συνάδελφοι που έχουν ζητήσει να λάβουν τον
λόγο σε αυτή τη συνεδρίαση. 

Περιορίζοµαι, λοιπόν, να επαναλάβω τη βασική στόχευση της
πρωτοβουλίας µας, που είναι η αποδέσµευση του δηµόσιου πα-
νεπιστηµίου από γραφειοκρατικά και από ιδεοληπτικά βαρίδια,
αλλά και από την κυβερνητική χειραγώγηση, ώστε η ανώτατη παι-
δεία να ξαναβρεί τον ρόλο της ως πραγµατικός ιµάντας κοινωνι-
κής ανόδου, κυρίως των πιο αδύναµων συµπολιτών µας. Σε µια
βάση, όµως, ρεαλιστική, µε µαθήµατα και προγράµµατα σπουδών
που θα δίνουν ισχυρά πτυχία και µε πτυχία τα οποία θα αυξάνουν
σηµαντικά τις πιθανότητες να βρει κάποιος µια καλή δουλειά.

Το έχω ξαναπεί, ο απόφοιτος ενός ιδιωτικού σχολείου, το παιδί
µιας ευκατάστατης οικογένειας, έχει περισσότερες δυνατότητες
για σπουδές είτε εδώ είτε στο εξωτερικό. Ένας νέος, όµως, µε
στενό οικογενειακό προϋπολογισµό πρέπει να βασιστεί αποκλει-
στικά στις δικές του δυνάµεις και αυτός, αυτοί οι νέοι, βρίσκονται
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στον πυρήνα του νοµοσχεδίου που φιλοδοξεί να κάνει πράξη το
ίσο δικαίωµα στην ευκαιρία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιλώ, όµως, και για το φοιτητή ο οποίος δεν φοβάται τις προ-

κλήσεις και ο οποίος αντιπαθεί την αδράνεια. Αυτόν κυρίως οπλί-
ζουν οι διατάξεις του νοµοσχεδίου που σύντοµα θα γίνει νόµος
του κράτους. Η εκπαιδευτική πολιτική είναι ταυτόχρονα διπλά
κοινωνική πολιτική. 

Από τη µια πλευρά, οπλίζει τη νέα γενιά να χτίσει τη ζωή της.
Παράλληλα, όµως, αποτελεί µια άσκηση ευθύνης, προσπάθειας
και οµαδικότητας που διαµορφώνουν τον πολίτη. Πρέπει συνε-
πώς να εδράζεται στην αλήθεια και την αξιοκρατία. Οι νέοι άν-
θρωποι δεν είναι άβουλοι καταναλωτές υποσχέσεων. Είναι
πλήρεις προσωπικότητες που οφείλουν να ξέρουν τι θα σπουδά-
σουν και τι ευκαιρίες τους προσφέρει το δηµόσιο σύστηµα εκ-
παίδευσης, για να µπορέσουν να απασχοληθούν στη συνέχεια.
Και προκύπτει έτσι η δεύτερη όψη, η κοινωνική όψη, της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης και η σχέση της µε τις ανάγκες της χώρας.

Τα πανεπιστήµια, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν υπάρχουν
απλά για να τυπώνουν πτυχία, αλλά να τροφοδοτούν την πατρίδα
µας µε επιστήµονες, την οικονοµία της µε στελέχη, την ανάπτυξή
της µε τα πορίσµατα της έρευνάς τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτή η αποστολή δεν υπηρετείται, εάν δεν συνδεθούν οι

σπουδές µε την αγορά εργασίας. Αυτή είναι η σύνδεση που δίνει
δουλειά στους αποφοίτους. Αυτή είναι η σύνδεση που δίνει µέλ-
λον στην κοινωνία. 

Στην αντίληψη, λοιπόν, της κάθε πολιτικής δύναµης για τον
ρόλο του πανεπιστηµίου κρίνεται τελικά εάν βρίσκονται στην
όχθη της καθήλωσης ή του εκσυγχρονισµού. 

Η πρώτη, η πολιτική που υπηρετείτε εσείς, ζητά ουσιαστικά να
µην αλλάξει τίποτα, ενώ η δεύτερη απαιτεί νέα γνώση που θα
οδηγήσει σε µια πιο παραγωγική σταδιοδροµία. Κρίνεται, λοιπόν,
ποιος είναι ο αληθινά προοδευτικός. Εκείνος που θέλει τη µόρ-
φωση για λίγους που µπορούν ή εκείνος που φέρνει ίσες ευκαι-
ρίες σε όλους, µε σπουδές που συνεπάγονται ένα καλύτερο
µέλλον;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Απέναντι σε αυτές τις απλές αλήθειες αντιπαρατίθενται, δυ-

στυχώς, ως τώρα µόνο κραυγές και σιωπές. Στην πολιτική,
ωστόσο, όπως και στη ζωή, τον πρώτο λόγο έχει τελικά η από-
φαση. 

Ήρθε η ώρα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, να αποφασίσετε. Είστε ή όχι µε το ελ-
ληνικό «ERASMUS»; Είστε ή όχι µε τα διπλά πτυχία, µε την
αµειβόµενη άσκηση των αποφοίτων που οδηγεί στην εργασία;
Θέλετε τελικά ή δεν θέλετε συνεργασία µε κορυφαία ξένα πανε-
πιστήµια και την επιστροφή, την µετάκληση, κορυφαίων καθηγη-
τών στην Ελλάδα; Συµφωνείτε ή δεν συµφωνείτε να µετα-
φερθούν αρµοδιότητες από το Υπουργείο στις σχολές και αυτές
να διοικούνται µε συλλογικότητα, µε διαφάνεια, µε αξιοκρατία;
Διαφωνείτε, µήπως, µε τις ειδικές µέριµνες για την ψυχολογική
υποστήριξη των φοιτητών ή των σπουδαστών µε αναπηρία; Και
τελικά είστε µε ένα εξωστρεφές, αυτόνοµο, αυτοδύναµο, ανοιχτό
πανεπιστήµιο ή όχι; 

Αυτά είναι τα ερωτήµατα τα οποία, τελικά, µας καλεί να απαν-
τήσουµε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. 

Και ήµουν, περίπου, βέβαιος ότι στα ερωτήµατα αυτά θα έδινε
απάντηση ο Αρχηγός σας, καθώς ήδη τα µέσα τα οποία πρό-
σκεινται στο ΣΥΡΙΖΑ είχαν προαναγγείλει ακόµα µία σύγκρουση
κορυφής στη Βουλή, µε αιχµή την παιδεία. Πού είναι ο κ. Τσίπρας
σήµερα; Πού είναι; Μήπως συναντιέται µε τον Πρόεδρο, τον κ.
Λυµπερόπουλο; Γιατί δεν είναι εδώ, αλήθεια; Γιατί δεν είναι εδώ;
Θα σας πω γιατί δεν είναι εδώ. Δεν είναι εδώ, διότι αν ήταν εδώ,
θα αναγκαζόταν να τοποθετηθεί ο ίδιος για τις απίστευτες αθλιό-
τητες του κ. Βερναρδάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα έρθει, όµως. Θα έρθει, δεν µπορεί να µην έρθει. Και είµαι

περίεργος, αν θα έχει το πολιτικό θάρρος να ζητήσει ο ίδιος, για
λογαριασµό του χώρου που εκπροσωπεί, µία προσωπική συγ-
γνώµη από την Υπουργό Παιδείας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν είµαι σίγουρος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα έχει

το θάρρος να το κάνει, διότι φοβάµαι ότι αυτό το οποίο είδαµε
χθες δεν ήταν -και δεν είναι- ένα µεµονωµένο φαινόµενο. Αυτός
ο βερναρδακισµός είναι ουσιαστικά ένας πολακισµός, είναι συ-
ριζαϊκός φαρισαϊσµός, είναι αυτό το οποίο έχει αποκαλεστεί ο
εκτσογλανισµός της δηµόσιας ζωής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι το τελευταίο σκαλοπάτι του λαϊκισµού. Είναι η τοξικότητα

µε την οποία είχα προειδοποιήσει ότι θα δηλητηριάζει καθηµε-
ρινά την πολιτική ατµόσφαιρα ο ΣΥΡΙΖΑ. Και δυστυχώς δεν εκ-
πορεύεται από εξαιρέσεις. Είναι ο κανόνας το κόµµα σας. Είναι
το διαβόητο ηθικό πλεονέκτηµα. 

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι πριν από τις αθλιότητες του κ. Βερ-
ναρδάκη είχαν προηγηθεί και άλλες αθλιότητες κατά της Υπουρ-
γού Παιδείας. 

Εσείς δε µας λέγατε, κύριε Φίλη, ότι έχει δύο παιδιά η Υπουρ-
γός και όταν µεγαλώσουν, θα τη θυµούνται ως τη µητέρα που,
όταν ήταν µικρά, κατέσφαξε ως νέος Ηρώδης είκοσι χιλιάδες δε-
καοκτάχρονα παιδιά από τα πανεπιστήµια; Τα είπατε αυτά;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ναι, ναι, εντάξει.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Όλα αυτά έχουν αρχή, µέση και τέλος στην αθλιότητα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Τα τρία µέτρα κάτω από τη γη του κ. Πολάκη, τα µαχαίρια του
κ. Φίλη, η µητροκτονία του κ. Βερναρδάκη, όλα αυτά από ένα
κόµµα το οποίο µιλά για την ποιότητα του δηµοσίου διαλόγου
και της ενηµέρωσης, επειδή –λέει- έτσι το είπαν κάποιοι ρεπόρ-
τερ χωρίς σύνορα και µάλιστα την ίδια µέρα που µπήκαν βόµβες
στα γραφεία ενός σταθµού, που χθες κατέκρινε µε µεγάλη αυ-
στηρότητα τις δηλώσεις Βερναρδάκη.

Χυδαιότητα χωρίς σύνορα. Χυδαιότητα χωρίς σύνορα! 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Αίσχος!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ντροπή σου!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ντροπή σου!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ! 
Κύριοι συνάδελφοι, ησυχία, παρακαλώ! Δεν είναι συµπερι-

φορά αυτή!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Φέρτε τον Αρχηγό σας εδώ, αν τολµάει, να αντιπαρατεθούµε!
Αντί να κρύβεται από το Κοινοβούλιο… 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, παρακαλώ! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): …

αντί να κρύβεται από τη Βουλή, να έχει το θάρρος να ζητήσει
συγγνώµη! Να σταθεί όρθιος και να πει ότι καταδικάζει απερί-
φραστα αυτές τις αθλιότητες.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ. Οι απόψεις είναι ελεύθερες. Παρακαλώ, ησυχία! Ησυχία!
Ολοκληρώνει ο Πρωθυπουργός την οµιλία του, ησυχία!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κλείνω, λοιπόν, µε µια έκκληση προς τις υπόλοιπες πτέρυγες της
Βουλής. Τη δική σας θέση, νοµίζω, τη γνωρίζουµε πολύ καλά.
Όµως, θέλω να κάνω µια έκκληση τουλάχιστον προς το ΠΑΣΟΚ
– Κίνηµα Αλλαγής.

Κύριε Κατρίνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, σε
µια συγκυρία όπου η εθνική ενότητα είναι αναγκαία όσο ποτέ,
σας ζητώ να κάνετε µια γενναία κίνηση µπροστά από την πιο
σπουδαία εθνική υπόθεση, που είναι η παιδεία, η οποία πριν
ακόµα από την ανεξαρτησία µας, αλλά και στους δύο αιώνες
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ελεύθερης ζωής της Ελλάδος ταυτίστηκε µε το έθνος. «Εκ των
γραµµάτων γεννάται η προκοπή µε την οποία λάµπουν τα ελεύ-
θερα έθνη», έγραφε ο Ρήγας Φεραίος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σκεφτείτε, λοιπόν, γι’ αυτήν την προκοπή των νέων µας. Γι’

αυτήν ψηφίζουµε σήµερα. Σταθείτε στο ύψος των περιστάσεων.
Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με την οµιλία του

Πρωθυπουργού δροµολογείται πλέον συζήτηση σε επίπεδο των
Επικεφαλής των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Έχουν ζητήσει τον
λόγο, κατά σειρά κοινοβουλευτικής δύναµης, ο κ. Κατρίνης και
µετά ο κ. Κουτσούµπας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, κύριε Φίλη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Θέλω τον λόγο για ένα λεπτό. Επί προσω-

πικού, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν υπάρχει προσω-

πικό. Έχω δικαίωµα να το κρίνω. Δεν υπάρχει κανένα προσωπικό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ο κ. Μητσοτάκης είπε ψέµατα!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ποιος πυροδό-

τησε...
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχω δικαίωµα να το

κρίνω. Δεν υπάρχει προσωπικό. Προχωρούµε.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μην δηµιουργείτε
περιττή ένταση. Δεν φαντάζεστε...

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούστε κι εµένα λίγο! Μπορώ κι εγώ να µιλάω. Δεν φαντάζε-

στε πόσο αφόρητο και ανυπόφορο είναι το περιττό. Σκεφθείτε
το λίγο αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ελάτε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά οξύµωρο να

ζητάει ο Πρωθυπουργός από το ΠΑΣΟΚ να αρθεί στο ύψος των
περιστάσεων, την παράταξη που στις κρίσιµες επιλογές για τη
χώρα, όχι µόνο ήρθη στο ύψος των περιστάσεων, αλλά πλήρωσε
µονόπλευρα και µονοσήµαντα το πολιτικό κόστος εθνικών δύ-
σκολων επιλογών, όταν η παράταξη του κ. Μητσοτάκη και ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός κρυβόταν πίσω από εύκολες αναζητήσεις και
λύσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Και, επίσης, είναι οξύµωρο να ζητάει συναίνεση ο Πρωθυπουρ-

γός σε µια συζήτηση, την οποία ο ίδιος πυροδότησε, µετατρέ-
ποντας το νοµοσχέδιο για την παιδεία σε αντιπαράθεση για την
απαράδεκτη, ανεπίτρεπτη και ανοίκεια επίθεση Βερναρδάκη
προς την Υπουργό Παιδείας.

Όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός δυναµιτίζει, κυρία Υπουργέ,
αυτή τη συζήτηση γιατί εξυπηρετεί την τοξική αντιπαράθεση που
θεωρεί ότι τον βολεύει, νοµίζω ότι είναι εκ του περισσού να ζη-
τάει συναίνεση, ιδίως σε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο εµείς ξεκά-
θαρα από την πρώτη στιγµή έχουµε διαφωνήσει και για τον
τρόπο µε τον οποίον δεν έγινε ο διάλογος που έπρεπε, αλλά και
για τον τρόπο µε τον οποίον εσείς επιµένετε σε διατάξεις που
προκαλούν την πανεπιστηµιακή κοινότητα και σωρεία αντιδρά-
σεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδοµένο ότι η Κυβέρνηση
θέλει να δραπετεύσει από τη δυσάρεστη πραγµατικότητα που
αποκαλύπτει τόσο το µέγεθος των προβληµάτων που αντιµετω-
πίζει η χώρα, αλλά όσο και το µέγεθος των ευθυνών της. Η από-
δραση της Κυβέρνησης από αυτή τη δυσάρεστη κατάσταση
επιχειρείται µέσω της δηµιουργίας µιας εικονικής πραγµατικότη-
τας, αλλά και της φιλότιµης, οφείλω να πω, προσπάθειας εξαφά-
νισης επώδυνων γι’ αυτήν δεδοµένων και ειδήσεων.

Με αυτήν τη µικροκοµµατική λογική συνδέονται επιλογές,

όπως η απόφαση να καταργήσει την καθηµερινή ενηµέρωση των
πολιτών για την επιδηµιολογική εικόνα για τον κορωνοϊό. Διότι
προφανώς νούµερα, όπως δεκαπέντε και είκοσι χιλιάδες κρού-
σµατα σε καθηµερινή βάση -και αναφέροµαι µόνο στα επιβεβαι-
ωµένα και δηλωµένα κρούσµατα-, χαλάνε και το αφήγηµα, αλλά
και τον ύπνο της Κυβέρνησης, κυρίως όµως επιβεβαιώνουν και
επαναφέρουν στη συνείδηση της ελληνικής κοινωνίας µια ακόµα
αποτυχία της Κυβέρνησης, αυτήν στη διαχείριση της πανδηµίας.

Στην ίδια λογική κινείται και η απόκρυψη πραγµατικών προβλη-
µάτων της οικονοµίας, τα οποία η Κυβέρνηση προσδοκά να µην
αποκαλυφθούν τουλάχιστον µέχρι τις επόµενες εθνικές εκλογές.
Η πίεση στις αποδόσεις των οµολόγων καθιστά ακριβότερο τον
δανεισµό της χώρας, για να µην πω αρκετά ακριβότερο, και επη-
ρεάζει προφανώς και το κόστος εξυπηρέτησης του χρέους. Η
απόδοση για το δεκαετές ελληνικό οµόλογο διαµορφώθηκε
µόλις χτες στο 3,67%, δηλαδή το διπλάσιο από αυτό της αρχικής
έκδοσης.

Αν όµως αποκαλυφθεί µετά τις εκλογές το εύρος των προβλη-
µάτων που η Κυβέρνηση προσπαθεί επιµελώς να κρύψει κάτω
από το χαλί, µε µεταθέσεις πληρωµών, µε καταπτώσεις εγγυή-
σεων, που συνιστούν µια βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής οικο-
νοµίας και ένα κρυφό χρέος, όπως ακριβώς έκανε η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας το 2009, τότε τον λογαριασµό θα κλη-
θούν και πάλι να πληρώσουν οι Έλληνες πολίτες. Όπως πληρώ-
νουν καθηµερινά το κόστος της ακρίβειας που έχει µετατραπεί
σε αισχροκέρδεια σε αρκετές περιπτώσεις, όπως πληρώνουν το
κόστος της ενεργειακής κρίσης µε την Ελλάδα να σηµειώνει τη
δεύτερη µεγαλύτερη τιµή στην ενέργεια στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και την υψηλότερη τιµή ενέργειας στις επιχειρήσεις, σύµφωνα
µε τη χθεσινή έρευνα της Κοµισιόν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Δυστυχώς για την Κυβέρνηση, το καλοκαίρι δεν µπορεί να αµ-
βλύνει αυτό το κόστος, δεν µπορεί να αποσπάσει την προσοχή
των πολιτών από την ασφυκτική καθηµερινότητα. Μέσα στο κα-
λοκαίρι οι Έλληνες βλέπουν τον πληθωρισµό να συνεχίζει τον
καλπασµό του, να ξεπερνά το 12%, να παραµένει σε υψηλά επί-
πεδα όλο το 2022 και την Κυβέρνηση, όχι µόνο απλώς να παρα-
κολουθεί την κατάσταση, αλλά να συνεχίζει να εισπράττει
υπερέσοδα από τους φόρους στα καύσιµα και τη φορολογία στα
βασικά είδη διατροφής επιστρέφοντας ψίχουλα και φιλοδωρή-
µατα στους πολίτες.

Τουλάχιστον µε την πρόθεση του Πρωθυπουργού, όπως εκ-
φράστηκε τις επόµενες ηµέρες, να µεταθέσει για αργότερα τις
εκλογές που προετοίµαζε τον Σεπτέµβριο και τις προετοίµαζε µε
πολύ µεγάλη επιµέλεια ανακοινώνοντας υποψηφίους και διαµορ-
φώνοντας ανάλογο κλίµα, τουλάχιστον µε αυτήν την πρόθεση
φαίνεται ότι µειώνονται τα προεκλογικού χαρακτήρα πυροτεχνή-
µατα. Βέβαια δεν θα τα γλιτώσουµε στο άµεσο µέλλον, γιατί η
υφαρπαγή της ψήφου των πολιτών αποτελεί το κυρίαρχο, για να
µην πω το µοναδικό, µέληµα της Κυβέρνησης. Μπροστά σε αυτό
το διακύβευµα η Κυβέρνηση είναι ικανή για όλα, είναι ικανή να
κάνει το µαύρο-άσπρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας ακόµα µύθος που διακινεί
η Κυβέρνηση είναι αυτός της µεταρρυθµιστικής της ατζέντας. Ο
µύθος αυτός διακινείται µε αφορµή το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας που συζητάµε σήµερα στη Βουλή.

Κάποιος όµως θα πρέπει να υπενθυµίσει το αυτονόητο, ότι
καµµία συντηρητική επιλογή και πρόταση δεν συνιστά µεταρρύθ-
µιση. Κι αυτή η Κυβέρνηση συνδέεται µόνο µε αναχρονιστικές
και συντηρητικές επιλογές.

Μετά από τρία χρόνια έρχεται ένα κρίσιµο νοµοσχέδιο για την
παιδεία µε σαφές αντιµεταρρυθµιστικό πρόσηµο, παρά τις επι-
µέρους θετικές προβλέψεις και την επίλυση κάποιων χρόνιων ζη-
τηµάτων, όπως αυτά που αφορούν στην Εκκλησία.

Στη διαµόρφωση αυτού του νοµοσχεδίου –νοµίζω ότι η ειση-
γήτρια µας κ. Χαρά Κεφαλίδου το ανέλυσε διεξοδικά από την
πρώτη συζήτηση στην επιτροπή- απουσιάζουν στοιχεία, όπως ο
ορθολογισµός, η συναίνεση, ο διάλογος και η αναζήτηση συγ-
κλίσεων. Εάν επιδιώκατε τη συναίνεση, θα είχαµε διαµορφώσει
και τους όρους σύγκλισης.
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Και πώς διαµορφώνονται οι όροι σύγκλισης, που θα πρέπει να
οδηγούν στη συναίνεση; Διαµορφώνονται στη διάρκεια της δια-
µόρφωσης του νοµοσχεδίου και όχι στη διάρκεια της οµιλίας του
Πρωθυπουργού. Να υπενθυµίσω, γιατί το ξεχνάτε, την εξαντλη-
τική διαβούλευση που οδήγησε σε συγκλίσεις, συναινέσεις και
υπερψήφιση µε πρωτοφανή συντριπτική πλειοψηφία του
ν.4009/2011 της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ µε Υπουργό την Άννα
Διαµαντοπούλου.

Και θα σας πω έναν πολύ απλό τρόπο, µία πρόταση του
ΠΑΣΟΚ που αγνοήσατε και αγνοείτε και αναφέροµαι στην πρό-
τασή µας για την επανασύσταση του Εθνικού Συµβουλίου Παι-
δείας, το κατεξοχήν όργανο διαλόγου, σύνθεσης, αλλά και
συναίνεσης µεταξύ πολιτικών κοµµάτων, εκπαιδευτικών και κοι-
νωνικών φορέων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει ίσως να κάνουµε έναν
απολογισµό για τον τρόπο µε τον οποίο πολιτεύτηκε η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας στον τοµέα της παιδείας τα τρία τε-
λευταία χρόνια, ακολουθώντας µια πολιτική ιδεοληπτική, µια
πολιτική εξυπηρέτησης µικροσυµφερόντων αποδεικνύοντας ότι
δεν µπορεί να δώσει ούτε προοπτική ούτε όραµα στη νέα γενιά
της πατρίδας µας.

Η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, βεβαίως, επικαλείται το
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας λες και τα ζητήµατα της παι-
δείας και της εκπαίδευσης δεν είναι εθνική υπόθεση, λες και πρό-
κειται για υπόθεση που αφορά µόνο την Υπουργό της Νέας
Δηµοκρατίας ή το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Γι’ αυτό και
κάνει πολιτικές εξυπηρετήσεων και µικροδιευθετήσεων, όπως
αυτές που κάνει στα κολλέγια, στα ΙΕΚ, στον χώρο της τεχνικής
και επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Και η προνοµιακή µεταχείριση
των κολλεγίων απαντά από µόνη της σε αυτό που ο κ. Μητσοτά-
κης είπε πριν για πολιτική που αίρει τα εµπόδια και δίνει τη δυ-
νατότητα σε πολλούς να σπουδάσουν όταν πλέον οδηγούνται
στα κολλέγια λόγω µη άλλης επιλογής.

Όλες οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες αποσπασµατικές και ηµι-
τελείς, όλες οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες χωρίς ενιαία στρατη-
γική και στόχευση! Μέσα σε τρία χρόνια η Κυβέρνηση ψήφισε
έξι νόµους για την παιδεία και έκανε δεκαέξι νοµοθετικές παρεµ-
βάσεις σε νοµοσχέδια άλλων Υπουργείων. Και στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο εκτός από τα θέµατα των πανεπιστηµίων φέρνει και
πάλι ρυθµίσεις που επιβεβαιώνουν ότι αυτοσχεδιάζει. 

Και είναι χαρακτηριστικό ότι για τρίτη φορά νοµοθετεί την πα-
ράταση των διευθυντών σχολικών µονάδων, των συντονιστών εκ-
παίδευσης που έχει καταργήσει µεν µε νόµο, αλλά δεν τον έχει
εφαρµόσει στην πράξη και των περιφερειακών διευθυντών εκ-
παίδευσης. Φέρνει τροπολογίες για την τεχνική εκπαίδευση και
τα πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια όταν πριν από λίγο χρονικό
διάστηµα ψήφιζε σχετικά νοµοσχέδια.

Μήπως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ασχολήθηκε το Υπουρ-
γείο Παιδείας µε τα κενά της εκπαίδευσης των µαθητών που πα-
ρατηρήθηκαν λόγω της τηλεκπαίδευσης µέσα στην πανδηµία;
Όχι, βέβαια. Μήπως ασχολήθηκε επί της ουσίας µε την αξιολό-
γηση πανεπιστηµιακών τµηµάτων µέσα από θεσµικό διάλογο, ενι-
αίους κανόνες και συγκεκριµένη στόχευση για τον χάρτη
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, ώστε να διασφαλιστούν επιτέλους
ποιοτικές σπουδές;

Η αναµόρφωση του πανεπιστηµιακού χάρτη περιορίστηκε σε
εντελώς αποσπασµατικούς πειραµατισµούς, όπως ο ακαδηµαϊ-
κός ακρωτηριασµός της Ηλείας µε πρωτοφανή σπουδή µάλιστα.
Η Κυβέρνηση ασχολήθηκε µε την ίδρυση πανεπιστηµιακής αστυ-
νοµίας και τη λογική της καταστολής και όχι της αναβάθµισης
παρεχόµενων σπουδών εκπαίδευσης. 

Όλοι θυµόµαστε σ’ αυτήν την Αίθουσα τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας να πανηγυρίζουν τρία χρόνια πριν για την κα-
τάργηση του ασύλου της ανοµίας, µια ρητορική που οδηγούσε
στην ποινικοποίηση του φοιτητικού συνδικαλισµού, η οποία είναι
διάχυτη σε όλες τις αποφάσεις και σε όλες τις δηµόσιες τοπο-
θετήσεις της Κυβέρνησης. Η εικόνα, όµως, δεν άλλαξε στα πα-
νεπιστήµια και τρία χρόνια µετά τα φαινόµενα βίας στα
πανεπιστήµια, δυστυχώς, δίνουν και παίρνουν. 

Και θέλω να επαναλάβω µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο την
πλήρη αντίθεσή µας και την αυτονόητη καταδίκη στα φαινόµενα

βίας και ανοµίας στα ελληνικά πανεπιστήµια που µας προσβάλ-
λουν και ως κοινωνία, αλλά και ως πολιτεία. Γι’ αυτό και στην εύ-
κολη και αυτονόητη, όπως διαφήµιζε η Κυβέρνηση, συνταγή που
θα έδινε λύσεις σε αυτά τα φαινόµενα, αυτή της πανεπιστηµια-
κής αστυνοµίας που παίρνει εντολές από το Υπουργείο και ενά-
µιση χρόνο παραµένει στα χαρτιά εµείς προτείναµε ειδικό σώµα
ασφαλείας που θα παίρνει εντολές από τις πανεπιστηµιακές
αρχές, αλλά και κάρτες πρόσβασης, όπως συµβαίνει σε όλες τις
χώρες της Δυτικής Ευρώπης µε απόδοση ευθύνης στις πανεπι-
στηµιακές αρχές και στη διοίκηση όταν κρύβεται ή συγκαλύπτει
τέτοιες συµπεριφορές. Γιατί όλοι έχουµε ευθύνη και πολιτικοί και
πανεπιστηµιακοί γι’ αυτά τα φαινόµενα και θα πρέπει να την ανα-
λάβουµε.

Αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ευαίσθητος χώρος της
παιδείας δεν προσφέρεται ούτε ως πεδίο άσκησης δήθεν ιδεο-
λογικών συγκρούσεων για µικροπολιτική χρήση, αλλά ούτε ως
αφορµή αναπαραγωγής βίας και έντασης λόγω αδικαιολόγητης
καταστολής. 

Τι κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, το οποίο µά-
λιστα εγείρει και σοβαρά ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας σύµ-
φωνα µε το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής; Απλά συντηρεί
την υπάρχουσα στασιµότητα. Το σχέδιο νόµου απέχει σηµαντικά
από αυτά που χρειάζεται το ελληνικό πανεπιστήµιο και δεν εµ-
περιέχει ένα συνολικό πλάνο για όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευ-
σης. Γιατί ένας νόµος για τα πανεπιστήµια απαιτεί ικανό χρόνο
για δηµόσια επεξεργασία και οργανωµένο διάλογο, που δεν έγινε
ανάµεσα στο Υπουργείο, τα πανεπιστήµια και τα κόµµατα της
Βουλής. 

Οι προτεινόµενες αλλαγές θα έπρεπε να εξασφαλίζουν την ευ-
ρύτερη δυνατή συναίνεση και να έχουν την απαιτούµενη διάρκεια
εφαρµογής και αξιολόγησης αποτελεσµάτων. Υπάρχουν άραγε
αυτές οι προϋποθέσεις; Υπάρχει αυτό το κλίµα; Προφανώς όχι. 

Και σε µια συγκυρία που η παιδεία πρέπει να κινηθεί σύστοιχα
µε την τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση και τον ψηφιακό µετα-
σχηµατισµό και τις αλλαγές που επιφέρει στο παραγωγικό και
αναπτυξιακό πρότυπο τη γνώση, αλλά και την απασχόληση η Κυ-
βέρνηση αρκείται σε µία από τα ίδια, διευθετήσεις και µεθοδεύ-
σεις. Τη στιγµή που τα ίδια τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα ξε-
περνούν το µέσο όρο των ευρωπαϊκών στάνταρ στην ερευνητική
δραστηριότητα η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν τους δίνει την απα-
ραίτητη ώθηση και βαθµούς ελευθερίας, αλλά τους βάζει επι-
πλέον περιορισµούς. Και το χειρότερο είναι ότι επιχειρεί να
δηµιουργήσει ένα συγκεντρωτικό πλαίσιο ελέγχου της διοίκησης
και της λειτουργίας των πανεπιστηµίων που µας γυρίζει στο χθες. 

Γιατί τι άλλο συνιστά ο τρόπος εκλογής των πρυτάνεων και
των αντιπρυτάνεων; Τι άλλο συνιστά το γεγονός ότι ο πρύτανης
είναι επικεφαλής όλων των οργάνων και στην πράξη δεν ελέγχε-
ται από κανέναν; Τι άλλο συνιστά ένα συµβούλιο διοίκησης που
µετατρέπεται σε καθεστωτική δύναµη και απόλυτη δύναµη και
πηγή εξουσίας στα πανεπιστήµια; Τι άλλο δείχνει η νοµοθετική
υπερρύθµιση κάθε ζητήµατος πανεπιστηµίου ακόµα και σε ζητή-
µατα που θα µπορούσαν πολύ εύκολα να ρυθµιστούν µε εσωτε-
ρικό κανονισµό λειτουργίας; Η συλλογικότητα και η ανάγκη
ύπαρξης ενός θεσµικού αντίβαρου θα επέβαλλε τα συµβούλια
διοίκησης να έχουν υψηλό βαθµό ελευθερίας και αυτονοµίας και
να µην ταυτίζονται µε τον πρύτανη. 

Και δεν σας προξενεί εντύπωση, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι
σε αυτό το νοµοσχέδιο, σε όλο αυτό τον σχεδιασµό που εδώ και
µήνες ανακοινώνετε και προετοιµάζετε, έχετε τη συντριπτική
πλειοψηφία των πανεπιστηµιακών απέναντί σας ακόµα και επώ-
νυµων στελεχών της παράταξής σας µε δηµόσιες τοποθετήσεις
όλων των θεσµικών οργάνων των τριτοβάθµιων ιδρυµάτων και
των συλλογικών φορέων των πανεπιστηµιακών καθηγητών;

Εµείς πιστεύουµε σε ένα θεσµικό πλαίσιο που θα κατοχυρώνει,
αλλά θα εµβαθύνει το αυτοδιοίκητο των ιδρυµάτων µε βάση τις
βέλτιστες πρακτικές, αλλά και µε βάση την ευρωπαϊκή πραγµα-
τικότητα µε ενίσχυση της διαφάνειας στη λήψη των αποφάσεων,
πανεπιστηµιακούς θεσµούς εποπτείας και ελέγχου, αξιολόγηση
αποτελεσµάτων και βεβαίως λογοδοσία. 

Και όπως σας είπα, κυρία Υπουργέ, το ΠΑΣΟΚ µιλάει µε προ-
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τάσεις και έχει µιλήσει εδώ και πολλά χρόνια αρκετές φορές µε
προτάσεις εφαρµοσµένης πολιτικής, έχει συνδεθεί µε όλες τις
ουσιαστικές και καίριες µεταρρυθµίσεις στον τοµέα της παι-
δείας. Οι δικές µας προτάσεις περιλαµβάνουν τον πλήρη σεβα-
σµό στο αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων και όχι την
υπονόµευσή του, όπως κάνετε εσείς µε το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο. 

Η πρότασή µας µε την τροπολογία που καταθέσαµε αφορά σε
ενεργά και αποτελεσµατικά συµβούλια ιδρύµατος µε κύρια απο-
στολή το στρατηγικό σχεδιασµό, την εξωστρέφεια και τη διεθνο-
ποίηση των ιδρυµάτων. Γιατί εµείς αντιλαµβανόµαστε αυτό το
θεσµό ως θεσµό κοινωνικής λογοδοσίας µε τα µέλη του συµβου-
λίου ιδρύµατος να εκλέγονται από τα µέλη ΔΕΠ, να έχουν δυνα-
τότητα επανεκλογής και ο αριθµός τους να ποικίλλει ανάλογα µε
το µέγεθος του ιδρύµατος, µε τον πρύτανη να εκλέγεται από τα
µέλη ΔΕΠ και να παρακολουθεί τις συνεδριάσεις του συµβουλίου
χωρίς δικαίωµα ψήφου, µε όλα τα µονοµελή όργανα διοίκησης
να εκλέγονται από το διδακτικό προσωπικό και όχι να ορίζονται.
Και από εκεί και πέρα είναι ανακριβής ο ισχυρισµός ότι το προ-
τεινόµενο σύστηµα διοίκησης στο νοµοσχέδιο ισχύει παντού,
αφού σε τουλάχιστον δεκατρείς ευρωπαϊκές χώρες ο πρύτανης
εκλέγεται από τα µέλη ΔΕΠ ή από ένα ευρύ σώµα εκλεκτόρων
µελών της ακαδηµαϊκής κοινότητας. 

Δεύτερος άξονας η οργάνωση των προγραµµάτων σπουδών
στη βάση ενός ολιστικού σχεδίου όλων των βαθµίδων της εκπαί-
δευσης, γενικής και επαγγελµατικής. Για να γίνει, όµως, αυτό
απαιτείται να οριστεί για τα προγράµµατα προπτυχιακών σπου-
δών η σχέση πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης µε την επαγγελµα-
τική, διαφορετικά δεν κατανοούµε τι ανάγκη εξυπηρετούν τα
προβλεπόµενα τµήµατα σπουδών πρώτου κύκλου εφαρµοσµέ-
νων επιστηµών και τεχνολογίας, ποια γνωστικά αντικείµενα θα
διδάσκονται στις σχολές αυτές και ποια µελέτη οδήγησε στην
απόφαση αυτές να είναι επτά εξάµηνα και όχι έξι ή οκτώ.

Τρίτος άξονας, η ανάγκη διεπιστηµονικότητας και κινητικότη-
τας είναι προφανής και επιβεβληµένη. Η δυνατότητα όµως αυτή
ήδη παρέχεται στα ΑΕΙ µε τους εσωτερικούς κανονισµούς και τις
συµφωνίες µεταξύ των ιδρυµάτων και των πανεπιστηµίων. 

Συνεπώς, ούτε την κινητικότητα ανακάλυψε αυτή η Κυβέρνηση
ούτε τις διεθνείς συνεργασίες µε πανεπιστήµια του εξωτερικού,
όπως τουλάχιστον θέλει να προβάλει, γιατί πολύ απλά όλα αυτά
προϋπήρχαν. Και η εσωτερική κινητικότητα φοιτητών είναι µάλ-
λον για τις εντυπώσεις, αφού δεν αναφέρεται τελικά ποιος θα
πληρώσει τα έξοδα της µετακίνησης, εκτός αν είναι εξ αποστά-
σεως, αν και δεν προβλέπεται εξ αποστάσεως εκπαίδευση για
προπτυχιακές σπουδές. 

Τέταρτος άξονας. Χρειαζόµαστε µεταπτυχιακά προγράµµατα
σπουδών που θα διέπονται από τις ελάχιστες αναγκαίες προϋπο-
θέσεις, µε σεβασµό όµως στο αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων,
αλλά και δηµόσια χρηµατοδότηση προγραµµάτων σπουδών για
ανθρωπιστικές και κοινωνικές σπουδές. Γιατί η πραγµατικότητα
λέει ότι η ζήτηση που υπάρχει οδηγεί στην απόλυτη εµπορευµα-
τοποίηση µεταπτυχιακών σπουδών, καθώς και σε µεταφορά µέ-
ρους της προπτυχιακής εκπαίδευσης σε µεταπτυχιακό επίπεδο.
Και δυστυχώς τα µεταπτυχιακά προγράµµατα σπουδών δεν είναι
προσβάσιµα -παρά το γεγονός ότι είναι αναγκαία για την επαγ-
γελµατική καταξίωση- σε µεγάλο κοµµάτι της ελληνικής νεο-
λαίας. 

Πέµπτος άξονας. Η εκλογή των µελών ΔΕΠ. Εµείς υποστηρί-
ζουµε την εκλογή των µελών ΔΕΠ µε διαφάνεια και αξιοκρατία
και θεωρούµε ότι οι προϋποθέσεις αυτές τηρούνται στη µεγάλη
πλειοψηφία των περιπτώσεων. Εσείς αµφισβητείτε αυτό το µον-
τέλο και προτείνετε µια υπερρύθµιση. Και σε ό,τι αφορά τις νέες
κατηγορίες διδασκόντων που προβλέπει το νοµοσχέδιο, επιση-
µαίνω ότι η πολυτυπία του διδακτικού προσωπικού στα πανεπι-
στήµια είναι µεν θετική, αλλά όταν η πλειοψηφία των πασχόντων
είναι µέλη ΔΕΠ. Όµως η πραγµατικότητα των τελευταίων δέκα
ετών δείχνει ότι υπάρχει µία αποψίλωση, µία µείωση των µελών
ΔΕΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που κάνει η Κυβέρνηση µε
το νοµοσχέδιο που έφερε είναι να προκαλεί µια τεράστια ανα-
στάτωση στον χώρο της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης χωρίς

ουσιαστικό λόγο. Προσπαθεί να επιβάλει ένα σύστηµα διοίκησης
µε σκληρά και συγκεντρωτικά χαρακτηριστικά, ένα σύστηµα δι-
οίκησης ανορθολογικό, που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν το µέγεθος
και την εµβέλεια του κάθε πανεπιστηµίου, που δεν επιτρέπει σε
κάθε πανεπιστήµιο να χαράξει τη δική του στρατηγική, µε βάση
το δικό του διαφορετικό πρότυπο και τα δικά του συγκριτικά πλε-
ονεκτήµατα. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν ενδιαφέρεται για την επάρκεια
προσωπικού, µέσων και υποδοµών στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Αν θέλουµε όµως πραγµατικά να υπάρχει ένας υψηλός
δείκτης ποιότητας στην εκπαίδευση, ο δείκτης αυτός έχει κό-
στος, αλλά η Κυβέρνηση αποσύρεται από την αυτονόητη υπο-
χρέωσή της να διασφαλίσει αυτό τον υψηλό δείκτη ποιότητας και
επιλέγει την εµπορευµατοποίηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψευδεπίγραφη µεταρρύθµιση
της κυρίας Υπουργού θα έχει διάρκεια ζωής όσο και η θητεία της,
γιατί πολύ σύντοµα θα αναδειχθούν τα προβλήµατα που προκαλεί
αυτό το νοµοσχέδιο. Το ΠΑΣΟΚ όπως πάντα τοποθετείται και το-
ποθετήθηκε ξεκάθαρα. Θα επαναλάβω ότι ποτέ καµµία µεταρρύθ-
µιση δεν είχε συντηρητικό πρόσηµο και αποτύπωµα. 

Δράττοµαι όµως της ευκαιρίας της σηµερινής συζήτησης για
να στείλω ένα σαφές µήνυµα απέναντι στις επιθέσεις που δέχεται
το ΠΑΣΟΚ και ο Πρόεδρός µας, ο Νίκος Ανδρουλάκης, επειδή
δεν εµφανίζεται πρόθυµος να αποτελέσει το βολικό κυβερνητικό
εταίρο είτε της µίας ή της άλλης πλευράς. Γιατί η σαφής επιλογή
µας δεν είναι ένα ΠΑΣΟΚ που θα αποτελέσει τον βολικό και µικρό
κυβερνητικό εταίρο σε µια κυβέρνηση που δεν θα µιλάει για τις
ασκούµενες πολιτικές, αλλά σε µια κυβέρνηση που θα µιλάει για
τις καρέκλες που µοιράζονται. Η επιλογή µας είναι η αυτόνοµη
πορεία. Η επιλογή µας είναι να δυναµώσει το ΠΑΣΟΚ, γιατί ένα
δυνατό ΠΑΣΟΚ αποτελεί εγγύηση ασφάλειας και σταθερότητας
για τη χώρα. 

Τον κ. Μητσοτάκη, αλλά και τον κ. Τσίπρα τους ενδιαφέρει
µόνο να είναι πρωθυπουργοί. Εµάς όµως µας ενδιαφέρει ποιο
θα είναι το περιεχόµενο της διακυβέρνησης και αν αυτό το πε-
ριεχόµενο θα συνδέεται όντως µε προοδευτικές πολιτικές, µε πο-
λιτικές στήριξης της κοινωνικής συνοχής, µε επιλογές φορο-
λογικής δικαιοσύνης, µε µεγάλες και ουσιαστικές µεταρρυθµί-
σεις και όχι µε αναπαραγωγή συντηρητικών πολιτικών που ακο-
λούθησαν οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ
προβάλλοντας εντυπωσιακά συνθήµατα, πετυχαίνοντας όµως
πενιχρά αποτελέσµατα. 

Γιατί ακόµα και οι πιο φανατικοί υποστηρικτές της Κυβέρνησης
δεν είναι καθόλου υπερήφανοι για την πορεία σας, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, γιατί µε διαφηµίσεις και δηµοσκοπήσεις δεν κυβερ-
νάται η χώρα και κάθε µέρα που περνάει η Ελλάδα και οι
Έλληνες συµπιέζονται και υποχωρούν και τα µπρος πίσω στις
εκλογές δείχνουν µόνο αµηχανία, αλλά και σύγχυση. Δηµιουρ-
γείτε -το κάνατε και πριν- συνεχώς τεχνητά αδιέξοδα προκειµέ-
νου να συντηρήσετε µια πόλωση που είναι τοξική για τη
δηµοκρατία και τους θεσµούς, για την εθνική εγρήγορση, για την
κοινωνία και την οικονοµία. 

Η χώρα χρειάζεται µια βαθιά αλλαγή, να αφήσει πίσω της ό,τι
την καθηλώνει και την εµποδίζει να οδηγηθεί σε ένα καλύτερο
και πιο ασφαλές µέλλον. Μαζί µε ένα σαφές και ξεκάθαρο περιε-
χόµενο διακυβέρνησης χρειάζεται όµως και ένα νέο υπόδειγµα
διακυβέρνησης. 

Χρειάζεται ένα νέο ήθος, µια διακυβέρνηση που θα εγγυηθεί
την ανάπτυξη µε οφέλη για όλους, µια διακυβέρνηση που θα µει-
ώσει τις κοινωνικές ανισότητες, µια διακυβέρνηση που θα δώσει
ίσες ευκαιρίες και δυνατότητες στους νέους να ζήσουν, αλλά και
να δηµιουργήσουν στον τόπο τους. Αυτές είναι οι δικές µας προ-
τεραιότητες. Αυτές είναι οι προτεραιότητες του ΠΑΣΟΚ και όχι
ποιος θα είναι ο πρωθυπουργός της επόµενης µέρας. 

Από το Βήµα της Βουλής θέλω να καταστήσω σαφές ότι το
ΠΑΣΟΚ δεν πιέζεται, το ΠΑΣΟΚ δεν εγκαταλείπει τις αρχές του,
το ΠΑΣΟΚ δεν υποχωρεί σε σκοπιµότητες. Το ΠΑΣΟΚ έρχεται σε
αυτή τη στιγµή, σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία να σηµατοδοτήσει
την επιστροφή της πολιτικής ως δηµοκρατικό τρόπο επίλυσης
των µεγάλων προβληµάτων της χώρας και απευθύνεται, µε ψηλά
το κεφάλι, όπως έκανε πάντα, σε όλες τις Ελληνίδες και όλους
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τους Έλληνες, µε προτάσεις, µε σχέδιο, µε αναζήτηση µεγάλων
συναινέσεων στα κρίσιµα εθνικά θέµατα, µε λύσεις, απαντήσεις
και προτάσεις στα προβλήµατα των πολιτών, µε υπευθυνότητα
όπως έκανε πάντα και ρεαλισµό. 

Το ΠΑΣΟΚ αποτελεί την επιλογή ανατροπής του αποτυχηµέ-
νου δικοµµατισµού, ο οποίος θέλει να κρατά εγκλωβισµένους και
τους πολίτες και τη χώρα σε αδιέξοδες επιλογές που δοκιµάστη-
καν και απέτυχαν, σε αδιέξοδες επιλογές που δυστυχώς κόστι-
σαν στη χώρα και τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Κύριε Κατρίνη, σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή. Μία ερώτηση
έχω να κάνω. Τελικά το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ είναι θετικό ή αρνητικό
στο εσωτερικό «ERASMUS»; Το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ είναι θετικό ή
αρνητικό στα κοινά και διπλά πτυχία; Το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ είναι θε-
τικό ή αρνητικό στη δυνατότητα των φοιτητών να παίρνουν µα-
θήµατα από άλλα τµήµατα; Το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ είναι θετικό ή
αρνητικό στα βιοµηχανικά διδακτορικά; Γιατί, κύριε Κατρίνη, εκεί
είναι η ουσία, στις περισσότερες δυνατότητες για τους φοιτητές.
Εκεί πώς στέκεστε; Θα περιµένουµε να το δούµε αύριο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Κατρίνη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Κυρία Υπουργέ, αν όλα αυτά
που λέτε σας ενδιέφεραν πραγµατικά, θα είχατε επιδιώξει -όχι
τώρα- να έχετε συναίνεση και σύγκλιση όχι µόνο µε το ΠΑΣΟΚ,
αλλά µε όλα τα πολιτικά κόµµατα, µε τους πανεπιστηµιακούς φο-
ρείς και όλους τους φορείς της εκπαιδευτικής κοινότητας…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Τον Μάρτιο βρεθήκαµε…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Κινήµατος Αλλαγής): Αυτά τα οποία λέτε και τα οποία
συνιστούν επιµέρους θετικές διατάξεις -και ξέρετε πολύ καλά ότι
η παράταξή µας πάντα στέκεται µε υπευθυνότητα και πάντα στη-
ρίζει ό,τι βρίσκει θετικό- δεν αναιρούν τον πρόχειρο και αποσπα-
σµατικό τρόπο µε τον οποίον εσείς προσεγγίσατε αυτό το
νοµοσχέδιο. Δεν αναιρούν τη φιλοσοφία η οποία δεν δίνει βαθ-
µούς ελευθερίας στο ελληνικό πανεπιστήµιο, αλλά εγκαθιδρύει
µια υπερσυγκεντρωτική διοίκηση και δοµή, η οποία πλέον ρυθµί-
ζεται µε κάθε λεπτοµέρεια από το Υπουργείο σε µια πρωτοφανή
προσπάθεια να ελέγξει τις πανεπιστηµιακές διοικήσεις. 

Δεν είναι τυχαίο -το είπα και πριν και αυτό δεν έχει νοµίζω κοµ-
µατικό µανδύα- ότι το σύνολο των οργάνων των ελληνικών πανε-
πιστηµίων έχει µε σφοδρότητα τοποθετηθεί απέναντι στο
νοµοσχέδιο. Δεν είναι τυχαίο ότι το σύνολο σχεδόν των καθηγη-
τών διαφωνεί και µε τη µεθοδολογία και µε το περιεχόµενο αυτής
της πρωτοβουλίας σας. 

Εµείς, ακριβώς επειδή είµαστε η παράταξη η οποία επιδιώκει
τις λύσεις, επιδιώκει την απεµπλοκή και θέλει ένα δηµόσιο πανε-
πιστήµιο µε ευκαιρίες, µε δυνατότητες, µε βαθµούς ελευθερίας,
γι’ αυτό καταθέσαµε την τροπολογία η οποία είναι η επαναφορά
του συστήµατος διοίκησης µιας εποχής, κυρία Κεραµέως, στην
οποία υπήρχε µια πολύ µεγάλη πλειοψηφία σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα που συνηγόρησε υπέρ µιας µεταρρύθµισης που ήταν µε-
ταρρύθµιση, που συνηγόρησε υπέρ µιας πρωτοβουλίας που είχε
διάλογο δύο ετών, εξαντλητικό, από όλες τις πλευρές και µε όλες
τις διαφορετικές απόψεις. 

Όλα αυτά εσείς δεν τα λάβατε υπ’ όψιν, όλα αυτά εσείς τα
υποτιµήσατε και προχωρείτε σε ένα προσωπικό στοίχηµα, όπως
τουλάχιστον εσείς το έχετε αναγάγει, απέναντι σε όλους. 

Εµείς, λοιπόν, καταθέτουµε µία πρόταση, η οποία επαναφέρει
τα συµβούλια ιδρύµατος και η οποία δίνει τη δυνατότητα µε δια-
κριτούς ρόλους και στον πρύτανη και τη Σύγκλητο, από τη µία,

και στα συµβούλια ιδρύµατος, από την άλλη, να διασφαλίζουν τη
λειτουργία και το µέλλον των πανεπιστηµίων. Εδώ θα φανεί, αν
εσείς πραγµατικά επιθυµείτε να υπάρχει σύγκλιση και συναίνεση.  

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να απαντήσω για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία Υπουργέ, µε

συγχωρείτε. Επειδή περιµένει ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος, δεν µπορώ να σας δώσω τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Είµαστε σε διαδικασία συζήτησης σε επίπεδο πολιτικών Αρχη-
γών. Ο κ. Μητσοτάκης θα µπορούσε να απαντήσει στον Επικε-
φαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία Υπουργέ, σας
παρακαλώ να µε διευκολύνετε και θα απαντήσετε αµέσως µετά.

Τον λόγο έχει ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος, ο κ. Κουτσούµπας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Είναι γνωστά αυτά τα παιχνίδια. Μην συνεχίζουµε έτσι, «κάτι
θέλω να πω». Τελειώνει την οµιλία του ο Επικεφαλής της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ µέσα σε αυτή την Αίθουσα και του κάνετε ερωτήµατα,
για να απαντήσει ξανά σε αυτά που είπε περιληπτικά στην οµιλία
του για µισή ώρα. Και θέλετε ξανά να απαντήσετε. Θα έχετε τον
λόγο µετά. 

Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να ξεκινήσω από τη σηµερινή επί-
θεση στα γραφεία του «REAL FM» και της εφηµερίδας «REAL
NEWS». Είναι απολύτως καταδικαστέα και αποτρόπαιη αυτή η
πράξη και στρέφεται κυρίως ενάντια στους εργαζόµενους στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης και γι’ αυτό έχουν την αµέριστη αλ-
ληλεγγύη µας. 

Ξεκινώντας την παρέµβασή µου στη σηµερινή συζήτηση για
το επίµαχο νοµοσχέδιο, θέλω κατ’ αρχάς να καταγγείλω το γε-
γονός ότι µε το άρθρο 296 και εντελώς αιφνιδιαστικά, βάζετε τα
πανεπιστηµιακά δάση του Περτουλίου Τρικάλων και του Τα-
ξιάρχη Χαλκιδικής στο πιάτο των επιχειρηµατικών οµίλων. Πρό-
κειται για δάση µοναδικής φυσικής οµορφιάς, για τα οποία εδώ
και χρόνια ξέρουµε όλοι ότι «τρέχουν τα σάλια» -επιτρέψτε µου
την έκφραση- των διαφορών επενδυτών που τα βλέπουν ως φι-
λέτα. Σταµατήστε αυτό το έγκληµα εδώ και τώρα! Αποσύρετε το
συγκεκριµένο κατάπτυστο άρθρο, µαζί µε άλλα, βεβαίως, που θα
πω παρακάτω.

Θα ήταν πραγµατική έκπληξη, κυρίες και κύριοι, αν φέρνατε
τον νόµο προς συζήτηση µε ανοιχτά πανεπιστήµια, για να µπο-
ρούν οι φοιτητές, οι πανεπιστηµιακοί, οι εργαζόµενοι να συζητή-
σουν ουσιαστικά, ελεύθερα, µαζικά, πάνω στις προβλέψεις του
νόµου. Πήρατε κι εσείς µαθήµατα από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ που κι αυτός έφερνε νόµους για την παιδεία
είτε τη Μεγάλη Εβδοµάδα του Πάσχα είτε στις 2 Αυγούστου. 

Εσείς, που κόπτεστε τόσο πολύ για την αριστεία, αποκλείσατε
από την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, ανάµεσα σε άλλους
συλλόγους, τους φοιτητικούς συλλόγους της Ιατρικής που σας
πρότεινε το ΚΚΕ, δηλαδή τους νέους που αύριο θα κληθούν να
στηρίξουν την υγεία του λαού µας, τους νέους που όταν βγαί-
νουν τα αποτελέσµατα των πανελλαδικών εξετάσεων είναι οι
πρώτοι των πρώτων, που γράφουν άριστα, 18, 19, 20 στις πανελ-
λήνιες. Δεν θέλετε να ακούσετε από αυτά τα άριστα παιδιά την
άποψή τους για το νοµοσχέδιό σας. 

Αυτά τα παιδιά δεν τα θέλετε, όπως δεν θέλετε και τη γνώµη
των πανεπιστηµιακών, των εργαζοµένων στα πανεπιστήµια που
δηµόσια σας έχουν καλέσει να αποσύρετε το σχέδιο νόµου κι
εσείς κάνετε τους κουφούς. Τι θέλετε; Μήπως θέλετε τους περί-
φηµους «επιχειρηµατικούς αγγέλους», τους «business angels»
όπως τους αποκαλείτε στο άρθρο 222; Μήπως µπερδευτήκατε
λιγάκι από άλλο κεφάλαιο του νόµου που αφορά την Εκκλησία
και µιλάτε για αγγέλους ή µήπως έχετε τόσο απογειώσει την επι-
χειρηµατικότητα, ώστε να την θεοποιείτε κιόλας; Είναι σοβαρά
πράγµατα αυτά;
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Βέβαια, θα ήταν όντως έκπληξη, αν δεν ντύνατε µε ψέµατα την
προσπάθειά σας να δώσετε τη χαριστική βολή στα πτυχία των
πανεπιστηµίων. Γιατί αυτό κάνετε και θα σας το αποδείξουµε.
Δεν ντρέπεστε να φτάνετε στο σηµείο να παρουσιάζετε αυτό το
απαράδεκτο νοµοσχέδιο ωσάν να είναι κάποια λαϊκή απαίτηση;

Στηρίζεστε σε κάτι δηµοσκοπήσεις, που πιο πολύ µοιάζουν µε
εκθέσεις ιδεών της κακιάς συµφοράς που θα έπαιρναν κάτω από
τη βάση ή στην καλύτερη περίπτωση µοιάζουν µε εκείνες τις γε-
λοίες ερωτήσεις που κάνουν σε διάφορα καλλιστεία, κυρίως στην
Αµερική, µε την sos και ασφαλή απάντηση να είναι η παγκόσµια
ειρήνη, την οποία ποθούν όλες οι διαγωνιζόµενες, ακόµα και
όταν έχουν σπόνσορες εµπόρους πολεµικών όπλων.

Χίλια τριακόσια νοικοκυριά λέτε απάντησαν στο αν θέλουν να
υπάρχουν κέντρα ψυχολογικής στήριξης για φοιτητές και πανε-
πιστηµιακούς. Αλήθεια; Αυτή είναι η ουσία του νόµου; Τον φέ-
ρατε για να φτιάξετε κάποια κέντρα ψυχολογικής υποστήριξης
στα πανεπιστήµια; Σε λίγο θα φτάσετε να ρωτάτε, αν συµφωνεί
ο λαός µας οι αόµµατοι να βρουν το φως τους. Είναι δυνατόν;
Αυτά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι αυτονόητα πράγ-
µατα. 

Γιατί δεν κάνετε µια δηµοσκόπηση για τα µεγάλα προβλήµατα
που αφορούν τα πανεπιστήµια; Γιατί δεν ρωτάτε, για παρά-
δειγµα, τη µεγάλη πλειοψηφία των φοιτητών, τους πανεπιστη-
µιακούς, τους εργαζόµενους µέσα στα πανεπιστήµια, τον λαό
µας που κάνει θυσίες για να σπουδάσει τα παιδιά του, τα εξής
απλά πάνω-κάτω: Θέλετε το παιδί σας να πάρει ένα πτυχίο
«σούπα» χωρίς επαγγελµατικά δικαιώµατα; Θέλετε να απελευ-
θερωθούν τα δίδακτρα στα µεταπτυχιακά και να πληρώνετε έναν
σκασµό λεφτά; Θέλετε το κράτος να συνεχίζει να µειώνει τη χρη-
µατοδότηση για τις φοιτητικές ανάγκες για να επιδοτεί αβέρτα
εφοπλιστές ή να ξοδεύει 4 δισεκατοµµύρια στο ΝΑΤΟ; Θέλετε
να πληρώνετε ενοίκια στις εστίες; Θέλετε να διοικείται το πανε-
πιστήµιο από µάνατζερ που θα κοιτάνε τους φοιτητές στην
τσέπη; Μήπως θεωρείτε περισσότερο ότι σας κοροϊδεύουν για
τα κέντρα ψυχολογικής υποστήριξης που εξαγγέλλονται, όταν
για παράδειγµα στο Πάντειο Πανεπιστήµιο υπάρχει µόλις ένας
ψυχολόγος για δέκα χιλιάδες φοιτητές; Θέλετε οι φοιτητές να
µην έχουν κανένα δικαίωµα στη διεκδίκηση και να ενισχυθούν πα-
ραπέρα οι πελατειακές σχέσεις στην εκλογή των εκπροσώπων
τους;

Αφήστε, λοιπόν, τα µεγάλα λόγια, τις µεγάλες κουβέντες, τα
ψέµατα. Αυτά και άλλα σχετικά φέρνει το νοµοσχέδιο σας, που
είναι κοµµένο και ραµµένο στις επιταγές της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για πτυχία χωρίς επαγγελµατικό αντίκρισµα, σε ένα πανεπι-
στήµιο που όλα θα πωλούνται και όλα θα αγοράζονται. 

Και σε αυτό πάλι παίρνετε τη σκυτάλη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ναι,
κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς δεν φέρατε γενίκευση διδά-
κτρων στα µεταπτυχιακά; Εσείς δεν φέρατε ρύθµιση για αναγνώ-
ριση πτυχίων κολεγίων; Εσείς δεν ιδρύσατε το πρώτο
ξενόγλωσσο προπτυχιακό πρόγραµµα σπουδών µε δίδακτρα;
Εσείς µόλις πρόσφατα, δια στόµατος κ. Τσίπρα, δεν είπατε ότι
δεν έχει σηµασία αν το πτυχίο έχει αντίκρισµα στην εργασία; Μι-
λάτε σοβαρά; Αν δεν είναι αυτό βούτυρο στο ψωµί της εργασια-
κής ζούγκλας των µεγάλων επιχειρήσεων, τότε τι είναι; 

Είστε και οι δύο, Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ στην ίδια αντιλαϊκή όχθη και
ψάχνετε να βρείτε τρόπους για να θολώσετε τη µεγάλη εικόνα. 

Έφτασε ο Πρωθυπουργός να θέσει το ερώτηµα: «Με τη βα-
ριοπούλα ή µε τη βιβλιοθήκη;» Και το έλεγε αυτό την ίδια στιγµή
που η βιβλιοθήκη στο ΑΠΘ, στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσ-
σαλονίκης, είχε πληµµυρίσει. Έχετε τέτοια αγάπη και ενδιαφέρον
για τη βιβλιοθήκη και για τα βιβλία που στο άρθρο 285 βάζετε
και κριτήρια για τη δωρεάν διανοµή των συγγραµµάτων. Δηλαδή,
για να έχουµε το καλό ερώτηµα, τι κριτήρια ακριβώς; Μήπως
είναι και εδώ οικονοµικά κριτήρια, αντίστοιχα µε αυτά που υπάρ-
χουν για τη συµµετοχή των φοιτητών στις φοιτητικές εστίες;
Μήπως ανοίγει ο δρόµος για τη µη δωρεάν διανοµή σε ένα µι-
κρότερο ή µεγαλύτερο τµήµα φοιτητών; Τελικά θα βάλετε και
εδώ εισοδηµατικά κριτήρια. Μετά το Power Pass και το Fuel Pass
θα έχουµε και το Book Pass;

Δεν καταλάβατε καλά, κύριοι της Κυβέρνησης. Ο λαός µας τα

έχει πληρώσει ήδη ακριβά τα πανεπιστηµιακά συγγράµµατα.
Πάρτε το πίσω και αυτό το κατάπτυστο άρθρο. Αλλά τι λέω, αφού
αυτοί είστε! Και µας µιλάτε µάλιστα για παθογένειες των ελληνι-
κών πανεπιστηµίων και δεν µιλάτε πρώτα απ’ όλα για τις δικές
σας παθογένειες. 

Αλήθεια θέλετε να µιλήσουµε για παθογένειες και για προβλή-
µατα; Οι λαϊκές οικογένειες που βάζουν συνεχώς και πιο βαθιά
το χέρι στην τσέπη για να σπουδάσουν τα παιδιά τους µε τους
νόµους που ψηφίσατε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για το εξεταστικό, θέλει τουλάχιστον τα πτυχία που θα πά-
ρουν τα παιδιά να δίνουν ουσιαστικά εφόδια για την εργασία, να
µην είναι το πτυχίο διαβατήριο για την ανεργία. Και αυτό σηµαίνει
το πτυχίο να παρέχει όλη την επιστηµονική γνώση και ειδίκευση
που χρειάζεται κάθε νέος και νέα για να εργαστεί στο επάγγελµά
του, να είναι η µόνη προϋπόθεση για να µπορεί να βρει δουλειά
µε δικαιώµατα και όχι ακόµα ένα προσόν. 

Σε αυτή την αυτονόητη και λογική κοινωνική απαίτηση δίνετε
αρνητική απάντηση. Κάνετε λόγο για τα µαθησιακά προβλήµατα
και τα αποτελέσµατα και τα προσόντα που αποκτώνται από την
ολοκλήρωση του προπτυχιακού προγράµµατος σπουδών, λες
και το πτυχίο είναι ένα ακόµα σεµινάριο, µια ακόµα πιστοποίηση.
Ούτε λόγος για το δικαίωµα άσκησης του επαγγέλµατος µε την
απόκτηση του πτυχίου, για κατοχυρωµένα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα όλων των αποφοίτων.

Δεν καταλάβατε καλά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και
εσείς του ΣΥΡΙΖΑ που έχετε ανοίξει τον ασκό του Αιόλου. Από
πού και ως πού κυριολεκτικά χιλιάδες φοιτητές των καθηγητικών
σχολών δεν θα έχουν παιδαγωγική επάρκεια µέσα στο πτυχίο;
Γιατί αυτό φέρνετε µε το κατάπτυστο άρθρο 99! Είστε τελείως
απαράδεκτοι. Και σας πληροφορούµε ότι δεν πρόκειται να πε-
ράσει έτσι αυτό. Έφαγε τα µούτρα της και η προηγούµενη κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτό, αλλά κυριολεκτικά µυαλό δεν
βάζετε και το εννοούµε. 

Σταµατήστε να τρώτε παντεσπάνι σαν άλλες Μαρίες Αντουα-
νέτες -µεταφορικά το λέµε, µην εξεγερθείτε- µε τους διάφορους
συνδαιτυµόνες σας, τους ανθρώπους δηλαδή των µεγάλων επι-
χειρήσεων εννοούµε, που θέλετε να τους βάλετε ακόµα πιο
βαθιά στα πανεπιστήµια και µάλιστα τους προικίζετε και µε ένα
εκατοµµύριο τον χρόνο τον καθένα. Δηλαδή, ο λαός µας θα πλη-
ρώνει 25 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο για να πληρώνονται τα
golden boys για να διοικούν τα πανεπιστήµια σαν επιχείρηση, να
αντιµετωπίζουν και να βλέπουν τις νέες και τους νέους της
χώρας σαν πελάτες. Έλεος! Αυτές όµως είναι οι προτεραιότητές
σας. 

Τα µόνα προβλήµατα που εσείς θέλετε να λύσετε, είναι αυτά
που αφορούν κάποιες µεγάλες επιχειρήσεις. Δεν σας ενδιαφέ-
ρουν και τόσο τα προβλήµατα της µεγάλης πλειοψηφίας του
λαού µας, της πανεπιστηµιακής κοινότητας συνολικά, ειδικά των
φοιτητών. 

Τη στιγµή που στενάζει η νεολαία µέσα στα πανεπιστήµια,
εσείς µπουκώνετε µε ζεστό χρήµα οτιδήποτε έχει σχέση µε το
µεγάλο κεφάλαιο. Να που πήγαν και πάνε τα χρήµατα για τα πα-
νεπιστήµια από το ΕΣΠΑ τα τελευταία δύο χρόνια. Λέω συγκε-
κριµένα: 15 εκατοµµύρια ευρώ για δράσεις στήριξης της
επιχειρηµατικότητας, καινοτοµίας και ωρίµανσης, 20 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για ανάπτυξη ξενόγλωσσων προγραµµάτων σπουδών
όταν τα ελληνόφωνα στενάζουν από τις ελλείψεις σε πόρους και
υποδοµές. Αλλά προφανώς εσείς από εκεί περιµένετε έσοδα,
όπως και οι επιχειρηµατίες. Αυτά θα στηρίξετε. Και τα άλλα ας
τα βγάλουν πέρα όπως, όπως. Θέλετε κι άλλα; Μόλις 8 εκατοµ-
µύρια ευρώ για υποτροφίες υποψήφιων διδακτόρων από το
Ίδρυµα Κρατικών Υποτροφιών. Αλλά 35 εκατοµµύρια ευρώ από
το Ταµείο Ανάκαµψης για βιοµηχανικά διδακτορικά! Δηλαδή
χρήµα που αντί να το πληρώνουν οι µεγάλες επιχειρήσεις για τα
αποτελέσµατα της έρευνας που θα καρπωθούν, τα πληρώνουν
οι λαοί της Ευρώπης και ο δικός µας στη συγκεκριµένη περί-
πτωση µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης, να µεγαλώνει δηλαδή το
ελληνικό κρατικό χρέος για να γεµίζετε τις τσέπες των µεγάλων
επιχειρήσεων.

Θέλετε λοιπόν να µιλήσουµε και άλλο για παθογένειες; Όταν
ξυπνάει ένας φοιτητής το πρωί για να πάει στη σχολή του ανη-
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συχεί αν θα βρει χώρο να καθίσει στην αίθουσα ή στο αµφιθέα-
τρο. Ανησυχεί αν θα γίνουν φέτος τα εργαστήρια ή λόγω έλλει-
ψης προσωπικού θα τα κάνουν και αυτά πάλι στον πίνακα.
Ανησυχεί µήπως βασικά µαθήµατα εξαφανιστούν από το πρό-
γραµµα σπουδών, όπως γίνεται κατά κόρον λόγω της υποστελέ-
χωσης. Ανησυχεί αν έφτιαξαν τη θέρµανση από πέρυσι τον
Δεκέµβρη που χάλασε κι αν υπάρχουν χρήµατα για πετρέλαιο ή
µήπως έχει βγει άγονη η διαδικασία προµήθειας, γιατί η υποψή-
φια εταιρεία δεν βρήκε συµφέροντες τους όρους. Ανησυχεί αν
θα έχουν καθαριστεί οι τουαλέτες ή µήπως δεν ολοκληρώθηκε
πάλι ο διαγωνισµός λόγω της γνωστής και µη εξαιρετέας µεγά-
λης γραφειοκρατίας του δηµοσίου. Μα εκείνο το fast track που
θα τα λύνατε, τελικά ποιους αφορά; Ανησυχεί αν θα είναι ανοιχτό
το εστιατόριο για να φάει το µεσηµέρι ή µήπως πάλι δεν τα βρή-
καν η διοίκηση και η εταιρεία σίτισης;

Αναρωτιέται αν θα του φτάσουν για το νοίκι ή να βρει κάνα µε-
ροκάµατο µπουφετζής ή ντελιβεράς ή ό,τι άλλο για να τσοντάρει
στη βοήθεια που παίρνει από το σπίτι για να τη βγάλει. Ανησυχεί
εάν οι δικοί του τα βγάζουν πέρα ή πρέπει µε το που πέρασε στη
σχολή να πιάσει δουλειά για να τους βοηθήσει -βλέπετε, είναι και
ο µικρός αδερφός που δίνει φέτος και χρειάζεται φροντιστήριο-
και ας καθυστερήσει έτσι για ένα, δύο χρόνια το πτυχίο. 

Κυρίες και κύριοι, ο φοιτητής που είναι και εστιακός και ξέρει
σαν τα δάχτυλα του χεριού του τους χώρους του πανεπιστηµίου,
κατειληµµένους, ελεύθερους, κλειδωµένους, δεν έχει πρόβληµα
µε τα στέκια των φοιτητικών συλλόγων. Έχει πρόβληµα µε το ίν-
τερνετ που δεν δουλεύει και δεν µπορεί να κάνει την εργασία
του, έχει πρόβληµα µε την ποιότητα του φαγητού στο εστιατόριο
και µε τα λεφτά που δεν του φτάνουν να φάει έξω. Έχει πρό-
βληµα µε τα χωρίς συντήρηση κτήρια που καταρρέουν και τους
σοβάδες που κρέµονται πάνω από το κρεβάτι του.

Αν πάλι είναι υποψήφιος διδάκτορας, δεν τον καθηλώνουν
ούτε τον εµποδίζουν οι συνελεύσεις και οι κινητοποιήσεις. Τον
καθηλώνει το χαρτζιλίκι της υποτροφίας και ιδρώνει στη σκέψη
του τι θα κάνει µετά και το µέχρι πότε θα µένει µε τους δικούς
του. Τριάντα χρονών έφτασε και βάλε. Μήπως να τα παρατήσει
για να βρει δουλειά µόνο µε το βασικό πτυχίο; Να µην τον λένε
και τεµπέλη όπως οι παρατρεχάµενοι της Κυβέρνησης µε τα διά-
φορα δοµηµένα βιογραφικά!

Δίνει καµµιά απάντηση σε όλα αυτά ο νόµος πλαίσιο; Όχι και
πάλι όχι. Πέρα βρέχει για σας. 

Οι φοιτητές που βλέπουν προσθαφαιρέσεις µαθηµάτων ανά-
λογα µε την επάρκεια των καθηγητών πανεπιστηµίου, ανάλογα
µε τις επιταγές της αγοράς, ανάλογα µε τις αξιολογήσεις, ανά-
λογα µε το πώς θα στριµωχτούν στην ανελαστική απαίτηση για
επιχειρηµατικότητα στο κατά τα άλλα ευέλικτο πρόγραµµα, µόνο
αρνητικές συνέπειες µπορούν να περιµένουν από αυτό τον νόµο.
Οι φοιτητές που έχουν ανάγκη να στηριχθούν για την επιλογή
τους να σπουδάσουν ένα συγκεκριµένο επιστηµονικό αντικείµενο
που πρέπει να έχει και συγκεκριµένη επαγγελµατική αποκατά-
σταση, µόνο ως ελευθερία επιλογών δεν βλέπουν τα πτυχία τους
να εντάσσονται σε µια τριτοβάθµια σούπα, που θα µετράει τα
πτυχία µε το κιλό των πιστωτικών µονάδων. Γιατί αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Τελικά οι φοιτητές και οι φοιτήτριες αντί να επιλέγουν αντικεί-
µενο σπουδών και επάγγελµα, θα παίζουν ρώσικη ρουλέτα ελπί-
ζοντας να επιλέξουν τα σωστά µαθήµατα που ίσως τους
εξασφαλίσουν µια προσωρινή θέση εργασίας, ειδάλλως θα τους
χρεώνετε την ανεργία, την ετεροαπασχόληση σαν ατοµική ευ-
θύνη. Έπαιξες και έχασες, θα του λέτε.

Και µη µας µιλάτε περί ελευθερίας των φοιτητών να φτιάχνουν
το πρόγραµµα σπουδών τους και να αποκτούν ευρύτερη µόρ-
φωση. Ελευθερία για τις σπουδές είναι όλη η απαραίτητη γνώση
να προσφέρεται στα πτυχία. Αν θέλετε, λοιπόν, να προσφέρετε
επιλογές στους νέους, ας ξεκινήσετε µε τα αναγκαία µαθήµατα,
για να βρουν δουλειά οι νέοι που βγήκαν από τα προπτυχιακά
προγράµµατα. Αυτά τα µαθήµατα που επιλέγετε να τα πουλάτε
ακριβά σε µεταπτυχιακά προγράµµατα ή σε σεµινάρια από τα
ίδια τα πανεπιστήµια, αυτά τα µαθήµατα που εξαφανίστηκαν ως
διά µαγείας γιατί πλέον δεν υπάρχουν καθηγητές να τα διδάξουν.

Μας µιλάτε υποκριτικά για ελευθερία, για εσωτερικά «ERAS-

MUS» και την ίδια στιγµή οι φοιτητές ενενήντα τεσσάρων τµηµά-
των των ελληνικών πανεπιστηµίων, δηλαδή το 25% του συνόλου,
δεν µπορούν να πάρουν µετεγγραφή γιατί δεν υπάρχει αντί-
στοιχο τµήµα. Για ποια ευελιξία και ελευθερία επιλογών µιλάτε
όταν δεν µπορείτε ούτε τις µετεγγραφές µεταξύ οµώνυµων τµη-
µάτων να διασφαλίσετε; Αν αυτό δεν είναι εγκλωβισµός των φοι-
τητών, που τόσο στενοχωρεί την κυρία Υπουργό, τότε τι είναι;

Και για να έχουµε καλό ερώτηµα, ποιος θα καλύψει το κόστος
για να µπορέσει ένας φοιτητής να σπουδάσει για ένα εξάµηνο
σε άλλη πόλη µε τα ενοίκια να έχουν αυξηθεί κατά 20% την τε-
λευταία µόνο πενταετία και τις φοιτητικές εστίες να µην επαρ-
κούν; Μήπως, αλήθεια, ήρθε η ώρα να διπλασιαστεί το φοιτητικό
στεγαστικό επίδοµα στα 2.000 ευρώ και να διευρυνθούν οι δι-
καιούχοι του µαζί µε την έναρξη νέου προγράµµατος για την ανέ-
γερση φοιτητικών εστιών µε ευθύνη του κράτους χωρίς ΣΔΙΤ και
ενοίκια;

Κυρίες και κύριοι, τι ακριβώς θέλετε να πείτε µε το άρθρο 74,
που λέει ότι το τµήµα κατανέµει τους φοιτητές στα διάφορα προ-
γράµµατα σπουδών του πρώτου κύκλου; Μήπως ανοίγετε τον
δρόµο για πολλές ταχύτητες σπουδών εντός του ίδιου τµήµατος;
Δηλαδή θα µπαίνει ένας πρωτοετής σε ένα τµήµα και µετά ενδέ-
χεται το τµήµα αυτό να τον τοποθετεί σε τριετές ή σε άσχετο πρό-
γραµµα από αυτό που ήθελε και δήλωσε στο µηχανογραφικό; 

Πού στοχεύει η ίδρυση τµηµάτων εφαρµοσµένων επιστηµών
και τεχνολογίας διάρκειας επτά εξαµήνων; Με το άρθρο 73, που
αποτελεί επαναφορά των ΤΕΙ από την πίσω πόρτα σε χειρότερη
µάλιστα έκδοση, που είναι και πάγια επιδίωξη του ΣΕΒ, οµολο-
γείτε πως στοχεύουν στην εκπαίδευση στις εφαρµογές των επι-
στηµών και όχι στην ίδια την επιστήµη. Φτιάχνετε χειριστές
µηχανών και εφαρµογών που µε τη σηµερινή αλµατώδη τεχνο-
λογική ανάπτυξη θα απαξιώνονται πριν καν αποφοιτήσουν.

Και από εδώ µέσα σας προειδοποιούµε: Μην τολµήσετε να
παίξετε µε τις σπουδές των φοιτητών, υποβαθµίζοντας υπάρ-
χοντα πανεπιστηµιακά τµήµατα σε εφαρµοσµένων επιστηµών.
Λέτε µάλιστα ότι θέλετε έτσι να βοηθήσετε τους νέους να βρί-
σκουν δουλειά. Ρωτάµε εµείς: Αν θέλετε πράγµατι να βοηθήσετε
τους αποφοίτους να βρίσκουν δουλειά, γιατί προχωράτε σε τέ-
τοιον κατακερµατισµό των σπουδών; Γιατί αποδυναµώνετε το
πτυχίο, δηλαδή το µόνο διαπραγµατευτικό χαρτί που έχουν οι
νέοι για την εργασία; Γιατί εξακολουθείτε να αφήνετε στον αέρα
τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων των ΑΤΕΙ και των
τµηµάτων που ίδρυσε ο ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί εξισώνετε τα πτυχία των
ΑΕΙ µε τα τριετή ιδιωτικά κολέγια; 

Θέλετε σύνδεση µε την εργασία; Κάντε την πρακτική άσκηση
οργανικό κοµµάτι των προπτυχιακών σπουδών µε την ευθύνη και
εποπτεία του ιδρύµατος, µε αποζηµίωση στο ύψος του κατώτα-
του µισθού και πλήρη εργασιακά - ασφαλιστικά δικαιώµατα. Θέ-
λετε διεπιστηµονικά πτυχία επί της ουσίας και όχι ως όχηµα για
άλωση της επιστηµονικής συγκρότησης των φοιτητών; Αναβαθ-
µίστε και εκσυγχρονίστε τις σπουδές έτσι ώστε οι νέες και οι νέοι
να αποκτούν στέρεα επιστηµονική γνώση του αντικειµένου τους,
που θα τους επιτρέπει να εµβαθύνουν, να παράγουν ερευνητικό
έργο και νέα γνώση. Αλήθεια, για ποια συνεργασία επιστηµών µι-
λάτε όταν µε την πολιτική σας έχετε οδηγήσει τα πανεπιστήµια
να ανταγωνίζονται µεταξύ τους µε όρους επιχειρηµατικής αρέ-
νας; 

Ο λαός µας και οι φοιτητές έχουν χορτάσει από αυτό το νοι-
κοκύρεµα των πανεπιστηµίων. Έχετε µετατρέψει τις νέες και
τους νέους σε πειραµατόζωα. Μπαίνουν σε ένα τµήµα και βγαί-
νουν από άλλο. Αυτό δεν είναι νοικοκύρεµα του ακαδηµαϊκού
χάρτη. Με το ίδιο επιχείρηµα από το 2011 και την τότε κυβέρ-
νηση ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας - ΛΑΟΣ µέχρι το 2018 και την
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ χιλιάδες φοιτητές είδαν τις σπουδές
και τα πτυχία τους να µένουν κυριολεκτικά στον αέρα. 

Όσο για το πιο σύντοµο ανέκδοτο, αυτό της αντιµετώπισης
της διαπλοκής, υπενθυµίζουµε στην Κυβέρνηση ότι αυτή δεν δια-
µορφώνεται µόνο στο έδαφος της οικογενειοκρατίας, αφού
γύρω από τις δοµές της επιχειρηµατικής δράσης αναπτύσσεται
ένα πολυπλόκαµο σύστηµα µε σχέσεις πολιτικής και οικονοµικής
εξάρτησης και τροφοδότησης επιχειρηµατιών και διδασκόντων.
Αυτό είναι που τελικά οδηγεί και σε αλλοτρίωση συνειδήσεων,
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για να υποστηρίζουν, να συντηρούν και να γιγαντώνουν την επι-
χειρηµατικότητα. 

Αυτό το πανεπιστήµιο είναι ξένο όµως στις ανάγκες των φοι-
τητών. Γι’ αυτό δηµιουργείτε νέους, χειρότερους όρους διοίκη-
σης ακόµα πιο αντιδηµοκρατικούς µε διορισµένους πρυτάνεις
και µάνατζερ και θέλετε να κάνετε και τους φοιτητές συνενόχους
ή τουλάχιστον θεατές στην πολιτική σας µε συµβούλια φοιτητών
παραµάγαζα των κυβερνήσεων και των διοικήσεων µε πειθαρχικά
και ποινικοποίηση των αγώνων. 

Δεν πρόκειται να σας περάσει. Η πολιτική σας στην εκπαί-
δευση έχει γνωρίσει ήττες και θα συνεχίσει να γνωρίζει. Θέλατε
να κλείσετε πανεπιστηµιακά τµήµατα. Τελικά µετά από τις κινη-
τοποιήσεις χιλιάδων φοιτητών το πήρατε πίσω. Η πανεπιστηµιακή
αστυνοµία ακόµα είναι στα αζήτητα. Έτσι, στα χαρτιά θα µείνουν
λοιπόν και µια σειρά ρυθµίσεις που φέρνετε τώρα, όπως η από-
σπαση της παιδαγωγικής επάρκειας από το πτυχίο, όπως ο κό-
φτης στη διανοµή δωρεάν συγγραµµάτων για τους φοιτητές,
όπως η επιδίωξή σας να υπονοµεύετε τους φοιτητικούς συλλό-
γους και άλλα πολλά. Το ξαναλέµε δεν πρόκειται να σας περάσει. 

Και εξηγούµαστε για να µην παρεξηγούµαστε: Το δίκαιο και οι
αγώνες των φοιτητών βρίσκουν τον δρόµο τους. Η ανάδειξη, για
παράδειγµα, της Πανσπουδαστικής σε πρώτη δύναµη και το χα-
στούκι στην κυβερνητική παράταξη απέδειξε ότι οι φοιτητές ξέ-
ρουν ποια είναι η δύναµή τους και είναι αποφασισµένοι να την
υπερασπιστούν. 

Η πρότασή σας για το πανεπιστήµιο είναι σκουριασµένη και
ξεπερασµένη από την ίδια την εξέλιξη των επιστηµών. Είναι ξένη
µε τις ανάγκες της κοινωνίας. Εσείς και η κοινωνική τάξη που εκ-
προσωπείτε βρίσκεστε σήµερα στην ιστορική θέση που βρίσκον-
ταν οι φεουδάρχες µιας άλλης προηγούµενης εποχής, που
έµπαιναν εµπόδιο στην ανάπτυξη της επιστήµης. Όµως η κοινω-
νική πρόοδος, το προοδευτικό και το καινοτόµο, όσα εµπόδια και
να συναντά τελικά είναι αυτό που προχωρά µπροστά. Το πανεπι-
στήµιο της κοινωνικής προόδου είναι αυτό που δίνει τελικά νέα
πνοή και ορισµό στις κακοποιηµένες έννοιες της εξωστρέφειας,
της αξιολόγησης, της ελευθερίας, γιατί απευθύνεται σε όλους
και όλες και διαχέει τα αποτελέσµατα της επιστηµονικής έρευνας
σε όλους και για αυτό τελικά αξιολογείται και για αυτό τελικά
είναι πραγµατικά ελεύθερο, που σηµαίνει ελεύθερο από τις δε-
σµεύσεις, τα µυστικά και τους πολέµους των εκµεταλλευτών των
λαών, των κηφήνων δηλαδή.

Κυρίες και κύριοι, σε εσάς που διαχειρίζεσθε τις υποθέσεις
του κεφαλαίου, σε όποιο αστικό κόµµα και αν ανήκετε εδώ µέσα,
σας το λέµε ξεκάθαρα: Εσείς είστε µε τη σύγχρονη Ιερά Εξέταση
της εποχής, που απαιτεί όρκους πίστης στην επιχειρηµατικότητα.
Εµείς είµαστε µε την επιστήµη που έχει στόχο την απαλλαγή της
ανθρωπότητας από το µόχθο και τη δεισιδαιµονία. Είστε µε το
πανεπιστήµιο που συνδέεται µε την κοινωνία, µόνο εάν και εφό-
σον βγαίνουν κέρδη για τους λίγους, είµαστε µε το πανεπιστήµιο
της επιστήµης και της έρευνας προς όφελος µόνο των πολλών.
Είστε µε το πανεπιστήµιο της καταστολής και του αυταρχισµού,
είµαστε µε το πανεπιστήµιο της ουσιαστικής ακαδηµαϊκής ελευ-
θερίας, της συζήτησης και του προβληµατισµού. Είστε µε τα πτυ-
χία - διαβατήρια για την εργασιακή περιπλάνηση χωρίς
δικαιώµατα, είµαστε µε τα πτυχία που θα δίνουν όλη τη γνώση
που χρειάζεται, για να εργαστούν οι νέες και οι νέοι δηµιουργικά,
µε αξιοπρέπεια από τον µισθό τους. Είστε µε την εκµετάλλευση
και τη σύγχρονη ζούγκλα της αποστολής βιογραφικών, µήπως
και βρει κάποιος ή κάποια µια δουλειά, είµαστε µε την επιστηµο-
νική διεύθυνση της κοινωνίας εκείνης που θα έχει αποτινάξει την
εκµετάλλευση, που θα αξιοποιεί τις γνώσεις όλων των νέων, µε
σχέδιο, για εξασφαλισµένη σταθερή, µόνιµη δουλειά και ερευ-
νητική εργασία. Είστε µε την απόγνωση τελικά, είµαστε µε τη
γνώση. 

Περιττό να σας πούµε ποιος θα νικήσει τελικά. Άλλωστε, πάντα
στην ιστορία αργά ή γρήγορα νικάει η επιστήµη, νικάει η πρό-
οδος, το µέλλον και όχι το παρελθόν και η κοινωνική καθυστέ-
ρηση που εκπροσωπείτε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Να αναφέρω απλά, πολύ σύντοµα στον κ. Κουτσούµπα δύο

σηµεία. Πρώτα απ’ όλα, σχετικά µε τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, οµο-
λογώ ότι δεν καταλαβαίνω πώς ακριβώς µπαίνουν στο πιάτο των
επιχειρηµατικών οµίλων. Αδυνατώ να το κατανοήσω αυτό το
πράγµα.

Εξηγήσαµε στην επιτροπή, αναλύσαµε πως η συγχώνευση δεν
επιφέρει καµµία αλλαγή στον τρόπο λειτουργίας, ούτε βλάπτει
τα συµφέροντα κανενός υπαλλήλου. Σε ΝΠΔΔ υπηρετούσαν
µέχρι σήµερα, σε ΝΠΔΔ θα υπηρετούν στο Αριστοτέλειο Πανε-
πιστήµιο Θεσσαλονίκης και η διάταξη ρητά προβλέπει ότι οποι-
εσδήποτε εκ του νόµου αρµοδιότητες ασκούνταν µέχρι σήµερα
θα συνεχίσουν να ασκούνται στο πλαίσιο του Αριστοτελείου Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλονίκης.

Ένα δεύτερο σχόλιο στον κ. Κουτσούµπα, σχετικά µε την εκ-
προσώπηση φοιτητών. 

Κύριε Κουτσούµπα, δεν υπάρχει όργανο. Δεν υπάρχει µέχρι
σήµερα όργανο που να εκπροσωπεί τους φοιτητές και γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο σε αυτό το νοµοσχέδιο ενισχύουµε σηµαντικά
την εκπροσώπηση των φοιτητών, µε πρόβλεψη για συµβούλιο
φοιτητών, µε πολύ ισχυρότερη φωνή των φοιτητών και ναι, µε
ανάδειξη των φοιτητών µέσα από ενιαίο ψηφοδέλτιο.

Έρχοµαι στον κ. Κατρίνη, ο οποίος όµως δεν είναι στην Αί-
θουσα. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Είµαι εγώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Είναι τρία θέµατα. 
Ο κ. Κατρίνης µας είπε –µας το είπε και η κ. Κεφαλίδου- ότι

καταθέτουν σήµερα µια πρόταση για νέο όργανο διοίκησης.
Κύριε Κατρίνη, επειδή θέσατε το θέµα του διαλόγου, να σας

ενηµερώσω, αν δεν το ξέρετε και αν µας ακούτε, ότι συναντηθή-
καµε στις 24 Μαρτίου –τον Μάρτιο!- µε εκπροσώπους του
ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και εκεί ζητήσαµε προτάσεις. Δεν λάβαµε καµµία
πρόταση. Τέσσερις µήνες µετά και ενώ το νοµοσχέδιο ψηφίζεται,
φέρνετε µια τροπολογία, λες και το σύστηµα διοίκησης ενός πα-
νεπιστηµίου µπορεί να ρυθµιστεί µε µια τροπολογία. Μου φαίνε-
ται λίγο προσχηµατική αυτή η στάση.

Δεύτερον, πώς µπορεί το νοµοσχέδιό µας να είναι ταυτόχρονα
αποσπασµατικό αλλά και καθολικό και υπερσυγκεντρωτικό; Δεν
ξέρω πώς συνδυάζονται αυτά.

Τρίτον, κύριε Κατρίνη, οι συνάδελφοί σας το έχουν ήδη ακού-
σει, αλλά να σας πω, επειδή είπατε ότι είµαστε απέναντι σε όλους
και δεν υπάρχει κανείς που να στηρίζει το νοµοσχέδιο, το εξής:
Η Σύνοδος Πρυτάνεων, δηλαδή εκπρόσωποι όλων των πανεπι-
στηµίων της χώρας, λέει ότι στα θετικά σηµεία συµπεριλαµβά-
νονται η δυνατότητα των πανεπιστηµίων να σχεδιάζουν και να
ιδρύουν νέα ή και ξενόγλωσσα προγράµµατα σπουδών χωρίς τον
έλεγχο του Υπουργείου, η δυνατότητα για εξωστρέφεια και διε-
θνοποίηση των σπουδών, η δυνατότητα για εσωτερική κινητικό-
τητα φοιτητών, η δυνατότητα…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας)

Δεν καταλαβαίνω την αναστάτωση, δεν την καταλαβαίνω.
Αναφέρει στα θετικά τη δυνατότητα για ευέλικτες και διεπιστη-

µονικές σπουδές, τη σύνδεση εκπαίδευσης και έρευνας µε την
αγορά εργασίας, τη βελτίωση διαδικασιών, ώστε να καθίσταται
πιο γρήγορη και αποτελεσµατική η διαχείριση των ερευνητικών
κονδυλίων. Ποιος τα λέει αυτά; Η Σύνοδος Πρυτάνεων. Ποιος
άλλος λέει; Το Αριστοτέλειο, το ΕΚΠΑ, το ΕΛΜΕΠΑ, το Δηµοκρί-
τειο, το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο, το Ιόνιο Πανεπιστήµιο, το Πο-
λυτεχνείο, η Κρήτη, το ΠΑΜΑΚ. Τα λένε όλα αυτά τα πανεπιστήµια.
Κατά τα λοιπά, είµαστε απέναντι σε όλους! 

Θα καταθέσω όλα τα σχετικά στα Πρακτικά.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ.
Ο Πρόεδρος, ο κ. Κουτσούµπας, έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
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τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Επειδή συνεχώς προκαλεί η κυρία Υπουργός, επαναλαµβάνον-
τας τα ίδια και τα ίδια, λες και έχει το µαγνητοφωνάκι στην τσέπη
και το βάζει στο στόµα και τα λέει µε τον τρόπο, που φαντάζοµαι
ότι και ο ελληνικός λαός και εδώ µέσα η Βουλή την άκουσε, αλλά
και την ακούει πώς µιλάει κάθε φορά, επαναλαµβάνοντας τα ίδια
και τα ίδια, είναι αυτά που έλεγε στις επιτροπές, αυτά που είπε
στην εισήγησή της, αυτά που κάνει στις διάφορες παρεµβάσεις
της. Εγώ θέλω να της πω ότι απάντηση υπάρχει. Τουλάχιστον, η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ κατέθεσε συγκεκριµένες προ-
τάσεις. Πριν µε άκουσαν όλοι και είπα συγκεκριµένα πράγµατα
γι’ αυτά που επανέλαβε, δήθεν, ως ερωτήµατα. 

Οι πανεπιστηµιακοί, οι εργαζόµενοι στα πανεπιστήµια, οι ίδιοι
οι φοιτητικοί σύλλογοι έχουν δώσει προτάσεις δηµόσια για το
πώς θέλουν να εκλέγονται, πώς θέλουν να διοικούνται τα πανε-
πιστήµια, για όλο τον νόµο-πλαίσιο, αλλά και γι’ αυτά τα κατά-
πτυστα άρθρα τα οποία ανέλυσα. Όµως, δεν παρακολουθούσε.
Έπαιζε µε το κινητό της ή µιλούσε στο τηλέφωνο ή µιλούσε µε
τον συνάδελφό της.

Αυτά ήθελα να πω και δεν µου χρειάζεται απάντηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να

δώσω µια απάντηση για το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, µιας και αναφέρθηκε
η κυρία Υπουργός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όχι, όχι, έχουµε µπει
στη διαδικασία των οµιλιών. Μίλησε ο κύριος Πρόεδρος, έχει ζη-
τήσει τον λόγο και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
ο οποίος και θα πάρει τον λόγο και µετά θα ακολουθηθεί κανο-
νικά η διαδικασία.

Ο συνάδελφος κ. Σκουρλέτης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, πριν από λίγο

µέσα στην Αίθουσα υπήρξε µια σοκαριστική τοποθέτηση εκ µέ-
ρους του Πρωθυπουργού. Πραγµατικά σοκάρει, ένας Πρωθυ-
πουργός µιας ευρωπαϊκής δηµοκρατίας, µιας ευρωπαϊκής
χώρας, να έρχεται µέσα στη Βουλή και να λέει ούτε λίγο ούτε
πολύ ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ευθύνεται για την εµπρη-
στική επίθεση στον «REAL FM».

Δεν υπάρχει προηγούµενο. Αν αυτό δεν λέγεται µέγιστη πολι-
τική προβοκάτσια, εάν ο Πρωθυπουργός µε τη σηµερινή του πα-
ρέµβαση δεν καταγράφεται ως ο Πρωθυπουργός της προβοκά-
τσιας και της τοξικότητας, τί άλλο είναι; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι επιλογή, λοιπόν, η τοξική πολιτική παρέµβαση σήµερα

του Πρωθυπουργού.
Ξέρετε κάτι; Αυτά µας θυµίζουν τα όσα λέγονταν πριν το 2015

πάλι για τον ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν Αξιωµατική Αντιπολίτευση και δεί-
χνουν πανικό. Δείχνουν µια απόσταση από την κοινωνία. Δείχνουν
τελικά ότι το πράγµα δεν πάει καλά. Φάγατε τα µούτρα σας στις
εκλογές του 2015. Προφανώς, φαίνεται ότι έχετε πάρει τα µηνύ-
µατά σας. Μια τέτοια, όµως, τοξική παρέµβαση, πέρα από το ότι
δεν έχει κανένα προηγούµενο, αποσκοπεί και σε κάτι άλλο. Απο-
σκοπεί τελικά σε κρίσιµες στιγµές να µην συζητήσουµε τα επί-
δικα µε επιχειρήµατα, µε πολιτική αντιπαράθεση, αλλά να
προσπαθήσουµε να τη συσκοτίσουµε.

Δεν είναι, όµως, τοξική η πολιτική σας. Είναι και κάτι άλλο που
αρχίζει από «τ», είναι βαθιά ταξική. Γιατί ταξική πολιτική ασκείτε
όλα αυτά τα χρόνια. Είναι η ταξική πολιτική που βλέπει τους
νέους ανθρώπους να συνθλίβονται κάτω από άθλιες εργασιακές
συνθήκες. Για παράδειγµα, στον τουρισµό πέντε χιλιάδες νέοι
δεν άντεξαν τις συνθήκες εργασίας και ως επιβράβευση αυτής
της αγριότητας βγαίνει ο Υπουργός Εργασίας, κ. Χατζηδάκης και
καταστρατηγεί την πρόσφατη Συλλογική Σύµβαση Εργασίας των
εργαζοµένων στον επισιτισµό και µιλάει για εξαήµερη εργασία,
καταστρατηγώντας την ίδια τη συλλογική σύµβαση που είχε πριν
από λίγες ηµέρες εγκριθεί! 

Ταξική πολιτική είναι το να µη βλέπεις τι υφίσταται η κοινωνία,
όταν τρέχει ο πληθωρισµός µε 12,1% και φθάνει στα επίπεδα του
’93. Είδατε, καµµιά φορά, αυτή η ζωή τι συσχετισµούς που κάνει;

Ποιος ήταν Πρωθυπουργός το 1993, ποιος είναι Πρωθυπουργός
το 2022; Τίποτε, τελικά, δεν είναι τυχαίο!

Αυτή λοιπόν η πολιτική που αντί να συµπάσχει µε τον κόσµο
σήµερα που δεινοπαθεί από την ενεργειακή ακρίβεια, από την
ακρίβεια στο σουπερµάρκετ, έχει ως προτεραιότητά της τις ρυθ-
µίσεις για τους εφοπλιστές. Χθες καταθέσατε τροπολογία όπου
λέτε ότι αδυνατούν οι εφοπλιστές να καταβάλουν τις ασφαλιστι-
κές εισφορές, τις εισφορές που οφείλουν, και να πάει στο 2023
και το 2024. 

Ταξική είναι η πολιτική η οποία προκρίνει ρυθµίσεις για τις γο-
νικές παροχές στο ύψος των 800.000 ευρώ για κάθε παιδί, που
µειώνει τον φόρο συγκέντρωσης κεφαλαίου, που µειώνει τον
φόρο στα µερίσµατα των κερδών των επιχειρήσεων, αλλά αρνεί-
ται να υιοθετήσει την πρόταση, έστω για λίγους µήνες –παρ’ ότι
υπάρχουν υπερέσοδα από τον ΦΠΑ της ακρίβειας και το οµολο-
γείτε εσείς οι ίδιοι- να µειώσει τους συντελεστές των προϊόντων
λαϊκής κατανάλωσης, υιοθετώντας τον µηδενικό συντελεστή που
προβλέπεται από την Ευρώπη για κάποιους µήνες. 

Με αυτή την ίδια αντίληψη επιχειρείτε να κάνετε πολιτική και
στον χώρο της εκπαίδευσης και στα πανεπιστήµια. Κι έρχεστε
εδώ -το είπε και ο Πρωθυπουργός- αναφέροντας και µια ιστορία
µιας κοπέλας, µιας ιστορίας που πρόκειται να συµβεί, ξεχνώντας
όµως έντεκα χιλιάδες άλλες ιστορίες αγοριών και κοριτσιών που
πέρυσι µείνανε χάρη της ελάχιστης βάσης εισαγωγής έξω από
τα πανεπιστήµια. 

Γι’ αυτή την ιστορία - τραγωδία δεν έχετε να πείτε τίποτα
όµως! Ξέρετε γιατί; Γιατί και αυτή έχει ταξική οπτική και αυτή
θέλει να ευνοήσει συγκεκριµένα επιχειρηµατικά συµφέροντα,
είναι η πελατεία των κολλεγίων. Όλη η δοµή, η φιλοσοφία του
νοµοσχεδίου που αυτή τη στιγµή παρουσιάζετε εδώ έχει µια τέ-
τοια προοπτική για τα πανεπιστήµια και τη µόρφωση. 

Επικαλείστε δηµοσκοπήσεις. Άκουσον, άκουσον! Πολιτική δια
των δηµοσκοπήσεων! Μα, σοβαρά, τετρακόσια άρθρα τα δώ-
σατε σε αυτούς που ρωτήσατε; Πόσο ήταν το δείγµα; Πεντακό-
σιοι; Εξακόσιοι; Χίλιοι; Τα µελέτησαν και µετά θελήσατε να
πάρετε τη γνώµη τους;

Χάνετε δηλαδή κάθε αξιοπιστία και σοβαρότητα µε τέτοιου εί-
δους επιχειρήµατα. Αυτό περισσότερο µοιάζει σε µια τεχνική δη-
µοσκοπικού λαϊκισµού που προσπαθεί να δηµιουργήσει εντυπώ-
σεις, να χειραγωγήσει την κοινή γνώµη και όχι µια σοβαρή πρό-
ταση και τεκµηρίωση υπέρ του νοµοσχεδίου, ένα νοµοσχέδιο το
οποίο έρχεται µετά από σειρά άλλων νοµοσχεδίων.

Κι αυτό που αναγνωρίζετε και προσπαθείτε να καλύψετε µε το
τρικ των δηµοσκοπήσεων είναι ότι η πλειοψηφία της ακαδηµαϊ-
κής κοινότητας είναι απέναντί σας. Κατέθεσε ο εισηγητής µας
συγκεκριµένα έγγραφα το πρωί και βγήκε ο Πρωθυπουργός και
είπε «Έχουν κάποιες ενστάσεις, αλλά µέσα από τον διάλογο θα
καµφθούν οι αντιρρήσεις». Δεν είναι έτσι. 

Βρεθήκατε απέναντι σχεδόν στο σύνολο της πανεπιστηµιακής
κοινότητας -πανεπιστηµιακοί, εργαζόµενοι, φοιτητές- και κατορ-
θώνετε, ενώ είναι ήδη προχωρηµένο θέρος, αύριο να υπάρχει και
µια κινητοποίηση έξω από εδώ την ώρα που θα συζητάµε το νο-
µοσχέδιο. 

Αν κανείς δει σε βάθος το περιεχόµενο της πολιτικής που ει-
σηγείστε, θα διαπιστώσει ότι αναδεικνύεται µια µεγάλη αντιπα-
λότητα, µε µια µεγάλη αντίθεση ανάµεσα στο επιχειρηµατικό
πανεπιστήµιο που υπηρετεί το νοµοσχέδιό σας και στο πανεπι-
στήµιο της γνώσης, της δηµοκρατίας, το συµµετοχικό πανεπι-
στήµιο, το πανεπιστήµιο που αναγνωρίζει την αυταξία της
γνώσης, το πανεπιστήµιο των ανοικτών οριζόντων, το πραγµα-
τικά ανοικτό πανεπιστήµιο στην κοινωνία και όχι το πανεπιστήµιο
που µε την πολιτική που προωθείτε, θέλετε σώνει και καλά να
χειραγωγηθεί και ως προς την έρευνα και ως προς τα πτυχία από
τις δυνάµεις της αγοράς. Το χειραγωγούµενο λοιπόν πανεπιστή-
µιο από τις δυνάµεις της αγοράς υπηρετεί το περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου που εισηγείστε.

Πώς θα γίνει αυτό; Προφανώς αυτό προϋποθέτει ότι πρέπει
να αλλάξουµε τα όργανα διοίκησης. Πώς θα εξυπηρετηθεί αυτή
η πολιτική; Εντάξει, θα βάλουµε κάποιους ανθρώπους λοιπόν οι
οποίοι θα είναι οι αρεστοί της αγοράς, που θα µπορούν µε έναν
µόνο ακαδηµαϊκό να επιλέξουν τον πρύτανη, να παρέµβουν στο
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ίδιο το γνωστικό αντικείµενο, στο περιεχόµενο των σπουδών, θα
κατακερµατίσουµε τα πτυχία, έτσι ώστε αυτά να πηγαίνουν πα-
ράλληλα µε την υποβάθµιση των αντίστοιχων επαγγελµατικών
κατοχυρωµένων δικαιωµάτων, για να προωθήσουµε το λεγόµενο
επιχειρηµατικό πανεπιστήµιο, αυτό που µας λέτε ότι ανταποκρί-
νεται στις συνθήκες της αγοράς. 

Προφανώς και το πανεπιστήµιο πρέπει να διαβάζει τι γίνεται
στην αγορά, στην κοινωνία, αλλά όχι µόνο αυτό. Διότι καταλα-
βαίνετε ότι µε αυτή την ακραία λογική, θετικές επιστήµες και κλα-
σικές σπουδές θα πάνε στα αζήτητα. Και ενώ το έχει συνειδη-
τοποιήσει η πλειοψηφία του σύγχρονου κόσµου στην Ευρώπη,
την Αµερική, εσείς εµφανίζεστε αναχρονιστικοί, καθυστερηµένοι.
Είσαστε τριάντα χρόνια πίσω, όπως σε όλους τους τοµείς. 

Τριάντα χρόνια πίσω είστε στην οικονοµία, όταν θεωρείτε ότι
η ανάπτυξη θα έρθει µέσω των ιδιωτικοποιήσεων του οτιδήποτε
έχει σχέση µε το δηµόσιο συµφέρον. Τριάντα χρόνια πίσω είστε,
όταν υπηρετείτε την αντίληψη ότι η ανάπτυξη θα έρθει µέσα από
τη µείωση του εργασιακού κόστους. Έτσι κι εδώ.

Για να υπηρετηθεί λοιπόν αυτή η πολιτική, κάνετε πραγµατικά
ένα χτύπηµα στο συνταγµατικά κατοχυρωµένο αυτοδιοίκητο των
πανεπιστηµίων, ενώ ταυτόχρονα δηµιουργείτε µια νέα δοµή ολι-
γαρχική, αυταρχική και βέβαια, πάντοτε συνεπικουρεί στην προ-
σπάθεια να περάσει µια τέτοια πολιτική ο αυταρχισµός. Γι’ αυτό
λοιπόν ανακαλύπτετε άλλα µέτωπα, ανακαλύπτετε ψεύτικα δι-
λήµµατα, αποπροσανατολιστικά διλήµµατα που είναι πολύ προ-
σφιλή στην Ακροδεξιά της παράταξή σας. 

Και ξαφνικά ανακαλύπτετε ότι η ανοµία εντός των πανεπιστη-
µίων είναι πολύ µεγαλύτερη απ’ ό,τι στην υπόλοιπη κοινωνία. Δεν
είναι έτσι. Χθες εγώ άκουσα γι’ αυτό που συνέβη στο ΑΠΘ τις
ανακοινώσεις της Αστυνοµίας, µίλησε για ξεκαθάρισµα λογαρια-
σµών και ήταν παρούσα µια ολόκληρη διµοιρία των ΜΑΤ. Και την
αστυνοµία βάλατε και το προεδρικό διάταγµα έχετε αυτή τη
στιγµή ετοιµάσει που να λέει ότι αν η πανεπιστηµιακή αστυνοµία
θέλει, η οποία για την ώρα δεν θα είναι ένοπλη, µε µια απόφαση
της ΓΑΔΑ θα µπορεί να παρεµβαίνουν τα ΜΑΤ. 

Τι σχέση όλα αυτά έχουν όµως µε το πανεπιστήµιο; Τι σχέση
έχουν όλα αυτά µε το πανεπιστήµιο; Καµµία. 

Εµπόδιο σε αυτή την υπόθεση είναι οι φοιτητές. Άρα λοιπόν τι
θα κάνουµε; Θα προσπαθήσουµε να ακυρώσουµε τις όποιες δια-
δικασίες, τις αυτόνοµες διεργασίες του φοιτητικού κινήµατος.
Εξου λοιπόν και οι προτάσεις που καταθέτετε για ενιαία ψηφο-
δέλτια και όλα αυτά τα οποία ακούστηκαν και πριν από λίγο για
τον τρόπο εκπροσώπησης των φοιτητών. Θα αποφασίσετε εσείς.
Μπα, πού το είδατε αυτό; Πού το είδατε αυτό; Από πού και ως
πού; 

Αν αυτό δεν είναι, λοιπόν, µια βαθιά πατερναλιστική, αυταρχική
αντίληψη, τι είναι; Όλα αυτά, λοιπόν, στην υπηρεσία αυτής της
αντίληψης που θέλει να συρρικνώσει την αυταξία της γνώσης,
να τη µετατρέψει σε ένα εµπόρευµα που δίνει προτεραιότητα
µόνο σε εκείνα τα κοµµάτια της αγοράς που θέλουν να µεγεθύ-
νουν το κέρδος τους και είναι η ίδια αντίληψη που την έχετε σε
όλους τους υπόλοιπους τοµείς της ζωής. Δεν εκπλήσσοµαι. 

Και στην υγεία µάς παρουσιάζετε νοµοσχέδια που τα δηµόσια
νοσοκοµεία θέλετε να τα εκχωρήσετε µέσω ΣΔΙΤ σε ιδιώτες. Κι
ενώ βρισκόµαστε στην κορύφωση ενός νέου κύµατος ή πηγαί-
νουµε προς την κορύφωση ενός νέου άγνωστου κύµατος για την
πανδηµία, το δηµόσιο σύστηµα υγείας παραµένει γυµνό, ακάλυ-
πτο. 

Κι είχατε το θράσος να φλερτάρετε µε την πρόταση κιόλας
προχθές που λέει «να αυξήσουµε πάλι τον ΦΠΑ για τις µάσκες
και για τα απολυµαντικά υγρά», όταν την ίδια στιγµή εσείς λέτε
ότι έχει υπερέσοδα λόγω της ακρίβειας από τον ΦΠΑ. Αυτές είναι
οι προτεραιότητές σας. 

Τα πάντα τα προσεγγίζετε µέσα από τον παραµορφωτικό φακό
της κερδοσκοπίας των δυνάµεων της αγοράς. Τα ίδια κάνετε και
στην ενέργεια. Τα έχουµε πει πάρα πολλές φορές. Αλλά ξέρετε,
όµως, να κοροϊδεύετε άριστα τον κόσµο. Άριστα ξέρετε να τον
κοροϊδεύετε τον κόσµο, όπως µε την υπόθεση µε την περίφηµη
ρήτρα αναπροσαρµογής την οποία θα καταργούσατε, αλλά
τώρα ενσωµατώθηκε στην τιµή του ρεύµατος.

Ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε πάρα πολύ δύσκολες συνθήκες -και το γνω-

ρίζουν όλοι, δεν είναι σχήµα λόγου αυτό, είναι πραγµατικότητα-
κατόρθωσε µε τις δικές σας δεσµεύσεις των µνηµονίων Σαµαρά
- Βενιζέλου µέσα από το τότε Μεσοπρόθεσµο, να αυξήσει τις δα-
πάνες για την εκπαίδευση στη διάρκεια της διακυβέρνησής του
κατά 1,2 δισεκατοµµύριο, να κάνει το ολοήµερο σχολείο, να θε-
σπίσει τη διετή προσχολική υποχρεωτική εκπαίδευση.

Σήµερα, λοιπόν, είναι υπερώριµο πραγµατικά να υπάρχει ένας
δηµοκρατικός τρόπος, συµµετοχικός, οργάνωσης των πανεπι-
στηµίων και αυτή είναι µια δέσµευσή µας. Πραγµατικά υπάρχει
η ανάγκη για τον διπλασιασµό των µελών ΔΕΠ µέσα στο επόµενο
διάστηµα µε βάθος τετραετίας δύο χιλιάδες ανά έτος. Πραγµα-
τικά υπάρχει ανάγκη να αυξηθούν οι δαπάνες και όχι να ακολου-
θεί µια πορεία αποµείωσής τους, αναγκάζοντας τα ίδια τα
πανεπιστήµια να λειτουργούν ως ανώνυµες εταιρείες και να τα
σπρώχνετε και να τα αντιµετωπίζετε τιµωρητικά αν δεν βρουν τα
χρήµατα τα ίδια να µειώνετε η δικιά σας υποχρέωση που επιβάλ-
λεται από το Σύνταγµα, η υποχρέωση της πολιτείας για χρηµα-
τοδότησή τους. Τέτοιες αντιλήψεις υπάρχουν και για τα σχολεία
αυτή τη στιγµή. Θέλετε και στα σχολεία να εισαγάγετε την έννοια
των χορηγιών και των εσόδων.

Όλα αυτά, λοιπόν, παραπέµπουν σε µια διαφορετική αντίληψη
για την οργάνωση της κοινωνίας, για τη µόρφωση, όταν πλέον -
πρέπει να το έχετε καταλάβει και αν δεν το έχετε καταλάβει, ση-
µαίνει ότι βρίσκεστε πολύ µακριά από τη σκέψη του κόσµου- η
ειδική βάση εισαγωγής πρέπει να καταργηθεί. Απέτυχε. Μπορεί
αυτό να στενοχωρεί τους ιδιώτες κολλεγιάρχες, αλλά δεν γίνεται
αλλιώς. Θα µου πείτε: «Μα, τι µας λες, κύριε εκπρόσωπε του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Εδώ πέρα κάνουµε ακριβώς το αντίθετο. Εδώ πάµε να κα-
τακερµατίσουµε τα ίδια τα πτυχία, έτσι ώστε να αντιστοιχούν µε
αυτά των ιδιωτικών κολλεγίων». Και ό,τι δεν έγινε µε την κατάρ-
γηση του άρθρου 16 που επιχειρήσατε, να το κάνετε σιγά-σιγά
στην πράξη. Αυτή είναι η πραγµατική σας στρατηγική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός είπε σε κά-
ποια στιγµή ότι τα πανεπιστήµια ανοίγουν τις βιβλιοθήκες τους.
Αλήθεια, αυτό είναι και ένα στοιχείο αυτοκριτικής του ίδιου, που
όταν ήταν Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης έδιωξε τους
εργαζόµενους στις βιβλιοθήκες των πανεπιστηµίων το 2014; Μα-
κάρι. Να το ακούσουµε όµως. Δεν είναι κακό να αναγνωρίζονται
τα λάθη. Η αλαζονεία είναι κακιά και αυτή θα την τιµωρήσει ο κό-
σµος.

Είστε, λοιπόν, πραγµατικά το κόµµα του σκοταδισµού, του
αναχρονισµού και της αντιµεταρρύθµισης στην εκπαίδευση.
Αυτό γίνεται ολοένα και περισσότερο κατανοητό, γι’ αυτό και θα
δρέψετε τις αντίστοιχες δάφνες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Έχει ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό ο κ. Θεοχάρης, ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευ-

χαριστώ πολύ.
Λυπάµαι που ο αγαπητός συνάδελφος, ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, δεν αξιοποίησε αυτή την ευκαιρία που
είχε να µιλήσει τώρα µετά τον Πρωθυπουργό και να ζητήσει ο
ίδιος συγγνώµη εξ ονόµατος του απόντος τέως Πρωθυπουργού,
του κ. Τσίπρα, του Αρχηγού του. Αντί να ζητήσει, λοιπόν, ο ίδιος
από την κ. Κεραµέως συγγνώµη -εδώ είναι η κ. Κεραµέως-, κα-
τηγόρησε τον Πρωθυπουργό για τοξικότητα. Εάν αυτό δεν είναι
αντιστροφή της πραγµατικότητας, αν αυτό δεν είναι έλλειψη πο-
λιτικού πολιτισµού, δεν ξέρω τι είναι. Δυστυχώς δηλώνει «παρών»
ο κ. Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ στην τοξικότητα και δηλώνει «απών»
στον πολιτικό πολιτισµό. Πάει πολύ, λοιπόν, να κατηγορεί τον
Πρωθυπουργό για τοξικότητα, όταν δεν έχετε το θάρρος, το
ηθικό πολιτικό ανάστηµα, να ζητήσετε συγγνώµη από την
Υπουργό Παιδείας.

Τώρα, είναι δυνατόν να την κατηγορείτε και από πάνω για αυ-
ταρχισµό, όταν έχει δηλώσει και θα δεχθεί πλείστες όσες αλλα-
γές στο νοµοσχέδιο, αλλαγές που έρχονται και από τους φορείς
αλλά και από τα κόµµατα; Εν πάση περιπτώσει, ακούσαµε και µια
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θεωρία περί χειραγώγησης των πανεπιστηµίων, χωρίς κανένα
επιχείρηµα. Κανένας µηχανισµός χειραγώγησης. Θα µπορούσε
να υπήρχε µηχανισµός χειραγώγησης, αν υπήρχαν στο νοµοσχέ-
διο στόχοι για τα πανεπιστήµια να συνεργάζονται µε εταιρείες,
να βγάζουν υπαλλήλους, να κάνουν κάτι άλλο. Αντί γι’ αυτό, µια
θεωρία ότι αν αφεθούν τα πανεπιστήµια να ορίσουν µόνα τους
τον κανονισµό τους, αν αφεθούν τα πανεπιστήµια να επιλέγουν
µόνα τους τα µέλη του συµβουλίου διοίκησης, τότε θα µπουν
υποχείρια της αγοράς. Το κάθε πανεπιστήµιο θα κάνει τις επιλο-
γές του και αυτό είναι το µέτρο της ελευθερίας την οποία δίνει
αυτός ο νόµος πλαίσιο.

Κλείνω λέγοντας ότι τριάντα χρόνια πίσω, κύριε Σκουρλέτη,
είναι αυτός ο οποίος παλεύει µε νύχια και µε δόντια, µε όλη του
την πολιτική ικµάδα, να µην αλλάξει τίποτα. Και αυτή δεν είναι η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, δεν είναι η Υπουργός Παι-
δείας, αλλά είστε εσείς. Το βλέπει καθηµερινά ο ελληνικός λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Θεωρώ τυχαίο το γεγονός ότι αποχώρησε η κ. Κεραµέως.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Τυχαίο είναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τυχαίο. Είναι η κ. Μακρή εδώ. Εντά-

ξει. Εµείς είµαστε καλόπιστοι, κυρία Υπουργέ, και λέµε ότι έφυγε
τυχαίως. Γιατί γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι ως κόµµα σήµερα,
ως παράταξη, έχουµε καταθέσει και µια τροπολογία για την
οποία θα θέλαµε όταν τελειώσω να µας πείτε κάποια πράγµατα,
αν την αποδεχτείτε, αν όχι, αν έχουν δίκιο ή όχι. Εν πάση περι-
πτώσει, πάντα καλόπιστα.

Να της πω πάντως και να πω και σε εσάς, κυρία Υφυπουργέ,
ότι κατά τα άλλα κόπτεστε για την παιδεία. Βλέπετε εδώ και κάνα
δίωρο γιατί συζητάµε εδώ µέσα. Πάντα όταν υπάρχει θέµα παι-
δείας, πάντα, βγαίνουν τα ιδεολογικά σας όπλα, συντηρείτε αυτή
τη στείρα κοµµατική αντιπαράθεση και κατά τα άλλα κόπτεστε
για την παιδεία.

Να σας ενηµερώσω, λοιπόν, πείτε τα και στην κ. Κεραµέως, η
οποία τυχαίως έλεγε, ότι όλα τα ενηµερωτικά sites αυτή τη
στιγµή δεν γράφει κανένα για το νοµοσχέδιό σας, τίποτα, για τις
καινοτοµίες, το πόσο καλό είναι. Όλοι ασχολούνται µε τα όσα
είπε ο κ. Μητσοτάκης το τελευταίο λεπτό της οµιλίας του, τα όσα
έγραψε απαράδεκτα χθες ο Βερναρδάκης κ.λπ.. Κανείς δεν
ασχολείται µε το νοµοσχέδιό σας. Άρα ο στόχος για εσάς επε-
τεύχθη, γιατί είναι πραγµατικά υποκριτικό να λέτε ότι κόπτεστε
για την παιδεία. Δεν δίνετε δεκάρα τσακιστή. Απλά είναι ευκαιρία
κάθε φορά που συζητείται ένα τέτοιο θέµα, να στήνετε έτσι έναν
καυγά για να συσπειρώνετε τον κόσµο σας.

Με ευκαιρία τα όσα είπε ο Πρωθυπουργούς από νωρίς το πρωί
σήµερα -να το πω- η Ελληνική Λύση έχει εκδώσει µια ανακοίνωση
και καταδικάζει απερίφραστα µε τον πλέον κατηγορηµατικό
τρόπο το έγκληµα αυτό της εµπρηστικής επίθεσης στα γραφεία
του ραδιοφωνικού σταθµού «REAL FM», την αισχρή, την άνανδρη
τροµοκρατική ενέργεια που έθεσε και σε κίνδυνο τη ζωή µιας γυ-
ναίκας υπαλλήλου που δούλευε εκεί µέσα. Εκφράζουµε, λοιπόν,
ως Ελληνική Λύση την αλληλεγγύη µας στον σταθµό, τους ερ-
γαζόµενους, αλλά, κυρία Υπουργέ, εκφράζουµε και την αποδο-
κιµασία µας στην Κυβέρνηση που ενώ υποσχεθήκατε νόµο και
τάξη προεκλογικά, παραδώσατε την Ελλάδα σε χέρια εγκληµα-
τικών οργανώσεων και δυστυχώς το βλέπουµε αυτό καθηµερινά.

Για να επιστρέψω στα του νοµοσχεδίου και στα όσα ζούµε εδώ
µέσα, τα είπαµε και το πρωί, θα τα πούµε και τώρα. Ήρθε ο Πρω-
θυπουργός, πόλωσε το κλίµα, θα έρθει αύριο ο κ. Τσίπρας, κλι-
µακώνετε, πολώνετε, για να ικανοποιήσετε τους κοµµατικούς
σας στρατούς. Κατά τα άλλα, έχουν έρθει από τη Μεταπολίτευση
και µετά πάνω από διακόσια νοµοσχέδια για την παιδεία. Τα ίδια
Παντελάκη µου, τα ίδια Παντελή µου! Μια διατήρηση ψευτοϊδε-
ολογίας από την πλευρά της Αριστεράς, µια αριστεροφοβική
στάση από την πλευρά τη δική σας, να κάνουµε ξεκάθαρα τις

διαφορές µας, ενώ είστε ίδιοι. Γιατί στα µεγάλα και στα σηµαν-
τικά συµφωνείτε, εδώ διατηρείτε κάποιες διαφορές ιδεολογικές,
για να µας πείτε πόσο διαφορετικοί και καλά είστε. Με αυτά
ασχολείστε εδώ µέσα.

Πριν από λίγο ήµουν στην Επιτροπή Εθνικής Άµυνας µε τον κ.
Δένδια και µας έδειχνε τους χάρτες της «γαλάζιας πατρίδας». Σε
λίγο οι Τούρκοι θα διεκδικούν την Κρήτη και εµείς εδώ δεν
έχουµε πάρει χαµπάρι τίποτα. Μιλάµε ακόµα για τις ιδεολογίες,
αν θα πρέπει να βγει ή να µπει η αστυνοµία στα πανεπιστήµια ή
ποιος φταίει για τα επεισόδια κ.λπ.. Αυτά συζητάµε ακόµα, πε-
νήντα χρόνια αυτά!

Οι «New York Times» βγήκαν σήµερα και λένε ότι οι πολίτες
φέτος θα πρέπει να επιλέξουν «choose between heating or eat-
ing», ή θα φάνε ή θα ζεσταθούν. Αυτά περιµένουν τον κόσµο
µέσα στον χειµώνα που θα έρθει και εσείς τσακώνεστε εδώ για
τις ψευτοϊδεολογίες σας. Ο Καγκελάριος της Αυστρίας βγήκε και
είπε ότι για να αντιµετωπίσουµε αυτό το κύµα πληθωρισµού, οι-
κονοµικής ανέχειας, θα πρέπει ή αλκοόλ ή ψυχοφάρµακα να
παίρνει ο κόσµος. Δεν τρέχει τίποτα. Εµείς θα τσακωθούµε για
τον Βερναρδάκη, για το άσυλο, για την αστυνοµία. Θα βρούµε
κάτι να κάνουµε. Δεν θα βρείτε να ασχοληθείτε; 

Ακούστε κάτι. Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές. Θα το τονί-
σουµε άλλη µια φορά τώρα. Εµείς είµαστε υπέρ της πολιτικοποί-
ησης των νέων. Φυσικά και πρέπει να είναι πολιτικοποιηµένα
όντα. Είµαστε, όµως, κατά της κοµµατοποίησης. Δεν έχουν καµ-
µία θέση οι παρατάξεις στα πανεπιστήµια. Δεν έχουν καµµία
θέση οι παρατάξεις στα πανεπιστήµια. Δεν λέµε να είναι άβουλα
όντα οι φοιτητές. Σαφώς και πρέπει να προβληµατίζονται, να
συµµετέχουν, να είναι πολιτικοποιηµένοι, να παρακολουθούν την
επικαιρότητα, να έχουν κρίση, να κρίνουν εµάς αυστηρά. Φυσικά.
Αλλά δεν τολµάτε. Άλλα υπόσχεστε πάντα προεκλογικά. 

Σας έχουµε πει από την αρχή ότι αν θέλετε να χτυπήσετε το
κακό στη ρίζα του, βγάλτε τις παρατάξεις και τα κόµµατα από τα
πανεπιστήµια. Δεν έχουν καµµία θέση εκεί µέσα. Πάλι µισό το
κάνετε. Πάλι στρεβλό το κάνετε αυτό που σας λέµε για να υπο-
χρεωθείτε σε λίγο καιρό να το κάνετε κανονικά, όπως σας το
λέµε εµείς. Φέρνετε ενιαίο ψηφοδέλτιο. Τι είχες Γιάννη, τι είχα
πάντα! Δεν κάνετε κάτι. Είναι σαν τη ρήτρα αναπροσαρµογής.
Την καταργείτε, αλλά υπάρχει. Τώρα σαν να καταργείτε τις πα-
ρατάξεις, αλλά ουσιαστικά υπάρχουν στο κοινό ψηφοδέλτιο. Εκεί
είναι η ρίζα του κακού. Γιατί δεν αντιµετωπίζετε την πραγµατικό-
τητα για να λύσετε το πρόβληµα; 

Πενήντα χρόνια δεν βαρεθήκατε; Από τη Μεταπολίτευση, όταν
γεννήθηκα, µέχρι και τώρα τα ίδια συζητάµε. Τα ίδια πράγµατα.
Αντί, λοιπόν, τα πανεπιστήµιά µας είναι µια κυψέλη µάθησης, µια
κυψέλη πολιτισµού, µια κυψέλη σπουδών, κυψέλη γνώσης, απλά
πράγµατα, ρε παιδιά, που υπάρχουν σε όλη την Ευρώπη, εµείς
τα έχουµε κάνει εκκολαπτήρια κοµµατικών στελεχών. Τα κοµµα-
τικά στελέχη του αύριο. Αυτή είναι η αλήθεια. Δεν είναι αλήθεια
αυτό; Νοµίζετε ότι τον απλό τον κοσµάκη που έχει τα προβλή-
µατά του έξω, τον νοιάζει η κόντρα που έχετε εσείς µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Δεκάρα τσακιστή δεν δίνει. Δεκάρα! 

Γίνεται η παιδεία αντικείµενο κοµµατικής εκµετάλλευσης, δυ-
στυχώς. Έτσι βλέπετε την εκπαίδευση. Δεκάρα δεν δίνετε. Δεν
σας νοιάζει. Ως πεδίο εξυπηρέτησης συµφερόντων είναι ο χώρος
της παιδείας. Ξαφνικά σήµερα εκατόν είκοσι εγγεγραµµένοι. Σε
άλλα νοµοσχέδια δέκα-δεκαπέντε. Γιατί; Προσφέρεται το θέµα
αυτό, γιατί είναι ευαίσθητο; Θα µιλήσουν εκατόν είκοσι Βουλευ-
τές στο νοµοσχέδιο αυτό. Ξαφνικά µεγάλο ενδιαφέρον. Βέβαια,
είναι ευκαιρία. Είναι πολύ µεγάλη ευκαιρία να δείξετε ότι έχετε
ιδέες και το µόνο που σας ενδιαφέρει -το ξαναλέµε και θα το
λέµε συνέχεια- είναι να ικανοποιήσετε τα κοµµατικά σας ακροα-
τήρια. Τίποτε άλλο. Τίποτε παραπάνω. 

Συζητάµε τα ίδια. Χθες είχαµε στο ΑΠΘ πυροβολισµούς. Κα-
ταλαβαίνετε τι λέµε τώρα; Είχαµε πυροβολισµούς. Ήταν µέσα
παραβατικά στοιχεία. Ένας τύπος ο οποίος είχε απασχολήσει
την Αστυνοµία δεκάδες φορές. Καταλαβαίνετε τι λέµε; Στα πα-
νεπιστήµια µέσα; Δεν ήρθατε προεκλογικά και µας τάξατε σε
όλους νόµο και τάξη; Δεν εγγυόσασταν τον νόµο και την τάξη
παντού, ότι θα βάλετε τέλος στο άσυλο της παρανοµίας και της
εγκληµατικότητας στα πανεπιστήµια; Πού είστε; Τρία χρόνια
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κλείσαµε. Σε εκλογές πάµε σε λίγο. Τι περιµένετε; Τα ίδια θα
πείτε προεκλογικά πάλι; Αυτά θα τάξετε πάλι; Αυτά θα µας λέτε,
κυρία Υφυπουργέ; Αυτά θα µας πείτε πάλι; Ότι θα βάλετε τάξη;
Αυτά θα µας πείτε, κύριε Υπουργέ; Αυτά θα µας πείτε πάλι; Δεν
βρεθήκατε; 

Και ποια είναι η εικόνα που επικρατεί σήµερα; Για να δούµε
λίγο τι εικόνα επικρατεί σήµερα στα πανεπιστήµια. Έχουµε τρία
χρόνια διακυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας. Έκανε τη βιβλιοθήκη.
Φτάνει. Το κάνατε και σύνθηµα. Τη µεγάλη εικόνα να δούµε. Ένα
µπάχαλο επικρατεί. Μπάχαλο κανονικό: φασαρίες, τραµπουκι-
σµοί, βανδαλισµοί, επεισόδια, καταστροφές. Δεν έχουν σταµα-
τήσει. Όχι µόνο δεν έχουν σταµατήσει, αλλά εδώ λέµε ότι
συµµορίες λυµαίνονται τον χώρο των πανεπιστηµίων. Το κατα-
λαβαίνετε; 

Βγήκε προχθές ο πρύτανης του ΑΠΘ, ο συντοπίτης µας.
Κύριε πρύτανη, για όνοµα του θεού, στη Θεσσαλονίκη είµαστε

και µπεσαλήδες, λέµε την αλήθεια. Τι είναι αυτά που λέτε; Βγήκε
ο πρύτανης του ΑΠΘ και λέει ότι το επεισόδιο δεν έχει καµµία
σχέση µε τα πανεπιστήµια; Μα, µέσα στο πανεπιστήµιο έγινε. Με
ποιον είχε σχέση; Μέσα στο πανεπιστήµιο έγινε το επεισόδιο
αυτό. Εκεί που στέλνουµε τα παιδιά µας βγαίνουν πιστόλια και
µαχαίρια. Καταλαβαίνετε για τι µιλάµε; Κι εσείς τώρα µιλάτε για
καινοτοµίες και διατάξεις που θα φέρουν τι; Τίποτα δεν θα κά-
νετε. Τίποτα. Για µας είναι ξεκάθαρο: Τα πανεπιστήµια αποτε-
λούν λίκνο παιδείας και πολιτισµού. Τελεία και παύλα. Τίποτε
παραπάνω. 

Θα σας πω κάτι, κύριε Συρίγο. Πριν από τέσσερις-πέντε µέρες
που βρέθηκε ο κ. Μητσοτάκης στο Ευρωκοινοβούλιο, ο Ευρω-
βουλευτής µας, ο κ. Μανώλης Φράγκος, που είχε τη δυνατότητα,
του έθεσε ένα ερώτηµα. Του ζήτησε να σχολιάσει το απαράδεκτο
γεγονός που βιώνει η χώρα µας τα τελευταία χρόνια, το brain
drain. Ζήτησε από τον Πρωθυπουργό ο Ευρωβουλευτής της Ελ-
ληνικής Λύσης, παραθέτοντάς του κάποια στοιχεία -επτακόσιες
χιλιάδες Ελληνόπουλα που έχουν φύγει κ.λπ.- να του πει τι σκο-
πεύει να κάνει για να επιστρέψουν τα παιδιά πίσω. Είναι πάρα
πολύ σοβαρό. 

Ξέρετε ποιο ήταν το πιο ανησυχητικό στην απάντηση του Πρω-
θυπουργού; Το πιο ανησυχητικό, κύριε Υπουργέ, ήταν ότι δείχνει
να µην έχει καταλάβει τη σοβαρότητα της κατάστασης και ότι τα
πράγµατα είναι όντως δύσκολα. Η απάντησή του ήταν ότι είναι
ικανοποιηµένος από την επιστροφή των φοιτητών ή των νέων
παιδιών µας από τη φυγή από το brain drain. Είναι τροµακτικά
ανατριχιαστικό να µην ξέρει ο Πρωθυπουργός την πραγµατική
εικόνα. Μπορούµε να κάνουµε κάτι για να γυρίσουν τα παιδιά
αυτά πίσω; Για να σπουδάσουν σε σοβαρά πανεπιστήµια; Το επί-
πεδο των σπουδών και των καθηγητών είναι πάρα πολύ υψηλό.
Δεν το συζητάµε. Μιλάµε για όλα τα υπόλοιπα. Πώς θα συνδέ-
σουµε τις σπουδές µας µε την κοινωνία, µε την αγορά εργασίας.
Πώς θα µπορέσουµε να τους προσφέρουµε ένα κράτος αξιοκρα-
τικό. Γιατί, κύριε Συρίγο, η αναξιοκρατία που επικρατεί στην Ελ-
λάδα είναι ένας από τους βασικούς λόγους για το 80% των
παιδιών που έφυγαν στο εξωτερικό. Κι αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. 

Εµείς θα πάρουµε µια ξεκάθαρη θέση. Εµείς δεν είµαστε κατά
των ιδιωτικών ΑΕΙ, των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, τα οποία όµως
θα λειτουργήσουν συµπληρωµατικά, θα λειτουργήσουν υποστη-
ρικτικά στο έργο των δηµοσίων πανεπιστηµίων. Μαζί, ταυτό-
χρονα. Εννοείται. Εννοούµε λειτουργία αυτών των πανεπι-
στηµίων που µπορούν να συµβάλουν στην αύξηση του ΑΕΠ της
χώρας. 

Σας έχω νέα. Σας έχουµε νέα. Ακούστε, λοιπόν, για τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια. Μόνο στη Μεγάλη Βρετανία σπούδαζαν περίπου
δέκα χιλιάδες Έλληνες, ενώ εργάζονται πάνω από δύο χιλιάδες
καθηγητές Έλληνες. Μόνο τα δίδακτρα, κύριε Υπουργέ, κυµαί-
νονται από 7.000 έως 10.000 ευρώ το έτος. Η διαµονή κοστίζει
περίπου 18.000 ευρώ το έτος. Δείτε τώρα τι διαρροή έχουµε.
Αυτό σηµαίνει πως εξάγουµε συνάλλαγµα της τάξης των 280
εκατοµµυρίων ευρώ µόνο για τους σπουδαστές της Μεγάλης
Βρετανίας. Αντιλαµβάνεστε για τι µιλάµε; Αντί να έχουµε εµείς
αυτά τα πανεπιστήµια εδώ που µπορούµε και να µένουν εδώ τα
παιδιά αυτά, αλλά και να έρθουν κι άλλα παιδιά από το εξωτε-

ρικό, ξένα παιδιά να σπουδάσουν εδώ, όχι, εµείς θέλουµε πανε-
πιστήµια-µπάχαλο, για να µπορείτε εσείς να συντηρείτε την κόν-
τρα σας και να έχετε ιδεολογικό λόγο ύπαρξης. Αυτό σας
ενδιαφέρει. Τίποτα παραπάνω. Τίποτα παραπάνω. 

Για µας η παιδεία έχει βάση πάντα το εθνικό συµφέρον, το
συµφέρον του ελληνικού λαού. Και γι’ αυτό πάντα θα προτεί-
νουµε λύσεις και διατάξεις οι οποίες θα έχουν άµεσα, εµπερι-
στατωµένα και ξεκάθαρα αποτελέσµατα. Η αναδιάρθρωση της
εκπαίδευσης στη χώρα µας σηµαίνει αναβάθµιση της ελληνικής
παιδείας. Σηµαίνει µνήµη. Σηµαίνει σεβασµό απέναντι στην ιστο-
ρία µας, σεβασµό στον πολιτισµό µας, σεβασµό στην ταυτότητά
µας και στη θρησκεία µας. 

Κύριε Συρίγο και κυρία Μακρή, θα µας απαντήσετε εσείς ή να
περιµένουµε την κ. Κεραµέως; 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θα σας απαντήσουµε εµείς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα µας απαντήσετε εσείς. Ακούστε
µας, λοιπόν, τώρα. 

Εµείς σήµερα καταθέτουµε µια τροπολογία. Η Ελληνική Λύση,
λοιπόν, µε την υπογραφή όλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
καταθέτει µια τροπολογία. Τι λέει αυτή η τροπολογία, αγαπητοί
συνέλληνες, που µας παρακολουθείτε; Επικαλούνται όλοι υπο-
κριτικά το δηµογραφικό πρόβληµα της υπογεννητικότητας κ.λπ..
Εµείς λέµε το εξής: Εδώ και δεκαετίες η υπογεννητικότητα είναι
το πρόβληµα που αντιµετωπίζει η Ελλάδα. Είναι πάρα πολύ σο-
βαρό. Θέλουµε τους κατ’ εξαίρεση διορισµούς πολύτεκνων εκ-
παιδευτικών.

Θέλουµε τους διορισµούς πολύτεκνων εκπαιδευτικών. Οικο-
γένειες, γονείς, που δίνουν τα παιδιά τους στη µαµά πατρίδα,
στη µάνα γη Ελλάδα, που γεννάνε τρία και τέσσερα και πέντε
παιδιά και αυτοί οι εκπαιδευτικοί είναι ακόµη αδιόριστοι. Το κα-
ταλαβαίνετε; Κατά τ’ άλλα λέτε ότι θέλετε να λύσετε το πρό-
βληµα της υπογεννητικότητας, αλλά εσείς θέλετε να το λύσετε
µε το µπόλιασµα, µε την ένταξη των παρανόµως εισελθόντων στη
χώρα, να τους νοµιµοποιήσετε και να τους εντάξετε εδώ µέσα,
ενώ µπορούµε να στηρίξουµε την ελληνική οικογένεια. Να δο-
θούν κίνητρα µε ειδικές παρεµβάσεις του νοµοθέτη, δικές σας
λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, παρεµβάσεις για να γίνουν αυτές οι
προσλήψεις των πολύτεκνων εκπαιδευτικών. 

Θα σας πω ότι το 2004, που τότε το δηµογραφικό δεν αποτε-
λούσε τόσο µεγάλο πρόβληµα, η πολιτεία θέσπισε το ν.3255/
2004 που προέβλεπε αυτό ακριβώς που λέµε εµείς. Άρα το 2004
υπήρξε ένας νόµος που έλεγε αυτό το πράγµα. Τι; «Ότι διορίζον-
ται σε θέσεις εκπαιδευτικών κ.λπ… πολύτεκνοι κ.λπ…». Το 2010
τον καταργείται τον νόµο του 2004 και φτάνουµε σήµερα εδώ.
Κι εµείς τι ζητάµε; Εµείς ζητάµε, λοιπόν, ως Ελληνική Λύση -και
θέλουµε να δούµε και τη στάση των υπολοίπων κοµµάτων αν
είστε θετικοί σε αυτό- να διοριστούν οι πολύτεκνοι αδιόριστοι εκ-
παιδευτικοί. Ναι ή όχι; Είστε θετικοί στο να στηρίξουµε την ελ-
ληνική οικογένεια, ναι ή όχι; Να µας πείτε σήµερα εδώ, να
εκφραστείτε όλοι, να τοποθετηθείτε. 

Ζητάµε, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, από την έναρξη του σχολι-
κού έτους 2022 - 2023 οι πολύτεκνοι εκπαιδευτικοί µε τέκνα τα
οποία είναι ανήλικα ή υπηρετούν τη στρατιωτική τους θητεία ή
σπουδάζουν κ.λπ., να διορίζονται σε θέσεις εκπαιδευτικών των
κλάδων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, ανε-
ξάρτητα από τη συµµετοχή τους στο διαγωνισµό ΑΣΕΠ σε πο-
σοστό 15% ανά κλάδο. Ξεκάθαρη θέση. Η Ελληνική Λύση ζητάει
αυτό. 

Και τι άλλο ζητά η Ελληνική Λύση από την Κυβέρνηση σήµερα;
Ζητάει, λόγω κατοχυρωµένου δικαιώµατος, κύριε Συρίγο, προ-
γενέστερων ετών και µετά από επικαιροποίηση των πινάκων να
διορίζονται µε άµεση προτεραιότητα οι εναποµείναντες, αυτές
οι διακόσιες πενήντα οικογένειες οι φουκαριάρες, οι εκπαιδευτι-
κοί της κλειστής λίστας των πινάκων του 2010. Τι θα γίνει µε αυ-
τούς τους ανθρώπους, κύριε Συρίγο; Αυτή η κλειστή λίστα του
2010 είναι διακόσιες πενήντα οικογένειες. Παρά τις υποσχέσεις,
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία προεκλογικά είχε
σηµαία το δηµογραφικό, δεν έχει κάνει κάτι. Είχε πρόταση πάνω
στο γραφείο της η κ. Κεραµέως από το ίδιο νοµικό τµήµα του
Υπουργείου Παιδείας για τους ανθρώπους αυτούς, την κλειστή
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λίστα του 2010, έγιναν χιλιάδες ερωτήσεις, επερωτήσεις από Βου-
λευτές όχι µόνο της Αντιπολίτευσης και από εµάς, αλλά και από
την Κυβέρνηση, από εσάς. Η κ. Μακρή, που κάθεται δίπλα σας,
επίσης, συµφωνούσε και το είχε εγκρίνει. Κι ενώ όλα ήταν εντάξει,
ξαφνικά, η κ. Κεραµέως το παίρνει, το βάζει στο συρτάρι και το
κλειδώνει και δεν ασχολείστε ποτέ. Χωρίς καµµία αιτιολόγηση, λοι-
πόν, το Υπουργείο και η κ. Κεραµέως αρνούνται πεισµατικά -και
σε κόντρα όλων, πραγµατικά- να βάλει ένα τέλος στη µεγάλη αδι-
κία που υπέστησαν αυτοί οι άνθρωποι, σε σηµείο που να αναρω-
τιούνται γιατί τέτοια εµπάθεια, γιατί τέτοιο µίσος εναντίον τους. 

Δεν θέλετε να βοηθήσουµε την ελληνική οικογένεια; Ζητάµε,
λοιπόν, να κάνετε αποδεκτή την ούτως ή άλλως εµπρόθεσµη
τροπολογία, την οποία έχει καταθέσει η Ελληνική Λύση και να
υπερψηφιστεί από όλο το Κοινοβούλιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο
για να απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε Υφυ-
πουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Πολύ σύντοµα θα ήθελα να πω στον κύριο
συνάδελφο δύο πράγµατα. 

Η υπογεννητικότητα, που κατά τη γνώµη µου είναι το πιο σο-
βαρό πρόβληµα που υπάρχει στην Ελλάδα σήµερα, δεν λύνεται
µε αποσπασµατικές λύσεις. Λύνεται µε συγκροτηµένη πολιτική.
Ήδη αυτή τη στιγµή στον ΑΣΕΠ υπάρχει πρόσθετη µοριοδότηση
για τα επιπλέον τέκνα. Αυτό είναι το πρώτο.

Τώρα, το δεύτερο -και πιο βασικό- για το πώς θα φέρουµε
πίσω τους Έλληνες επιστήµονες. Κύριε συνάδελφε, έχουµε ένα
ολόκληρο κεφάλαιο εδώ πέρα, το κεφάλαιο Κ «Πρόσθετο διδα-
κτικό και ερευνητικό προσωπικό» το οποίο αναφέρεται σε επώ-
νυµες έδρες, σε συνεργαζόµενους καθηγητές από το εξωτερικό,
σε επισκέπτες καθηγητές, σε επισκέπτες ερευνητές, σε εντεταλ-
µένους διδάσκοντες σε µεταδιδακτορικούς ερευνητές, οι οποίες
είναι καινούργιες διατάξεις -δεν υπήρχαν αυτές- και στοχεύουν
αποκλειστικώς στο να επιστρέψουν οι Έλληνες επιστήµονες που
είναι στο εξωτερικό, που διαπρέπουν στο εξωτερικό. 

Εάν πιστεύετε ότι κάποιος Έλληνας που είναι στο εξωτερικό
και έχει µια θέση εκεί, θα ακούσει ότι µπορεί να ανοίξει µια θέση
στην Ελλάδα και θα έρθει τρέχοντας, αυταπατάσθε. Πρέπει να
δηµιουργηθούν γέφυρες µε αυτούς τους ανθρώπους, να τους
πούµε ελάτε να διδάξετε σε ένα µάθηµα, ελάτε να συµµετάσχετε
σε κάποιο πρόγραµµα, ελάτε σε κάποιο προπτυχιακό ή µεταπτυ-
χιακό πρόγραµµα. Γι’ αυτό και δίνουµε δυνατότητα κατ’ εξαίρεση
στην εξ αποστάσεως διδασκαλία σε αυτούς που ζουν στο εξω-
τερικό, ακριβώς, για να δηµιουργήσουν γέφυρες και να επιστρέ-
ψουν. Κατόπιν αυτού, περιµένω, τουλάχιστον, ότι το κεφάλαιο Κ
θα το υπερψηφίσετε όπως είναι, γιατί είναι η προσωποποίηση
του brain gain. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, να πάρω το λόγο

να κάνω µια ερώτηση µόνο στον κύριο Υπουργό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ερώτηση µόνο, κύριε

συνάδελφε, σας παρακαλώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ, µε όλο τον σεβα-

σµό και τη συµπάθεια, δεν είπαµε εµείς ότι µια τροπολογία θα
λύσει το δηµογραφικό πρόβληµα. Γιατί µου απαντήσατε ότι, αν
νοµίζετε ότι µε τέτοιες διατάξεις θα λυθεί ένα πολύ σοβαρό πρό-
βληµα όπως το δηµογραφικό, αυταπατάσθε. Εµείς δεν είπαµε
ότι σήµερα, εδώ, απόψε, λύνουµε το πρόβληµα του δηµογραφι-
κού. Όχι. 

Θα ρωτήσω κάτι, όµως, γιατί δεν µου απαντήσατε: Είναι κακό,
βλέπετε κάτι λάθος στο να διοριστούν σε ποσοστό 15% πολύτε-
κνοι αδιόριστοι εκπαιδευτικοί;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Μοριοδοτούνται ήδη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Άρα, λοιπόν, να κάνετε την τροπο-
λογία µας αποδεκτή, για να την υπερψηφίσουµε, να προσφέ-
ρουµε. Αυτή είναι η αντιπολίτευση και ο εποικοδοµητικός
διάλογος. Αυτό είναι εδώ πέρα το κοινοβουλευτικό έργο. Αυτό
πρέπει να κάνουµε σήµερα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Μοριοδοτούνται ήδη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και δεν µου απαντήσατε για τη
λίστα του 2010, κάτι στο οποίο πραγµατικά, κυρία Μακρή, εσείς
ξέρω ότι συµφωνούσατε, και εσείς και Βουλευτές της Κυβέρνη-
σης. Η κ. Κεραµέως δεν επανέρχεται στο θέµα αυτό ποτέ. Πρέπει
κάποια στιγµή να πείτε τι γίνεται µε τους ανθρώπους αυτούς.
Ναι, δεν λύνεται το δηµογραφικό. Δεν θα σωθεί η Ελλάδα, αλλά
θα σωθούν διακόσιες πενήντα οικογένειες οι οποίες δικαιούνται
-και είναι εγκλωβισµένες από το 2010- να διοριστούν να δουλέ-
ψουν. Δεν θέλουν να ζητιανέψουν.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να πω κάτι για την προσωπική αναφορά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κυρία Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Εγώ, κύριε συνάδελφε, όταν καταθέτω ερωτήσεις στη Βουλή ως
Βουλευτής, δεν σηµαίνει ότι συµφωνώ απαραίτητα, σηµαίνει
όµως σίγουρα ότι θέλω εξηγήσεις από τον Υπουργό ή την
Υπουργό που απευθύνοµαι. Αυτά για διευκρίνιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία, δόθηκαν οι εξη-
γήσεις.

Πάµε τώρα στην κ. Αλεξοπούλου από την Ελληνική Λύση. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, πρέπει να παραδεχθούµε ότι το νοµοσχέδιο,
όπως το βάφτισε η Κυβέρνηση, θέτει πολύ φιλόδοξους στόχους.
«Νέοι Ορίζοντες στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα» είναι η
ονοµασία του. Το ερώτηµα µας, όµως, είναι αν µπορεί να πετύχει
τους στόχους αυτούς, πόσω µάλλον όταν πρόκειται για νοµοσχέ-
διο-µαµούθ -επιτρέψτε µου την έκφραση- που περιλαµβάνει συ-
νολικά 464 άρθρα. 

Μπαίνω, λοιπόν, εδώ στον πειρασµό να θυµηθώ αυτό που είχε
πει κάποιος άλλοτε, δηλαδή ότι όσο πιο πολλά άρθρα έχει ένα
σχέδιο νόµου τόσο πιο πολύ ασαφές είναι και τόσο περισσότερα
ζητήµατα παραµένουν άλυτα. Θα επισηµάνω µερικά σηµεία. 

Μιλάει η Κυβέρνηση για καινοτοµίες, όπως για παράδειγµα
στο ενιαίο ψηφοδέλτιο των φοιτητικών εκλογών, στο οποίο θα
αναφερθώ και παρακάτω. Μα, αυτό υπήρχε ήδη και προβλεπό-
ταν από το ν.4009/2011. Επίσης, έγινε λόγος για κατάργηση των
στρεβλώσεων δεκαετιών και τα λοιπά, όµως, οι στρεβλώσεις και
οι παθογένειες συνεχίζονται στο άρθρο 144 όπου και πάλι η κο-
σµητεία του τµήµατος µπορεί να εγκρίνει ή να απορρίπτει τα
γνωστικά αντικείµενά του. Δηλαδή, η ίδια η κοσµητεία εξακολου-
θεί να είναι κριτής του εαυτού της. Τα ίδια και σε ό,τι αφορά την
περιβόητη συνέλευση του τµήµατος, που δικαιούται να καταρτί-
ζει µητρώο γνωστικών αντικειµένων που θεραπεύει το τµήµα. 

Ποια θα είναι όµως τα µέλη αυτής της συνέλευσης; Ποιο είναι
το γνωστικό αντικείµενο και το επιστηµονικό έργο αυτών των αν-
θρώπων; Είναι ασαφές. Όµως, µήπως στρέβλωση δεν συνεχίζει
να υπάρχει και στο θέµα των προϋποθέσεων εκλογής και εξέλι-
ξης των µελών διδακτικού-ερευνητικού προσωπικού -άρθρο 143-
από τη στιγµή που ως συγγραφικό τους έργο εκτιµάται αυτό που
έχει δηµοσιευθεί σε διεθνή επιστηµονικά έντυπα σε συνδυασµό
µε τον βαθµό απήχησής τους; Ποιος θα κρίνει τον βαθµό απήχη-
σης; Με ποια κριτήρια; Και τι σηµαίνει τελικά «βαθµός απήχησης»
ενός επιστηµονικού εντύπου;

Ένα καίριο θέµα είναι βέβαια αυτό που η Ελληνική Λύση επε-
σήµανε. Είπε η κυρία Υπουργός ότι οι εκλογές των φοιτητών θα
γίνονται από εδώ και στο εξής µε ενιαίο και όχι µε παραταξιακό
ψηφοδέλτιο. Όµως, την ίδια ώρα οι κοµµατικές παρατάξεις θα συ-
νεχίσουν να υφίστανται κανονικά µέσα στα πανεπιστήµια. Τι είδους
αντίφαση είναι αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Για ποιον λόγο
το νοµοσχέδιο δεν είναι ξεκάθαρα υπέρ της κατάργησης του κοµ-
µατισµού στα ΑΕΙ, αλλά προσπαθεί να κρατήσει ισορροπίες;

Κατά τη γνώµη µας, αυτό το τελευταίο είναι λάθος και απλώς
θα δώσει οξυγόνο στην κοµµατοκρατία που καταστρέφει τα ελ-

16904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ληνικά πανεπιστήµια εδώ και χρόνια. Κι όµως υπάρχουν λύσεις
µε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για τα ΑΕΙ.

Εµείς στην Ελληνική Λύση έχουµε στο πρόγραµµά µας συγκε-
κριµένες προτάσεις:

Πρώτον, όπως για την αναβάθµιση του συστήµατος πρόσβα-
σης στα ΑΕΙ καταρχάς που θα σηµαίνει µείωση των εξόδων των
οικογενειών αλλά και του χρόνου που απαιτείται για φροντιστη-
ριακά µαθήµατα.

Δεύτερον, όπως για την αξιολόγηση όλων όσοι συµµετέχουν
στη διαδικασία της διδασκαλίας στα ανώτατα ιδρύµατα.

Τρίτον, όπως για τη χορήγηση υποτροφιών σε παιδιά αποµα-
κρυσµένων ή παραµεθόριων περιοχών για να έχουν και αυτά
πραγµατικά ισότιµη πρόσβαση στα ΑΕΙ.

Τέταρτον, όπως για την αύξηση των δαπανών για την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση που θα σηµαίνει αύξηση θέσεων εργασίας,
αλλά και κίνητρο επιστροφής των µορφωµένων νέων Ελλήνων
που εγκατέλειψαν τη χώρα στη διάρκεια της κρίσης.

Πέµπτον, και όπως για την άµεση σύνδεση επιτέλους της τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας, όχι όµως γενι-
κόλογα, αλλά µέσα από συγκεκριµένο πλέγµα πρακτικών
προγραµµάτων και επιµορφωτικών διαδικασιών. 

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, έπρεπε
να ληφθούν σοβαρά υπ’ όψιν την ώρα που καταρτιζόταν το σχέ-
διο νόµου.

Εδώ θα κάνω µια παρέµβαση, επειδή ελάχιστοι δυστυχώς το
θυµούνται, για τα άτοµα µε αναπηρίες, τα ΑΜΕΑ. Ήδη στο άρθρο
3 διαβάζουµε ότι διασφαλίζεται πλέον η ισότιµη πρόσβαση των
ΑΜΕΑ στις δραστηριότητες των ΑΕΙ και πιο κάτω στο άρθρο 15
αναφέρεται πως ο πρύτανης µεριµνά για τη λήψη µέτρων που εξα-
σφαλίζουν την πρόσβαση ατόµων µε αναπηρία, ΑΜΕΑ, στους χώ-
ρους των ΑΕΙ, καθώς και την προσβασιµότητα των φοιτητών µε
αναπηρία ή ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες στη διδασκαλία και την
έρευνα. Πώς όµως γίνεται αυτό; Το νοµοσχέδιο δεν το εξηγεί,
όπως δεν εξηγεί ούτε και πώς ακριβώς οι φοιτητές µε αναπηρίες
έχουν εκτός από φυσική και ηλεκτρονική προσβασιµότητα -άρθρο
115- αλλά και ψηφιακή πλοήγηση στους ιστότοπους των ΑΕΙ,
όπως λέει το άρθρο 45.

Τέλος, εξίσου γενικευµένα είναι όσα προβλέπονται από τα
άρθρα 211 και 220 αντίστοιχα για την ίδρυση µονάδας και επιτρο-
πής ισότιµης πρόσβασης ατόµων µε αναπηρία και ειδικές εκπαι-
δευτικές ανάγκες. «Τι θα έπρεπε να γίνει;» θα µε ρωτήσετε
εύλογα. 

Ήδη από τον Φεβρουάριο του 2021 είχαµε καταθέσει ερώτηση
για την προσβασιµότητα των µαθητών στα σχολεία που φυσικά
ισχύει απολύτως και για τα ΑΕΙ. Εκεί, αφού επισηµαίνονται οι σχε-
τικές ελλείψεις, παρατείνεται συγκεκριµένα η δηµιουργία ή η βελ-
τίωση των απαραίτητων υποδοµών διευκόλυνσης των παιδιών
αυτών, όπως η ύπαρξη ανελκυστήρα ή η κατασκευή ανάλογων τε-
χνικών έργων, δηλαδή διάδροµοι και ράµπες ανόδου µε κεκλιµένα
επίπεδα ώστε να υπάρχουν πράγµατι οι προϋποθέσεις ισότιµης
πρόσβασης των πάντων στα σχολεία και τα ΑΕΙ.

Ακόµα, είχαµε παρουσιάσει στη Βουλή λιγότερο από έναν
χρόνο πριν µια πρόταση για την εξασφάλιση της ευχέρειας φοί-
τησης κάθε ηλικίας ενηλίκων ΑΜΕΑ στα ειδικά εκπαιδευτικά πλαί-
σια. Αυτό θα έπρεπε να αφορά όχι µόνο την πρωτοβάθµια και τη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, αλλά και τα ανώτατα ιδρύµατα. Δεν
θα έπρεπε άραγε να τεθεί το εν λόγω ζήτηµα υπό διαβούλευση;

Για του λόγου το αληθές, καταθέτω στα Πρακτικά τα κείµενα
αυτών των δύο ερωτήσεων.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αναστασία - Αικατερίνη Αλε-
ξοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες ερω-
τήσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Αδαµοπούλου.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τους νέους

ορίζοντες που ευαγγελίζεται η κ. Κεραµέως για την τριτοβάθµια
εκπαίδευση και τους οποίους µάλιστα φρόντισε να αναφέρει µε-
γαλοπρεπώς στον τίτλο αυτού του νοµοσχεδίου, υπάρχουν τρεις
εκδοχές οι οποίες µπορεί να συντρέχουν και σωρευτικά. Ή αυ-
τούς τους νέους ορίζοντες η Κυβέρνηση τούς είδε αποκλειστικά
στον ύπνο της ή οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι
βεβαίως θα στηρίξουν αναφανδόν αυτό το εξάµβλωµα του
Υπουργείου Παιδείας, έχουν κυριευτεί από µια µαζική γαλάζια
ψευδαίσθηση ή, βεβαίως, κοροϊδεύετε τους σηµερινούς και τους
αυριανούς φοιτητές και τους γονείς τους παίζοντας εν ου παι-
κτοίς το ακαδηµαϊκό µέλλον της νεολαίας µας και την πρόσβασή
της στην αγορά εργασίας, σε µια αγορά εργασίας η οποία γίνε-
ται ολοένα και πιο απαιτητική και σε προσόντα και σε γνώσεις.

Και, βέβαια, εσάς, όσο και να το επαναλαµβάνετε διαρκώς, ου-
δόλως σας ενδιαφέρει η αγορά εργασίας. Αυτό που σας ενδια-
φέρει είναι αποκλειστικά το µέλλον της ιδιωτικής µεταλυκειακής
εκπαίδευσης και της παραπαιδείας που παίρνει τους κόπους µιας
ζωής από τους λογαριασµούς των γονιών για να τους µεταφέρει
ως ζεστό χρήµα στις τσέπες του κάθε κολλεγιάρχη. Πέρυσι ήταν
δεκαεπτά χιλιάδες λιγότεροι οι εισακτέοι στα πανεπιστήµια και
φέτος κάτι λιγότερο από εννέα χιλιάδες λιγότεροι. Μέσα σε δύο
χρόνια κατάφερε το Υπουργείο Παιδείας να πετσοκόψει είκοσι
έξι χιλιάδες θέσεις φοιτητών σε όλη την επικράτεια.

Βεβαίως, µε αυτό τρίβουν τα χέρια τους τα ιδιωτικά ΙΕΚ, τα
φροντιστήρια, τα ιδιαίτερα του µαύρου χρήµατος και βεβαίως τα
κάθε λογής κολλέγια, όπου εξισώσατε τα επαγγελµατικά προ-
σόντα των τίτλων σπουδών τους µε τα πτυχία των δηµοσίων πα-
νεπιστηµίων για τα οποία επιφυλάσσετε µονάχα απαξίωση όπου
σταθείτε και όπου βρεθείτε.

Βέβαια, σε πείσµα αυτής της απαξιωτικής και ισοπεδωτικής
νοοτροπία σας, της υποχρηµατοδότησης και της υποστελέχω-
σης των πανεπιστηµίων, σε πείσµα της εσωτερικής δυσφήµησής
τους, διότι είστε κυριολεκτικά η πέµπτη φάλαγγα για την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση και οι συκοφάντες της, το ελληνικό δηµόσιο
πανεπιστήµιο συνεχίζει απτόητο την παραγωγή κορυφαίων ακα-
δηµαϊκών και επιστηµόνων, υψηλού κύρους και υψηλών προσόν-
των.

Και για να προλάβω τις οποιεσδήποτε αντιδράσεις, θα ανα-
φερθώ στα αποτελέσµατα µιας έρευνας του 2017 από το έγκριτο
περιοδικό «Journal of Informatics» µε τον τίτλο: «Ανάλυση των κο-
ρυφαίων ακαδηµαϊκών των Ηνωµένων Πολιτειών οι οποίοι έλαβαν
την εκπαίδευση τους εκτός Αµερικής». Στα κύρια, λοιπόν, σηµεία
αυτής της µελέτης που διεξήχθη σε περίπου δεκατέσσερις χιλιά-
δες τριακόσιους δέκα πρωτοβάθµιους ακαδηµαϊκούς και ερευ-
νητές από σαράντα οκτώ περίπου πανεπιστήµια των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής προκύπτει το εξής συµπέρασµα: Οι πε-
ρισσότεροι κορυφαίοι ακαδηµαϊκοί, οι οποίοι διδάσκουν στα κο-
ρυφαία πανεπιστήµια των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής,
είναι πτυχιούχοι των ελληνικών δηµοσίων πανεπιστηµίων, σε σύγ-
κριση µε τα πανεπιστήµια της νότιας Αµερικής και της Αφρικής. 

Δεν ξέρω αν αυτό, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, αντιλαµ-
βάνεστε τι σηµαίνει. Σηµαίνει ότι τα πανεπιστήµια µιας χώρας, η
οποία έχει πληθυσµό λιγότερο από έντεκα εκατοµµύρια, προ-
σφέρουν τα µέλη της πιο προηγµένης ακαδηµαϊκής ελίτ του πλα-
νήτη, που είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, σε σύγκριση
µε τα πανεπιστήµια δύο ηπείρων, οι οποίες έχουν πληθυσµό άνω
του 1,7 δισεκατοµµυρίου κατοίκων. 

Αυτό δεν σηµαίνει, βεβαίως, ότι όλα είναι τέλεια στα ελληνικά
πανεπιστήµια και ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα. Η πραγµατική
κατάσταση, όµως, δεν έχει καµµία σχέση µε το όνειδος, το οποίο
εσείς θέλετε να παρουσιάζετε. Γι’ αυτό και έχετε φτάσει στο ση-
µείο να ξεσηκώσετε θύελλα αντιδράσεων από επτακόσιους σα-
ράντα περίπου ακαδηµαϊκούς και ερευνητές από πενήντα χώρες,
οι οποίοι σας έχουν απευθύνει έκκληση και επιστολή ανοιχτή να
σεβαστείτε το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο. Από τη µία, λοι-
πόν, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στα άδεια ευρωκοινο-
βούλια και στα ευρωπαϊκά fora ρεζιλεύει διεθνώς τη χώρα µε τις
ποµπές της και µε τις διαπιστώσεις διεθνών οργανισµών και αξιό-
πιστων µελετών για την κατάντια της χώρας στα ζητήµατα κρά-
τους δικαίου και ελευθεροτυπίας και από την άλλη το ελληνικό
πανεπιστήµιο περισώζει διεθνώς την τιµή της χώρας κρατώντας
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το λάβαρο της διεθνούς καταξίωσής της. 
Τι κάνετε, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο; Επεµβαίνετε στο

αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων µε τη µείωση και την αντικατά-
σταση των πανεπιστηµιακών µελών του συµβουλίου της διοίκη-
σης από διάφορα στελέχη της αγοράς, τα οποία δεν έχουν
κανένα εχέγγυο, καµµία γνώση της εκπαίδευσης, δεν έχουν καµ-
µία εµπειρία και, βεβαίως, απαιτείται ως προαπαιτούµενο τυπικό
προσόν µονάχα να είναι απόφοιτοι των ΑΕΙ. 

Προφανώς για εσάς αυτοί είναι οι επαΐοντες, τα στελέχη της
αγοράς, γιατί ξέρουµε πολύ καλά ποια είναι η άποψή σας για
τους διδακτορικούς. Από τη µία οι αστυνοµικοί να τους ανοίγουν
το κεφάλι στη µέση του δρόµου, όπως συνέβη στη Θεσσαλονίκη
ένα περιστατικό και από την άλλη ο κ. Πατέλης, το δεξί χέρι του
κ. Μητσοτάκη στα οικονοµικά πρόσφατα που τους χαρακτήρισε
τεµπέληδες, γιατί προφανώς έτσι τους θεωρείτε και υπό την
πίεση µόνο της κοινωνικής κατακραυγής αναγκάστηκε να ζητήσει
µία δηµόσια κάλπικη συγγνώµη. 

Τι άλλο προβλέπει; Πτυχία πολλών ταχυτήτων, κόφτη στις υπο-
τροφίες, µεταπτυχιακά και συγγράµµατα επί πληρωµή, εξίσωση
των τριετών σπουδών µε δεµένα τα χέρια του ΔΟΑΤΑΠ και, βε-
βαίως, κατάργηση των φοιτητικών παρατάξεων µε τα ενιαία ψη-
φοδέλτια, κάτι το οποίο έχει προκαλέσει τη µήνη και τον
σκληρότατο πύρινο λόγο κατά της Υπουργού ακόµη και από τη
ΔΑΠ-ΝΔΦΚ. Όλα αυτά είναι ενταγµένα σε ένα πλαίσιο αποσύν-
θεσης της δηµόσιας δωρεάν εκπαίδευσης.

Βεβαίως, δεν θα µπορούσε από όλον αυτόν τον ζόφο να λείπει
η διαβόητη Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία µε το επονείδιστο προ-
εδρικό διάταγµα, το οποίο στο άρθρο 24β, παράγραφος 3, προ-
βλέπει ότι µε διαταγή της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης θα
µπορούν ένοπλοι αστυνοµικοί να παρέµβουν, να µπουν στα πα-
νεπιστήµια για να συνεπικουρήσουν ουσιαστικά την Πανεπιστη-
µιακή Αστυνοµία χωρίς καν να έχει εκφέρει µια αρνητική γνώµη
για όλη αυτή την επέµβαση ο πρύτανης ή το πρυτανικό συµβού-
λιο.

Και, βέβαια, στο επίκεντρο όλου αυτού του παραλογισµού η
Υπουργός, η κ. Κεραµέως, η οποία προχθές εκτός από Υπουργός
ντύθηκε εισαγγελέας, δικαστής, ντύθηκε εγκαλούσα, δεσµοφύ-
λακας, µε την απαράδεκτη καταστρατήγηση του τεκµηρίου
αθωότητας των φοιτητών του Πολυτεχνείου Κρήτης, ένα θέµα
για το οποίο τους καταµήνυσε η Υπουργός, ενώ το Πρυτανικό
Συµβούλιο του Πολυτεχνείου Κρήτης είχε θεωρήσει το θέµα
λήξαν. 

Και, βέβαια, θα ήταν θαύµα αν απουσίαζε από το νοµοσχέδιό
σας και το ροκάνισµα της δηµόσιας περιουσίας. Αναφέροµαι στο
άρθρο 296 για τα πανεπιστηµιακά δάση στο Περτούλι Τρικάλων,
στον Ταξιάρχη Χαλκιδικής για τα αγροκτήµατα του Αριστοτε-
λείου Πανεπιστήµιου Θεσσαλονίκης και την πανεπιστηµιακή
λέσχη που τα παίρνετε ως νοµικά πρόσωπα, ουσιαστικά τα κα-
ταργείτε και τα διαλύετε για να τα παραχωρήσετε στους επιτή-
δειους συνδαιτυµόνες σας σε ένα µεγάλο φαγοπότι, που το
βαφτίζεται σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, για να απο-
κρύψετε την πραγµατικότητα που είναι ότι πρόκειται για φιλέτα
σε τιµή ευκαιρίας και ότι θα κάνετε µίζες και ρεµούλες σε βάρος
της περιουσίας του ελληνικού λαού. 

Τελειώνω, λοιπόν, λέγοντας ότι, όπως σας είπαν οι ίδιοι οι φο-
ρείς, ανοίγει µια γκρίζα εποχή για τα πανεπιστήµια µε µηχανι-
σµούς διαπλοκής, µε υπόγειες συνεννοήσεις συµφερόντων, µε
διάφορα υπόγεια ανταλλάγµατα και όλα αυτά για την κατάληψη
µιας θέσης στη διοίκηση του πανεπιστηµίου µε τρόπο αντιδηµο-
κρατικό και αυταρχικό. 

Η ανυπολόγιστη ζηµιά που θα έχει επιφέρει η κ. Κεραµέως και
που έχει ήδη επιφέρει µαζί µε τον κ. Μητσοτάκη στην παιδεία φο-
βάµαι ότι θα χρειαστεί πάρα πολλή και εντατική δουλειά για να
αποκατασταθεί. Όταν, λοιπόν, έρθει πολύ σύντοµα η ώρα της
αποκαθήλωσής σας, εύχοµαι να µην έχετε προλάβει να τα δια-
λύσετε όλα. Πρώτα ο νόµος Διαµαντοπούλου, τώρα εσείς. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµο-

κρατία.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων αποτελεί ένα πολυεπίπεδο και πλήρες οργα-
νωτικό πλαίσιο για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Η ψήφιση και
εφαρµογή του θα λυτρώσει σύσσωµη την πανεπιστηµιακή κοινό-
τητα, καθώς συγκεντρώνει τις υφιστάµενες διαδικασίες, τις συγ-
κεκριµενοποιεί και τις βελτιώνει, αλλά δηµιουργεί και καινούργιες,
ανοίγοντας έτσι νέους ορίζοντες για τα ακαδηµαϊκά ιδρύµατα της
χώρας. 

Επιπλέον, ο εκσυγχρονισµός του ΔΟΑΤΑΠ αποτελεί επί µα-
κρόν µια απαιτητική ανάγκη, καθώς η αναγνώριση των πτυχίων
του εξωτερικού γίνεται έως σήµερα µέσα από µια παρωχηµένη,
χρονοβόρα, γραφειοκρατική διαδικασία. Το νοµοσχέδιο την
απλοποιεί και την επιταχύνει, ώστε να µπορούν γρήγορα οι νέοι
µας να ενταχθούν στην αγορά εργασίας. 

Η Υπουργός κ. Κεραµέως µε τη συγκροτηµένη δουλειά που
παρουσίασε στα 460 άρθρα του παρόντος, τα οποία µας ανέ-
λυσε ενδελεχώς στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, ολοκλη-
ρώνει έναν µεγάλο και σηµαντικό κύκλο αναβάθµισης της
δηµόσιας εκπαίδευσης σε όλες τις βαθµίδες της. Δικαιούται εύ-
σηµα για τις νευραλγικές µεταρρυθµίσεις στην παιδεία, αλλά και
για την τόλµη, την αποφασιστικότητα και την στωικότητα µε την
οποία αντιµετωπίζει τον πόλεµο και τις επιθέσεις της Αντιπολί-
τευσης και κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ, επιθέσεις προσωπικές, ακραίες
έξω από τα όρια της πολιτικής που καταδεικνύουν τοξικότητα και
εµπάθεια, επιθέσεις χυδαίες όπως η χθεσινή του Βουλευτή του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Βερναρδάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι δεν διαφωνεί κανείς
πως τα ζητήµατα της παιδείας είναι πολύ σηµαντικά για την ευ-
ρύτερη και οµαλή εξέλιξη της κοινωνίας, της προόδου και της
ευηµερίας και κάθε παιδί δικαιούται ίσης πρόσβασης στην εκπαί-
δευση και στη µόρφωση. Αυτά έχουν ως γνώµονα όλα τα νοµο-
σχέδια που έχουν κατατεθεί από το Υπουργείο Παιδείας και
Θρησκευµάτων της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Έχουν στόχο να διορθώσουν τις παθογένειες και να προωθή-
σουν τη συγκρότηση και εφαρµογή ενιαίας πολιτικής που να ανα-
βαθµίζει στο σύνολό του το εκπαιδευτικό σύστηµα της Ελλάδας.

Με µεγάλες και µικρές παρεµβάσεις επιτυγχάνεται µια σφαι-
ρική αντιµετώπιση των ανισοτήτων στην εκπαίδευση, των κοινω-
νικών φαινοµένων µέσα στα σχολεία, της βίας και της αναρχίας
µέσα στα πανεπιστήµια αλλά και των ελλείψεων που µέχρι τώρα
βασάνιζαν µαθητές, σπουδαστές, εκπαιδευτικούς και γονείς. Εν-
δεικτικά ως σήµερα έχουν ψηφιστεί και εφαρµόζονται πολιτικές
για την αναβάθµιση του σχολείου, για την επαγγελµατική εκπαί-
δευση, κατάρτιση και διά βίου µάθηση, για την ιδιωτική εκπαί-
δευση, για την εθνική αρχή ανώτατης εκπαίδευσης, για την
ενίσχυση της ασφάλειας και της ακαδηµαϊκής ελευθερίας και
πολλά ακόµη. 

Είναι, λοιπόν, σαφές πως οι τοµές που έγιναν και ολοκληρώ-
νονται µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, µόνο θετικά απο-
τελέσµατα µπορεί να φέρουν. Διότι εκτός από τις εσωτερικές
αλλαγές στις διαδικασίες και στις παραµέτρους εκπαίδευσης,
αλλά και το ευρύτερο πλαίσιο λειτουργίας του κάθε ελληνικού
πανεπιστηµίου γίνεται φορέας εξωστρέφειας και θα είναι σε
θέση να ανταγωνίζεται ισότιµα τα ιδρύµατα του εξωτερικού,
αλλά και να συνεργάζεται µε αυτά επί ίσοις όροις. 

Εκτός από χώρος ελεύθερης διακίνησης ιδεών και γνώσης οι
σχολές γίνονται µοχλός περαιτέρω κατάρτισης για τους φοιτη-
τές. Τους δίνεται η δυνατότητα να ανοίξουν το γνωσιακό τους
πεδίο, να ανταλλάξουν γνώσεις και εµπειρίες, να λάβουν ερεθί-
σµατα επαγγελµατικού προσανατολισµού, προσαρµοσµένα στο
αντικείµενο σπουδών τους και να βρουν στον χώρο του πανεπι-
στηµίου υποστήριξη για κάθε εκπαιδευτική, κοινωνική, ακόµα και
οικονοµική τους ανάγκη. 

Και, επιτέλους, το πανεπιστήµιο συνδέεται στην πράξη µε την
αγορά εργασίας, µέσω διαδικασιών διασύνδεσης µε όρους αµοι-
βαίου οφέλους. Θεσµοθετείται η πρακτική άσκηση. Προωθείται
η έρευνα και δίνεται σε επιχειρήσεις η δυνατότητα χρηµατοδό-
τησής της. Αναβαθµίζεται έτσι όχι µόνο ο ρόλος αλλά και το βιο-
τικό επίπεδο των ερευνητών, καθώς από το Ταµείο Ανάκαµψης
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επιδοτούνται βιοµηχανικά διδακτορικά µε άµεση εφαρµογή στην
παραγωγή και στην αγορά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, στηλώνετε
τα πόδια και προβάλλετε αντιρρήσεις επί αντιρρήσεων. Ξανά και
ξανά βλέπετε δράκους, σκοπιµότητες, µεθοδεύσεις, νεοφιλελεύ-
θερη χούντα και παταγώδεις αποτυχίες. Είστε προβλέψιµοι, µο-
νότονοι, ανιαροί και αντιπολιτευτικά κενοί, χωρίς σχέδιο και
προτάσεις. 

Ειλικρινά δεν καταλαβαίνω πώς είναι δυνατόν να θεωρείτε ότι
όλα βαίνουν καλώς και ότι οι µεταρρυθµίσεις είναι αχρείαστες
και βλαπτικές. Η µόνη εξήγηση είναι ότι οι παρεµβάσεις µας ενο-
χλούν τις προσκείµενες αριστερές φοιτητικές παρατάξεις, που
αποδεδειγµένα είναι οι κύριοι παρακινητές των βανδαλισµών
στους χώρους των ελληνικών πανεπιστηµίων. 

Άλλωστε είναι κοινό µυστικό ότι υποστηρίζετε και υποθάλπετε
τους κάθε µορφής «µπαχαλάκηδες» και παραβατικούς. Διότι,
πώς τυχαίνει πάντα να πρωτοστατούν στις καταλήψεις και τις κα-
ταστροφές οι αιώνιοι φοιτητές, µε την ταµπέλα του αριστερού
και του επαναστάτη και να σέρνουν τον φοιτητικό κόσµο στην
ταλαιπωρία των κλειστών σχολείων, της απώλειας εξαµήνων και,
εν τέλει, στην καθυστέρηση της ίδιας τους της ζωής; 

Αλήθεια, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, καταγγέλλετε εσείς εµάς ότι
αποµακρύνουµε τα πανεπιστήµια από την κοινωνία; Τι να πω; Ει-
ρωνεία, παραλογισµός, υποκρισία; Το φυτώριο του εν δυνάµει
κοµµατικού σας µηχανισµού είναι αυτό που κλείνει τα πανεπιστή-
µια, για να µην µπερδευόµαστε δηλαδή. 

Έχετε αναλογιστεί τους κόπους και τις στερήσεις των γονέων
για να σπουδάσουν τα παιδιά τους; Απ’ ό,τι φαίνεται για εσάς δεν
έχει καµµία αξία ο µόχθος και η αγωνία του Έλληνα γονέα µπρο-
στά στη µικροπολιτική σας στόχευση να βγάλετε µε κάθε τρόπο
σκάρτη την όποια προσπάθειά µας να φέρουµε τα πανεπιστήµιά
µας στο ύψος που τους αξίζει, να γίνουν αξιοπρεπή, αυτόνοµα
και αυτοδύναµα, δηλαδή να είναι ανώτατα µορφωτικά ιδρύµατα
και όχι χώροι που κάποιοι δρουν ανεξέλεγκτα, τραυµατίζοντας
και υποβαθµίζοντας την εικόνα του ελληνικού δηµοσίου πανεπι-
στηµίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δύο µου παιδιά, όπως και

των περισσότερων συµπολιτών µας, σπούδασαν σε ελληνικά πα-
νεπιστήµια, µε µεταπτυχιακούς και µεταδιδακτορικούς τίτλους
επίσης από ελληνικά πανεπιστήµια. Ζουν και εργάζονται στη
χώρα µας. Στέκονται ισότιµα σε διεθνή συνέδρια και επιστηµονι-
κές δηµοσιεύσεις. Τα προβλήµατα και οι δυσκολίες που συνάν-
τησαν στην ακαδηµαϊκή τους πορεία, πιστέψτε µε, ήταν πολλές.
Αυτές τις δυσκολίες και τα προβλήµατα προσπαθούµε να ελαχι-
στοποιήσουµε σήµερα. 

Πιστεύω πως είναι χρέος µας να προστατέψουµε τις επόµενες
γενιές φοιτητών από αυτές τις κακουχίες, να άρουµε τα εµπόδια
και να τους ανοίξουµε τον δρόµο. Χαίροµαι που η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη, είναι προσανατολισµένη σε αυτή τη στόχευση και ελπίζω
οι νέες γενιές -µεταξύ αυτών και οι εγγονές µου- να έχουν την
ευκαιρία να σπουδάσουν στην Ελλάδα µας και να παραµείνουν
εδώ, γιατί απλά δεν θα έχουν τίποτα να ζηλέψουν από χώρες του
εξωτερικού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει ο κ.
Καππάτος. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

νοµοσχέδιο συζητείται υπό τη βαριά σκιά της επίθεσης στο κτή-
ριο του δηµοσιογραφικού οργανισµού της «REAL NEWS», µιας
ευθείας επίθεσης στην ελευθεροτυπία και την ίδια τη δηµοκρα-
τία, που καταδικάζουµε χωρίς «ναι µεν, αλλά». 

Από το Βήµα της Βουλής των Ελλήνων εκφράζω την αδιαπραγ-
µάτευτη συµπαράστασή µου στο σύνολο του δυναµικού του δη-

µοσιογραφικού οµίλου της «REAL». Καµµία στοχοποίηση του δη-
µοσιογραφικού λειτουργήµατος, καµµία απόπειρα φίµωσης της
ελευθερίας της γνώµης δεν µπορεί να γίνει ανεκτή. 

Την ίδια ώρα η δηµόσια συζήτηση µονοπωλείται από την αι-
σχρή και προσβλητική δήλωση του Βουλευτή και πρώην Υπουρ-
γού του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βερναρδάκη, µια δήλωση που δεν χρειάζεται
να επαναλάβω, γιατί, πρώτον, δεν το επιτρέπει το ήθος και ο τρό-
πος που εµείς έχουµε επιλέξει να πολιτευόµαστε και γιατί, δυ-
στυχώς, είναι µια δήλωση της οποίας όλοι έχουµε λάβει γνώση
τις τελευταίες ώρες. 

Η απρέπεια -για να το πω κοµψά- του συναδέλφου δεν αποτε-
λεί µεµονωµένο περιστατικό. Συµπληρώνει, αντιθέτως, το παζλ
της τοξικότητας µε την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ έχει επιλέξει να πορεύε-
ται. Γι’ αυτό και οποιαδήποτε προσχηµατική δικαιολογία δεν µας
λέει απολύτως τίποτα. 

Πώς δικαιολογείται ο ευθύς παραλληλισµός της Υπουργού
Παιδείας µε µια υπόδικο, µε µια τόσο σοβαρή κατηγορία; Η επι-
λογή του συναδέλφου υπήρξε όµως στρατηγική. Στο µέσο άλ-
λωστε που ανάρτησε την επίµαχη δήλωση συµµετέχουν
ηλικιακές οµάδες στις οποίες θεώρησε χρήσιµο να απευθυνθεί
µε τον τρόπο που όλοι γνωρίζουµε. Αυτό ήταν και το πιο προ-
σβλητικό, η εργαλειοποίηση ενός µέσου προκειµένου να περάσει
τη «γραµµή», µια προσπάθεια που δεν πέτυχε τον σκοπό της. Αν-
τιθέτως, φανέρωσε στους Έλληνες πολίτες τον τυχοδιωκτισµό
µιας πολιτικής δύναµης που δεν διδάχθηκε απολύτως τίποτα από
τα λάθη της. 

Είναι κρίµα µια τόσο σηµαντική συζήτηση για την ανώτατη εκ-
παίδευση να περιορίζεται χάριν της δήλωσης του Βουλευτή του
ΣΥΡΙΖΑ, µιας δήλωσης που ντροπιάζει το πανεπιστηµιακό λει-
τούργηµα που υπηρετεί άλλωστε, την ώρα µάλιστα που συζη-
τούµε και ψηφίζουµε ένα σπουδαίο για τη δηµόσια παιδεία
νοµοσχέδιο.

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων
φέρει τον τίτλο «Νέοι Ορίζοντες», έναν τίτλο που συµπυκνώνει
τη βούλησή µας να ξεπεράσουµε εµπόδια, παρέχοντας στους
νέους της πατρίδας µας τα εφόδια που θα τους επιτρέψουν να
εξελιχθούν και να πάνε µπροστά. 

Το νοµοθέτηµα έρχεται σε µια ιδιαίτερα κρίσιµη περίοδο για
το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο. Τα τελευταία δύο χρόνια η
πανδηµία του κορωνοϊού έφερε σειρά ανακατατάξεων στην
επαγγελµατική, οικονοµική και κοινωνική µας δραστηριότητα, σε
κάθε έκφανση των δραστηριοτήτων µας, όπως τις γνωρίζαµε
µέχρι τις αρχές του 2020 και σίγουρα στη λειτουργία της ανώ-
τατης εκπαίδευσης. 

Η ποιότητα, λειτουργικότητα και η σύνδεση µε την κοινωνία
των ελληνικών πανεπιστηµίων είναι αιτήµατα διαχρονικά, αιτή-
µατα που επαναδιατυπώθηκαν, ώστε να παρακολουθήσουν τα
νέα δεδοµένα στη λειτουργία των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων. Για τον λόγο αυτό η συγκέντρωση διατάξεων, η κωδικο-
ποίηση και η ριζική αναµόρφωσή τους κρίθηκε απαραίτητη. 

Η βελτίωση του εκπαιδευτικού, ερευνητικού και επιστηµονικού
έργου των πανεπιστηµίων περνά µέσα από την αναβάθµιση των
αντίστοιχων δοµών τους. Η στήριξη και η ανανέωση του προσω-
πικού των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων βρίσκεται στην έµπρακτη
ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς τους. Ο περιορισµός του
υπερσυγκεντρωτισµού, η διασφάλιση συνθηκών διαφάνειας και
λογοδοσίας είναι αρχές από τις οποίες δεν αποµακρυνόµαστε.
Είναι αρχές που το παρόν νοµοσχέδιο υιοθετεί σε κάθε πτυχή
των ρυθµίσεων που περιέχει. 

Εάν θέλαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προσδιορίσουµε
τρεις άξονες της φιλοσοφίας του νοµοσχεδίου, εκείνοι σίγουρα
είναι η ελευθερία, η εξωστρέφεια και η ποιότητα. Με το άρθρο
286, για παράδειγµα, κατοχυρώνεται η ελευθερία των φοιτητών
να εκφράζονται ατοµικά ή συλλογικά στο πλαίσιο λειτουργίας
των φοιτητικών τους συλλόγων. Στο άρθρο 130 θεσπίζεται ο συ-
νήγορος του φοιτητή. Ως αποστολή έχει τη διαµεσολάβηση µε-
ταξύ φοιτητών και καθηγητών ή διοικητικών υπηρεσιών του
ιδρύµατος και την προστασία των συνθηκών ακαδηµαϊκής ελευ-
θερίας εντός του ιδρύµατος.

Η ελευθερία, τέλος, κατά την άσκηση του διδακτικού και ερευ-
νητικού έργου των µελών της ακαδηµαϊκής κοινότητας είναι
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αδιαµφισβήτητα κοµβικής σηµασίας στο πλαίσιο του νοµοσχε-
δίου. Απαραίτητη προϋπόθεση των νέων οριζόντων, όπως τους
αντιλαµβανόµαστε, είναι η εµπέδωση της εξωστρέφειας. Η πρό-
βλεψη για συµµετοχή εξωτερικών µελών στο συµβούλιο διοίκη-
σης ευνοεί αυτή µας τη στόχευση, µια στόχευση που συνδέει το
πανεπιστήµιο µε την κοινωνία, τους φοιτητές µε την αγορά ερ-
γασίας και την πανεπιστηµιακή κοινότητα µε νέες ιδέες. 

Τέλος, οι συνεργασίες που προωθούνται µεταξύ των ελληνι-
κών πανεπιστηµίων µε εκείνα του εξωτερικού είναι ακόµα µια
ρύθµιση που προάγει την αναγκαία για το ελληνικό πανεπιστήµιο
εξωστρέφεια. 

Κράτησα για το τέλος το ζήτηµα της ποιότητας, όχι γιατί το
θεωρώ υποδεέστερο των άλλων δύο, αλλά γιατί συνδέθηκε στη
δηµόσια συζήτηση µε µια επιλογή της προηγούµενης κυβέρνη-
σης που αφορά και στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο. Το άρθρο 5 του νο-
µοσχεδίου προκύπτει στο πλαίσιο µιας συνολικής προσπάθειας
ανασυγκρότησης του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας, µια ανα-
συγκρότηση στη βάση των εισηγήσεων των ίδιων των ΑΕΙ ώστε
για τις σχολές και τα τµήµατα των ΑΕΙ να διασφαλίζονται συνθή-
κες υψηλής ποιότητας στην ανώτατη εκπαίδευση. 

Η κίνηση αυτή κρίνεται επιβεβληµένη εξαιτίας των αλλαγών
που επήλθαν κατά την περίοδο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Η από-
φαση της τότε κυβέρνησης να καταργήσει τα ΤΕΙ µετατρέποντάς
τα σε πανεπιστήµια ελήφθη χωρίς προηγούµενη γνώµη της αρ-
µόδιας ανεξάρτητης αρχής, χωρίς να υφίστανται οι απαιτούµε-
νες προϋποθέσεις για τη βιωσιµότητα του νέου ακαδηµαϊκού
χάρτη που θα προέκυπτε, χωρίς πρόβλεψη για σειρά παρεµφε-
ρών γνωστικών αντικειµένων των τµηµάτων που προέκυψαν. Η
επιλογή µετατροπής των ΤΕΙ σε ΑΕΙ της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ είχε
µια διπλή επίπτωση, την αποσάθρωση αφ’ ενός της τεχνολογικής
εκπαίδευσης και τη διάσπαση αφ’ ετέρου της συνοχής στην ανώ-
τατη εκπαίδευση. 

Στην Κεφαλλονιά έχουµε την τύχη να λειτουργούν δύο τµή-
µατα βιώσιµα, εξωστρεφή και σε επαφή µε την ακαδηµαϊκή και
επαγγελµατική πραγµατικότητα. Με τις άοκνες προσπάθειες του
επιστηµονικού και διοικητικού προσωπικού κατάφεραν να εδραι-
ωθούν χάρη στον εξωστρεφή χαρακτήρα που ανέπτυξαν. Η
ίδρυση µεταπτυχιακών και διδακτορικών προγραµµάτων, η προ-
σέλκυση επιστηµονικού προσωπικού µε αυξηµένα ακαδηµαϊκά
προσόντα και η ένταξή τους σε ερευνητικά πεδία αιχµής, όπως
η τεχνολογία τροφίµων και τα ψηφιακά µέσα, ήταν το διαβατήριο
της επιβίωσής τους στη γενικευµένη ασάφεια που προέκυψε από
την εµπνεύσεως ΣΥΡΙΖΑ πολιτική ανώτατης εκπαίδευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την 7η Ιουλίου του 2019 η Νέα
Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης εξελέγησαν µε το πρό-
ταγµα ότι «αξίζουµε καλύτερα». Το παράδειγµα του Βουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ και οι νέοι ορίζοντες που το Υπουργείο Παιδείας
φέρνει µε νοµοσχέδιο είναι µε διαφορετικό πρόσηµο η επιβεβαί-
ωση των όσων είχαµε επισηµάνει. Αξίζουµε καλύτερα και γι’ αυτό
οι Έλληνες πολίτες µάς εµπιστεύτηκαν στο τιµόνι της πατρίδας
µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Δούνια εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας και αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές συζητάµε σήµερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο για το ελληνικό
πανεπιστήµιο, για ένα νόµο-πλαίσιο για την παιδεία. 

Πρόκειται για το όγδοο κατά σειρά νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων µε το οποίο υλοποιείται στην
ουσία το σύνολο των προεκλογικών δεσµεύσεων της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας για τον τοµέα της παιδείας όπως
αυτές είχαν εξαγγελθεί τον Νοέµβριο του 2018. Με αυτό θεσπί-
ζεται ένα συνολικό πλέγµα ρυθµίσεων για τα ανώτατα εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα που κωδικοποιεί την υφιστάµενη νοµοθεσία
σχετικά µε τη λειτουργία των ΑΕΙ, ρυθµίζει νοµικά ζητήµατα που

για χρόνια παρέµεναν αρρύθµιστα, ενώ παρέχονται και σηµαντι-
κές νέες δυνατότητες στα πανεπιστήµια, στους φοιτητές, στους
πανεπιστηµιακούς αλλά και στους πολίτες. 

Στόχος του νοµοσχεδίου δεν είναι άλλος από το να δώσει νέα
πνοή στα πανεπιστήµιά µας, να τα ενδυναµώσει ώστε να ξεπε-
ραστούν τις όποιες παθογένειες έχουν, να ανταποκριθούν στις
σύγχρονες απαιτήσεις και να µπορέσουν να καινοτοµήσουν και,
βέβαια, να αναβαθµίσει συνολικά τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα µέσα από τη θεσµοθέτηση ευκαιριών για όλα τα µέλη της
ακαδηµαϊκής κοινότητας, για το πανεπιστήµιο ως σύνολο αλλά
και για όλη την ελληνική κοινωνία. 

Όλα τα παραπάνω επιχειρεί να τα κάνει το παρόν νοµοσχέδιο
εισάγοντας ένα σύνολο νέων ρυθµίσεων που αφορούν στον
τρόπο οργάνωσης, αλλά και λειτουργίας των ανώτατων εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων και τον εκσυγχρονισµό του Διεπιστηµονικού
Οργανισµού Αναγνώρισης Τίτλων, Ακαδηµαϊκών και Πληροφό-
ρησης -ευρύτερα γνωστού ως ΔΟΑΤΑΠ- και κωδικοποιώντας το
υφιστάµενο πλαίσιο που αφορά στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Ας δούµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναλυτικότερα
τι προβλέπει το υπό εξέταση νοµοσχέδιο στους τέσσερις βασι-
κούς άξονες στους οποίους και στηρίζεται.

Στον πρώτο άξονα βρίσκουµε την αναβάθµιση της ποιότητας
των πανεπιστηµίων, µε τον εκσυγχρονισµό των προγραµµάτων
σπουδών, µε τη θέσπιση ενός εσωτερικού προγράµµατος
«ERASMUS», µε την ενίσχυση της πρακτικής άσκησης των φοι-
τητών. Οι φοιτητές θα µπορούν εφεξής να συµµετέχουν στο ελ-
ληνικό «ERASMUS» µεταξύ οµοειδών ή µη προγραµµάτων
σπουδών ελληνικών πανεπιστηµίων για ένα ακαδηµαϊκό εξάµηνο,
αποκτώντας µε αυτόν τον τρόπο τη δυνατότητα να εξερευνή-
σουν νέες γνωστικές περιοχές, να αποκτήσουν την επιστηµονική
αντίληψη, να διευρύνουν τις δεξιότητές τους και να αναπτύξουν
νέες εµπειρίες σε ένα διαφορετικό ακαδηµαϊκό περιβάλλον. Θα
µπορούν, επιπλέον, να επιλέξουν ελεύθερα µαθήµατα που παρέ-
χονται από προγράµµατα σπουδών άλλων τµηµάτων της ίδιας ή
και άλλης σχολής πανεπιστηµίου τους. 

Παράλληλα, θα έχουν πρόσβαση σε κέντρα ψυχολογικής υπο-
στήριξης στελεχωµένα µε εξειδικευµένους επαγγελµατίες. Ακόµα,
θα τους παρέχει τη δυνατότητα και για κοινά διπλά προπτυχιακά
προγράµµατα σπουδών, µε minor προγράµµατα σπουδών, µε αυ-
τονοµία στην οργάνωση των προγραµµάτων σπουδών, µε επαγ-
γελµατικά µεταπτυχιακά αλλά και µε βιοµηχανικά διδακτορικά.

Σε αυτόν τον άξονα, άλλωστε, εντάσσεται και η αξιοποίηση
των νέων τεχνολογιών διδασκαλία, το νέο σύστηµα εκλογής και
εξέλιξης καθηγητών και, εν γένει, η καλύτερη ποιότητα σπουδών
και η προώθηση της έρευνας αλλά και της καινοτοµίας.

Στον δεύτερο άξονα συναντάµε την ενίσχυση της λειτουργι-
κότητας και της αποδοτικότητας των πανεπιστηµίων. Πώς ανα-
µένεται να επιτευχθεί αυτή η ενίσχυση; Με ένα νέο µοντέλο
διοίκησης, µε εκσυγχρονισµό του πλαισίου λειτουργίας των ειδι-
κών λογαριασµών κονδυλίων έρευνας, µε όργανα στα οποία µε-
τέχουν και εξωτερικά µέλη από την ακαδηµαϊκή κοινότητα και
την κοινωνία, µε σαφείς και διακριτές αρµοδιότητες ανά όργανο.
Ακόµη, πολύ βοηθητική αναµένεται να είναι και η ψηφιοποίηση
των υπηρεσιών, όπως και η ύπαρξη δοµών που υποστηρίζουν µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο την πανεπιστηµιακή κοινότητα. 

Εξαιρετική είναι και η σηµασία του τρίτου άξονα του νοµοσχε-
δίου που αναλαµβάνει το δύσκολο έργο της προώθησης, αλλά και
της σύνδεσης της εκπαίδευσης µε την κοινωνία. Σε αυτόν προβλέ-
πεται ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο στις υπηρεσίες των πανεπιστη-
µιακών εργαστηρίων και την αναβάθµιση του ρόλου των Κέντρων
Επιµόρφωσης και Διά Βίου Μάθησης, µε αξιοποίηση ερευνητικών
αποτελεσµάτων, µε διασύνδεση των φοιτητών µε την αγορά ερ-
γασίας, όπως και µε την ουσιαστική υποστήριξη της ίδρυσης νεο-
φυών επιχειρήσεων φοιτητών, των λεγόµενων start-ups.

Στον τέταρτο, τέλος, άξονα του νοµοσχεδίου που εξετάζουµε
επιχειρείται ο εκσυγχρονισµός του ΔΟΑΤΑΠ. Εισάγεται έτσι ένα
νέο πλαίσιο για την οργάνωση και τη λειτουργία του ΔΟΑΤΑΠ,
που στοχεύει στην απλοποίηση της διαδικασίας ακαδηµαϊκής
αναγνώρισης τίτλων σπουδών από ιδρύµατα της αλλοδαπής, µε
στόχο τη µείωση της γραφειοκρατίας και την αποτελεσµατικό-
τερη εξυπηρέτηση των πανεπιστηµίων και του πολίτη σε θέµατα
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αναγνώρισης τίτλων σπουδών. 
Πέραν όλων των παραπάνω, δε θα πρέπει να παραλείψουµε

να αναφερθούµε στη σπουδαιότητα και κάποιων άλλων ρυθµί-
σεων του νοµοσχεδίου, όπως είναι αυτές για τη σύσταση οργα-
νικών θέσεων κληρικών. Πρόκειται για νοµοθετική ρύθµιση χωρίς
οικονοµικό κόστος για το κράτος, σε ένα αρρύθµιστο εδώ και
εβδοµήντα επτά χρόνια τοπίο, που είχε ως αποτέλεσµα να εκδο-
θεί ΦΕΚ διορισµού και να µισθοδοτούνται από το δηµόσιο µε µό-
νιµη σχέση εργασίας πάνω από τρεισήµισι χιλιάδες ιερείς χωρίς
αυτοί να έχουν οργανικές θέσεις. Αυτό, εκτός όλων των άλλων,
προκάλεσε ανασφάλεια των ιερέων σε θέµατα συνταξιοδοτικά,
εργασιακά και ασφαλιστικά, ενώ έχει προκαλέσει και µια κατά-
σταση ανισότητας µεταξύ των εκκλησιαστικών κλιµάτων στην Ελ-
λάδα, καθώς η Εκκλησία της Ελλάδος έχει οργανικές θέσεις, ενώ
η Εκκλησία της Κρήτης και οι Μητροπόλεις Δωδεκανήσου δεν
έχουν καµµία. Η λύση, όπως γίνεται κατανοητό, είναι η νοµοθε-
τική επικαιροποίηση. 

Σηµαντική, επίσης, ρύθµιση είναι και η θεσµοθέτηση της ιδιαί-
τερης νοµικής προσωπικότητας της Μητροπόλεως της Δωδεκα-
νήσου και της Πατριαρχικής Εξαρχίας της Πάτµου, αλλά και
εκείνη που αφορά σε ένα ενιαίο σύστηµα εισαγωγής στα µουσικά
τµήµατα της χώρας και την ποιοτική αναβάθµιση και χρονική επέ-
κταση του ολοήµερου σχολείου, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό
και ιδιαίτερα για τους γονείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γίνεται φανερό µε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο το πανεπιστήµιο γίνεται πιο καινοτόµο,
διεπιστηµονικό και ενδιαφέρον για τους φοιτητές. Γίνεται πιο φι-
λικό προς τους πανεπιστηµιακούς και τους ερευνητές, πιο καλά
συνδεδεµένο µε την κοινωνία και τους πολίτες, σαφώς πιο απο-
τελεσµατικό στην αποστολή του, πιο εξωστρεφές και διεθνοποι-
ηµένο, πιο ποιοτικό και αξιοκρατικό, πολύ φιλικό µε τους
φοιτητές και καλύτερα διασυνδεδεµένο µε την αγορά εργασίας,
που αυτό είναι και το ζητούµενο.

Με το νέο θεσµικό πλαίσιο, που αυτό εισάγει, τα ελληνικά πα-
νεπιστήµια αποκτούν µια σύγχρονη µορφή, εναρµονίζονται µε τα
διεθνή ακαδηµαϊκά πρότυπα, µη έχοντας τίποτα να ζηλέψουν
από όλα τα άλλα ευρωπαϊκά διεθνή ανώτατα ιδρύµατα. 

Οφείλουµε, λοιπόν, όλοι να στηρίξουµε αυτή τη σηµαντική
προσπάθεια του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων και
σας καλώ να το στηρίξετε και εσείς. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε, που µου δίνετε τον λόγο.

Ευχαριστώ πολύ τον κύριο που καθάρισε υγειονοµικώς το
Βήµα, αν και δεν ήταν υποχρεωµένος, για να µην πάθουµε
COVID, µε κίνδυνο να πάθει ο ίδιος εννοώ, γι’ αυτό δεν ήταν υπο-
χρεωµένος. Θα το λέω µέχρι κάποιος αρµόδιος να το ακούσει
και να έρθει κάποιος κατάλληλα ντυµένος, για να κάνει αυτή τη
δουλειά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, που εκ-
προσωπείτε την Κυβέρνηση, γι’ αυτό σας απευθύνοµαι, ο κ. Μη-
τσοτάκης, ο Πρωθυπουργός της χώρας µας, που έχει το
µοναδικό προνόµιο παγκοσµίως να είναι την ίδια στιγµή και ανώ-
νυµη εταιρεία και να κερδοσκοπεί εις βάρος της χώρας, της
οποίας πρωθυπουργεύει, δεν φρενάρει µε τίποτα. Τίποτα δεν τον
κράτησε πριν από κάνα µήνα εδώ στη συζήτηση σε επίπεδο πο-
λιτικών Αρχηγών να ξεστοµίσει την αισχρά χυδαία φράση «είµα-
στε µε τις βιβλιοθήκες, όχι µε τις βαριοπούλες». Πες ότι ήταν
ατόπηµα. Πες ότι ήταν ένα εξαιρετικά χυδαίο ατόπηµα, ότι το
είπε κατά λάθος. Πες ότι δεν το επανέλαβε τουλάχιστον από
τότε. Δυστυχώς για τη Νέα Δηµοκρατία, για την κυβερνώσα πα-
ράταξη η Υπουργός Παιδείας σε επίκαιρη ερώτηση πριν µερικές
µέρες µε Βουλευτή του ΜέΡΑ25 απάντησε µε το ίδιο χυδαίο,
βαθιά λαϊκίστικο και κυρίως κόντρα σε κάθε έννοια παιδείας επι-
χείρηµα. Μόνο απαίδευτος, µόνο άγρια αµόρφωτος και λούµπεν
άνθρωπος µετέρχεται τέτοιες φράσεις στην πολιτική ζωή και

χρησιµοποιεί τέτοιου είδους επιχειρήµατα. Γιατί; Γιατί είναι χυ-
δαία επιχειρήµατα, γιατί ρίχνουν το επίπεδο κάτω από τη µέση. 

Και, βέβαια, το επανέλαβε η Υπουργός σε αυτή την επίκαιρη
ερώτηση και είπε ξανά το ίδιο ψέµα, το ψέµα που είπε πριν από
έναν µήνα ο Πρωθυπουργός σας ότι δήθεν αυτός, ο Πρωθυπουρ-
γός-ανώνυµη εταιρεία, η Υπουργός του-ανώνυµη εταιρεία και
αυτή ή έστω ο οποιοσδήποτε Υπουργός ή κάποιος από τους Βου-
λευτές σας, οποιοσδήποτε από εσάς, είναι πραγµατικά µε τη βι-
βλιοθήκη, δηλαδή µε τη γνώση και όχι µε την βαριοπούλα. Ξέρετε
πως αποδείχτηκε την ίδια στιγµή που ξεστόµισε το χυδαίο ατό-
πηµά του ότι δεν είναι µε τη βιβλιοθήκη; Γιατί θυµήθηκε κάποιος
και µετά θυµήθηκαν όλοι, όταν το έβγαλε το ΜέΡΑ25 στη δηµο-
σιότητα, ότι όντας Υπουργός της προηγούµενης κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας υπό τον κ. Σαµαρά ο ίδιος, µε απόφαση του
ιδίου, έκλεισε η µοναδική βιβλιοθήκη του Αριστοτελείου Πανεπι-
στηµίου Θεσσαλονίκης.

Την έκλεισε πώς; Με τη µέθοδο ότι θα σωθεί η χώρα από το
εθνικό µας χρέος, ότι θα ξεχρεώσουµε και ξαφνικά θα είµαστε
ελεύθεροι από µνηµόνια, αν απολύσει τους δύο µοναδικούς δη-
µόσιους υπαλλήλους-βιβλιοθηκάριους που «έτρεχαν», που λει-
τουργούσαν, µε λίγα λόγια, τη µοναδική βιβλιοθήκη του
Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου. Όποιος Πρωθυπουργός έχει διώ-
ξει τους ανθρώπους, που µόνο µε την παρουσία τους µπορεί να
λειτουργεί µια βιβλιοθήκη, δεν δικαιούται ούτε στον αιώνα τον
άπαντα να πιάνει στο στόµα του βιβλιοθήκες και βαριοπούλες.
Αυτός τους έδιωξε, αυτός την έκλεισε!

Και η κυρία Υπουργός -λείπει τώρα, έχει δικαίωµα να απουσιά-
ζει πού και πού, άνθρωπος είναι- διέπραξε το ατόπηµα ηµέρες
πριν από το κατάπτυστο αυτό νοµοσχέδιο, από το νοµοσχέδιο
που θάβει τελείως τη δηµόσια παιδεία στη χώρα, που ιδιωτικο-
ποιεί µε τη βούλα τα ανώτατα εκπαιδευτικά µας ιδρύµατα και είχε
το θράσος να απαντήσει σε Κοινοβουλευτική Οµάδα και µάλιστα
µπροστά ήταν Βουλευτές του ΚΙΝΑΛ, του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΜέΡΑ25: «Είµαστε µε τις βιβλιοθήκες και όχι τις βαριοπούλες». 

Είστε πάντα, από καταβολής σας σχεδόν, µε τις βαριοπούλες.
Ξέρετε γιατί; Γιατί είστε συντηρητική παράταξη. Ξέρετε τι φέρνει
η γνώση; Πρόοδο. Η συντήρηση λέει να µείνουν όλα έτσι, ως
έχουν, να µας δοξάζουν, να υπάρχουν σκλαβιές, να κάνουµε τα
κουµάντα µας. Η πρόοδος λέει να αλλάξουν τα πάντα σιγά-σιγά
και προοδευτικά, να φτάσουµε να αυτοδιοικούµαστε και ο κάθε
άνθρωπος να είναι αφέντης και κυρίαρχος του εαυτού του. 

Είστε αυτοί που δεν θέλουν να έρθει η πρόοδος. Είστε αυτοί
που είναι νοµοτελειακά µε τις βαριοπούλες. Οι βαριοπούλες κρα-
τάνε τη συντήρηση και οι βιβλιοθήκες φέρνουν την πρόοδο καλ-
πάζοντας, καλπάζουσα κάνουν την πρόοδο.

Είπε ο κ. Μητσοτάκης -καταπληκτικός! Διότι «καρφώθηκε»,
κατά το κοινώς λεγόµενο, και σας εξέθεσε ανεπανόρθωτα, και
εσάς και την Υπουργό του! Διαβάζω από τα Πρακτικά. Πριν από
µία ώρα εδώ το είπε. Ήµουν από κάτω και τον άκουσα- το εξής:
«Το παρόν σχέδιο νόµου αποτυπώνει τελικά τις πραγµατικές
ανάγκες της παιδείας και της οικονοµίας». Και εδώ ο βασιλιάς
είναι και πάλι γυµνός! Ξέρετε γιατί είναι γυµνός ο βασιλιάς σας;
Και δεν το έχει πάρει και χαµπάρι και κανείς, γιατί ακριβώς είστε
αυτό, είστε εκφραστές της συντήρησης, του να µην αλλάξει τί-
ποτα στον αιώνα τον άπαντα, αφού έτσι είµαστε βολεµένοι! Όχι!
Θα αλλάξουν όλα! Ξέρετε γιατί σας εξέθεσε µε το ότι τελικά απο-
τυπώνει το νοµοσχέδιό του, το νοµοσχέδιο της κ. Κεραµέως, τις
ανάγκες της παιδείας και της οικονοµίας; Διότι, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές της Συµπολίτευσης -κύριε Υπουργέ, νοµίζω, είστε κα-
θηγητής πανεπιστηµίου- δεν θα έπρεπε κανένας Πρωθυπουργός,
κανένας Υπουργός, κανένας Βουλευτής, κανένας αστυνοµικός,
κανένας εργάτης, κανένας αγρότης, δεν θα έπρεπε κανένας άν-
θρωπος στον κόσµο να θέλει να συνδέεται η παιδεία και η εκπαί-
δευση, η καλλιέργεια των ανθρώπων, µε τις επιδόσεις της
οικονοµίας. Δεν είπε «…µε τις επιδόσεις»! Θα ήταν πιο λεπτό ατό-
πηµα. Είπε «…µε την οικονοµία»! 

Αν δεν το έχετε πάρει χαµπάρι: Δεν πάµε πανεπιστήµιο για να
βγάλουµε λεφτά! Πάµε πανεπιστήµιο για να γίνουµε καλύτεροι
άνθρωποι. Πάµε πανεπιστήµιο για να καλλιεργηθούµε, για να
ανέβουµε επίπεδο. Η σύνδεση µε την οικονοµία -θα επανέλθω
αργότερα- εξυπηρετεί βεβαίως τα υποταγµένα µνηµονιακά χρό-
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νια που εκφράζει η Νέα Δηµοκρατία, όταν δεν τα εκφράζει το
ΚΙΝΑΛ και όταν παρεµπιπτόντως δεν τα εκφράζει για καµµιά πεν-
ταετία και ο ΣΥΡΙΖΑ. Η σύνδεση µε την οικονοµία είναι βλαπτική
για την παιδεία. Η παιδεία µόνο να χάσει έχει, αν συνδέεται µε
το πώς θα απορροφηθούν οι απόφοιτοι. 

Και ξέρετε, βέβαια έτσι! Θυµίζει αναγκαστικά αυτή η σύνδεση
-δεν θέλω να το κάνω, αλλά δεν µπορώ κιόλας, µε τρώει όπως
τον διάβολο το λιβάνι- την προεκλογική ρήση του Πρωθυπουρ-
γού περί ψυκτικών από το Περιστέρι. Αυτό είναι! Θέλετε ψυκτι-
κούς από το Περιστέρι. Χρειάζεστε τέτοιους; Από τη
Δραπετσώνα; Από το Νέο Ηράκλειο που είµαι εγώ; Από τη Νέα
Ιωνία; Χρειάζεστε τέτοιους! Και εποµένως φτιάχνετε σχολές που
θα βγάζουν ό,τι χρειάζεστε και όχι ό,τι θέλουν οι άνθρωποι, ό,τι
ονειρεύονται να γίνουν και όποια κορυφή θέλουν για πάρτη τους
να κατακτήσουν πνευµατική και πολιτιστική κάποια µέρα στη ζωή
τους. Αυτοί είστε.

Είπε ο Πρωθυπουργός -που είναι παράλληλα και ανώνυµη
εταιρεία- την εξής φοβερή ανακρίβεια, που είναι κλασική επωδός
τελευταία της Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης -όχι όλων
σας, το πώς πολιτεύεστε-, αντιστροφή της πραγµατικότητας.
Μα, γι’ αυτό ρώτησα προχθές, την προηγούµενη εβδοµάδα, αν
τον παίρνετε, τον βάζετε όταν φεύγει από εδώ σε ένα λίαρ τζετ
και περνάει το υπόλοιπο της ηµέρας και τη νύχτα του στον Κα-
ναδά, στη Σουηδία, στη Φινλανδία! Γιατί αυτά που λέει εδώ δεν
γίνονται. Τι είπε, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός που εδώ στο σχέδιο
νόµου του δεν γίνεται σήµερα. Το άκουσα. Το κατέγραψα και σας
το επαναλαµβάνω. Επί λέξει είπε: «Το Συµβούλιο Διοίκησης απο-
καθιστά επιτέλους τη δηµοκρατία καθώς στερεί εξουσία από τον
πρύτανη». Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη; Σοβαρολογείτε. 

Ακούστε, κύριε Μητσοτάκη, τι ανέφεραν, αντίθετα τελείως µε
εσάς, οι συνταγµατολόγοι κύριοι Ξενοφών Κοντιάδης και Ιωάν-
νης Τασσόπουλος. Τι είναι; Είναι καθηγητές Διοικητικού Δικαίου
ο ένας του Παντείου Πανεπιστηµίου και ο δεύτερος του Πανεπι-
στηµίου Αθηνών. Αναφέρουν χαρακτηριστικά: «Το σύστηµα διοί-
κησης των ΑΕΙ που προτείνεται στο επίµαχο σχέδιο νόµου…»
-µην µπερδεύεστε, αυτό που συζητάµε σήµερα- «…παρουσιάζει
σηµαντικά προβλήµατα λειτουργικότητας, διαφάνειας και δηµο-
κρατικής νοµιµοποίησης των οργάνων διοίκησης, απουσία επαρ-
κών θεσµικών αντίβαρων…» -και τώρα είναι το κρίσιµο- «…
υπερσυγκέντρωση αρµοδιοτήτων στο πρόσωπο του πρύτανη,
χωρίς επαρκείς ελεγκτικούς µηχανισµούς, καθώς και κρίσιµα ζη-
τήµατα συµβατότητας των εν λόγω ρυθµίσεων µε µια συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένη πλήρη αυτοδιοίκηση των ΑΕΙ», που όπως
ξέρετε, είναι όντως έτσι από χρόνια. 

Ξέρετε τι γίνεται εδώ; Προκύπτει ότι δύο εγκυρότατοι και εγ-
κριτότατοι συνταγµατολόγοι, εν ενεργεία καθηγητές σε δύο από
τα σηµαντικότερα πανεπιστήµια της πατρίδας µας, έχουν την
ακριβώς εκ διαµέτρου αντίθετη γνώµη από τον Πρωθυπουργό
και από την Υπουργό. Έχουν τη γνώµη ότι φέρνει υπερεξουσίες
συγκεντρωτικά στον πρύτανη. Εκεί που πάσχαµε, να του δώ-
σουµε µία να πάει ακόµα παραπέρα! Οι δύο έγκριτοι και έγκυροι
συνταγµατολόγοι δεν είναι κοµµουνιστές, δεν είναι ΜέΡΑ25, δεν
είναι χίµαιρα, δεν είναι black block, είναι καθηγητές εν ενεργεία
σε σοβαρότατα πανεπιστήµια. Δεν έχουν κανέναν απολύτως
λόγο να πουν αυτό, δηλαδή το αντίθετο από ό,τι λέτε εσείς και ο
Πρωθυπουργός σας, παρά µόνο τον λόγο της επιστηµονικής
τους αγανάκτησης.

Ελληνικέ λαέ, µάς ακούς; Αυτοί οι δύο συνταγµατολόγοι, εν
ενεργεία καθηγητές σε δύο από τα καλύτερα πανεπιστήµιά µας,
έναν λόγο έχουν για να κάνουν αυτή την ανακοίνωση. Ο λόγος
είναι ότι αγανάκτησαν επιστηµονικά µε την αντιστροφή της αλή-
θειας. Το άσπρο µαύρο δεν γίνεται να το κάνετε!

Είπε ο Πρωθυπουργός-ηγεµών: «Τα πανεπιστήµια δεν υπάρ-
χουν…» -και το χειροκροτήσατε κιόλας. Συγχαρητήρια! Μπράβο
σας! Το θυµάµαι γιατί ήµουν εδώ- «…δεν υπάρχουν για να τυπώ-
νουν πτυχία αλλά για να τροφοδοτούν την πατρίδα µε νέους επι-
στήµονες». Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη! Και τότε γιατί οι πολιτικές
σας εσάς και του ΚΙΝΑΛ και του ΣΥΡΙΖΑ σε µικρότερο βαθµό -
την τελευταία πενταετία εννοώ, χρονικά σε µικρότερο βαθµό, όχι
σε βάθος και αξία- έδιωξαν επτακόσιους χιλιάδες επιστήµονες
από την Ελλάδα; Επειδή τα πανεπιστήµια, κατά τη ρήση του

Πρωθυπουργού, δεν είναι για να τυπώνουν πτυχία αλλά για να
τροφοδοτούν την πατρίδα µας µε νέους επιστήµονες; Τους διώ-
ξατε, κύριε Μητσοτάκη µου! Τους έδειξε ο κ. Σαµαράς σας, που
ήσασταν Υπουργός του. Τους έδιωξε ο κ. Γιώργος Παπανδρέου
που ήταν µνηµονιακός, δηλαδή πίστευε ότι η αντιµετώπιση της
φτώχειας, της κρίσης και της απανθρωπιάς που ζούµε γίνεται γο-
νατιστή, προσκυνηµένη και σφάξε µου πασά µου να αγιάσω!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Διώξατε, λοιπόν, επτακόσιους χιλιάδες επιστήµονες από τη
χώρα. Δεν θα ξαναγυρίσουν στον αιώνα τον άπαντα µε το χιλιά-
ρικο που χυδαιότατα τους κουνάτε για να γυρίσουν. Δεν θα γυ-
ρίσουν γιατί παίρνουν χιλιάδες χιλιάρικων εκεί έξω, γιατί εκεί έξω
υπάρχει αξιοκρατία. Και δεν είναι µόνο που θα χάσουν οι επιχει-
ρήσεις τα τζιµάνια τους -που εσάς σας κόφτει!-, εµάς µάς κόφτει
που θα χαθεί η επιστηµοσύνη από την Ελλάδα. Εµάς µάς κόφτει
στην ψυχή µας και πονάµε που θα χαθεί η ποιότητα των πανεπι-
στηµίων µας. Εµάς µάς κόφτει γιατί ξέρουµε ότι τα πανεπιστήµιά
µας είναι από τα καλύτερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση πανθοµολο-
γουµένως. Νοιαζόµαστε γι’ αυτά. Και ξέρουµε ότι θα τα έχετε ξε-
κληρίσει σε λίγο.

Και, βεβαίως, τι άλλο είπε ο Πρωθυπουργός; Καταπληκτικά
πράγµατα είπε! Είπε: «…να καλύπτουν τις ανάγκες της οικονο-
µίας σε επιστηµονικά στελέχη…». Εµείς, οι αφελείς, νοµίζαµε,
επίσης, ότι οι ανάγκες της οικονοµίας έχουν προκύψει από έν-
τεκα χρόνια µνηµονίων! Πιστεύαµε, δηλαδή, ότι το πρόβληµα µε
τη χώρα δεν είναι που κάποιοι αναρχικοί πετάνε µία φορά τον
χρόνο µία µολότοφ στο Πάντειο και στην ΑΣΟΕΕ. Είναι πρό-
βληµα σε έναν βαθµό. Αλλά είναι σαφώς µικρότερο πρόβληµα
για εµάς από το γεγονός που θα αναφέρω, κυρία Κεραµέως. Και
µιας και επανήλθατε, κυρία Κεραµέως, δώστε µου µια απάντηση
σε αυτό. Εσείς είστε η αρµόδια Υπουργός. Έχετε υπ’ όψιν σας
ότι υποχρηµατοδοτούνται τα ΑΕΙ µας, τα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατά µας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, θα κάνω µια µικρή χρήση
της δευτερολογίας µου. Θα χρειαστώ ακόµα τέσσερα µε πέντε
λεπτά. Μπορώ να τα έχω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Κεραµέως, θέλετε να µου απαντήσετε; Είστε η αρµόδια

Υπουργός. Εσείς δέχεστε -για να καταλάβει ο ελληνικός λαός
που µας ακούει απ’ έξω- ότι εδώ και έντεκα χρόνια τα πανεπιστή-
µιά µας κάθε χρόνο παίρνουν και λιγότερα λεφτά; Δεν συζητάω
συνολικά για την παιδεία που έχει φτάσει από έναν ιδεατό µέσο
όρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση 5% δαπάνες για την παιδεία, στην
Ελλάδα ήταν 0,5% πριν τα µνηµόνια και το φτάσατε στο 0,05%
δηλαδή 0,5 τοις χιλίοις. Ξέρετε γιατί σας ρωτάω; Μόλις γίνατε
Υπουργός καταργήσατε το πανεπιστηµιακό άσυλο. Με γεια σας
µε χαρά σας! Το καταργήσατε! Αυτό έκανε η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη σαν πρώτο της έργο πανεθνικά όχι για την παιδεία, για όλα,
για την εργασία, για την ανάπτυξη, για τα πάντα, για την ενέρ-
γεια. Αυτό έκρινε. Εσείς, λοιπόν, τι βλέπετε ότι έχει συµβεί στο
εκπαιδευτικό µας σύστηµα, στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα;
Ότι επειδή υπάρχουν αναρχικοί, τους οποίους εσείς αποκαλείτε
µπαχαλάκηδες -εγώ ποτέ δεν θα το κάνω αυτό, είναι νέα παιδιά
και έχουν το δικαίωµα της ιδεολογίας τους, όσο διάφορη και αν
είναι µε τη δικιά µου. Αυτό είναι η δηµοκρατία. Αυτό είναι πρό-
οδος- επειδή, λοιπόν, υπάρχουν αυτοί και ρίχνουν καµµιά µολό-
τοφ πότε πότε, επειδή, εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν αναρχικοί,
οι άνθρωποι που δεν συµφωνούν µαζί σας, αυτό είναι εδώ το
πρόβληµα που τα ΑΕΙ µας πάνε από το κακό στο χειρότερο; Δεν
είναι αυτό. 

Πάνε δέκα χρόνια από το κακό στο χειρότερο -και είναι ακόµα
από τα καλύτερα στην Ευρώπη- γιατί κάθε χρόνο τους αφαιρείτε
µερικά εκατοµµύρια από τη χρηµατοδότηση. Και µετά λέτε στην
απάντηση σε επίκαιρη ερώτησή µας ότι είστε, δήθεν, µε τις βι-
βλιοθήκες! Αν είστε µε τις βιβλιοθήκες, πείτε στον Πρωθυπουργό
σας να µην τις κλείνει και µετά να διαµαρτύρεται και, εν πάση πε-
ριπτώσει, χρηµατοδοτήστε τις. Αυτό δεν το κάνετε. 
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Δεν θα αργήσω. Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να
τελειώνουµε µε αυτή την ιστορία, η ελληνική Δεξιά, η Δεξιά σας
-και να την χαίρεστε που είστε αυτό, εγώ δεν θα ήθελα καθόλου
να έχει σχέση µε το όνοµά µου-, ουδέποτε συµβιβάστηκε µε τον
νόµο-πλαίσιο για τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα του αείµνη-
στου Ανδρέα Παπανδρέου, του 1982, ο οποίος κατοχύρωσε το
αυτονόητο, την αποχουντοποίηση, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, και τον εκδηµοκρατισµό του ελληνικού πανεπι-
στηµίου. 

Ο νόµος αυτός, θυµίζω σε όλους -και κυρίως σε αυτούς που
µας ακούν από εκεί έξω- ότι είχε έρθει, ως αποτέλεσµα αδιάκο-
πων αγώνων δεκαετιών του φοιτητικού κινήµατος, οι οποίοι οδή-
γησαν και στην πτώση της δικτατορίας. Βεβαίως ήδη από τα
χρόνια της χούντας ήταν αιτήµατα αυτά που ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου ικανοποίησε µε τον νόµο-πλαίσιο του 1982. 

Ξέρετε πώς άρχισε το ξήλωµα του θαυµάσιου για την εποχή
του -σήµερα θα ήθελε εκσυγχρονισµό- νόµου; Από τον οµοϊδε-
άτη σας, τον κ. Σουφλιά. Ο κ. Σουφλιάς το 1992 ξεκίνησε το ξή-
λωµά του και έκτοτε καµµία κυβέρνηση -λυπάµαι αγαπητοί
φίλοι-, συµπεριλαµβανοµένου και του ΣΥΡΙΖΑ, δεν άλλαξε κατεύ-
θυνση. Δεν άλλαξε, σηµαντικά, αυτή την τάση να «ξηλώνονται»
αυτές οι κατακτήσεις του νόµου-πλαισίου του 1982. 

Όλες οι κυβερνήσεις, λίγο ή πολύ, αρνηθήκατε να επενδύσετε
σοβαρά στα πανεπιστήµια και κατά καιρούς διάφορες µεταρρυθ-
µίσεις που κάνετε, περισσότερο έχουν να κάνουν µε -για να το
ακούσει ο κόσµος εκεί έξω- µε µια αδιάκοπη διευθέτηση µικρο-
πρεπών ιδιοτελών προσωπικών συµφερόντων. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, µε το προτεινόµενο σχέδιο νόµου δεν είναι
να µην περάσει, κυρία Κεραµέως. Δεν είναι να µην εφαρµοστεί
στην πράξη -δεν τα λέµε εµείς αυτά- και απλώς να παραµείνουν
τα ΑΕΙ στην άθλια υπάρχουσα σήψη τους. Όχι! Είναι να δηµιουρ-
γηθούν, επιτέλους, οι προϋποθέσεις να δηµιουργήσουµε σύγ-
χρονα και ποιοτικά δηµόσια ΑΕΙ, αντί να τα ξεπουλήσετε και να
τα ιδιωτικοποιήσετε. 

Πώς γίνεται αυτό; Βεβαίως, µε βάση του το φοιτητικό κίνηµα.
Θα µου πείτε, τα φοιτητικά κινήµατα και εν γένει τα κινήµατα, βέ-
βαια, δεν γεννιούνται κατά παραγγελία! Όµως, µια βασική προ-
ϋπόθεση για τη γέννησή τους -και σας προειδοποιώ- είναι η ίδια
η κατανόηση, επιτέλους, της δύναµής τους! Μόλις ξυπνήσουν,
κατανοήσουν τη δύναµή τους, θα σας ανατρέψουν! 

Ποια ήταν τα πεπραγµένα σας, κυρία Κεραµέως, που έρχεστε
και φέρνετε αυτόν τον νόµο ως «ανάσταση» στα δεδοµένα των
ΑΕΙ; Σας λέω «τα πεπραγµένα σας» και φαντάζοµαι θα είστε υπε-
ρήφανη γι’ αυτά. Τι κάνατε ως Υπουργός που εκπροσωπείτε την
Κυβέρνηση του «Κυριάκου Μητσοτάκη - ανώνυµη εταιρεία». 

Ο πρώτος νόµος την πρώτη ηµέρα που µπήκατε εδώ µέσα ως
Βουλευτής, η πρεµούρα σας ήταν η κατάργηση του πανεπιστη-
µιακού ασύλου! Τι πετύχατε; Απολύτως τίποτα! Κανένα όφελος!
Συνεχίζουν τα ίδια προβλήµατα, συνεχίζετε να στέλνετε ΜΑΤ και
να καίνε τα πανεπιστηµιακά άσυλα -που δεν είναι άσυλα- και καί-
γονται από τα ΜΑΤ, γιατί κάποιοι συνεχίζουν να µην µπορούν να
τους βάλουν σε τάξη. 

Φέρατε πλήρη απαξίωση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε
την παράδοσή τους στους εργοδότες. Ξέρετε εσείς: Πρακτική
άσκηση κ.λπ.. Πληθώρα χρηστικότατων διατάξεων σε σχολάρ-
χες, σε κολλεγιάρχες, εξίσωση πτυχίων όπως τα κυπριακά και
άλλα ιδιωτικά -άθλια έτσι;- για αυτά τα παιδιά που είναι σκράπες
και έχουν λεφτά οι γονείς τους και τα στέλνουν εκεί για να αγο-
ράσουν πτυχία! Φέρατε την εξίσωση µε τα πανεπιστήµιά µας
αυτών των αθλίων κυπριακών και άλλων δήθεν βρετανικών ιδρυ-
µάτων. Προσφορά ειδικοτήτων, αποκλειστικά, σε ιδιωτικά ΙΕΚ.
Μόνο εκεί µπορείς να πάρεις ειδικότητα. Τέλειωσες; Ναι, άρα θα
πας µόνο σε ιδιωτικό ΙΕΚ. 

Κυρία Κεραµέως, νοµοθετήσατε την επαναφορά της αποτυχη-
µένης ελάχιστης βάσης εισαγωγής, πρώην βάσης του 10% -θυ-
µάστε;- και την επαναφορά της εξίσου αποτυχηµένης Τράπεζας
Θεµάτων. Γιατί είναι αποτυχηµένα; Γιατί δεν έφεραν ποτέ απο-
τέλεσµα. Εφαρµόστηκαν δεκαετίες. 

Η επαναφορά της εξαιρετικά αποτυχηµένης Τράπεζας Θεµά-
των είχε άµεσο αποτέλεσµα -κυρία Κεραµέως, θυµάστε;- τον
αποκλεισµό δεκάδων χιλιάδων µαθητών, ταξικά φτωχών µαθη-

τών, που δεν είχαν να πληρώσουν φροντιστήριο, από την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. 

Επίσης, φέρατε την επιβολή της Αστυνοµίας στα πανεπιστή-
µια. 

Για εµάς στο ΜέΡΑ25, -ακούστε το, άνθρωποι που µας ακούτε
από εκεί έξω- το πιο σηµαντικό είναι η αποβολή των κοινωνικών
επιστηµών και των καλλιτεχνικών µαθηµάτων από το προηγού-
µενο στάδιο, από τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Ξύλα απελέ-
κητα, αισχρά εκπαιδευµένοι άνθρωποι, µε τροµακτική
εξειδίκευση. Εξειδίκευση ως τι; Γιατροί που δεν έχουν διαβάσει
Καβάφη, δικηγόροι που δεν έχουν διαβάσει Ελύτη. Να το χαίρε-
στε το νοµοσχέδιό σας, λοιπόν!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πω και αυτό και θα σας αφήσω στην ησυχία σας, κύριε
Πρόεδρε. 

Κοιτάξτε, µπορώ να πω πάρα πολλά, έχω δεκάδες σελίδες για
οτιδήποτε, για ένα νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ, που αναρωτιέµαι
αν διαβάσατε αυτές τις χίλιες τριακόσιες σελίδες. Τελικά, όµως,
θα επιλέξω να πω ένα πράγµα που το καταλαβαίνουν όλοι και
που δεν έχετε κανένα επιχείρηµα εναντίον του. 

Ξέρετε, κυρία Κεραµέως και κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τι
κάνει αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο είναι εξαιρετικά επικίνδυνο
και κακό για την πατρίδα µας; Εξαερώνει τη µηδαµινή πιθανό-
τητα κοινωνικής κινητικότητας που υπήρχε. Κι επειδή υπάρχουν
άνθρωποι εκεί έξω που δεν καταλαβαίνουν τι σηµαίνει ο επιστη-
µονικός όρος «κοινωνική κινητικότητα», θέλω να είµαι σαφής για
να το καταλάβουν και οι πέτρες. Ένας τρόπος υπήρχε σε αυτή
την καταραµένη χώρα που κυβερνιέται εβδοµήντα χρόνια τώρα
από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, ένας φτωχός στην πορεία
της ζωής του να καταστεί έστω και ελάχιστα λιγότερο φτωχός.
Ξέρετε ποιος ήταν αυτός; Να στρωθεί στη δουλειά, να διαβάσει,
να τελειώσει πανεπιστήµια, να κάνει µεταπτυχιακά, να πάρει δι-
δακτορικά και να αλλάξει τη ζωή του. 

Καταργείται η οποιαδήποτε δυνατότητα κινητικότητας όταν
αρχίζουµε να συζητάµε περί διδάκτρων και το δικό σας σχέδιο
νόµου βάζει τα δίδακτρα από το παράθυρο, κυρία Κεραµέως. Τα
βάζει στα ξενόγλωσσα τµήµατα, κατ’ αρχάς. Θα πείτε στον ελ-
ληνικό λαό: «Τι σε κόφτει; Να µην πληρώνουν; Έρχονται, σπου-
δάζουν, δεν δίνουν αυτό που πήραν εδώ στην κοινωνία, αλλά
πάνε στις πατρίδες τους, ας πληρώνουν». 

Δεν µας κόφτει αυτό, κυρία Κεραµέως. Μας κόφτει ότι εσείς η
ίδια θα έρθετε µετά από κάποια χρόνια ή µήνες εδώ και θα πείτε:
«Τώρα γιατί διαµαρτύρεστε που ζητάµε και από τους Έλληνες,
που συµµετέχουν στα ξενόγλωσσα τµήµατα, να πληρώσουν;
Είναι ρατσισµός απέναντι στους ξένους». Αυτό θα µας πείτε.
Αυτό είναι το σχέδιό σας. 

Εµείς δεν θα υποκύψουµε. Ο τρόπος σας είναι συγκεκριµένος.
Αλλά το έγκληµα που κάνει το σχέδιο νόµου σας είναι ότι θέτει
τον πρώτο λίθο στη διάλυση, στην εξαφάνιση της κινητικότητας.
Να το ξέρουν οι άνθρωποι εκεί έξω.

Οποίος γεννιέται κόρη ή γιος ψυκτικού από το Περιστέρι και
τα παιδιά του και τα εγγόνια και τα τρισέγγονά του είναι καταδι-
κασµένα µε «Κυριάκο Μητσοτάκη Α.Ε.» να πεθάνουν, στην καλύ-
τερη περίπτωση, ψυκτικοί από το Περιστέρι. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εµείς, κύριε Γρηγο-

ριάδη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω ένα µικρό
σχόλιο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Επειδή επαναλήφθηκε επανειληµµένως το θέµα ότι δήθεν
έκλεισε η Βιβλιοθήκη του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσα-
λονίκης, θέλω να διευκρινίσω ότι, πρώτον, η Κεντρική Βιβλιοθήκη
του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης ουδέποτε έκλεισε, δεύτερον,
ουδέποτε βασίστηκε σε δύο υπαλλήλους και, τρίτον, οι δεκαεπτά
περιφερειακές βιβλιοθήκες του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου
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παρέµειναν εν λειτουργία. Επειδή το ακούµε διαρκώς, ξανά και
ξανά, ότι έκλεισε, ήθελα να πω ότι ουδέποτε έκλεισε.

Κι ένα δεύτερο σηµείο. Ο όρος «σκράπες» που χρησιµοποι-
ήσατε για παιδιά τα οποία για διάφορους λόγους µπορεί να µην
τα πήγαν καλά στις εξετάσεις, νοµίζω αδικεί ένα µεγάλο τµήµα
αυτών των παιδιών. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µόνο ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα δώσω και σε εσάς
ένα λεπτό. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Αγαπητέ Υπουργέ -ξέρετε τα αισθή-
µατά µου-, µε µπερδεύει λίγο το επιχείρηµά σας. Ξεκίνησε µε
έναν τρόπο κάπως παράξενο. Είπατε ότι για την κεντρική βιβλιο-
θήκη. Αυτό κατά τη γνώµη µου υποκρύπτει την ενοχή ότι µέσα
σας και εσείς ξέρετε ότι µία, που δεν ήταν η κεντρική, επειδή ο
Μητσοτάκης, ως Υπουργός Συντονισµού που ήταν στην κυβέρ-
νηση Σαµαρά, αφαίρεσε τους δύο µόλις ανθρώπους που έτρεχαν
τη λειτουργία της, έκλεισε. 

Εσείς ισχυρίζεστε κατά πάσα πιθανότητα ότι δεν έκλεισε καµ-
µία. Βάζουµε στοίχηµα; Θα φέρουµε τα στοιχεία µας. Εδώ θα εί-
µαστε και αύριο. Βάζουµε στοίχηµα; Αν θέλετε εγώ το βάζω το
στοίχηµα. 

Επίσης είναι υποβολιµαίο αυτό που κάνετε, κύριε Υπουργέ.
Εγώ είπα «σκράπες» αυτούς που δεν χρειάζεται να ιδρώσουν τη
φανέλα. Το είπα πολύ καθαρά. Είπα για τα παιδιά των πλουσίων
οικογενειών, όσα από αυτά τυγχάνει να είναι ξύλα απελέκητα,
αγόραζαν τα πτυχία τους. 

Έχετε αντίρρηση ότι τα κυπριακά πανεπιστήµια, που δήθεν
είναι ισότιµα µε τα πανεπιστήµιά µας, πουλάνε πτυχία επί χρή-
µασι; Έχετε καµµία αντίρρηση γι’ αυτό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εντάξει. Δόθηκαν εξηγή-

σεις. 
Τώρα θα δώσουµε τον λόγο στον Υφυπουργό Ανάπτυξης κ.

Δήµα για να παρουσιάζει την τροπολογία του Υπουργείου του. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1371 και ει-

δικό αριθµό 96.
Πάµε, λοιπόν, στο άρθρο 7, όπου µε την προτεινόµενη ρύθ-

µιση προβλέπεται η υπαγωγή και του προσωπικού των εποπτευό-
µενων από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας
Ερευνητικών Φορέων, οι οποίοι λειτουργούν υπό τη µορφή νοµι-
κού προσώπου δηµοσίου δικαίου σε πρωτοβάθµια υπηρεσιακά
και πειθαρχικά συµβούλια, τα οποία θα συστήνονται µε απόφαση
του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων. 

Επειδή η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας µέχρι
πρότινος ήταν υπό το Υπουργείο Παιδείας και ειδικότερα τα πρω-
τοβάθµια πειθαρχικά συµβούλια, στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου τώρα η απόφαση θα είναι στο Υπουργείο Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, όπου τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που
αφορά η ρύθµιση είναι το Εθνικό Αστεροσκοπείο Αθηνών, το
Εθνικό Κέντρο Κοινωνικών Ερευνών, το ΕΚΚΕ, το Ελληνικό Κέν-
τρο Θαλασσίων Ερευνών, το ΕΛΚΕΘΕ, το Εθνικό Κέντρο Έρευ-
νας Φυσικών Επιστηµών «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ» και η Ελληνική
Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας. Είναι ένα αίτηµα, το οποίο, µάλι-
στα, έχει έρθει από τα ίδια τα ερευνητικά κέντρα. Άρα µε αυτή
την προτεινόµενη ρύθµιση αναµένεται να ολοκληρωθούν και πει-
θαρχικές υποθέσεις που εκκρεµούν µέχρι σήµερα. 

Επίσης, έχουµε το άρθρο 8, το οποίο έχει να κάνει µε το πρό-
γραµµα «Ορίζοντας Ευρώπη». Είναι το µεγαλύτερο χρηµατοδο-
τικό εργαλείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ζητήµατα έρευνας
και καινοτοµίας, όπου εισάγονται νέες ρυθµίσεις και δίδονται
νέες δυνατότητες στα κράτη-µέλη της Ένωσης, οι οποίες συν-
δέονται κυρίως µε την εφαρµογή όλων των τύπων συµπράξεων,
περιλαµβανοµένων και των θεσµοθετηµένων και όλων των µέσων
εφαρµογής που απαιτούν συνέργεια ή και συγχρηµατοδότηση
ενωσιακών και εθνικών πόρων, καθώς και έργων που λαµβάνουν
το σήµα ποιότητας, τη λεγόµενη «σφραγίδα αριστείας». 

Ένα εξ αυτών, λοιπόν, είναι η εφαρµογή της κεντρικής διαχεί-
ρισης της οικονοµικής συνεισφοράς που αφορά τη δυνατότητα

εφαρµογής από τα συµµετέχοντα κράτη της κεντρικής διαχείρι-
σης της οικονοµικής συνεισφοράς. Δηλαδή, αντί να αναλάβει το
κράτος-µέλος τη διαχείριση, την εκχωρεί στην αντίστοιχη ευρω-
παϊκή δοµή, όπου οι προτεινόµενες ρυθµίσεις, αυτή η ρύθµιση,
αποσκοπεί στην αξιοποίηση των δυνατοτήτων χρηµατοδότησης
του προγράµµατος πλαισίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
έρευνα και την καινοτοµία, τον «Ορίζοντα Ευρώπη» το 2021-
2027, και συγκεκριµένα στην αποτελεσµατική υλοποίηση έργων
διεθνούς συνεργασίας στην έρευνα και την καινοτοµία, στην
απλοποίηση των διαδικασιών, στη µείωση του διοικητικού φόρ-
του και στη δυνατότητα αξιοποίησης όλων των µέσων εφαρµο-
γής του «Ορίζοντα Ευρώπη» κατά µείζονα λόγο, αλλά και του
συνόλου των δράσεων του νέου ευρωπαϊκού χώρου έρευνας και
καινοτοµίας που απαιτούν εθνική συγχρηµατοδότηση σε επίπεδο
έργου ή προγράµµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ και µε βάση το πρό-

γραµµα ακολουθεί ο κ. Μελάς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και µε τη χθεσινοβραδινή -ση-

µερινή- πρωινή προσπάθεια εµπρησµού του δηµοσιογραφικού
συγκροτήµατος «REAL FM» ολοκληρώνεται αυτές τις µέρες ένα
σκηνικό όπου καίγονται εφηµερίδες, ληστεύουν στους δρόµους,
σκοτώνονται συµµορίες η µία µε την άλλη, σκοτώνουν δηµοσιο-
γράφους. Η ανοµία έχει απογειωθεί και αυτός ο περίφηµος σκο-
πός "νόµου και τάξης" του κ. Μητσοτάκη έχει καταρρακωθεί
παρά το γεγονός ότι ο αυταρχισµός τους εντείνεται.

Και δεν φτάνει αυτό, έχουµε και εµπρησµούς εδώ µέσα στη
Βουλή. Ήρθε ο Πρωθυπουργός και έβαλε νέα τοξικότητα στο
πολιτικό κλίµα, όπως εµφανίζεται τις τελευταίες µέρες, και υπαι-
νίχθη ευθύνες του ΣΥΡΙΖΑ για τον εµπρησµό στον «REAL FM».
Μα, δεν βάλατε µυαλό µε ό,τι τυµβωρυχία κάνατε για το Μάτι;
Δεν βάλατε µυαλό για ό,τι τυµβωρυχία κάνατε για τη «MARFIN»;
Δεν βάλατε µυαλό για το ατύχηµα στην Αίγινα που κάποιο συρι-
ζόπουλο έφταιγε; Συνεχίζετε την ίδια γελοία πολιτική προπα-
γάνδα µε επικεφαλής τον ίδιο τον Πρωθυπουργό; Και
εµφανίστηκε και θρασύς, να λέει: «Δεν τολµάει ο κ. Τσίπρας να
έρθει εδώ». Εγώ θα του πω µόνο µα κουβέντα: «Λαγός τη φτέρη
έσειε, κακό της κεφαλής του». 

Ερχόµαστε τώρα στο νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ. Εξακολου-
θείτε να λέτε ψέµατα και, βεβαίως, δεν σας ενοχλεί να σας λέµε
ότι λέτε ψέµατα. Διαβάστε, αν τολµάτε, και σας παρακαλώ πα-
ραχωρώ τον χρόνο µου ολόκληρη την ανακοίνωση της Συνόδου
Πρυτάνεων. Γιατί παραπληροφορείτε το Κοινοβούλιο και τον ελ-
ληνικό λαό; Πόσο νοµίζετε ότι είναι µακριά τα ποδάρια στα ψέ-
µατα;

Έρχεται το νοµοσχέδιό σας να µεταλλάξει το DNA του δηµό-
σιου πανεπιστηµίου, να υποβαθµίσει τις παρεχόµενες σπουδές
και τα πτυχία του, να διαγράψει τα επιτεύγµατά του, να καταρ-
γήσει τα συλλογικά του όργανα, να φιµώσει µέχρι εξαφανίσεως
τη συµµετοχικότητα, να αποδυναµώσει τη δηµοκρατική αντιπρο-
σωπευτικότητα, να κατακερµατίσει τα γνωστικά αντικείµενα, να
εκφυλίσει τη γνώση σε αγοραία κατάρτιση.

Για να δούµε, λοιπόν. Η  υποβάθµιση των παρεχόµενων σπου-
δών και των πτυχίων τη στιγµή που το κλίµα -και δεν µπορεί να
µην το ξέρετε- κινείται ακριβώς προς την αντίθετη κατεύθυνση
της υποστήριξης µιας ευρείας, ανοιχτής διάθεσης της παραγό-
µενης από τα πανεπιστήµια γνώσης. Δοκιµάστηκε το µοντέλο
που θέλετε να επιβάλλεται και ήδη τα πανεπιστήµια της Ευρώπης
αποχωρούν αυτό. Εσείς κάνετε τα αντίθετα. 

Πρώτον, επιδεικνύετε εξαιρετική µέριµνα στον αποκλεισµό της
γνώσης, στα στεγανά του πανεπιστηµίου µε σκοπό την εµπορική
εκµετάλλευση. Αλήθεια, δεν έχω καταλάβει. Όσον αφορά το βιο-
µηχανικό διδακτορικό, θα βγει ένα προϊόν επιστηµονικό, το οποίο
µπορεί να έχει και ένα εύρηµα ενδιαφέρον όσον αφορά την υλο-
ποίησή του στην παραγωγή. Θα είναι ιδιοκτησία του επιχειρηµα-
τία που συµµετείχε ή οποιουδήποτε αξιολογήσει ότι µπορεί αυτή
την πληροφορία, αυτό το εύρηµα να το χρησιµοποιήσει για να
προχωρήσει στην εµπορική εκµετάλλευση; Ποιος θα έχει τη δυ-
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νατότητα να το χρησιµοποιήσει;
Δεύτερον, απέχετε από γενναίες µεταρρυθµίσεις που θα προ-

έβλεπαν την επιβράβευση ή έστω την υποστήριξη ενός ανοιχτού
κώδικα πρωτογενών ερευνητικών δεδοµένων, διάθεση των ερευ-
νητικών αποτελεσµάτων, εργασιών, καθώς και εκπαιδευτικού υλι-
κού, δηµοσίευσης των αποτελεσµάτων και ενεργειών προσέγ-
γισης της κοινωνίας µε διαλέξεις, επισκέψεις σε εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, σεµινάρια, εργαστήρια δεξιοτήτων, φεστιβάλ επιστή-
µης. Τίποτα. 

Είναι σαφές ότι η επιδιωκόµενη αναδιάρθρωση δεν στοχεύει
στην αναβάθµιση των πτυχίων, αλλά στη µετατροπή και υποβάθ-
µιση συνολικά της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Είναι, επίσης,
σαφές ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο απηχεί την νεωτερικό-
τητα των απόψεών σας, δηλαδή τις νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις. 

Τρίτον, όσον αφορά την κατάργηση των συλλογικών οργάνων
και αποδυνάµωση της αντιπροσωπευτικότητας. Ειπώθηκαν τόσα
πολλά, στα οποία πραγµατικά δεν θέλω να προσθέσω τίποτε,
γιατί έχω την εντύπωση ότι το θέµα πλέον έχει γίνει σαφές και
στην κοινή γνώµη, αλλά και στο Κοινοβούλιο. Με την υιοθέτηση
του οργανωτικού και ανεξέλεγκτου οργανικού σχήµατος σε ένα
όργανο, στον πρύτανη, το οποίο θα χαρακτηρίζεται από έλλειµµα
δηµοκρατικής νοµιµοποίησης υποβαθµίζετε όλους τους µηχανι-
σµούς ελέγχου και τα αντίβαρα.

Και, βεβαίως, µε την επιδεικτική απαξίωση επιφανών νοµικών
συνταγµατολόγων –ακούστηκαν τα ονόµατά τους: Κοντιάδης,
Τασσόπουλος, Καµτσίδου- που έχουν αναγνωρίσει ότι δεν µπο-
ρεί η άσκηση αρµοδιοτήτων από όργανα της κρατικής διοίκησης
ή από πρόσωπα που δεν συνδέονται οργανικά µε το οικείο ΑΕΙ
και ότι η αρχή της πλήρους αυτοδιοίκησης έχει ως περιεχόµενο
την εξουσία των ιδρυµάτων να αποφασίζουν για τις δικές τους
υποθέσεις µε τα δικά τους όργανα. 

Αλήθεια, κυρία Υπουργέ, συζητήσαµε την πρόταση αντισυν-
ταγµατικότητας. Ο καθ’ ύλην αρµόδιος που θα µπορούσε να
έρθει να υποστηρίξει την άποψή σας ήταν κατά τεκµήριο ο κ. Γε-
ραπετρίτης. Πού είναι αυτός ο άνθρωπος; Φιλοδοξεί να δοξα-
στεί, όπως κάποιος άλλος πριν πολλές δεκαετίες, κρυπτόµενος;
Δεν θα τα καταφέρει.

Θεωρούµε ότι ο αποκλεισµός των προσώπων που δεν συνδέ-
ονται οργανικά µε το οικείο ΑΕΙ θα αποτελούσε µια προστατευτική
λειτουργία. Εάν τελικά δεχτούµε όλοι εµείς εδώ ότι η πανεπιστη-
µιακή κοινότητα στο σύνολό της, αλλά και η κοινωνία, µπορούν να
διαχειρίζονται τα θέµατά τους εξωτερικά πρόσωπα –παράγοντες,
οικονοµική επιφάνεια, καλλιτέχνες- και περιορισµούς στην εκλογή
των µελών διοίκησης, τότε θα πρέπει να καταλάβουµε ότι αυτό θα
είναι µοντέλο που µπορεί να επεκταθεί και αλλού. 

Και κάτι άλλο: Είπατε ότι έτσι αντιµετωπίζεται η ανεργία. Πρέπει
να καταλάβετε -και ειδικά αυτοί που ασχολούνται και µε την οικο-
νοµία- ότι η ανεργία έχει άµεση σχέση µε την ευρύτερη οικονοµική
κατάσταση κυρίως µιας κοινωνίας. Η χρηµατοδότηση έχει ακρι-
βώς αντίστροφη σχέση µε το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν. Όσο το
ένα µεγαλώνει το άλλο µικραίνει. Αυτή είναι η αιτία της ανεργίας,
ο παράγοντας της ανεργίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Τελικά τι πανεπιστήµιο θέλουµε; Εµείς θέλουµε ένα πανεπιστή-

µιο που ανταποκρίνεται στις ανάγκες µιας δηµοκρατικής κοινω-
νίας, στην οποία η γνώση συνιστά τον θεµέλιο λίθο της. Στη βάση
αυτή το πανεπιστήµιο πρέπει να χρηµατοδοτείται από την πολι-
τεία, βεβαίως να αξιολογείται και βεβαίως να λογοδοτεί για το
έργο του.

Όµως όσον αφορά τη χρηµατοδότηση, από τα Πρακτικά της
Βουλής, δηλώσεις του κ. Σταϊκούρα, του Υπουργού Οικονοµικών,
αναφερόµενος στο νοµοσχέδιο Διαµαντοπούλου, λέει: «Το 2007
η κυρία Υπουργός» -για την κ. Διαµαντοπούλου µιλούσε τότε, το
2011- «σε οµιλία της από αυτό το Βήµα είχε πει ότι καµµία µεταρ-
ρύθµιση στον χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης δεν µπορεί να γίνει
χωρίς γενναία χρηµατοδότηση. Με δεδοµένο ότι η χρηµατοδό-
τηση έχει µειωθεί δραστικά και συνεχώς µειώνεται, είναι προφανές
ότι δεν µπορούµε καθόλου να µιλάµε για ουσιαστική µεταρρύθ-
µιση».

Τώρα τι έχει να πει ο Υπουργός Οικονοµικών µε δεδοµένο ότι η
χρηµατοδότηση ακόµα µειώνεται; Και βεβαίως, έρχεστε µε τον αυ-
ταρχικό τρόπο να φέρετε και την Αστυνοµία µε την κατανάλωση
της δαπάνης για αυτό το θέµα. Φτιάξατε έναν όµορφο δρακόντειο
νόµο µε τρίπτυχο µε το οποίο επιθυµείτε να λειτουργεί το πανεπι-
στήµιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, δεν θα καθυστερήσω άλλο.
Αποτελείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, την απόδειξη, όπως

έγραψε ένας αρθρογράφος της «New York Times», ότι το αόρατο
χέρι της αγοράς δεν θα εξαπλωθεί ποτέ χωρίς µια αόρατη γροθιά
και εσείς οικοδοµείτε αυτή την ώρα την αόρατη γροθιά και φτιά-
χνετε ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο το οποίο δεν το ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Μάρκου, ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, δεν θα σας
φέρω σε δύσκολη θέση.

Διαβάζω τον Πρωθυπουργό το 2011 σε συζήτηση πάλι του νο-
µοσχεδίου Διαµαντοπούλου, που έλεγε επί λέξει: «Δεν γνωρίζω
αρκετά για το ελληνικό πανεπιστήµιο, για να γνωρίζω εάν πρέπει
να πάµε προς τη µια ή την άλλη κατεύθυνση».

Ο Πρωθυπουργός τώρα έµαθε και δεν έµαθε καθόλου περισ-
σότερο από ό,τι ξέρετε για το ελληνικό πανεπιστήµιο και εσείς,
κυρία Υπουργέ.

Καταθέσαµε µια τροπολογία όσον αφορά τους νεοδιόριστους
εκπαιδευτικούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Μάρκου, φθάσαµε
τα δέκα λεπτά σιγά σιγά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ναι, όντως, κλείνω.
Ελπίζω να την κάνετε δεκτή για να λαµβάνεται υπ’ όψιν η προ-

ϋπηρεσία τους στο δηµόσιο.
Το ερώτηµα είναι, όπως έχει τεθεί από κάποιον, όχι σε τι κόσµο

θα παραδώσουµε τα παιδιά µας, αλλά σε τι είδους παιδιά θα πα-
ραδώσουµε τον κόσµο µας. Αυτό είναι το ερώτηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ και εσάς, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς.

Να είστε καλά!
Απλώς θέλω να πω στους τεχνικούς ότι έχουµε ζητήσει να κλεί-

σουν οι δύο ανεµιστήρες δεξιά και αριστερά, γιατί στις θέσεις των
Υπουργών είναι άθλια η κατάσταση. Σας παρακαλώ να το κά-
νουµε.

Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη. Ακολουθεί ο κ. Μελάς και µετά
ο κ. Καραθανασόπουλος. Με αυτή τη σειρά θα πάµε.

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

πραγµατικά µε µεγάλη κατάπληξη παρακολουθώντας σήµερα τη
συζήτηση σε ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο άκουσα πολλά και
από την πλευρά της Συµπολίτευσης και από κυβερνητικούς Βου-
λευτές. Αυτό το οποίο µου έκανε εντύπωση, πέρα από τα γενι-
κότερα ή αυτά που είπε ο Πρωθυπουργός για τους δικούς του
λόγους δηµιουργίας κλίµατος γενικότερα και εκφράζοντας, φυ-
σικά, την ιδεοληπτική νεοφιλελεύθερη πολιτική που υπηρετεί,
ήταν όταν άκουσα Βουλευτίνα της Συγκυβέρνησης να λέει: «Σε-
βόµαστε τον µόχθο και τον αγώνα των γονιών, γι’ αυτό φέρνουµε
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο».

Έρχοµαι, λοιπόν και λέω, τελικά τι σέβεστε εσείς ως Κυβέρ-
νηση και τι εξυπηρετείτε τρία χρόνια τώρα στον τοµέα της παι-
δείας; Ο µόχθος του γονιού, κάθε Έλληνα και Ελληνίδας, είναι
φυσικά να µορφωθεί το παιδί του, αλλά απαιτεί -και προβλέπεται
και συνταγµατικά- τη δωρεάν δηµόσια παιδεία. Τι κάνατε εσείς
τώρα τρία χρόνια; Αποδοµείτε µία-µία τις δυνατότητες πρόσβα-
σης στη δηµόσια δωρεάν παιδεία των ελληνοπαίδων, να το πω
έτσι. Κατ’ αρχάς και µε τις ρυθµίσεις οι οποίες έγιναν και για το
γυµνάσιο και για το λύκειο και για τις πανελλήνιες και τη βάση
εισαγωγής και µε όλα αυτά υπηρετείτε ουσιαστικά και κάποιους
ιδιώτες, κάποια ιδιωτικά συµφέροντα, τα κολλέγια µε τα δικαιώ-
µατα και τις ισοτιµίες που δώσατε και βέβαια, δηµιουργείτε -και
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δυστυχώς και φέτος θα επαναληφθεί αυτό- πελατεία στα λεγό-
µενα ιδιωτικά ΙΕΚ, σε κάποιους δηλαδή οι οποίοι θα εισπράξουν
για να παράσχουν όποια µόρφωση ή όποια γνώση. Δηλαδή η
ιδιωτικοποίηση, η υποβάθµιση, η δυσφήµηση σε ό,τι δηµόσιο -
και δηµόσιο σχολείο και δηµόσιο πανεπιστήµιο- και µε όλα αυτά
που ζούµε τον τελευταίο καιρό δεν έχουν άλλο στόχο παρά το
να ιδιωτικοποιηθεί η παιδεία οριστικά.

Βέβαια, µε το εν λόγω σχέδιο νόµου, το οποίο είναι ενταγµένο
πάλι και αυτό στη συγκεκριµένη λογική, κάνετε κάποιες -ας το
πούµε- θεσµικές αλλαγές και αντί να δηµιουργήσετε ένα δηµο-
κρατικό πανεπιστήµιο -και τα ελληνικά πανεπιστήµια είναι ανα-
γνωρισµένα διεθνώς και οι Έλληνες επιστήµονες -απόφοιτοι
διαπρέπουν διεθνώς- αντί να συνεχίσετε να ενισχύετε το δηµόσιο
πανεπιστήµιο, έρχεστε ουσιαστικά και το ιδιωτικοποιείτε. Από ένα
δηµοκρατικό, δηµόσιο πανεπιστήµιο θέλετε να έχουµε και ένα
πανεπιστήµιο - ανώνυµη εταιρεία. Το νοµοσχέδιο προωθεί ένα
πανεπιστήµιο - επιχείρηση -που σηµαίνει άνοδος του κόστους
σπουδών, νέες προτεραιότητες για την κατεύθυνση της χρηµα-
τοδότησης- το οποίο πανεπιστήµιο οφείλει να βρει τρόπους ώστε
να επιπλεύσει σε συνθήκες οξύτατου εµπορικού ανταγωνισµού.

Ακόµα µια φορά επιχειρείται η ιδιωτικοποίηση ενός δηµόσιου
αγαθού. Το δηµόσιο πανεπιστήµιο της µεταπολιτευτικής περιό-
δου έχει συµβάλει καθοριστικά στην ανάπτυξη και στην πρόοδο
της χώρας µας, κατέχει διεθνείς διακρίσεις, όπως είπα και πριν.
Είναι ένα δηµοκρατικό πανεπιστήµιο που το µοντέλο διοίκησής
του ισχύει από το 1982.

Έρχεστε εσείς, λοιπόν, τώρα και λέτε και θεσπίζετε, νοµοθε-
τείτε ένα πανεπιστήµιο που θα διοικείται από συµβούλιο διοίκη-
σης µε πρύτανη υποτελή και υπόλογο σε αυτό, συµβούλιο
διοίκησης που έχει υπερεξουσίες, ψηφίζει και παύει πρύτανη,
επιλέγει και παύει κοσµήτορα και αντιπρυτάνεις, έχει τον απο-
κλειστικό οικονοµικό και διοικητικό έλεγχο του ιδρύµατος, χωρίς
πρυτανικό συµβούλιο, αλλά µε εκτελεστικό διευθυντή - µάνα-
τζερ, µε εµπορευµατοποιηµένες µεταπτυχιακές σπουδές, µε βιο-
µηχανικά διδακτορικά συνεργασίας των ΑΕΙ µε επιχειρήσεις, µε
σχολές πολλών ταχυτήτων και περισσότερα πτυχία σκόρπια,
ασύνδετες γνώσεις, πτυχία-σούπα, όπως θα τα λέγαµε και χωρίς
επαγγελµατική αναγνώριση, µε αποδυναµωµένες τις φοιτητικές
παρατάξεις και ουσιαστικά καταργώντας πάρα πολλά ακόµη και
στον τοµέα συµµετοχής είτε των φοιτητών είτε των εργαζοµένων
στα ΑΕΙ.

Η υποστελέχωση και η υποχρηµατοδότηση είναι τα βασικά
προβλήµατα των ανωτέρων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων σήµερα.
Για τις ελλείψεις προσωπικού ευθύνεται η Κυβέρνηση, το Υπουρ-
γείο Παιδείας. Δεν προχωρεί σε άµεση αναπλήρωση καθηγητών
που συνταξιοδοτούνται, όπως ορίζει ο νόµος, ενώ παράλληλα
υπάρχει σοβαρό θέµα δηµοκρατίας, καθώς καταστρατηγείται
ουσιαστικά το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων και η δηµοκρα-
τική αρχή εκλογής του πρύτανη, ενώ δηµιουργείται ένα συγκεν-
τρωτικό άκρως µοντέλο διοίκησης µε υπερεξουσίες.

Θα έπρεπε νέοι επιστήµονες και ερευνητές να στελεχώσουν
τα ΑΕΙ είτε παραµένοντας στην Ελλάδα –δυστυχώς, το κύµα
φυγής επιστηµόνων είναι έντονο ακόµα- είτε επιστρέφοντας στη
χώρα µας. Αντίθετα, εσείς επεκτείνετε δικαιώµατα σε οµότιµους
και σε συνταξιούχους καθηγητές για να εξοικονοµήσετε πόρους.

Πλειοψηφική απόρριψη του νοµοσχεδίου υπήρξε από την πα-
νεπιστηµιακή κοινότητα. Όπως καταγράφηκε και στην αρµόδια
συνεδρίαση της Βουλής µε τους φορείς, οι πανεπιστηµιακοί είναι
κατά του εν λόγω νοµοσχεδίου, καθώς το αποκάλεσαν «νοµο-
σχέδιο κατά της δηµοκρατίας, αλλά υπέρ της διαπλοκής». Οι πα-
νεπιστηµιακοί τονίζουν ότι το νοµοσχέδιο είναι υπερρυθµιστικό
και αντί να οδηγεί σε µεταρρύθµιση, δηµιουργεί ένα ασφυκτικό
καθεστώς λειτουργίας. Μάλιστα, οι Σύγκλητοι των ΑΕΙ η µία µετά
την άλλη λαµβάνουν αποφάσεις οµόφωνες, ζήτησαν σηµαντικές
βελτιώσεις πριν αυτό το νοµοσχέδιο κατατεθεί στη Βουλή ή
ακόµη και την απόσυρσή του, τονίζοντας ότι ο νέος αυτός νόµος
δύσκολα θα εφαρµοστεί στην πράξη. 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι ο Πρόεδρος της ΠΟΣΔΕΠ τόνισε ότι
είναι η πρώτη φορά στην ιστορία του ελληνικού πανεπιστηµίου
που δεν εκλέγεται ο πρύτανης. Θίγεται το συνταγµατικά κατοχυ-
ρωµένο αυτοδιοίκητο του πανεπιστηµίου, σύµφωνα µε πολλούς

συνταγµατολόγους, όπως τους καθηγητές Κοντιάδη και Τασσό-
πουλο. Ακόµη σηµείωσε ότι η εκλογή οργάνων του πανεπιστη-
µίου µέσα από την επιλογή των έξι µελών του Συµβουλίου
Διοίκησης, όπου ένα από αυτά τα έξι επιλέγεται πρύτανης και
ακολούθως ο διορισµός στην ουσία αντιπρυτάνεων, διορισµός
κοσµητόρων κ.λπ., θα οδηγήσει σε απίστευτη αύξηση της δια-
πλοκής. Επίσης, υπογράµµισε ότι προκαλούνται σοβαρές ανι-
σορροπίες στην κατανοµή ρόλων στις ελεγκτικές εξουσίες και
έθεσε ζήτηµα δηµοκρατικής νοµιµοποίησης των οργάνων του
πανεπιστηµίου. 

Διάχυτη είναι η απογοήτευση ότι αγνοήθηκαν αποφάσεις Συ-
νόδων Πρυτάνεων, Συγκλήτων των πανεπιστηµίων και όλων σχε-
δόν των οργάνων και των συνδικαλιστικών οργάνων της
ακαδηµαϊκής κοινότητας, βέβαια όχι µόνο από το επίπεδο των
εργαζοµένων στα πανεπιστήµια, αλλά και από τις φοιτητικές ορ-
γανώσεις. Ακόµα και η ΔΑΠ Νοµικής αναφορικά µε τις φοιτητικές
εκλογές καταφέρθηκε συγκεκριµένα κατά της Κυβέρνησης και
της Υπουργού. Από εδώ καταλαβαίνουµε, αν το συνδυάσουµε
και µε τα δεδοµένα και την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής
της Βουλής που επίσης βάζει σοβαρά θέµατα αντισυνταγµατικό-
τητας, ότι το εν λόγω σχέδιο νόµου δεν διορθώνεται, αλλά πρέ-
πει πραγµατικά να αποσυρθεί. 

Το δηµοκρατικό πανεπιστήµιο καθίσταται ετεροδιοικούµενο,
µε δοµή ιδιωτικής εταιρείας που θα επιβάλλει τις αποφάσεις του
µε πειθαρχικά µέσα. Δεν αποτελεί µεταρρύθµιση ούτε εκσυγχρο-
νισµό, όπως είπε πολλές φορές η κυρία Υπουργός, αλλά αποτε-
λεί µία απορρύθµιση ουσιαστικά του δηµοκρατικού, ερευνητικού
και σηµαντικού ρόλου που παίζουν τα πανεπιστήµια, το δηµόσιο
πανεπιστήµιο εν προκειµένω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Καφαντάρη, πα-
ρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνοντας, ήθελα να πω για
µία ρύθµιση της τελευταίας στιγµής που διαβάσαµε στον Τύπο
που ήρθε µε µορφή τροπολογίας.

Κυρία Υπουργέ, θα θέλαµε να µας δώσετε κάποιες διευκρινί-
σεις. Διαβάσαµε ότι οι πτυχιούχοι κολεγίων θα µπορούν να διεκ-
δικούν θέσεις διοίκησης στον δηµόσιο τοµέα, καθώς πλέον δεν
θα απαιτούνται πτυχία ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος της
ηµεδαπής ή ισότιµα της αλλοδαπής, αλλά πτυχία ιδρύµατος ανώ-
τατης εκπαίδευσης της ηµεδαπής ή αρµοδίως αναγνωρισµένο
πτυχίο της αλλοδαπής. 

Θα θέλαµε να µας πείτε κάτι παραπάνω, γιατί νοµίζω ότι
αφορά την επιλογή διοικήσεων στον δηµόσιο τοµέα και αφορά
ένα άρθρο 9 σε τροπολογία, η οποία έχει κατατεθεί ή πρόκειται
να κατατεθεί. Εµείς τα στοιχεία αυτά τα βρήκαµε στον Τύπο και
θα θέλαµε να µας εξηγήσετε σχετικά τι ακριβώς σηµαίνει αυτό
το «ή αρµοδίως αναγνωρισµένο πτυχίο της αλλοδαπής». 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κυρία Κα-
φαντάρη.

Ο κ. Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και ακολου-
θεί ο κ. Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας κάνουµε όλοι µια προσπά-
θεια να κρατάµε τον χρόνο γιατί οι οµιλητές είναι εκατόν είκοσι
δύο. 

Ορίστε, κύριε Μελά, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σήµερα ένα νοµο-

σχέδιο που αφορά την παιδεία και την τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Και όταν το 2022 σε αυτήν την Αίθουσα συζητάµε ένα τέτοιο νο-
µοσχέδιο και ακούγονται από την Αντιπολίτευση, κυρίως από τον
χώρο της Αριστεράς σχεδόν στο σύνολό της, διθυραµβικά σχό-
λια για τον νόµο της παιδείας του 1982, νοµίζω ότι αντιλαµβανό-
µαστε όλοι το χάος που υπάρχει ανάµεσα µας και το χάσµα που
υπάρχει ανάµεσα µας στον τρόπο µε τον οποίο εµείς προσεγγί-
ζουµε τη σύγχρονη παιδεία και τη σύγχρονη εκπαίδευση και πώς
εσείς έχετε µείνει πίσω και ακόµα θέλετε να δηµιουργήσετε στην
παιδεία συνθήκες οι οποίες είναι αναχρονιστικές και θα την επι-
στρέψουν πολλά χρόνια πίσω.
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Το νοµοσχέδιο αυτό αναφέρεται και σε πάρα πολλά άρθρα, τα
οποία κυρίως ασχολούνται και πραγµατεύονται µε την καθηµε-
ρινότητα των σηµερινών φοιτητών, των αυριανών φοιτητών, των
καθηγητών, των εργαζοµένων στα πανεπιστήµια, όλου του κοµ-
µατιού της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, όλου του κοµµατιού της
παιδείας το οποίο είναι υγιές. Ανάµεσα στις διατάξεις αυτού του
νοµοσχεδίου προβλέπεται ο εκσυγχρονισµός των προγραµµά-
των σπουδών, ώστε το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο να γίνει
πιο ανταγωνιστικό και πιο σύγχρονο σε σχέση µε τα άλλα πανε-
πιστήµια του εξωτερικού. 

Προβλέπεται το ελληνικό «ERASMUS». Πλέον, οι Έλληνες φοι-
τητές δεν θα λαµβάνουν γνώση µόνο από τη σχολή στην οποία
πέρασαν, αλλά θα έχουν τη δυνατότητα για ένα εξάµηνο να πα-
ρακολουθήσουν και µαθήµατα από άλλα τµήµατα στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση. Για παράδειγµα, ένας φοιτητής ο οποίος µπορεί
να είναι στο Μαθηµατικό και θέλει να παρακολουθήσει µαθήµατα
φιλοσοφίας, θα µπορεί να το κάνει. Ένας φοιτητής του Πολυτε-
χνείου θα µπορεί να παρακολουθήσει κάποια µαθήµατα στη Νο-
µική. Έτσι ενισχύεται ο τρόπος µε τον οποίο θα λαµβάνουν τη
γνώση τα παιδιά τα οποία θα σπουδάζουν στο ελληνικό δηµόσιο
πανεπιστήµιο. 

Ενισχύεται, επίσης, η αµοιβή της πρακτικής άσκησης των φοι-
τητών. Θα υπάρχουν κοινά και διπλά προπτυχιακά προγράµµατα
σπουδών, επαγγελµατικά µεταπτυχιακά και βιοµηχανικά διδακτο-
ρικά, τα οποία θα αποτελούν τη γέφυρα µεταξύ του πανεπιστη-
µίου και της βιοµηχανίας, µεταξύ της έρευνας και της
παραγωγής. Μάλιστα θα δοθούν συνολικά 35 εκατοµµύρια ευρώ
για διακόσια πενήντα βιοµηχανικά διδακτορικά τριετούς διάρ-
κειας σε ελληνικά ΑΕΙ από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Επίσης, µε το νοµοσχέδιο αυτό αξιοποιούνται οι νέες τεχνο-
λογίες στη διδασκαλία, κάτι το οποίο το είδαµε πώς λειτούργησε
και στα χρόνια του κορωνοϊού. Προωθούνται η έρευνα και η και-
νοτοµία. Επίσης, ένα νέο και ευέλικτο πλαίσιο για τη διαχείριση
της περιουσίας των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων θα αρ-
χίσει να εφαρµόζεται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Θα υπάρχει, επί-
σης, η δυνατότητα ίδρυσης προγραµµάτων σπουδών σύντοµης
διάρκειας για όσους θέλουν να τα παρακολουθήσουν. 

Επίσης, θεσπίζεται η εισαγωγή ενός νέου µοντέλου διοίκησης
στα πανεπιστήµια µε νέες πιο αξιοκρατικές διαδικασίες για την
επιλογή των µελών ΔΕΠ, η θέσπιση αναπτυξιακών εργαλείων για
την αναβάθµιση των πανεπιστηµίων µε εκσυγχρονισµό του πλαι-
σίου λειτουργίας των ΕΛΚΕ, η ψηφιοποίηση υπηρεσιών και η δη-
µιουργία δοµών που υποστηρίζουν την πανεπιστηµιακή
κοινότητα, η υποστήριξη για την ίδρυση νεοφυών επιχειρήσεων,
startup επιχειρήσεων από φοιτητές. 

Εκσυγχρονίζεται, επίσης, ο ΔΟΑΤΑΠ και απλοποιούνται οι δια-
δικασίες, καθώς µειώνεται η γραφειοκρατία για την ακαδηµαϊκή
αναγνώριση πτυχίων από πανεπιστήµια του εξωτερικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας προωθούνται τολµηρές αλλαγές στη λειτουργία
των πανεπιστηµίων. Με αυτόν τον τρόπο επιδιώκουµε την ανα-
βάθµιση της ποιότητας των πανεπιστηµίων και της δηµόσιας εκ-
παίδευσης συνολικά, τη βελτίωση στη λειτουργικότητα και την
αποδοτικότητά τους µε το νέο µοντέλο διοίκησης, την άµεση δια-
σύνδεση των σπουδών των φοιτητών µε την κοινωνία και κυρίως
µε την αγορά εργασίας. Εκτός από τις γνώσεις που µας προσφέ-
ρουν οι σπουδές, είναι σηµαντικό τα πτυχία να ανταποκρίνονται
στις ανάγκες και τις απαιτήσεις της εποχής µας σε ό,τι αφορά
την αγορά εργασίας και την οικονοµία.

Επιδιώκουµε, επίσης, την εξωστρέφεια και τη διεθνοποίηση
των ελληνικών πανεπιστηµίων και µάλιστα έχουν γίνει σηµαντικά
βήµατα προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Το Υπουργείο Παιδείας έχει ήδη αναπτύξει στρατηγικές συ-
νεργασίες µε χώρες, όπως είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής, το Ηνωµένο Βασίλειο και κορυφαία πανεπιστήµια, όπως
είναι η συνεργασία του ΕΚΠΑ µε το Γέιλ για κοινό ερευνητικό
κέντρο αριστείας στις περιβαλλοντικές επιστήµες και τη δηµόσια
υγεία ή η συνεργασία που έχει το ΕΚΠΑ µε το Χάρβαρντ για τη
διεξαγωγή θερινών τµηµάτων σε µεταναστευτικές και προσφυ-
γικές σπουδές. Επίσης, αντίστοιχο πρόγραµµα έχει και το Εθνικό
Μετσόβιο Πολυτεχνείο µε το Κολούµπια για κοινό ενοποιηµένο

πρόγραµµα προπτυχιακών και µεταπτυχιακών σπουδών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γι’ αυτές τις µεταρρυθµίσεις

που θα γίνουν στην ανώτατη εκπαίδευση η Αντιπολίτευση µας
ασκεί κριτική µε ξεπερασµένα, όπως σας είπα και πριν, επιχειρή-
µατα τα οποία έρχονται από µία άλλη εποχή, ενώ δεν έχουν και
συγκεκριµένες προτάσεις για το πώς µπορεί να γίνει ένα πανε-
πιστήµιο σύγχρονο σήµερα, το 2022. 

Μας κατηγορείτε ότι εµπορευµατοποιούµε την ανώτατη εκπαί-
δευση, ότι διαλύουµε τους φοιτητικούς συλλόγους, ότι χαρί-
ζουµε την παραγωγική γνώση του πανεπιστηµίου σε ιδιωτικές
επιχειρήσεις. Η ένδεια των επιχειρηµάτων σας αποδεικνύεται
από την τοποθέτηση που έκανε ο κ. Βερναρδάκης εναντίον της
Υπουργού Παιδείας κ. Νίκης Κεραµέως, µια απαράδεκτη τοπο-
θέτηση για την οποία µέχρι σήµερα -και θα έχετε, βέβαια, την ευ-
καιρία, αν θέλετε, θα συζητηθεί και αύριο αυτό το νοµοσχέδιο-
δεν βρέθηκε κανείς, ούτε ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την
Αίθουσα ούτε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος νωρίτερα, να ζη-
τήσει συγγνώµη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η κοινωνία, όµως, έχει πλέον ξεκάθαρη εικόνα για το ποιοι
είστε εσείς και ποιοι είµαστε εµείς. Εµείς θέλουµε να προστατέ-
ψουµε την πανεπιστηµιακή κοινότητα και να καταπολεµήσουµε
τη βία στα πανεπιστήµια µε την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, ενώ
εσείς θέλετε τις καταλήψεις και τις καταστροφές, καταστροφές
που στο τέλος της ηµέρας τις πληρώνουν οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι, οι γονείς των παιδιών αυτών που στέλνουν τα παιδιά
τους να σπουδάσουν. Αυτά, όµως, τελειώνουν σιγά-σιγά, τα έχει
ξεπεράσει η κοινωνία µας και τα ξεπερνάµε και µε τις νοµοθετι-
κές πρωτοβουλίες τις οποίες παίρνουµε. Το άσυλο της ανοµίας
καταργήθηκε µε αυτή την Κυβέρνηση. Μάλιστα, είναι χαρακτη-
ριστικό ότι από τότε έχουν λήξει περισσότερες από τριάντα πα-
ράνοµες καταλήψεις. 

Εµείς θέλουµε τη γνώση, επενδύουµε στη δηµόσια εκπαί-
δευση και στην εξωστρέφεια του πανεπιστηµίου µας. Γνωρί-
ζουµε ότι η πρόοδος και το µέλλον του τόπου µας βρίσκεται εκεί
που είναι τα αµφιθέατρα των πανεπιστηµίων, σε όλους αυτούς
τους νέους που κόπιασαν και διάβασαν και στους γονείς τους
που ξοδεύουν χρήµατα από αυτά που δεν τους περισσεύουν για
να µπορέσουν να τα σπουδάσουν.

Εµείς είµαστε µε όλους αυτούς, θα συνεχίσουµε να νοµοθε-
τούµε γι’ αυτούς, θα συνεχίσουµε να δουλεύουµε για το καλό
της Ελλάδας και για την πρόοδο αυτού του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει τώρα ο κ.

Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και
ακολουθεί ο κ. Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Ένα είναι σίγουρο, κύριε Πρόεδρε, ότι το σηµερινό νοµοσχέ-

διο δεν οφείλεται σε ιδεοληψίες της Κυβέρνησης. Αντίθετα, απο-
τελεί τη συνέχεια όλων των προηγούµενων νόµων, ανεξαρτήτως
κυβερνήσεων, που είχαµε για την ανώτατη εκπαίδευση. Άλλωστε,
η συνδετική γραµµή που διαπερνά όλα αυτά τα νοµοσχέδια και
τους νόµους είναι ακριβώς η ανάγκη για όλο και µεγαλύτερη
σύνδεση της εκπαίδευσης, αλλά και της έρευνας µε τις ανάγκες
της καπιταλιστικής οικονοµίας, όπως αυτές οι ανάγκες κωδικο-
ποιούνται από τις κατευθύνσεις του ΟΟΣΑ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Βλέπε Συνθήκη Μπολόνιας και άλλες. 

Ποιες είναι, όµως, αυτές οι ανάγκες των καπιταλιστικών επι-
χειρήσεων; Πρώτη και βασική ανάγκη είναι η βελτίωση της αντα-
γωνιστικότητας και η µεγέθυνση της κερδοφορίας της. Βασικό
εργαλείο για την ικανοποίηση αυτής της ανάγκης αποτελεί η
έρευνα και τα αποτελέσµατα της έρευνας. Ποιες είναι οι συνέ-
πειες αυτής της πρόσδεσης; Πρώτον, η εργαλειοποίηση της
έρευνας από τα συµφέροντα των επιχειρήσεων, δεύτερον η χει-
ραγώγηση της έρευνας -και αυτή η χειραγώγηση είναι που βάζει
εµπόδια στην ανάπτυξη και στην εξέλιξη της έρευνας-, τρίτον η
στρέβλωση της έρευνας και των αποτελεσµάτων της. Και αυτό
είναι ανορθολογισµός επί της ουσίας, όταν τα αποτελέσµατα της
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έρευνας προσαρµόζονται στις ανάγκες της καπιταλιστικής κερ-
δοφορίας. Και τα παραδείγµατα που έχουµε από τα αποτελέ-
σµατα ερευνών που είναι προσαρµοσµένα στις ανάγκες των
επιχειρηµατικών οµίλων είναι πάρα πολλά, για να µη µιλήσουµε
για το αν αυτά τα αποτελέσµατα της έρευνας αµφισβητούν τον
ίδιο το καπιταλιστικό κέρδος. Και τέταρτον, η υποβάθµιση της
έρευνας που δεν ενδιαφέρει τους επιχειρηµατικούς οµίλους,
αλλά είναι πολύ χρήσιµη για την ικανοποίηση των κοινωνικών
αναγκών και για την παραγωγή νέας γνώσης.

Έτσι, λοιπόν, βλέπουµε, για παράδειγµα, ότι το νοµοσχέδιο σε
επίπεδο διδακτορικών σπουδών θεσπίζει επί της ουσίας και επε-
κτείνει περαιτέρω τα λεγόµενα βιοµηχανικά διδακτορικά, κάτι για
το οποίο το Πανεπιστήµιο της Πάτρας είναι πρωτοπόρο στην
εφαρµογή του. Πρόκειται, δηλαδή, για διδακτορικά που είναι
κοµµένα και ραµµένα στα µέτρα των συµφερόντων των επιχει-
ρήσεων και όχι των αναγκών των επιστηµόνων και της κοινωνίας. 

Η αντιεπιστηµονικότητα αυτών των διδακτορικών γίνεται
οφθαλµοφανής µε το που ακούσει κάποιος πως στην τριµελή επι-
τροπή του προγράµµατος µπαίνει ένα µέλος από την επιχείρηση,
η οποία ορίζει, κατευθύνει και καθοδηγεί το θέµα του διδακτορι-
κού. Πρόκειται για άτοµο το οποίο βεβαίως δεν έχει καµµία
σχέση µε την επιστηµονική, αλλά και την εκπαιδευτική κοινότητα.
Γι’ αυτό άλλωστε και βάζετε µάνατζερ όχι µόνο στις τριµελείς
των διδακτορικών, αλλά και στα συµβούλια διοίκησης των επιχει-
ρήσεων. Για να µη µιλήσουµε για την υποταγή της έρευνας στις
ανάγκες του ΝΑΤΟ. Μια σειρά από πανεπιστήµια έχουν υπογρά-
ψει µνηµόνια συνεργασίας µε το ΝΑΤΟ, µια σειρά τµήµατα και
σχολές χρηµατοδοτούνται απευθείας από το ΝΑΤΟ ή από ινστι-
τούτα τα οποία χρηµατοδοτεί το ΝΑΤΟ, ενώ βεβαίως υπάρχουν
και τµήµατα τα οποία υπογράφουν συµφωνίες συνεργασίας µε
µεγάλες πολυεθνικές εταιρείες παραγωγής οπλικών συστηµά-
των, όπως πρόσφατα έγινε µε την NAVAL. 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα όλων αυτών; Βεβαίως η στρέβλωση
της έρευνας και ο ανορθολογισµός, να διαχωρίζεται ο επιστηµο-
νικός από τον εκπαιδευτικό χαρακτήρα των µελών του ΔΕΠ µε-
τατρέποντας επί της ουσίας τη διδασκαλία σε πάρεργο για τα
µέλη του ΔΕΠ, όταν αυτά ενθαρρύνονται να προσανατολιστούν
σε άλλες, δηλαδή σε επιχειρηµατικές δραστηριότητες, βλέπε
spin-off επιχειρήσεις. Υποβαθµίζεται, δηλαδή, η διδασκαλία και
η εκπαιδευτική διαδικασία και αντίθετα ενισχύεται η επιχειρηµα-
τική ερευνητική δραστηριότητα και µάλιστα σε συνθήκες πολύ
µεγάλης υποστελέχωσης των πανεπιστηµίων. Είναι χαρακτηρι-
στικό ότι η χώρα µας βρίσκεται στην προτελευταία θέση των
χωρών µελών του ΟΟΣΑ, όσον αφορά τη σχέση µελών ΔΕΠ µε
φοιτητές. Τελευταία είναι η Κροατία.

Η δεύτερη ανάγκη που θέλετε να εξυπηρετήσετε είναι ένα ευέ-
λικτο και αναλώσιµο εργατικό δυναµικό τόσο πτυχιούχων όσο και
µη, προσαρµοσµένο στις εκάστοτε ανάγκες των επιχειρήσεων
µε απόκτηση δεξιοτήτων µε ηµεροµηνία λήξης. Και το µέσο είναι
χαρακτηριστικό και έχει εφαρµοστεί και στο παρελθόν: η πλήρης
αποσύνδεση του πτυχίου από τα επαγγελµατικά δικαιώµατα και
µάλιστα σε συνθήκες απελευθέρωσης των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων, όπου επί της ουσίας έχει δηµιουργηθεί εργασιακή
ζούγκλα µε το πυραµιδικό φαινόµενο, όπου στην κορυφή υπάρ-
χουν οι λίγοι και οι εκλεκτοί και όσο κατεβαίνουµε προς τα κάτω
εκατοντάδες, δεκάδες χιλιάδες πτυχιούχοι εργαζόµενοι οι οποίοι
δεν έχουν εργασιακά και επαγγελµατικά δικαιώµατα µε εντατι-
κοποίηση της εργασίας.

Άλλωστε, αυτό το επιβεβαιώνει και η σηµερινή εικόνα της αγο-
ράς εργασίας. Το παράδειγµα που έφερε ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός στην αρχή της οµιλίας του συντρίβεται κυριολεκτικά στη
ζοφερή πραγµατικότητα, η οποία λέει ότι το 24% των πτυχιούχων
ΑΕΙ ηλικίας από είκοσι πέντε έως εξήντα πέντε χρόνων είναι
άνεργο, όπως επίσης και το 17,5% στην ηλικιακή οµάδα είκοσι
πέντε έως τριάντα εννέα. Πρόκειται για στοιχεία της Εθνικής
Ανώτατης Αρχής Εκπαίδευσης. Ο ένας στους τρεις πτυχιούχους
εργάζεται σε δουλειά άσχετη µε το επιστηµονικό του αντικείµενο
και πεντακόσιες χιλιάδες πτυχιούχοι έφυγαν στο εξωτερικό, ενώ
το 65% των εργαζοµένων αµείβεται µε λιγότερα από 1.000 ευρώ.
Αυτά επί της ουσίας.

Αυτή η κατάσταση, αυτές οι ανάγκες των επιχειρήσεων για

φθηνό εργατικό δυναµικό οδηγούν στην υποβάθµιση των πτυ-
χίων και σε πτυχία πολλαπλών ταχυτήτων. Έτσι, το νοµοσχέδιό
σας είναι πρωταθλητής σε όλα αυτά. Τι έχουµε; Προγράµµατα
πολλών ταχυτήτων που έχει από όλα ο µπαξές, και µονοετείς, και
τριετείς, και τετραετείς κύκλους σπουδών µε τα ίδια αντικείµενα
σπουδών, ανάλογα µε το πόσο βαστάει η τσέπη του καθενός
τσακίζοντας επί της ουσίας τις επιστηµονικές ανάγκες, αλλά και
τα εργασιακά δικαιώµατα. 

Θεσπίζετε το εσωτερικό «ERASMUS». Όσο ωραίο και αν ακού-
γεται αυτό στα αυτιά, πρέπει να σκεφτούµε το κατά πόσο αυτό
έρχεται να χρυσώσει το χάπι στους φοιτητές για τις ελλείψεις
ολόκληρων επιστηµονικών τοµέων, τις ελλείψεις καθηγητών και
υλικοτεχνικού εξοπλισµού από κάποια τµήµατα και ειδικότερα τα
περιφερειακά, αφήνοντας ασχολίαστο µε ποιους όρους θα γίνε-
ται αυτή η µετακίνηση, πώς θα πηγαινοέρχονται οι φοιτητές,
όταν δεν υπάρχει µέριµνα, σίτιση και στέγαση. Με αυτόν τον
τρόπο οι φοιτητές διαπαιδαγωγούνται στην ευελιξία και στην κι-
νητικότητα, προσόντα, δηλαδή, που θα τους φανούν χρήσιµα
στο µέλλον στη ζούγκλα της αγοράς εργασίας που θα συναντή-
σουν. 

Η βασική αιτία πίσω από όλα αυτά είναι η δηµιουργία αποφοί-
των µε πτυχία - «σούπα», όχι µε ολόπλευρη γνώση του αντικει-
µένου, αλλά µε δεξιότητες, αναλωσίµων για την αγορά εργασία
χωρίς επαγγελµατικά δικαιώµατα. Γι’ αυτό ακριβώς άλλωστε και
µειώνονται ακόµη περισσότερο οι δαπάνες για την παιδεία. Για
τα πανεπιστήµια είναι πολύ χαµηλές. Τα τελευταία δέκα χρόνια
έχουν µειωθεί 70% οι δαπάνες για τα πανεπιστήµια από όλες βε-
βαίως τις κυβερνήσεις.

Στο πλαίσιο αυτής της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης δίνονται
όλο και λιγότερα χρήµατα για τις ανάγκες αναπαραγωγής της
εργατικής δύναµης είτε αυτές σχετίζονται µε την παιδεία είτε µε
την υγεία, µεταφέροντας τις δαπάνες στις πλάτες των ίδιων και
των οικογενειών τους, για να δηµιουργηθεί επί της ουσίας ένα
ζωτικό πεδίο δηµοσιονοµικό για να χρηµατοδοτηθούν οι ανάγκες
των επιχειρηµατικών οµίλων. Μάλιστα οι επιχειρήσεις χρηµατο-
δοτούνται απευθείας από τον κρατικό προϋπολογισµό όχι µόνο
από το Ταµείο Ανάκαµψης, Επιχειρηµατικότητας, αλλά και τα
ΕΣΠΑ, για τις δαπάνες που κάνουν για έρευνα και καινοτοµία.
Κατά τα άλλα λέτε ότι οι επιχειρήσεις χρηµατοδοτούν την
έρευνα. Το αντίθετο συµβαίνει: Το κράτος χρηµατοδοτεί τις επι-
χειρήσεις, οι οποίες έτσι παίρνουν τζάµπα τα αποτελέσµατα της
έρευνας και της τεχνολογίας. 

Έτσι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, οι «Νέοι Ορίζοντες», όπως προ-
κλητικά ονοµάζεται το νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας, έρ-
χονται να υψώσουν επί της ουσίας ακόµη περισσότερους
ταξικούς φραγµούς σε όλους τους νέους που θέλουν να σπου-
δάσουν, αλλά η τσέπη τους δεν το αντέχει. Στην πραγµατικότητα
οι µόνοι ορίζοντες οι οποίοι ανοίγονται ακόµη περισσότερο είναι
για τις επιχειρήσεις, οι οποίες θα εκµεταλλεύονται το επιστηµο-
νικό δυναµικό και τον υλικοτεχνικό εξοπλισµό του πανεπιστηµίου,
ώστε να καρπώνονται τα αποτελέσµατα της έρευνας µόνο και
µόνο για να κερδίσουν.

Το νοµοσχέδιό σας είναι ένα οπισθοδροµικό νοµοσχέδιο, που
είναι πίσω από τις ανάγκες των φοιτητών, είναι πίσω από τις
ανάγκες των διδασκόντων και των ερευνητών, είναι πίσω από τις
ανάγκες της κοινωνίας. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και δεν πρό-
κειται αυτό το νοµοσχέδιο να πάει µπροστά. Και γι’ αυτό θα βά-
λουµε και εµείς το χέρι µας!

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Ακτύ-

πης από τη Νέα Δηµοκρατία. Ακολουθεί ο κ. Φάµελλος από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Επαναλαµβάνω την έκκληση να τηρούµε τον χρόνο. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε έναν νόµο -

πλαίσιο του Υπουργείου Παιδείας που είναι ξεκάθαρα εµβληµα-
τικός για την ανώτατη εκπαίδευση της χώρας µας, ένα νοµοσχέ-
διο - επανάσταση µε το οποίο υλοποιείται µε συνέπεια προς τον
πολίτη και το δηµοκρατικό πολίτευµα το 100% των βασικών προ-
εκλογικών δεσµεύσεων της Κυβέρνησης αυτής για την παιδεία.
Δεν είναι τυχαίο άλλωστε ότι το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται σε συ-
νέχεια µιας σειράς µεταρρυθµίσεων και αλλαγών της Κυβέρνη-
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σης του Κυριάκου Μητσοτάκη και ειδικότερα του Υπουργείου
Παιδείας, µε µόνο στόχο να υλοποιήσει µια ευρεία και οριζόντια
αναβάθµιση της ποιότητας της εκπαίδευσης, που θα εξασφαλίζει
στη νέα γενιά περισσότερα και καλύτερα εφόδια για το παρόν
και το µέλλον. 

Μια ενδεικτική αναφορά στις πρωτοβουλίες αυτές του Υπουρ-
γείου Παιδείας περιλαµβάνει τους διορισµούς είκοσι πέντε χιλιά-
δων µόνιµων εκπαιδευτικών, τις χίλιες εκατό θέσεις ψυχολόγων
και κοινωνικών λειτουργών, τον διπλασιασµό του δικτύου των
πρότυπων και πειραµατικών σχολείων, την ενίσχυση ενταξιακής
εκπαίδευσης, τη συµπερίληψη µαθητών µε αναπηρία και µαθη-
τών προσφύγων, την αξιολόγηση της σχολικής µονάδας, τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό της εκπαίδευσης, την αναβάθµιση και την
επέκταση του ολοήµερου σχολείου, τα πρότυπα επαγγελµατικά
λύκεια, την ενίσχυση της εξωστρέφειας και των συνεργασιών
των ΑΕΙ µε ιδιωτικούς φορείς, τα θεµατικά και τα πειραµατικά
ΙΕΚ, το φοιτητικό στεγαστικό επίδοµα και στους σπουδαστές των
ΙΕΚ τα 114 εκατοµµύρια ευρώ για σύγχρονο εξοπλισµό στα ερ-
γαστηριακά κέντρα δοµών, την αναδιάρθρωση του ακαδηµαϊκού
χάρτη για πιο βιώσιµα και ποιοτικά τµήµατα, την αντιµετώπιση
φαινοµένων βίας και ανοµίας, µε την αποκατάσταση του ασύλου
στην πραγµατική του έννοια. Και η λίστα δεν σταµατάει εδώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Παιδείας παρα-
µένοντας πιστό στις δεσµεύσεις του προς τους Έλληνες πολίτες
φέρνει σήµερα για ψήφιση στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο µέσω των
διατάξεων του οποίου ανοίγει ο δρόµος για την περαιτέρω ανά-
πτυξη των ελληνικών πανεπιστηµίων και διαµορφώνονται οι προ-
ϋποθέσεις για την ενίσχυση της διεθνούς ανταγωνιστικότητας
της ακαδηµαϊκής µας κοινότητας, ενώ παράλληλα επιδιώκεται η
διασύνδεση των πανεπιστηµίων µε τον επιχειρηµατικό κόσµο και
την αγορά εργασίας.

Δεν νοµίζω ότι είναι δυνατόν να διαφωνεί κάποιος από την Αί-
θουσα αυτήν ότι µε τον νόµο εισάγονται καινοτοµίες, όπως είναι
τα κοινά, τα διπλά και τα ξενόγλωσσα προγράµµατα σπουδών,
το ελληνικό «ERASMUS» για όσους επιθυµούν να διευρύνουν την
εξειδίκευση τους και να αποκτήσουν περισσότερες γνώσεις
χωρίς να φύγουν στο εξωτερικό, την υποστήριξη για την ίδρυση
νεοφυών επιχειρήσεων φοιτητών, την αξιοποίηση των νέων τε-
χνολογιών στη διδασκαλία, την ενίσχυση της λειτουργικότητας
και της αποδοτικότητας των ΑΕΙ, τη διευκόλυνση της ίδρυσης ξε-
νόγλωσσων προγραµµάτων και κοινών διπλών προγραµµάτων µε
ξένα ΑΕΙ, τα παραρτήµατα ελληνικών ΑΕΙ και εκτός Ελλάδας, τα
κοινά ερευνητικά κέντρα µε ξένα ΑΕΙ, τη θεσµοθέτηση βιοµηχα-
νικών διδακτορικών, τη δυνατότητα ίδρυσης επαγγελµατικών µε-
ταπτυχιακών, τον εκσυγχρονισµό του ΔΟΑΤΑΠ και τη σηµαντική
επιτάχυνση των διαδικασιών του, την καλύτερη στήριξη σε φοι-
τητές µε αναπηρία και τις πολλές άλλες τοµές µε τις οποίες το
σύνολο της ακαδηµαϊκής κοινότητας και της κοινωνίας συντάσ-
σεται πλήρως.

Μπροστά σε αυτές τις ξεκάθαρα θετικές κατευθύνσεις του
νέου νοµοσχεδίου, λύπη προκαλεί η κενή περιεχοµένου επιχει-
ρηµατολογία της Αντιπολίτευσης. Ο ΣΥΡΙΖΑ απορρίπτει συλλή-
βδην τον νόµο, επειδή απλώς και µόνο τον φέρνει η παρούσα
Κυβέρνηση και εξακολουθεί να καταφύγει στα γνωστά και να µι-
λάει για ένα νοµοσχέδιο που ιδιωτικοποιεί την ανώτατη εκπαί-
δευση, ένα νεοφιλελεύθερο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που
προωθεί τα κολλέγια και άλλα τέτοια αντίστοιχα και γνωστά σε
όλους µας. Ούτε λόγος φυσικά για αντιπρόταση ούτε λόγος για
τα βασικά αιτήµατα της ελληνικής κοινωνίας που θέλει ένα πα-
νεπιστήµιο αντίστοιχο του επιπέδου σπουδών του το οποίο, ση-
µειωτέον, αναγνωρίζεται διεθνώς. 

Δεν προκαλεί εντύπωση ωστόσο η τακτική αυτή. Ο ΣΥΡΙΖΑ
πριν από λίγο µόνο καιρό έκλεινε επιδεικτικά το µάτι µου σε κα-
ταληψίες και καταλήψεις, ανοµία και βαριοπούλες, όταν η Κυ-
βέρνηση αγωνιζόταν για βιβλιοθήκη, για κατοχύρωση της
ασφάλειας φοιτητών, ακαδηµαϊκών και εργαζοµένων στα πανε-
πιστήµια, για τη διασφάλιση της ελεύθερης διακίνησης των ιδεών
εντός του πανεπιστηµιακού χώρου.

Και για να µιλήσουµε µε ειλικρίνεια, αυτό που πράγµατι σας
ενοχλεί εκεί στην Αντιπολίτευση είναι πως δεν µπορείτε πια µε
την ίδια ευκολία να ψαρεύετε ψήφους µέσα από τον πανεπιστη-

µιακό χώρο. Μάλιστα το πόσο χαµηλά µπορείτε να πέσετε για να
αποκτήσετε ακροατήριο, το αποδείξατε περίτρανα µόλις χθες µε
τις δηλώσεις του πρώην Υπουργού, του κ. Βερναρδάκη, ο οποίος
διέβη τον Ρουβικώνα της τοξικότητας και προέβη σε µια πρωτο-
φανή και χυδαία επίθεση κατά της Υπουργού Παιδείας. Θα το
επαναλαµβάνουµε, πιστεύω, όλοι οι Βουλευτές µέχρι να αποφα-
σίσετε να πείτε µια συγγνώµη δηµοσίως. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας πιστεύω πως οφεί-
λουµε όλοι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα να αναρωτηθούµε αν
πράγµατι θέλουµε να αξιοποιήσουµε το επιστηµονικό προσωπικό
της χώρας µας, να φέρουµε πίσω τους νέους επιστήµονες µας
που έχουν εγκαταλείψει τη χώρα, να σταµατήσουµε το brain drain,
βοηθώντας τους πτυχιούχους µας να βρουν ταχύτατα δουλειά, να
απελευθερώσουµε την ερευνητική δραστηριότητα και να ενισχύ-
σουµε σηµαντικά την εξωστρέφεια των ελληνικών πανεπιστηµίων.
Αν πράγµατι θέλουµε ένα καλύτερο ελληνικό πανεπιστήµιο, σύγ-
χρονο και προσαρµοσµένο στο διεθνές περιβάλλον, οφείλουµε
όλοι µας να στηρίξουµε την προσπάθεια της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Παιδείας και να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
Ο τίτλος άλλωστε του νοµοσχεδίου αυτού ανταποκρίνεται από-
λυτα στο περιεχόµενό του. Ανοίγει πραγµατικά νέους ορίζοντες
για το σύνολο της ακαδηµαϊκής κοινότητας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ακτύπη.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σωκράτης Φάµελλος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Θερµή παράκληση να τηρείται ο χρόνος διότι, όπως και εσείς
γνωρίζετε, ο κατάλογος είναι αρκετά µεγάλος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Φάµελλε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες Υπουργοί, είναι γεγονός

ότι ο Χριστόφορος Βερναρδάκης και συγγνώµη ζήτησε και απέ-
συρε την ανάρτηση. Αυτό που δεν ακούσαµε όµως από τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας ούτε από την Υπουργό είναι
τι έχετε να πείτε για την εµπρηστική και απαράδεκτη τοποθέτηση
του Πρωθυπουργού, ο οποίος συνέδεσε τη δήλωση αυτή µε την
καταδικαστέα επίθεση στα γραφεία του «REAL NEWS». Είναι επι-
κίνδυνο ένας Πρωθυπουργός να παραποιεί την πραγµατικότητα
για να ικανοποιήσει το κοµµατικό του ακροατήριο και να ψεύδε-
ται µε επικίνδυνες εκφράσεις από το Βήµα της Βουλής. Είναι
απαράδεκτο αυτό που έκανε σήµερα ο κ. Μητσοτάκης -αποδει-
κνύει ότι δεν είναι ικανός για Πρωθυπουργός-, κυριολεκτικά επι-
κίνδυνο.

Όµως σήµερα µιλάµε για ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο -
είναι γεγονός- το οποίο θα έλεγα ότι περιλαµβάνει πολύ απλά,
πρώτον, την παραβίαση του αυτοδιοίκητου του πανεπιστηµίου,
την υποβάθµιση της ανώτατης παιδείας µε κατάργηση των κα-
θηκόντων της πολιτείας να χρηµατοδοτεί και να στηρίζει την
ανώτατη παιδεία, αλλά και µια υποβάθµιση της δηµοκρατίας στα
πανεπιστήµια. Γιατί οφείλω να σας πω ότι η δηµοκρατία µέσα
στο πανεπιστήµιο είναι η ανάσα, είναι η δύναµη του πανεπιστη-
µίου και της γνώσης. Είναι αυτό που στηρίζει πρακτικά τη νέα
γενιά, αλλά και τους καθηγητές να δηµιουργήσουν νέα γνώση
και να υποστηρίξουν την κοινωνία και την οικονοµία της χώρας.
Όµως αυτή η Κυβέρνηση αντί να στέλνει καθηγητές στα πανεπι-
στήµια έχει επιλέξει, µε προσωπική επιλογή και της κυρίας
Υπουργού, να στέλνει ΜΑΤ τα οποία ψεκάζουν χηµικά µέσα σε
αίθουσες διδασκαλίας, αλλά και ασφαλίτες που στη Θεσσαλο-
νίκη παρακολουθούν διδάσκοντες.

Δεν είναι περίεργο το ότι συζητάµε το νοµοσχέδιο σήµερα,
στα µέσα Ιουλίου, µε κλειστά τα πανεπιστήµια. Συζητάτε το νο-
µοσχέδιο σήµερα γιατί δεν έχετε την τόλµη, την πολιτική δύναµη
και την επάρκεια να το συζητήσετε µε ανοιχτά τα πανεπιστήµια.
Δεν θέλατε να υπάρχουν φοιτητές στα πανεπιστήµια σήµερα
γιατί φοβόσασταν τις κινητοποιήσεις. Φοβάστε τη δηµοκρατία.
Φοβάστε τη σκιά σας. Πολιτικά κρύβεστε, κυρία Κεραµέως, µε
το να φέρνετε σήµερα το νοµοσχέδιο αυτό, και µάλιστα ένα νο-
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µοσχέδιο στο οποίο όλη η πανεπιστηµιακή κοινότητα, οι πρυτά-
νεις έχουν τοποθετηθεί απέναντι.

Έχουµε ξεκαθαρίσει -το είπαν άλλωστε και ο εισηγητής µας
και τα υπόλοιπα κόµµατα- ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι αντισυν-
ταγµατικό. Καταργεί το αυτοδιοίκητο και αποκλείει συγκεκριµέ-
νες οµάδες από τη διοίκηση των πανεπιστηµίων και από την
εκλογή των οργάνων. Αναρωτιέµαι: τι ενοχλεί η σύγκλητος; Γιατί
θέλετε να αλλάξετε τον τρόπο διοίκησης; Σας ενοχλεί το ότι συµ-
µετέχουν οι κοσµήτορες και οι πρόεδροι των τµηµάτων στη σύγ-
κλητο και παίρνουν αποφάσεις; Σας ενοχλεί το ότι υπάρχουν οι
εκπρόσωποι των ερευνητών, των διοικητικών υπαλλήλων, του ερ-
γαστηριακού προσωπικού; Σας ενοχλεί που υπάρχουν εκπρόσω-
ποι των φοιτητών; Τι ακριβώς είναι αυτό που σας ενοχλεί;

Σας ενοχλεί η δηµοκρατία, κυρία Κεραµέως. Παθαίνετε δυσα-
νεξία µε τη δηµοκρατία, γι’ αυτό και θέλετε µε το νοµοσχέδιο να
καταργήσετε τους φοιτητικούς συλλόγους και τις παρατάξεις.
Θέλετε να διορίζετε τα όργανα των πανεπιστηµίων και να βάλετε
µάνατζερ. Βέβαια όταν είδα ότι θέλετε να βάλετε µάνατζερ µε
ιδιωτικοοικονοµικά συµφέροντα αναρωτήθηκα: Αλήθεια, υπάρ-
χουν κι άλλα γαλάζια παιδιά αδιόριστα; Δεν τους τακτοποιήσατε
όλους. Διότι εµείς µετράµε ότι τουλάχιστον στη ΔΕΗ έχετε βάλει
εκατοντάδες γαλάζια παιδιά. Αν κρίνω βέβαια από τα αποτελέ-
σµατα των γαλάζιων µανατζαραίων, πού κατέληξαν το δίκτυο
ενέργειας, την τιµή ενέργειας και την εξυπηρέτηση των επιχει-
ρήσεων του ιδιωτικού τοµέα αλλά και της κοινωνίας, θέλω να σας
πω κάτι πάρα πολύ απλό: παράδειγµα προς αποφυγή είναι τελικά
οι γαλάζιοι µανατζαραίοι. Να µας λείπουν, κυρία Κεραµέως! 

Είναι γεγονός ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο η Νέα Δηµοκρατία επι-
χειρεί να εγκαταστήσει µια ολιγαρχική δοµή διοίκησης, χωρίς λο-
γοδοσία, µε υπερεξουσίες και αδιαφάνεια, για να γίνονται «πάρτι»
-αυτό είναι η Δεξιά εξάλλου-, µε εξουσία ακόµα και της Έδρας,
της παλιάς αυθαιρεσίας -στον 815 µάς γυρίζετε, γι’ αυτό και
έχουµε µια τόσο έντονη συζήτηση σήµερα-, µε κατάργηση ακα-
δηµαϊκών µονάδων χωρίς αποφάσεις συγκλήτου, αλλά και µε ένα
πανεπιστήµιο – «σουπερµάρκετ», µε υποβάθµιση πτυχίων, χωρίς
επαγγελµατικά δικαιώµατα. Το κάνατε ξανά, κυρία Κεραµέως, µε
νυχτερινές τροπολογίες. Θυµάται ο κ. Φίλης την αντίδραση του
Τεχνικού Επιµελητηρίου, του Οικονοµικού Επιµελητηρίου στις
δικές σας νυχτερινές τροπολογίες που µειώνουν τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα των Ελλήνων επιστηµόνων και των Ελληνίδων.

Όµως ταυτόχρονα προχωράτε και σε µια εµπορευµατοποίηση
του πανεπιστηµίου. Λέτε στα πανεπιστήµια όσοι καθηγητές µπο-
ρούν, να ψάξουν να βρουν προγράµµατα επιµόρφωσης, πρό-
τζεκτ, να παίρνουν παραπάνω αµοιβές, για να τους καλοπιάσετε,
αλλά οι προπτυχιακές σπουδές θα υποβαθµίζονται. Τα παιδιά δεν
θα έχουν γνώση. Θα είναι όλο και πιο χαµηλή και θα είναι και δια-
σπασµένη, δεν θα υπάρχει δοµηµένο επαγγελµατικό δικαίωµα
και επιστηµονικό αντικείµενο. Και αντί να χρηµατοδοτείτε τα πα-
νεπιστήµια τούς λέτε: ψάξτε χορηγίες και δεν έχουµε καµµία ευ-
θύνη. Πόντιος Πιλάτος! Αφήνουµε την ανώτατη παιδεία στο
έλεος! 

Το ίδιο εξάλλου κάνατε και µε τα κολλέγια, αλλά και µε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής. Από τη µια πριµοδοτείτε τα κολλέγια
-ξέρουµε ότι είναι το προεκλογικό deal, µάλλον είναι και το επό-
µενο deal των εκλογών κι αναρωτιόµαστε πόσο θα στηρίξουν
αυτές οι επιχειρήσεις την επόµενη προεκλογική εκστρατεία της
Νέας Δηµοκρατίας- αλλά µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής κό-
βετε εισακτέους και έρχεστε µετά, όπως κάνετε στο Διεθνές Πα-
νεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, µε την αιτιολογία ότι µειώθηκαν οι
εισακτέοι να κλείσετε µηχανικούς πληροφορικής, µηχανικούς πε-
ριβάλλοντος, µηχανικούς παραγωγής. Έξι χιλιάδες περίπου φοι-
τητές θα µεταφερθούν -λέει- στις Σέρρες, σύµφωνα µε την
εισήγηση της διοικούσας και του δικού σας εκεί προϊσταµένου,
τον οποίο έχετε βάλει στη Διοικούσα Επιτροπή του ΔΙΠΑΕ, και
το σχέδιό σας για τη Σίνδο και τη βιοµηχανική ζώνη. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφερθώ και σε δύο ειδικό-
τερα ζητήµατα τα οποία υπάρχουν σε ένα άρθρο. Το τι ακριβώς
θέλει να κάνει η Νέα Δηµοκρατία στα πανεπιστήµια φαίνεται µε
το αιφνιδιαστικό άρθρο 296 το οποίο υποβάλατε, που πρακτικά
παρεµβαίνει στη διαχείριση της περιουσίας των πανεπιστηµίων.
Και επειδή βλέπω συναδέλφους εδώ από τη Θεσσαλονίκη θα

ήθελα να ζητήσω από τους Βουλευτές Θεσσαλονίκης της Νέας
Δηµοκρατίας να µας πουν αν συµφωνούν µε την κατάργηση της
διοίκησης του Αγροκτήµατος του Πανεπιστηµίου στα «Πράσινα
Φανάρια», µε την κατάργηση της διοίκησης του Ταµείου Διοίκη-
σης και Διαχείρισης Πανεπιστηµιακών Δασών. Το Περτούλι στα
Τρίκαλα, τριάντα τρεις χιλιάδες στρέµµατα, ο Ταξιάρχης στον
Χολοµώντα Χαλκιδικής, αντίστοιχη έκταση, δεν θα έχουν πλέον
το Ταµείο Διοίκησης και Διαχείρισης που έχει ιδρυθεί, αν δεν
κάνω λάθος, από έναν νόµο πολύ παλιό, µε µια διαδικασία της
περιόδου του ‘50, όταν παραχωρήθηκαν για έρευνα και µάθηση
τα πανεπιστηµιακά δάση. Όλα αυτά, λοιπόν, µαζί µε τις λέσχες
θα δοθούν προς εκµετάλλευση και, όπως είπε σήµερα ένας Βου-
λευτής σας στην τηλεόραση που ήµασταν µαζί το πρωί, ο κ. Οι-
κονόµου, για επενδύσεις. Αναρωτιέµαι: στα προστατευόµενα
δάση στο Περτούλι και στον Ταξιάρχη στη Χαλκιδική και στο
Αγρόκτηµα του Πανεπιστηµίου τι επενδύσεις θέλετε να κάνετε;
Να πάρετε τον λόγο και να µιλήσετε οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας για το τι ακριβώς έχετε βάλει στο µάτι. Τα «φιλέτα»
των πανεπιστηµίων θέλετε να τα κάνετε real estate. Μπράβο,
κυρία Κεραµέως! Έτσι αναδεικνύεται η γνώση, έτσι αναδεικνύε-
ται η έρευνα, έτσι προχωράει το πανεπιστήµιο! 

Θα καταθέσω το έγγραφο του Ταµείου Διοικήσεως και Διαχει-
ρίσεως Πανεπιστηµιακών Δασών, το οποίο υπογράφεται όχι µόνο
από τον Πρόεδρο, αλλά και από την Πρόεδρο του Τµήµατος Δα-
σολογίας, τον Δήµαρχο Πύλης, τον Πρόεδρο του Περτουλίου και
τον Αντιπεριφερειάρχη των Τρικάλων, για την κάθετη αντίθεσή
τους. Και αναρωτιέµαι: ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, κ. Σκρέκας, που είναι και Βουλευτής Τρικάλων, συµφωνεί
µε το να δοθεί και το Περτούλι για επενδύσεις; Δεν είναι ούτε
Βουλευτής Τρικάλων τελικά ούτε Υπουργός Περιβάλλοντος, µε
αυτά που γίνονται. 

Θα καταθέσω και την ανοιχτή επιστολή πολλών φορέων -θα
την έχετε λάβει- που αντιδρούν στην κατάργηση του φορέα δια-
χείρισης του Αγροκτήµατος του Πανεπιστηµίου και νοµίζω ότι θα
δείτε και πάρα πολλούς φίλους και επαγγελµατίες συναδέλφους
που δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ και πιθανόν θα τους γνωρίζετε πολύ καλύ-
τερα από µένα, οι οποίοι υπογράφουν αυτό το έγγραφο. Δεν
θέλω να αναφερθώ στην κοµµατική ιδιότητα των συνδικαλιστών,
αλλά σίγουρα είναι και πολλά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας
µέσα σε αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ενηµερώνω, κύριε Πρόεδρε -και κλείνω µε αυτό- ότι όλοι οι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ έχουµε καταθέσει µια τροπολογία την
οποία καλούµε την κ. Κεραµέως να την κάνει τώρα αποδεκτή. Η
τροπολογία αυτή καταργεί πρακτικά το κατάπτυστο αυτό άρθρο
296, το οποίο µπήκε από το «παράθυρο», χωρίς διαβούλευση,
και επαναφέρει το στάτους της διοίκησης και της προστασίας
και της περιουσίας και της έρευνας στα πανεπιστηµιακά δάση,
στο Αγρόκτηµα του Πανεπιστηµίου και στις πανεπιστηµιακές λέ-
σχες στη Θεσσαλονίκη, στο ΕΚΠΑ και στο Μετσόβιο στην Αθήνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Φάµελλε. Σας παρακαλώ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εδώ, λοιπόν, αγαπητοί και αγαπητές
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, κρίνεστε. Θα δεχθείτε να υπε-
ρασπιστείτε την περιουσία των ελληνικών πανεπιστηµίων, τα πα-
νεπιστηµιακά δάση, το Αγρόκτηµα του ΑΠΘ ή και αυτά θα πάνε
στο πλιάτσικο το οποίο αυτή τη στιγµή υλοποιεί η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας σε όλη την Ελλάδα; Γιατί είστε µια Κυβέρ-
νηση πλιάτσικου και ρουσφετιών. Πουλάτε περιουσία του πανε-
πιστηµίου και θα βάλετε γαλάζιους µανατζαραίους µε χρυσές
αµοιβές και µπόνους. Γι’ αυτό, κυρία Κεραµέως, θα φύγετε το
συντοµότερο δυνατόν και πιθανόν ψηφίζοντας αυτό το νοµοσχέ-
διο έχετε πάρει και τη σφραγίδα στο διαβατήριο εξόδου από την
κυβέρνηση της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Δηµήτριος Κούβελας. 
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Να ανακοινώσω στο Σώµα το εξής. Η σηµερινή συνεδρίαση θα
περατωθεί γύρω στη 1 τα ξηµερώµατα. Δεν µπορούµε να σας
πούµε ποιος θα είναι ο τελευταίος Βουλευτής που θα µιλήσει,
γιατί είναι νωρίς ακόµα, να δούµε την πορεία. 

Όµως για να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι, θερµή
παράκληση να τηρείται ο χρόνος, διαφορετικά ενδεχοµένως να
χρειαστούν να ληφθούν µέτρα αύριο για τους επόµενους οµιλη-
τές. Το λέω γενικά αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Αύριο τι ώρα αρχίζουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στις 9 το πρωί.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Μα, απόψε θα τελειώσουµε στη 1.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πώς να το κάνουµε;

Έτσι έχει αποφασιστεί από τη Διάσκεψη. Είναι γνωστό.
Κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υπό συζή-

τηση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας είναι πραγµατική
µεταρρύθµιση µε στόχο να µεταβάλει το τοπίο της ανώτατης παι-
δείας στην πατρίδα µας και να ενισχύσει τις νεότερες γενιές µε
όλα τα εφόδια που είναι απαραίτητα για τη µετέπειτα πορεία
τους.

Ο νέος νόµος-πλαίσιο είναι τοµή, καθώς κωδικοποιεί πλήρως
την υφιστάµενη νοµοθεσία σχετικά µε τη λειτουργία των πανεπι-
στηµίων, καθορίζει ένα σαφές νοµικό πλαίσιο για ζητήµατα που
επί χρόνια παρέµεναν αρρύθµιστα και παρέχει νέες δυνατότητες
και κίνητρα εξέλιξης στο πανεπιστήµιο, στους φοιτητές, στην
ακαδηµαϊκή κοινότητα.

Κυρίως, όµως, το παρόν σχέδιο νόµου είναι κοµβικής σηµα-
σίας γιατί αναδεικνύει µέσα από τις διατάξεις του τους ίδιους
τους νέους, δηλαδή δίνει έµφαση στο µέλλον, σε αντίθεση µε τις
πολιτικές δυνάµεις τις οποίες τρέφει το «όχι σε όλα», που δεί-
χνουν ότι ταυτίζονται απόλυτα µε το παρελθόν και µε την πολι-
τική νοσηρότητα, διότι δεν υπάρχει άλλη ανάγνωση στις αήθεις
συγκρίσεις της Υπουργού Παιδείας µε τον Ηρώδη τόσο από τον
ίδιο τον κ. Τσίπρα όσο και από τον κ. Φίλη, δεν υπάρχει άλλη ανά-
γνωση στη χθεσινή ανάρτηση του κ. Βερναρδάκη, η οποία όσο
και αν επιχείρησε να τη «µαζέψει», σας εκθέτει, καθώς συνεχίζετε
να σιωπάτε σχετικά. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παραµένει πιστή στην
εφαρµογή του προεκλογικού της προγράµµατος και στον χώρο
της παιδείας. Αυτήν την εντολή λάβαµε από τους πολίτες πριν από
τρία χρόνια, δηλαδή να αλλάξουµε το τοπίο και στα πανεπιστήµια
και να τα αποδώσουµε πραγµατικά εκεί που ανήκουν, δηλαδή
στους φοιτητές, στους καθηγητές, στην ίδια την πανεπιστη- µιακή
κοινότητα. Αρκετά µε τους κάθε λογής «µπαχαλάκηδες» που µε-
τέτρεπαν τα πανεπιστήµια σε χώρους ανοµίας, καταλήψεων µε
κάθε ευκαιρία, ακόµη και µε κίνδυνο για ανθρώπινες ζωές.

Τι να πρωτοθυµηθούµε από τις πρόσφατες εικόνες ντροπής
στο µεγαλύτερο πανεπιστήµιο της χώρας, το Αριστοτέλειο Πα-
νεπιστήµιο; Λείπει ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ από τη Θεσσαλο-
νίκη που µίλησε προηγουµένως. Στις αρχές του 2021 είχαµε
πολυήµερη κατάληψη στο κτήριο διοίκησης του ΑΠΘ µε τη στή-
ριξη των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. Στα τέλη του ‘21 µε αρχές τις
φετινής χρονιάς χρειάστηκε επιχείρηση εκκένωσης στο στέκι του
Βιολογικού Τµήµατος για τη δηµιουργία βιβλιοθήκης. Πάλι αντι-
δράσεις από τους Βουλευτές και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Τις
επόµενες µέρες είχαµε νέα κατάληψη, αυτήν τη φορά στο Χη-
µικό, νέα επεισόδια, πάλι επιχείρηση για την απόδοση του χώρου
στην πανεπιστηµιακή κοινότητα, αλλά και εξωπανεπιστηµιακοί µε
τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ µαζί, κόντρα στη νοµιµότητα και την
πανεπιστηµιακή κοινότητα. 

Πριν από δύο µήνες, τον Μάιο, είχαµε νυχτερινή έφοδο µε βα-
ριοπούλες και καταστροφή τής υπό κατασκευή βιβλιοθήκης του
Τµήµατος Βιολογίας. Νέες αντιδράσεις από τους Βουλευτές και
τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. 

Μάλιστα, ο Γραµµατέας του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης κ. Τζανακόπουλος, το τερµάτισε τελείως. Είπε το αµί-
µητο ότι οι καταλήψεις στα πανεπιστήµια είναι µια φυσιολογική
κατάσταση και ότι γίνονται σε συνεννόηση µε τις πρυτανικές
αρχές. Κατηγόρησε µάλιστα τον Πρύτανη του Αριστοτελείου Πα-
νεπιστηµίου Νίκο Παπαϊωάννου ότι επιµένει στη λειτουργία της

βιβλιοθήκης γιατί δήθεν θέλει την ένταση. Δηλαδή, θα τρελα-
θούµε εντελώς. Ακόµα δεν άκουσα κάποιον από τους συναδέλ-
φους του ΣΥΡΙΖΑ να διαφοροποιείται απ’ αυτήν τη γραµµή, να
ζητάει επιτέλους αυτή η βιβλιοθήκη να λειτουργήσει, πέρα και
έξω απ’ όλα τα άλλα. Ευτυχώς, όµως, η βιβλιοθήκη ανακατα-
σκευάζεται και θα αποδοθεί σύντοµα στους φοιτητές και τους
καθηγητές.

Ακόµη και σήµερα, λοιπόν, δεν έχετε απαντήσει στο ερώτηµα
αν είστε µε τη βιβλιοθήκη και το πανεπιστήµιο ή µε τη βαριο-
πούλα και τους «µπαχαλάκηδες», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Αντιθέτως, ακούµε διαρκώς τη µόνιµη, µονότονη θα
έλεγα ρητορική του απόλυτου µηδενισµού. 

Είναι σηµαντική η διαπίστωση που θα περίµενε κανείς να αλ-
λάξει τη στάση σας ότι οι δηµοσκοπήσεις που είδαν το φως της
δηµοσιότητας αυτές τις µέρες δείχνουν ότι η συντριπτική πλει-
οψηφία των Ελλήνων πολιτών -και µάλιστα σε µεγάλο ποσοστό
των ψηφοφόρων του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ- συνυπογράφουν
αυτές τις µεγάλες αλλαγές στα πανεπιστήµια σε ποσοστά που
φτάνουν το 85%.

Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα ότι το ελληνικό «ERAS-
MUS», δηλαδή η κινητικότητα φοιτητών µεταξύ των ελληνικών
πανεπιστηµίων, βρίσκει σύµφωνο το 75% των ψηφοφόρων του
ΣΥΡΙΖΑ. Είστε δυστυχώς …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Συµφωνούµε, λέµε. Τι λέτε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Συµφωνείτε. Προς επιβεβαίωση το

λέω. Έρχεστε, όµως, συνολικά να επιµείνετε στην πολιτική στα-
σιµότητα που σας διακρίνει σε µια εποχή που τα πλατιά στρώ-
µατα της κοινωνίας µας, ανεξαρτήτως ιδεολογικής προέλευσης,
αγκαλιάζουν αυτές τις αλλαγές στα πανεπιστήµια. 

Θέλει βέβαια ιδιαίτερο, περίσσιο πολιτικό θράσος κανείς για
να κατηγορεί τη Νέα Δηµοκρατία, την Κυβέρνηση που µετά από
δώδεκα χρόνια προχώρησε σε είκοσι πέντε χιλιάδες διορισµούς
µονίµων εκπαιδευτικών, στην τοποθέτηση χιλίων εκατό ψυχολό-
γων και κοινωνικών λειτουργών στα σχολεία, στον διπλασιασµό
του δικτύου των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων και φυ-
σικά στην αποκατάσταση του πανεπιστηµιακού ασύλου στην
πραγµατική του έννοια.

Κυρία Υπουργέ, µόνο συγχαρητήρια αξίζουν σε εσάς και
στους Υφυπουργούς σας, διότι µε το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου απαντάτε πραγµατικά στο ερώτηµα τι πανεπιστήµιο θέ-
λουµε. Η απάντησή µας είναι ποιοτικό, σύγχρονο, λειτουργικό,
αξιοκρατικό, αυτόνοµο, εξωστρεφές. 

Όµως αυτές τις απαντήσεις δεν τις δίνουµε εµείς µέσα στην
Αίθουσα της Ολοµέλειας και στις επιτροπές. Είναι η ίδια η κοι-
νωνία που θέλει το πανεπιστήµιο ανοικτό σε αυτήν, θέλει τους
φοιτητές ισότιµα να µπορούν να αναπτύξουν τις δεξιότητές τους,
θέλει τους ακαδηµαϊκούς δασκάλους να είναι άξιοι να µεταλαµ-
παδεύσουν στα παιδιά µας τη γνώση και την εµπειρία τους. 

Οι τοµές είναι πολλές. Θα αναφερθώ µόνο χαρακτηριστικά στο
εσωτερικό «ERASMUS» που ευτυχώς συγκεντρώνει τη σύµφωνη
γνώµη της πλειοψηφίας των πτερύγων της Βουλής. Είναι κάτι
πολύ σηµαντικό. 

Ενισχύουµε την πρακτική άσκηση των φοιτητών και τη διασύν-
δεσή τους µε την απαιτητική αγορά εργασίας. Επαγγελµατικά
µεταπτυχιακά, βιοµηχανικά διδακτορικά, νέες τεχνολογίες στη
διδασκαλία των φοιτητών, ένα αξιοκρατικό και διαφανές σύ-
στηµα εκλογής και εξέλιξης των καθηγητών, γρήγορες διαδικα-
σίες στο ΔΟΑΤΑΠ χωρίς γραφειοκρατικές αγκυλώσεις. 

Το νοµοσχέδιο ευνοεί τελικά την αυτονοµία και θωρακίζει το
αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, καθώς εξουσίες του Υπουρ-
γείου Παιδείας φεύγουν προς τα πανεπιστήµια. Έτσι θα λαµβά-
νουν τα ίδια αποφάσεις που τα αφορούν, σύµφωνα µε τις
ανάγκες και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά τους.

Ξεκαθαρίσαµε ακόµη ότι οι φοιτητικές παρατάξεις δεν καταρ-
γούνται. Συνεχίζουν να δραστηριοποιούνται στους φοιτητικούς
συλλόγους, όπως πάντα, όµως η φωνή των φοιτητών δυναµώνει,
γίνεται πιο ισχυρή. Μπορούν να επιλέγουν τους άξιους εκπρο-
σώπους τους για τα όργανα διοίκησης του πανεπιστηµίου µέσα
από ένα ενιαίο ψηφοδέλτιο. 

Αλλά και η ρύθµιση για την πραγµατική σύσταση οργανικών
θέσεων κληρικών, ρυθµίζοντας έτσι ένα ζήτηµα, µια αδικία –θα
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έλεγα- σε βάρος τρεισήµισι χιλιάδων κληρικών που κρατούσε επί
δεκαετίες, είναι πολύ σηµαντική.

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη καταµαρτυρά στην πράξη ποιοι είναι τελικά θιασώτες
της προόδου και ποιοι λάτρεις της συντήρησης. Εµείς είµαστε
µε τους νέους της γνώσης κι εσείς συνεχίζετε δυστυχώς να βα-
δίζετε τον δρόµο της απόγνωσης. 

Είναι απαιτητικοί οι καιροί. Όσο περισσότερο συµφωνούµε
στα ζητήµατα της παιδείας, τόσο το καλύτερο για τους νέους και
την πατρίδα µας. Άλλωστε, είναι βασικός πυλώνας για την Ελ-
λάδα η παιδεία µας και όπως είναι γνωστό, τελικά όλα είναι ζή-
τηµα παιδείας.

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Δηµήτριος Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες Υπουργοί, µε τον νόµο πλαίσιο σε ποιες από τις πραγ-

µατικές ανάγκες της ανώτατης εκπαίδευσης και της πανεπιστη-
µιακής κοινότητας απαντάτε; Σε καµµία απολύτως. Καλλιεργείτε
µια στρεβλή εικόνα για το δηµόσιο πανεπιστήµιο, προκειµένου
να παρέµβετε αυταρχικά. 

Άκουσα τον κύριο Πρωθυπουργό. Για εσάς δεν ευθύνεται το
στρεβλό παραγωγικό µοντέλο της χώρας, που δεν δηµιουργεί
νέες θέσεις εργασίας και δεν αξιοποιεί το υπάρχον επιστηµονικό
δυναµικό, αλλά ευθύνονται τα πανεπιστήµια, που είναι δήθεν µα-
κριά από τις ανάγκες της αγοράς, για να δικαιολογήσετε µε
αυτόν τον τρόπο τις ρυθµίσεις που στοχεύουν στη µετάλλαξη
του δηµόσιου πανεπιστηµίου και τη µετατροπή του σε προ-
έκταση των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Αντί η επιχειρηµα-
τικότητα να χρηµατοδοτεί προγράµµατα έρευνας και
καινοτοµίας, θα αντλεί από τα δηµόσια πανεπιστήµια, που χρη-
µατοδοτούνται από δηµόσιους πόρους. 

Για εσάς, κύριοι, τα προγράµµατα σπουδών ευθύνονται για το
σοβαρό πρόβληµα της επαγγελµατικής αποκατάστασης των
νέων επιστηµόνων, αποκρύπτοντας πως µε αυτούς τους τίτλους
σπουδών διαπρέπουν στο εξωτερικό απόφοιτοί τους. Πώς αλ-
λιώς θα δικαιολογήσετε τις ρυθµίσεις στο νοµοσχέδιο, που στο-
χεύουν στην πολυδιάσπαση των προγραµµάτων σπουδών σε
πτυχία πολλών ταχυτήτων, την επαναφορά των ΤΕΙ ως Τµηµάτων
Εφαρµοσµένων Επιστηµών, µε συνέπεια την υποβάθµιση του επι-
πέδου των σπουδών, τη µεγαλύτερη απαξίωση των επαγγελµα-
τικών δικαιωµάτων; 

Κυρίες και κύριοι, γνωρίζοντας την αγωνία των νέων για από-
κτηση µεταπτυχιακών τίτλων σπουδών ως επιπλέον προσόντος,
µε τις ρυθµίσεις που εισάγετε κλείνετε τον δρόµο σε όσους δεν
διαθέτουν πορτοφόλι, αφού πλέον αυτά παύουν να αποτελούν
αναπόσπαστο µέρος της ακαδηµαϊκής διαδικασίας. Καταργούν-
ται τα κοινωνικά κριτήρια που είχε θεσπίσει η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και µετατρέπονται σε κερδοφόρα επιχείρηση µιας ελίτ
καθηγητών. 

Τα ωραία λόγια, κύριοι Υπουργοί, για την ποιοτική αναβάθµιση
της ανώτατης εκπαίδευσης, ως πρώτου µάλιστα στόχου όπως
είπατε, δεν έχουν καµµία απολύτως αξία, όταν κρατάτε σε υπο-
χρηµατοδότηση τα πανεπιστήµια, που ασφυκτιούν οικονοµικά. 

Σας θυµίζω όµως ότι επί ΣΥΡΙΖΑ είχαν αυξηθεί κατά 1,2 δισε-
κατοµµύρια οι δαπάνες. Και σήµερα µε τη φιλοσοφία που δια-
περνά το νοµοσχέδιο ουσιαστικά τα ωθείτε να αναζητούν πόρους
από χορηγούς επιχειρηµατικών συµφερόντων προκειµένου να
επιβιώσουν. 

Επίσης, κύριοι, τα έχετε υποστελεχωµένα από διδακτικό, ερευ-
νητικό και διοικητικό προσωπικό. Εγκαταλείψατε τη ρύθµιση της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για την αυτόµατη κάλυψη όσων κενών θέ-
σεων ΔΕΠ δηµιουργούνται, ενώ µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχε-
δίου ενθαρρύνετε τις ευέλικτες και ελαστικές µορφές εργασίας
των διδασκόντων, των ερευνητών και καταργείτε τη µονιµότητα
των επίκουρων καθηγητών. Πόσο ελκυστικό µπορεί να είναι ένα
τέτοιο εργασιακό καθεστώς για να προσελκύσει νέους επιστή-
µονες να επιστρέψουν στα πανεπιστήµια της χώρας; 

Κυρίες και κύριοι, οι πραγµατικές προθέσεις σας για το δηµό-

σιο πανεπιστήµιο έγιναν εξαρχής γνωστές. Αναγνωρίσατε τους
τίτλους σπουδών αµφίβολης ποιότητας ιδιωτικών κολεγίων ως
ισότιµων µε τα πτυχία των δηµόσιων πανεπιστηµίων, ενώ µε την
καθιέρωση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής προκαλέσατε µια
διαρκή αιµορραγία σε βάρος των περιφερειακών πανεπιστηµίων,
όπως του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου, και σε όφελος των ιδιω-
τικών κολλεγίων, που τόσο αγαπάτε. 

Τρία χρόνια τώρα δεν υλοποιείτε την απόφαση της προηγού-
µενης κυβέρνησης για την ίδρυση και λειτουργία των έξι νέων
τµηµάτων στο Δηµοκρίτειο, που αναµένουν οι τοπικές κοινωνίες.
Η ρύθµιση µάλιστα στο νοµοσχέδιο, που δίνει τη δυνατότητα
στην Κυβέρνηση χωρίς τη σύµφωνη γνώµη της συγκλήτου να κα-
ταργεί πανεπιστηµιακά τµήµατα, επικρέµεται ως δαµόκλειος
σπάθη πάνω από τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Οφείλετε να
γνωρίζετε ότι τα περιφερειακά πανεπιστήµια αποτελούν για τις
τοπικές κοινωνίες πυλώνες οικονοµικής, κοινωνικής και πολιτι-
στικής ανάπτυξης. 

Κυρίες και κύριοι, εµάς δεν µας ακούτε, ούτε τα άλλα κόµ-
µατα. Αφουγκραστείτε τουλάχιστον τι σας λένε τα ίδια τα πανε-
πιστήµια. Δεκαεννέα σύγκλητοι σάς ασκούν έντονη αλλά
τεκµηριωµένη κριτική για το νοµοσχέδιο, ενώ οι περισσότερες
σας ζητούν να το αποσύρετε. 

Εσείς κάνετε πως δεν ακούτε. Αντιλαµβάνεστε ότι για να αλώ-
σετε το δηµόσιο πανεπιστήµιο έχετε ένα ισχυρό ανάχωµα. Με τις
ρυθµίσεις σας εκεί στοχεύετε, να σπάσετε τη ραχοκοκαλιά της
δηµοκρατικής διοίκησης των πανεπιστηµίων, να καταργήσετε την
εκλογή των οργάνων διοίκησής τους, να εγκαθιδρύσετε ένα
υπερσυγκεντρωτικό µοντέλο διοίκησης, µε υπερεξουσίες στον
πρύτανη και το συµβούλιο διοίκησης, χωρίς τη δηµοκρατική εκ-
προσώπηση της ακαδηµαϊκής κοινότητας στη λήψη των αποφά-
σεων, χωρίς καµµία λογοδοσία, χωρίς δηµοκρατικά αντίβαρα. Σε
συνδυασµό µάλιστα µε τον ορισµό µάνατζερ στα πανεπιστήµια
οι διοικήσεις τους θα προσοµοιάζουν περισσότερο µε διοικητικά
συµβούλια ανωνύµων εταιρειών. Αυτό είναι το όραµά σας, κύριοι,
για το δηµόσιο πανεπιστήµιο, να µεταλλαχθεί από δηµόσιο, ενι-
αίο χώρο εκπαίδευσης και έρευνας σε ιδιωτικό χώρο, όπου τµή-
µατά του θα εκχωρούνται για ιδιωτικοποίηση; 

Και ως γεωτεχνικός δεν µπορώ να µην αναφερθώ, κύριοι
Υπουργοί, στην προκλητική τροπολογία της τελευταίας στιγµής
στο άρθρο 296, όπου µε σκανδαλώδη τρόπο καταργείτε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που διαχειρίζονται για δεκαετίες τα
δύο πανεπιστηµιακά δάση του Περτουλίου και του Ταξιάρχη, το
Αγρόκτηµα της Γεωπονικής Σχολής όπως και την πανεπιστη-
µιακή λέσχη. Είστε αυτουργοί εγκλήµατος σε βάρος της δηµό-
σιας περιουσίας. 

Με γέφυρα τη µεταφορά τους στην Επιτροπή Αξιοποίησης του
Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου θα επωφεληθούν µέσω ΣΔΙΤ µε-
γάλα οικονοµικά συµφέροντα µε µπίζνες πολλών εκατοντάδων
εκατοµµυρίων, όπως βλέπουν ήδη το φως της δηµοσιότητας τέ-
τοια επιχειρησιακά σχέδια. Η οσµή του σκανδάλου είναι έντονη
από τη φωτογραφική διάταξη της τροπολογίας. Γι’ αυτό σας
καλώ να την αποσύρετε, όπως ζητούν τα πανεπιστηµιακά τµή-
µατα των σχολών αυτών. Καταθέσαµε άλλωστε σχετική τροπο-
λογία. Θα κριθείτε από τη στάση που θα κρατήσετε.

Κανένας νόµος πλαίσιο, ακόµα κι αν ψηφιστεί, δεν έχει απο-
λύτως καµµία τύχη αν δεν έχει τη συναίνεση της πανεπιστηµια-
κής κοινότητας. Να σας θυµίσω τον ν.815 ή τα άλλα δήθεν
µεταρρυθµιστικά εγχειρήµατα; Όλα έµειναν στα χαρτιά. Άλλω-
στε, κύριοι, πολύ σύντοµα µια νέα προοδευτική κυβέρνηση θα
οδηγήσει και αυτό το νοµοθετικό έκτρωµα στα σκουπίδια της
ιστορίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει
ο κ. Μαραβέγιας και µετά θα πάρει τον λόγο η Υπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Κεραµέως. 

Κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ξεκινώ κι εγώ µε µια απόλυτη καταδίκη της επίθεσης που
έγινε χθες το βράδυ στα γραφεία της «REAL NEWS», στο κτήριο
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της «REAL NEWS», απόλυτα καταδικαστέα, και βεβαίως και µε
µια άλλη καταδίκη των όσων συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ είπαν για
την Υπουργό Παιδείας, την κ. Κεραµέως, και αναφέροµαι βε-
βαίως στον κ. Βερναρδάκη αλλά και όχι µόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρία ακριβώς χρόνια µετά τις
εκλογές του 2019 και έχοντας προβεί σε σηµαντικές και ουσια-
στικές µεταρρυθµίσεις σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης, από
την προσχολική εκπαίδευση µέχρι τα πανεπιστήµια και την επαγ-
γελµατική κατάρτιση, µε το παρόν σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Παιδείας υλοποιεί και την τελευταία προεκλογική µας δέσµευση.
Οκτώ νοµοσχέδια έχει φέρει το συγκεκριµένο Υπουργείο στην
Εθνική Αντιπροσωπεία υλοποιώντας το 100% των προεκλογικών
δεσµεύσεων. Και στο πλαίσιο αυτό αξίζουν πράγµατι συγχαρη-
τήρια στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου και στην κ. Κερα-
µέως, την Υπουργό. 

Να πούµε ότι αυτά τα τρία χρόνια, δεν ήταν εύκολα χρόνια. Το
Υπουργείο είχε να διαχειριστεί σηµαντικές κρίσεις, όπως βε-
βαίως την κρίση της πανδηµίας, αλλά παρ’ όλα αυτά, σε αυτά τα
τρία χρόνια έφερε κι ένα ρεκόρ, ένα ρεκόρ προσλήψεων ακριβώς
είκοσι πέντε χιλιάδων εκπαιδευτικών που νοµίζω ότι καµµία άλλη
Κυβέρνηση στο παρελθόν δεν το έχει επιτύχει αυτό σε µόλις
τριάντα έξι µήνες, µε τους οχτώµισι χιλιάδες βέβαια που περιµέ-
νουµε να προσληφθούν τώρα. 

Σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε έναν
νόµο, ουσιαστικά ένα νόµο – πλαίσιο, που κωδικοποιεί την διά-
σπαρτη νοµοθεσία για τη λειτουργία των ΑΕΙ και θεσπίζει παράλ-
ληλα ένα σύγχρονο πλαίσιο για όλα τα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα. Ο στόχος είναι προφανής, να γίνουν ακόµα πιο ποι-
οτικά, πιο αυτόνοµα και εξωστρεφή προς όφελος της πανεπιστη-
µιακής κοινότητας. 

Αξίζει να αναφέρουµε ορισµένες πρωτοβουλίες που θα ανα-
βαθµίσουν σηµαντικά τα πανεπιστήµιά µας και χαίρουν ήδη της
επιδοκιµασίας των Ελλήνων πολιτών. 

Εισάγεται το ελληνικό «ERASMUS», το οποίο θα δώσει στους
φοιτητές µας τη δυνατότητα συµµετοχής σε παρόµοιο ή διαφο-
ρετικό πρόγραµµα σπουδών άλλου ελληνικού πανεπιστηµίου για
ένα εξάµηνο. Έτσι θα µπορέσουν να εξερευνήσουν διαφορετικά
γνωστικά πεδία, να αποκτήσουν διεπιστηµονική αντίληψη και βε-
βαίως, να αποκτήσουν νέες σηµαντικές εµπειρίες. 

Σηµαντικό είναι ότι αναβαθµίζεται επιτέλους ο ρόλος της πρα-
κτικής άσκησης και ενσωµατώνεται καλύτερα στην εκπαιδευτική
διαδικασία. Εισάγεται η υποχρεωτική ασφαλιστική κάλυψη των
φοιτητών, ενώ καθορίζεται και το ελάχιστο ύψος της αποζηµίω-
σης τους. Εισάγονται τα διπλά προπτυχιακά προγράµµατα σπου-
δών, τα προγράµµατα σπουδών δευτερεύουσας κατεύθυνσης,
αλλά και τα διπλά πτυχία, κάτι το οποίο έλειπε και ήταν αναγκαιό-
τητα να γίνει. Δίνεται η δυνατότητα ίδρυσης επαγγελµατικών µε-
ταπτυχιακών και εισάγεται επιτέλους και στην χώρα µας το
βιοµηχανικό διδακτορικό όπου δίνεται στον υποψήφιο διδάκτορα
η δυνατότητα συνεργασίας µε κάποια επιχείρηση ή βιοµηχανία. 

Δίνεται έµφαση και στην ψυχική υγεία των µελών της πανεπι-
στηµιακής κοινότητας, αφού προβλέπεται η ίδρυση Κέντρων Ψυ-
χολογικής και Συµβουλευτικής Υποστήριξης. 

Επίσης, για τη διασφάλιση της φυσικής αλλά και ψηφιακής
προσβασιµότητας και για την πλήρη συµµετοχή όλων, δηµιουρ-
γείται σε κάθε ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα, µονάδα ισότιµης
πρόσβασης ατόµων µε αναπηρία, αλλά και ατόµων µε ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες. 

Πραγµατοποιείται επιπλέον τοµή στο µοντέλο διοίκησης των
πανεπιστηµίων. Θεσπίζεται -το είπαν όλοι οι συνάδελφοι- το εν-
τεκαµελές συµβούλιο διοίκησης µε διοικητικές, οικονοµικές, δια-
χειριστικές και στρατηγικές αρµοδιότητες που θα αποτελείται
από έξι εσωτερικά και πέντε εξωτερικά µέλη και θα εκλέγει τον
πρύτανη. Εδώ, δεν ανακαλύπτουµε τον τροχό. Υιοθετούνται βέλ-
τιστες διεθνείς πρακτικές. Είναι ένα σύστηµα που το έχουν τα
µεγαλύτερα πανεπιστήµια. 

Παράλληλα, γίνεται σηµαντική αποκέντρωση αφού σειρά
εξουσιών –για παράδειγµα, όπως είναι η ίδρυση προγραµµάτων
σπουδών ή ο ορισµός πηγών χρηµατοδότησης- περνούν επιτέ-
λους από τη Βουλή ή το Υπουργείο στα ανώτερα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, όπως θα έπρεπε να είναι εδώ και καιρό. 

Αξιοσηµείωτη είναι και η υποστήριξη στους µεταπτυχιακούς
και διδακτορικούς φοιτητές στην ίδρυση νεοφυών επιχειρήσεων
εντός των πανεπιστηµίων. 

Ριζικές είναι και οι αλλαγές στο ΔΟΑΤΑΠ και στην αναγνώριση
των τίτλων σπουδών ξένων πανεπιστηµίων. Καταργούνται πολλές
γραφειοκρατικές διαδικασίες που ταλαιπωρούσαν τους ανθρώ-
πους αυτούς που τώρα πλέον εξυπηρετούνται καλύτερα και τα-
χύτερα και χρόνος ίσον χρήµα. 

Καταργείται, µεταξύ άλλων, η αίτηση αναγνώρισης για όσους
επιθυµούν να συνεχίσουν στον επόµενο κύκλο σπουδών σε ελ-
ληνικό ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα, εφόσον βέβαια ο τίτλος
σπουδών τους εντάσσεται στο νέο µητρώο τίτλων σπουδών ανα-
γνωρισµένων ιδρυµάτων της αλλοδαπής. Απλοποιείται η διαδι-
κασία και για τους αποφοίτους του εξωτερικού που θέλουν να
εισέλθουν στην αγορά εργασίας. 

Είναι πολλά άλλα θα συντοµεύσω. Θα πω µια κουβέντα µόνο
για την αναβάθµιση του ολοήµερου σχολείου και δεν είναι µόνο
ότι τα παιδιά θα µπορούν να κάθονται µέχρι τις πεντέµισι η ώρα,
αλλά θα έχουν πραγµατικά ένα ποιοτικό πρόγραµµα εκπαίδευ-
σης, γεµάτο µε σηµαντικές σχολικές δραστηριότητες, ψυχαγω-
γικές και αθλητικές δράσεις που βεβαίως όταν θα επιστρέφουν
στο σπίτι και τα µαθήµατά τους θα έχουν ολοκληρώσει, αλλά και
θα έχουν περάσει έναν ποιοτικό παιδαγωγικό χρόνο. 

Τέλος, δεν µπορώ να µην επισηµάνω την ρύθµιση που γίνεται
επιτέλους µετά από εβδοµήντα επτά ολόκληρα χρόνια, µια εκ-
κρεµότητα πράγµατι που δηµιουργούσε ανασφάλεια σε τρεισή-
µισι χιλιάδες ιερείς που δεν είχαν οργανικές θέσεις. Συνεπώς
επικαιροποιείται ο συνολικός τους αριθµός, ο οποίος θα αντιστοι-
χεί πλέον στις οργανικές θέσεις, ενώ η επίλυση του ζητήµατος
αυτού δεν επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό αφού οι ιερείς
ούτως ή άλλως µισθοδοτούνται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο πραγµατικά
θέτει τις βάσεις για να εξελιχθούν τα πανεπιστήµιά µας σε ιδρύ-
µατα πιο ποιοτικά, καινοτόµα, εξωστρεφή που θα λειτουργούν
µε µεγαλύτερη αυτονοµία και αποτελεσµατικότητα. Δηµιουργεί-
ται ένα πλαίσιο για ένα σύγχρονο ανταγωνιστικό ελληνικό πανε-
πιστήµιο, προσαρµοσµένο στις διεθνείς εξελίξεις µε
περισσότερες ευκαιρίες για όλα τα µέλη της ακαδηµαϊκής κοι-
νότητας. 

Για τους λόγους αυτούς, σας καλώ να το υπερψηφίσετε. Σας
ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από την Νέα Δηµοκρατία και
όπως προείπαµε θα ακολουθήσει η κυρία Υπουργός. 

Κύριε Μαραβέγια, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, το νοµοσχέδιο είναι πράγµατι ένα υπόδειγµα

τεχνοκρατικής πληρότητας και το πλήθος των διατάξεων, αλλά
και η οργάνωση της νοµοθετικής ύλης, όντως εντυπωσιάζουν. 

Αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί µε µια λέξη ένα παράδειγµα αρι-
στείας, αυτό δηλαδή που εκφράζει η Νέα Δηµοκρατία και ταυ-
τόχρονα απωθεί τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι –θα µου επιτρέψετε κύριοι
συνάδελφοι να πω- λογικό. 

Όλοι θυµόµαστε τι συνέβη στο Υπουργείο Παιδείας την περίοδο
2015 - 2019. Η τότε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε µε Υπουργό Παι-
δείας τον κ. Μπαλτά που χαρακτήρισε την αριστεία ρετσινιά για
να έρθει αργότερα ο κ. Γαβρόγλου και να µας πει, ως Υπουργός
Παιδείας του κ. Τσίπρα, ότι κακώς εστιάζουµε στην αριστεία γιατί
είναι εγωκεντρική. Πρόκειται για το ίδιο στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ που
µάλλον αρνιόταν να ζήσει στην ψηφιακή εποχή, µη έχοντας ούτε
έναν ηλεκτρονικό υπολογιστή στο γραφείο του Υπουργού Παι-
δείας. 

Και επειδή τέθηκε χθες από τον συνάδελφο, κ. Βερναρδάκη -µε
άθλιο  οµολογουµένως τρόπο- ζήτηµα για την Υπουργό κ. Κερα-
µέως και τον δήθεν αποκλεισµό παιδιών από την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση, θυµίζω εδώ ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ήταν εκείνη που
ίδρυσε νέα τµήµατα ΑΕΙ στον αέρα και κυριολεκτικά από το που-
θενά, χωρίς προσωπικό ή έστω προγράµµατα σπουδών. Αυτή είναι
η διαφορά σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη Νέα Δηµο-
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κρατία, ότι εµείς δίνουµε αξία στη σοβαρότητα και στην ευθύνη
και βέβαια και στην αριστεία που εσείς δυστυχώς απεχθάνεστε. 

Κύριε Πρόεδρε, µε το νοµοσχέδιο αυτό το Υπουργείο Παιδείας
σηµατοδοτεί απολύτως ξεκάθαρα, κατά την γνώµη µου, κυρίως
δύο πολιτικές προτεραιότητες της Νέας Δηµοκρατίας, τη στή-
ριξη της αριστείας στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και τη
σύνδεση των πανεπιστηµίων µας µε την κοινωνία. 

Τα παραπάνω τα επιτυγχάνει, θέτοντας ένα νέο πλαίσιο ανά-
πτυξης της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στην χώρα µας για ένα
διαφορετικό πραγµατικά πανεπιστήµιο, πιο καινοτόµο, πιο διεπι-
στηµονικό και ενδιαφέρον, µε κοινά και διπλά διατµηµατικά πτυ-
χία, µε διαπανεπιστηµιακή κινητικότητα των φοιτητών το
ελληνικό «ERASMUS», µε αντικειµενικότητα, µε αξιοκρατία στην
επιλογή µελών ΔΕΠ, µε την αναβάθµιση του ρόλου των πανεπι-
στηµίων στη διά βίου µάθηση όλων των πολιτών µέσω των Κέν-
τρων Επιµόρφωσης και Διά Βίου Μάθησης, µε την προσέλκυση
επισκεπτών καθηγητών και ερευνητών από εγνωσµένης αξίας
ανώτατα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα του εξωτερικού. 

Επίσης, τα επιτυγχάνει µε τη δηµιουργία κοινών ερευνητικών
κέντρων και ακαδηµαϊκών προγραµµάτων από κοινού µε ξένα πα-
νεπιστήµια, µε νέες υποτροφίες που θα λαµβάνουν υπ’ όψιν ακα-
δηµαϊκά, κοινωνικά και οικονοµικά κριτήρια, µε την εισαγωγή του
καινοτόµου θεσµού των βιοµηχανικών διδακτορικών.

Στο σηµείο αυτό, σας επισηµαίνω, κυρία Υπουργέ, τη δυνατό-
τητα στο µέλλον να νοµοθετήσουµε και τη δηµιουργία βιοµηχα-
νικών µεταπτυχιακών τίτλων, που, ως µήνυµα από την κοινωνία,
λαµβάνω ότι θα ήταν εξαιρετικού ενδιαφέροντος.

Ακόµα, τα επιτυγχάνει µε τη δυνατότητα ίδρυσης εξειδικευµέ-
νων επαγγελµατικών µεταπτυχιακών και υποστήριξης από τα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της δηµιουργίας startups εκ µέ-
ρους των φοιτητών τους. Πρόκειται, πραγµατικά, για νέους ορί-
ζοντες, όπως δηλώνει και ο τίτλος του νοµοσχεδίου, τους
οποίους θα µπορέσουν να αξιοποιήσουν οι φοιτητές, οι καθηγη-
τές και οι επιχειρήσεις προς όφελος της πατρίδας µας.

Η όλη φιλοσοφία επιβεβαιώνει πως η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη χτίζει σήµερα την Ελλάδα του αύριο, έχοντας το
βλέµµα της πάντοτε στραµµένο στις πλέον προηγµένες χώρες
του δυτικού κόσµου. Έτσι, επιλέγουµε συνειδητά να φέρουµε το
πανεπιστήµιο ως σύνολο σε άµεση επαφή µε την κοινωνία µέσω
µιας θεσµοθετηµένης, αλλά ανοιχτής αλληλεπίδρασης, τις πα-
ραµέτρους της οποίας θα καθορίζουν τα ίδια τα ΑΕΙ, ως αυτοδι-
οικούµενοι οργανισµοί.

Από αυτή την καινοτόµο πολιτική σύνδεσης των ΑΕΙ µε την κοι-
νωνία, ξεχωρίζω τη στήριξη της ίδρυσης νεοφυών επιχειρήσεων
εκ µέρους των ίδιων των φοιτητών τους, µε στόχο την καλύτερη
αξιοποίηση των ερευνητικών αποτελεσµάτων και γνώσεων που
απέκτησαν. Με αυτόν τον τρόπο, πετυχαίνουµε ταυτόχρονα την
καλλιέργεια της επιχειρηµατικότητας στους νέους µας, µιας δε-
ξιότητας που πρέπει να αναπτύξουµε χωρίς να έχουµε πάνω µας
τις φοβίες του παρελθόντος, τη σύνδεση των ίδιων των ΑΕΙ µε
τοµείς υψηλής τεχνολογίας της πραγµατικής οικονοµίας, ειδικά
στην περίπτωση των spin offs και βέβαια, τη δηµιουργία νέων θέ-
σεων εργασίας που τόσο χρειαζόµαστε, ιδιαίτερα στον χώρο της
έρευνας και της καινοτοµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοµβικό ρόλο στο παρόν νοµο-
σχέδιο παίζει και η γενικότερη επιλογή που έχει κάνει η Νέα Δη-
µοκρατία υπέρ της αριστείας. Έτσι, µε την αναβάθµιση της
ποιότητας των ΑΕΙ εκσυγχρονίζουµε τόσο τα προγράµµατα
σπουδών, προσφέροντας νέα, διπλά, κοινά ή µε εξειδικεύσεις
πτυχία όσο και το σύστηµα εκλογής και εξέλιξης µελών ΔΕΠ, κά-
νοντάς το πιο γρήγορο, πιο αξιοκρατικό και κυρίως, πιο διαφα-
νές. Ανοίγουµε µε αυτόν τον τρόπο τον δρόµο για την επιστροφή
των Ελλήνων επιστηµόνων του εξωτερικού στην πατρίδα και την
ανάσχεση του brain drain.

Στόχος της Νέας Δηµοκρατίας είναι να διδάσκουν τα παιδιά
µας µόνο οι καλύτεροι και αυτά να αποκτούν περισσότερες επι-
στηµονικές και επαγγελµατικές προοπτικές. Έτσι, ο κάθε φοιτη-
τής θα µπορεί πλέον να προσωποποιεί το πρόγραµµα σπουδών
του µε βάση τα δικά του ενδιαφέροντα και τις δικές του εργα-
σιακές προσδοκίες, αποκτώντας επιλογές για το µέλλον και
πραγµατική ακαδηµαϊκή ελευθερία.

Αναµφίβολα, αυτό το νοµοσχέδιο περιέχει και άλλες πολύ ση-
µαντικές ρυθµίσεις πέραν αυτών για τα ΑΕΙ. Και ξεχωρίζω τη νο-
µοθετική τακτοποίηση, χωρίς κανένα πρόσθετο κόστος για το
ελληνικό δηµόσιο, του νοµικού καθεστώτος απασχόλησης των
ιερέων. Πρόκειται για ένα πρόβληµα που παρέµενε αρρύθµιστο
εδώ και εβδοµήντα επτά ολόκληρα χρόνια και σήµερα, η κ. Κε-
ραµέως έρχεται να το λύσει οριστικά, αναιρώντας την επισφά-
λεια που χαρακτήριζε χωρίς λόγο τις εργασιακές σχέσεις νόµιµα
διορισµένων ιερέων που από την αρχή µισθοδοτούνταν από το
ελληνικό δηµόσιο.

Σήµερα, πάνω από τρεισήµισι χιλιάδες άνθρωποι αποκτούν
πλέον οργανικές θέσεις, αίροντας κάθε συνταξιοδοτική και
ασφαλιστική ανασφάλειά τους και οποιαδήποτε αµφιβολία θα
µπορούσε να εµφιλοχωρήσει στη νοµική ερµηνεία των σχετικών
διατάξεων. Και όλα αυτά χωρίς καµµιά πρόσθετη επιβάρυνση για
τον κρατικό προϋπολογισµό.

Επιπλέον, για πρώτη φορά η πολιτεία κλειδώνει τον δυνητικό
αριθµό µισθοδοτούµενων από το δηµόσιο ιερέων. Με άλλα λόγια,
η όποια µελλοντική µεταβολή του αριθµού των µητροπόλεων ή
των ενοριών δεν θα δηµιουργεί άλλη οικονοµική υποχρέωση για
το κράτος και δεν θα συνεπάγεται την αυτόµατη σύσταση νέας
οργανικής θέσης κληρικού. Με στόχο τη διαφάνεια, οι προσλήψεις
κληρικών πλέον εντάσσονται ρητά στη γενικότερη διαδικασία που
προβλέπει το Υπουργείο Εσωτερικών για τον ετήσιο προγραµµα-
τισµό ανθρώπινου δυναµικού της δηµόσιας διοίκησης.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να εκφράσω την απόλυτη ικα-
νοποίησή µου για τη µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία του Υπουρ-
γείου Παιδείας και την τόλµη αυτής της Κυβέρνησης για άλλη µια
φορά να πρωτοπορήσει, διευρύνοντας ακόµα πιο πολύ τη δια-
φορά της Νέας Δηµοκρατίας από τα υπόλοιπα κόµµατα, που συ-
νεχίζουν να ζουν στο χθες, στηρίζοντας µόνιµα τη διατήρηση των
κακώς κειµένων στη χώρα µας.

Εµείς, όµως, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, συνεχίζουµε
να στηρίζουµε µαζί µε τον ελληνικό λαό τα καινούργια που φέρνει
ο Κυριάκος Μητσοτάκης και υπερψηφίζουµε τον νέο νόµο - πλαί-
σιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στην Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, την κ. Νίκη
Κεραµέως.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον νέο νόµο - πλαίσιο για τα
πανεπιστήµια, που φέρνουµε προς συζήτηση και ψήφιση στην
Ολοµέλεια της Βουλής, έχουµε τρεις στόχους. Πρώτον, κωδικο-
ποιούµε την υφιστάµενη νοµοθεσία σχετικά µε τη λειτουργία των
ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, ένα πάγιο αίτηµα των πανε-
πιστηµιακών µας. Υπήρχαν διατάξεις σε ισχύ ακόµα και του 1930.

Δεύτερον, καθορίζουµε ένα σαφές νοµικό πλαίσιο για ζητή-
µατα που για χρόνια έµεναν αρρύθµιστα.

Τρίτον, παρέχουµε νέες δυνατότητες σε όλη την ακαδηµαϊκή
κοινότητα, νέες δυνατότητες των οποίων τα οφέλη διαχέονται
στο κοινωνικό σύνολο και τους πολίτες.

Θέλω να ξεκινήσω ευθύς εξαρχής µε θερµές ευχαριστίες σε
όλους όσοι έχουν συµβάλει σε αυτό το νοµοσχέδιο. Πρώτα από
όλα, στον Υφυπουργό κ. Άγγελο Συρίγο, στον Γενικό Γραµµατέα
κ. Αποστόλη Δηµητρόπουλο, στην Υφυπουργό κ. Ζέττα Μακρή,
σε ό,τι αφορά τις διατάξεις σχετικά µε την πρωτοβάθµια και τη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, στον Γενικό Γραµµατέα κ. Γιώργο
Καλαντζή, σε ό,τι αφορά τις διατάξεις σχετικά µε τα θρησκεύ-
µατα, στον τέως Υφυπουργό κ. Βασίλη Διγαλάκη, σε συναρµόδι-
ους Υπουργούς, σε συνεργάτες και στελέχη του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων. Τους ευχαριστώ όλους πάρα-πάρα
πολύ. Και ένα πολύ µεγάλο ευχαριστώ στον εισηγητή µας κ.
Φώντα Μπαραλιάκο, ο οποίος ανέλυσε εξαιρετικά τις ρυθµίσεις
του νοµοσχεδίου σε πολύ µεγάλο βάθος.

Στο τελικό σχέδιο συνέβαλαν καθοριστικά, επίσης, φορείς, φο-
ρείς της ακαδηµαϊκής κοινότητας συµµετέχοντες στη δηµόσια
διαβούλευση και στη συνεδρίαση µε τους φορείς στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, συνάδελφοι Βουλευτές µε τις προτά-
σεις τους. Έχουµε ενσωµατώσει -ολοκληρώνονται οι νοµοτεχνι-
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κές βελτιώσεις, ο πρώτος κύκλος τους τουλάχιστον- προτάσεις
της Αντιπολίτευσης, προτάσεις φορέων, προτάσεις συγκεκρι-
µένα και του Προέδρου του Κινήµατος Αλλαγής, όπως είπαµε
και φέρνουµε έτσι ενώπιον της Ολοµέλειας ένα σηµαντικά βελ-
τιωµένο τελικό κείµενο.

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι το όγδοο κατά σειρά πολυνοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων κατά την τε-
λευταία τριετία. Και πράγµατι, αυτές τις µέρες κλείνουµε τρία
χρόνια στην Κυβέρνηση και τρία χρόνια στην ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας, τρία χρόνια κατά τα οποία έχουµε δροµολογήσει
όλες τις βασικές µας προεκλογικές δεσµεύσεις. Και µπορεί αυτό
να σχολιάστηκε από κάποιους, ότι δεν είναι πανάκεια.

Κοιτάξτε. Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία τηρούµε πάρα πολύ
ψηλά τις υποσχέσεις που δίνουµε στους Έλληνες πολίτες. Όταν,
λοιπόν, υποσχόµαστε πράγµατα, θεωρούµε αυτονόητη υποχρέ-
ωσή µας αυτή την υπόσχεση να την τηρήσουµε.

Έτσι, λοιπόν, τρία χρόνια µετά, τι έχει γίνει στην εκπαίδευση;
Δίχρονο νηπιαγωγείο από τα τέσσερα έτη -όχι θεσµοθετηµένο,
κύριε Σκουρλέτη, αλλά υλοποιηµένο, έχει πολύ µεγάλη διαφορά-
υλοποιηµένο δίχρονο νηπιαγωγείο από τα τέσσερα σε κάθε δήµο
της χώρας, αγγλικά από την ηλικία των τεσσάρων σε κάθε δηµό-
σιο νηπιαγωγείο, νέα προγράµµατα σπουδών για όλα τα µαθή-
µατα, νέα πολλαπλά βιβλία τα οποία δροµολογούνται, νέες
εκπαιδευτικές θεµατικές από το νηπιαγωγείο, µε έµφαση στις δε-
ξιότητες, µε νέες θεµατικές, όπως η κλιµατική αλλαγή, όπως ο
σεβασµός στον άλλο, όπως η ροµποτική, όπως το STEM, όπως
ο σεβασµός στον άλλον, όπως η σεξουαλική αγωγή, διπλασια-
σµός πρότυπων και πειραµατικών σχολείων, ενίσχυση της εντα-
ξιακής εκπαίδευσης, συµπερίληψη µαθητών µε αναπηρία και
µαθητών προσφύγων, εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες επιµορφώ-
σεις εκπαιδευτικών για την ουσιαστική στήριξη.

Κυρίες και κύριοι, για δώδεκα χρόνια η πολιτεία δεν είχε διο-
ρίσει ούτε έναν εκπαιδευτικό. Ούτε έναν για δώδεκα χρόνια! Η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ήρθε και διόρισε είκοσι
πέντε χιλιάδες εκπαιδευτικούς σε πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια
ειδική αγωγή και εκπαίδευση και χίλιες εκατό νέες θέσεις ψυχο-
λόγων και κοινωνικών λειτουργών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αξιολόγηση σχολικών µονάδων και εκπαιδευτικών. Ενίσχυση

της αυτονοµίας σχολείου. Αποκέντρωση - µεταφορά αρµοδιοτή-
των από το Υπουργείο, από τη Βουλή προς τα σχολεία, προς
τους πρωταγωνιστές της εκπαίδευσης. Ψηφιακό µετασχηµατι-
σµό της εκπαίδευσης. Αναβάθµιση και επέκταση του ολοήµερου. 

Στην επαγγελµατική εκπαίδευση: Πρότυπα επαγγελµατικά λύ-
κεια για τη διάχυση πρακτικών αριστείας στην επαγγελµατική εκ-
παίδευση και κατάρτιση. Νέο µοντέλο διοίκησης της επαγγελµα-
τικής εκπαίδευσης και κατάρτισης για χάραξη στρατηγικής, στη
βάση των αναγκών της κοινωνίας, των αναγκών της εθνικής και
τοπικής οικονοµίας. Αµειβόµενη πρακτική άσκηση για περίπου
οχτώ χιλιάδες καταρτιζόµενους ΔΙΕΚ. Ενίσχυση εξωστρέφειας και
συνεργασιών µεταξύ δηµοσίων ΙΕΚ και πανεπιστηµίων. Νέα προ-
γράµµατα σπουδών των ειδικοτήτων για τα ΕΠΑΛ. Αύξηση παρε-
χόµενων ειδικοτήτων στα δηµόσια ΙΕΚ. Πλέον είναι εκατόν τριάντα
τέσσερα. Νέες δοµές στα δηµόσια ΙΕΚ. Πρότυπα ΕΠΑΛ. Θεµατικά
ΙΕΚ. Πειραµατικά ΙΕΚ. Όλα αυτά έχουν γίνει στα τρία χρόνια που
µας πέρασαν. Όλα αυτά. Φοιτητικό στεγαστικό επίδοµα 1.000
ευρώ και στους σπουδαστές των δηµοσίων ΙΕΚ. Παράλληλο µη-
χανογραφικό. Αυτές τις µέρες συµπληρώνεται από τους υποψή-
φιους φοιτητές µας µηχανογραφικό για τα πανεπιστήµια ή
παράλληλο µηχανογραφικό για τα δηµόσια ΙΕΚ. Για σύγχρονο εξο-
πλισµό στα εργαστηριακά κέντρα των δοµών επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης 114 εκατοµµύρια ευρώ.

Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση: Χρηµατοδότηση, βάσει αντικει-
µενικών και ποιοτικών κριτηρίων. Είχε γίνει µια πρώτη προσπά-
θεια στον ν.4009. Δεν είχε υλοποιηθεί. Ήρθαµε και υλοποιήσαµε.
Αυτή τη στιγµή που µιλάµε το πανεπιστήµιο είναι ο µοναδικός
ίσως δηµόσιος φορέας, του οποίου ένα µέρος της χρηµατοδό-
τησης τελεί συναρτήσει της αξιολόγησής του. Αναδιάρθρωση
ακαδηµαϊκού χάρτη. Τα είπε ο Πρωθυπουργός σήµερα το πρωί.
Αντιµετώπιση φαινοµένων βίας και ανοµίας, αποκατάσταση ασύ-
λου στην πραγµατική του έννοια. Αξιολόγηση από την Εθνική

Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης. Θέσπιση ελάχιστης βάσης εισα-
γωγής ως εχέγγυο ποιότητας σπουδών. Ανώτατο χρονικό όριο
ολοκλήρωσης σπουδών. Πλαίσιο εξωστρέφειας και διεθνοποί-
ησης. Σύνδεση των πανεπιστηµίων µε την αγορά εργασίας και
την επιχειρηµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι, αυτά είναι αυτά που υποσχεθήκαµε και αυτά
είναι αυτά τα οποία κάναµε και άλλα πολλά τα οποία δεν µπορού-
σαµε να προβλέψουµε, όπως ο ψηφιακός µετασχηµατισµός. Σή-
µερα, λοιπόν, συζητούµε αυτόν τον µεγάλο σηµαντικό νόµο-
πλαίσιο, ο οποίος εισάγει ρυθµίσεις που ωφελούν, θα έλεγα, τρεις
κατηγορίες ανθρώπων. Και γι’ αυτές θα ήθελα να σας µιλήσω σή-
µερα. Ποιον ωφελεί αυτό το νοµοσχέδιο; Ωφελεί τις φοιτήτριες
και τους φοιτητές µας, νούµερο ένα. Ωφελεί τους πανεπιστηµια-
κούς µας δασκάλους, τους ερευνητές, νούµερο δύο. Και νούµερο
τρία, ωφελεί την κοινωνία και τους πολίτες εν γένει. 

Πρώτα από όλα, λοιπόν, επωφελούνται οι φοιτήτριες και οι
φοιτητές µας. Πώς; Έχουν πλέον περισσότερες επιλογές, περισ-
σότερες ακαδηµαϊκές επιλογές. Μπορούν να επιλέγουν µαθή-
µατα από άλλα τµήµατα. Μπορούν να κάνουν διπλά και κοινά
πτυχία. Μπορούν να ακολουθούν προγράµµατα σπουδών δευτε-
ρεύουσας κατεύθυνσης, αυτά που στο εξωτερικό τα λένε «minor
degrees». Έχουν επιλογή προγραµµάτων εφαρµοσµένων επιστη-
µών και τεχνολογίας. Μπορούν να συµµετάσχουν στο ελληνικό
«ERASMUS». Να µπούνε στη Νοµική και να πάνε για έξι µήνες
Πληροφορική. Να µπούνε στο Ιστορικό και να πάνε για έξι µήνες
στο Οικονοµικό. Καλύτερη και ευκολότερη καθηµερινότητα. Ιδι-
αίτερη µέριµνα για τους φοιτητές, τα άτοµα µε αναπηρία. Εδώ
θέλω να πω ότι έχουµε ενσωµατώσει σχεδόν το σύνολο των προ-
τάσεων που κατέθεσε η ΕΣΑΜΕΑ στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων. Κέντρα ψυχολογικής και συµβουλευτικής υποστή-
ριξης. Διασφάλιση για αντικειµενική βαθµολόγηση γραπτών.
Υποτροφίες, βάσει οικονοµικών, κοινωνικών, αλλά και ακαδηµαϊ-
κών κριτηρίων. Πιο ουσιαστική εκπροσώπηση των φοιτητών µε
θεσµοθέτηση συµβουλίου φοιτητών, µε εκλογές φοιτητών στα
όργανα διοίκησης, βάσει ενιαίου ψηφοδελτίου, µε καλύτερη σύν-
δεση µε την αγορά εργασίας, µε αναβάθµιση, αµειβόµενη πρα-
κτική άσκηση, µε βιοµηχανικά διδακτορικά, µε στήριξη σε
startups από φοιτητές και αποφοίτους. 

Η δεύτερη κατηγορία που επωφελείται είναι οι πανεπιστηµια-
κοί µας δάσκαλοι, είναι οι ερευνητές, όλοι όσοι εργάζονται στο
ελληνικό πανεπιστήµιο, θα µετέχουν πλέον σε ένα πιο διαφανές,
σε ένα πιο αξιοκρατικό περιβάλλον µε ένα νέο πλαίσιο για την
εκλογή και εξέλιξη των µελών ΔΕΠ, µε δικλείδες ασφαλείας,
ώστε να επιλέγονται και να προχωρούν αυτοί που πραγµατικά το
αξίζουν. Μεγαλύτερη ελευθερία και ευελιξία χωρίς γραφειοκρα-
τικές ρυθµίσεις για µια ευκολότερη καθηµερινότητα, καθηµερι-
νότητα εκπαιδευτική, ακαδηµαϊκή, ερευνητική. Θα µπορούν να
οργανώνουν και να συµµετέχουν σε µεταπτυχιακά προγράµµατα
σπουδών µε πιο απλές διαδικασίες. Θα µπορούν να αξιοποιούν
µεθόδους εξ αποστάσεως εκπαίδευσης µε τις απαραίτητες δι-
κλείδες διασφάλισης ποιότητας. Θα έχουν λιγότερη γραφειοκρα-
τία. Θα σας πω ένα πολύ απλό παράδειγµα. Ειδική ρύθµιση, θα
µπορούν να αγοράζουν είδη από ηλεκτρονικά καταστήµατα, από
e-shop, κάτι πολύ απλό που όµως τους αλλάζει τη ζωή, τους αλ-
λάζει την ερευνητική δραστηριότητα. Ένα πιο σαφές πλαίσιο και
ευέλικτο για την παράλληλη και πρόσθετη απασχόλησή τους. Ο
εξορθολογισµός του θεσµού της παράλληλης απασχόλησης σε
πανεπιστήµια της αλλοδαπής. Μεγαλύτερη ευελιξία στο πλαίσιο
επιλογής και απασχόλησης ερευνητικών οµάδων. Να απασχο-
λούν ερευνητές επί θητεία. Να έχουν φοιτητές, βάσει σύµβασης
εργασίας ή έργου και ούτω καθεξής. Να µπορεί να ενισχυθεί το
εισόδηµά τους. Η δυνατότητα των προσφάτως διορισθέντων
µελών ΔΕΠ να αναγνωρίσουν µισθολογικά προϋπηρεσία που έχει
διανυθεί δυνάµει συµβάσεων έργου και να πάρουν πρόσθετες
αµοιβές από έργα χρηµατοδοτούµενα από διεθνείς και ίδιους πό-
ρους χωρίς περιορισµούς. Περισσότερες συνεργασίες σε Ελ-
λάδα και εξωτερικό µε τα διπλά και κοινά προγράµµατα, µε
ξενόγλωσσα προγράµµατα, µε θερινά προγράµµατα. Πριν από
δύο µέρες ξεκίνησε ένα νέο θερινό πρόγραµµα µεταξύ του Πα-
νεπιστηµίου Αθηνών και του Πανεπιστηµίου Χάρβαρντ. Βεβαίως!
Γιατί η χώρα µας αξίζει να είναι ένα εκπαιδευτικό κέντρο που
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προσελκύει φοιτητές από όλο τον κόσµο. Έτσι λοιπόν στο πρό-
γραµµα που ξεκίνησε πριν από δύο ηµέρες οι φοιτητές είναι από
όλο τον κόσµο και είναι στην Ελλάδα µας. Η δυνατότητα για
ίδρυση παραρτηµάτων πανεπιστηµίων και εκτός Ελλάδος. Η δυ-
νατότητα ίδρυσης Δι-Ιδρυµατικών ερευνητικών ινστιτούτων.
Γιατί; Παράδειγµα το Πανεπιστήµιο Γέιλ θέλει να ιδρύσει ένα
κοινό ερευνητικό ινστιτούτο µε το Πανεπιστήµιο Αθηνών. Να πως
µε όλα αυτά χτίζουµε ακόµα περισσότερο την εξωστρέφεια και
αποδίδουµε στα ελληνικά πανεπιστήµια τη θέση που δικαιωµα-
τικά τους ανήκει στον διεθνή ακαδηµαϊκό χάρτη!

Και η τρίτη κατηγορία των επωφελούµενων, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι η κοινωνία συνολικά, είναι οι πολίτες εν γένει.
Πώς; Παράδειγµα, πολύ πιο εύκολη πρόσβαση των πολιτών σε
υπηρεσίες από εργαστήρια των πανεπιστηµίων. Ξέρετε του πότε
είναι το πλαίσιο που ισχύει σήµερα; Του 1984! Του 1984 είναι το
πλαίσιο παροχής υπηρεσιών από τα πανεπιστήµια, από τα πανε-
πιστηµιακά εργαστήρια προς την κοινωνία εν ευρεία εννοία, µε
διάχυση των αποτελεσµάτων της καινοτόµου έρευνας στην κοι-
νωνία, µε πολύ πιο κεντρικό ρόλο στα πανεπιστήµια για τη διά
βίου µάθηση, µε ποιοτικά εκπαιδευτικά προγράµµατα για όλους,
µε επαγγελµατικά µεταπτυχιακά, µε πιστοποιητικό παιδαγωγικής
επάρκειας, µε πιστοποιητικό ψηφιακών δεξιοτήτων, µε θεσµοθέ-
τηση των µικροπιστώσεων των λεγόµενων «micro-credentials» για
εκπαιδευτικά προγράµµατα των ΚΕΔΙΒΙΜ, µε νέα επιµορφωτικά
προγράµµατα για την κάλυψη αναγκών επιµόρφωσης προσωπι-
κού ιδιωτικών φορέων, στο πλαίσιο συνεργασιών µε φορείς και
βεβαίως τους Έλληνες φοιτητές, επιστήµονες και επαγγελµατίες
από το εξωτερικό µε κίνητρα για να επιστρέψουν, για να αντιµε-
τωπίσουµε το φαινόµενο του brain drain, για να διδάξουν στο ελ-
ληνικό πανεπιστήµιο µε τον εξορθολογισµό του θεσµού της
παράλληλης απασχόλησης, για να κάνουν έρευνα στο ελληνικό
πανεπιστήµιο µε την πρόβλεψη για τους ερευνητές, αυτούς που
έχουν λάβει χρηµατοδότηση ERC, από το European Resuscita-
tion Council, να έρθουν στη χώρα µας να µεταφέρουν το έργο
σε ελληνικό πανεπιστήµιο, να εργαστούν στην Ελλάδα µε πιο εύ-
κολη και γρήγορη αναγνώριση του ακαδηµαϊκού τους τίτλου, να
φοιτήσουν στο ελληνικό πανεπιστήµιο µε κατάργηση της υπο-
χρέωσης ατοµικής αναγνώρισης πτυχίων µέσω ΔΟΑΤΑΠ. Πόσος
κόσµος έχει ταλαιπωρηθεί για χρόνια ολόκληρα για να αναγνω-
ρίσει τα πτυχία του! Πλέον θα µπορεί να συνεχίζει τις σπουδές
στο ελληνικό πανεπιστήµιο χωρίς να χρειάζεται να καταθέτει ατο-
µική αίτηση αναγνώρισης.

Κυρίες και κύριοι, αυτά είναι κάποια από τα οφέλη σε τρεις κα-
τηγορίες φοιτητές – πανεπιστηµιακοί - κοινωνία, τα οφέλη του νο-
µοσχεδίου που εισηγείται η Νέα Δηµοκρατία. Ένα νοµοσχέδιο το
οποίο αριθµεί τετρακόσια εξήντα άρθρα. Από αυτά τα τετρακόσια
εξήντα άρθρα η συζήτηση επί της ουσίας στην Επιτροπή Μορφω-
τικών εστίασε σε δέκα από αυτά, στης διοίκησης. Δεν τα υποβαθ-
µίζω. Είναι σηµαντικά άρθρα. Δεν ξέρω αν αξίζει όλη η συζήτηση
να είναι όµως µόνο για αυτά. Και το λέω γιατί αυτές οι δυνατότη-
τες που δίνουµε, είναι σηµαντικές δυνατότητες. Χαίροµαι που
άκουσα τον κ. Φίλη να λέει ότι είναι υπέρ του εσωτερικού «ERA-
SMUS». Ελπίζω να στηρίζει και όλες τις άλλες δυνατότητες που
δίνουµε στους φοιτητές µας, που θεσµοθετούµε όλο το πλαίσιο.
Θα χαρώ πολύ να το δούµε αυτό στην πράξη. Να δούµε δηλαδή
ότι στο µεγάλο µέρος του νοµοσχεδίου υπάρχει σύµπνοια. Διότι
για τον ίδιο ακριβώς λόγο -θα τα καταθέσω στα Πρακτικά και
αύριο- οι σύγκλητοι έχουν αναγνωρίσει όλα αυτά τα θετικά σηµεία. 

Βεβαίως και έχουν διαφορετικές θέσεις στο θέµα της διοίκη-
σης. Δεν το κρύβουµε. Δεν έχουν όλοι την ίδια θέση. Ο καθένας
λέει και από κάτι διαφορετικό. Εξ ου και η Σύνοδος Πρυτάνεων,
δεν πρότεινε κάτι διαφορετικό για το θέµα της διοίκησης.

Όµως, όπως, είπε και ο Πρωθυπουργός, το θέµα της διοίκη-
σης αφορά πεντακόσιους ανθρώπους στην Ελλάδα. Το θέµα της
πρακτικής άσκησης αφορά εξακόσιους χιλιάδες φοιτητές στην
Ελλάδα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Η κοινωνία που µας πα-
ρακολουθεί, αγωνιά για το πότε το παιδί της θα κάνει πρακτική
άσκηση, τι πτυχίο θα πάρει το παιδί της. Δεν νοµίζω ότι είναι στην
πρώτη προτεραιότητα της κοινωνίας το πώς αναδεικνύεται ο
πρύτανης στη θέση του πρύτανη. 

Έρχοµαι, όµως, στο θέµα του µοντέλου διοίκησης, γιατί είναι

σαφώς σηµαντικό! Και εκεί θέλω να σας πω για τέσσερα πράγ-
µατα που αλλάζουν.

Το πρώτο που αλλάζει είναι το εξής: Σήµερα, κυρίαρχο πρό-
σωπο στη διοίκηση του πανεπιστηµίου είναι ένα, ο πρύτανης.
Αυτός είναι το κυρίαρχο πρόσωπο. Από αυτό το ένα κυρίαρχο
πρόσωπο, πάµε σε ένα συλλογικό µοντέλο, σε ένα µοντέλο διοί-
κησης µε έντεκα πρόσωπα. Έξι µέλη, τα οποία εκλέγονται από
τη βάση, από τα µέλη ΔΕΠ, εν συνεχεία, ως εκπρόσωποι αυτά τα
έξι µέλη αναδεικνύουν τα πέντε εξωτερικά. Από τον έναν, λοιπόν,
που είναι ο απόλυτος κυρίαρχος, πάµε στα έντεκα πρόσωπα, µε
ιδιαίτερες δικλίδες σχετικά µε τη σύνθεση και συγκρότηση αυτού
του συµβουλίου. Τι εννοώ «ιδιαίτερες δικλίδες»; Εννοώ ότι υπάρ-
χουν όρια εκπροσώπησης ανά σχολή. Εννοώ ότι υπάρχει ταξινο-
µική ψήφος, εννοώ ότι υπάρχει ένα συγκεκριµένο πλαίσιο για την
ανάδειξη ακριβώς αυτών των εκπροσώπων στο συµβούλιο διοί-
κησης. Πρώτη µεγάλη αλλαγή, λοιπόν: Από τον πρύτανη, που
είναι κυρίαρχος στη διοίκηση, πάµε σε ένα µοντέλο όπου από
τον έναν πάµε στους έντεκα. 

Δεύτερη αλλαγή. Σήµερα, δεν υπάρχει καµµία εξωστρέφεια στη
διοίκηση. Δεν υπάρχει ούτε ένα στοιχείο εξωστρέφειας στη διοί-
κηση του ελληνικού πανεπιστηµίου. Αυτό αλλάζει. Πώς αλλάζει;
Έρχονται πέντε µέλη στο συµβούλιο, τα οποία είναι εξωτερικά, τα
οποία µπορεί να είναι διακεκριµένοι καθηγητές του εξωτερικού,
µπορεί να είναι διακεκριµένοι επιστήµονες από τον χώρο των
γραµµάτων, των τεχνών, του πολιτισµού και ούτω καθεξής. Αέρας
εξωστρέφειας στο πανεπιστήµιο! Όπως, επίσης, ο εκτελεστικός
διευθυντής, µπορεί και αυτός να είναι εκτός πανεπιστηµίου. 

Τρίτη αλλαγή. Ναι, δεν θα υπάρχει εκλογή του πρύτανη άµεση
από τη βάση. Γιατί; Πρώτη αντίδραση: Μα, είναι δηµοκρατικό
αυτό; Απάντηση: Για εµάς, το πανεπιστήµιο δεν είναι όργανο εκ-
προσώπησης. Δεν είναι όπως είµαστε όλοι εµείς οι Βουλευτές και
µας εκλέγει ο ελληνικός λαός. Είναι επιστηµονικός φορέας. Δεν
είναι περιφέρεια, δεν είναι δηµαρχία. Είναι επιστηµονικός φορέας! 

Είναι πολύ σηµαντικό, λοιπόν, ο επικεφαλής αυτού του επιστη-
µονικού φορέα να µπορεί να παίρνει ποιοτικές αποφάσεις ανε-
πηρέαστος. Και ενδεικτικό αυτής της τάσης είναι η διεθνής τάση
όπου στα περισσότερα πανεπιστήµια στην Ευρώπη ο τρόπος που
αναδεικνύεται πρύτανης δεν έχει καµµία σχέση µε εκλογή. Χρει-
άζεται κάθε φορά, όποτε συνοµιλούµε µε τους Ευρωπαίους εταί-
ρους µας, να εξηγήσουµε γιατί υπάρχει η διαδικασία της
εκλογής του πρύτανη στο ελληνικό πανεπιστήµιο. 

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε µία διοίκηση η οποία θα ανεβάσει
ακόµη περισσότερο τα ελληνικά πανεπιστήµια και θα επιτρέψει
στις διοικήσεις τους να ανταγωνιστούν τα καλύτερα ευρωπαϊκά,
γιατί είναι γεγονός ότι ο ανταγωνισµός είναι µεγάλος. 

Και µια τέταρτη αλλαγή είναι µια διοίκηση πιο αυτόνοµη. Πώς;
Άκουσα πάρα πολλά εδώ πέρα και όλες αυτές τις ηµέρες δια-
βάζω και στον Τύπο ότι έχουµε φέρει ένα υπερσυγκεντρωτικό
νοµοσχέδιο, ότι µαζεύουµε εξουσίες. Πού τις µαζεύουµε; Για
πρώτη φορά τα προγράµµατα σπουδών δεν τα έγκρινε ο Υπουρ-
γός. Για πρώτη φορά ίσως -το λέω µε επιφύλαξη- την ίδρυση πα-
νεπιστηµιακού κέντρου δεν την εγκρίνει ο Υπουργός. Όλες αυτές
οι αρµοδιότητες εκχωρούνται στα ίδια τα πανεπιστήµια. 

Κύριε Φίλη, να σας θυµίσω ότι ερχόµασταν εδώ και σας λέ-
γαµε, στον κ. Γαβρόγλου για να είµαι ακριβής: Γιατί θέλετε να
εγκρίνετε εσείς τα ξενόγλωσσα προγράµµατα; Γιατί θέλετε να
δίνετε, πάντα, εσείς την τελική έγκριση για τα ξενόγλωσσα; Τι
δουλειά έχει ο Υπουργός να εγκρίνει αν ένα πανεπιστήµιο θα
κάνει ένα ξενόγλωσσο πρόγραµµα σπουδών; Δεν είναι δουλειά
του! Έτσι πιστεύουµε εµείς. Εµείς, λοιπόν, ερχόµαστε και απεµ-
πολούµε αρµοδιότητες για να πάνε στους πραγµατικούς λει-
τουργούς της εκπαίδευσης. 

Ένας από τους λόγους που έχει πολλές διατάξεις αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι διότι για να εκχωρήσεις αρµοδιότητες, πρέπει να
τις καταγράψεις, πρέπει να τις µεταφέρεις. Εµείς, λοιπόν, ερχό-
µαστε τώρα, όπως µεταφέραµε και αρµοδιότητες στο σχολείο.
Ήρθα εδώ πριν από έναν χρόνο τέτοιες µέρες και σας έλεγα ότι
θεωρώ αδιανόητο η Βουλή των Ελλήνων να αποφασίζει για το
πόσα λεπτά είναι ένα διαγώνισµα στο λύκειο. Αυτό ίσχυε. Το θυ-
µόσαστε; 

Συζητούσαµε, κύριε Δελή, πέρυσι το καλοκαίρι, το γεγονός ότι
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τόσα χρόνια στη χώρα µας το πόσα λεπτά είναι ένα διαγώνισµα
το αποφάσιζαν οι τριακόσιοι Βουλευτές. Ήρθα τότε και εισηγή-
θηκα ότι εγώ προσωπικά, ως Βουλευτής, θεωρώ τον εαυτό µου
αναρµόδιο να αποφασίζω πόσα λεπτά είναι ένα διαγώνισµα. Τι
ξέρουµε εµείς; Οι εκπαιδευτικοί µας δεν ξέρουν καλύτερα από
όλους; Δεν ξέρουν αν είναι καλύτερο να βάλεις µια εργασία οµα-
δική ή ατοµική; Αν είναι να εφαρµόσεις τη µέθοδο της αντε-
στραµµένης τάξης; Τόσες µέθοδοι αξιολόγησης υπάρχουν. 

Γιατί τα λέω αυτά; Διότι η πολιτική µας διαπνέεται από την ίδια
αρχή της αποκέντρωσης, της µεταφοράς αρµοδιοτήτων από την
κεντρική διοίκηση, από τη Βουλή, από το Υπουργείο, από τον
Υπουργό, από τον Υφυπουργό ή την Υφυπουργό, προς τους
πραγµατικούς πρωταγωνιστές της εκπαίδευσης. Έτσι λοιπόν, κι
εδώ µεταφέρουµε αρµοδιότητες στα πανεπιστήµια. Πλέον τα πα-
νεπιστήµια τα ίδια θα ιδρύουν προγράµµατα σπουδών, θα
ιδρύουν ερευνητικά κέντρα και ούτω καθεξής. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και άλλες σηµαντικές ρυθµίσεις
που αφορούν, για παράδειγµα, σε ένα ενιαίο σύστηµα εισαγωγής
στα µουσικά τµήµατα της χώρας. Δεν άκουσα τίποτα γι’ αυτό.
Φαντάζοµαι ότι και σε αυτό υπάρχει οµοφωνία. Άλλες ρυθµίσεις
αφορούν στην ποιοτική αναβάθµιση και χρονική επέκταση του
ολοήµερου σχολείου, στη νοµοθετική επικαιροποίηση οργανικών
θέσεων κληρικών, στη θεσµοθέτηση της ιδιαίτερης νοµικής προ-
σωπικότητας των Μητροπόλεων της Δωδεκανήσου και της Πα-
τριαρχικής Εξαρχίας της Πάτµου. Είναι εκκρεµότητες εβδοµήντα
επτά ετών που κλείνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Κλείνοντας, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα πα-
ρουσιάζουµε νέες προοπτικές για τα πανεπιστήµιά µας, επιπλέον
δυνατότητες για τους φοιτητές, τους καθηγητές, τους ερευνητές
µας, έναν νέο κόσµο στον οποίο το τόσο αξιόλογο ανθρώπινο δυ-
ναµικό µας θα αξιοποιεί στο έπακρο τις δυνατότητές του. Τα πα-
νεπιστήµια της Ελλάδας δεν θα έχουν τίποτα να ζηλέψουν από τα
καλύτερα ιδρύµατα του κόσµου και θα µπορούν να αξιοποιούν
πλέον ένα πλήθος νέων θεσµικών εργαλείων, για να τα καταστή-
σουν ακόµη πιο ανταγωνιστικά προς τα άλλα πανεπιστήµια του
πλανήτη. 

Είναι, λοιπόν, ένας νόµος-πλαίσιο που αποσκοπεί στη συνολική
αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, που αποσκοπεί στο
να δώσει περισσότερα και καλύτερα εφόδια στις νέες και στους
νέους µας για το παρόν και για το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κυρία Υπουργό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να θέσω ένα ερώτηµα στην Υπουργό; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κι εγώ θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. 
Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο και µετά ο κ. Παφίλης.  
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, αυτά τα οποία είπατε πριν από λίγο συνιστούν

µια επανάληψη των όσων έχετε υποστηρίξει και στις επιτροπές.
Το λέω αυτό διότι, παρ’ όλα αυτά, δεν έχετε πείσει την πλειοψη-
φία της πανεπιστηµιακής κοινότητας, η οποία εξακολουθεί και
αντιτίθεται στα όσα περιγράψατε πριν από λίγο. 

Θέλω να πω ότι ανάµεσα σε αυτά τα οποία περιγράψατε ως
δυνατότητα για τους φοιτητές, πολλά από αυτά ίσχυαν εδώ και
χρόνια. Δηλαδή, για παράδειγµα, κάποιος παρακολουθώντας την
Οικονοµική Σχολή στην Πάτρα, το να κάνει κάποια παιδαγωγικά
µαθήµατα και να πάρει επάρκεια, ισχύει εδώ και πάρα πολλά
χρόνια.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Πλαίσιο υπάρχει; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Θετικό, λοιπόν, είναι
ότι διευρύνει αυτές τις δυνατότητες. 

Από εκεί και έπειτα, όµως, επειδή για κάποια πράγµατα υπάρχει
και η υλική πραγµατικότητα στην οποία κρίνονται, επειδή µιλήσατε
και για το ολοήµερο σχολείο και για τα νηπιαγωγεία κ.λπ., έχετε
σκεφτεί τον Σεπτέµβριο αυτά τα σχολεία πώς θα ζεσταθούν;
Έχετε καθίσει µε τους συναδέλφους σας του Υπουργείου Εσωτε-

ρικών και τον Υπουργό Ενέργειας να απαντήσετε στο µείζον ζή-
τηµα που υπάρχει αυτή τη στιγµή; Όλοι οι δήµοι είναι υπερχρεω-
µένοι. Τα χρήµατα που παίρνουν δεν φτάνουν. Έχετε σκεφτεί την
ανάγκη να υπάρχει ένα ειδικό τιµολόγιο για την ενέργεια σε σχο-
λεία όπως υπάρχει και σε διάφορους άλλους τοµείς; Πού θα πάει
αυτή η κατάσταση; Ή πιστεύετε ότι θα αποκλιµακωθούν οι τιµές;

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, ως απότοκο του δικού σας νόµου,
του ν.4713/2020 ένας εκπαιδευτικός µε είκοσι πέντε χρόνια πα-
ρουσίας στην ιδιωτική εκπαίδευση, ο κ. Λιόσης, απολύθηκε αναι-
τιολόγητα από την Εράσµιο Σχολή. Σκέφτεστε να κάνετε κάτι όταν
βλέπετε ότι δηµιουργεί τέτοιες καταστάσεις το πλαίσιο που ψηφί-
σατε; 

Αυτός ο άνθρωπος απολύθηκε γιατί έφερε αντιρρήσεις ως
προς τον τρόπο που γιορταζόταν η 28η Οκτωβρίου και τους
ύµνους απέναντι στον δικτάτορα Μεταξά. Είχε την ατυχία -ή την
ευαισθησία, θα έλεγα εγώ- να συζητήσει, στον έναν χρόνο από
την καταδίκη της Χρυσής Αυγής, µε τους µαθητές µέσα στην
τάξη για τον σύγχρονο φασισµό και τον ναζισµό. Δεν άρεσαν
αυτά στη διεύθυνση και απολύθηκε από την Εράσµιο Σχολή.

Άρα, τι γίνεται µε αυτά όλα; Θα συνεχίσουµε να βαδίζουµε
έτσι; Θα υπάρξει ιδιαίτερη αναφορά ειδικά σε τέτοιες περιπτώ-
σεις για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς;

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να δώσουµε τον

λόγο και στον κ. Παφίλη.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επειδή ζήτησε τον

λόγο και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Παφίλης, να δώσουµε τον λόγο σ’ εκεί-
νον και να απαντήσετε συνολικά και στους δύο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Πα-
φίλη, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, µέσα σε αυτό το µπα-
ράζ εξαγγελιών που κάνατε εγώ θα σας κάνω κάποιες «πεζές»
ερωτήσεις. Είναι αυτά που βασανίζουν τη λαϊκή οικογένεια, αν
καταλαβαίνετε τι λέω και φαντάζοµαι ότι καταλαβαίνετε. Θα τα
πάρω όχι µε σειρά ιεράρχησης.

Πρώτον, θα αυξήσετε την επιδότηση του ενοικίου για τους φοι-
τητές που τους στέλνετε έξω από εκεί που ζουν;

Δεύτερον, τι θα κάνετε µε τις φοιτητικές λέσχες και το φαγητό;
Φοιτητικές λέσχες και φαγητό είναι ανάσα για τις λαϊκές οικογέ-
νειες, όταν τρώγεται. Απλά πράγµατα λέω. 

Τρίτον, τι θα κάνετε µε τα αµφιθέατρα; Είναι πεντακόσιοι φοι-
τητές και πάνε διακόσιοι. Για τα αµφιθέατρα µιλώ, το κτηριακό,
δηλαδή. Το λέω έτσι. Να µην πω για εργαστήρια και όλα τα υπό-
λοιπα. Και σας τα λέει ένας που έχει και άµεση και σηµερινή εµ-
πειρία. 

Τέταρτον, λέτε ότι αγωνιούν για το πτυχίο. Μα, εδώ τι κάνετε
µε το πτυχίο; Είπατε –και ο Πρωθυπουργός είπε- ότι το πτυχίο
δεν έχει κανένα αντίκρισµα. Αυτό δεν είπε; Είπε -θα σας φέρω
τα Πρακτικά- ότι δεν έχει κανένα αντίκρισµα στην κοινωνία. Για
πείτε µου, λοιπόν, τι θα κάνετε και πού θα βρουν τα λεφτά για να
πληρώνουν µεταπτυχιακά τα παιδιά των λαϊκών στρωµάτων; Δεν
συζητάµε για διάνοιες. Υπάρχουν ορισµένοι που είναι εντάξει.
Όµως, η πλειοψηφία πού θα τα βρει για να κάνει τα µεταπτυ-
χιακά; Θα τα πω στην οµιλία µου µετά.

Πέµπτον, λέτε τέσσερα συν δύο, ν+2. Ξέρετε ότι το 40% των
φοιτητών δουλεύουν; Δικά σας στοιχεία είναι. Το ξέρετε. Αυτοί
οι άνθρωποι που τους τάζετε διάφορα -και πολλά και διάφορα
τώρα- γιατί δουλεύουν; Από χόµπι δουλεύουν; Διότι δεν µπορούν
να τα βγάλουν πέρα οι γονείς τους. Αυτοί θα µπορέσουν µε το
παράδειγµα που είπε ο Πρωθυπουργός να πάνε στη Σχολή Ηλε-
κτρολόγων-Μηχανολόγων, να παρακολουθήσουν και τη Σχολή
Μηχανικών, Παραγωγής και Διοίκησης και να πάνε να κάνουν και
στην Κέρκυρα.. ; Μα, καλά που ζείτε; Σε γυάλινες πύργους ζείτε;
Ένας φοιτητής τέτοιος που έχει και όλα τα προβλήµατα, τι θα
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κάνει; Γι’ αυτά τι θα κάνετε;
Συνεχίζω, λοιπόν. Ένα σοβαρό θέµα σας ρωτάω: Γιατί εγώ θα

πρέπει -λέω ένα παράδειγµα, να το πω απλά- «να σκιστώ», όπως
και η οικογένειά µου, για να δώσω εξετάσεις και να µπω στο πα-
νεπιστήµιο και ο άλλος να σκάσει τα 15 χιλιάρικα στο ιδιωτικό, στα
κολέγια και στο τέλος να ισοτιµηθεί το πτυχίο µας; Πείτε µας.
Δώστε µια απάντηση. Στον κόσµο δώστε, όχι σε εµάς. Εµείς ξέ-
ρουµε πολύ καλά που το πάτε, για να µη βάλω το θέµα. Πείτε µας,
λοιπόν, εσείς που κόπτεστε και κάνετε τις φοβερές εξαγγελίες και
γνωρίζοντας ότι µια περιουσία ξοδεύουν στα φροντιστήρια γιατί
το σχολείο δεν δίνει τίποτα -επαναλαµβάνω ότι δεν δίνει τίποτα σε
σχέση µε τις απαιτήσεις που υπάρχουν-, τι θα κάνετε για αυτά;

Αυτά βασανίζουν τις λαϊκές οικογένειες. Και εδώ µας κάνετε
χίλιες εξαγγελίες ότι θα γίνει το ένα, ότι θα γίνει το άλλο. Εντυ-
πωσιακά πράγµατα ακούγονται, αλλά η ζωή είναι αυτή. Και γι’
αυτά τα στρώµατα δεν θα κάνω κρίση. Θα τα πω µετά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Πα-
φίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πείτε µας, λοιπόν, για όλα αυτά. Αυτά
βασανίζουν τον κόσµο, τον λαϊκό κόσµο, γιατί άλλοι πάνε στο
Yale και στο Harvard, γιατί έχουν τη δυνατότητα και άλλοι, που
έχουν κάποια καλύτερη δυνατότητα, µπορούν σε αυτά που λέτε
να ανταποκριθούν. Οι άλλοι τι θα κάνουν; Για ποιες ίσες δυνατό-
τητες λέτε; Όταν δουλεύει ο άλλος και είναι φοιτητής, µπορεί να
τα κάνει όλα αυτά; Τι είναι; Σούπερµαν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ξεκινώ µε τον κ. Σκουρλέτη. 

Κύριε Σκουρλέτη, είπατε ότι κάποια από αυτά που φέρνουµε
δεν είναι καινούργια. Μάλιστα, έχετε δίκιο. Εν µέρει έχετε δίκιο.
Τι θα πει αυτό;

Πρακτική άσκηση υπάρχει. Υπάρχει σήµερα ρύθµιση που να
υποχρεώνει σε αµειβόµενη πρακτική άσκηση; Σας ρωτώ: Υπάρ-
χει; Στον νόµο υπάρχει σήµερα υποχρεωτικά αµειβόµενη πρα-
κτική άσκηση; Υπάρχει ασφαλιστική κάλυψη ρητά στον νόµο;

Δεν υπάρχει, κύριε Σκουρλέτη. Άρα, να συµφωνήσουµε στο
εξής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Σας παρακαλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Μην κουνάτε έτσι το χέρι σας, γιατί αρκετά έχουµε πάρει από χυ-
δαιότητες. Φτάνει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τι εννοείτε;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Τι εννοώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Τι εννοώ;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Σας παρακαλώ. Αφή-

στε τις εντυπώσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ. Αφή-

στε την Υπουργό να απαντήσει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Συστηµατικά κάνετε

αυτό το παιχνίδι. Για σοβαρευτείτε εδώ µέσα.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Σκουρλέτη, υπάρχει  ένα ρητό που λέει…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μιλήστε πολιτικά. Φτά-

νει πια η υποκρισία.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν έχετε την τσίπα να πείτε µία συγγνώµη, κύριε Σκουρλέτη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

κύριε Σκουρλέτη.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν έχετε την τσίπα, κύριε Σκουρλέτη. Στέλεχός σας…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ντροπή σας.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ντροπή µου; Πόσο χαίροµαι που σας βλέπει η κοινωνία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκουρλέτη,

σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Συστηµατικά υποκρί-
νεστε. Να ζητήσετε συγγνώµη.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Να ζητήσω εγώ συγγνώµη; Τα έχουµε ακούσει όλα νοµίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ηρεµία.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Τα έχουµε ακούσει όλα.
Δεν ντρεπόµαστε, κύριε Σκουρλέτη; Έρχεται στέλεχός σας σε

µηνύσιµη αναφορά και µε παροµοιάζει µε παιδοκτόνο, µε κατη-
γορούµενη παιδοκτόνο και έχετε το θράσος, κύριε Σκουρλέτη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, ας
αφήσουµε τους χαρακτηρισµούς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Έχετε το θράσος, κύριε Σκουρλέτη…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα αφήσετε την

Υπουργό να απαντήσει;
Δεν καταγράφεται τίποτα. Ηρεµήστε, παρακαλώ.
Κυρία Υπουργέ, απαντήστε σύντοµα. Σας παρακαλώ να µην

πυροδοτούµε το κλίµα. Κάντε και εσείς µια προσπάθεια. Απαν-
τήστε σε αυτό που νοµίζετε ότι θέλετε να απαντήσετε για να το
κλείσουµε εδώ. Περιµένουν και οι συνάδελφοι να µιλήσουν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, όπως ξέρετε, υπάρχουν κάποιες στιγµές που ο
καθένας φτάνει στα όριά του και ο πολιτικός πολιτισµός έχει κά-
ποια όρια. Μπορεί να έχουµε όλες τις διαφωνίες του κόσµου µε
τον κ. Σκουρλέτη, αλλά δεν έχω κάνει καµµία αναφορά στην οικο-
γένειά του και κανείς δεν έχει κάνει, από όσο ξέρω. Όταν, όµως,
έρχεται ένα στέλεχος, ένας Υπουργός σας και παροµοιάζει οποι-
ονδήποτε πολιτικό του αντίπαλο µε κατηγορούµενο παιδοκτόνο,
λυπάµαι αλλά πιο κάτω δεν έχει. Δεν έχει πιο κάτω. Το αφήνω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Στο θέµα.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Καταλαβαίνω, κύριε Φίλη. Μπαίνω στο θέµα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ.
Αφήστε την Υπουργό να µιλήσει. Να απαντήσει σε αυτό που νο-
µίζει εκείνη ότι πρέπει να απαντήσει. Σας παρακαλώ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ξέρετε γιατί δεν το συνεχίζω άλλο; Θα σας πω γιατί. Γιατί δεν
αξίζει. Δεν αξίζει. Η κοινωνία έχει κρίνει, η κοινωνία συγκρίνει,
συγκρίνει πως συµπεριφέρονται οι υπόλοιποι Βουλευτές σε αυτό
το Κοινοβούλιο και πως συµπεριφέρεται µια συγκεκριµένη πα-
ράταξη. 

Είπατε, λοιπόν, ότι µερικά δεν είναι καινούργια πράγµατα. Η
πρακτική άσκηση ήδη υπήρχε. Δεν υπήρχε η αµειβόµενη πρα-
κτική άσκηση, δεν υπήρχε η ασφαλιστική κάλυψη ως θεσµοθε-
τηµένη υποχρέωση. 

Είπατε, δεύτερον, ότι δεν έχουµε πείσει, όπως λέτε, την πανε-
πιστηµιακή κοινότητα. 

Τώρα θα τα ακούσετε, όµως, κύριε Σκουρλέτη. Θα ακούσετε
µία-µία τις ανακοινώσεις αφού το ζητήσατε αυτό.

Σύνοδος Πρυτάνεων ΑΠΘ -το διάβασα πριν-: «Το νοµοσχέδιο
εισάγει ρυθµίσεις και δίνει τη δυνατότητα για ακόµη µεγαλύτερη
ακαδηµαϊκή εξωστρέφεια και διεθνοποίηση.».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κάνουν απεργία αύριο. Το ξέρετε;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Θα τα ακούσετε, κύριε Φίλη. Θα τα ακούσετε. Ψέµατα είναι αυτά
που λέω;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

«Ενδεικτικά αναφέρονται διατάξεις σχετικά µε τα διεπιστηµονικά
προγράµµατα σπουδών, τη δυνατότητα για κοινά και διπλά προ-
γράµµατα, την εσωτερική κινητικότητα προπτυχιακών φοιτητών
“ERASMUS”, την αυτονοµία πανεπιστηµίων…»

Πάµε παρακάτω. ΕΚΠΑ -είναι τα µεγαλύτερα πανεπιστήµια της
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χώρας αυτά τα δύο-: «Το νοµοσχέδιο εισάγει θετικές ρυθµίσεις
που στοχεύουν στην ενίσχυση της επιστηµονικότητας, του προ-
γράµµατος σπουδών, τη διεθνοποίηση, συµµετοχή κ.λπ..».

ΕΛΜΕΠΑ: «Η δυνατότητα που παρέχει σε φοιτητές πρώτου κύ-
κλου σπουδών να επιλέγουν και να παρακολουθούν κρίνεται ως
θετική. Η δυνατότητα που υπάρχει σε φοιτητές έως 10% του συ-
νολικού αριθµού να υποβάλουν αίτηση να παρακολουθούν προ-
γράµµατα άλλα…» 

Αν όλα αυτά έχουν γίνει, γιατί τα σχολιάζουν τα πανεπιστήµια;
Αν όλα αυτά είναι θεσµοθετηµένα και λειτουργούν ήδη, γιατί τα
σχολιάζουν οι σύγκλητοι;

Κύριε Σκουρλέτη, ήταν που δεν είναι κανείς σύµφωνος.
Δηµοκρίτειο: «Σχετικά µε τις θετικές, ρυθµίσεις οι οποίες αφο-

ρούν στην  εξωστρέφεια, στη διεθνοποίηση, στην κινητικότητα…»
κ.ο.κ..

Οικονοµικό Πανεπιστήµιο: «Το νοµοσχέδιο περιέχει ρυθµίσεις
που είναι θετικές, προσφέρουν εναλλακτικές ευέλικτες µορφές
οργάνωσης των σπουδών, ενισχύουν τη διεπιστηµονικότητα, την
κινητικότητα…» 

Πάµε παρακάτω. Ιόνιο: «Η θετικά εκτιµώµενη ρύθµιση παγίων
και διαχρονικών αιτηµάτων των πανεπιστηµίων, η θεσµοθέτηση
πρακτικής άσκησης», που λέτε ότι υπάρχει αυτή, «η απλοποίηση
διαδικασιών εκπόνησης και χρηµατοδότησης…».

Πολυτεχνείο: «Η υλοποίηση πολλών εκ των θετικών αλλαγών,
αυτών που αφορούν στην κινητικότητα, την ευελιξία…»

Πανεπιστήµιο Κρήτης: «Οι διατάξεις του νόµου δίδουν µεγαλύ-
τερη ευελιξία στις επιλογές των φοιτητών.»

Πανεπιστήµιο Μακεδονίας: «Στο κατατεθέν νοµοσχέδιο περι-
λαµβάνονται διατάξεις σε θετική κατεύθυνση».

Να συνεχίσω;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Να τα διαβάσετε όλα!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ξαναλέω, να τα διαβάσω όλα!
Ποια είναι τα σηµεία διαφωνίας; Τα δέκα άρθρα στα τετρακόσια

εξήντα! Βεβαίως, αλλά ακόµη και εκεί υπάρχουν διαφορετικές
προσεγγίσεις. Αυτά θα τα καταθέσω στα Πρακτικά και θα τα κρίνει
ο κόσµος.

Τρίτον, µιλάτε για το ειδικό πλαίσιο ειδικής εκπαίδευσης. Είναι
αυτό για το οποίο είχατε κάνει ένσταση αντισυνταγµατικότητας
σαν σήµερα -καλή ώρα!- είχατε έρθει και µας είχατε πει ότι η ρύθ-
µιση είναι πλήρως, κατάφωρα αντισυνταγµατική. Ήρθε το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, την έκρινε συνταγµατική. Αυτό το πλαίσιο
εφαρµόζεται και υπάρχουν δικαστήρια για τις διαφορές µεταξύ
ιδιωτών, µεταξύ εκπαιδευτικών και των εργαζόµενων στην ιδιωτική
εκπαίδευση.

Τέταρτο, κύριε Σκουρλέτη, χαίροµαι που έχουµε λύσει όλα τα
άλλα θέµατα του νοµοσχεδίου -αυτού του τεράστιου νοµοσχεδίου
που λέτε- και φτάσαµε στη θέρµανση. Χαίροµαι, λοιπόν, που τα
λύσαµε όλα τα άλλα. Στη θέρµανση, λοιπόν, ξέρετε ότι ειδικά, για
παράδειγµα, στα πανεπιστήµια έχει προβλεφθεί ειδικό τιµολόγιο
από την αρχή αυτής της πρωτοφανούς κρίσης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Στα σχολεία; Για τα
σχολεία σας είπα!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Και για τα σχολεία ειδικά τιµολόγια και ειδική επιδότηση από το
Υπουργείο Εσωτερικών για την ενίσχυση των σχολικών επιτροπών.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Λάθος κάνετε, δεν το
ξέρετε καλά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Έρχοµαι στον κ. Παφίλη.

Κύριε Παφίλη, είπατε για εξαγγελίες. Δεν έκανα εξαγγελίες,
απολογισµό έκανα, αυτή είναι η διαφορά. Δεν έκανα κάποια
εξαγγελία για τα επόµενα χρόνια, έκανα απολογισµό τι έχει γίνει
τρία χρόνια στο Υπουργείο Παιδείας. Είκοσι πέντε χιλιάδες διο-
ρισµοί είναι γεγονός, οι δεκαέξι χιλιάδες γίνανε και οι οκτώµισι
γίνονται µέσα στο καλοκαίρι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άλλα σας ρώτησα εγώ! Συγκεκριµένα
πείτε µου αυτά που σας ρώτησα!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Το λέω γιατί αναφέρατε τον όρο. Έχω και άλλα να απαντήσω,
δώστε µου λίγο χρόνο να σας απαντήσω, αλλά κάνω ένα σχόλιο
στη χρήση του όρου «εξαγγελία». Δεν είναι εξαγγελία, είναι απο-
λογισµός τριετίας.

Επιδότηση ενοικίου: Δεν ξέρω αν το γνωρίζετε, αλλά για πα-
ράδειγµα πέρυσι πήραν πάνω από σαράντα τρεις χιλιάδες τετρα-
κόσιες πενήντα έξι φοιτητές στεγαστικό επίδοµα. Δεν ξέρω αν
το θυµόσαστε, αλλά η Κυβέρνησή µας είναι η πρώτη που ήρθε
και έδωσε µεγαλύτερη έκταση στο φοιτητικό επίδοµα, αύξησε
το ποσό ειδικά σε ακριτικές περιοχές της Ελλάδας, στο Πανεπι-
στήµιο Αιγαίου, στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο και στο Πανεπι-
στήµιο Δυτικής Μακεδονίας. Περαιτέρω ρυθµίσεις για την
επέκταση, λοιπόν, του φοιτητικού επιδόµατος!

Λέτε για το κτηριακό. Υπάρχουν 600 εκατοµµύρια ευρώ στο
Ταµείο Ανάκαµψης που είναι για τα πανεπιστήµια και εκεί είναι
σηµαντικά κονδύλια που θα πάνε σε υποδοµές και των πανεπι-
στηµίων.

Προγράµµατα µεταπτυχιακών σπουδών: Προβλέπονται υπο-
τροφίες, στις οποίες προσθέσαµε κοινωνικά κριτήρια -που δεν
υπήρχαν- διευρύναµε τα οικονοµικά κριτήρια και βάλαµε, βε-
βαίως και κριτήρια αριστείας, όπως υπάρχουν σε πάρα πολλές
χώρες του κόσµου.

Για το «ν+2» υπάρχει, κύριε Παφίλη, ειδική εξαίρεση για τους
εργαζόµενους, όπως υπάρχει και για άλλες κατηγορίες, ειδική
πρόβλεψη για εργαζόµενους φοιτητές. Σας προσκαλώ να δείτε
τη σχετική ρύθµιση. Έχει γίνει ειδική µνεία για εργαζόµενους
φοιτητές.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ξέρω, ζητάτε ένσηµα…
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν σας διέκοψα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, µετά,

να τελειώσει πρώτα και αν θέλετε τον λόγο, θα σας τον δώσω.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Παφίλη, επειδή σας εκτιµώ πολύ ως Κοινοβουλευτικό, νο-
µίζω ότι η φράση «το σχολείο δεν δίνει τίποτα» σας αδικεί. Δεν
νοµίζω ότι σας εκφράζει αυτή η φράση, «το σχολείο δεν δίνει τί-
ποτα». Και έχουµε τόσες περιπτώσεις πραγµατικά εξαιρετικών
µαθητών. Δείτε τις επιδόσεις και δείτε πόσα από αυτά τα παιδιά
από εξαιρετικά δηµόσια σχολεία έχουν επιτύχει στις εξετάσεις
τους. Και µπράβο στους ίδιους και µπράβο στους εκπαιδευτι-
κούς τους!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε κάτι, κύριε

Παφίλη;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ε, καλά εντάξει, κύριε Πρόεδρε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ένα σχόλιο θα κάνω, δέκα δευτερό-

λεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι να κάνουµε;

Αφού ζήτησε τον λόγο! Δεν κατάλαβα! Γιατί; Σας φαίνεται παρά-
ξενο; Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είναι!

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν τον ζήτησε,
εσείς του τον δώσατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, τον ζήτησε
προηγουµένως!

Όµως, πρέπει να είστε στην Αίθουσα για να τα καταλάβετε,
για να τα δείτε αυτά. Προφανώς δεν είστε ή κοιτάτε αλλού. Κοι-
τάτε αλλού! Να κοιτάτε, λοιπόν, κατά εδώ, κατά αριστερά λίγο!

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε, αυτά

πονάνε.
Κυρία Υπουργέ και κύριοι, ή είστε εκτός πραγµατικότητας –που

δεν είσαστε καθόλου- ή δεν µπορώ να καταλάβω, δηλαδή, τι λέτε.
Τι λέτε τώρα; Σας έκανα µια ερώτηση: Ένας φοιτητής που δου-
λεύει τι έχει; Του ζητάτε ένσηµα, «µαύρα» δουλεύουν οι περισσό-
τεροι. Δεν το ξέρετε αυτό; Δεν το ξέρετε αυτό; Το ξέρει όλη η
κοινωνία και δεν το ξέρει το Υπουργείο; Και εκτός αυτού, τι του
δίνετε; Για πείτε µας, θα µπορέσει αυτός να παρακολουθήσει; Σας
έκανα συγκεκριµένες ερωτήσεις. Θα µπορέσει αυτός, µε αυτά που
είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, να παρακολουθήσει και δεύτερη
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σχολή και να πάει και στο «ERASMUS»; Καλά, µας δουλεύετε;
Έχετε ιδέα τι σηµαίνει να δουλεύεις και να διαβάζεις ταυτόχρονα;
Αλλά πού να τα ξέρετε αυτά εσείς, οι περισσότεροι;

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Τα ίδια λέτε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν λέω τα ίδια! Δεν λέω τα ίδια! Λέω

ότι δεν έχετε αίσθηση της πραγµατικότητας και των αναγκών και
µιλάω για τις λαϊκές οικογένειες. Δεν µιλάω για όλους.

Όλα αυτά τα οποία λέτε -για το νοµοσχέδιο θα τα πούµε
αύριο- δεν έχουν καµµία σχέση µε τις ανάγκες τους και µη µας
λέτε κάτι ψιλοψίχουλα. Σας είπα για τις λέσχες. Πείτε µας συγ-
κεκριµένα, όµως, όχι θεωρία, «κάναµε, αυξήσαµε». Τι αυξήσατε
δηλαδή; Δώσατε 43.000 ευρώ. Πόσοι είναι οι φοιτητές; Μας λέτε
γι’ αυτούς που είναι στα πανεπιστήµια εκτός έδρας, να το πω
έτσι; Μα, δώστε µας τα στοιχεία, να δούµε τι ελάφρυνση δώσατε,
για να µην πω και πάρα πολλά άλλα.

Εποµένως, κρείττον το σιγάν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, εντάξει.
Κυρία Υπουργέ, θέλετε κάτι; Όχι.
Συνεχίζουµε, λοιπόν, τον κατάλογο των οµιλητών. Καλούµε

στο Βήµα την κ. Γκαρά Αναστασία από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολου-
θήσει ο κ. Τζηκαλάγιας Ζήσης, ο κ. Παπαηλιού, ο κ. Λοβέρδος
και η κ. Βρυζίδου, αυτή η πεντάδα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ξεκινώ και εγώ εκφράζοντας την απόλυτη καταδίκη στην
εµπρηστική επίθεση στο συγκρότηµα µέσων ενηµέρωσης της
«REAL NEWS». Είναι µία ευθεία επίθεση στην ενηµέρωση και
στην εργασία, µία ευθεία επίθεση στη δηµοκρατία, µία ευθεία
επίθεση στην ελευθερία του Τύπου που σχετίζεται άµεσα και µε
την παιδεία και την εκπαίδευση, αλλά και την ελευθερία έκφρα-
σης σε αυτή τη χώρα.

Καταδικαστέα, βέβαια, είναι και η απαράδεκτη, τοξική και χυ-
δαία δήλωση του Πρωθυπουργού από αυτό εδώ το Βήµα, που
συσχέτισε τον ΣΥΡΙΖΑ µε την επίθεση αυτή. Είναι χυδαία και κα-
ταδικαστέα και θα περίµενα από τους συναδέλφους Βουλευτές
και Βουλεύτριες της Νέας Δηµοκρατίας να αντιδράσουν σε αυτή
τη χυδαία δήλωση του Πρωθυπουργού από το Βήµα της Βου-
λής.

Τα φαινόµενα αυτά προφανώς και πρέπει να µας προβληµατί-
σουν όλες και όλους, ιδίως σε µία συγκυρία που αυτή η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη ενισχύει τη λογική της χειραγώγησης των
µέσων ενηµέρωσης και του δηµόσιου λόγου.

Σε µία τέτοια συγκυρία, όπου η κοινωνία χειµάζεται από την
ακρίβεια, αλλά και την πανδηµία, η Νέα Δηµοκρατία φέρνει σή-
µερα σε ψήφιση τη διάλυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου προς
όφελος ιδιωτικών συµφερόντων. Προηγήθηκαν, βέβαια, η εξο-
µοίωση των πτυχίων µε τα κολλέγια, η εφαρµογή της ελάχιστης
βάσης εισαγωγής που απέκλεισε περίπου σαράντα χιλιάδες µα-
θήτριες και µαθητές από τα δηµόσια πανεπιστήµια.

Η εφαρµογή της ελάχιστης βάσης εισαγωγής απειλεί µε λου-
κέτο πανεπιστηµιακά τµήµατα κυρίως στην περιφέρεια της
χώρας, ενώ έχει προκαλέσει και βαρύτατο πλήγµα στα τµήµατα
του Έβρου. Το έχουµε αναφέρει πάρα πολλές φορές από αυτό
το Βήµα. Μόλις είκοσι δύο εισακτέους είχε το Τµήµα Δασολογίας
στην Ορεστιάδα, εβδοµήντα τέσσερις το Τµήµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης, ενώ µόλις είκοσι οκτώ φοιτήτριες και φοιτητές είχε το
Τµήµα Νοσηλευτικής στο Διδυµότειχο. Το Δηµοκρίτειο υποδέ-
χτηκε εννιακόσιους ενενήντα τέσσερις λιγότερους φοιτητές το
προηγούµενο έτος.

Και για όλα αυτά δεν ακούσαµε να αναφερθεί στην οµιλία της
η κ. Κεραµέως. Τι µέριµνα έλαβε ωστόσο το Υπουργείο ώστε να
ενισχύσει τα πανεπιστηµιακά τµήµατα της Θράκης, τµήµατα τα
οποία βρίσκονται πολύ ψηλά στην κατάταξη των αξιολογήσεων,
τµήµατα που συµβάλλουν τα µέγιστα στις τοπικές µας κοινωνίες;
Καµµία µέριµνα! Αντίθετα, ήδη ανακοινώθηκε επιπλέον µείωση
στον αριθµό των εισακτέων για τη νέα χρονιά, διότι τα πήγαµε
καλά πέρυσι, χρειάζεται επιπλέον µείωση και για φέτος. Οι επι-
πτώσεις της συρρίκνωσης, της διάλυσης του δηµόσιου πανεπι-
στηµίου και των τµηµάτων της περιφέρειας είναι ήδη εµφανείς
και έχουν τις υπογραφές Κεραµέως και Μητσοτάκη.

Αντί η Κυβέρνηση, λοιπόν, αυτή να ενισχύσει τα πανεπιστήµια,
ειδικότερα στον Έβρο, αντί να θωρακίσει τις περιοχές, να συµ-

βάλει στην εργασία, στην ανάπτυξη, στην αποκέντρωση, αντί να
δηµιουργήσει νέα τµήµατα, υποδοµές, πανεπιστηµιακά campus,
φοιτητικές εστίες, αντί να επενδύσει στο ανθρώπινο δυναµικό και
στα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα, αντί να αφουγκραστεί τις
ανάγκες, αλλά και τις δυνατότητες των τοπικών κοινωνιών, αλλά
και των ίδιων των πανεπιστηµίων και τη δυναµικότητα που έχουν,
εφαρµόζει πολιτική αποψίλωσης, ερηµοποίησης και υποβάθµι-
σης. Τα προβλήµατα στη Νοσηλευτική Σχολή Διδυµοτείχου γι-
γαντώνονται συνεχώς. Το Τµήµα Ψυχολογίας παραµένει µία
µικροπολιτική υπόσχεση από την Κυβέρνηση, ενώ ακυρώθηκε και
η δηµιουργία νέων τµηµάτων που πρότεινε η Σύγκλητος του Δη-
µοκριτείου Πανεπιστηµίου και δροµολογήθηκε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Παράλληλα, καταργήσατε τον θεσµό των διετών τµηµάτων
που είχε θεσπιστεί επί ΣΥΡΙΖΑ, τµήµατα επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης υπό τη σκέπη των πανεπιστηµιακών µας ιδρυµάτων σε
συνεργασία µε τους τοπικούς φορείς, τα οποία θα απαντούσαν
στις τοπικές ανάγκες εργασίας, αλλά και εξειδίκευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου, στο
οποίο αντιτάσσεται σύσσωµη η πανεπιστηµιακή κοινότητα, κα-
ταργείται το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων. Η ίδρυση, κατάρ-
γηση και συγχώνευση τµηµάτων θα γίνεται πλέον µε προεδρικό
διάταγµα. Περιορίζεται το πρυτανικό συµβούλιο, περιθωριοποι-
είται ο ρόλος της συγκλήτου, διορίζονται ακόµη και οι αντιπρυ-
τάνεις και οι κοσµήτορες, ενώ προβλέπεται τα µισά από τα µέλη
του συµβουλίου διοίκησης, µίας µονάδας υπερσυγκεντρωτικής,
να είναι πρόσωπα διορισµένα εκτός πανεπιστηµίου. Καταργείται,
επίσης, και η µονιµότητα των επικουρικών εκπαιδευτικών. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη καταργεί -και αυτό είναι πάρα πολύ
σοβαρό σε αυτή τη συγκυρία- τα δωρεάν µεταπτυχιακά αντιµετω-
πίζοντας πλέον τους φοιτητές ως πελάτες. Επιβάλλει την εισα-
γωγή διδάκτρων σε όλα τα µεταπτυχιακά σε µία ακραία ελιτίστικη
και ταξική αντίληψη την οποία έχει. Διότι για τη Νέα Δηµοκρατία η
εκπαίδευση είναι προνόµιο µόνο των πλουσίων, ενώ περιορίζουν
ακόµη και τις υποτροφίες σε νέους επιστήµονες. 

Επαναφέρετε εκδικητικά τις διαγραφές φοιτητών µε το «ν+2»
αγνοώντας πλήρως τις οικονοµικές δυσκολίες οικογενειών ή την
ανάγκη που έχουν κάποιοι φοιτητές να εργαστούν, προκειµένου
να µπορούν να ανταπεξέλθουν και να σπουδάσουν. Και αναρω-
τιόµαστε: Σε ποια κοινωνία ζείτε και για ποιους πολίτες νοµοθε-
τείτε; Ποια είναι η µέριµνά σας για τη νεολαία, τη νεολαία την
οποία καθηµερινά αποδεικνύετε ότι µισείτε και την εκδικείστε µε
όλα σας τα νοµοθετήµατα, µια νεολαία που τη θέλετε απαίδευτη,
αποκλεισµένη από τη µόρφωση, υποταγµένη, µια νεολαία την
οποία επιδιώκετε συνεχώς να φιµώνετε και να περιορίζετε, ακρι-
βώς γιατί αυτή τη νεολαία τη φοβάστε; Φοβάστε την αντίδραση,
φοβάστε την εναλλακτική πρόταση, φοβάστε τη µόρφωση, φο-
βάστε την αµφισβήτηση. Γι’ αυτό και περιορίζετε τη συµµετοχή
των φοιτητικών παρατάξεων, καθώς δεν έχουν πλέον δικαίωµα
συµµετοχής στα συλλογικά όργανα των πανεπιστηµίων, δεν θα
έχουν λόγο για ζητήµατα της καθηµερινότητάς τους στην πανε-
πιστηµιακή ζωή. 

Επίσης, νοµοθετείτε την επιστροφή των ΤΕΙ και ξοδεύετε πάνω
από 30 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο για την ίδρυση Πανεπιστη-
µιακής Αστυνοµίας αντί να κατευθύνετε αυτά τα χρήµατα στις
ανάγκες των πανεπιστηµίων και κυρίως σε προσλήψεις στελε-
χών. Αντί να προσλαµβάνετε νέους καταρτισµένους επιστήµονες
στα πανεπιστήµια, εσείς επαναφέρετε οµότιµους και συνταξιού-
χους καθηγητές για να εξοικονοµήσετε πόρους, όπως λέτε. Και
αναρωτιέµαι: Έτσι θα αναχαιτίσετε το brain drain; Έτσι θα προ-
σελκύσετε νέους επιστήµονες; Με επισφαλείς θέσεις εργασίας
και µε ελαστικές σχέσεις; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και τα λέω πολύ συ-
νοπτικά- έχει ήδη προτείνει και έχει δεσµευτεί για τον διπλασια-
σµό της χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων σε βάθος
τετραετίας, για την αύξηση του αριθµού των µελών ΔΕΠ, για τη
δωρεάν λειτουργία µεταπτυχιακών προγραµµάτων, την ενίσχυση
των υποτροφιών σε νέους επιστήµονες, την άµεση κατάργηση
της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, τη δηµιουργία διετών πανεπι-
στηµιακών προγραµµάτων επαγγελµατικής εκπαίδευσης στα
οποία θα εισάγονται χωρίς εξετάσεις οι απόφοιτοι των ΕΠΑΛ, για
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τη δηµοκρατική διοίκηση και λειτουργία του πανεπιστηµίου µε
διασφάλιση της αντιπροσωπευτικότητας της εκλογικής διαδικα-
σίας, για προγράµµατα υποστήριξης της έρευνας και της διδα-
σκαλίας και για αρκετά άλλα τα οποία έχει αναφέρει και ο
εισηγητής µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Με αυτές τις ρυθµίσεις, κυρίες και κύριοι, θα ανοίξουν νέοι
ορίζοντες στο δηµόσιο πανεπιστήµιο και στη ζωή των νέων αν-
θρώπων και όχι µε τη συντηρητική αναχρονιστική επίθεση στην
εκπαίδευση και στη νεολαία από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είστε όχι µόνο αλαζονική,
αντικοινωνική και επικίνδυνη Κυβέρνηση, αλλά είστε µία Κυβέρ-
νηση τοξική και αναντίστοιχη µε τις δυνατότητες της χώρας, µε
το υψηλό επίπεδο των πανεπιστηµίων µας και κυρίως είστε αναν-
τίστοιχοι µε τους νέους ανθρώπους οι οποίοι αγωνίζονται και δια-
πρέπουν σε έναν κόσµο ξένο για εσάς, σε έναν κόσµο όπου οι
παρωπίδες της συντήρησης και των συµφερόντων που υπηρε-
τείτε δεν σας επιτρέπουν να πλησιάσετε και να δείτε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Τζηκαλάγια, έχετε τον λόγο. 
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, «σηκώνοντας την πετσέτα» από την προλαλήσασα Βου-
λευτή του Νοµού Έβρου του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήθελα να πω πως η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο
Μητσοτάκη επιβεβαίωσε αδιαµφισβήτητα πως ο Έβρος αποτελεί
όχι µόνο σύνορο της Ελλάδας, αλλά σύνορο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Με τις πολιτικές που εφαρµόζουµε αποδεικνύουµε εµ-
πράκτως ότι για µας ο Έβρος καθίσταται ο ενεργειακός κόµβος
της Ελλάδας και των Βαλκανίων και το στρατηγικό κέντρο ασφά-
λειας της Ελλάδας και όλης της νοτιοανατολικής Μεσογείου. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο αποδεικνύουµε πως ο ευαίσθητος
χώρος της παιδείας αποτελεί προτεραιότητά µας, γιατί αναγνω-
ρίζουµε πως είναι επιτακτική ανάγκη η εξασφάλιση της ποιότη-
τας της εκπαίδευσης. Φέρνουµε τον εκσυγχρονισµό των ΑΕΙ
σεβόµενοι απόλυτα τις ακαδηµαϊκές ελευθερίες και την αυτονο-
µία στα πανεπιστήµια, ενώ θέλουµε να εξαλείψουµε όλα τα γρα-
φειοκρατικά εµπόδια. Αυτή η θεσµική τοµή έχει απαραίτητες
συνιστώσες τη διαφάνεια και την αυξηµένη λογοδοσία. Η µεγάλη
πλειονότητα των ρυθµίσεων των νοµοσχεδίων αποδεικνύει ότι
απολαµβάνουν τη διακοµµατική κοινωνική αποδοχή η αναβάθ-
µιση της ποιότητας των ΑΕΙ µε εκσυγχρονισµό των προγραµµά-
των σπουδών και µε αυτονοµία στην οργάνωσή τους.

Νοµοθετούµε ώστε η ίδρυση των ακαδηµαϊκών και ερευνητι-
κών δοµών να γίνεται µε απόφαση της συγκλήτου των ΑΕΙ, είτε
αφορά τα κέντρα διά βίου µάθησης είτε τα κέντρα έρευνας είτε
τα ερευνητικά πανεπιστηµιακά ινστιτούτα.

Τα προγράµµατα σπουδών πρώτου, δεύτερου και τρίτου κύ-
κλου έχουν ενισχυµένη αυτονοµία µε την προϋπόθεση ότι γίνεται
πιστοποίηση από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης και µε
περιοδικότητα κάθε πέντε χρόνια στην πιστοποίηση αυτή. 

Τα προγράµµατα των προπτυχιακών σπουδών είναι πολύ πε-
ρισσότερα στο ίδιο τµήµα. Θα υπάρχουν κοινά προγράµµατα
σπουδών σε τµήµατα του ίδιου ή άλλου ΑΕΙ, παράταση του εξα-
µήνου χωρίς περιορισµούς και κατανοµή του διδακτικού έργου
χωρίς περιορισµούς.

Τα µεταπτυχιακά προγράµµατα, τα προγράµµατα µεταπτυχια-
κών σπουδών ιδρύονται µε απόφαση της συγκλήτου, χωρίς να
χρειάζεται η έγκριση από την Υπουργό Παιδείας, ενώ υπάρχει
ελευθερία στον καθορισµό των πηγών χρηµατοδότησης 

Στα διδακτορικά υπάρχει η δυνατότητα συµµετοχής στις τρι-
µελείς και επταµελείς επιτροπές µελών ΔΕΠ που έχουν αφυπη-
ρετήσει από τα πανεπιστήµια, ενώ απλοποιούµε την υπερωριακή
απασχόληση των ερευνητών.

Όσον αφορά στην ελληνική Ορθόδοξη Εκκλησία, φέρνουµε
πραγµατικά πρωτοποριακές ρυθµίσεις. Οι τρεισήµισι χιλιάδες ιε-
ρείς που εργάζονταν -γιατί είναι εργαζόµενοι και αυτοί- αποκτούν
επιτέλους οργανικές θέσεις, γιατί θέλουµε και ανοίγουµε τον

δρόµο για τη διευθέτηση, ώστε ο αριθµός των κληρικών που µι-
σθοδοτούνται από το κράτος να αντιστοιχεί στις οργανικές θέ-
σεις. Είναι η µεγαλύτερη και σηµαντικότερη µεταρρύθµιση που
έρχεται στην Ορθόδοξη Εκκλησία της Ελλάδας από το 1977. Δί-
νεται η δυνατότητα στην Εκκλησία να προσλαµβάνει κληρικούς
που θα πληρώνει η ίδια µε σχέσεις ιδιωτικού δικαίου.

Φέρνουµε σύστηµα διοικητικών κυρώσεων για τους κληρικούς,
δηλαδή όταν ασκείται ποινική δίωξη κατά κάποιου κληρικού, κό-
βεται ο µισθός του κατά 50% και όταν υπάρχει αµετάκλητη από-
φαση, παύει η µισθοδοσία του.

Ενισχύουµε το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, γιατί µεταφέ-
ρουµε εξουσίες από τον Υπουργό Παιδείας στα πανεπιστήµια.
Επίσης, θεσπίζουµε το Κέντρο Ψυχολογικής και Συµβουλευτικής
Υποστήριξης. Τα κοινά προγράµµατα σπουδών απονέµουν κοινό
τίτλο σπουδών και τα διπλά προγράµµατα σπουδών απονέµουν
δύο τίτλους σπουδών.

Αποκεντρώνουµε και κάνουµε εξωστρεφές το ελληνικό πανε-
πιστήµιο και φέρνουµε ένα νέο µοντέλο διοίκησης, στο οποίο
συµµετέχουν άνθρωποι από την παγκόσµια ακαδηµαϊκή κοινό-
τητα, οι οποίοι µπορούν να συµµετέχουν στα όργανα διοίκησης
του πανεπιστηµίου. Το συµβούλιο της διοίκησης έχει έξι µέλη αι-
ρετά από το ίδιο πανεπιστήµιο και πέντε µέλη εξωτερικά, τα
οποία τα επιλέγουν τα αιρετά µέλη που βγήκαν µέσα από το ίδιο
το πανεπιστήµιο.

Θεσπίζουµε τον θεσµό του εκτελεστικού διευθυντή, ο οποίος
είναι συνδετικός κρίκος µεταξύ του συµβουλίου και των διοικη-
τικών υπηρεσιών των ΑΕΙ. 

Υπάρχει η δυνατότητα ίδρυσης παραρτηµάτων των ΑΕΙ και στο
εξωτερικό. Καταξιωµένοι καθηγητές πανεπιστηµίου της αλλοδα-
πής µπορούν να είναι υποψήφιοι σε προκηρύξεις ελληνικών ΑΕΙ
και αντίστοιχα µέλη ΔΕΠ των ΑΕΙ µπορούν να απασχολούνται στο
εξωτερικό, χωρίς να είναι αναγκαίο να παραιτηθούν. 

Όσον αφορά στον ΔΟΑΤΑΠ, που τον βελτιώσαµε πάρα πολύ
αυτά τα χρόνια, πλέον καταργείται η υποχρέωση αναγνώρισης
πτυχίων της αλλοδαπής, φυσικά µε την προϋπόθεση ότι τα πα-
νεπιστήµια αυτά θα είναι ελεγµένα και εγγεγραµµένα στο Εθνικό
Μητρώο Τίτλων Σπουδών αναγνωρισµένων ιδρυµάτων.

Καταργούµε τις γραφειοκρατικές διαδικασίες της ισοτιµίας και
της ισοτιµίας µε αντιστοιχία, που ταλαιπώρησαν χιλιάδες κόσµου
τόσα χρόνια. Δηµιουργούµε το Εθνικό Μητρώο των Αξιολογη-
τών. Ο Πρόεδρος εντός τριών µηνών εκδίδει απόφαση αναγνώ-
ρισης ή αντιστάθµισης και µετά εκδίδεται σε έναν µήνα η
αναγνώριση. Δίνουµε ώθηση γενικά στη διεθνοποίηση του ελλη-
νικού πανεπιστηµίου, ώστε να έχουµε κέρδη από τον επαναπα-
τρισµό των επιστηµόνων µε το brain gain. 

Το ελληνικό «ERASMUS» είναι η µεγάλη τοµή, µε το ένα εξά-
µηνο που µπορούν να κάνουν όλοι οι φοιτητές. Πρώτη φορά, πε-
ρισσότερα προπτυχιακά προγράµµατα µπορούν να γίνονται
µέσα στο ίδιο το πανεπιστήµιο. Μεγάλη σπουδαιότητα δίνουµε
στη φοιτητική µέριµνα, µε την προϋπόθεση ο φοιτητής να είναι
πολύ καλός, να πληροί τα κριτήρια της αριστείας. Προσθέτουµε
κοινωνικά κριτήρια –παιδιά πολυτέκνων, τριτέκνων, ορφανά από
έναν γονέα- και, φυσικά, οικονοµικά κριτήρια. 

Προωθούµε τη σύνδεση των ΑΕΙ µε την κοινωνία. Δίνουµε τη
δυνατότητα συµµετοχής των πανεπιστηµίων σε εταιρικά σχήµατα
και εµπορικές εταιρείες. Υπάρχει δυνατότητα παροχής υπηρεσιών
από τα πανεπιστηµιακά εργαστήρια. Για παράδειγµα, τα µέλη ενός
πανεπιστηµιακού εργαστηρίου ψυχολογίας µπορούν να παρέχουν
δωρεάν υπηρεσίες συµβουλευτικής σε ευάλωτες οµάδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Διασυνδέουµε τα πανεπιστήµια µε τον επιχειρηµατικό κόσµο,
µε αµοιβαίο όφελος, το win-win. Ενισχύουµε τον θεσµό της πρα-
κτικής άσκησης των φοιτητών µε την υποχρεωτική ασφαλιστική
κάλυψη, µε τον καθορισµό ελάχιστου ύψους αποζηµίωσης, µε τη
θεσµοθέτηση γραφείου Πρακτικής Άσκησης. Αφοµοιώνεται,
έτσι, η επιστηµονική γνώση, αποκτούν εργασιακή εµπειρία και γί-
νονται φυτώρια επαγγελµατικής αποκατάστασης οι επιχειρήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
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Θεσµοθετούµε τα βιοµηχανικά διδακτορικά, κύριοι συνάδελ-
φοι της Αριστεράς. Δίνουµε τη δυνατότητα, δηλαδή, στο πανε-
πιστήµιο να συνδιαλέγεται ισότιµα µε τον παραγωγικό ιστό της
χώρας. Θεσπίζουµε και τα επαγγελµατικά µεταπτυχιακά, τα λε-
γόµενα start up των φοιτητών, διδακτόρων και µεταδιδακτόρων
και υποστηρίζουµε τις νεοφυείς επιχειρήσεις.

Τέλος, κλείνοντας, θέλω να πω κάτι που δεν πρέπει να ξε-
χνάµε, µιας και σύντοµα θα µάθουµε επίσηµα τα αποτελέσµατα
της απογραφής του πληθυσµού που θα είναι δυσάρεστα. Ενι-
σχύουµε την οικογένεια, τη µητρότητα, επεκτείνοντας το ολοή-
µερο σχολείο µέχρι τις πεντέµισι για τα µισά σχολεία της χώρας
από τον Σεπτέµβριο του 2022. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα κάνω µία σύντοµη αναφορά στα όσα είπε ο Πρω-
θυπουργός στο ξεκίνηµα της σηµερινής οµιλίας του. Χρησιµο-
ποίησε ένα παράδειγµα ο Πρωθυπουργός που βέβαια δεν έχει
σχέση µε την πραγµατικότητα, αλλά ας είναι. Στο παράδειγµα
εµφανίζεται ένας φοιτητής ή µια φοιτήτρια που βάσει του νοµο-
σχεδίου, όταν αυτό γίνει νόµος του κράτους, περιπλανάται –αν
βέβαια µπορεί, αυτό είναι ένα ερώτηµα- από σχολή, τµήµα και
πρόγραµµα, σε σχολή, τµήµα και πρόγραµµα στην Ελλάδα και
στο εξωτερικό και χωρίς πτυχίο –αυτό δεν το διευκρίνισε- αλλά
µε σειρά πιστοποιητικών καταλήγει σε µια θέση εργασίας. Βέ-
βαια, αν ληφθεί υπ’ όψιν η επικρατούσα εργασιακή ζούγκλα, η
προσφερόµενη θέση εργασίας γίνεται µε αµοιβή και συνθήκες
τέτοιες που θα τον αναγκάσουν να αποχωρήσει ή «θα τον απο-
χωρήσουν» αφού τον στύψει η εργοδοτική πλευρά. Εκτός βέ-
βαια, αν πρόκειται για υψηλόβαθµη θέση που συνδέεται µε την
τοποθέτηση «γαλάζιων» γόνων.

Σ’ αυτό το παράδειγµα αποτυπώνεται ο σκοπός του νοµοσχε-
δίου: η υπαγωγή φτηνού εργατικού δυναµικού στην αδηφάγο
αγορά µέσω του κατακερµατισµού των επιστηµονικών αντικειµέ-
νων και της κατηγοριοποίησης των πτυχίων. 

Ειλικρινά, απορώ µε το παράδειγµα, διότι αυτό οδηγεί µάλλον
στην καταψήφιση και όχι στην ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για άλλο ένα ψευδε-
πίγραφο νοµοσχέδιο. «Νέοι ορίζοντες στα ΑΕΙ» επιγράφεται,
αφού µέσω αυτού οι ορίζοντες για την ανώτατη παιδεία στον
τόπο µας κλείνουν ασφυκτικά για τους νέους της µεγάλης κοι-
νωνικής πλειοψηφίας. Εκτός αυτού πρόκειται για επιγραφή που
θυµίζει διαφηµιστικό ή προεκλογικό σποτ. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προτάσσει και υλοποιεί
πολιτικές ακραίου νεοφιλελευθερισµού µε βασική κατεύθυνση
τις ιδιωτικοποιήσεις σε βασικούς τοµείς της δηµόσιας σφαίρας.
Άλλωστε, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είχε δώσει µε-
γάλη µάχη για την αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγµα-
τος. Αυτή τη µάχη την έχασε. Αφού, λοιπόν, δεν κατάφερε να
επιτρέψει την εισβολή-εισδοχή ιδιωτικών πανεπιστηµίων στην ελ-
ληνική έννοµη τάξη, επιχειρεί να αλλάξει τη φυσιογνωµία του δη-
µόσιου πανεπιστηµίου, ιδιωτικοποιώντας το από την πίσω πόρτα,
συρρικνώνοντάς το, απαξιώνοντάς το και αφήνοντάς το να υπο-
λειτουργεί, ευνοώντας παράλληλα τα ιδιωτικά κολλέγια και τους
αποφοίτους τους. 

Η αντιµεταρρύθµιση που προωθεί η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι εµφανές ότι έχει σαφές ιδεολογικό πρόσηµο. Άλ-
λωστε, ο Πρωθυπουργός έχει πει ότι η παιδεία είναι πεδίο
σκληρής ιδεολογικής αντιπαράθεσης. Κι ενώ είναι γνωστό ότι η
εκπαίδευση είναι µηχανισµός κοινωνικής κινητικότητας, η Νέα
Δηµοκρατία πιστεύει –το έχει πει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός- ότι
οι κοινωνικές ανισότητες είναι φυσικό φαινόµενο. Εποµένως η
κοινωνική κινητικότητα πρέπει να εµποδιστεί, πράγµα που γίνεται
και µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο.

Με το νοµοσχέδιο, η Κυβέρνησή σας, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, εσείς που δεν πιστεύετε στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, αντί
να λύσει τα σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει το πανεπι-
στήµιο, προτάσσει την αλλαγή της φυσιογνωµίας του, την αλ-

λαγή της ταυτότητάς του και αυτό το υλοποιεί κατ’ αρχάς µε την
αλλαγή του τρόπου διοίκησης. Το δηµοκρατικό πανεπιστήµιο της
γνώσης της µεταπολιτευτικής περιόδου, µε συµβολή στην πρό-
οδο της χώρας και µεγάλες διακρίσεις στις διεθνείς επιστηµονι-
κές κατατάξεις, επιχειρείται από την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας να καταστεί παρελθόν. Για τη Νέα Δηµοκρατία πρό-
κειται για έναν ακόµα δηµόσιο θεσµό φορέα που προσφέρει το
κοινωνικό αγαθό της ανώτατης εκπαίδευσης και όχι το εµπό-
ρευµα, όπως θέλει, µε τρόπο ώστε αυτές οι κοινωνικές και πολι-
τικές ισορροπίες που διαµορφώθηκαν από τη δηµοκρατική
µεταπολίτευση να οδηγηθούν στην περιορισµένη δηµοκρατία
της «νεο-Δεξιάς» του συστήµατος Μητσοτάκη. 

Αυτό που δηµιουργείται µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου είναι
ένα πανεπιστήµιο αυταρχικό, ιεραρχικό, υπερσυγκεντρωτικό και
εν τέλει αντιδηµοκρατικό. Σε αυτό το πλαίσιο, οι αλλαγές που προ-
βλέπονται στη δοµή του πανεπιστηµίου περιορίζουν, µέχρι κατάρ-
γησης, τη δηµοκρατική λειτουργία του. Πλέον, µόνον οι ανώτερες
βαθµίδες και κυρίως οι πρωτοβάθµιοι διδάσκοντες θα ασκούν δι-
οίκηση. Οι κατώτερες βαθµίδες εξαϋλώνονται, οι επίκουροι χά-
νουν τη µονιµότητά τους και σειρά άλλων δικαιωµάτων, ενώ
υποβαθµίζεται πλήρως το διδακτικό έργο των µελών ΕΔΙΠ. Έτσι
δυσκολεύεται η ανανέωση του προσωπικού και αποµακρύνεται το
ενδιαφέρον από ερευνητές εκτός ελληνικών ΑΕΙ να επανέλθουν
και πάλι στη χώρα επιτείνοντας πολλαπλώς το brain drain. 

Εκτός από τις υπερεξουσίες που δίδονται στα συµβούλια δι-
οίκησης και στον πρύτανη, χωρίς κάποιου είδους λογοδοσία και
έλεγχο, προβλέπεται και η συµµετοχή εξωπανεπιστηµιακών σε
αυτά. Θα µπορούν να καταργούνται τµήµατα µε προεδρικό διά-
ταγµα και χωρίς τη γνώµη της συγκλήτου.

Σε αυτό το πλαίσιο µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου κατα-
στρατηγείται το συνταγµατικά κατοχυρωµένο αυτοδιοίκητο των
πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων. 

Οι πανεπιστηµιακοί τίτλοι που θα απονέµονται δεν θα µπορούν
να συσχετιστούν µε συγκεκριµένα επαγγελµατικά δικαιώµατα
αφού τα επιστηµονικά δικαιώµατα κατακερµατίζονται και τα πτυ-
χία κατηγοριοποιούνται. 

Υποβαθµίζονται τα προγράµµατα σπουδών, καθώς προβλέπε-
ται η δυνατότητα διδασκαλίας ακόµα και χωρίς τη µέχρι τώρα
προϋπόθεση κατοχής διδακτορικού.

Επιπλέον, µέσω της εργαλειοποίησης του πανεπιστηµίου δηµι-
ουργείται ένα πανεπιστήµιο–επιχείρηση, που υπηρετεί µεγάλα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα και τη διαπλοκή µε αυτά και όχι την
εθνική οικονοµία, όπως είπε ο Πρωθυπουργός. Και, µάλιστα, αυτό
γίνεται µε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Προβλέπεται η πλήρης εµπορευµατοποίηση των µεταπτυχιακών
σπουδών, δεν θα υπάρχει δωρεάν µεταπτυχιακό πρόγραµµα. Πρό-
κειται για ρύθµιση εις βάρος των οικονοµικά αδύναµων φοιτητών.
Το δε προσωπικό των πανεπιστηµίων ωθείται µε άµεσο ή έµµεσο
τρόπο προς ποικίλες µορφές επιδιώξεις ιδιωτικού πλουτισµού,
κάτι που οδηγεί στον ευτελισµό της ακαδηµαϊκής ιδιότητας. 

Τέλος, σηµαντικό στοιχείο που υποδηλώνει την πλήρη απα-
ξίωση και την προσπάθεια συρρίκνωσης του ελληνικού δηµόσιου
πανεπιστηµίου είναι το γεγονός ότι δεν υπάρχει πρόβλεψη για
κρατικούς πόρους για τη λειτουργία του. Αυτό υλοποιείται µε την
αποδέσµευση του κράτους από τη συνταγµατική υποχρέωση του
για χρηµατοδότηση του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Υποκαθίσταται
αυτή η υποχρέωση από τις χορηγίες, τα τέλη φοίτησης, τα δίδα-
κτρα των ξενόγλωσσων προπτυχιακών, πράγµα που θα οδηγήσει
στην περαιτέρω υποβάθµιση των περιφερειακών κυρίως πανεπι-
στηµίων και εν τέλει στο κλείσιµο τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, εκτός από την
πρότασή µας, την οποία λόγω περιορισµένου χρόνου δεν µπορώ
να αναπτύξω, θέλω να επισηµάνω ότι το νοµοσχέδιο είναι ένα νο-
µοσχέδιο αντιµεταρρύθµισης το οποίο δεν έχει την ελάχιστη συ-
ναίνεση, σε αντίθεση µε όσα ψευδή ανέφερε η κυβερνητική
πλειοψηφία, ενώ θα έπρεπε

Εν κατακλείδι ζητάµε, να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο και µαζί µε
την απόσυρσή του να αποσυρθεί και η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας του συστήµατος Μητσοτάκη, διότι η νεολαία, η µε-
γάλη κοινωνική πλειοψηφία δεν την αντέχει άλλο. Όσο γρηγο-
ρότερα τόσο καλύτερα.
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Λοβέρδος Ιωάννης και θα ακολουθήσει ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εσωτερικών κ. Πέτσας, για να τοποθετηθεί για άρθρο
τροπολογίας.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν θέµατα στην πολιτική

στα οποία χωρεί ιδεολογική και πολιτική αντιπαράθεση και θέ-
µατα στα οποία, κατά τη γνώµη µου, δεν χωρεί. Ένα από τα θέ-
µατα όπου δεν χωρεί ιδεολογική αντιπαράθεση είναι το θέµα που
συζητούσαµε προηγουµένως στην Επιτροπή Εξωτερικών και
Άµυνας, το µείζον εξωτερικό θέµα, που είναι η ασφάλεια της
χώρας έναντι της τουρκικής απειλής. Εκεί όλοι µας είµαστε υπο-
χρεωµένοι, ενωµένοι σαν γροθιά, ολόκληρο το πολιτικό σύστηµα
και ολόκληρη η χώρα, να αντιµετωπίσουµε αυτή την απειλή.
Όπως είπα και προηγουµένως στην επιτροπή, εµείς στη Νέα Δη-
µοκρατία δεν αµφισβητούµε τον πατριωτισµό κανενός κοινοβου-
λευτικού πολιτικού κόµµατος. Θεωρούµε ότι όλοι είµαστε
πατριώτες µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Μπορεί να υπάρχουν
διαφορές στο πως αντιλαµβανόµαστε ότι εξυπηρετείται καλύ-
τερα το εθνικό συµφέρον, αλλά τον πατριωτισµό των κοινοβου-
λευτικών ανδρών και γυναικών δεν τον αµφισβητούµε. 

Υπάρχουν, όµως, και θέµατα έντονης ιδεολογικής και πολιτι-
κής αντιπαράθεσης, τα οποία είναι θεµιτό να υπάρχουν και είναι
και χρήσιµο να υπάρχουν, εφόσον προάγουν το συµφέρον της
κοινωνίας και του λαού µας. Ένα από αυτά τα θέµατα -ίσως το
µείζον, περισσότερο και από την οικονοµία- είναι το θέµα της παι-
δείας και ιδιαίτερα της δηµόσιας εκπαίδευσης. Εκεί, πραγµατικά,
πολλές φορές αισθάνοµαι -όχι τώρα µόνο που είµαι κοινοβου-
λευτικός, αλλά και πολλά χρόνια πριν όταν ήµουν δηµοσιογρά-
φος- ότι συγκρούονται δύο διαφορετικές κοσµοθεωρίες, δύο
διαφορετικές αντιλήψεις µε έντονο τρόπο. 

Απέχουµε παρασάγγας εµείς από την Αριστερά. Η Αριστερά
µιλάει για ισότητα. Η δική µου αντίληψη, όπως βλέπω την ισό-
τητα, δεν είναι ισότητα, είναι ισοπέδωση. Ισότητα στη δική µας
κοσµοθεωρία είναι η ισότητα της ευκαιρίας. Γι’ αυτό εµείς περισ-
σότερο από την Αριστερά είµαστε υπέρ της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης. Η δηµόσια εκπαίδευση είναι αυτή η οποία έδωσε τη
δυνατότητα σε χιλιάδες, σε δεκάδες χιλιάδες, σε εκατοντάδες
χιλιάδες συµπολίτες µας διαχρονικά να ξεφύγουν από τη φτώ-
χεια, να δηµιουργήσουν πολύ σπουδαία πράγµατα, να σπουδά-
σουν, να ξεφύγουν από τον κλειστό χώρο στον οποίο µεγάλωναν
από πολύ φτωχές οικογένειες και να διαπρέψουν στην Ελλάδα
και στο εξωτερικό. 

Πολλοί από τους συµπολίτες µας, οι οποίοι προέρχονται από
κάποιο µικρό αποµακρυσµένο χωριό της επαρχίας και δεν θα
είχαν τη δυνατότητα αλλιώς, κατόρθωσαν όχι µόνο να σπουδά-
σουν, αλλά να φτάσουν να γίνουν καθηγητές πανεπιστηµίων, δια-
πρεπείς επιστήµονες, επιχειρηµατίες και οτιδήποτε άλλο, ακόµη
και Πρωθυπουργοί της Ελλάδας. Τα κατάφεραν χάρη στο δηµό-
σιο σύστηµα εκπαίδευσης. 

Την ευκαιρία αυτή, που την είχαν τόσοι πολλοί συµπολίτες µας
στο παρελθόν και τώρα, όχι µόνο θέλουµε να τη διατηρήσουµε,
αλλά θέλουµε να τη διευρύνουµε ακόµη περισσότερο για να µπο-
ρεί ο κάθε άξιος Έλληνας πολίτης που προέρχεται από τις πιο
φτωχές κοινωνικά τάξεις να µπορεί να µετάσχει του δηµόσιου
συστήµατος εκπαίδευσης, να αποκτήσει όλα αυτά τα όπλα τα
πνευµατικά που χρειάζεται για να µπορέσει να διαπρέψει όχι
µόνον στην Ελλάδα, αλλά και παγκοσµίως. Αυτό είναι το διακύ-
βευµα για µας στη Νέα Δηµοκρατία, για κάθε φιλελεύθερο άν-
θρωπο που αγωνίζεται για την αξία και την αριστεία. Η αριστεία
εκεί δοκιµάζεται. Το να είναι κάποιος γόνος µιας πολύ πλούσιας
οικογένειας που µπορεί να σπουδάσει σε οποιοδήποτε µεγάλο
πανεπιστήµιο του εξωτερικού είναι εύκολο. Εκεί κάµπτεται η ισό-
τητα, γιατί ο φτωχός δεν έχει τη δυνατότητα να κάνει αυτό που
κάνει ο πλούσιος. Χάρη στο δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης και
ο φτωχός µπορεί να φτάσει και να ξεπεράσει αυτόν που προέρ-
χεται από µια πλούσια οικογένεια. 

Αυτό πετυχαίνει µε τα νοµοθετήµατα που φέρνει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, να ξεφύ-
γουµε από την ισοπέδωση της δηµόσιας εκπαίδευσης που ίσχυε
στο παρελθόν, τα τελευταία ειδικά τριάντα, σαράντα χρόνια υπό
την επήρεια, δυστυχώς, των ιδεολογηµάτων και των ιδεοληψιών
της Αριστεράς, και να φτιάξουµε ένα ισχυρό δηµόσιο πανεπιστή-
µιο που θα είναι σε θέση να µορφώσει το κάθε άξιο παιδί της λαϊ-
κής οικογένειας. 

Θυµάµαι όταν πρωτοµπήκα στο πανεπιστήµιο το 1978, υπήρχε
ένας νόµος-πλαίσιο ο ν.815 ο οποίος τελικά απεσύρθη -κακώς
κατά τη γνώµη µου αλλά ήταν άλλες οι εποχές- από την Κυβέρ-
νηση του Κωνσταντίνου Καραµανλή εκείνη την εποχή κάτω από
την πίεση της Αριστεράς. Φαντάζοµαι και ο φίλος µου, ο Νίκος ο
Φίλης, που ήµαστε τότε συµφοιτητές, ήταν από τους πρωτεργά-
τες εναντίον του ν.815. Τότε το σύνθηµα το βασικό ήταν «Όχι
στην εντατικοποίηση των σπουδών». Και αναρωτιόµουν: ποιο
είναι το κακό στην εντατικοποίηση των σπουδών; Γιατί να µην
προσπαθούµε να γίνουµε καλύτεροι; Γιατί να µην έχουµε καλύ-
τερη εκπαίδευση και να προσπαθούµε περισσότερο και όποιος
έχει τα κότσια και τα φόντα να διαπρέψει; Αυτό δεν το κατάλαβα
ποτέ. Και εκεί νοµίζω ότι βρίσκεται η ουσία της ιδεολογικής µας
αντιπαράθεσης µε την Αριστερά. Εµείς θέλουµε τον καλύτερο
από τη φτωχή οικογένεια να διαπρέψει, εσείς θέλετε να τους
κρατάτε όλους χαµηλά. Ισοπέδωση, γιατί αυτό ευνοεί καλύτερα
τα ιδεολογήµατα και τις ιδεοληψίες της Αριστεράς. Αυτή είναι η
άποψή µου. Ξέρω ότι διαφωνείτε. Θεµιτό. Αυτή είναι η άποψη
της Νέας Δηµοκρατίας, αυτή την άποψη τη δίνουµε στους Έλ-
ληνες πολίτες µε τα νοµοσχέδια που φέρνουµε και αυτή η άποψη
θα κριθεί από τον ελληνικό λαό. Όπως ήδη κρίνεται θετικά µέσω
των δηµοσκοπήσεων, όπως είπε το πρωί ο Πρωθυπουργός, θα
κριθεί και µε την ψήφο των Ελλήνων πολύ σύντοµα, το αργότερο
σε έναν χρόνο από τώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λοβέρδο και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον κ. Πέτσα.
Κύριε Υπουργέ, πόσο χρόνο χρειάζεστε; Ένα τρίλεπτο, πεντά-

λεπτο;
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Τρία - τέσσερα λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, για να
υποστηρίξω δύο άρθρα της τροπολογίας 1371/96 από 12-7-2022,
το άρθρο 6 και το άρθρο 9 εν προκειµένω.

Όσον αφορά στο άρθρο 6, µε τη ρύθµιση παρέχεται στις πε-
ριφέρειες η δυνατότητα εάν υπάρχουν αδιάθετα δροµολόγια και
δεν έχουν προκηρυχθεί διαγωνισµοί µέχρι τις 22-7-2022 αναφο-
ρικά µε τη µεταφορά µαθητών, να προσφύγουν στις διαδικασίες
του άρθρου 32 του νόµου 4412/2016, όπως ισχύει, χωρίς να
απαιτείται η σύµφωνη γνώµη της ΕΑΑΔΗΣΥ. Πότε γίνεται αυτό;
Όταν η οικεία περιφέρεια κρίνει ότι δεν θα υπάρχουν τουλάχι-
στον προσωρινοί µειοδότες ή προσωρινοί ανάδοχοι, αν προκη-
ρυχθούν διαγωνισµοί µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες καθ’ όλη
τη διάρκεια του σχολικού έτους και όταν δεν µπορούν να εφαρ-
µοστούν οι δυνατότητες παράτασης που προβλέπονται από τη
σχετική ΚΥΑ 50025/2018 και τη συµπληρωµατική σύµβαση που
προβλέπεται στο άρθρο 132 του ν.4412/2016. Αν µέχρι την
έναρξη της σχολικής χρονιάς και συγκεκριµένα µέχρι την 1η Σε-
πτεµβρίου του 2022 δεν έχουν αναδειχθεί οριστικοί ανάδοχοι, οι
περιφέρειες δύνανται να αναθέσουν το έργο στους προσωρι-
νούς αναδόχους ή στους µειοδότες πριν τον προσυµβατικό
έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Οι περιφέρειες υποχρεούνται, πάντως, σε κάθε περίπτωση
µέχρι την 30ή Νοεµβρίου του 2022 να έχουν εκκινήσει τις διαδι-
κασίες υλοποίησης του Δυναµικού Συστήµατος Αγορών, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 33 του ν.4412/2016 και το σχετικό υπόδειγµα
της ΕΑΔΗΣΥ, προκειµένου να δύνανται να αναθέσουν µε αυτό
τους επόµενους διαγωνισµούς στη συγκεκριµένη προθεσµία που
προβλέπει η σχετική απόφαση, δηλαδή έξι µήνες πριν από την
έναρξη των δροµολογίων, ήτοι την 1η Μαρτίου το αργότερο.

Με την παράγραφο 9 της ρύθµισης αυτής τροποποιείται επί-
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σης η διάταξη της παραγράφου 4 του άρθρου 17 του
ν.4286/2014 και διευκρινίζεται η έννοια της υπέρβασης των
ορίων, δηλαδή προβλέπεται µε απόφαση της προβλεπόµενης
επιτροπής η αυξοµείωση των χιλιοµετρικών ορίων που τίθενται
στη συγκεκριµένη ΚΥΑ της µεταφοράς των µαθητών, ώστε να
είναι δυνατή η µεταφορά µαθητών, όπου αυτό δεν είναι εφικτό,
µε δηµόσια συγκοινωνία ή µε ίδια µέσα των περιφερειών και των
δήµων και σε αποστάσεις µικρότερες των προβλεπόµενων, εφό-
σον κάτι τέτοιο κρίνεται αναγκαίο. Ωστόσο, προκειµένου να µην
υπάρχει καταστρατήγηση της διάταξης, τίθεται η προϋπόθεση
της σύγκρισης στη µεταφορά των πιο πάνω µαθητών µε το συ-
νολικό κόστος της µετακίνησης αθροιστικά για ολόκληρη την πε-
ριφέρεια την προηγούµενη σχολική χρονιά.

Εν κατακλείδι, µε την προτεινόµενη ρύθµιση διασφαλίζεται η
άµεση επίλυση του ζητήµατος της απρόσκοπτης µεταφοράς των
µαθητών και το επόµενο σχολικό έτος, η βελτίωση της ποιότητας
των παρεχόµενων υπηρεσιών των ΟΤΑ κι ο σεβασµός στην αρχή
της χρηστής και αποτελεσµατικής διοίκησης. 

Το άρθρο 9 της σχετικής τροπολογίας, κύριε Πρόεδρε, αφορά
στην τροποποίηση της περίπτωσης α’της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 20 του ν. 4735/2020, σχετικά µε την επιλογή διοικήσεων
στον δηµόσιο τοµέα. Και εδώ σε σχέση µε τα κριτήρια τα οποία
υπήρχαν πριν, τα απαιτούµενα προσόντα τροποποιούνται όσον
αφορά στο θέµα της διεύρυνσης της επιλογής και εποµένως
έχουµε εκτός από το πτυχίο ιδρύµατος ανώτατης εκπαίδευσης
πανεπιστηµιακού ή τεχνολογικού τοµέα ή µεταπτυχιακό τίτλο
σπουδών της ηµεδαπής ή αρµοδίως αναγνωρισµένο πτυχίο ή µε-
ταπτυχιακό τίτλο της αλλοδαπής. Κατά τα άλλα παραµένει, φυ-
σικά, η πολύ καλή γνώση µιας ξένης γλώσσας και η πενταετής
τουλάχιστον εργασιακή εµπειρία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επ’

αυτού µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο, κύριε Σκουρλέτη. Φαντάζοµαι θέλετε να υποβάλετε κάποια
ερώτηση στον Υπουργό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε την πρώτη διάταξη
γνωρίζετε πολύ καλά, φαντάζοµαι, πια -και εσείς το έχετε κατα-
λάβει- ότι το θέµα της µεταφοράς µαθητών είναι κάτι το οποίο
δεν λύνεται εδώ και χρόνια και κάθε φορά το αντιµετωπίζουµε
µε τέτοιες ή παρεµφερείς διατάξεις. Πρέπει κάποια στιγµή να
παρθεί µία πρωτοβουλία µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς,
για να έχουµε ένα σταθερό σύστηµα το οποίο τελικά να µην κα-
ταλήγει σε απευθείας αναθέσεις, να εξασφαλίζει τη µεταφορά
των µαθητών σε κάποιες περιπτώσεις που υπάρχουν αποµακρυ-
σµένες περιοχές, αλλά έτσι όπως γίνεται αυτή τη στιγµή κατα-
λαβαίνετε ότι είναι και πιο κοστοβόρο και αµφίβολης τελικά
αποτελεσµατικότητας. Άρα, εδώ χρειάζεται µια πρωτοβουλία
γενναία και µε τους τοπικούς εµπλεκόµενους φορείς. Φαντάζο-
µαι ότι γίνεται κατανοητό τι λέω επ’ αυτού.

Υπάρχει όµως το θέµα του άρθρου 9 που είπατε. Το άρθρο 9
δεν πρέπει να κατέβει για ψήφιση. Ουσιαστικά πρόκειται για µια
εκ νέου ισοπέδωση των πτυχίων των δηµοσίων πανεπιστηµίων.
Δίνετε για άλλη µια φορά τη δυνατότητα στα αµφιβόλου ποιότη-
τας και κύρους ιδιωτικά κολλέγια άνθρωποι που κατέχουν αυ-
τούς τους τίτλους να διεκδικούν τελικά τη συµµετοχή τους στις
διοικήσεις φορέων του δηµοσίου και του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα. Πρόκειται για µια διάταξη η οποία πρέπει να παρθεί πίσω.
Περί αυτού πρόκειται. Και το φέρνετε έτσι, πλαγίως. Μιλάτε για
αρµοδίως -το είπατε πριν- αναγνωρισµένα. Τι αρµοδίως αναγνω-
ρισµένα; Υπήρχε µια διάταξη σαφής «πανεπιστήµια της ηµεδα-
πής ή ισότιµα της αλλοδαπής». Εδώ πρόκειται για άλλο ένα τρικ.
Για άλλη µια φορά, λοιπόν, βαδίζετε στον δρόµο της εξυπηρέτη-
σης των ιδιωτικών κολλεγίων. Να την πάρετε πίσω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά στο πρώτο ζήτηµα, νοµίζω ότι η οριστική επίλυση

για το θέµα της µεταφοράς των µαθητών προκύπτει µέσα από
την υλοποίηση του Δυναµικού Συστήµατος Αγορών. Είναι η
πρώτη φορά εδώ και πολλά χρόνια που δεν δίνουµε παρατάσεις
στις προηγούµενες συµβάσεις. Ελπίζουµε µε αυτή τη διαδικασία,
που θα εφαρµοστεί από τον Νοέµβριο και µετά, να έχουµε ένα
οριστικό τέλος στην υπόθεση αυτή. Ξέρετε πολύ καλά ότι είναι
µια πονεµένη υπόθεση, θα συµφωνήσω µαζί σας. Μιλάµε για µε-
ταφορά µαθητών η οποία κόστιζε πάνω από 220 εκατοµµύρια
ευρώ πριν από την κρίση, ήταν ένα κοµµάτι το οποίο ψαλιδίστηκε
αρκετά µέσα στη δεκαετία της δηµοσιονοµικής κρίσης από διά-
φορες κυβερνήσεις, µε αποτέλεσµα να έχουν περιοριστεί κάτω
από τα 140 εκατοµµύρια ευρώ κάποια χρόνια που υπήρχαν ση-
µαντικές πιέσεις, οµολογουµένως, αλλά τώρα είµαστε πάνω από
τα 175 εκατοµµύρια ευρώ και αυξάνει το ποσό και µε την προ-
σθήκη των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων για πρώτη
φορά.

Άρα, πλέον είναι ένα θέµα ισορροπίας της αγοράς. Πιστεύω
µε την υλοποίηση του Δυναµικού Συστήµατος Αγορών να βρεθεί
η οριστική λύση από την επόµενη χρονιά. 

Όσον αφορά στο άρθρο 9, αντιλαµβάνοµαι το σκεπτικό σας.
Αυτό που έχει σηµασία, όµως, είναι να δούµε την πλευρά του ερ-
γοδότη και εργοδότης εδώ είναι το δηµόσιο. Δεν κάνει καµµία
νύξη στα κολλέγια, καµµία αναφορά στο τι αναγνωρίζεται συν-
ταγµατικά ή όχι, καµµία αναφορά στις ισοτιµίες. Διευρύνει το
πεδίο πάνω στο οποίο µπορεί να επιλέξει κατάλληλα στελέχη για
να πληρώσουν τις θέσεις των διοικήσεων των οργανισµών όπως
αυτές προβλέπονται.

Εποµένως, εσείς διαφωνείτε ότι ένας µεταπτυχιακός τίτλος
σπουδών µπορεί να είναι ικανοποιητικό κριτήριο προκειµένου να
αποτελέσει προσόν διορισµού; Αυτό κάνουµε. Διευρύνουµε την
περίµετρο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε από

τον κατάλογο των οµιλητών.
Καλείται στο Βήµα η κ. Παρασκευή Βρυζίδου από τη Νέα Δη-

µοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Κέλλας, η κ. Αλεξοπούλου, ο κ.
Σιµόπουλος και ο κ. Αµανατίδης.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κυρία Βρυζίδου. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ελληνικά

πανεπιστήµια αναµφισβήτητα έχουν ένα πολύ υψηλό επίπεδο
φοιτητών, προγραµµάτων σπουδών, πανεπιστηµιακών καθηγη-
τών, µεταπτυχιακών και διδακτορικών. Ωστόσο, όλα αυτά τα
οποία γίνονται στα ελληνικά πανεπιστήµια δεν αποφέρουν το
αποτέλεσµα που θα έπρεπε στη χώρα µας, η οποία το έχει
ανάγκη, αλλά και της αξίζει. Γι’ αυτόν τον λόγο θα πρέπει να λη-
φθεί µέριµνα σε πολλά επιµέρους ζητήµατα έτσι ώστε όσα γίνον-
ται να φέρνουν και το αναµενόµενο αποτέλεσµα. Και αυτό πρέπει
να γίνει -και έχει γίνει ήδη µέχρι σήµερα- από µία κυβέρνηση
υπεύθυνη, από ένα Υπουργείο που έχει τη γενναιότητα να κάνει
αυτά τα βήµατα και κυρίως από ένα Υπουργείο και ανθρώπους
οι οποίοι είναι αποφασισµένοι να δουλέψουν σκληρά και να δουν
την κάθε λεπτοµέρεια των επιµέρους αυτών ζητηµάτων. Γιατί,
σαφέστατα, είναι δύσκολα ζητήµατα και δεν επιλύονται µε επι-
φανειακές παρεµβάσεις ή µε λύσεις οι οποίες δίνουν διέξοδο σε
ένα θέµα, αλλά µπλοκάρουν όλα τα υπόλοιπα.

Ξεκινώ µε το ζήτηµα των σπουδών των φοιτητών οι οποίοι έδι-
ναν εξετάσεις, έµπαιναν στο πανεπιστήµιο, αλλά δεν τελείωναν
ποτέ. Όπως ξέρουµε, η ελληνική οικογένεια επενδύει στην εκ-
παίδευση. Έτσι χάνονταν πόροι και από τη δηµόσια εκπαίδευση,
αλλά και από τα σπίτια, από τους γονείς, από τα νοικοκυριά. Επί-
σης, είχαµε φοιτητές οι οποίοι έπαιρναν το πτυχίο τους και στη
συνέχεια, αν είχαν την ευκαιρία για µια εργασία, δεν µπορούσαν
να αποδώσουν άµεσα, γιατί δεν είχαν την ανάλογη πρακτική εξά-
σκηση. Και, βέβαια, το ακόµη χειρότερο είναι ότι όταν τελείωναν,
έβρισκαν θέσεις εργασίας και αναγκάζονταν να φύγουν στο εξω-
τερικό ή κάποιοι επέλεγαν µεταπτυχιακά του εξωτερικού ή διδα-
κτορικά για να µπορούν να τα συνδυάσουν και να έχουν
περισσότερες ευκαιρίες για εργασία στο µέλλον. 
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Σε όλα αυτά τα µεγάλα ζητήµατα έρχεται το νοµοσχέδιο να
δώσει απάντηση. Πρέπει να είµαστε ικανοποιηµένοι και να επαι-
νούµε αυτές τις προσπάθειες, διότι αν δει κάποιος αναλυτικά το
νοµοσχέδιο, θα δει δεκάδες ζητήµατα που λύνονται. Αν είµαστε
δίκαιοι και σωστοί, πρέπει να τα εξετάσουµε και αναλόγως να
ασκήσουµε κριτική και όχι να καταδικάσουµε ένα νοµοσχέδιο εφ’
όλης της ύλης επειδή έχουµε διαφορετική άποψη σε ένα, δύο,
πέντε άρθρα. 

Τα µεταπτυχιακά έχουν µεγάλη σηµασία και βέβαια και τα προ-
γράµµατα «ERASMUS» που γίνονται σε χώρες της Ευρώπης.
Έτσι οι φοιτητές µας, αξιοποιώντας ευρωπαϊκά κονδύλια, απο-
κτούσαν πρόσθετες γνώσεις κατά τη διάρκεια των σπουδών
τους. Γίνεται ένα µεγάλο βήµα µε το πρόγραµµα «ERASMUS»
εσωτερικά, έτσι ώστε να µπορούν οι φοιτητές να αποκτήσουν
γνώσεις από παράπλευρα τµήµατα και βέβαια, όλη αυτή η δράση
να γίνει µέσα στην Ελλάδα. Σίγουρα υπάρχουν γνώσεις που µπο-
ρούν να παρθούν από άλλα τµήµατα, γιατί ξέρουµε ότι ο κάθε
τοµέας έχει τις δικές του δυνατότητες, τις δικές του προοπτικές
που µπορούν να τις αξιοποιήσουν τα παιδιά. Είναι ένα πολύ ση-
µαντικό βήµα. 

Επίσης, όσον αφορά στα βιοµηχανικά διδακτορικά έχουµε πει
πολλές φορές ότι η χώρα µας εκπονεί υψηλών προδιαγραφών
διδακτορικά, τα οποία, όµως, δεν συνδέονται πάντα µεταξύ τους.
Γίνονται παράλληλα πολλές έρευνες και αυτές όχι µόνο δεν αξιο-
ποιούνται για οφέλη και για αναπτυξιακές προοπτικές της χώρας,
αλλά δεν φέρνουν τα αναµενόµενα αποτελέσµατα και στις επι-
χειρήσεις, αλλά και στους ίδιους που τα έχουν εκπονήσει. Έτσι,
λοιπόν, δίνεται η δυνατότητα µε αυτά τα διδακτορικά να συνδεθεί
η βιοµηχανία µε την έρευνα και το πανεπιστήµιο και να µπορέ-
σουν αυτά τα αποτελέσµατα να αξιοποιηθούν για ανάπτυξη και
από την άλλη να υπάρχουν οικονοµικά οφέλη για τους εµπλεκό-
µενους, γιατί η έρευνα και η µελέτη θέλουν αφοσίωση, θέλουν
µεγάλη προσπάθεια και αυτή πρέπει αναλόγως να αµείβεται. 

Αυτές οι προσπάθειες, λοιπόν, µέσα στα πανεπιστήµια είναι
µεγάλα βήµατα που τα περιµέναµε εδώ και χρόνια. Είναι βήµατα
που έπρεπε να γίνουν για να εκσυγχρονιστεί το πανεπιστήµιο. Το
οφείλουµε στη νέα γενιά. Όλοι παρατηρούσαµε τα προβλήµατα
που υπάρχουν, αλλά κάτι έπρεπε να γίνει προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Δεν έπρεπε οι νέοι µας ούτε να µένουν άνεργοι πτυχιού-
χοι, αλλά ούτε να φεύγουν στο εξωτερικό. 

Βέβαια, υπάρχουν και άλλες παροχές και άλλη µέριµνα για την
ψυχολογική υποστήριξη µέσα στα πανεπιστήµια. Επίσης, δίνεται
η κατεύθυνση του ενιαίου ψηφοδελτίου των φοιτητικών εκλογών,
γιατί οι φοιτητές σήµερα έχουν περισσότερα προβλήµατα από
ό,τι ενδεχοµένως υπάρχουν έξω στη ζωή και θα πρέπει ενωµένοι,
σαν µια φωνή, να διεκδικήσουν τα συµφέροντά τους, να καταθέ-
σουν τις απόψεις τους και να έχουµε τα καλύτερα δυνατά απο-
τελέσµατα. Είναι κρίµα το δυναµικό της χώρας, που είναι οι
φοιτητές, να εξαντλείται σε πολιτικές αντιπαραθέσεις, προσπα-
θώντας να λύσει προβλήµατα άλλου χώρου. Τα προβλήµατα των
φοιτητών είναι σηµαντικά και πρέπει οι δυνάµεις τους να είναι
ενωµένες προς µια συγκεκριµένη κατεύθυνση. 

Θα ήθελα, επίσης, να κάνω µια αναφορά στους χιλιάδες διο-
ρισµούς που έχουν γίνει στην εκπαίδευση και να πω ότι η ανεργία
του επιστήµονα είναι το πιο βαρύ πλήγµα. Πέρα από τις τοποθε-
τήσεις, τις διαφορετικές απόψεις, τα επιχειρήµατα και τις αντι-
παραθέσεις, εκείνο που έχει σηµασία είναι το αποτέλεσµα και το
αποτέλεσµα είναι από το Υπουργείο Παιδείας να δώσουµε διο-
ρισµούς στους εκπαιδευτικούς και αυτό έγινε το προηγούµενο
διάστηµα και αυτό επιβεβαιώνει και τη θετική βούληση, αλλά και
την αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης και του Υπουργείου.

Τέλος, θέλω να επαινέσω τη µέριµνα που υπάρχει για τους
τρεισήµισι χιλιάδες κληρικούς, για τους οποίους είχε γίνει µε
ΦΕΚ ο διορισµός τους, αλλά δεν υπήρχαν οργανικές θέσεις. Με
αυτόν τον τρόπο παίρνει τέλος η ανασφάλεια σε διάφορους το-
µείς, όπως είναι το συνταξιοδοτικό και το ασφαλιστικό. Όµως,
αυτή η κίνηση µετά από πολλές δεκαετίες γίνεται πράξη και
εκτός από το ότι λύνει ένα πρόβληµα, στέλνει και ένα µήνυµα
αναγνώρισης της προσφοράς των κληρικών της χώρας µας, που
είναι πολύπλευρη. Είναι ψυχολογική στήριξη, είναι κοινωνική στή-
ριξη, είναι φιλανθρωπικό έργο. Μέσα από όλη αυτή τη δουλειά

και την προσπάθεια που γίνεται, νοµίζω ότι και εµείς έπρεπε να
αναγνωρίσουµε το έργο τους διασφαλίζοντας, τουλάχιστον,
αυτά που δικαιούνται, έτσι ώστε να υπάρχει ίδια µεταχείριση και
ίδια συµπεριφορά προς όλους τους κληρικούς. 

Καλώ το σύνολο των συναδέλφων να στηρίξουµε το νοµοσχέ-
διο της παιδείας, γιατί έχει να κάνει µε τη νέα γενιά και η νέα
γενιά µάς κοιτάει κατάµατα, ζητάει διευκρινίσεις, ρωτάει, γιατί
βρίσκεται σε πολλά αδιέξοδα και σε δυσκολίες. Πρέπει να τολ-
µήσουµε, πρέπει να δώσουµε λύσεις, όπως στο ΔΟΑΤΑΠ που πε-
ρίµεναν χρόνια να αναγνωριστούν τα πτυχία τους. Ήταν µια
ταλαιπωρία που δεν έπρεπε να υπάρχει. Στερούνταν θέσεις ερ-
γασίας και αυτό ήταν άδικο για τα παιδιά της χώρας µας. 

Σε όλες αυτές τις νοµοθετικές ρυθµίσεις υπάρχουν πάρα
πολλά πλεονεκτήµατα. Πρέπει να είµαστε δίκαιοι, να τα αναδεί-
ξουµε, γιατί το χρωστάµε στη νέα γενιά και στην πατρίδα µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρήστος Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

κάνει πράξεις τις δεσµεύσεις της απέναντι στους πολίτες ανα-
βαθµίζοντας τη δηµόσια εκπαίδευση και επενδύοντας στην ανά-
δειξη του έµψυχου δυναµικού της. Εµπιστευόµαστε και τιµάµε
το έργο των Ελλήνων εκπαιδευτικών και παρά τις δηµοσιονοµι-
κές προκλήσεις της πανδηµίας για την περίοδο 2020-2021, πραγ-
µατοποιήσαµε δεκαέξι χιλιάδες διακόσιους διορισµούς και µαζί
µε τους οκτώµισι χιλιάδες περίπου που θα ακολουθήσουν, θα
προσεγγίσουµε τους είκοσι πέντε χιλιάδες διορισµούς και θα δώ-
σουµε νέα και ισχυρή πνοή στην εκπαίδευση. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς τάζετε, εµείς κάνουµε
τις υποσχέσεις µας πράξεις, κάνουµε πράξη στο εκπαιδευτικό
µας σύστηµα, την υπόσχεσή µας για ένα εκπαιδευτικό σύστηµα
ανοιχτών οριζόντων, που θα δίνει ευκαιρίες σε όλους και θα δια-
σφαλίζει σε διδάσκοντες και διδασκόµενους τα εχέγγυα, προκει-
µένου να δηµιουργήσουν απρόσκοπτα στα αντικείµενά τους. 

Μετά από την αναδιοργάνωση της πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης, την ανασύσταση της Εθνικής Ανώτατης
Αρχής Εκπαίδευσης και την ενίσχυση της ελευθερίας στα πανε-
πιστήµια, η Κυβέρνηση έρχεται σήµερα µε το όγδοο κατά σειρά
νοµοσχέδιο για την παιδεία να θέσει τις βάσεις για την περαιτέρω
ανάπτυξη των ελληνικών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων,
οδηγώντας την πανεπιστηµιακή εκπαίδευση σε µια νέα εποχή.

Με το παρόν νοµοσχέδιο εκσυγχρονίζουµε τα προγράµµατα
σπουδών, ενισχύουµε το έργο των πανεπιστηµίων µε σύγχρονες
δοµές, προωθούµε τη διασύνδεση της ακαδηµαϊκής εκπαίδευ-
σης και έρευνας µε την αγορά εργασίας και εκσυγχρονίζουµε το
ΔΟΑΤΑΠ και απλοποιούµε τη διαδικασία αναγνώρισης σπουδών.
Πρόκειται για τοµές που είτε αρέσει στην Αντιπολίτευση είτε όχι,
τις καλωσορίζουν τόσο η πλειοψηφία της κοινωνίας όσο και οι
καθ’ ύλην αρµόδιοι, δηλαδή οι πρυτάνεις των ελληνικών πανεπι-
στηµίων. 

Όπως επισηµαίνει η σύνοδος των πρυτάνεων στην ανακοίνωση
που εξέδωσε πριν από τέσσερις ηµέρες, οι ρυθµίσεις που αφο-
ρούν στη διαµόρφωση των προγραµµάτων σπουδών και στις
δοµές στήριξης των φοιτητών, εγκρίνονται και χαρακτηρίζονται
είτε ως ορθές είτε ως θετικές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Εισάγονται τα κοινά προγράµµατα σπουδών, που θα παρέχουν
στα ακαδηµαϊκά τµήµατα τη δυνατότητα να διδάσκουν και να
απονέµουν κοινά πτυχία σε οµοειδή αντικείµενα, όπως στην ιστο-
ρία και τη φιλοσοφία ή τα µαθηµατικά και την οικονοµία. 

Καθιερώνονται διπλά προγράµµατα σπουδών, που προσφέ-
ρουν την προοπτική απόκτησης διπλών πτυχίων από διαφορετικά
τµήµατα είτε και από πανεπιστήµια της Ελλάδος και του εξωτε-
ρικού, αυξάνοντας σηµαντικά τις προοπτικές επαγγελµατικής
αποκατάστασης και ακαδηµαϊκής εξέλιξης των πτυχιούχων. 

Προβλέπεται η οργάνωση ξενόγλωσσων προγραµµάτων, που
θα καταστήσουν τους πτυχιούχους µας ακόµη πιο ανταγωνιστι-
κούς διεθνώς, ενώ την ίδια στιγµή διευρύνονται σηµαντικά οι επι-
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λογές εξειδίκευσης των φοιτητών µε την καθιέρωση του εσωτε-
ρικού «ERASMUS» και των minor degrees. 

Οι σπουδές δεν αφορούν µόνο στην καλλιέργεια του πνεύµα-
τος, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά πρέπει να προσφέ-
ρουν κατάρτιση και προοπτική. Σας το θυµίζω αυτό, γιατί ήταν
ένα από τα επιχειρήµατα του κ. Γαβρόγλου το 2018, όταν ως
Υπουργός παιδείας τότε προχωρούσε σε συγχωνεύσεις χωρίς
πρόβλεψη και του τονίζαµε, ως αντιπολίτευση, αλλά κι εγώ προ-
σωπικά ως εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας στο νοµοσχέδιο
τότε για τις απορροφήσεις των ΤΕΙ από το ΕΚΠΑ, το Γεωπονικό
Πανεπιστήµιο Αθηνών και το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, πως χρει-
άζεται αξιολόγηση και έµφαση στη διασύνδεση της εκπαίδευσης
µε την αγορά εργασίας. Αυτό κάνουµε σήµερα πράξη, λαµβά-
νοντας πρόβλεψη περιοδικής αξιολόγησης. 

Θεσπίζουµε τα επαγγελµατικά µεταπτυχιακά και τα βιοµηχα-
νικά διδακτορικά, τα οποία ευνοούν την οργανωµένη διασύνδεση
της ακαδηµίας µε την οικονοµία και την ισορροπηµένη αλληλε-
πίδραση µεταξύ της έρευνας και των καινοτόµων επιχειρήσεων.
Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Φίλη, και όχι το σύνθηµά σας ότι τα
πανεπιστήµια θα γίνουν παράρτηµα του µεγάλου κεφαλαίου. Το
είχατε πει εσείς. 

Τουναντίον, τώρα µπαίνουµε σε µια άλλη εποχή όπου η πανε-
πιστηµιακή εκπαίδευση θα συνεργάζεται µε τον ιδιωτικό τοµέα
επί τη βάσει της αµοιβαίας ωφέλειας σε θεσµικό πλαίσιο, που
δίνει προβάδισµα στην πρώτη και στην οικονοµία της γνώσης.
Διότι η Νέα Δηµοκρατία δεν προασπίζεται τη δηµόσια παιδεία
µόνο στα λόγια, αλλά µεριµνά µε έργα για την ανάπτυξή της.
Υπερασπιζόµαστε το κοινωνικό κράτος και εργαζόµαστε για την
αποτελεσµατικότητα και τη βιωσιµότητά του, όπως αποδείχθηκε
έµπρακτα και κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, όπου οι παρεµ-
βάσεις µας ως ποσοστό του ΑΕΠ ήταν οι τρίτες υψηλότερες
στην Ευρώπη και οι τέταρτες παγκοσµίως.

Για πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πανεπιστή-
µιά µας αποκτούν αρµοδιότητες µε τις οποίες θα µπορούν να ορ-
γανώνουν αυτοδύναµα τα προγράµµατα σπουδών τους και να
συστήνουν ευκολότερα ερευνητικά πανεπιστηµιακά κέντρα. Η
έρευνα συνιστά πυλώνα της βιώσιµης ανάπτυξης και το γεγονός
ότι προβλέπεται ολιστικά µέσω των πανεπιστηµιακών κέντρων
έρευνας και καινοτοµίας η ανάπτυξή της, στο πλαίσιο της εθνι-
κής στρατηγικής έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και καινοτο-
µίας, συνιστά άλµα προς το µέλλον. 

Σε συνδυασµό µε τον εκσυγχρονισµό του πλαισίου λειτουρ-
γίας των ερευνητικών πανεπιστηµιακών ινστιτούτων η έρευνα
αναβαθµίζεται ριζικά στη χώρα µας και θα δώσει διέξοδο εργα-
σίας και δηµιουργίας σε νέους επιστήµονες. Διαθέτουµε πολλά
καλά µυαλά, που είναι απαραίτητο να αξιοποιηθούν, ώστε να µην
αναγκάζονται να συµµετέχουν σε ερευνητικά κέντρα εθελοντικά
ή και αµισθί. 

Εργαζόµαστε για να αντιστρέψουµε το brain drain και να εξα-
σφαλίσουµε τις προϋποθέσεις, ώστε οι νέοι και οι νέες να έχουν
την επιλογή της πατρίδας τους, η οποία θα τους ευνοεί να στα-
διοδροµήσουν χωρίς να ξενιτεύονται. 

Παράλληλα µε την αναβάθµιση των σπουδών, τη διασύνδεση
µε την αγορά εργασίας και τη θέσπιση σύγχρονων δοµών διδακτι-
κής, συµβουλευτικής και ψυχολογικής υποστήριξης των φοιτητών,
προχωρούµε στον εκσυγχρονισµό λειτουργίας του ΔΟΑΤΑΠ. Η
διαδικασία αναγνώρισης των πτυχίων καθίσταται ταχύτερη, καθώς
η διαδικασία ατοµικής αίτησης ισοτιµίας καταργείται. Μέσω των
προβλεπόµενων εθνικών µητρώων αναγνωρισµένων πανεπιστη-
µίων και τµηµάτων τα πτυχία του εξωτερικού θα αναγνωρίζονται
αυτόµατα. Η µεγάλη αναµονή ανήκει πλέον στο παρελθόν και οι
πτυχιούχοι της αλλοδαπής θα µπορούν να επιλέγουν την Ελλάδα
ως χώρα ακαδηµαϊκής ανάπτυξης και επαγγελµατικής εξέλιξης. 

Όπως γίνεται αντιληπτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νο-
µοσχέδιο «Νέοι ορίζοντες για τα ΑΕΙ» ανοίγει κυριολεκτικά τον
δρόµο της σύγχρονης ανάπτυξης της ελληνικής πανεπιστηµια-
κής εκπαίδευσης. Το έµψυχο δυναµικό των ΑΕΙ αποκτά εφόδια,
προκειµένου να βελτιώσει περαιτέρω τις επιδόσεις της χώρας
µας στον διεθνή ακαδηµαϊκό χάρτη. 

Η πιο φωτεινή Ελλάδα, µε περισσότερες ευκαιρίες για όλους
και ειδικότερα για τους νέους, γίνεται καθηµερινά πράξη µε

πολλή δουλειά και εργαλεία όπως το παρόν νοµοθέτηµα. Γι’ αυτό
και στηρίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο, γι’ αυτό και το υπερψηφί-
ζουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Κέλλα.

Καλησπέρα σας και από µένα. Θα παρακαλέσω και εγώ, όπως
και οι προηγούµενοι συνάδελφοι, να τηρήσουµε το επτάλεπτο.
Το καταλαβαίνετε κι εσείς, είναι πάρα πολλοί οι οµιλητές, να σε-
βαστούµε τους συναδέλφους οι οποίοι θα πάνε µέχρι τη 1.00’π.µ.
να µην πάνε και παραπάνω, και να σεβαστούµε και τους υπαλλή-
λους οι οποίοι σίγουρα δεν θα φύγουν στη 1.00’π.µ., αλλά θα φύ-
γουν στις 2.00’π.µ. και στις 3.00’π.µ.. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Αλεξοπούλου Χριστίνα από τη Νέα Δη-
µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Σιµόπουλος από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα εκπαιδευτικά

θέµατα συνδέονται άµεσα µε το µέλλον της Ελλάδας. Απαιτούν
κατά συνέπεια υπεύθυνη και ακοµµάτιστη αντιµετώπιση. Η δη-
µαγωγία και η επιδίωξη πολιτικής εκµετάλλευσης των µεγάλων
αυτών θεµάτων είναι ασυµβίβαστη όχι µόνο προς το συµφέρον
των φοιτητών, αλλά και γενικότερα προς το συµφέρον του
τόπου. Τα διαχρονικά αυτά λόγια του Κωνσταντίνου Καραµανλή,
τα οποία, προφητικά προφανώς, τα είχα αναφέρει κατά την
πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων είναι
απολύτως επίκαιρα, αν αναλογιστούµε τι έχει διαµειφθεί στη συ-
ζήτηση της επιτροπής και το τι θα επακολουθήσει αυτές τις
µέρες στην Αίθουσα αυτή. 

Γνωρίζαµε για την εποχή του υπαρκτού σοσιαλισµού. Σήµερα
ζούµε στην εποχή του υπαρκτού σεξισµού, ενός σεξισµού που
εξαπολύεται από τα κοινωνικά δίκτυα και από το Βήµα της Βου-
λής ακόµη. Αυτό επιβάλλεται να σταµατήσει. Πρέπει να βάλουµε
τέλος στην αντιπολίτευση των ύβρεων και των προσβολών και να
περάσουµε σε αυτή της ουσίας και των επιχειρηµάτων. Αν και µι-
λάµε για παιδεία, δεν αποδεικνύουν κάποιοι ότι έχουν τη στοιχει-
ώδη πολιτική παιδεία να µην επιτίθενται λυσσαλέα και σε
προσωπικό επίπεδο στην Υπουργό Παιδείας. Θα πρέπει για πολ-
λοστή φορά να ξεκαθαρίσουµε στην Αντιπολίτευση και ιδίως
στον ΣΥΡΙΖΑ ότι εδώ είµαστε ως πολιτικοί και όχι ως µεµονωµένα
πρόσωπα και γι’ αυτό θα πρέπει να είµαστε όλοι πολύ προσεκτι-
κοί για το τι λέµε και τι κατηγορίες εξαπολύουµε στους αντιπά-
λους µας. 

Είναι πάντως τροµερά υποκριτικό µε τι ευκολία υβρίζεται και
συκοφαντείται µια γυναίκα πολιτικός από ένα κόµµα που ευαγ-
γελίζεται την υπεράσπιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Παρ’ όλα αυτά βρισκόµαστε σήµερα εδώ για να συζητήσουµε
πάνω σε ένα καινοτόµο, σύγχρονο και ελπιδοφόρο νοµοσχέδιο
για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Τα ελληνικά πανεπιστήµια και
τα προβλήµατά τους, διοικητικά και εκπαιδευτικά, έχουν πολλά-
κις εργαλειοποιηθεί από κόµµατα και παρατάξεις, αλλά λίγοι
έχουν προσπαθήσει να τα επιλύσουν εδώ και δεκαετίες. Πολλοί
επίσης έχουν βρεθεί µε ένα πανό ή µε µια υψωµένη γροθιά σε
κάποιο αµφιθέατρο, υπερασπιζόµενοι τους φοιτητές και τα αιτή-
µατά τους, αλλά κανείς δεν ασχολήθηκε µε την αύξηση της αξίας
του πτυχίου των φοιτητών αυτών. 

Κανέναν εξ αυτών, όµως, δεν απασχόλησε ο τρόπος µε τον
οποίο η φοιτήτρια του σήµερα θα µπορέσει να αξιοποιήσει τα
σύγχρονα δεδοµένα στην έρευνα, ώστε ολοκληρώνοντας τις
σπουδές της να µπορεί να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της αγο-
ράς εργασίας. Κανείς, επίσης, εξ αυτών δεν ενδιαφέρθηκε πως
οι εκλογές των πανεπιστηµιακών θα µπορέσουν να γίνουν αξιο-
κρατικές και αδιάβλητες, ώστε να µην έχουµε φαινόµενα νεποτι-
σµού ή τοποθέτησης «ηµετέρων». 

Το παρόν νοµοσχέδιο κωδικοποιεί την υφιστάµενη νοµοθεσία
σχετικά µε τη λειτουργία των ΑΕΙ, καθορίζει ένα σαφές νοµικό
πλαίσιο για ζητήµατα που για χρόνια είχαν µείνει αρρύθµιστα,
παρέχει νέες δυνατότητες στα πανεπιστήµια, στους φοιτητές,
στους πανεπιστηµιακούς και βέβαια, στους πολίτες. 

Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται σε συνέχεια µιας σειράς µεταρ-
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ρυθµίσεων και αλλαγών που έχει υλοποιήσει ήδη η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη και ειδικότερα το Υπουργείο Παιδείας
τα τρία αυτά χρόνια, µε µόνο στόχο τον εκσυγχρονισµό του εκ-
παιδευτικού συστήµατος και τη σύνδεσή του µε τις παγκόσµιες
εξελίξεις πάνω στην έρευνα και στην καινοτοµία.

Θα αναφέρω -µέσα από το πλέγµα των ενεργειών αυτών- µόνο
τον διορισµό µόνιµων εκπαιδευτικών, έντεκα χιλιάδες επτακόσιοι
στη γενική παιδεία, τους πρώτους µετά από δώδεκα χρόνια, τεσ-
σεράµισι χιλιάδες στην ειδική εκπαίδευση, τους πρώτους στην
ιστορία της χώρας µε διαδικασίες ΑΣΕΠ, συνολικά δεκαέξι χιλιά-
δες διακόσιοι µόνιµοι διορισµοί στην εκπαίδευση που προχώ-
ρησε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας την τελευταία τριετία. 

Έχουν, επίσης, ανακοινωθεί ακόµα οκτώµισι χιλιάδες εκπαι-
δευτικοί που θα προστεθούν στο δυναµικό της δηµόσιας εκπαί-
δευσης, ανεβάζοντας τον αριθµό των νέων εκπαιδευτικών πάνω
από είκοσι τέσσερις χιλιάδες, ένα πρωτόγνωρο γεγονός για την
Ελλάδα των τελευταίων δεκαετιών. 

Θα ήθελα, όµως, να αναφερθώ σε ένα σηµαντικό σηµείο του
νοµοσχεδίου που αποδεικνύει νοµίζω τη συνολική καινοτόµα ει-
κόνα του και είναι η σύνδεση του πανεπιστηµίου µε την αγορά
εργασίας. Βάσει αυτού του νοµοσχεδίου γίνεται επέκταση και
αναβάθµιση της πρακτικής άσκησης, θεσµοθετούνται βιοµηχα-
νικά διδακτορικά, δίνεται η δυνατότητα ίδρυσης επαγγελµατικών
µεταπτυχιακών και υποστήριξης start-ups φοιτητών. 

Η χώρα µας, δυστυχώς, είναι πολύ πίσω στη διασύνδεση της
έρευνας µε τα πανεπιστήµια. Αυτή την έλλειψη δυναµικής σχέ-
σης έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο να την καλύψει, συνδέοντας τα
πανεπιστήµια µε την αγορά και το κοµµάτι της πρακτικής εφαρ-
µογής των γνώσεων. Με τον τρόπο αυτό οι νέοι ερευνητές θα
επιλύουν τρέχοντα και άµεσα προβλήµατα. 

Στο σηµείο αυτό θα πρέπει να αναφέρω ότι από έρευνα που
διενεργήθηκε για την αναπτυξιακή εικόνα των περιφερειών, κα-
ταδεικνύεται ότι το 2% σχεδόν, των εργαζοµένων στη δυτική Ελ-
λάδα είναι ερευνητές, όταν ο εθνικός µέσος όρος είναι
χαµηλότερος. Ένας σηµαντικός, λοιπόν, παράγοντας ανάπτυξης
για την περιοχή. Το ζήτηµα της σύνδεσης των πανεπιστηµίων µε
την αγορά δεν είναι καινούργιο για εµάς. Η Κυβέρνηση του Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη το έλεγε από την περίοδο του 1990 - 1993
και η ΔΑΠ - ΝΔΦΚ το υποστηρίζει µέχρι σήµερα. Κάποιοι τότε
φώναζαν µε αντικαπιταλιστικές κορώνες. Τώρα θα πρέπει να
γίνει, γιατί η εποχή το επιβάλει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι τυχαίο ότι τα πανεπι-
στήµια της χώρας µας βρίσκονται κάθε χρονιά στις διεθνείς κα-
τατάξεις ιδρυµάτων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και συνεχώς σε
υψηλότερες θέσεις. Μεταξύ αυτών είναι και το Πανεπιστήµιο Πα-
τρών που έχω τη χαρά και την τιµή να είµαι διπλωµατούχος. Είναι
ένα ΑΕΙ που κοσµεί τη χώρα και πρωτοπορεί στην έρευνα και στις
τεχνολογίες αιχµής. 

Δυστυχώς, υπάρχει για ακόµα µια φορά διαφορετική οπτική
πάνω στην παιδεία. Ο ΣΥΡΙΖΑ βλέπει καταλήψεις, εµείς βλέπουµε
ερευνητικά κέντρα. Εκείνοι κλείνουν το µάτι στις βαριοπούλες,
εµείς αγωνιζόµαστε για βιβλιοθήκες. Κάποιοι υπερασπίζονται την
ανοµία στους πανεπιστηµιακούς χώρους, εµείς επιθυµούµε την
τάξη και την ασφάλεια για τους φοιτητές και τους εργαζόµενους. 

Μιλώντας για την ασφάλεια ήρθε δυστυχώς η πραγµατικότητα
να δικαιώσει για ακόµα µια φορά την ανάγκη ίδρυσης Πανεπι-
στηµιακής Αστυνοµίας. Εµείς αντιλαµβανόµαστε τα πανεπιστή-
µια ως κοιτίδες ανάπτυξης και εξωστρέφειας ενώ εσείς ως χώρο
κοµµατικών εκδηλώσεων και κορβανά ψήφων. 

Πριν κλείσω, όµως, θα ήθελα κύριε Πρόεδρε πολύ γρήγορα
να µείνω σε ένα ακόµα σηµείο του νοµοσχεδίου και να συγχαρώ
την Υπουργό, κ. Κεραµέως που έλυσε ένα πρόβληµα που ταλά-
νιζε για εβδοµήντα επτά χρόνια την Εκκλησία και χιλιάδες ιερείς
και τις οικογένειές τους. Επιτέλους, γίνεται η νοµοθετική επικαι-
ροποίηση, ώστε να αντιστοιχεί ο αριθµός των κληρικών που µι-
σθοδοτούνται από το κράτος και έχει εκδοθεί ΦΕΚ διορισµού
τους µε τις οργανικές θέσεις που έχουν συσταθεί νοµίµως. 

Κατά τους πάντα επίκαιρους λόγους του Πλουτάρχου: Ο γε
µην πόλεµος χειµάρρου δίκην πάντα σύρων και πάντα φέρων,
µόνην ου δύναται παιδείαν παρελέσθαι.

Ελπίζω ότι µετά τον πόλεµο που έχει εξαπολύσει η Αντιπολί-

τευση τις ηµέρες αυτές, θα µείνει στο τέλος η παιδεία για την
οποία η Κυβέρνηση αγωνίζεται. 

Θα υποστηρίξουµε το παρόν σχέδιο νόµου, διότι αφ’ ενός
βάζει τα πανεπιστήµια σε µια νέα πορεία επιτυχιών και αφ’ ετέ-
ρου επιλύει παθογένειες που ταλαιπωρούσαν για δεκαετίες την
εκπαιδευτική κοινότητα και την κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κάτι δεν πάει καλά. Στο Κυβερνών κόµµα συνήθως τηρούν
τους χρόνους. Καλείται στο Βήµα ο κ. Στράτος Σιµόπουλος από
τη Νέα Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Ιωάννης Αµανατίδης
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Δύο Θεσσαλονικείς πέσανε µαζί. 

Κύριε Σιµόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
Ευτυχώς που στο σηµερινό προς ψήφιση νοµοσχέδιο γίνονται

σαφείς οι διαχωριστικές γραµµές µεταξύ των κοµµάτων, κυρίως
µεταξύ της Συµπολίτευσης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Ναι, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, καταρ-
γείται το δηµοκρατικό πανεπιστήµιο. Όµως, ποιο δηµοκρατικό
πανεπιστήµιο; Αυτό που νοµίζετε εσείς ότι είναι δηµοκρατικό πα-
νεπιστήµιο, παραµένοντας σκληρά στη δεκαετία των πρώτων
χρόνων της Μεταπολίτευσης. Αυτό το πανεπιστήµιο δεν είναι ένα
πανεπιστήµιο, το οποίο µπορεί να συµβαδίζει σήµερα µε τις
ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας. 

Ένα βασικό επιχείρηµα που ακούω συνέχεια στην Αίθουσα
αυτή είναι ότι τα ελληνικά πανεπιστήµια είναι πολύ ψηλά στις διε-
θνείς κατατάξεις. Ναι είναι, τα προπτυχιακά όµως. Είναι για τα
µεταπτυχιακά; Είναι στην έρευνα; Είναι στην καινοτοµία; Όχι, δεν
είναι. Και αυτό που φροντίζει να κάνει το παρόν νοµοσχέδιο, είναι
πραγµατικά να ανέβει η κατάταξη των ελληνικών πανεπιστηµίων
και στους προηγούµενους τοµείς. 

Διάβασα επίσης, τις εισηγήσεις που έγιναν στην Επιτροπή Παι-
δείας, γιατί δεν είµαι µέλος της. Ένα τµήµα των εισηγητών, κυρίως
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αναλώθηκε στην «NOVARTIS»,
στη «ΛΑΡΚΟ», στις καταγγελίες της ΟΙΕΛΕ, στην αύξηση προσω-
πικού στην Εκκλησία. Πού να αφήσετε ήσυχη την εκκλησία; 

Ταυτόχρονα, υιοθετήσατε και τον τραµπουκισµό ορισµένων
φοιτητών απέναντι στον Πρύτανη του Πανεπιστηµίου της Κρή-
της. Αυτό το πανεπιστήµιο θέλετε; Εγώ θα ήµουν ευτυχής αν δεν
το θέλετε. Με τη συµπεριφορά σας, όµως, και µε αυτά που
ακούω σήµερα, δείχνετε ότι πιθανώς να θέλετε αυτό το πανεπι-
στήµιο. 

Αναφέρατε επίσης, ότι η εκπαίδευση παραδίδεται µε το παρόν
νοµοσχέδιο στις αρπακτικές δυνάµεις της αγοράς και στους ολί-
γους για να καταστήσουν προέκταση των επιχειρηµατικών τους
δραστηριοτήτων τα πανεπιστήµια. Σίγουρα αναφέρεστε στα
επαγγελµατικά µεταπτυχιακά και στα βιοµηχανικά διδακτορικά.
Ας ρωτήσουµε, όµως, αν τα θέλουν οι φοιτητές και φυσικά οι γο-
νείς τους, που δεν επιθυµούν σίγουρα να έχουν τα πτυχία µικρό
αντίκρισµα στην αγορά εργασίας. Βεβαίως, θέλουν αυτά που
λέµε βιοµηχανικά διδακτορικά, θέλουν σίγουρα τα µεταπτυχιακά,
γιατί έχουν ανάγκη και κυρίως αυτοί οι άνθρωποι, των χαµηλά ει-
σοδηµατικά τάξεων, της µεσαίας τάξης να µπορούν πραγµατικά
τα παιδιά τους να έχουν τη µόρφωση εκείνη που θα τους βάλει
γρήγορα στην αγορά εργασίας. 

Ναι, µε τα επαγγελµατικά µεταπτυχιακά δίνεται η δυνατότητα
ίδρυσης µεταπτυχιακών για το προσωπικό ιδιωτικών φορέων.
Ναι, µε τα βιοµηχανικά διδακτορικά ένας υποψήφιος διδάκτορας
θα µπορεί να συνεργαστεί µε µία επιχείρηση µέσα σε ένα συγ-
κεκριµένο πλαίσιο. Ναι, τα πανεπιστήµια µπορούν να αναβαθµί-
σουν τα Κέντρα Επιµόρφωσης και Διά Βίου Μάθησης. Ναι,
δίνεται η δυνατότητα δηµιουργίας θερµοκοιτίδων, νεοφυών επι-
χειρήσεων για φοιτητές διδάκτορες και µεταδιδάκτορες. Και όλα
αυτά µέσα στα πανεπιστήµια, αξιοποιώντας τον εξοπλισµό τους. 

Ποιους αφορά αυτό; Φυσικά αυτούς που δεν µπορούν να στεί-
λουν τα παιδιά τους στο εξωτερικό. Αυτούς αφορά. Γι’ αυτό αυτή
η παράταξη ενεργεί, ώστε πραγµατικά οι λαϊκές οικογένειες και
οι οικογένειες της µεσαίας τάξης να µπορούν να σπουδάσουν
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στα δηµόσια πανεπιστήµια. Όλα τα παραπάνω θα φέρουν έσοδα
στα πανεπιστήµια που ισχυρίζεστε -και ως ένα σηµείο συµβαίνει
αυτό- ότι υποχρηµατοδοτούνται. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό -και δεν θα επεκταθώ στο πλαίσιο των
προγραµµάτων σπουδών- δίνεται ώθηση στη σύνδεση της γνώ-
σης µε τις ανάγκες της αγοράς εργασίας, µε την ανάγκη η κοι-
νωνία να ενσωµατώσει όλες τις µεγάλες τεχνολογικές αλλαγές
που γίνονται παγκόσµια.

Προσοχή τώρα: Το πανεπιστήµιό µας παραµένει δηµόσιο,
αλλά εκσυγχρονίζεται. Θυµίζω το πρώτο ξενόγλωσσο µεταπτυ-
χιακό τµήµα της Ιατρικής Σχολής της Θεσσαλονίκης. Το σχετικό
νοµοθετικό πλαίσιο το πολεµήσατε λυσσαλέα. Τώρα λειτουργεί
και µεγαλουργεί. Αυτή είναι και η διαφορά µας: Κρινόµαστε εκ
του αποτελέσµατος.

Άλλο σηµείο αντίδρασης είναι ο ρόλος του πρύτανη. Έχω την
άποψη ότι ένας Πρύτανης µπορεί να είναι εξαιρετικός στο γνω-
στικό του αντικείµενο, αλλά να υπολείπεται σε δυνατότητες όσον
αφορά στη διοίκηση. Σας θυµίζω ότι το Αριστοτέλειο Πανεπιστή-
µιο είναι ο µεγαλύτερος εργοδότης στη χώρα. Γιατί, λοιπόν, να
µην υπάρχει ο εκτελεστικός διευθυντής, µέσα από φίλτρα συλ-
λογικότητας και διαφάνειας προφανώς;

Φυσικά, δεν διαφωνείτε -φαντάζοµαι- µε τις ρυθµίσεις που
αφορούν στην ισότιµη πρόσβαση των ΑΜΕΑ και των ατόµων µε
ειδικές ανάγκες, τον εκσυγχρονισµό του ΔΟΑΤΑΠ, τη θέσπιση
του Κέντρου Ψυχολογικής Υποστήριξης, τις ρυθµίσεις που κα-
ταργούν τις φωτογραφικές διατάξεις στις προκηρύξεις θέσεων
των ΔΕΠ.

Έρχοµαι τώρα, κύριε Υπουργέ, κύριε Συρίγο, σε κάποια θέ-
µατα που µε προβληµατίζουν. Ένα είναι το θέµα του ειδικού εκ-
παιδευτικού προσωπικού και όσων από τα συγκεκριµένα µέλη
διαθέτουν διδακτορικό. Πρέπει να συνεχίσουν, κατά τη γνώµη
µου, να έχουν αυτοδύναµο έργο και τονίζω ότι πρέπει να ψηφί-
ζουν στις πρυτανικές εκλογές. Παράλληλα, να εξεταστεί και ένας
τρόπος εξέλιξής τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ένα, όχι δύο!
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Έρχοµαι στο άρθρο

296, που αφορά στο αγρόκτηµα του πανεπιστηµίου. Γνωρίζω ότι
η ρύθµιση την οποία φέρατε είναι καθαρά διαρθρωτική. Δεν
υπάρχουν δεύτερες σκέψεις για κάτι τέτοιο και είµαι σίγουρος
ότι µε τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετείτε θα συνεχίσει να λει-
τουργεί για το εκπαιδευτικό έργο, προφανώς, των φοιτητών.

Αυτό, όµως, ίσως πρέπει να διευκρινιστεί µε κάποιον τρόπο,
γιατί δέχοµαι και εγώ, κυρίως από το πανεπιστηµιακό δυναµικό
της Θεσσαλονίκης, πάρα πολλά παράπονα για τη συγκεκριµένη
ρύθµιση και θεωρώ ότι ίσως πρέπει να τη διευκρινίσετε περισ-
σότερο.

Έρχοµαι τώρα σε ένα θέµα που γνωρίζω ότι έχει αντιδράσεις
ακόµα και µέσα στους κόλπους της Νέας Δηµοκρατίας: Προ-
τείνω να µην υπάρχουν κοµµατικές παρατάξεις, κύριε Υπουργέ,
γιατί οι κοµµατικές παρατάξεις -όχι οι φοιτητικές- ανάγονται στα
πρώτα χρόνια της Μεταπολίτευσης. Είµαστε πολύ µπροστά πια.
Το ενιαίο ψηφοδέλτιο είναι, βέβαια, ένα πρώτο βήµα, αλλά θέλει
ισχυρή πολιτική βούληση για να γίνει πράξη.

Επίσης, είναι και η Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, την οποία πε-
ριµένω να λειτουργήσει εδώ και δύο χρόνια.

Ένα θέµα πολύ σηµαντικό, επίσης, είναι τα άρθρα 51 και 52.
Πρέπει, κύριε Υπουργέ, να υπάρχει ισοτιµία απέναντι στις µε-

λέτες και στους µελετητές από τα πανεπιστήµια, από το καθη-
γητικό προσωπικό, από το προσωπικό των ΔΕΠ µε τους
ελεύθερους επαγγελµατίες µελετητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε,
σας παρακαλώ!

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, εκεί, επειδή
υπάρχει θέµα αναθέσεων, πρέπει τα άρθρα 51 και 52 να τα
δούµε εξαιρετικά καλά, ώστε να είναι σίγουρη η ισότιµη πρό-
σβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-
καλώ, κύριε Σιµόπουλε!

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Να κλείσει οποιοδή-
ποτε παραθυράκι που θα δίνει περισσότερες δυνατότητες σε ένα
προσωπικό το οποίο θα χρησιµοποιεί τους φοιτητές και τον εξο-
πλισµό του πανεπιστηµίου απέναντι στους ανθρώπους του ιδιω-
τικού τοµέα, που δίνουν καθηµερινή µάχη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Σιµό-
πουλε, σας παρακαλώ.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω σε ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν τελειώνετε, όµως!
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ε, ναι!
Τέλος, επιθυµώ να επικροτήσω την αύξηση των οργανικών θέ-

σεων των ιερέων της Εκκλησίας, το φιλανθρωπικό και κοινωνικό
έργο της οποίας είναι πολύ µεγάλο.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, επίσης, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να
εξετάσετε άµεσα τη δυνατότητα τα εκκλησιαστικά ιδρύµατα,
σύµφωνα πάντα µε τον Καταστατικό Χάρτη της Εκκλησίας της
Ελλάδος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Σιµόπουλε.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: …να µην υπόκεινται
σε τέλη κτηµατογράφησης, όταν αποδέχονται δωρεές ακινήτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Σιµόπουλε, κλείστε!

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ψηφίζω το παρόν
νοµοσχέδιο, επικροτώ την Κυβέρνηση η οποία έφερε αυτό το µε-
ταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σιµόπουλε,
έχουµε ξεφύγει πάρα πολύ! Σας παρακαλώ, µην εκµεταλλεύεστε
τη φιλία µας.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: …και σας παρα-
καλώ θερµά έως αύριο να ρίξετε µια µεγαλύτερη µατιά και να δι-
ευκρινίσετε τα άρθρα τα οποία ανέφερα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν µε σέβεστε καθό-
λου! Άντε εµένα! Όµως, τον Πρόεδρο;

Δεν µπορούµε να προχωρήσουµε έτσι. Σας παρακαλώ! Όταν
έχω περιθώρια, ξέρετε ότι σας αφήνω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Να γίνετε πιο σκλη-
ρός!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να γίνω πιο σκληρός,
κύριε Σκουρλέτη;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μετά τον κ. Αµανα-
τίδη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μετά τον κ. Αµανα-
τίδη, όµως! Εντάξει!

Σας παρακαλώ πολύ, σεβαστείτε τους συναδέλφους. Εγώ να
κάτσω µέχρι το πρωί, δεν έχω πρόβληµα!

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Αµανατίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο Ξανθιώτης, ο κ. Σπυ-
ρίδων Τσιλιγγίρης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι

το νοµοσχέδιο «Νέοι Ορίζοντες στα ΑΕΙ» -όπως κατ’ ευφηµισµό,
κατά την άποψή µου, συζητούµε σήµερα- βάζει το δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο στο στόχαστρο της νεοφιλελεύθερης πολιτικής διά-
λυσής του. Παρ’ όλα αυτά, το πανεπιστήµιο είναι ποιοτικό,
διεθνοποιηµένο και παράγει επιστήµονες υψηλής στάθµης, ως
θεσµός δηµόσιου χαρακτήρα.

Με αυτόν τον χαρακτήρα θέλει να τελειώνει η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη, επιχειρώντας να καταργήσει τις πρόνοιες
του άρθρου 16, επί της ουσίας, σε συνδυασµό µε την παγκόσµια
πρωτοτυπία της αστυνοµίας µέσα στα πανεπιστήµια, τη µείωση
των εισακτέων µέσω της ΕΒΕ και γενικά, τη συρρίκνωση του
χώρου της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Βάλλει ευθέως στο
άρθρο 16, στην παράγραφο 1, στην παράγραφο 4 και στην πα-
ράγραφο 5.

Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το διαπερνάει
η εκφρασθείσα στη Βουλή αποστροφή του κ. Μητσοτάκη στον
λαό και τη λαϊκή κυριαρχία. Και γιατί το λέω αυτό; Η ίδια η
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Υπουργός, η κ. Κεραµέως, υπερασπίστηκε τη µη εκλογή του πρύ-
τανη από το σύνολο της πανεπιστηµιακής κοινότητας. Εδώ, βέ-
βαια, θα µου πείτε: Τους αιρετούς στους κλάδους της
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης έχει διορισµέ-
νους, ουσιαστικά, µε συµµετοχή 5% του συνόλου των εκπαιδευ-
τικών στις εκλογές. Σε αυτό θα κολλήσει;

Υπάρχει ένα άλµα στη λογική επιχειρηµατολογία. Τι είπε η
κυρία Υπουργός; Ο πρύτανης εκλέγεται, βεβαίως, από το συµ-
βούλιο µόνο και όχι από την πανεπιστηµιακή κοινότητα, αλλά για
να βγει στο συµβούλιο, εκλέγεται ως µέλος από όλη την πανεπι-
στηµιακή κοινότητα. Αυτά είναι άλµατα λογικής, τα οποία νοµίζω
ότι καταλαβαίνετε.

Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής έχει κάνει τριάντα τρεις
παρατηρήσεις. Υπάρχει κάποια νοµοθετική πρωτοβουλία και
δράση από την Κυβέρνηση, έτσι ώστε να άρει ή να απαντήσει σε
αυτά τα οποία λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής;

Έχω τρεις κύριες παρατηρήσεις. Η µία αφορά στο ερώτηµα
που λέει αν είναι δόκιµη η άσκηση αρµοδιοτήτων οικονοµικής
φύσεως από συλλογικό όργανο που συγκροτείται από εσωτερικά
και εξωτερικά µέλη, σε περίπτωση κατά την οποία τα εξωτερικά
δεν διαθέτουν ακαδηµαϊκή ιδιότητα.

Η δεύτερη σηµαντική παρατήρηση είναι σε σχέση µε τις πα-
ρατάξεις και τη συµµετοχή, που αναφέρει προηγούµενες διατά-
ξεις ότι υπήρχε αναλογική εκπροσώπηση και ήταν συµβατή και
µε το Σύνταγµα και αναφέρει ότι υπάρχει πρόβληµα σε σχέση µε
τον περιορισµό του αριθµού των προτιµήσεων των φοιτητών στο
ενιαίο ψηφοδέλτιο.

Και, βεβαίως, υπάρχει και µια τρίτη σηµαντική παρατήρηση, η
οποία αφορά στα κριτήρια τα οποία έχετε για τους ερευνητές, που
λέει: Ειδικά συµµετοχή σε ίδρυση εταιρείας, πράξη δηλαδή επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας και ανάληψη επιχειρηµατικού κιν-
δύνου είναι λίαν αµφίβολο αν αποτελεί θεµιτό κριτήριο επιλογής
µέλους διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού, δηλαδή διαδικα-
σία που διέπεται από τη συνταγµατική αρχή της αξιοκρατίας και
οφείλει να συνάδει µε την αρχή της ακαδηµαϊκής ελευθερίας.

Ανάλογες σκέψεις µπορούν να διατυπωθούν και ως προς την
προσέλκυση χρηµατοδοτήσεων.

Αυτές ξεχώρισα εγώ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ως σηµαντικές.

Η Κυβέρνηση είναι απελπισµένη, είναι στριµωγµένη. Η οµιλία
του κ. Μητσοτάκη ήταν η τρανταχτή απόδειξη. Η οµιλία του ήταν
ένα θερµοκήπιο ψεµάτων, ανακριβειών, τοξικότητας και ανορθο-
λογισµού. Ίσως αυτό δείχνει και την αποµόνωση στην οποία έχει
έρθει. Η πανεπιστηµιακή κοινότητα, οι φοιτητές όλοι είναι σε
απεργία. Οι σύλλογοι και η σύνοδος των πρυτάνεων αναφέρει
και είναι απέναντι στο νοµοσχέδιο. Η αποσπασµατική ανάγνωση
κοµµατιών των αποφάσεων δεν αποδεικνύει τίποτα, γιατί όταν το
διαβάζεις όλο, καταλαβαίνεις ότι η σύνοδος των πρυτάνεων είναι
απέναντι σε αυτό. 

Γιατί, λοιπόν, το κάνει αυτό; Γιατί επιµένει η Κυβέρνηση; Κοι-
τάξτε, η Κυβέρνηση είναι υποχρεωµένη να τον φέρει τον νόµο.
Στα συµπεράσµατα του Συµβουλίου της Ευρώπης, της Κοµισιόν,
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής τον Μάιο του 2022 στην έκθεση
«Συµπεράσµατα», για όσους τη διαβάσανε εκεί, λέει ότι η χώρα
έπρεπε να φέρει νόµο όπου θα ενθαρρύνεται η αυτονοµία των
ΑΕΙ µε ενίσχυση της λογοδοσίας και της διαφάνειας. Και η δέ-
σµευση της χώρας είναι να νοµοθετήσει τον Ιούνιο του 2022 µε
σκοπό –ακούστε- την οργανωτική εκπαιδευτική αυτονοµία, ευε-
λιξία και αποτελεσµατικότητα των ΑΕΙ, ανάθεση λήψης αποφά-
σεων από το ΥΠΕΘ. Έλα όµως που το νοµοσχέδιο το οποίο έχει
φέρνει η Κυβέρνηση είναι απέναντι σε όλα αυτά τα οποία λέει
και η Ευρώπη! Γι’ αυτό είναι σηµαντικό και το ότι οι εφτακόσιοι
και πλέον καθηγητές που διδάσκουν στην Ευρώπη στάθηκαν
απέναντι. Φέρνει διατάξεις όπου έχει αυταρχικό πανεπιστήµιο,
ιεραρχικό, υπερσυγκεντρωτικό, γραφειοκρατικό, αντιδηµοκρα-
τικό. Αυτό πρέπει να το εξηγήσει η Κυβέρνηση. Και όλοι οι φο-
ρείς βρέθηκαν απέναντι -γι’ αυτό είναι σε δύσκολη θέση- και έτσι
τη φέρνει σε αντιπαράθεση µε το σύνολο όχι µόνο της πανεπι-
στηµιακής κοινότητας αλλά και της κοινωνίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγα λόγια για την έρευνα. Η
επιστηµονική έρευνα είναι αυτή που δηµιουργεί τη γνώση και

προάγει την παιδεία, την καλλιέργεια και τη µόρφωση της κοινω-
νίας που ευκολότερα αντιµετωπίζει τις πολλαπλές σηµερινές κρί-
σεις. Ταυτόχρονα η ένταξη της νέας γνώσης και της καινοτοµίας
που προκύπτουν από την επιστηµονική έρευνα στην παιδαγωγική
διαδικασία έχει βαθύτατο κοινωνικό χαρακτήρα, εφόσον συνδέ-
εται µε ένα πρότυπο ανάπτυξης που είναι βιώσιµο, συµπεριλη-
πτικό και κοινωνικά δίκαιο. Ο ενιαίος χώρος έρευνας-παιδείας
είναι αναγκαία συνθήκη για τη βέλτιστη αξιοποίηση του γνωσια-
κού κεφαλαίου που παράγεται στα ερευνητικά κέντρα και ΑΕΙ της
χώρας, σε αντίθεση µε τον διαχωρισµό που εφαρµόζει η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση. 

Οι ιδέες του «επιχειρηµατικού πανεπιστηµίου», των «βιοµηχα-
νικών διδακτορικών» που έχουν «χρεοκοπήσει» και έχουν εγκα-
ταλειφθεί ακόµη και σε χώρες που είχαν αναδειχθεί, όπως οι
ΗΠΑ, αντιβαίνουν σε κάθε έννοια ακαδηµαϊκότητας. Η αγοραία
περί έρευνας, λοιπόν, αντίληψη µπορεί να δηµιουργήσει πολλές
στρεβλώσεις, εγκλωβίζει το ερευνητικό και ακαδηµαϊκό δυνα-
µικό, δεν ενισχύει και δεν αναδεικνύει τις ποιοτικές δυνατότητες,
για παράδειγµα, τις ανθρωπιστικές και λειτουργικές επιστήµες. 

Θέλω σε αυτό το σηµείο να επισηµάνω ότι τα δικαιώµατα της
πνευµατικής ιδιοκτησίας του έργου που διεξάγεται ορίζονται µε
πρωτόκολλο συνεργασίας. Αυτού του είδους η δοσοληψία, όταν
µιλάµε για εκπόνηση διδακτορικής έρευνας, αντίκειται σε κάθε
έννοια ακαδηµαϊκότητας, που στον πυρήνα της βρίσκεται η δη-
µόσια παρουσίαση και η παράθεση των αποτελεσµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ, κυρίες και κύριοι, θέλω να βάλω και δύο σηµεία τα οποία

δεν έχουν ακουστεί σε αυτή την Αίθουσα. Νοµίζω ότι αυτή τη
στιγµή στο στόχαστρο υπάρχει µια στόχευση σε δύο σηµεία,
στην ενσυναίσθηση και στην περιέργεια του ανθρώπου για τα
εκτός καθιερωµένα πρότυπα. Οι στόχοι, λοιπόν, η ενσυναίσθηση
και η περιέργεια που, βέβαια, αλληλοσυνδέονται, αποτελούν συ-
στατικά αυτού που αποκαλούµε «ολοκληρωµένη προσωπικό-
τητα». Το θέµα αφορά εξόχως τα δηµόσια πανεπιστήµια στον
κλασικό ελεύθερο χώρο διακίνησης ιδεών και κριτικής σκέψης.
Ανθρωπολογικά η επίθεση έχει σκοπό τη δηµιουργία του περί-
φηµου λειτουργικού «idiot», που όσο ανώτερη εξειδίκευση έχει,
τόσο καλύτερα για το σύστηµα. Όλα τα κυβερνητικά εκπαιδευ-
τικά µέτρα που παίρνονται -εκτός από την ιδιωτικοποίηση που
βασικά σκοπεύει στην κερδοσκοπία και όπου δεν υπάρχουν τέ-
τοιοι «κίνδυνοι»-, εξυπηρετούν αυτόν τον σκοπό, από τον Δηµο-
σθένη Δαγκλή Καθηγητή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υποστηρίζουµε το Μέρος Τρίτο για τις εκκλησιαστικές επαρ-
χίες του Οικουµενικού Πατριαρχείου της Δωδεκανήσου. Είναι
ένα βήµα που έπρεπε να γίνει εδώ και πολύ καιρό. Ακολουθεί σε
πολλά σηµεία τη συµφωνία του πρώην Πρωθυπουργού Αλέξη
Τσίπρα και του κκ. Ιερωνύµου, του Αρχιεπισκόπου, που προσπά-
θησε να λύσει το καθεστώς οµηρίας, στο οποίο οι προηγούµενες
κυβερνήσεις είχαν καταδικάσει επί δεκαετίες τους ιερείς. Στηρί-
ζουµε ρυθµίσεις που εγγυώνται τα υπηρεσιακά, ασφαλιστικά και
συνταξιοδοτικά δικαιώµατα κάθε εργαζόµενου, και οι ιερείς είναι
συγχρόνως και εργαζόµενοι. Γι’ αυτό δικαιούνται να έχουν όλα
τα δικαιώµατα που απολαµβάνουν, εγγυηµένη σύνταξη, υγειονο-
µική περίθαλψη, εργασιακά δικαιώµατα. 

Η σύσταση οργανικών θέσεων -και όχι η νέα πρόσληψη, όπως
έχει ακουστεί- σε αριθµό ίσο µε τον αριθµό των ιερέων που µι-
σθοδοτούνται από το δηµόσιο και έχει δηµοσιευθεί στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, είναι ένα αυτονόητο βήµα και δεν µπορεί
να χρησιµοποιείται από την Κυβέρνηση ούτε χρησιµοθηρικά ούτε
περισσότερο ψηφοθηρικά, άλλωστε αυτό εκφράσαµε και στον
Ιερό Σύνδεσµο Κληρικών στη συνάντησή µας στις 15 Μαρτίου
του 2022. Να µην ξεχνάµε, λοιπόν, ότι στην Ελλάδα οι εκκλησίες
είναι εκκλησίες του λαού και όχι ενός κόµµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητούµε την απόσυρση - θα µιλήσω για τις τροπολογίες, δύο
λεπτά θέλω κύριε Πρόεδρε- του άρθρου 296. Καταθέσαµε συγ-
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κεκριµένη τροπολογία οι Βουλευτές. Είµαστε απέναντι, λοιπόν.
Καταθέσαµε και την επιστολή των σαράντα δυο φορέων. Οι Βου-
λευτές της Θεσσαλονίκης περίµενα να είναι πιο καθαροί. Αυτό
το άρθρο µυρίζει σκάνδαλο. Να παρθεί πίσω. Και αν υπάρχουν
θέµατα, να λυθούν. 

Καταθέσαµε επίσης τροπολογία για τους συναδέλφους τους
εκπαιδευτικούς. Δεν είναι όπως παλιά. Και κύριοι συνάδελφοι της
Συµπολίτευσης και κύριε Υπουργέ, πρέπει να το δείτε µε διαφο-
ρετικό µάτι. Δεν είναι όπως παλιά που πήγαιναν αναπληρωτές
για έναν, δυο, τρεις πέντε µήνες και µετά ….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Αµανα-
τίδη. Κλείστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Τώρα γυρίζουν για δέκα χρόνια. Η
προϋπηρεσία τους αυτή να λογίζεται για τον διορισµό τους και
την επόµενη χρονιά, δηλαδή να έχουν το δικαίωµα της…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Και για το ολοήµερο θα καταθέσω

την απόφαση της Διδασκαλικής Οµοσπονδίας, η οποία µιλάει για
το ζήτηµα αυτό και, βέβαια, για το πρόβληµα το οποίο υπάρχει
σε σχέση µε το ότι δεν πάρθηκαν όλα τα δικαιολογητικά εξαιτίας
του συστήµατος και όχι εξαιτίας των εκπαιδευτικών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αµανατίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι υπάρχει µια απορία που πρέπει να
απαντηθεί, γιατί δεν έχει απαντηθεί στην Αίθουσα αυτή. Είναι οι
είκοσι πέντε χιλιάδες διορισµοί. Κοιτάξτε! Σε αυτή την Αίθουσα
δεν έχουµε µνήµη χρυσόψαρου! Οι διορισµοί και οι εφεδρείες
µπήκαν από τα µνηµόνια, τα οποία ήταν κυβέρνηση Νέα Δηµοκρα-
τία. Αντίθετα, προγραµµατίσαµε έξι χιλιάδες οκτακόσιους διορι-
σµούς στην ειδική εκπαίδευση. Και ανατρέψαµε την αναλογία ένα
προς πέντε. Την πήγαµε ένα προς ένα. Και, βεβαίως, το να µπο-
ρείτε τώρα και να µπορεί η Κυβέρνηση -και είναι σωστό- να κάνει
τους διορισµούς, είναι αποτέλεσµα του ότι η χώρα βγήκε από τα
µνηµόνια. Βγήκε από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018. 

Και αν θέλετε να πανηγυρίζετε, θα πρέπει να πείτε πόσοι είναι
οι αναπληρωτές; Πόσα είναι τα κενά τα οργανικά; Ικανοποιούν
αυτές οι είκοσι πέντε χιλιάδες; Με αυτά τελειώνω. Νέοι ορίζον-
τες, λοιπόν, θα υπάρξουν για τη χώρα µας και την κοινωνία και
τα πανεπιστήµια µόνο όταν φύγει αυτή η Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, είµαστε στον αριθµό εί-
κοσι επτά των οµιλητών και συνολικά ήταν εκατόν είκοσι οι οµι-
λητές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, έχουν µείνει
ακόµα εκατό περίπου οµιλητές.

Κύριοι συνάδελφοι, σεβαστείτε τους συναδέλφους σας. Σας
παρακαλώ πολύ. Το προηγούµενο οµιλητή τον άφησα δέκα
λεπτά. Αφού σας παρακαλώ. Τι να κάνω; Να έχω χρόνο, να σας
δώσω όσο θέλετε και την ψυχή µου! 

Καλείτε στο βήµα ο κ. Τσιλιγγίρης Σπυρίδων από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ (ΣΠΥΡΟΣ) ΤΣΙΛΙΓΓΙΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Παιδείας που συζητείται σήµερα στη Βουλή,
έχει ως βασικό στόχο αυτό ακριβώς που περιγράφεται στο τίτλο
του νοµοσχεδίου, να ανοίξει νέους ορίζοντες για όλα τα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα της χώρας µας, να επιτύχει επιτέλους να ενι-
σχύσει την ποιότητα, τη λειτουργικότητα και να επιτύχει
επιτέλους την πολυπόθητη σύνδεση των ΑΕΙ µε την κοινωνία.
Αυτοί ακριβώς είναι οι στόχοι. Αυτό ακριβώς είναι αυτό που πρέ-
πει να επιτευχθεί το ταχύτερο δυνατό, έτσι ώστε να έχουµε τα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα που µας αξίζουν, και µε αυτόν
τον τρόπο να ανοιχτούν νέοι ορίζοντες για τις νέες και τους
νέους και συνεπώς για την πατρίδα µας. Διότι µε ανώτατα εκπαι-
δευτικάιΙδρύµατα που θα διακρίνονται τόσο στο εσωτερικό όσο

και στο εξωτερικό, µε ΑΕΙ που θα αυξήσουν το αποτύπωµά τους
στην ελληνική κοινωνία, µε ελληνικά πανεπιστήµια που θα δηµι-
ουργήσουν τις επόµενες γενιές της ανάπτυξης και της ευηµε-
ρίας, η Ελλάδα θα καλπάζει προς την πρόοδο, την καινοτοµία και
την προκοπή.

Μέσω της χορήγησης διπλών κοινών πτυχίων, µέσω της δυνα-
τότητας που θα παρέχεται στους φοιτητές να επιλέξουν µαθή-
µατα από άλλα τµήµατα, µέσω του ελληνικού «ERASMUS», µέσω
της ενίσχυσης της πρακτικής άσκησης, γίνεται φανερό ότι τα πα-
νεπιστήµιά µας περνάνε σε µια νέα εποχή, και µαζί µε αυτά οι κα-
θηγητές και οι φοιτητές µας. 

Η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας και η σηµερινή Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, κόντρα σε αυτούς που θέλουν τα πα-
νεπιστήµια υπό κατάληψη, που θέλουν να γκρεµίζουν βιβλιοθή-
κες, θα αγωνίζονται διαχρονικά να παραδώσουν τα πανεπιστήµια
στους χρήστες τους, που είναι οι καθηγητές και οι φοιτητές, και
να τα παραδώσουν πιο ποιοτικά, πιο σύγχρονα, πιο λειτουργικά,
και πιο εξωστρεφή. 

Αυτή είναι η πραγµατική επανάσταση! Αυτό είναι προοδευτικό,
γνωρίζοντας ότι «αρχή πολιτείας απάσης νέων τροφά». Γι’ αυτό
εµείς θα είµαστε πάντα µε τη γνώση και την ελευθερία, όχι µε τις
κουκούλες και τη βία. Θα είµαστε µε την έρευνα και όχι µε το
γκρέµισµα, µε την πρόοδο και όχι µε τις βαριοπούλες, µε την αρι-
στεία και όχι µε τις καταλήψεις. 

Κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας αποτελεί µια πραγµατική επανάσταση, διότι ενισχύει τη λει-
τουργικότητα και την αποδοτικότητα των ελληνικών πανεπιστη-
µίων, µε ένα νέο µοντέλο διοίκησης, µε θέσπιση αναπτυξιακών
εργαλείων για την αναβάθµιση των πανεπιστηµίων, µε εκσυγχρο-
νισµό του πλαισίου λειτουργίας, µε όργανα στα οποία µετέχουν
και εξωτερικά µέλη από την ελληνική και παγκόσµια ακαδηµαϊκή
κοινότητα και την κοινωνία, µε σαφείς και διακριτές αρµοδιότη-
τες ανά όργανο, µε νέα εργαλεία στρατηγικού σχεδιασµού και
ψηφιοποίηση υπηρεσιών και δοµές, που υποστηρίζουν την πανε-
πιστηµιακή κοινότητα.

Αποτελεί µια επανάσταση γιατί προωθεί ένα πάγιο αίτηµα φοι-
τητών, καθηγητών και γονέων, που δεν είναι άλλο από την σύν-
δεση των ΑΕΙ µε την κοινωνία, µέσω ενός ολοκληρωµένου
πλαισίου, για την παροχή υπηρεσιών των πανεπιστηµιακών ερ-
γαστηρίων και µέσω της αναβάθµισης του ρόλου των κέντρων
επιµόρφωσης και διά βίου µάθησης, µέσω της αξιοποίησης ερευ-
νητικών αποτελεσµάτων, µέσω της διασύνδεσης των φοιτητών
µε την αγορά εργασίας, µέσω της έµπρακτης υποστήριξης για
την ίδρυση νεοφυών επιχειρήσεων φοιτητών. 

Με αυτόν τον τρόπο καλλιεργείται µια αµφίδροµη σχέση, ανοί-
γοντας το σηµερινό πιο κλειστό ακαδηµαϊκό σύστηµα στην κοι-
νωνία ακόµα περισσότερο, προσελκύοντας τους πολίτες στο
πανεπιστήµιο, αλλά και διοχετεύοντας τα αποτελέσµατα της δι-
δακτικής και ερευνητικής δραστηριότητας στο κοινωνικό σύνολο.

Πανεπιστήµια, κοινωνία, αγορά εργασίας. Με την ψήφιση του
νοµοσχεδίου αλληλεπιδρούν, λοιπόν, ακόµη περισσότερο και µε
πολύ πιο ευοίωνες προοπτικές. Μόνο έτσι θα αντιµετωπίσουµε
τη φυγή των νέων! Μόνο έτσι θα αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα
των επιχειρήσεων στην εύρεση νέων µε συγκεκριµένες δεξιότη-
τες και µόνο έτσι τα οφέλη της διδακτικής έρευνας θα αποτελέ-
σουν άµεσα πολλαπλασιαστές ανάπτυξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται κανείς να µη σταθεί
στις διατάξεις του νοµοσχεδίου, που αφορούν τον εκσυγχρονι-
σµό του ΔΟΑΤΑΠ. Όλοι έχουµε βρεθεί σε επαφή µε συµπολίτες
µας που περιµένουν χρόνια έτσι ώστε να αναγνωρίσουν το πτυ-
χίο τους. Αυτή η ώρα ήρθε να λάβει τέλος! Το νέο πλαίσιο, για
την οργάνωση και τη λειτουργία του ΔΟΑΤΑΠ, στοχεύει στην
απλοποίηση της διαδικασίας ακαδηµαϊκής αναγνώρισης τίτλων
σπουδών από ιδρύµατα της αλλοδαπής, µε στόχο τη µείωση της
γραφειοκρατίας, την αποτελεσµατικότερη εξυπηρέτηση των πα-
νεπιστηµίων και του πολίτη σε θέµατα αναγνώρισης τίτλων σπου-
δών, από ιδρύµατα αλλοδαπής, έτσι ώστε να µειωθεί ο χρόνος
αναµονής των συµπολιτών µας.

Κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι πρωτοποριακό,
καινοτόµο, προοδευτικό, σύγχρονο, αλλάζει το χάρτη της ανώτα-
της εκπαίδευσης. Είναι ένα νοµοσχέδιο που διορθώνει παθογέ-
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νειες των ελληνικών πανεπιστηµίων, και την ίδια στιγµή φέρνει
ρυθµίσεις ώστε να περάσουν τα πανεπιστήµιά µας σε µια νέα
εποχή. Ως Βουλευτής Ξάνθης, γνωρίζω από πρώτο χέρι τη σηµα-
σία του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου για την Ξάνθη και τη Θράκη. 

Το νοµοσχέδιο «Νέοι ορίζοντες για τα ασνώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα της χώρας µας» είναι µια ευκαιρία να ανοίξει νέους ορί-
ζοντες και για την ελληνική περιφέρεια, να δηµιουργήσει τις προ-
ϋποθέσεις ώστε να γίνει το άλµα προς τα εµπρός, προς την
ανάπτυξη και την ευηµερία. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη µε συνέπεια, µε πρόγραµµα και σχεδιασµό συνεχίζει ακάθε-
κτη τις ρυθµίσεις που πάνε την Ελλάδα µπροστά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Τσιλιγγίρη, και για την τήρηση του χρόνου. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Πάνος Σκουρολιάκος από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Γεώργιος Μουλκιώ-
της από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υφυπουργέ, θα µου επιτρέ-
ψετε να ξεκινήσω καταδικάζοντας την επίθεση στο δηµοσιογρα-
φικό συγκρότηµα της «REAL», αλλά και να καταδικάσω και τη
χυδαία απόπειρα του Πρωθυπουργού να ταυτίσει τον ΣΥΡΙΖΑ µε
την υπόθεση και να καταδικάσω και κάποια καλολογικά στοιχεία
που χρησιµοποίησε στην οµιλία του, όπως τη λέξη, τον νεολογισµό
«εκτσογλανισµός». Άκου τώρα, Πρωθυπουργός να κάθεται εδώ
και να µιλάει για εκτσογλανισµούς. 

Πρέπει να του πει κάποιος, όµως, ότι το αντι-ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο
αποτελείωσε. Τα έφαγε τα ψωµιά του. Πείσατε τον κόσµο το 2018
και το 2019 και σας ψήφισε µε το αντί-ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο και ξέρει
τώρα πολύ καλά ο ελληνικός λαός, µετά από τρία χρόνια, πώς
περνά. Ο ελληνικός λαός παίρνει στα χέρια του τους λογαρια-
σµούς, πάει στο βενζινάδικο. Ο ελληνικός λαός ξέρει τι του υπο-
σχεθήκατε και τα κοµµάτια και θρύψαλα που αφήνετε πίσω σας. 

Μιλάµε σήµερα, λοιπόν, για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας µε έναν πολύ ωραίο τίτλο: «Νέοι ορίζοντες για τα ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα». Εκτός από ωραίος και ελπιδοφόρος, είναι
και εξαιρετικά παραπλανητικός. Από ποιον; Από µια Κυβέρνηση
που έχει αναγάγει σε επιστήµη την κατασυκοφάντηση των πανε-
πιστηµίων και των πανεπιστηµιακών µας, που χαρακτηρίζει άντρα
ανοµίας τα δηµόσια πανεπιστήµιά µας, αν και αυτά καταλαµβά-
νουν θέσεις από το 1,8% έως το 8% ανάµεσα στα καλύτερα πανε-
πιστήµια του κόσµου σε σύνολο τριάντα δύο χιλιάδων πανε-
πιστηµίων. Γκρίνια κι εδώ; Δεν σας αρέσει. Λέτε: Στα πτυχία και
όχι στα µεταπτυχιακά. Κάτι πρέπει να βρείτε, κάπως πρέπει να αµ-
φισβητήσω την πραγµατικότητα που είναι αµείλικτη και είναι απέ-
ναντί σας. 

Τα ελληνικά πανεπιστήµια κατακτούν συνεχώς ζηλευτές θέσεις
στις διεθνείς κατατάξεις. Να αναρωτηθούµε πώς κατέκτησαν
αυτές τις θέσεις και την καταξίωση που απολαµβάνουν οι απόφοι-
τοι τους όταν πάνε να εργαστούν στο εξωτερικό ακόµα και σε επο-
χές δεινής κρίσης; Είναι το αυτοδιοίκητο και η συνεργασία που η
γνήσια δηµοκρατία προάγει. 

Είσαστε, δυστυχώς, µια Κυβέρνηση που περιφρονεί βαθύτατα
το επιστηµονικό δυναµικό των πανεπιστηµίων µας και κατα-
σκευάζει ένα δυστοπικό περιβάλλον εργασιακών σχέσεων και
εξέλιξης σε συνθήκες υποστελέχωσης και υποχρηµατοδότησης.
Είστε µια Κυβέρνηση που τολµά και αποπειράται να σύρει για
πρώτη φορά µετά τη Μεταπολίτευση στο εδώλιο δεκαοκτώ φοι-
τητές µέλη των διοικητικών συµβουλίων στο Πολυτεχνείο της
Κρήτης. Προηγουµένως Βουλευτής της Συµπολίτευσης στηλί-
τευσε αυτά τα παιδιά. 

Το εκτρωµατικό και επικίνδυνο αυτό νοµοσχέδιο που επιδιώκει
να παραδώσει την ελληνική δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση στις
δυνάµεις µιας αρπακτικής της αγοράς και στους ολιγάρχες για
να την κρατήσουν προέκταση και παράρτηµα των επιχειρηµατι-
κών τους δραστηριοτήτων, συναντά -το ξέρετε ότι απεργούν- την
καθολική απόρριψη από το σύνολο της πανεπιστηµιακής κοινό-
τητας και από πολλούς συντηρητικούς έντιµους πανεπιστηµια-
κούς δασκάλους που τιµούν την ακαδηµαϊκή τους ιδιότητα. 

Οδηγούµαστε µε αυτόν τον νόµο της Κυβέρνησης Μητσοτάκη

από τα πανεπιστήµια-νοµικά πρόσωπα του δηµοσίου δικαίου που
απολαµβάνουν πλήρως το αυτοδιοίκητο σύµφωνα µε το Σύν-
ταγµα, σε «πανεπιστηµιακές ανώνυµες εταιρείες», στα πανεπι-
στήµια δηλαδή της αγοράς που -ποιος ξέρει;- αύριο µπορεί να
έχουν στον θυρεό τους τη φίρµα του µεγαλο-µπακάλη, του µε-
γαλο-εργολάβου ή του µεγαλο-βιοµηχάνου της περιοχής τους. 

Στο άρθρο 5 µε τίτλο: «Διαδικασία ίδρυσης, συγχώνευσης, κα-
τάργησης, µετονοµασίας ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος»
µπορεί να καταργείται και συγχωνεύεται τµήµα χωρίς τη σύµ-
φωνη γνώµη της συγκλήτου -που κόπτεστε εδώ πέρα για το αυ-
τοδιοίκητο- αρκεί να το επιθυµεί το Υπουργείο Παιδείας, χωρίς
ίχνος διαβούλευσης. Αυτή είναι η αυτονοµία που θέλετε.

Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι ο νεοφιλελευ-
θερισµός συχνά ενοχλείται από τις δηµοκρατικές διαδικασίες.
Αγαπά πολύ τον κρατισµό γιατί θέλει να ελέγχει ασφυκτικά τα
πάντα. Αντικαθίσταται, λοιπόν, εδώ η λειτουργία της δηµοκρατι-
κής εκλεγµένης συγκλήτου µε το υπερσυγκεντρωτικό συµβούλιο
διοίκησης µε εξουσίες πραγµατικού διευθυντηρίου ιδιωτικής
εταιρείας, όπως αναφέρεται πλήρως στο άρθρο 14 από τις επι-
τροπές διαγωνισµών για τα γνωστικά αντικείµενα των µελών
ΔΕΠ. Και αυτή την εξουσία θα την έχουν τα εξωτερικά µέλη του
συµβουλίου, οι πέντε στους έντεκα, µε απλό προσόν ένα πτυχίο
ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος. 

Το νοµοσχέδιο αυτό εµπορευµατοποίηση πλήρως τις µεταπτυ-
χιακές σπουδές και τη φοιτητική µέριµνα σε βάρος των φοιτητών
από τα πιο αδύναµα στρώµατα βέβαια. Και η αλλεργία απέναντι
στη δηµοκρατία καλά κρατεί.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποσκοπεί στη διάλυση των φοι-
τητικών συλλόγων. Προηγουµένως, ακούστηκε να καταργηθούν
και τα κόµµατα. Θα γυρίσουµε πια στην παρανοµία. Θα υπάρχει
ένα κόµµα σε ένα πανεπιστήµιο, αλλά δεν θα το λέµε. 

Στο όνοµα της αποπολιτικοποίησης θα εκπαιδεύονται οι φοι-
τητές ότι η αντιπροσώπευσή τους σήµερα στο πανεπιστήµιο και
αύριο στην κοινωνία θα πρέπει να υποτάσσεται σε προσωπικές
διασυνδέσεις και όχι στον πραγµατικό λόγο και στην ανοικτή πο-
λιτική δράση. Υπάρχει κίνδυνος να ωθηθεί το εκπαιδευτικό προ-
σωπικό έτσι µε έµµεσο και άµεσο τρόπο προς ποικίλες µορφές
ιδιωτικού πλουτισµού εκµαυλίζοντας πιθανόν ορισµένα µέλη
ΔΕΠ και ευτελίζοντας την ακαδηµαϊκή ιδιότητα. Παράλληλα, θα
διαµορφώνουν µε ακόµη πιο έντονο τρόπο ευέλικτες εργασιακές
σχέσεις, µια που η υποχρηµατοδότηση θα οδηγήσει σε θέσεις
επισφαλούς εργασίας συµβασιούχων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το πανεπιστήµιο για το οποίο νοµοθετείτε θα ζει υπό το καθε-

στώς περιορισµένης δηµοκρατίας και υπό ασφυκτικό αστυνοµικό
έλεγχο και επιτήρηση. Θα είναι δεµένο µε µορφές δεξιοτήτων
και τεχνικών που θα εξυπηρετούν ένα υποβαθµισµένο παραγω-
γικό µοντέλο µε έντονα µεταπρατικά στοιχεία εντελώς παρασι-
τικά. 

Σε αυτό το µοτίβο επανέρχεται και ο θεσµός των τµηµάτων ΤΕΙ
µε την ονοµασία Τµήµατα Εφαρµοσµένων Επιστηµών και Τεχνο-
λογίας, υποβαθµισµένων µάλιστα σε σχέση µε το παρελθόν,
αφού θα είναι επτά τα εξάµηνα επαναφέροντας την αντιεπιστη-
µονική για την ανώτατη εκπαίδευση στρέβλωση του διαχωρισµού
επιστηµονικών πεδίων σε θεωρητικά και εφαρµοσµένα και της
επαναφοράς παραγωγής πτυχίων δύο ταχυτήτων, τεχνικής εκ-
παίδευσης και πανεπιστηµιακής. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, επιχειρείτε τη µετάλλαξη
του πανεπιστηµίου σε επιχείρηση και είναι λυπηρό που πολιτικοί
άνδρες και γυναίκες που σπούδασαν στο δηµόσιο ελληνικό πα-
νεπιστήµιο, που ευεργετήθηκαν από αυτό, που έκαναν µεταπτυ-
χιακά, που έκαναν διδακτορικά, έγιναν καθηγητές, να έρχονται
εδώ σε αυτή την Αίθουσα και να πυροβολούν ένα θεσµό που
τους ευεργέτησε και πολλές εκατοντάδες χιλιάδες συµπολιτών
µας µαζί µε αυτούς. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, δεν βρήκατε συνοδοι-
πόρους σε αυτή την καταστροφική νοµοθέτησή σας. Σας εγκα-
τέλειψαν οι πάντες, ακόµα και οι στενά δικοί σας, όπως η ΔΑΠ
Νοµικής. Είσαστε εναντίον της δηµόσιας εκπαίδευσης, εναντίον
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της δηµόσιας υγείας, εναντίον του κοινωνικού κράτους, κοροϊ-
δεύετε τον κόσµο, τους δίνετε 50 ευρώ επίδοµα και τους παίρ-
νετε 300 και δεν έχετε καν τη γενναιότητα να πάτε σε εκλογές
για να τελειώνει αυτός ο εφιάλτης. 

Συνεχίστε, λοιπόν, να φέρνετε καταστροφικά νοµοσχέδια,
όπως αυτό για την παιδεία. Εµείς θα είµαστε εδώ να τα καταψη-
φίζουµε, όπως καταψηφίζουµε και εσάς και θα σας καταψηφίσει
και ο ελληνικός λαός, όταν θα έρθει αργά η γρήγορα αυτή η
ώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Σκουρολιάκο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης από το ΠΑΣΟΚ
- Κίνηµα Αλλαγής και να ετοιµάζεται η κ. Μαριλίζα Ξενογιαννα-
κοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα πριν ξεκινήσω την οµιλία µου ως υπεύθυνος του Κοι-

νοβουλευτικού Τοµέα Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων να
εκφράσω από αυτό το Βήµα τα ειλικρινή συλλυπητήριά µας στην
οικογένεια του Κώστα Κούρκουλου, του Διευθυντή του ΕΦΚΑ
Πατησίων, ενός δηµόσιου λειτουργού ο οποίος άφησε την τελευ-
ταία του πνοή εργαζόµενος ηµέρα Κυριακή για να εξυπηρετήσει
συνταξιούχους και ασφαλισµένους. Είναι υποχρέωσή µας να εκ-
φράσουµε τα συλλυπητήρια για τη µεγάλη προσφορά αυτού του
ανθρώπου και, επίσης, να ζητήσουµε από την πολιτεία να πράξει
ανάλογα και, βεβαίως, να υπάρχει και αντίστοιχη, ανάλογη συµ-
περιφορά προς τους εργαζόµενους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή η Κυβέρνηση Μητσο-

τάκη έχει µπει σε τελική ευθεία αξιολόγησης από τον ελληνικό
λαό, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι µια καλή ευκαιρία απο-
λογισµού των έργων και των ηµερών της στα θέµατα της παι-
δείας. 

Αποδείχθηκε η Νέα Δηµοκρατία εξαιρετικά «συνεπής» στη συν-
τηρητική ιστορία και την ατζέντα της και στο πεδίο της παιδείας
και, βεβαίως, µε ιδιαίτερο τρόπο στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Στα τρία χρόνια που βρίσκεται στο πηδάλιο της χώρας πορευό-
µενη σαφέστατα χωρίς πραγµατική πρόθεση µεταρρύθµισης,
αλλά πάντα πιστή σε µια επικοινωνιακή στρατηγική, επεδίωξε και
συνεχίζει να επιδιώκει τη διαστρέβλωση της πραγµατικότητας. Δεν
αρκούν οι βαρύγδουποι τίτλοι νοµοσχεδίων και οι εκατοντάδες
διατάξεις που δεν κάνουν τίποτα για να διορθώσουν τις σοβαρές
και χρόνιες παθογένειες ή στρεβλώσεις, οι οποίες, βεβαίως, απο-
τελούν σε κάθε περίπτωση τροχοπέδη στην αποτελεσµατική λει-
τουργία και στην ανάπτυξη των ΑΕΙ. 

Η αλήθεια ποια είναι; Είναι ότι τρία χρόνια τώρα είµαστε µάρ-
τυρες θεσµοθέτησης χωρίς πραγµατικό και ουσιαστικό αντίκρι-
σµα για την παιδεία. 

Πρώτον, η θεσµοθέτηση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, ένα
εργαλείο που θα µπορούσε να είναι σοβαρό για την εξυγίανση
της ποιότητας των πανεπιστηµίων, αντιµετωπίστηκε από την ηγε-
σία του Υπουργείου Παιδείας σαν πυροτέχνηµα. Εφαρµόστηκε
χωρίς σχεδιασµό, χωρίς τη στοιχειώδη µελέτη των επιπτώσεων
που θα έφερνε και, βεβαίως, µετατράπηκε σε ένα µέτρο για τα
µάτια του κόσµου. Και µετά ήρθε ο περσινός Αύγουστος µε τα
γνωστά αποτελέσµατα και η λάµψη της στιγµής έσβησε, έσβησε
τελείως.

Δεύτερον, έκανε η Κυβέρνηση δήθεν επαναστατική παρέµ-
βαση και στο πεδίο της αξιολόγησης των πανεπιστηµιακών τµη-
µάτων και των προγραµµάτων σπουδών προχωρώντας δήθεν σε
κάποιον εξορθολογισµό του ακαδηµαϊκού χάρτη. Ήταν µια δια-
δικασία αναγκαία µεν, η οποία, όµως, σε κάθε περίπτωση λει-
τουργεί σαν εργαλείο κλεισίµατος πανεπιστηµιακών σχολών, ενώ
ούτε και µετά απ’ αυτή τη συγκεκριµένη «µεταρρύθµιση» γνωρί-
ζουµε –αλήθεια, ποιος γνωρίζει;- µε πόσα πανεπιστήµια και µε
πόσους υποψήφιους εισακτέους µπορεί να εξασφαλιστούν ου-
σιαστικές ποιοτικές σπουδές και σε πόσους αποφοίτους µπορεί
να διασφαλιστούν αυτά τα σηµεία, να διασφαλιστούν πτυχία και
µε αντίκρισµα εργασία. 

Τρίτον, θεσµοθέτησε η Κυβέρνηση την δήθεν προστασία της

ακαδηµαϊκής ελευθερίας και την αναβάθµιση του ακαδηµαϊκού
περιβάλλοντος µε κατάργηση του ασύλου, ελεγχόµενη είσοδο
στα ΑΕΙ και σύσταση οµάδων προστασίας πανεπιστηµιακών ιδρυ-
µάτων. Τι αποδείχθηκε; Αποδείχτηκε ότι η απαξίωση του χώρου
και της έννοιας του πανεπιστηµίου δεν προκύπτει µόνο από αυ-
τούς που λένε ίσως µπαχαλάκηδες. Απέδειξε η πραγµατικότητα
ότι η εκχώρηση φύλαξης σε αστυνοµικό σώµα που εποπτεύεται
και λογοδοτεί σε ένα ξένο σώµα προς το ακαδηµαϊκό ίδρυµα
είναι εξίσου απαξιωτική. 

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ και στο Κίνηµα Αλλαγής είχαµε καταθέσει
ολοκληρωµένη πρόταση νόµου για την ασφάλεια των ΑΕΙ µε
στόχο την αποτελεσµατική φύλαξη µε όλα τα σύγχρονα µέσα και
µε πλήρη σεβασµό, βεβαίως, στο αυτοδιοίκητο των πανεπιστη-
µίων. Δυστυχώς, η συγκεκριµένη πρόταση νόµου χαιρετίστηκε
µεν ποµπωδώς αλλά αγνοήθηκε παταγωδώς από το Υπουργείο
Παιδείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο η Κυβέρ-
νηση υποτίθεται ότι έρχεται να µεταρρυθµίσει κι άλλο και περισ-
σότερο τον χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης. Το διαφήµισε όσο
µπορούσε αλλά τελικά φαίνεται ότι κατέληξε το κόκκινο πανί για
όλη την ακαδηµαϊκή κοινότητα και αυτό διότι η ατζέντα της Κυ-
βέρνησης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση είναι τόσο ιδεοληπτική
που επέλεξε σαν επίλογο για το δήθεν µεταρρυθµιστικό της έργο
το απαράδεκτο κεφάλαιο Β’του νοµοσχεδίου, που µεταξύ άλλων
το συµβούλιο διοίκησης µετατρέπεται σε ένα όργανο µειωµένης
δηµοκρατικής νοµιµοποίησης και το οποίο, όµως, αποκτά υπερ-
βολικές εξουσίες. Αντί τα συµβούλια διοίκησης να είναι θεσµικά
αντίβαρα στον πρύτανη και να λειτουργούν µε βαθµούς ελευθε-
ρίας και αυτονοµίας ενισχύοντας τη δηµοκρατική λειτουργία, η
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας εισηγείται την ταύτιση αυτών των
δύο θεσµών, στοιχείο που υπονοµεύει –και, µάλιστα, µε θεσµικό
τρόπο υπονοµεύει- το περιεχόµενο της διαφάνειας. 

Η ανανέωση στην πολιτική της παιδείας γίνεται µε πραγµατι-
κές τοµές, κύριε Υπουργέ, και µε το να αφουγκραζόµαστε την
κοινωνία και την πραγµατικότητα την οποία ζούµε, όχι µε φοβι-
κότητα έναντι στο αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, των οποίων
επιχειρείται ο έλεγχος µε ένα απόλυτο συγκεντρωτικό σύστηµα
διοίκησης. Γι’ αυτό και στο σχέδιο της Κυβέρνησης για συγκεν-
τρωτικό έλεγχο της διοίκησης των πανεπιστηµίων και την αποµεί-
ωση της συλλογικότητας το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής απαντά µε
συγκεκριµένες προτάσεις για την ενίσχυση της αυτοδιοίκησης, µε
ενίσχυση της διαφάνειας στη λήψη των αποφάσεων, µε πανεπι-
στηµιακούς θεσµούς εποπτείας και ελέγχου, µε αξιολόγηση απο-
τελεσµατική και µε λογοδοσία, µε συµβούλια διοίκησης, µε
συµβούλια ιδρύµατος, µε καθαρά εποπτικό ρόλο ως προς την υλο-
ποίηση του στρατηγικού σχεδιασµού του ιδρύµατος, ρόλο χάρα-
ξης πολιτικής, ρόλο ανάπτυξης και εξωστρέφειας και συνεργα-
σίας, βεβαίως, µε άλλα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, µε τα µονοµελή
όργανα διοίκησης –πρύτανης, αντιπρύτανης, κοσµήτορας, πρό-
εδρος- να εκλέγονται από το διδακτικό προσωπικό, κάτι που συµ-
βαίνει τουλάχιστον σε δεκατρείς ευρωπαϊκές χώρες, όπως είναι η
Γαλλία, η Ιταλία, η Ισπανία, η Γερµανία και άλλες. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα χρό-
νια, πράγµατι, µετά την εφαρµογή του γνωστού νόµου-πλαισίου
1268/1982 για τα ΑΕΙ από την πρώτη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ,
ενός νόµου που είχε επηρεαστεί από το πνεύµα των αλλαγών οι
οποίες υπήρχαν στη Δυτική Ευρώπη και από τον Μάη του 1968
στα πανεπιστήµια, µε κυρίαρχη στόχευση τη συµµετοχική δηµο-
κρατία στο αυτοδιοίκητο των επιστηµονικών ιδρυµάτων, την κα-
τάργηση αυτής της ακαδηµαϊκής αυτεργείας την οποία είχαµε
ζήσει πάρα πολύ, που έθετε τον φοιτητή και τη γνώση στο πεδίο
της µεταρρύθµισης, έντεκα χρόνια µετά από τον ν.4009/2011, µε
τον οποίο το ΠΑΣΟΚ επίσης, χωρίς να αλλάξει τη φυσιογνωµία
του ν.1268/1982, αναπροσάρµοσε και µετεξέλιξε αυτόν τον νόµο-
πλαίσιο, αυτή η Κυβέρνηση, εσείς, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη,
κύριε Υπουργέ, µε αλαζονεία, µε περισσή έπαρση, µε προσχη-
µατική αντιµετώπιση του διαλόγου, µε ιδεολογική ακαµψία αλλά
και ακατάλληλα συστατικά, πρώτον, απορρυθµίζετε την πανεπι-
στηµιακή παιδεία µε την ισοτιµία των διπλωµάτων των κολεγίων
µε τα πτυχία των πανεπιστηµίων, δεύτερον, δηµιουργείτε ένα
ασφυκτικό ρυθµιστικό πλαίσιο λειτουργίας που δεν επιτρέπει στα
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ίδια τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα να ακολουθήσουν τη
δική τους στρατηγική, τη στρατηγική της ανάπτυξης και βεβαίως,
τρίτον, αδυνατείτε –ναι, αδυνατείτε!- να διαµορφώσετε ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο εκσυγχρονισµού και να εισαγάγετε την εκπαί-
δευση στη τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση και τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό της.

Και να το πω απλά, γιατί να κλείσω; Αποτυγχάνετε, κύριε
Υπουργέ, να µετεξελίξετε τον νόµο-πλαίσιο για την τριτοβάθµια
εκπαίδευση. Εµείς λέµε «κρίµα για µία άλλη χαµένη ευκαιρία για
τα ελληνικά πανεπιστήµια!».

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μουλκιώτη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου από τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Θα παραµείνουµε στον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Διονύσιος Καλα-
µατιανός.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα άλλη µία φορά φάνηκε

ποιος είναι αυτός που καλλιεργεί το τοξικό κλίµα στην πολιτική
σκηνή της χώρας. Από αυτό το Βήµα ο κ. Μητσοτάκης έκανε µία
απαράδεκτη επίθεση στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και
έναν απαράδεκτο συσχετισµό σε σχέση µε την εµπρηστική επί-
θεση στον όµιλο της «REAL NEWS», που φυσικά καταδικάσαµε
οµόθυµα από την πρώτη στιγµή, σε σχέση µε την ανάρτηση ενός
συναδέλφου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, του Χριστό-
φορου Βερναρδάκη, ο οποίος αµέσως την κατέβασε χθες και ζή-
τησε και συγγνώµη, εν γνώσει του Πρωθυπουργού, φυσικά, ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είχε σαφή καταδίκη εξαρχής
και για αυτή την εµπρηστική επίθεση, αλλά και για οποιαδήποτε
τέτοιου τύπου τροµοκρατική επίθεση απέναντι σε µέσα µαζικής
ενηµέρωσης.

Ο στόχος, όµως, είναι να καλλιεργηθεί ξανά το «αντι-ΣΥΡΙΖΑ»
µέτωπο και η θεωρία των δύο άκρων, κάτι που φυσικά ούτε η πο-
λιτική ούτε η κοινωνική πραγµατικότητα επιτρέπει, αλλά ο κ. Μη-
τσοτάκης συνεχίζει ακάθεκτος σε αυτή την αντίληψη.

Ταυτόχρονα, ακούσαµε τον κ. Μητσοτάκη -κάτι το οποίο, φυ-
σικά, ανέφεραν και πολλοί συνάδελφοι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας- να προσπαθεί να αναπτύξει επιχειρήµατα και να
δικαιολογήσει αυτό το νέο νοµοσχέδιο που έρχεται να ολοκλη-
ρώσει την αντιµεταρρύθµιση στον χώρο της παιδείας και µάλιστα
της ανώτατης παιδείας µε βάση –λέει- τις δηµοσκοπήσεις. Είναι
µία προσέγγιση, η οποία αφ’ ενός αντανακλά αυτή την επικοινω-
νιακή αντίληψη της άσκησης πολιτικής εκ µέρους της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας και είναι φυσικά και αδόκιµη, καθώς
µία δηµοσκόπηση δεν µπορεί να έρθει να τοποθετηθεί απέναντι
σε ένα ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο χιλίων µάλιστα σελίδων. Άρα,
είναι θέµα εντυπώσεων αυτού του είδους τα επιχειρήµατα,
επειδή απευθύνθηκε και προς τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία.

Όµως, ταυτόχρονα, δείχνει πόσο υπάρχει η αντίληψη της υπο-
βάθµισης της ίδιας της έννοιας του κοινωνικού και ακαδηµαϊκού
διαλόγου, αλλά και της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Γιατί, βέ-
βαια, και ο κ. Μητσοτάκης και, δυστυχώς. οι Υπουργοί, η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας δεν ασχολούνται, δεν τους εν-
διαφέρει η πλήρης αντίθεση όλων των φορέων της ακαδηµαϊκής
κοινότητας, αλλά προσπαθούν να πιαστούν από κάποιες δηµο-
σκοπήσεις.

Εκείνο, όµως, που δεν µπορώ να αποφύγω να σχολιάσω είναι
το περίφηµο αυτό παράδειγµα που µας ανέπτυξε ο κ. Μητσοτά-
κης για αυτή τη φοιτήτρια, η οποία µε βάση αυτό το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα θα έχει µία καταπληκτική και γεµάτη ελ-
πίδα και προοπτική εξέλιξης στο µέλλον. Ο κ. Μητσοτάκης, προ-
φανώς είναι αποκοµµένος -δεν είναι η πρώτη φορά που αυτό
φαίνεται στις δηλώσεις του- όπως και συνολικά η Κυβέρνηση,
από την πραγµατική ζωή, από την κοινωνική πραγµατικότητα και
προφανώς, αδιαφορεί όσον αφορά τις συνέπειες που έχει στη
νέα γενιά η πολιτική τους για την παιδεία.

Ποια είναι, λοιπόν, για να πάρουµε και εµείς αυτό το παρά-
δειγµα, η πραγµατικότητα σήµερα; Η πραγµατικότητα για τους
νέους και τις νέες της χώρας µας είναι ότι φέτος ξανά χιλιάδες
από αυτούς και από αυτές θα αποκλειστούν µε βάση την περί-
φηµη βάση εισαγωγής από την ανώτατη εκπαίδευση και θα εξω-
θηθούν αυτοί και οι οικογένειές τους εν µέσω κρίσης, είτε να
πάνε στα ιδιωτικά κολέγια είτε στο εξωτερικό.

Και όσον αφορά τις χιλιάδες νέες και τους νέους οι οποίοι θα
µπουν µέσα, από τον κόπο τους τη µελέτη τους, στα πανεπιστή-
µια της χώρας µας, στα δηµόσια πανεπιστήµια, τι θα αντιµετωπί-
σουν; Πανεπιστήµια τα οποία συστηµατικά επί τρία χρόνια
υποβαθµίζει και υποστελεχώνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, πανεπιστήµια για τα οποία βρίσκει κονδύλια για να προσλά-
βει ειδικούς φρουρούς και να καλλιεργήσει αυτό το κλίµα του
αυταρχισµού, αλλά όχι εκπαιδευτικό προσωπικό, πανεπιστήµια τα
οποία υποβαθµίζει συνειδητά και µάλιστα µε άρθρα και στο παρόν
νοµοσχέδιο, όσον αφορά το πτυχίο τους, εξισώνοντας µε µια
σειρά ρυθµίσεις που έρχονται αποσπασµατικά ή ολοκληρωµένα,
ανάλογα µε τα νοµοσχέδια όλα αυτά τα τρία χρόνια, µε τα πτυχία
των κολεγίων, δηµόσια πανεπιστήµια που έρχεται και το παρόν
νοµοσχέδιο να υποβαθµίσει όσον αφορά στο µέλλον, τα επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα, πάλι στην ίδια αντίληψη, µε τα ιδιωτικά κολέ-
για και τα συγκεκριµένα συµφέροντα που εξυπηρετούνται.

Επίσης και όσον αφορά τα µεταπτυχιακά, όσον αφορά τα νέα,
λοιπόν, παιδιά της χώρας µας που θα θέλουν να κάνουν µετα-
πτυχιακά, µε τις ρυθµίσεις στο παρόν νοµοσχέδιο, εδώ πλέον δεν
υπάρχει πλαφόν για τα δίδακτρα. Υπάρχει η πλήρης αντίληψη
της εµπορευµατοποίησης και φυσικά και η απόλυτη ταξική προ-
σέγγιση -επειδή µας είπε ο κ. Μητσοτάκης για ίσες ευκαιρίες και
ισότητα- όπου στην ουσία καταργούνται όλες εκείνες οι προϋπο-
θέσεις των κοινωνικών προσόντων όσον αφορά τα µεταπτυχιακά.

Είπε πολύ εύστοχα ο εισηγητής µας, ο Νίκος Φίλης, ότι υπάρ-
χει µία εµµονή σε αυτή την Κυβέρνηση, η συνεχής υπονόµευση
του δηµοκρατικού και κοινωνικού κεκτηµένου της Μεταπολίτευ-
σης. Και σε αυτό το νοµοσχέδιο αυτό φαίνεται, γιατί φυσικά όταν
µιλάµε για τους νέους και τις νέες της πατρίδας µας, τι γίνονται
αυτά τα παιδιά όταν βγουν από το πανεπιστήµιο; Σε ποια αγορά
εργασίας θα πάνε; Τι δυνατότητες θα έχουν να βρουν δουλειά;
Γιατί αυτή ακριβώς είναι η πολιτική και δεν είναι τυχαίο ότι όλα
τα νοµοσχέδια -τα περισσότερα- έρχονται να χτυπήσουν είτε τις
εργασιακές σχέσεις και τα εργασιακά δικαιώµατα είτε το δηµό-
σιο πανεπιστήµιο και το δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα.

Γιατί αυτά τα παιδιά, αυτή η νέα φοιτήτρια που µας είπε ο κ.
Μητσοτάκης, ή ένας νέος φοιτητής θα είναι σε µία απορρυθµι-
σµένη αγορά εργασίας που προωθεί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
συστηµατικά µε ελαστικές σχέσεις φτηνής εργασίας, χωρίς δι-
καιώµατα και χωρίς προοπτική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και επειδή άκουσα -και κλείνω µε αυτό, τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- και συναδέλφους να µιλούν πολύ απαξιωτικά όσον αφορά
τον φοιτητικό συνδικαλισµό και βλέπουµε και τις προσπάθειες
της Κυβέρνησης και µε αυτή τη διάταξη του να είναι µε ενιαίο
ψηφοδέλτιο για αυτό το φοιτητικό συµβούλιο, είναι σαφές, κυ-
ρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι έχετε µία απόλυτη αλ-
λεργία σε οποιαδήποτε συλλογική οργάνωση, διεκδίκηση, σε
οποιαδήποτε λογική δηµοκρατικής συµµετοχής. Όµως, αυτοί οι
νέοι στους οποίους απευθύνεστε, αυτή η ακαδηµαϊκή κοινότητα,
οι γονείς αυτών των παιδιών και συνολικά η ελληνική κοινωνία
έχουν απόλυτη γνώση της υποβάθµισης τµηµατικά οποιουδή-
ποτε δηµόσιου θεσµού και φυσικά, πάνω από όλα της δηµόσιας
παιδείας. Και την απάντηση θα την πάρετε ξεκάθαρα στις εκλο-
γές, όποτε και αν γίνουν αυτές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Διονύσιος - Χαράλαµπος Καλαµατιανός
από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται η κ.
Αναγνωστοπούλου. 

Ορίστε, κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΓ’ - 13 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16941



ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού αποκλείσατε χι-
λιάδες µαθητές από την πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
µε τη θέσπιση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, τώρα φέρνετε
αυτό το νοµοσχέδιο που έχει ως στόχο την υπονόµευση, την υπο-
βάθµιση και την εµπορευµατοποίηση του δηµόσιου πανεπιστη-
µίου. 

Οι αλλαγές που προωθείτε δεν έχουν καµµία σχέση µε ένα
σύγχρονο, ισχυροποιηµένο και διαρκώς εξελισσόµενο πανεπι-
στήµιο. Δεν έχουν καµµία σχέση µε ένα πανεπιστήµιο που είναι
χώρος ελεύθερης διακίνησης ιδεών, δηµιουργίας σκεπτόµενων
πολιτών και χώρος προαγωγής της έρευνας και του διαλόγου. 

Το ερώτηµα είναι αν τα ελληνικά πανεπιστήµια, όπως λειτουρ-
γούν, µε το υφιστάµενο καθεστώς είναι πετυχηµένα ή αποτυχη-
µένα. Η τοποθέτησή τους στην παγκόσµια κατάταξη, στην
αξιολόγηση των πανεπιστηµίων παγκοσµίως, δείχνει ότι είναι πε-
τυχηµένα. Δείτε πού είναι τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια, σε
ποιες θέσεις και πού είναι τα ιδιωτικά κολέγια που λειτουργούν
στη χώρα µας. Τα χωρίζουν χιλιάδες θέσεις. Είναι τεράστια η δια-
φορά τους, η ποιοτική διαφορά τους. Έχουν προβλήµατα; Βε-
βαίως. Μπορούν να γίνουν καλύτερα; Βεβαίως. Όµως, η δική σας
στόχευση µε αυτό το νοµοθέτηµα δεν έχει καµµία σχέση µε αυτή
τη στόχευση. 

Τι κάνετε µε το νοµοσχέδιο; Νοµοθετείτε µια ολιγαρχική δοµή
διοίκησης, παρέχετε υπερεξουσίες και υπεραρµοδιότητες στο
συµβούλιο διοίκησης και στον πρύτανη, σε ένα συµβούλιο διοί-
κησης το οποίο θα διοικείται από ένα ολιγοµελές σχήµα έντεκα
ατόµων, πέντε από τα οποία θα µπορούν να έχουν ένα πτυχίο
ΑΕΙ. Έτσι καταλύετε το πρυτανικό συµβούλιο και περιθωριοποι-
είτε τη σύγκλητο. Εισάγετε και τον θεσµό του µάνατζερ. 

Το πανεπιστήµιο πρέπει να κοιτάζει και στην αγορά; Ναι, αλλά
όχι µόνο στην αγορά. Εσείς σε αυτό στοχεύετε. Αυτές οι αγορές
ανήκουν στο παρελθόν. Δείτε τι έχουν κάνει χώρες της Ευρώπης
και των Ηνωµένων Πολιτειών στις οποίες έχουν καταρριφθεί,
έχουν εγκαταλειφθεί αυτές οι ιδέες σας. Εσείς θέλετε να εφαρ-
µόσετε αυτές τις αναχρονιστικές απόψεις σας, τις νεοφιλελεύ-
θερες απόψεις σας, γιατί θέλετε να εξυπηρετήσετε ιδιωτικά
συµφέροντα. Βάζετε, λοιπόν, και µάνατζερ που θα αµείβονται µε
3.400 ευρώ, πάνω από τον µισθό ενός καθηγητή µε είκοσι εννέα
και πλέον έτη υπηρεσίας.

Επιλέγετε, λοιπόν, να µην επενδύσετε στη χρηµατοδότηση
που έχουν ανάγκη τα πανεπιστήµια. Επιλέγετε να µην επενδύ-
σετε στα µέλη ΔΕΠ και στο διδακτικό προσωπικό, όπως και να
µην επενδύσετε στην υλικοτεχνική αναβάθµισή τους, να µην
επενδύσετε στους φοιτητές αλλά στα ιδιωτικά συµφέροντα στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Αυτή είναι η πολιτική σας.

Όσον αφορά τώρα τις φοιτητικές παρατάξεις, ουσιαστικά τις
καταργείτε. Προσπαθείτε να τις εγκλωβίσετε και να τις αποπέµ-
ψετε, γιατί φοβάστε τη νεολαία, φοβάστε τους φοιτητές οι οποίοι
υπήρξαν πάντα πρωτοπόροι, γιατί ήταν ο µοχλός εξέλιξης και
αντίδρασης της κοινωνίας. 

Επίσης, επιδιώκετε και την πλήρη εµπορευµατοποίηση των µε-
ταπτυχιακών σπουδών. Με τις διατάξεις που φέρνετε τα µετα-
πτυχιακά αποκόπτονται από την ακαδηµαϊκή διαδικασία και
θεωρούνται πλέον παράλληλη ενασχόληση, απασχόληση. Οι
υποτροφίες θα ισχύουν µόνο για φοιτητές µε εξαιρετικές επιδό-
σεις, ενώ δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν καθόλου τις κοινωνικές ανάγ-
κες. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, το σχέδιο νόµου δεν απαντά σε κα-
νένα ερώτηµα, δεν απαντά σε καµµία ανάγκη, σε κανένα πρό-
βληµα του σύγχρονου ελληνικού δηµόσιου πανεπιστηµίου.
Αντίθετα, το γυρίζετε πίσω µισό αιώνα. 

Θέλετε να παραδώσετε, λοιπόν, το δηµόσιο πανεπιστήµιο στη
ζούγκλα της αγοράς και στα ιδιωτικά συµφέροντα. Αποδεικνύετε
ότι απεχθάνεστε το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Θέλετε να το υπονο-
µεύσετε, να το συρρικνώσετε. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η
Ηλεία, ο τόπος µου. Από την πρώτη στιγµή που αναλάβατε τη
διακυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, υποβαθµίσατε τα πανεπιστηµιακά
τµήµατα που λειτουργούσαν στην Ηλεία, τα συκοφαντήσατε, τα
αποδοµήσατε και, τελικά, τα διώξατε µε το προεδρικό διάταγµα
που βγήκε πρόσφατα.

Με χειρουργικές κινήσεις, λοιπόν, και συνοπτικές διαδικασίες
αποφασίσατε και πετύχατε να σβήσετε την Ηλεία από τον ακα-
δηµαϊκό χάρτη της χώρας. Καταντήσατε την Ηλεία να είναι ο µο-
ναδικός νοµός στον οποίο δεν θα λειτουργούν πανεπιστηµιακά
τµήµατα. Εξαφανίσατε, λοιπόν, από τον τόπο µας τα πανεπιστη-
µιακά τµήµατα που λειτουργούν από το 2019, γιατί η κυβέρνηση
τότε του ΣΥΡΙΖΑ έλαβε υπ’ όψιν τα συγκριτικά του πλεονεκτή-
µατα και αποφάσισε να λειτουργήσουν τρία πανεπιστηµιακά τµή-
µατα στον τόπο µου.

Εξαφανίσατε, λοιπόν, το Τµήµα Μουσειολογίας από την Ηλεία
που έχει τεράστια πολιτιστική και αρχαιολογική κληρονοµιά, εξα-
φανίσατε το Τµήµα Γεωπονίας από την Αµαλιάδα, όπου υπάρχει
ένας από τους µεγαλύτερους και πιο παραγωγικούς αρδευόµε-
νους κάµπους της χώρας, ενώ αναστείλατε και τη λειτουργία του
Τµήµατος Επιστηµών Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού στον τόπο
που γέννησε τους Ολυµπιακούς Αγώνες, στην Αρχαία Ολυµπία. 

Αυτό το τµήµα ιδρύθηκε και διορθώθηκε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Διορθώθηκε ένα λάθος που είχε
κάνει η ελληνική πολιτεία για δεκαετίες. Η πρώτη γυµναστική
ακαδηµία που θα έπρεπε, πιστεύω, να λειτουργήσει στη χώρα
µας είναι στον τόπο αυτό, στον τόπο της Αρχαίας Ολυµπίας.
Αυτό το λάθος διορθώθηκε µετά από δεκαετίες και εσείς το ανα-
στείλατε, αντί να το βοηθήσετε να λειτουργήσει, να αναπτυχθεί
και να ανθίσει.

Μην τολµήσετε όµως, κύριε Υπουργέ, να κρυφτείτε πίσω από
τις αποφάσεις και δήθεν πίσω από το Πανεπιστήµιο Πατρών,
γιατί όπως όλοι γνωρίζουµε, τον πανεπιστηµιακό χάρτη της
χώρας τον διαµορφώνει η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Παι-
δείας. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έχει την ευθύνη. Το πανεπιστήµιο
προτείνει και η κυβέρνηση αποφασίζει. Είναι ξεκάθαρο ότι το
κλείσιµο των πανεπιστηµιακών τµηµάτων της Ηλείας είναι δική
σας απόφαση, έχει τη δική σας υπογραφή. 

Καταδικάζετε, λοιπόν, έναν ολόκληρο νοµό σε υποβάθµιση και
οπισθοδρόµηση. Θέτετε τον τόπο µου στο περιθώριο, τον αφή-
νετε να µαραζώνει χωρίς φοιτητές, χωρίς σύνδεση της έρευνας
και της ακαδηµαϊκής ενασχόλησης µε την παραγωγή, χωρίς ανά-
δειξη και αξιοποίηση των παγκόσµιας εµβέλειας συγκριτικών του
πλεονεκτηµάτων.

Αλήθεια, πιστεύετε ότι οι πολίτες της Ηλείας θα σας επιβρα-
βεύουµε και θα πούµε «µπράβο» γι’ αυτή την καταστροφική σας
εµµονή; Θα σας πούµε «µπράβο» γι’ αυτή την προσβολή και γι’
αυτή την υποτίµηση που κάνετε στον τόπο µας; Όχι, κύριε
Υπουργέ, θα σας απαντήσουµε µε δυναµισµό και αποφασιστικό-
τητα. Με την ψήφο µας θα ακυρώσουµε στην πράξη αυτές τις
µεθοδεύσεις σας και τις αποφάσεις σας και θα εµπιστευτούµε
µία προοδευτική κυβέρνηση η οποία θα διορθώσει τις αδικίες
που διαπράττετε. Θα εµπιστευτούµε µια κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία για να ανοίξει ξανά τα πανεπιστηµιακά
τµήµατα στον τόπο µας, για να ανοίξει ξανά καθαρούς ορίζοντες
και να διώξει τους γκρίζους και θολούς που εσείς επιδιώκετε να
επιβάλλετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Καλαµατιανέ. 
Και τώρα καλείται στο Βήµα η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου

από τον ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ.
Σταµενίτης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Η σηµερινή συζήτηση για ένα νοµοσχέδιο που αφορά ένα από

τα πιο σηµαντικά θέµατα της ελληνικής κοινωνίας, που είναι η παι-
δεία, ξεκίνησε µέσα σε ένα ακραία τοξικό κλίµα, ένα κλίµα το οποίο
εγκαινίασε, πυροδότησε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Όταν ο κύριος
Πρωθυπουργός µιλάει µε όρους «εκτσογλανισµού» -δεν υπάρχει
στο λεξιλόγιό µου η λέξη, αλλά θα προσπαθήσω να την αποτυ-
πώσω και να την αποκωδικοποιήσω- µε αφορµή την ανάρτηση του
Χριστόφορου Βερναρδάκη –απαράδεκτη, όπως ο ίδιος τη χαρα-
κτήρισε και την οποία κατέβασε αµέσως ζητώντας συγγνώµη από
την Υπουργό, ως όφειλε- κηρύττει την έναρξη της συζήτησης για
την παιδεία µε αυτόν τον τρόπο, µε αυτό το τοξικό κλίµα. 
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Tο θεωρώ απαράδεκτο και επικίνδυνο για την πολιτική ζωή του
τόπου, ειδικά όταν συνδέει το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης µε πράξεις εγκληµατικές, όπως αυτή της εµπρηστικής
επίθεσης στον «REAL FM». 

Πρέπει να ξεφύγουµε από αυτά τα πράγµατα. Πρέπει να ξε-
φύγουµε και να συζητήσουµε για την παιδεία. Γιατί, όµως, ο κ.
Μητσοτάκης προτίµησε να γίνει τοξικός για ένα τέτοιο θέµα;
Γιατί φοβάται; Διότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει όλη την πανεπιστη-
µιακή κοινότητα εναντίον της Κυβέρνησης. Διότι παρά τις δηµο-
σκοπήσεις –ούτε το ερώτηµα ξέρει κανείς ούτε το τι θα
απαντήσει- παρά τις αποσπασµατικές αναγνώσεις ψηφισµάτων
και αποφάσεων συνόδου πρυτάνεων, συγκλήτων, σχολών, τµη-
µάτων, επιστολών ξένων µεγάλων καθηγητών, Ελλήνων καθηγη-
τών, παρά αυτό το γεγονός, έρχεται εδώ ο Πρωθυπουργός και
η κυρία Υπουργός να περάσουν ένα νοµοσχέδιο για το οποίο η
κοινότητα είναι εναντίον. Γιατί είναι εναντίον η κοινότητα; Αυτό
δεν έχετε καταλάβει ούτε το Υπουργείο Παιδείας ούτε ο Πρωθυ-
πουργός ούτε οι Βουλευτές, που λυπάµαι αλλά έχουν µία τεκµη-
ρίωση έτοιµη και τη λένε, τη διαβάζουµε. Γιατί είναι εναντίον;
Προσπαθείτε να δείξετε ότι είναι ένα νοµοσχέδιο µε πάρα πολλά
άρθρα που είναι καλά αυτά τα άρθρα. Η διοίκηση είναι δέκα
άρθρα. Το πανεπιστήµιο είναι η διοίκηση. Αυτό είναι ο σκληρός
πυρήνας του. Η διοίκηση είναι ο πυρήνας του και όλα τα άλλα
συγκροτούνται µε γνώµονα τη διοίκησή του. 

Άκουσα να λέγεται ότι είχαµε έναν παλιό νόµο-πλαίσιο του
1982 και τελείωσε αυτός και εµείς κοιτάµε µπροστά που έχουν
αλλάξει τα πράγµατα. Η δηµοκρατία, δηλαδή, είναι ξεπερασµένο
πράγµα; Διότι αυτό είναι που δεν καταλαβαίνετε. Ο νόµος-πλαί-
σιο του 1982 για τη διοίκηση κωδικοποίησε ένα αξιακό σύστηµα.
Ούτε παράδοση είναι αυτού του τόπου ούτε τίποτα. Είναι η κω-
δικοποίηση ενός αξιακού συστήµατος, ενός κόσµου ολόκληρου
που πολέµησε γι’ αυτά τα πράγµατα. Και µε αυτόν τον νόµο-πλαί-
σιο το πανεπιστήµιο, η περηφάνεια αυτής της κοινωνίας, έγινε
το σηµαντικότερο ρουλεµάν της κοινωνίας. Αυτό είναι το ελλη-
νικό πανεπιστήµιο. 

Υπήρξαν εκφυλισµοί στην πορεία. Σε ποια επίπεδα; Δηµιουρ-
γήθηκαν γκρίζες ζώνες εκεί όπου ο νόµος-πλαίσιο δεν προ-
έβλεψε την πλήρη αναγνώριση επαγγελµατικών δικαιωµάτων
στους πάντες, όσο δηµιουργούνταν νέα τµήµατα, νέες σχολές,
κ.λπ.. Εκεί έχουµε γκρίζες ζώνες. Έχουµε από τα ΤΕΙ αποφοίτους
µηχανικούς οµήρους για σαράντα χρόνια. Έχουµε γκρίζες ζώνες
στο θέµα των µεταπτυχιακών. Δεν είχε προβλεφθεί. Δεν υπήρχαν
µεταπτυχιακά τότε. Όταν έρχονται τα µεταπτυχιακά, δεν υπάρχει
ένας νόµος. Είχε αρχίσει να επελαύνει και ο νεοφιλελευθερισµός
στη χώρα µας. Δηµιουργείται µία γκρίζα ζώνη. Τα πανεπιστήµια
προσπάθησαν, όπως µπορούσαν, να αντεπεξέλθουν χωρίς να
βάλουν δίδακτρα. Δηµιουργήθηκε γκρίζα ζώνη. 

Η µεγαλύτερη, όµως, γκρίζα ζώνη ήταν το παραγωγικό µον-
τέλο αυτής της χώρας. Είχαµε ένα πανεπιστήµιο-ατµοµηχανή
που έδινε τεράστια έρευνα, µεγάλο γνωσιακό κεφάλαιο στη
χώρα και είχαµε ένα στρεβλό, στρεβλότατο παραγωγικό µον-
τέλο. Και τι γινόταν; Με τα χρόνια, αυτό το γνωσιακό κεφάλαιο
έµενε στο περιθώριο. Και ήρθε και η οικονοµική κρίση και έδωσε
ένα σφυροκόπηµα παραπάνω.

Δίνω στα Πρακτικά της Βουλής για να δει κανείς την παραγό-
µενη έρευνα, τη σύνδεση του ελληνικού πανεπιστηµίου µε το διε-
θνές περιβάλλον, τη σύνδεση των πανεπιστηµιακών, των
φοιτητών. Μιλάµε για µία ζωντανή κοινωνία, για µία κοινότητα.
Αυτό είναι η δηµοκρατία, η κοινότητα και η συλλογικότητα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί άντεξε το πανεπιστήµιο µε το χτύπηµα που έφαγε στην
οικονοµική κρίση; Επειδή αυτό το δηµοκρατικό µοντέλο λειτουρ-
γούσε. Και είναι αυτό που το έσωσε, ενώ όλα τα άλλα κατέρρεαν.
Έχουµε ένα πανεπιστήµιο δυναµικό που άντεξε, καινοτόµο, που
για να αντέξει και να έχει διεθνή παρουσία –το ΕΚΠΑ έβγαλε
στοιχεία τώρα προχθές- πάει να πει ότι αυτό είναι δυναµικό. Πρέ-
πει να αλλάξουµε το παραγωγικό µοντέλο, για να µπορέσουµε
να ενσωµατώσουµε το γνωσιακό κεφάλαιο. Αντί να πούµε αυτά,

τι έρχεται και κάνει η κ. Κεραµέως και η Κυβέρνηση; Έρχεται και
προσπαθεί να τραβήξει µε νύχια και µε δόντια το πανεπιστήµιο
προς τα κάτω, για να προσαρµοστεί σε κάποιους µεγαλοεπιχει-
ρηµατίες, µικροεπιχειρηµατίες, σε ιδιωτικά συµφέροντα. Τραβάει
το πανεπιστήµιο προς τα κάτω. Αυτό κάνει αυτός ο νόµος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τι έρχεται και µας λέει ο Πρωθυπουργός; Μας λέει «Το µοντέλο
διοίκησης αφορά πεντακόσια άτοµα, πεντακόσιους καθηγητές,
ενώ η πρακτική άσκηση εξακόσιες χιλιάδες φοιτητές». Εδώ αρχίζει
η παραπλάνηση και η –στοχευµένα- λάθος ενηµέρωση του κό-
σµου. Υπήρχε πρακτική άσκηση στα πανεπιστήµια; Σαφέστατα.
Πληρωνόταν µε ΕΣΠΑ. Τώρα τι γίνεται; Θα έχουν µισθούς, λέει η
κ. Κεραµέως. Σε ποια αγορά και τι µισθούς; Όπως τις υποτροφίες
του ΙΚΥ που µε την κρίση καταργήθηκαν; Και τι ήταν οι υποτροφίες
του ΙΚΥ, άλλο ένα µεγάλο ρουλεµάν της ελληνικής κοινωνίας; Τι
ήταν; Υποτροφίες υπήρχαν από τη «SIEMENS» που αντί να δώσει
τα λεφτά της διαφθοράς, έδινε κάποιες υποτροφίες σε κάποιους
φοιτητές που ήθελαν οι τράπεζες, που πληρώνονταν µε ελάχιστα
λεφτά. Αυτές ήταν οι υποτροφίες, που επανέφερε µε χίλια ζόρια
ο ΣΥΡΙΖΑ σε πολύ δύσκολη περίοδο. Ανασύστησε το Ίδρυµα Κρα-
τικών Υποτροφιών. 

Άρα, λοιπόν, εδώ θα έπρεπε να µιλήσουµε για τον προϋπολο-
γισµό του κράτους για την παιδεία και για τα πανεπιστήµια, όπου
πρέπει να µπούνε και τα µεταπτυχιακά µέσα. Και εγώ λέω ότι σε
όλη µου τη ζωή θα πολεµάω γι’ αυτό το πράγµα, για µεταπτυ-
χιακά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν µπορεί τη σήµε-
ρον ηµέρα όταν µιλάµε για εξέλιξη, όταν µιλάµε για όλα αυτά,
να µην έχουµε προπτυχιακά, µεταπτυχιακά, διδακτορικό δωρεάν.
Έτσι µιλάµε στον λαϊκό κόσµο και στις λαϊκές οικογένειες, όχι τα
µυθεύµατα του Πρωθυπουργού για τη φοιτήτρια στη Θράκη που
τώρα σε λίγο καιρό δεν θα υπάρχουν τµήµατα στη Θράκη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κυρία
Αναγνωστοπούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε,
έχετε δίκιο, αλλά είναι πάρα πολλά τα θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχω δίκιο, αλλά πού
να το βρω;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ήρθε εδώ ο Πρω-
θυπουργός και µας µίλησε για τη µυθική ιστορία της φοιτήτριας
από τη Θράκη που θα πηγαίνει από  εδώ, θα πηγαίνει από κει, θα
πηγαίνει παραπέρα. Με τι λεφτά; Με τα πτυχιακά;

Φοιτητική µέριµνα οπωσδήποτε! Πάσχαµε σε αυτόν τον τοµέα
ως κράτος, ως πολιτεία. Πάσχουµε. Και τι πάµε να χτυπήσουµε;
Τη διοίκηση. 

Σε περιόδους πανδηµικής κρίσης, οικολογικής κρίσης, πάσης
φύσεως κρίσεων, ένα αξίωµα υπάρχει: ή όλοι για όλους –αυτό
σηµαίνει δηµοκρατία, όλοι για όλους- ή καθένας για την πάρτη
του. Αυτή η Κυβέρνηση περνάει το δόγµα του «καθένας για την
πάρτη του». Εµείς αυτό δεν πρόκειται να το επιτρέψουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά.
Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Διονύσιος Σταµενίτης από τη Νέα

Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Ανδριανός, επίσης από τη
Νέα Δηµοκρατία 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια από τις πρώτες ρυθµίσεις
που ψήφισε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µετά την
εκλογή της τον Ιούλιο του 2019 ήταν -νοµίζω τον Αύγουστο του
2019- αυτή που αφορούσε την κατάργηση του ασύλου της ανο-
µίας στα πανεπιστήµια και είµαστε πάρα πολύ ευτυχείς και υπε-
ρήφανοι που το ψηφίσαµε. Πρέπει, επίσης, να σηµειώσουµε ότι
εµείς, η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, είµαστε αυτοί που
µέχρι τελευταία στιγµή παλέψαµε θεσµικά, ώστε να δοθεί η δυ-
νατότητα αναθεώρησης του άρθρου 16 του Συντάγµατος ανα-
φορικά µε την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων στη χώρα και µε
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όσα θετικά αυτό συνεπάγεται για το ίδιο το επίπεδο των σπου-
δών, τα ευρύτερα οφέλη για την οικονοµία, την παροχή περισ-
σότερων επιλογών στις νέες και τους νέους. 

Δυστυχώς οι οπισθοδροµικές δυνάµεις του τόπου µπλόκαραν
αυτή την αλλαγή, διαπράττοντας ένα ιστορικό λάθος και παίρ-
νοντας το βάρος της ευθύνης απέναντι στη νέα γενιά, αλλά και
στο σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. 

Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, που σας άκουσα
προηγουµένως, αυτή είναι η κύρια αιτία που οι χώρες οι γειτονι-
κές έχουν γεµίσει µε Έλληνες φοιτητές και όχι η βάση εισαγωγής
που εξασφαλίζει την ολοκλήρωση των σπουδών. Η κατάργηση
της βάσης εισαγωγής βοηθάει και τις ψήφους κάποιων κοµµά-
των.

Από εκείνη την πρώτη ρύθµιση για την κατάργηση του ασύλου,
ένα σύνολο νοµοθετικών παρεµβάσεων και πρωτοβουλιών του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων για τη δηµόσια παιδεία
σε όλες τις βαθµίδες της έχει δηµιουργήσει µια νέα εικόνα και
έχει θέσει τις βάσεις για καλύτερη και πιο ποιοτική δηµόσια εκ-
παίδευση και, πράγµατι, έχει λύσει πολλά χρόνια προβλήµατα
του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. 

Σε αυτό το πλέγµα των µεταρρυθµίσεων και των πολιτικών επι-
λογών ξεχωρίζουν, ανάµεσα σε άλλα, οι περίπου δεκαεξίµισι χι-
λιάδες προσλήψεις που έχουν ήδη γίνει και οι οκτώµισι χιλιάδες
που θα γίνουν τώρα το καλοκαίρι. Συνολικά πρόκειται για είκοσι
πέντε χιλιάδες προσλήψεις σε πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, που είναι οι πρώτες µετά από δέκα χρόνια, αποδει-
κνύοντας τη σοβαρότητα µε την οποία η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και η
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων αντιµετω-
πίζουν την εκπαίδευση. 

Συνεπώς, από αυτόν τον µεγάλο σχεδιασµό και τη µακρόχρονη
στρατηγική δεν θα µπορούσε να απουσιάσει µια ουσιαστική µε-
ταρρύθµιση για τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας,
που θα συµπληρώσει όσα έχουν γίνει στον τοµέα αυτόν τα τε-
λευταία τρία χρόνια. 

Έτσι, εισάγεται προς ψήφιση το σχέδιο νόµου «Νέοι Ορίζοντες
στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα - Ενίσχυση της ποιότητας,
της λειτουργικότητας και της σύνδεσης των ΑΕΙ µε την κοινωνία».
Πρόκειται, όπως µαρτυρά και ο τίτλος του, για µια ολοκληρω-
µένη και καινοτόµα πρόταση για το αύριο της ανώτατης εκπαί-
δευσης στη χώρα µας, µια πρωτοβουλία που απλώνεται σε όλο
το φάσµα των λειτουργιών των πανεπιστηµίων, από τις δυνατό-
τητες που θα παρέχουν τα προγράµµατα σπουδών µέχρι τον
τρόπο που θα εκλέγονται τα εκτελεστικά όργανα και οι εκπρό-
σωποι των φοιτητών στη διοίκηση.

Ήταν απαραίτητη αυτή η µεταρρύθµιση; Εµείς λέµε ότι ναι,
ήταν. Είναι καιρός να διορθώσουµε δοµικά προβλήµατα, να ανα-
νεώσουµε την τριτοβάθµια εκπαίδευση και να ανοίξουµε περαι-
τέρω το πεδίο δυνατοτήτων για τους φοιτητές µας. 

Βρίσκεται σε συνάρτηση µε αυτό που επιθυµεί η κοινωνία και
το σύνολο των φοιτητών ή είναι µια καταστροφική µεταρρύθµιση
που βρίσκει την κοινωνία απέναντί της; Λαµβάνοντας υπ’ όψιν
την έρευνα γνώµης που εκπονήθηκε σε πάνω από χίλια νοικοκυ-
ριά της χώρας, αποδεικνύεται ότι, πράγµατι, οι προτεινόµενες
αλλαγές βρίσκουν πλειοψηφική αποδοχή από την κοινωνία. 

Άλλωστε, αν το σκεφτείτε και εσείς καλύτερα, κυρίες και κύριοι
της Αντιπολίτευσης, απαλλαγµένοι από τις ιδεολογικές σας αγκυ-
λώσεις θα µπορέσετε να δείτε ότι είναι σχεδόν παράλογο εν έτει
2022 να διαφωνεί κανείς µε τη θέσπιση κέντρου ψυχολογικής υπο-
στήριξης σε φοιτητές και διδάσκοντες των ΑΕΙ, την πρακτική
άσκηση των φοιτητών που εξασφαλίζει στους ασκούµενους και
δίνει δικαιώµατα, την παροχή ελευθερίας επιλογής µαθηµάτων
από άλλα τµήµατα, καθώς και την απόκτηση διπλού πτυχίου σε
δύο σχετικές επιστήµες. Είναι το λιγότερο αναχρονιστικό να δια-
φωνεί κανείς µε τη δυνατότητα ίδρυσης start up επιχειρήσεων από
φοιτητές για την υποστήριξη της επιχειρηµατικότητας, το ελληνικό
«ERASMUS», µε τη θέσπιση βιοµηχανικών διδακτορικών, µε σκοπό
την άµεση επαφή των φοιτητών µε την αγορά εργασίας και, τέλος,
µε τις νέες, πιο αξιοκρατικές διαδικασίες επιλογής µελών ΔΕΠ. 

Είναι ξεκάθαρα υποκριτικό να αντιδράτε για το ενιαίο ψηφο-
δέλτιο εκλογής φοιτητών, όταν υπάρχει η απόφαση του δικού

σας πρώην Υπουργού, του κ. Γαβρόγλου, που προέβλεπε ακρι-
βώς το ίδιο. Αλλεργία εµείς µε τις φοιτητικές παρατάξεις δεν
έχουµε. Εµείς φοβόµαστε τους φοιτητές; Η ΔΑΠ επί τριαντα-
πέντε χρόνια είναι κυρίαρχη στα πανεπιστήµια. 

Αλήθεια, ο ΣΥΡΙΖΑ πού βρίσκεται; Παίρνει 2%, 3%, 5%. Αν
παίρνει. Σας τα είπε και ο Υπουργός στις συνεδριάσεις της επι-
τροπής…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ήταν η ΔΑΠ κυρίαρχη.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Α, το ξεχάσαµε. Όπου δεν µπο-

ρείτε να κυριαρχήσετε, φεύγετε, όπως στο εργατικό κίνηµα.
Εννοώ, ότι, όπου δεν µπορείτε να κερδίσετε τον σύλλογο, αγα-
πητοί του ΚΚΕ, δηµιουργείτε καινούργιους συλλόγους, όπου κυ-
ριαρχείτε, και τους άλλους συλλόγους όπου συµµετέχουν όλες
οι φοιτητικές παρατάξεις δεν τους βάζετε στο άθροισµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε φορά που συζητάµε για
αλλαγές και µεταρρυθµίσεις στον τοµέα της παιδείας αναδύον-
ται µε τον πιο απόλυτο τρόπο οι τεράστιες διαφορές που υπάρ-
χουν ανάµεσα στον κόσµο της ανανέωσης, του εκσυγχρονισµού
και των υγιών δυνάµεων του τόπου και σε αυτόν της οπισθοδρό-
µησης, της στασιµότητας και της παρακµής. Εύκολα µπορεί κά-
ποιος να κάνει την αντιστοίχιση του ποιοι ανήκουν σε ποια
πλευρά. Δεν χρειάζεται άλλωστε πολλή σκέψη για να καταλάβει
κανείς ποιοι είναι οι υποστηρικτές της οπισθοδρόµησης, όταν
εδώ, µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, κάποιοι µιλούν για την προ-
στασία της ανοµίας, την επιβράβευση των τραµπουκισµών, τους
στενούς ορίζοντες ξεπερασµένων πια προγραµµάτων σπουδών,
της µη λογοδοσίας των πρυτανικών αρχών. 

Και επίσης είναι ξεκάθαρο ποιοι είναι αυτοί που επενδύουν στο
µέλλον, που ενδιαφέρονται, πραγµατικά, για τη νέα γενιά, που
νοµοθετούν την ανανέωση των πανεπιστηµίων, που αντιµάχονται
τις σκοτεινές δυνάµεις του τόπου και εργάζονται για τη διόρ-
θωση των παθογενειών. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο οι πολίτες
µπορούν να διακρίνουν για µια ακόµα φορά τις αντιθέσεις. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία λέµε ότι στηρίζουµε ένα νοµοθέ-
τηµα το οποίο αναπτύσσεται σε τέσσερις βασικούς άξονες: στην
αναβάθµιση της ποιότητας των ΑΕΙ, στην ενίσχυση της λειτουρ-
γικότητας και της αποδοτικότητάς τους, στην προώθηση της
σύνδεσης των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων µε την κοινω-
νία και επίσης στον εκσυγχρονισµό του ΔΟΑΤΑΠ. Τέλος, ρυθµίζει
και εκκλησιαστικά ζητήµατα, όπως η σύσταση οργανικών θέσεων
κληρικών, µια νοµοθετική ρύθµιση χωρίς οικονοµικό κόστος για
το κράτος, σε ένα αρρύθµιστο εδώ και εβδοµήντα επτά χρόνια
τοπίο. Και εσείς λέτε ότι είστε απέναντι σε όλα αυτά. Η κοινωνία
όµως θα συγκρίνει και θα κρίνει.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας επενδύει πολλά στον τοµέα της παιδείας. Πι-
στεύουµε -και το λέµε διαχρονικά- ότι τα παιδιά µας, οι νέες και
οι νέοι αξίζουν καλύτερα εφόδια, πιο ανοιχτούς ορίζοντες. Είναι
γεγονός ότι τα ελληνικά πανεπιστήµια διαθέτουν εξαιρετικό έµ-
ψυχο δυναµικό και υψηλής ποιότητας προγράµµατα σπουδών
και παράγουν σπουδαίους επιστήµονες. Όµως πρέπει να παρα-
δεχτούµε ότι υστερούν σε τοµείς, όπως ο ανταγωνισµός µε αν-
τίστοιχα ιδρύµατα άλλων χωρών, όπως η εξωστρέφεια και η
σύνδεση µε την αγορά εργασίας, που εµείς ως Νέα Δηµοκρατία
βάζουµε ψηλά.

Αυτό που κάνουµε, λοιπόν, είναι να αξιοποιούµε τα πλεονεκτή-
µατά µας, αλλά και να γνωρίζουµε τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν. Προσπαθούµε να χτίσουµε στα θετικά και να διορθώσουµε
τα αρνητικά, µε σκοπό την περαιτέρω απελευθέρωση του πιο δυ-
ναµικού και παραγωγικού στοιχείου της χώρας µας, αυτών των
νέων ανθρώπων, των φοιτητών, των νέων ερευνητών και επιστη-
µόνων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Σταµενίτη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµο-
κρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θέλω πρώτα απ’

όλα να καταδικάσω και εγώ απερίφραστα την εµπρηστική επίθεση
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στον «REAL FM», αλλά και το νέο περιστατικό βίας σε πανεπιστη-
µιακό χώρο. Είναι, βεβαίως, εξαιρετικά σηµαντικό το σύνολο των
δηµοκρατικών πολιτικών δυνάµεων τουλάχιστον να αναγνωρίσει
το πρόβληµα και την ανάγκη αντιµετώπισής του. Τόσο η διασφά-
λιση της ελευθερίας του λόγου και του Τύπου από τους αυτόκλη-
τους λογοκριτές, όσο και η έµπρακτη κατοχύρωση της ασφάλειας
και της νοµιµότητας στους πανεπιστηµιακούς χώρους είναι αυτο-
νόητες υποχρεώσεις της πολιτείας και στην κατεύθυνση αυτή η
ήδη δροµολογηµένη υλοποίηση των προβλέψεων του πρόσφατου
νόµου για τη φύλαξη των πανεπιστηµίων είναι µονόδροµος.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα αποτελεί ακόµα
ένα κρίσιµο βήµα της συνολικής εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης
που υλοποιεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, µε τη Νίκη Κεραµέως να έχει την ευθύνη
αυτού του κρίσιµου τοµέα µαζί µε την Υφυπουργό κ. Μακρή και
τον κ. Συρίγο και, βεβαίως, και αυτό το νοµοσχέδιο είναι στην κα-
τεύθυνση της αναβάθµισης της δηµόσιας εκπαίδευσης. Πρέπει
δε να τονίζουµε, αν και δεν αρέσει στους κυρίους συναδέλφους
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι εµείς µε τις είκοσι πέντε χι-
λιάδες µόνιµες προσλήψεις εκπαιδευτικών –δεκαέξι χιλιάδες πεν-
τακόσιες συν οκτώ χιλιάδες πεντακόσιες- αποδεικνύουµε στην
πράξη ότι στηρίζουµε τη δηµόσια εκπαίδευση. Από την προσχο-
λική και την πρωτοβάθµια εκπαίδευση, τη δευτεροβάθµια και τη
διαδικασία εισαγωγής στα ΑΕΙ, την επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση, την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και των στε-
λεχών, τις εταιρείες-τεχνοβλαστούς και την Εθνική Αρχή Ανώτα-
της Εκπαίδευσης η Κυβέρνηση υλοποιεί µε µεθοδικότητα όλες
τις προεκλογικές δεσµεύσεις που ανέλαβε έναντι των πολιτών,
στο πλαίσιο του απολύτως λεπτοµερειακού προγράµµατος της
Νέας Δηµοκρατίας για την παιδεία.

Απέναντι σε αήθεις επιθέσεις, σε αθλιότητες, όπως η δήλωση
του κ. Βερναρδάκη εναντίον της Νίκης Κεραµέως, γυναίκας
Υπουργού και µητέρας δύο παιδιών, απέναντι στη στείρα καθή-
λωση στο λίγο και στο µέτριο αλλά και στην ανακλαστική αντί-
δραση σε οποιαδήποτε αλλαγή, εµείς απαντάµε µε έργο και µε
επιχειρήµατα. Στόχος είναι ένα εκπαιδευτικό σύστηµα σύγχρονο
και αποτελεσµατικό που έχει στο επίκεντρο τους µαθητές, τους
σπουδαστές και φοιτητές, που εµπνέεται από τις βέλτιστες διε-
θνείς πρακτικές, που έµπρακτα πιστεύει στις εκπαιδευτικές κοι-
νότητες ενισχύοντας την αυτονοµία και ενθαρρύνοντας την
πρωτοβουλία και τη δηµιουργικότητα, που προσφέρει σε κάθε
νέο άνθρωπο τις γνώσεις και τις δεξιότητες που χρειάζεται για
να επιδιώξει µε αξιώσεις τα όνειρά του, και ταυτόχρονα καλλιερ-
γεί το ήθος και την αρετή που χαρακτηρίζουν έναν αυριανό υπεύ-
θυνο πολίτη.

Σε αυτή, ακριβώς, την κατεύθυνση κινείται και το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα, ο αυριανός νόµος-πλαίσιο για την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, που διαρθρώνεται σε τέσσερις κύριους άξο-
νες.

Πρώτον, αναβαθµίζει την ποιότητα της πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης ενισχύοντας µεταξύ άλλων την ουσιαστική αυτονοµία στην
οργάνωση των προγραµµάτων σπουδών, εισάγοντας το εγχώριο
«ERASMUS», τη δυνατότητα των διπλών και κοινών πτυχίων και
των βιοµηχανικών διδακτορικών, δίνοντας νέα έµφαση στην πρα-
κτική άσκηση και την αξιοποίηση των επισκεπτών καθηγητών,
απλοποιώντας τις γραφειοκρατικές διαδικασίες της έρευνας και
βεβαίως εισάγοντας νέες και αξιοκρατικότερες διαδικασίες εκλο-
γής µελών ΔΕΠ.

Δεύτερον, ενισχύει τη λειτουργικότητα και την αυτονοµία των
πανεπιστηµίων µε ένα νέο µοντέλο διοίκησης που βασίζεται στη
συλλογικότητα, τη λογοδοσία, τη διαφάνεια, την εξωστρέφεια,
µε νέα θεσµικά εργαλεία για τη στοχοθεσία των ΑΕΙ και την απο-
τελεσµατική διαχείριση της περιουσίας τους, αλλά και µε νέες
δοµές υποστήριξης της πανεπιστηµιακής κοινότητας.

Τρίτον, προάγει τη σύνδεση του πανεπιστηµιακού έργου µε
την κοινωνία διευκολύνοντας την παροχή υπηρεσιών από τα πα-
νεπιστήµια σε πολίτες και φορείς, την οργάνωση προγραµµάτων
πιστοποιητικών ψηφιακών δεξιοτήτων, αλλά και την ενίσχυση του
ρόλου των ΑΕΙ στη διά βίου εκπαίδευση.

Τέταρτον, εκσυγχρονίζει το πλαίσιο λειτουργίας του ΔΟΑΤΑΠ
µετακινώντας την εστίαση από την έγκριση της εκάστοτε αίτησης

στην αναγνώριση των αλλοδαπών ιδρυµάτων και τη συµπερί-
ληψή τους στο σχετικό µητρώο, γεγονός που απλοποιεί και επι-
ταχύνει σηµαντικά τη σχετική διαδικασία που για πολλούς νέους
ανθρώπους συνεπαγόταν τεράστια ταλαιπωρία.

Για τους φοιτητές και τις φοιτήτριες το νοµοσχέδιο αυτό δια-
σφαλίζει περισσότερες και καλύτερες ακαδηµαϊκές δυνατότητες
ενθαρρύνοντας τη διεπιστηµονικότητα και την απόκτηση συν-
δυαστικών γνώσεων και δεξιοτήτων. Ενισχύει τη στήριξη της κα-
θηµερινότητας µε τα κέντρα ψυχολογικής και συµβουλευτικής
υποστήριξης, τη διασφάλιση της αντικειµενικής βαθµολόγησης
και τη µέριµνα για φοιτητές και φοιτήτριες µε αναπηρία. Εκσυγ-
χρονίζει το πλαίσιο της φοιτητικής εκπροσώπησης, ώστε να αν-
ταποκρίνεται αποτελεσµατικότερα στις ανάγκες των φοιτητικών
κοινοτήτων και, βεβαίως, ενισχύει, ουσιαστικά, τη σύνδεση µε
την αγορά εργασίας, που αποτελεί ένα πάγιο ζητούµενο για την
τριτοβάθµια εκπαίδευση στη χώρα µας.

Για τους πανεπιστηµιακούς διασφαλίζει την αξιοκρατία στην
εκλογή και την εξέλιξή τους, µειώνει δραστικά τη γραφειοκρα-
τική επιβάρυνση και ενθαρρύνει τη συµµετοχή σε ερευνητικά
έργα και τις συνεργασίες σε Ελλάδα και εξωτερικό, ενώ παράλ-
ληλα ενισχύει και τη δυνατότητα της ουσιαστικής συµµετοχής
στη διαµόρφωση της στρατηγικής του εκάστοτε πανεπιστηµίου. 

Για τα ίδια τα πανεπιστήµια το νοµοσχέδιο κατοχυρώνει την
έµπρακτη ακαδηµαϊκή αυτονοµία, διασφαλίζει την ποιότητα των
εκπαιδευτικών προγραµµάτων, ενισχύει την εξωστρέφεια και τη
συµµετοχή στο διεθνές ακαδηµαϊκό γίγνεσθαι και δίνει τα θε-
σµικά εργαλεία για µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα και λειτουρ-
γικότητα στη διοίκηση, τον ορισµό και την επίτευξη των στόχων.

Αλλά και για την ευρύτερη κοινωνία το νοµοσχέδιο αυτό φέρ-
νει πιο κοντά τα πανεπιστήµια στις ανάγκες των τοπικών κοινω-
νιών και των πολιτών, ανοίγει νέες δυνατότητες µάθησης και
κατάρτισης για όλους και διασφαλίζει τη διάχυση των θετικών
αποτελεσµάτων της έρευνας και της ακαδηµαϊκής δουλειάς στην
οικονοµία και την κοινωνία.

Θέλω, τέλος, να επισηµάνω τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου
για τις οργανικές θέσεις των κληρικών και ευρύτερα για τα εκ-
κλησιαστικά προβλήµατα που λύνει αυτό το νοµοσχέδιο. Με
τρόπο αποτελεσµατικό και δίκαιο επιλύεται, λοιπόν, ένα υπαρκτό
ζήτηµα που αφορά και ταλαιπωρεί χιλιάδες κληρικούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µακριά από αγκυλώσεις και ιδε-
ολογικές εµµονές η Κυβέρνηση και µε το νοµοσχέδιο αυτό απο-
δεικνύει τη δέσµευση και την αποφασιστικότητά της να δια-
µορφώσει το πλαίσιο της σύγχρονης εκπαίδευσης της πατρίδας
µας. Στα ελληνικά πανεπιστήµια γίνεται πολύ σηµαντική και ουσια-
στική δουλειά, µέχρι σήµερα όµως τα µικρά και µεγάλα αυτά επι-
τεύγµατα της γνώσης γίνονται ως επί το πλείστον ερήµην του
ισχύοντος ρυθµιστικού πλαισίου και όχι χάρη και σε αυτό. Τα γρα-
φειοκρατικά βάρη, λοιπόν, η προσκόλληση σε παρωχηµένες πρα-
κτικές που ευνοούν εµπεδωµένα συµφέροντα τα οποία σε καµµία
περίπτωση δεν ταυτίζονται µε τα συµφέροντα των φοιτητών και
της κοινωνίας, η ανοχή στην ανοµία και τη βία, το υπαρκτό έλ-
λειµµα αξιοκρατίας και αξιολόγησης είναι εµπόδια που έπρεπε επι-
τέλους να ξεπεράσουµε και µε αυτό το νοµοσχέδιο αυτή η ανάγκη
επιτέλους ικανοποιείται, προς όφελος των πανεπιστηµίων µας, των
φοιτητών και των διδασκόντων, της οικονοµικής και κοινωνικής
ανάπτυξης και προόδου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Ανδριανέ.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης από το Κοµ-

µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και να ετοιµάζεται η κ. Σκούφα από
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Έχετε τον λόγο, κύριε Συντυχάκη. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Πίσω από εύηχους όρους όπως «ακαδηµαϊκή αριστεία», «ερευ-

νητική καινοτοµία», «εξωστρέφεια», «αυτονοµία» και άλλες φιορι-
τούρες διακρίνονται ξεκάθαρα οι στόχοι της νέας µεταρρύθµισης
που συνιστούν µεγαλύτερη πρόσδεση µε τις επιχειρήσεις και γρη-
γορότερα κέρδη, σε βάρος της γνώσης και της έρευνας, σε βάρος
των αναγκών της κοινωνικής πλειοψηφίας, στόχοι, βέβαια, που
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προϋποθέτουν ένα πιο επιθετικό αυτόνοµο πανεπιστήµιο της αγο-
ράς, µε δοµή και λειτουργία που παραπέµπει σε µεγάλη επιχεί-
ρηση, µε οριζόντια και καθετοποιηµένα τµήµατα ανάλογα µε το τι
απαιτεί η αγορά, µε διαφοροποιηµένο πελατολόγιο, µε επιχειρη-
µατικά πρότζεκτ, µε αντίστοιχη διοίκηση και δείκτες απόδοσης. 

Και όλα αυτά για ποιον λόγο; Για να παρέχουν πτυχία χωρίς
επαγγελµατικό αντίκρισµα. Αυτό είναι το νοµοσχέδιο της Κυβέρ-
νησης! Και για να το πετύχει αυτό, επιχειρεί να αποσπάσει τη συ-
ναίνεση κυρίως των φοιτητών, µε επιχειρήµατα του στυλ «θα
χάσουµε το τρένο της ψηφιακής εποχής, της τέταρτης βιοµηχα-
νικής επανάστασης και της «πράσινης» οικονοµίας». Και όπου
δεν πείθει ο λόγος πίπτει ράβδος. Όταν δεν πείθονται οι ατίθασοι
φοιτητές µε το καλό, αναλαµβάνει δράση η πανεπιστηµιακή
αστυνοµία και οι εισαγγελείς, όπως πρόσφατα στο Πολυτεχνείο
Κρήτης, ποινικοποιώντας αγώνες. 

Το «υπερόπλο» της Κυβέρνησης, όπως τουλάχιστον το παρου-
σιάζει για να δικαιολογήσει αυτόν τον πραγµατικά «σκουρια-
σµένο» εκσυγχρονισµό, είναι η επίκληση στην αριστεία, την
καινοτοµία, την έρευνα και την εξωστρέφεια. Ντύνουν, δηλαδή,
τις αντιδραστικές, οπισθοδροµικές αλλαγές µ’ ένα ωραίο περι-
τύλιγµα, µε ωραίες λέξεις, τις οποίες αν κάποιος δεν ξέρει για
ποιον λόγο τις επικαλούνται, θα νοµίσει ότι πρόκειται για κάτι
πολύ σπουδαίο, για κάτι πολύ καλό που πρέπει να στηριχθεί, λέ-
ξεις όµως που έχουν κακοποιηθεί και καταλήγουν να είναι συνώ-
νυµες µε τον ανελέητο ανταγωνισµό, µε όρους street fighting και
όχι µε όρους fair play, µε την εκλογή και εξέλιξη µελών ΔΕΠ, εν
τέλει µε την επιβίωση λίγων, όσων άντεξαν δηλαδή, αλλά και των
εκλεκτών, όσων είχαν τα µέσα για να αντέξουν. 

Σηµασία δεν έχει πλέον για τον ακαδηµαϊκό αν θα υπηρετεί τις
ανάγκες ενός σύγχρονου πανεπιστηµίου, του ερευνητή αν θα πα-
ράγει µια γνώση για να βελτιώσει τη ζωή του ανθρώπου, ώστε
να έχουν όλοι πρόσβαση στη δωρεάν υγεία, στο φάρµακο, στην
προληπτική υγεία, στην αξιοποίηση τεχνολογικών µέσων για την
έγκαιρη αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών, σεισµών, πληµµυ-
ρών, πυρκαγιών, για την προστασία του περιβάλλοντος, αλλά αν
τελικά εφαρµόζει τις πρωτοποριακές ιδέες που τους επιβάλλει η
αγορά εργασίας του καπιταλιστικού µεσαίωνα. 

Δεν είναι τυχαίο τη στιγµή που λείπει εκπαιδευτικό προσωπικό,
που υποβαθµίζεται η φοιτητική µέριµνα, που απαξιώνονται οι βι-
βλιοθήκες, η Κυβέρνηση να αξιοποιεί διάφορα εργαλεία χειρα-
γώγησης και ενσωµάτωσης ακαδηµαϊκών και ιδιαίτερα των
φοιτητών. Θα χρηµατοδοτήσει τα κέντρα αριστείας µέσω της
Εκλογικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης και του Ιδρύµατος
Έρευνας και Καινοτοµίας για λιγοστούς επιστήµονες που θα στε-
λεχώνουν την ελίτ των επιχειρηµατικών οµίλων και την καινοτοµία
στην έρευνα µε συνολικό ποσό –παρακαλώ- 604 εκατοµµύρια
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης, για να µάθουν οι πανεπιστηµια-
κοί, οι ερευνητές και οι φοιτητές να δουλεύουν στο πνεύµα της
επιχειρηµατικότητας. 

Μιλάτε για τους άριστους και την ίδια στιγµή αρνηθήκατε
στους άριστους φοιτητές ιατρικής να πάρουν µέρος στην ακρό-
αση των φορέων για το νοµοσχέδιο στην αρµόδια επιτροπή της
Βουλής. Επικαλείστε την αριστεία, εννοώντας στην πράξη την
αριστεία πληρωµένη από το πορτοφόλι του µπαµπά, το γνωστό
ιδεολόγηµα του συστήµατος περί αξίων που πρέπει να αµείβον-
ται και ανάξιων που πρέπει να µένουν πίσω. Το απέδειξε η Κυ-
βέρνηση µε την εφαρµογή της ελάχιστης βάσης εισαγωγής που
στο όνοµα της αριστείας απέκλεισε χιλιάδες µαθητές από κάποια
σχολή, ενώ όσοι έχουν να πληρώσουν 4.000 και 5.000 ευρώ τον
χρόνο στα κολέγια, θα αποκτούν πτυχία και µάλιστα ισότιµα. 

Το βέβαιο είναι ότι τα κριτήρια αριστείας που θα ισχύσουν
στην οποιαδήποτε µορφή τους θα προωθούν την επιχειρηµατική
δράση του ΔΕΠ, θα εδραιώνουν τον ρόλο του καθηγητή-µάνα-
τζερ-επιχειρηµατία, θα επιβραβεύουν την προσέλκυση της ιδιω-
τικής χρηµατοδότησης, την παραγωγή εµπορικής αξίας και την
ευελιξία στις εργασιακές σχέσεις και θα τιµωρούν -αν δεν ποινι-
κοποιούν και µέσω του νέου πειθαρχικού- τη διαφορετική άποψη,
τη διαφορετική στάση. 

Η δε καινοτοµία, την οποία συνεχώς επικαλείστε, δεν έχει καµ-
µία σχέση µε τη µετατροπή µιας νέας ιδέας σε πρωτοποριακή
ανακάλυψη που να ικανοποιεί σύγχρονες λαϊκές ανάγκες, αλλά

τη µετατροπή των ιδεών σε επιχειρηµατικές µπίζνες. Τα όποια
ερευνητικά προγράµµατα προκηρύσσει η Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Καινοτοµίας –και άλλοι φορείς βέβαια- προϋποθέ-
τουν συνεργασία των πανεπιστηµίων µε επιχειρήσεις. 

Είναι γνωστό ότι εργαστήρια του δηµόσιου πανεπιστηµίου µε
όλες τις υποδοµές και τα µέσα προσφέρουν υπηρεσίες σε ιδιω-
τικούς φορείς, ακόµα και για λογαριασµό του ΝΑΤΟ, όπως προ-
βλέπει το µνηµόνιο συνεργασίας που έχουν υπογράψει το ΑΠΘ,
το Πανεπιστήµιο Κρήτης, το Πανεπιστήµιο Μακεδονίας µε το
ΝΑΤΟ σε µια προσπάθεια «ξεπλύµατος» στην κυριολεξία των ιµ-
περιαλιστικών οργανισµών. Καµµιά δουλειά δεν έχει ένας δολο-
φονικός ιµπεριαλιστικός οργανισµός µε τη γνώση και την έρευνα
που εξ ορισµού από τη σκοπιά των εργαζοµένων πρέπει να υπη-
ρετούν την κοινωνική πρόοδο και όχι την κόλαση του πολέµου
και τη δυστυχία της προσφυγιάς. 

Επιστρατεύονται ακόµα και πρυτάνεις για να προωθήσουν τις
απαιτήσεις του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων, όπως τα βιο-
µηχανικά διδακτορικά που θα χρηµατοδοτηθούν αδρά µε 36 εκα-
τοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης και ιδιωτικές χρηµα-
τοδοτήσεις. Απαλλαγή των ειδικών λογαριασµών από το δηµόσιο
λογιστικό. Συνυπολογισµός στην αξιολόγηση της εξέλιξης των
µελών ΔΕΠ. Συµβολή στη δηµιουργία εταιρειών τεχνοβλαστών.
Ελκυστική φορολογική πολιτική για επιχειρήσεις που επιλέγουν
να συνεργαστούν µε πανεπιστήµια στο πλαίσιο ερευνητικών συ-
νεργασιών.

Ερώτηµα: Η ίδρυση εταιρειών τεχνοβλαστών, κερδοφόρα δρα-
στηριότητα των πανεπιστηµίων που βασίζονται στην καινοτοµία,
είναι ευκαιρία για το πανεπιστήµιο και τους νέους ερευνητές;
Όχι. Το πανεπιστήµιο αναλαµβάνει όλο το ρίσκο του νέου προ-
ϊόντος ή της υπηρεσίας που συνιστά την καινοτοµία και µόλις το
προϊόν ή η υπηρεσία αποδειχθούν ότι είναι ανταγωνιστικά και
έχουν µεγάλα περιθώρια κέρδους, ο ιδιώτης ανακεφαλαιοποιεί
το µερίδιό του και τελικά παίρνει στα χέρια του µια έτοιµη και δο-
κιµασµένη επιχείρηση. Το πανεπιστήµιο στην πράξη τζογάρει
αποθεµατικά και χρηµατικά ποσά για λογαριασµό µεγάλων επι-
χειρήσεων, τα οποία θα έπρεπε να προορίζονται για την κάλυψη
των αναγκών της διδασκαλίας και της έρευνας, των φοιτητών και
των µορφωτικών τους αναγκών. 

Η επιχειρηµατική δράση µέσω τέτοιων εταιρειών στο όνοµα
της καινοτοµίας που περνά µέσα από τους ειδικούς λογαρια-
σµούς χτίζει ένα πολυπλόκαµο σύστηµα πολιτικής και οικονοµι-
κής εξάρτησης επιχειρηµατιών και διδασκόντων που οδηγεί σε
αλλοτρίωση συνειδήσεων. Υποστηρίζουν, συντηρούν και γιγαν-
τώνουν την επιχειρηµατικότητα. 

Μα, στο όνοµα της καινοτοµίας δεν ζήσαµε τον πόλεµο της
πατέντας για τη µοιρασιά της «πίτας» στην αγορά εµβολίων και
το πλήρωσαν πολύ ακριβά οι λαοί; Εκατοµµύρια τα θύµατα της
πανδηµίας εξαιτίας του αδυσώπητου ανταγωνισµού των φαρµα-
κοβιοµηχανιών και του εµπορευµατοποιηµένου συστήµατος
υγείας, όπου το δικαίωµα σε δηµόσια δωρεάν υγεία αποτελεί
διαχρονικά άγνωστη λέξη.

Όλα τα παραπάνω, λοιπόν, είναι αυτά που εµποδίζουν την ανά-
πτυξη της έρευνας µε κριτήριο τη βελτίωση της ζωής του ανθρώ-
που.

Πιθανά να αναρωτηθεί κάποιος: «Μήπως τελικά φοβάστε την
αριστεία και την καινοτοµία, τα αποτελέσµατα της έρευνας, την
τεχνολογική επανάσταση;». Όχι βέβαια. Δεν κινδυνεύουµε από
την τεχνολογία ούτε από τους άριστους και τις καινοτοµίες αλλά
από την καπιταλιστική αξιοποίησή τους. Αυτή η αξιοποίηση δεν
είναι µονόδροµος για τον άνθρωπο. Είναι µονόδροµος µόνο για
το κεφάλαιο.

Γι’ αυτό και το ΚΚΕ, απορρίπτοντας τον νέο νόµο-πλαίσιο ως
αναχρονιστικό, ως «σκουριασµένο», ως αντιδραστικό, καταθέτει
τη δική του πρόταση για το σήµερα και για το αύριο, πρόταση
ρεαλιστική, σύγχρονη και δίκαιη που αφορά ένα σύγχρονο πα-
νεπιστήµιο στα πλαίσια µιας, πραγµατικά, ενιαίας εκπαίδευσης
ανωτέρου επιπέδου µε εξασφαλισµένη την απρόσκοπτη παρα-
κολούθηση των σπουδών χωρίς ταξικούς φραγµούς, µε δωρεάν
σίτιση, στέγαση, συγγράµµατα, µεταφορές, ιατρική περίθαλψη,
ψυχαγωγία για όλους τους φοιτητές και ειδικά να εξασφαλίζεται
η απαραίτητη γνώση, έτσι ώστε το πτυχίο να αποτελεί το µονα-
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δικό εισιτήριο και κριτήριο για τη σύνδεση µε το επάγγελµα,
χωρίς άλλους φραγµούς και αστερίσκους, σεµινάρια, πιστοποι-
ητικά, µεταπτυχιακά, διδακτορικά που τελειωµό δεν έχουν,
καθώς και την εξασφάλιση µόνιµης και σταθερής δουλειάς.

Λογαριάσατε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, χωρίς τον ξενοδόχο. Η
νέα γενιά, οι φοιτητές και οι φοιτήτριες θα στείλουν το νοµοσχέ-
διό σας εκεί, πραγµατικά, που του αξίζει. Να είστε σίγουρη γι’
αυτό. Δηλαδή πού; Στον σκουπιδοτενεκέ της ιστορίας. Έχουν
γνώση οι φύλακες. Η Πανσπουδαστική και η ΚΝΕ στα πανεπιστή-
µια θα το περιποιηθούν δεόντως. Μια πρώτη γεύση την πήρατε
µε τις φοιτητικές εκλογές και τη µεγαλειώδη νίκη της Πανσπου-
δαστικής. Να δεις τι σου έχω για µετά, όµως!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ελισσάβετ Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία και µετά θα λάβει τον λόγο ο κ. Κόκκα-
λης.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επι-

διώξω κατά την τοποθέτησή µου να αποδείξω ότι ο τίτλος του
παρόντος νοµοσχεδίου περί νέων οριζόντων για τα ΑΕΙ όχι µόνο
είναι ψευδεπίγραφος, αλλά και πως ο ισχυρισµός του Υπουρ-
γείου Παιδείας ότι µπροστά µας έχουµε αυτούς τους νέους ορί-
ζοντες για τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια, αποτελεί µύθευµα.

Ξεκινώ. Πρώτον, κυρία Υπουργέ, ποιος µπορεί να κρίνει αντι-
κειµενικότερα, καλύτερα και αποτελεσµατικότερα το προτεινό-
µενο µοντέλο διοίκησης των ελληνικών δηµόσιων ΑΕΙ, εσείς, το
Υπουργείο Παιδείας, εσείς ως Υπουργός ή οι πρυτάνεις των πα-
νεπιστηµίων; Κατ’ εσάς και κατά τα λεγόµενά σας, εσείς η ίδια. 

Εάν δεν το πιστεύατε αυτό, θα είχατε ήδη εφαρµόσει κατά
γράµµα αυτό που περιλαµβάνει η πλειοψηφία κατά 2/3, οι δεκαε-
πτά δηλαδή από τους είκοσι τρεις πρυτάνεις, οι οποίοι, στην τε-
λευταία απόφαση της συνόδου τους, λένε ότι εκφράζουν κατά
πλειοψηφία «έντονο προβληµατισµό» –ακαδηµαϊκοί είναι οι άν-
θρωποι, δεν µπορούν να χρησιµοποιήσουν βαρύτερους χαρα-
κτηρισµούς- για το σύστηµα διοίκησης που προτείνετε, καθώς
ανατρέπεται ο διαχρονικά δηµοκρατικός τρόπος διοίκησης -αν
ανατρέπεται ο δηµοκρατικός τρόπος διοίκησης, τι ακριβώς διοί-
κηση έχουµε να κάνουµε;- µε την απευθείας εκλογή µέχρι τώρα
των οργάνων διοίκησης από το σύνολο των µελών ΔΕΠ, ενώ πα-
λαιότερα ψήφιζαν και οι λοιπές κατηγορίες. 

Δεύτερο ερώτηµα: Ποιος µπορεί να κρίνει καλύτερα αυτό το
µοντέλο διοίκησης, εσείς ή η σύγκλητοι των πανεπιστηµίων µας;
Εσείς λέτε ότι εσείς η ίδια και το Υπουργείο Παιδείας το ίδιο. Εάν
δεν το πιστεύατε αυτό, θα είχατε εφαρµόσει κατά γράµµα τις
ανακοινώσεις των συγκλήτων δεκαοκτώ πανεπιστηµίων στη
χώρα, µεταξύ των οποίων -ας µου επιτραπεί ο όρος- τα «σοβα-
ρότερα» ή τα διαθέτοντα µεγαλύτερο κύρος, όπως το Εθνικό Με-
τσόβιο Πολυτεχνείο, το Πανεπιστήµιο Μακεδονίας, ΠΑΜΑΚ, το
ΑΠΘ, το Πανεπιστήµιο Πατρών, το Πάντειο, τα οποία χαρακτη-
ρίζουν το προτεινόµενο από το Υπουργείο Παιδείας µοντέλο δι-
οίκησης ως συγκεντρωτικό ή και υπερσυγκεντρωτικό και εκτός
των άλλων αναποτελεσµατικό, το οποίο δίνει υπερεξουσίες στον
πρύτανη, περιθωριοποιεί τους αντιπρυτάνεις και µεταφέρει ενι-
σχυµένες αρµοδιότητες σε αυτό το ολιγοµελές όργανο που θε-
σπίζετε, το συµβούλιο διοίκησης. 

Μας είπατε επίσης, κυρία Υπουργέ, στην επιτροπή ότι η δια-
βούλευση υπήρξε µακρά και γόνιµη. Εµείς διαβάζουµε από την
τοποθέτηση της συνόδου των πρυτάνεων ότι όλο το Κεφάλαιο
Β’, που αφορά τα όργανα διοίκησης, δεν είχε καν παρουσιαστεί
από την ηγεσία του Υπουργείου στις πρόσφατες τακτικές και
έκτακτες συνόδους των πρυτάνεων, για να µην αναφερθώ εκτε-
νώς στο γεγονός ότι όλο το υπόλοιπο καθηγητικό, ερευνητικό,
εργαστηριακό, τεχνικό, διοικητικό προσωπικό των πανεπιστηµίων
ουσιαστικά κατήγγειλε κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής ότι
δεν υπήρξε κανενός είδους διάλογος ή ο διάλογος που υπήρξε
µε το Υπουργείο Παιδείας ήταν προσχηµατικός και όχι ουσιαστι-
κός. 

Αναφέρω ενδεικτικά ότι η Οµοσπονδία Συλλόγων Ειδικού Εκ-
παιδευτικού Προσωπικού µάς είπε επί λέξει ότι παρ’ ότι είχε υπο-

βάλει παραπάνω από πέντε γραπτά αιτήµατα συναντήθηκε µόνο
µία φορά µε τον κ. Συρίγο πριν δουν το σχέδιο νόµου, στην οποία
συνάντηση ο κ. Συρίγος απλά τους άκουσε, ενώ εσείς δεν τους
κάνατε τη χάρη να τους απαντήσετε καθόλου. 

Κι εδώ έχουµε την εξής αντίφαση. Η οµοσπονδία συναντήθηκε
µε τον Υφυπουργό πριν τα µέλη της οµοσπονδίας δουν το νοµο-
σχέδιο. Και σας ρωτάω κι εγώ µε τη σειρά µου: Επικαλεστήκατε
πάρα πολλές φορές, και εσείς και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της
χώρας, κ. Μητσοτάκης, αυτή την περιβόητη δηµοσκόπηση της
έρευνας της MRB. Τα ερωτηθέντα υποκείµενα που απάντησαν
στις ερωτήσεις είχαν δει το νοµοσχέδιο; Το είχαν µελετήσει; Το
είχαν διαβουλευθεί; 

Κι επίσης, a propo που λένε, µεταξύ των άλλων ανεκδιήγητων
που τόλµησε να ισχυριστεί, ο Πρωθυπουργός της χώρας οι ψη-
φοφόροι και τα µέλη του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι οπαδοί, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, είναι πολίτες. Πολίτες, όχι οπαδοί. 

Τέταρτον, µας λέτε, κυρία Υπουργέ, ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο
στοχεύετε στη δηµιουργία πανεπιστηµίων τα οποία θα είναι πιο
εξωστρεφή. Άρα διατείνεστε ότι τα δηµόσια ελληνικά πανεπιστή-
µια δεν είναι εξωστρεφή, παρά το γεγονός ότι στις διεθνείς παγ-
κόσµιες κατατάξεις τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια κατέχουν
τις πρώτες θέσεις. 

Εσείς η ίδια όµως δεν µας είπατε στην επιτροπή αλλά και σή-
µερα ότι επί της υπουργίας σας ξεκίνησαν οι συνεργασίες οι διε-
θνείς των ελληνικών πανεπιστηµίων µε δύο αµερικανικά
πανεπιστήµια, του Columbia και του Harvard; Με το υπάρχον νο-
µοθετικό πλαίσιο δεν ξεκίνησε αυτή η συνεργασία; 

Άρα το πρόβληµα δεν είναι το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο. Το
πρόβληµα είναι ότι τα πανεπιστήµιά µας διαχρονικά, πέρα από
ελάχιστες εξαιρέσεις -βλέπε διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-, πάσχουν
από υποχρηµατοδότηση και υποστελέχωση. 

Τι κάνετε µε το εν λόγω νοµοσχέδιο σε σχέση µε το ολοένα
εντεινόµενο πρόβληµα της υποχρηµατοδότησης των πανεπιστη-
µίων; Δηµιουργείτε επιτροπές και επιτροπάτα, βάζετε µάνατζερς,
βάζετε όλο αυτό το συµβούλιο διοίκησης, τα πέντε µέλη που
είναι τελείως εξωτερικά από την ακαδηµαϊκή πραγµατικότητα και
τα οποία ως µοναδικό προσόν πρέπει να έχουν ένα πτυχίο ΑΕΙ -
το πτυχίο ΑΕΙ εξασφαλίζει τη διασύνδεσή τους µε την ακαδη-
µαϊκή πραγµατικότητα;- τα βάζετε να βγουν εις άγραν αυτών των
κονδυλίων από την αγορά.

ΣΔΙΤ, κυρία Υπουργέ, φέρνετε, ΣΔΙΤ ακόµη και στην ανώτατη
εκπαίδευση των δηµοσίων ελληνικών πανεπιστηµίων, όχι µόνο
µην ανησυχώντας αν η πρόσδεση ακριβώς των πανεπιστηµίων
από τα κονδύλια και τις επιταγές της αγοράς καταλύει το πλήρες
αυτοδιοίκητο, ουσιαστικά επιδιώκοντας να υποβαθµίσετε την
αξία των ελληνικών δηµοσίων ΑΕΙ, την αξία των πτυχίων µας, να
τα προσδέσετε απολύτως, να τα κάνετε ένα µε το αγοραίο µον-
τέλο και την ίδια την αγορά. 

Έχουµε να κάνουµε, λοιπόν, µε ένα νοµοσχέδιο το οποίο κα-
θόλου νέους ορίζοντες δεν ανοίγει για την ελληνική ανώτατη εκ-
παίδευση, την παρεχόµενη από τα δηµόσια πανεπιστήµια.
Έχουµε να κάνουµε µε ένα νοµοσχέδιο το οποίο εξοµοιώνει, επι-
βάλλοντας αγοραία µοντέλα, παρωχηµένα µοντέλα υπερσυγκεν-
τρωτικής διοίκησης στα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια. 

Κι εδώ, κυρία Υπουργέ, φρεσκάρετε επιτέλους τις managerial
γνώσεις σας, διότι τα υπερσυγκεντρωτικά µοντέλα διοίκησης
είναι πάρα πολύ παρωχηµένα ούτως η άλλως, πόσω µάλλον για
την ανώτατη παρεχόµενη εκπαίδευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Και λυπάµαι που το λέω και θα το το-
νίσω, όµως θα µείνετε, δυστυχώς, ως η Υπουργός της κατεδά-
φισης της δηµόσιας, δωρεάν, ποιοτικής παιδείας και
εκπαίδευσης, αντί να πράξετε ως Υπουργός Παιδείας ακριβώς
το αντίθετο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
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Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω µια σειρά νοµοτεχνικών
βελτιώσεων. Οι βελτιώσεις αυτές περιλαµβάνουν όλες τις αλλα-
γές που γίνανε µετά από την ακρόαση των φορέων ενώπιον της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων. Θα ήθελα να πω ότι όπως
έχω προαναγγείλει η Κυβέρνηση κάνει αποδεκτές πάρα πολλές
προτάσεις από τους φορείς. 

Συγκεκριµένα, από την Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Ανα-
πηρία ενσωµατώθηκαν οι περισσότερες από τις προτάσεις της,
που αφορούσαν ενδεικτικά στα άρθρα 3, 45, 60 και 65, για να
διασφαλίζεται πληρέστερα τόσο η φυσική όσο και η ψηφιακή
προσβασιµότητα ατόµων µε αναπηρία και η αιτούµενη απαλοιφή
από το άρθρο 17.

Από τη Συνοµοσπονδία Ειδικού Τεχνικού Εργαστηριακού Προ-
σωπικού ενσωµατώθηκε επίσης ένας πολύ µεγάλος αριθµός
προτάσεων τους και συγκεκριµένα ο καθορισµός της συνέλευ-
σης του τµήµατος ως καθ’ ύλην αρµοδίου οργάνου για τα θέ-
µατα µελών ΕΕΠ, ΕΔΙΠ και ΕΤΕΠ, η αύξηση εκπροσώπησης των
µελών αυτών σε έναν εκπρόσωπο ανά κατηγορία, η δυνατότητα
εκλογής αναπληρωτή εκπροσώπου ανά κατηγορία ειδικού διδα-
κτικού προσωπικού στα όργανα διοίκησης των ακαδηµαϊκών µο-
νάδων, ο καθορισµός του επαγγελµατικού έργου που αναγνω-
ρίζεται για την πρόσληψή τους κατ’ αναλογία του επαγγελµατι-
κού έργου που αναγνωρίζεται για τα µέλη ΔΕΠ, η αναδιατύπωση
του έργου που επιτελούν τα µέλη ΕΤΕΠ κατ’ αντιστοιχία των τυ-
πικών και ουσιαστικών προσόντων τους.

Παρακαλώ λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι αρ-
κετές οι αλλαγές  και πρέπει να τις εξηγήσω στο Σώµα, αν έχετε
την καλοσύνη. 

Τρίτον. Από τη Συνοµοσπονδία Εργαστηριακού Διδακτικού
Προσωπικού και εκεί ενσωµατώθηκαν οι περισσότερες προτά-
σεις, όπως η αποσαφήνιση ότι τα µέλη ΕΔΙΠ ασκούν κάθε µορ-
φής επιστηµονικό ερευνητικό έργο και ότι όσοι είναι κάτοχοι
διδακτορικού µπορούν να αναλάβουν αυτοδύναµο διδακτικό
έργο και την επίβλεψη προπτυχιακών και µεταπτυχιακών εργα-
σιών -αναφέροµαι στο άρθρο 164- η δυνατότητα λήψης αµοιβών
από δικαιώµατα διανοητικής ιδιοκτησίας για ΕΕΠ και για ΕΔΙΠ, η
ρητή αναφορά του γνωστικού αντικειµένου στις θέσεις των
µελών ΕΔΙΠ, σύµφωνα µε το µητρώο γνωστικών αντικειµένων. 

Από τη σύνοδο πρυτάνεων και διάφορα πανεπιστήµια, βελτιω-
τικές ρυθµίσεις, σχετικά µε την οργάνωση και λειτουργία του
προγράµµατος παιδαγωγικής και διδακτικής επάρκειας, αποσα-
φήνιση ότι διατηρείται το δικαίωµα εξέλιξης των υπηρετούντων
λεκτόρων, η δυνατότητα έκδοσης υπουργικής απόφασης µε την
οποία θα καθοριστεί ο τρόπος µεταφοράς των πιστώσεων των
αποδοχών που δεν έχουν καταβληθεί και αυτό ζητήθηκε συγκε-
κριµένα από τη σύνοδο και αναφέροµαι στο άρθρο 161. Ενσω-
µατώθηκαν οι περισσότερες προτάσεις του δικτύου των
επιτροπών ισότητας των φύλων στα ΑΕΙ και η δυνατότητα από-
δοσης πιστωτικών µονάδων για την επιτυχή παρακολούθηση επι-
µορφωτικών προγραµµάτων των Κέντρων Επιµόρφωσης και Διά
Βίου Μάθησης. 

Από τη Σύνοδο Προέδρων Ερευνητικών Κέντρων, προσθήκες
που ρυθµίζουν ότι το εισαγόµενο θεσµικό πλαίσιο διαχείρισης
των έργων προγραµµάτων εφαρµόζεται και στους ερευνητικούς
και τεχνολογικούς φορείς που έχουν τη µορφή ΝΠΙΔ. 

Από τον Σύνδεσµο Ελληνικών Ακαδηµαϊκών Βιβλιοθηκών,
όπως είχα προαναγγείλει και στη συνεδρίαση της επιτροπής των
φορέων, αναδιαµορφώνεται το άρθρο 124, για να συνεχίσουν να
λειτουργούν σύµφωνα µε διοικητική διάρθρωση και όχι ως ακα-
δηµαϊκή µονάδα, όπως ακριβώς συζητήσαµε στην ακρόαση των
φορέων. 

Στα ερευνητικά πανεπιστηµιακά ινστιτούτα, αποσαφήνιση ότι
αποτελούν ισότιµους ερευνητικούς φορείς της ηµεδαπής µε τα
ερευνητικά κέντρα και τους λοιπούς ερευνητικούς οργανισµούς
της χώρας. Επίσης, η δυνατότητα απόδοσης πιστωτικών µονά-
δων στα επιµορφωτικά προγράµµατα των Κέντρων Επιµόρφω-
σης και Διά Βίου Μάθησης. 

Η πρόταση του κ. Φίλη σχετικά µε τον ΔΟΑΤΑΠ, η αποσαφή-
νιση, δηλαδή, ούτως ώστε ο πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος του
ΔΟΑΤΑΠ να είναι υποχρεωτικά µέλη ΔΕΠ. 

Καταθέτω σειρά νοµοθετικών βελτιώσεων, κύριε Πρόεδρε, για
το Σώµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.

Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω
ότι απόψε θα µιλήσουν οι συνάδελφοι µέχρι το νούµερο εξήντα
εννέα. Θα προχωρήσει ο κατάλογος µέχρι και την κ. Μερόπη
Τζούφη, θα πάµε µέχρι τη 1.00. Παρακαλώ να ενηµερώσουµε την
κ. Τζούφη γιατί είδα πως έφευγε. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. Θα ακολουθήσει ο κ. Κεγκέρογλου και
µετά ο κ. Αυλωνίτης. 

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είδαµε και ακούσαµε

τον Πρωθυπουργό να χάνει την ψυχραιµία του και να εξαπολύει
µια ανοίκεια και απαράδεκτη επίθεση σε βάρος της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, συνδέοντας την Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε
την καταδικαστέα από όλους µας επίθεση στον ραδιοφωνικό
σταθµό «REAL FM». 

Πού πήγε, αλήθεια, η υποτιθέµενη µετριοπάθεια του Πρωθυ-
πουργού; Πού πήγε, αλήθεια, η υποτιθέµενη χαµηλή πολιτική αν-
τιπαράθεση, η συνετή πολιτική αντιπαράθεση; Σήµερα είδαµε και
ακούσαµε Βουλευτές της Συµπολίτευσης, τους κυβερνητικούς
Βουλευτές να αξιοποιούν την ατυχέστατη δήλωση του Χριστό-
φορου Βερναρδάκη σε όλες τις οµιλίες τους. Τουλάχιστον ένα
µεγάλο χρονικό διάστηµα των οµιλιών έχει καλυφθεί αξιοποιών-
τας αυτή τη δήλωση. Αν µη τι άλλο αυτό δείχνει την αδυναµία
υποστήριξης του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού στερήθηκαν πενήντα χι-
λιάδες νέες και νέοι το δικαίωµά τους στην είσοδο στα πανεπι-
στήµια, αφού τα πτυχία των πανεπιστηµίων εξισώθηκαν µε αυτά
των ιδιωτικών κολεγίων, έρχεστε σήµερα για να διορθώσετε τα
κακώς κείµενα. 

Πράγµατι, υπάρχουν κακώς κείµενα στο ελληνικό πανεπιστή-
µιο και κανείς δεν µπορεί να το αµφισβητήσει. Η µεγάλη τοµή
είχε γίνει το 1982. Πράγµατι υπήρχε κοµµατοκρατία, πράγµατι
υπήρχε διαπλοκή και διαφθορά, υπήρχαν οι πελατειακές σχέ-
σεις. Να θυµίσω, όµως, ότι δεν κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Κι έρχεστε
εσείς σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο και ισχυρίζεστε ότι θα θε-
ραπεύσει όλα τα κακώς κείµενα. 

Αλήθεια πώς µπορεί να θεραπευθεί όταν εγκαθιδρύετε ένα
διαφορετικό σύστηµα, όταν δίνετε τη δυνατότητα σε µια οµάδα
ανθρώπων να αναλάβουν ουσιαστικά τα ηνία ενός πανεπιστη-
µίου; 

Κυρία Υπουργέ, το είπατε και οµολογώ επικοινωνιακά, εύ-
στοχα ότι τουλάχιστον δεν είναι η πρώτη προτεραιότητά σας να
ασχοληθείτε µε τους πεντακόσιους ανθρώπους που διαµαρτύ-
ρονται, γιατί ενδιαφέρεστε για τους χιλιάδες. Αυτό ακούγεται
στα αυτιά πράγµατι καλό, ακούγεται φιλικό, ακούγεται συµπα-
θητικό ότι ενδιαφέρεστε για την πλειοψηφία, για τους φοιτητές
για τους πεντακόσιους, για τους πρυτάνεις τους κοσµήτορες.

Να το πάµε ανάποδα; Με το νέο µοντέλο διοίκησης που θέλετε
να εγκαταστήσετε τα µεταπτυχιακά δεν θα πληρώνονται; Με το
νέο µοντέλο διοίκησης θα συνεχίσει η εξίσωση των πτυχίων των
πανεπιστηµίων µε αυτά των ιδιωτικών κολεγίων; Με το νέο µον-
τέλο διοίκησης θα αναβαθµιστούν τα πτυχία και τα προγράµµατα
σπουδών; Με το νέο µοντέλο διοίκησης θα έχουν λόγο όλοι στην
ακαδηµαϊκή κοινότητα ή δεν θα έχουν; Συνεπώς το επιχείρηµα
ότι αφορά λίγους είναι έωλο. Μπορεί να ακούγεται πειστικό,
αλλά στην ουσία είναι έωλο. Ο τρόπος ανάδειξης της διοίκησης
του πανεπιστηµίου ουσιαστικά αφορά το ίδιο το πανεπιστήµιο,
αφορά την ίδια την κοινωνία. 

Κυρία Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε, επειδή βλέπω ότι δεν
ακούτε ούτε το Επιστηµονικό Συµβούλιο, να διαβάσω τέσσερις
σειρές όχι παραπάνω, από µία γνωµοδότηση. 

Η έννοια της πλήρους αυτοδιοίκησης των ΑΕΙ, όπως κατοχυ-
ρώνεται από το άρθρο 16 παράγραφος 5 του Συντάγµατος έχει
αποτελέσει αντικείµενο πάγια νοµολογιακής τοποθέτησης, κατά
την οποία διά της ανωτέρω διατάξεως παραχωρήθηκε στα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα πλήρης αυτοδιοίκηση, η οποία πε-
ριλαµβάνει την εξουσία επιλογής των ιδίων αυτών οργάνων του
διδακτικού και βοηθητικού προσωπικού. 

Ποιοι την υπογράφουν; Ο κ. Σπυρίδων Βλαχόπουλος και ο κ.
Γεώργιος Γεραπετρίτης, οι επίκουροι καθηγητές τότε του Τµή-
µατος Νοµικής του Πανεπιστηµίου Αθηνών. Αφήστε την Αντιπο-
λίτευση. Μπορείτε να εξηγήσετε γιατί όλη η ακαδηµαϊκή
κοινότητα είναι απέναντι; Όλοι. Οι καθηγητές, οι κοσµήτορες, οι
επίκουροι, φοιτητές, πρυτάνεις. 

Διαβάσατε πριν την απόφαση της συνόδου των πρυτάνεων, ότι
υπάρχουν και θετικά. Πράγµατι, το είπε αυτό η σύνοδος των πρυ-
τάνεων. Τι είπε, όµως; Διαβάζω χαρακτηριστικά τη Σύγκλητο του
Οικονοµικού Πανεπιστηµίου Αθηνών: «Το σχέδιο νόµου για τα
ΑΕΙ εισάγει πολλές θετικές διατάξεις, που κινδυνεύουν να ακυ-
ρωθούν στην πράξη λόγω του νέου µοντέλου διοίκησης». Αυτό
επαναλαµβάνεται σχεδόν σε όλες, σε αρκετές αποφάσεις πανε-
πιστηµίων της χώρας µας.

Γιατί, άραγε, το λένε αυτό οι ακαδηµαϊκοί; Μήπως ξέρουν πε-
ρισσότερα;

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Είπατε ότι η µεταρρύθµιση, υποτίθε-
ται, αυτού του νοµοσχεδίου σχετίζεται µε δηµοσκόπηση. Ωραία!
Οι ερωτήσεις µπορούµε να µάθουµε ποιες ήταν; Οι ερωτήσεις
στη δηµοσκόπηση ποιες ήταν;

Χαρακτηριστικά θα θέσω κάποιες ερωτήσεις της κοινής λογι-
κής, ενός µέσου ανθρώπου: Συµφωνείτε να πληρώνονται τα δί-
δακτρα στα µεταπτυχιακά, ναι ή όχι; Είστε ευχαριστηµένοι οι
γονείς των φοιτητών ή οι φοιτητές από τη φοιτητική στέγη; Είστε
ευχαριστηµένοι από τις φοιτητικές εστίες; Συµφωνείτε µε την εξί-
σωση των πτυχίων των πανεπιστηµίων µε τα κολέγια;

Αν αυτές ήταν οι ερωτήσεις και έχετε λάβει θετική απάντηση,
εµείς θα σας ζητήσουµε συγγνώµη, κύριε Υπουργέ. Κυβερνάτε
µε διαφηµίσεις, µε δηµοσκοπήσεις και µε ψευτοδιλήµµατα. Το
δίληµµα είναι ένα, όµως: Τέλος στον εφιάλτη ή εφιάλτης δίχως
τέλος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Κόκκαλη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής και να ετοιµάζεται ο κ. Αυλωνίτης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουρ-

γός της χώρας σήµερα, παρεµβαίνοντας από αυτό το Βήµα, αντί
επιλόγου και πριν αναφερθεί στον Ρήγα Φεραίο, κάλεσε το
ΠΑΣΟΚ ειδικά, να κάνει, όπως είπε κατά λέξη, µια γενναία κίνηση
για την πιο σπουδαία εθνική υπόθεση, που είναι η παιδεία, όπου
η εθνική ενότητα είναι αναγκαία όσο ποτέ και η οποία µέσα
στους δύο αιώνες, όπως είπε, ταυτίστηκε µε το έθνος.

Ζήτησε, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός της χώρας από το ΠΑΣΟΚ
γενναία να συναινέσει στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας,
χαρακτηρίζοντάς το εθνική υπόθεση, που απαιτεί εθνική ενότητα
και βεβαίως, χάριν του έθνους.

Σήµερα θυµήθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός τον εθνικό χαρα-
κτήρα των ζητηµάτων της παιδείας, που ταυτίζεται µε το έθνος.
Σήµερα θυµήθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός τη συναίνεση, που
βεβαίως και απαιτείται, προκειµένου να προχωράµε στις καλύ-
τερες δυνατές επιλογές, που είναι όρος εκ των ων ουκ άνευ για
θετική προοπτική µιας νοµοθετικής ρύθµισης για την παιδεία. Σή-
µερα θυµήθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός να καλέσει το ΠΑΣΟΚ
να κάνει τη γενναία κίνηση, όπως είπε, αγνοώντας την κοινωνία,
τους φορείς, τους πολίτες, που βρίσκονται στη συντριπτική τους
πλειοψηφία απέναντί σας, απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο.
Μόλις σήµερα θυµήθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός την ταύτιση
της παιδείας µε το έθνος. «Είναι εθνική υπόθεση», είπε. Πρέπει
να βάλουµε, δηλαδή, όλοι πλάτη.

Δυστυχώς, όλα αυτά δεν τα θυµήθηκε ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός χθες. Σήµερα όλα τα ανακάλυψε, σήµερα όλα τα θυµήθηκε.
Σήµερα µας κάλεσε, µάλιστα, να γίνουµε γενναίοι και προφανώς,
σήµερα ανακάλυψε ότι υπάρχουµε και στον πολιτικό του ορί-
ζοντα.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν θέλετε τις απόψεις µας. Δεν θέλετε
πραγµατικά τις απόψεις µας για το εθνικό θέµα της παιδείας.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν κληθήκαµε ποτέ σε πραγµατική δια-
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βούλευση να καταθέσουµε τις προτάσεις µας, να συζητήσουµε
όλοι µαζί τις εµπειρίες µας µέσα στον χρόνο για όσα πέτυχαν και
για όσα απέτυχαν, να ακουστούµε και να ακούσουµε όλους και
όλα, κόµµατα, φορείς και πολίτες.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µας ζητήθηκε ποτέ πραγµατικά η
επικοινωνία και η επαφή µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησής σας
για ένα θέµα που ξεπερνά την Κυβέρνησή σας, ξεπερνά τη θη-
τεία σας, ξεπερνά τη θητεία κάθε κυβέρνησης, γιατί είναι πραγ-
µατικά εθνικό.

Κύριε Πρωθυπουργέ, επειδή µας καλέσατε να δείξουµε γεν-
ναιότητα, µε γενναιότητα, λοιπόν, σας απαντάµε και εµείς: Ναι,
είναι εθνικό θέµα η παιδεία. Γι’ αυτό ακριβώς και καταψηφίζουµε
το νοµοσχέδιό σας, γιατί το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής πιστεύει
ότι είναι ανεκτίµητος ο ρόλος της παιδείας στην οµαλή λειτουρ-
γία του κοινωνικού συνόλου, απαιτεί εξαντλητική διαβούλευση,
ενδελεχή έλεγχο. Δεν µπορεί η όποια νοµοθετική πρωτοβουλία
να είναι αποτέλεσµα κοµµατικής κοπτοραπτικής έµπνευσης µιας
πεπερασµένης Κυβέρνησης, όπως η δική σας. Ναι, είναι εθνικό
θέµα η παιδεία. Γι’ αυτό ακριβώς και καταψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιό σας, γιατί το ΠΑΣΟΚ πονάει το δηµόσιο σχολείο, το δη-
µόσιο πανεπιστήµιο, γιατί γνωρίζουµε καλά πως αυτό αποτελεί
το ύψιστο, το αναντικατάστατο εργαλείο ανοδικής κοινωνικής κι-
νητικότητας. Ναι, είναι εθνικό θέµα η παιδεία. Γι’ αυτό ακριβώς
και καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιό σας, γιατί το ΠΑΣΟΚ πιστεύει
πως η δηµόσια παιδεία, η µόρφωση, το «παιδί µου, µάθε γράµ-
µατα», όπως απλοϊκά το έλεγαν οι παλιότεροι, αποτελεί την οδό
της σωτηρίας για κάθε παιδί κυρίως ευάλωτων και µεσαίων κοι-
νωνικών στρωµάτων, που θα του ανοίξει µια πόρτα προς ένα κα-
λύτερο µέλλον.

Κύριε Πρωθυπουργέ, µε τη γενναιότητα που ζητήσατε, σας
απαντάµε µε την ίδια γενναιότητα, ότι για το ΠΑΣΟΚ, η δηµόσια
εκπαίδευση µπορεί και πρέπει να λειτουργήσει ως διαδικασία
απελευθέρωσης από τα δεσµά των κοινωνικών ανισοτήτων, να
εφοδιάζει κάθε µαθητή και φοιτητή µε όλα τα αναγκαία υλικά για
να χτίσει τη ζωή αξιοπρέπειας που δικαιούται και να φυτεύει τον
σπόρο του ανθρωπισµού µε αρχές και αξίες, που θα εκριζώσουν
σταδιακά από την κοινωνία τη βία, τον ρατσισµό και κάθε είδους
διάκριση που σήµερα υπάρχει.

Γι’ αυτό, για το ΠΑΣΟΚ, η παιδεία είναι πράγµατι θέµα εθνικής
σηµασίας, όχι συγκυριακό, στην ουσία του και σε βάθος, που δυ-
στυχώς δεν έχουµε δει σε εσάς. Είναι µια εθνική προτεραιότητα,
που θα έπρεπε να ενώνει τις δηµοκρατικές πολιτικές δυνάµεις,
να αποτελεί το πεδίο και το αντικείµενο της ευρύτερης σύµ-
πνοιας, που σήµερα επίσης δεν είδαµε, όπως τα κατάφερε τότε
το ΠΑΣΟΚ µε τον εµπνευσµένο νόµο επί υπουργίας Άννας Δια-
µαντοπούλου, µε τον νόµο που ακόµα αποτελεί υπόδειγµα γνή-
σιας µεταρρύθµισης και ευρύτατης συναίνεσης.

Για το ΠΑΣΟΚ, η παιδεία δεν είναι ένα τεχνικό θέµα, όπως θέ-
λετε εσείς να το προβάλλετε. Σε αυτά τα τρία χρόνια της κυβερ-
νητικής σας θητείας µέτρησα ότι αυτό είναι το έβδοµο κατά
σειρά νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας. Να µη θυµίσω τις
αναρίθµητες διατάξεις του Υπουργείου Παιδείας που σωρηδόν
προσγειώνονται σε κάθε λογής βραδινές τροπολογίες άσχετων
νοµοσχεδίων.

Ακόµη και στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών φέ-
ρατε την προηγούµενη εβδοµάδα ρυθµίσεις για τα πρότυπα και
πειραµατικά σχολεία. Εκπαιδευτική µεταρρύθµιση και αποσπα-
σµατικά µπαλώµατα ατάκτως ερριµµένα είναι έννοιες ασύµβα-
τες.

Χρειάζεται συνολικό σχέδιο, συγκροτηµένη στρατηγική, που
να εισέρχεται στην ουσία των αληθινών πραγµάτων, να αποτελεί
προϊόν ώριµου διαλόγου, να παίρνει υπ’ όψιν όλες τις ανάγκες -
µαθητών, φοιτητών, γονέων, δασκάλων, καθηγητών, πανεπιστη-
µιακών και κοινωνικών φορέων- και κυρίως, να σέβεται, κυρία
Υπουργέ, το συνταγµατικά κατοχυρωµένο αυτοδιοίκητο των πα-
νεπιστηµίων, που προσβάλλετε, όπως λένε οι ίδιοι οι πανεπιστη-
µιακοί. Εκεί δεν τα βρήκατε και αυτό είναι το πολύ µεγάλο σας
κενό.

Είναι ντροπή για µας και στη δική µας αντίληψη η παιδεία να
καταντά πεδίο επικοινωνιακών πυροτεχνηµάτων και τόσης τοξι-
κότητας που να χωράνε ακόµη και οι παιδοκτόνοι.

Όµως και εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ, ειλικρινά επιτρέψτε µου
να σας ρωτήσω το εξής: Είναι δυνατόν να ονοµάζεται νοµοσχέ-
διο του 2022 «Νέοι Ορίζοντες»; Έχετε µπερδέψει τη νοµοθέτηση
µε την επικοινωνία και ανασύρετε από τα παλιά προεκλογικά συν-
θήµατα τοπικών συνδυασµών της δεκαετίας του 1990. Μου θυ-
µίσατε το 2006, που ήµουν υποψήφια νοµάρχης στη Λάρισα. Μας
φάνηκε τότε αυτό το σύνθηµα, το «Νέοι Ορίζοντες» παλιό και επι-
λέξαµε άλλο. Φανταστείτε τότε, δεκαπέντε χρόνια πριν! Τώρα
πόσο παλιό, αλήθεια, είναι;

Γενναιότητα ζητάτε, λοιπόν και µε γενναιότητα εµείς σας απαν-
τάµε ότι απαξιώνετε το δηµόσιο σχολείο, εµµένετε σε µονοµε-
ρείς κινήσεις, διαλέγετε αυταρχισµό και επιβολή. Παραβιάζετε
ακόµη και τη δηµόσια διαβούλευση, όπου θα έπρεπε να δίνετε
το καλό παράδειγµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, λίγη ανοχή µόνο!
Σε διαβούλευση τριακόσια σαράντα πέντε άρθρα. Τελικά, κα-

ταθέσατε τετρακόσια εξήντα τέσσερα εσείς στο νοµοσχέδιο της
παιδείας. Επιδερµικές προχειρότητες, πρόσκαιρες διευθετήσεις
αµφίβολης σκοπιµότητας, γραφειοκρατικές διαδικασίες.

Για να δούµε µπροστά και στο µέλλον, στην αξία της έρευνας,
στην αξιοποίηση των ψηφιακών εξελίξεων που ανοίγουν πρωτό-
γνωρες προοπτικές για τη µόρφωση και την κατάρτιση, µάλλον
τα πράγµατα πρέπει να τα δούµε αλλιώς.

Οι εξελίξεις δείχνουν ότι σας προσπερνούν, σας κατατάσσουν
στο παρελθόν. Εµείς στο ΠΑΣΟΚ ακολουθούµε τα νέα παιδιά
που βρίσκονται ήδη στην επόµενη µέρα, της έρευνας, της καινο-
τοµίας, της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, των νέων τε-
χνολογιών. Πλάι-πλάι µε τη νεολαία της παράταξής µας θα
περνάµε στη νέα εποχή. Η παιδεία µπορεί να τους δώσει φτερά
για να πετάξουν ψηλά. Αν δεν µπορείτε να εµφυσήσετε πνοή στο
πρώτο πέταγµά τους, τουλάχιστον µην τους ψαλιδίζετε τα
φτερά. 

Είδατε ότι υπάρχουν πολύ σοβαρές προσπάθειες. Πριν από
λίγες ηµέρες -µόνο αυτό θα πω, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω-
έλαβε χώρα στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο ένα τετραήµερο
συνέδριο οικουµενικής εµβέλειας, παγκόσµιου κύρους, καθαρά
ελληνικού χρώµατος. Δεν είναι αντιφατικά αυτά. Θα το εξηγήσω.
Είναι το 2ο Συνέδριο των απανταχού Ελλήνων Μαθηµατικών. Το
διοργάνωσε η Ελληνική Μαθηµατική Εταιρεία. Προσκεκληµένοι
οµιλητές ήταν επιφανείς Έλληνες πανεπιστηµιακοί, δάσκαλοι
των µαθηµατικών. Κορυφαία πανεπιστήµια του κόσµου ενσωµα-
τώνουν πολύτιµες προσφορές, καλές πρακτικές. Πώς γίνεται
αυτό; Δεν γίνεται µε συνέργεια; Δεν γίνεται µε συναίνεση; Δεν
γίνεται µε συνεννόηση; Δεν είναι αυτό τα ανοιχτά φτερά της επι-
στήµης, της µάθησης; Με γενναιοδωρία πρέπει να το δείτε, λοι-
πόν. Δεν µπορείτε να τα ψαλιδίζετε τα φτερά αυτά. 

Εµείς αναλαµβάνουµε τη δέσµευση ότι µόλις πάρουµε την εν-
τολή από τον ελληνικό λαό, θα αποκαταστήσουµε όλα αυτά που
σήµερα εσείς στερείτε κυρίως από τα νέα µας παιδιά. Το πέ-
ταγµά τους υποσχόµαστε ότι θα είναι πάλι ψηλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Λιακούλη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία. Να ετοιµάζεται ο κ. Κεγκέρογλου από
το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ-ΧΡΗΣΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στις τάξεις του προοδευτικού κόσµου το πανεπιστήµιο
εµπεριέχει ένα βαθύ συναισθηµατικό φορτίο, καθώς σε όλους
τους δηµοκρατικούς αγώνες που έδωσε ο λαός µας στη σύγ-
χρονη ιστορία, τα πανεπιστηµιακά µας ιδρύµατα και οι φοιτητές
µας αποτέλεσαν τους οδοδείκτες και τους αιµοδότες αυτών των
αγώνων. Κάθε µεταρρύθµιση για την παιδεία πρέπει να αποπνέει
στον πυρήνα της έναν τέτοιο αέρα προοδευτικής αναγέννησης
και ελευθερίας, έτσι ώστε να προάγει τις πανανθρώπινες αξίες
των κοινωνιών και να στηρίζει τα δικαιώµατα των λαών για ζωή
µε αξιοπρέπεια. Γιατί τα λέω αυτά; Γιατί είναι ο πυρήνας του θέ-
µατος που συζητάµε. 

Η λέξη «αντιµεταρρύθµιση» δεν αρµόζει σε κανένα νοµοσχέδιο
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για τη δηµόσια παιδεία. Και αυτή τη λέξη την άκουσα πάρα πολ-
λές φορές εδώ µέσα, αλλά και στην επιτροπή. Έχετε ιδεολογική
εµµονή, κύριοι της Κυβέρνησης, και µια πολιτική δέσµευση προς
τους ιδιώτες χορηγούς σας να αλώσετε τα πανεπιστήµια µε µόνο
επιχείρηµα τις παθογένειές τους. Ο Αλέξανδρος Παναγούλης,
αυτός ο αγωνιστής της ελευθερίας, σας θυµίζω ότι έλεγε: «Η δη-
µοκρατία έχει πολλές παθογένειες, οι οποίες όµως δεν για-
τρεύονται µε την κατάλυσή της». Διότι µε τον ιδεολογικό σας
εγωκεντρισµό θέλετε να καταλύσετε κάθε έννοια του δηµόσιου
πανεπιστηµίου, δείχνοντας διαρκώς µε το δάχτυλο µόνο τα
άσχηµα ενός συστήµατος. Έτσι κάνετε όταν πουλάτε και δηµό-
σιες εγκαταστάσεις. Τις απαξιώνετε και τις πουλάτε µετά. Κατη-
γορείτε εµάς, την Αριστερά, ως εµµονικούς. Μα, εσείς εδώ µε
τούτο το νοµοσχέδιο διεξάγετε µια ακραιφνώς ιδεολογική πολι-
τική και ταξική µάχη. Το ίδιο βέβαια κάνατε µε το ίδιο µένος στην
υγεία, στη δηµόσια ασφάλεια, στο περιβάλλον, στην ανάπτυξη. 

Διάβασα, όπως όλοι µας, στον Τύπο αυτές τις µέρες. Οι πάν-
τες σχεδόν γράφουν την εξής φράση και µάλιστα ως επικεφα-
λίδα «Πυρ οµαδόν κατά του νέου νοµοσχεδίου Κεραµέως από
φορείς της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Αποµονωµένοι Μητσοτά-
κης - Κεραµέως». Τα έχετε διαβάσει, όµως, ξέρετε τι κάνετε. Το
κάνετε απολύτως συνειδητά αυτό που κάνετε σήµερα. Από αυτή,
όµως, την πραγµατικότητα που έχετε δηµιουργήσει δεν θα γλι-
τώσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Ένας Πρωθυπουργός που απέτυχε παταγωδώς σε όλες τις κρί-
σεις που αντιµετώπισε και µια Υπουργός αποµονωµένη από την
ακαδηµαϊκή πραγµατικότητα και σε διαρκή διαµάχη µε την κοι-
νότητα. Είναι ψέµατα αυτά που λέω; Είναι ψέµατα αυτά που
λέµε; 

Μάλιστα, άκουσα στην οµιλία του Πρωθυπουργού σήµερα το
πρωί πως η επιλογή ενός µαθητή να σπουδάσει στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση, πρέπει να βοηθηθεί για αυτό, σηµαίνει πως επιδιώ-
κει µόνο µια καλύτερη ζωή. Είναι εντελώς λάθος και επικίνδυνη
αυτή η λογική. Σαφώς τα ακαδηµαϊκά εφόδια βοηθούν σε µια
σταδιοδροµία ζωής. Ωστόσο, το δικαίωµα στην εκπαίδευση, στη
µάθηση είναι πέρα και πάνω από την επαγγελµατική κατάρτιση.
Είναι ένα τεράστιο δηµόσιο ανθρώπινο αγαθό. Είναι περισσότερο
θέµα προσανατολισµού και χάραξης οριζόντων στη ζωή ενός
νέου, µιας νέας και ακόµα περισσότερο ζήτηµα ίσων ευκαιριών
και δικαιωµάτων στη ζωή. Δεν είναι όλα χρήµα σε αυτή τη ζωή,
ιδίως η γνώση που δίνει το ελληνικό δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Και επειδή αναφέρθηκα στο πρόσωπο του κ. Μητσοτάκη να
πω και το άλλο που µου προξένησε εντύπωση στην οµιλία του το
πρωί. Επιτέθηκε στον κ. Βερναρδάκη. Προσέξτε! «Ο tempora, o
mores», έλεγαν οι Λατίνοι! Ο ίδιος που καθύβριζε µε απαξιωτι-
κούς όρους τους δηµοσιογράφους εδώ -εδώ που στέκοµαι και
εγώ τώρα- που ερευνούσαν το σκάνδαλο της «NOVARTIS»! Θυ-
µάστε τι έλεγε εδώ µέσα; Εκατό φορές τα έχετε ακούσει. Έλεγε
για δηµοσιογράφους συµµορίτες. Συµµορία τούς είπε. Υπόκο-
σµο τούς είπε. Τους µάρτυρες της «NOVARTIS» κουκουλοφό-
ρους τούς είπε. Ρασπούτιν τον Παπαγγελόπουλο. Τι είπε και τι
έσυρε του Νίκου του Παππά! Μην πω για τη Ρένα τη Δούρου,
που έχει ήδη αθωωθεί. Και πού είναι το τεκµήριο της αθωότητας; 

Εσείς πολύ σωστά αντιδράσατε. Και καλά κάνατε. Συνάδελφοι
είπαν ότι είστε µια γυναίκα, ότι έχετε δύο παιδιά. Οι άλλοι δεν
έχουν παιδιά; Δεν έχουν µια υπόληψη στην κοινωνία; Είπατε µέσα
στο Υπουργικό Συµβούλιο στον Πρωθυπουργό να ζητήσει συ-
γνώµη, και µάλιστα µε αθωωτικές αποφάσεις; Όχι βέβαια. Το
δίκιο είναι µόνο από την πλευρά τη δικιά σας. Η υποστήριξη της
ηθικής σας υπόστασης είναι µόνο από την πλευρά τη δικιά σας.
Εµείς δεν έχουµε ηθική υπόσταση! Μπράβο σας! Δεν θυµάστε τι
έλεγε εδώ ο κ. Γεωργιάδης; Θυµάστε! Θυµάστε στα κανάλια;
«Θα σας θάψω»! Τα θυµάστε; «Θα σας πάω µέχρι το τέρµα»,
έλεγε πρώην Πρωθυπουργός.

Κύριοι συνάδελφοι, πολλά είπα πάνω σε αυτό. Θα επανέλθω
στο νοµοσχέδιο. Να πω πως προσωπικά πιστεύω ότι µια τέτοιου
χαρακτήρα πολιτική δεν µπορεί να διαθέτει τα χαρακτηριστικά
που σας ανέφερα πριν -δεν το έκανα τυχαία- δηµοκρατικό πρό-
σηµο και προοδευτικό µεταρρυθµιστικό πνεύµα. Και τα δύο αυτά

αναζητούνται στο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης. Και δεν το λέµε
µόνο εµείς. Απουσία διαβούλευσης και συναίνεσης κατάγγειλαν
πρυτάνεις, ερευνητές, εκπρόσωποι των εργαζοµένων. Προσέξτε!
Πρυτάνεις. Κοσµήτορες. Πρόεδροι τµηµάτων από τα πανεπιστή-
µια του εξωτερικού. Εκπρόσωποι συλλόγων. Ακόµα και η ΔΑΠ -
ΝΔΦΚ, η παράταξή σας. Και ήταν µόνο ένας κοινός παρονοµα-
στής, να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο. Αναρωτιέστε γιατί; Διότι δεν
αντιµετωπίζετε τη σηµερινή υποχρηµατοδότηση και την υποστε-
λέχωση των ιδρυµάτων των ελληνικών. Γιατί προκαλείτε βραχυ-
κύκλωµα στη δηµοκρατική λειτουργία των ανώτατων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, µε υπερεξουσίες, που καταργεί τη δη-
µοκρατική αρχή εκλογής του πρύτανη, που καταστρατηγεί το αυ-
τοδιοίκητο. Να µην τα επαναλάβω. Τα είπαν όλοι οι συνάδελφοί
µου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ιστορική, λοιπόν, η αδιαφορία σας, κυρία Υπουργέ, για τις θέ-
σεις των πανεπιστηµιακών λειτουργών. Νοµοσχέδιο για την ανώ-
τατη εκπαίδευση ερήµην της ακαδηµαϊκής κοινότητας! Ιστορικές
θα είναι και οι πελατειακές σχέσεις που θα αναπτυχθούν στη βάση
του νέου µοντέλου διοίκησης των ΑΕΙ. Αν δεν υπάρξει συναίνεση,
το νοµοσχέδιό σας θα µείνει πρακτικά ανεφάρµοστο. Θέλετε τη
διοικητική υπερσυγκέντρωση χωρίς λογοδοσία και ελεγκτικούς
µηχανισµούς µε τη συµµετοχή εξω-πανεπιστηµιακών στα συµβού-
λια διοίκησης. Θεσπίζετε πολλαπλών προγραµµάτων σπουδές δια-
φορετικής διάρκειας µε την επαναφορά των ΤΕΙ και της διάκρισης
αποφοίτων πανεπιστηµιακής και τεχνολογικής εκπαίδευσης, αλλά
και την κατάργηση τµηµάτων µε προεδρικό διάταγµα, χωρίς τη
γνώµη της συγκλήτου. Υποβαθµίζετε την ποιότητα των προγραµ-
µάτων σπουδών όταν δίνετε τη δυνατότητα διδασκαλίας χωρίς την
προϋπόθεση κατοχής διδακτορικού τίτλου σπουδών. Προωθείτε
ελαστικές σχέσεις εργασίας. Την είσοδο του manager στο πανε-
πιστήµιο. Με παράλληλη απελευθέρωση διδάκτρων επιχειρείτε
την αποδέσµευση της χρηµατοδότησης. 

Ας µου δώσει δύο λεπτά ακόµη ο κύριος Πρόεδρος. 
Τη δική µας πρόταση, την ακούσατε. Θα την επαναλάβω: Δη-

µοκρατική διοίκηση και λειτουργία του πανεπιστηµίου, διπλασια-
σµός της χρηµατοδότησης των ΑΕΙ σε βάθος τετραετίας,
διπλασιασµός αριθµού µελών ΔΕΠ, δωρεάν λειτουργία φοίτησης
των προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών, ριζική ενίσχυση
των υποτροφιών σε νέους επιστήµονες, υποψήφιους διδάκτορες
και µεταδιδάκτορες και φυσικά, άµεση κατάργηση της ελάχιστης
βάσης εισόδου, µε την παράλληλη καθιέρωση της ελεύθερης
πρόσβασης στα πανεπιστήµια. 

Κυρία Υπουργέ, παραδόξως, µε τον όρο «Νέοι Ορίζοντες» πε-
ριγράφετε την ταφόπλακα του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Με το
νοµοσχέδιό σας δικαιολογείτε, πλήρως, τους λόγους που ζητάµε
εκλογές.

Για να αναπνεύσει η δηµοκρατία σε όλους τους ζωτικούς χώ-
ρους στη χώρα µας, πάρτε πίσω το νοµοσχέδιο! 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Κεγκέρογλου Βασίλειο από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ελληνικά πανεπιστήµια, παρά
την κατασυκοφάντηση και τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν,
διαχρονικά, επιτελούν το έργο τους, χάριν, όµως, στις φιλότιµες
προσπάθειες της πλειοψηφίας των πανεπιστηµιακών, των ερευ-
νητών των εργαζόµενων και των φοιτητών. 

Δεν είναι ουραγοί µε ασήµαντες επιδόσεις, όπως κάποιοι ισχυ-
ρίζονται. Πολλά, µάλιστα, πανεπιστηµιακά ιδρύµατα επιτυγχάνουν
υψηλές κατατάξεις, παράγουν έρευνα και είναι συνδεδεµένα µε
διεθνή ερευνητικά και πανεπιστηµιακά κέντρα. 

Όµως, αυτά δεν αρκούν και υπολείπονται, τόσο των δυνατο-
τήτων των πανεπιστηµίων, όσο και των σύγχρονων αναγκών. Οι
σύγχρονες κοινωνίες βιώνουν την όξυνση των ανισοτήτων και κα-
τακλύζονται από πολυσύνθετα και πρωτόγνωρα προβλήµατα. Οι
εξελίξεις στην επιστήµη, την έρευνα και την οικονοµία είναι ρα-
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γδαίες, σε διεθνές και ευρωπαϊκό επίπεδο. Τα πανεπιστήµιά µας
µπορούν να ανταποκριθούν στις εξελίξεις και στις ανάγκες, αν
απαλλαγούµε από παθογένειες, φέουδα και συµφέροντα που τα
κρατούν καθηλωµένα.

Γι’ αυτό, χρειάζεται µια άλλη στρατηγική και πολιτική για τη
χώρα και πρωτίστως για την παιδεία. Μια ολιστική και µακρόπνοη
µεταρρύθµιση, ανθεκτική στο χρόνο και την αφοµοίωση, µε την
εισαγωγή της εκπαίδευσης στην τέταρτη βιοµηχανική επανά-
σταση. Μια µεταρρύθµιση µε όραµα και προοπτική, που δεν µπο-
ρεί να σχεδιαστεί -και πολύ περισσότερο- να υλοποιηθεί από µια
στενή οµάδα συνεργατών προϋποθέτει ουσιαστική διαβούλευση
και επίτευξη ευρύτερων, όχι µόνο στο πολιτικό επίπεδο, αλλά κυ-
ρίως στην πανεπιστηµιακή κοινότητα και την ίδια την κοινωνία.

Η Κυβέρνηση, όµως, αντί της συνεννόησης και της συναίνε-
σης, µε αυτό το νοµοσχέδιο προχωρεί από την πρώτη στιγµή µο-
νοµερώς. Και µε αυτό το νοµοθέτηµα πέτυχε να έχει όλους τους
άλλους απέναντι. 

Κυρία Υπουργέ, η σύνοδος των πρυτάνεων, δεκαεννιά σύγκλη-
τοι καθηγητών, δεκάδες τµήµατα, η ΠΟΣΔΕΠ, οµοσπονδίες, σύλ-
λογοι εργαζοµένων και ερευνητών αντιτίθενται σφόδρα στις
επιδιώξεις σας για τα ελληνικά πανεπιστήµια. Δεν είναι συντε-
χνιακό το θέµα, ούτε η αντίδρασή τους. Πρώτη φορά µετά από
χρόνια απεργούν οι πανεπιστηµιακοί καθηγητές. 

Ενισχύετε τον συγκεντρωτισµό και περιορίζετε τη συλλογική
και δηµοκρατική λειτουργία, στοιχεία αναγκαία για την αποτελε-
σµατική και χρηστή διοίκηση. Πρόκειται για βαθιά συντηρητική
στροφή που πλήττει το αυτοδιοίκητο και θέτει ένα ασφυκτικό κα-
νονιστικό πλαίσιο. Επαναφέρετε ένα κακέκτυπο συµβουλίων δι-
οίκησης τα οποία είναι της απολύτου επιρροής του πρύτανη και
τα οποία αντί να λειτουργούν θεσµικά µε ελευθερία και αυτονο-
µία, ως αντίβαρα του πρύτανη, ουσιαστικά ταυτίζονται µαζί του
υπονοµεύοντας τη διαφάνεια. Η διοίκηση των ΕΛΚΕ ήταν εκλεγ-
µένη. Τώρα την ορίζει πρύτανης. Θέλετε πρύτανη µε εξουσίες,
αλλά όχι µε ευθύνες και λογοδοσία.

Το ελληνικό πανεπιστήµιο χρειάζεται ένα νέο ξεκίνηµα, αλλαγή
της φιλοσοφίας και ένα λιτό λειτουργικό πλαίσιο διοίκησης, επο-
πτείας και οικονοµικής διαχείρισης, αλλά και ένα άρτιο ακαδη-
µαϊκό πλαίσιο. Το νοµοσχέδιό σας δεν πληροί αυτές τις
προϋποθέσεις. Δεν είναι µεταρρύθµιση. Δεν είναι πλαίσιο. Είναι
ένα ασφυκτικό πλέγµα µε αποσπασµατικές ρυθµίσεις που, όπως
είπα, πλήττουν το αυτοδιοίκητο και δεν µπορούν να δώσουν προ-
οπτική. Έχει τα χαρακτηριστικά όλων των κακέκτυπων µεταρρυθ-
µίσεων που επιχειρεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Δεν µπορώ να µιλήσω για όλα τα άρθρα του νοµοσχεδίου,
πολλά από τα οποία είναι σκοπιµότητες και διευθετήσεις και
άλλα είναι ανεπαρκή, όµως, θα πρέπει να µιλήσω για το άρθρο
64 που αφορά τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Η ρύθµιση που
προβλέπει ότι όχι δεκατρείς εβδοµάδες, αλλά τριάντα έξι ώρες
αποκλειστικά είναι το πλαίσιο της διδασκαλίας, που σηµαίνει ότι
αντί στις δεκατρείς εβδοµάδες ένας καθηγητής από αυτούς τους
λεγόµενους επισκέπτες, µπορεί να κάνει το µάθηµα σε τρεις -
τέσσερις εβδοµάδες και να φεύγει. Δεν τον υποχρεώνει κανείς.
Είναι ρύθµιση καταστροφική για τα περιφερειακά πανεπιστήµια.
Παρακαλώ να προστεθεί δίπλα στις τριάντα έξι ώρες το «σε δε-
κατρείς εβδοµάδες», όπως είναι το πρόγραµµα.

Στα τετρακόσια εξήντα τέσσερα άρθρα του νοµοσχεδίου δεν
βρήκα ούτε µία λέξη που να αναφέρεται σε ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε αξιοποίηση πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης για
κατασκευή νέων εστιών, για στήριξη των αδυνάµων φοιτητών,
για ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη φοιτητική µέριµνα ευ-
ρύτερα. Αντίθετα, είδαµε και τη λέσχη του ΕΚΠΑ να την κλείνετε. 

Με την υποτιθέµενη αναβάθµιση της τεχνικής εκπαίδευσης, το
θυµίζω αυτό, η Νέα Δηµοκρατία εξαφάνισε την τεχνική εκπαί-
δευση από το δευτεροβάθµιο επίπεδο. Βέβαια προηγουµένως
την είχε εξαφανίσει ο ΣΥΡΙΖΑ από την τριτοβάθµια. Άλλο ένα ζή-
τηµα που µαζί πορευτήκατε σε διαφορετικούς χρόνους. 

Φέρνετε αναλυτικά προγράµµατα στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση. Αλαλούµ µε τη µείωση των ωρών διδασκαλίας σε βασικά
µαθήµατα. Ενδεικτικά αναφέρω ότι τη Φυσική την έχετε κάνει
δευτερεύον µάθηµα και τους φυσικούς τους έχετε κάνει παρεί-
σακτους στην εκπαίδευση. 

Με όλα αυτά φτάνετε στο τέλος της κυβερνητικής και της
υπουργικής σας θητείας, κυρία Υπουργέ. Επιµένετε στα επικοι-
νωνιακά χωρίς καµµία ουσία στην αποτίµηση που έχει να κάνει
µε το ζητούµενο για την εκπαίδευση όλων των βαθµίδων. Θυµη-
θείτε τον νόµο για την κατάργηση του ασύλου και της ανοµίας
στα πανεπιστήµια. Μηδέν εις το πηλίκο. Μέχρι σήµερα δεν κατα-
φέρατε να εξασφαλίσετε αυτό για το οποίο είχατε φέρει τον
νόµο. 

Όλα τα θέµατα στην εκπαίδευση θα αντιµετωπίζετε µε µεγάλη
καθυστέρηση και ανεπάρκεια. Δεν µπορέσατε να επιλέξετε να
λειτουργήσετε το σύστηµα επιλογής των διευθυντικών στελεχών
εγκαίρως. Αφήσατε τον θολό ακαδηµαϊκό χάρτη όπως διαµορ-
φώθηκε τις τελευταίες µέρες της προηγούµενης κυβέρνησης θη-
τείας, κόβοντας απλώς, χωρίς αξιολόγηση, κάποια τµήµατα και
αφήνοντας άλλα που -χωρίς αξιολόγηση επίσης- είχαν µπει σε
αυτό τον ακαδηµαϊκό χάρτη. 

Υποσχεθήκατε ένα άλλο σύστηµα διορισµών εκπαιδευτικών
αφήνοντας, όµως, στον αέρα τους επιτυχόντες του διαγωνισµού
του ΑΣΕΠ 2008. Είπατε στην οµιλία σας ότι από το 2010 δεν είχε
γίνει διορισµός και διορίσατε είκοσι πέντε χιλιάδες. Ναι, αλλά δεν
διορίσατε αυτούς που είχαν πετύχει στον διαγωνισµό. Είχε διο-
ρίσει κατά παράβαση της σειράς και της µοριοδότησης το 2018
η προηγούµενη κυβέρνηση τετρακόσιους πενήντα και εσείς γρά-
ψατε στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας τους υπόλοιπους και
το λέτε κιόλας. Λέτε «διορίσαµε είκοσι πέντε χιλιάδες, αλλά όχι
αυτούς που είχαν πετύχει στον διαγωνισµό». 

Δικαιώθηκαν, όµως, µε την 527/2015 απόφαση της ολοµέλειας
του Συµβουλίου της Επικρατείας και καταθέσαµε τροπολογία
προκειµένου να αποκατασταθεί η αδικία και να σεβόµαστε γρα-
πτό ανοιχτό διαγωνισµό. Θα έρθετε να φέρετε επόµενο γραπτό
διαγωνισµό χωρίς να αποκαταστήσει το δίκαιο σε σχέση µε τον
προηγούµενο; Είναι δυνατόν; 

Έχουµε καταθέσει βεβαίως και άλλες τροπολογίες. Η πιο ση-
µαντική από αυτές αφορά το σύστηµα διοίκησης. Επειδή µιλή-
σατε πάρα πολύ, µας θέσατε και ερωτήµατα - διχαστικά
διλήµµατα, εµείς σας απαντάµε: Ναι, υπάρχει υπεύθυνη Αντιπο-
λίτευση σε αυτό τον τόπο. Ασκούµε σκληρή κριτική, αλλά ταυτό-
χρονα προτείνουµε. Είναι το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής που
προτείνει µε συγκεκριµένη τροπολογία ένα ολοκληρωµένο σύ-
στηµα διοίκησης για τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα. Και ιδού η
Ρόδος. Υπάρχει υπεύθυνη Αντιπολίτευση, αλλά να δούµε αν θα
υπάρχει υπεύθυνη κυβέρνηση για να αποδεχθεί αυτή την πρό-
ταση. Αποδεικνύεται µέχρι τώρα τουλάχιστο ότι δεν υπάρχει. 

Βουλιάζετε, κυρία Κεραµέως, πνίγεστε, κύριε Μητσοτάκη,
κάτω από το βάρος των αποτυχιών σας και της επικοινωνιακής
διαχείρισης που κάνετε και εµείς, βέβαια, δεν είµαστε διατεθει-
µένοι να σας δώσουµε χέρι βοηθείας και το µόνο που σας απο-
µένει να κάνετε είναι να πιαστείτε από τα µαλλιά σας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Θρα-
ψανιώτης έχει τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήταν ίσως αρκετό για το σχέδιο νόµου που συζητούµε σή-

µερα αντί άλλης επιχειρηµατολογίας, να διαβάσει κανείς µονάχα
την οµόφωνη απόφαση της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Συλλό-
γων Διδακτικού Επιστηµονικού Προσωπικού µε την οποία ζητούν
την απόσυρση του νοµοσχεδίου. 

Δεν θα αναφερθώ στην ανακοίνωση της φοιτητικής παράταξης
του κόµµατός σας στη Νοµική, η οποία απευθύνεται µε βαρείς
χαρακτηρισµούς στην Υπουργό λέγοντας ότι «πούλησε την ψυχή
της για µια θέση στο Υπουργείο», µε αφορµή την κατάργηση των
φοιτητικών παραταξιακών ψηφοδελτίων. 

Στην ανακοίνωση της ΠΟΣΔΕΠ, όµως, υπάρχουν δύο σηµαν-
τικές επισηµάνσεις: Η πρώτη είναι πως η γενική κατεύθυνση του
νοµοσχεδίου βρίσκεται στον αντίποδα της σύγχρονης και υψη-
λού επιπέδου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης που έχει ανάγκη η
νεολαία και η χώρα µας. Και συνεχίζει: «Εάν η πρόταση νόµου
ψηφιστεί, ξεκινάει µια γκρίζα εποχή για τα πανεπιστήµια µε επι-
κράτηση µηχανισµών διαπλοκής, υπόγειες συνεννοήσεις συµφε-
ρόντων και ανταλλάγµατα µε τελικό σκοπό την κατάληψη µε
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αντιδηµοκρατικό και αδιαφανή τρόπο µιας θέσης στη διοίκηση
του πανεπιστηµίου». Αυτή η διαπίστωση έχει ως αποδέκτες προ-
φανώς και τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, τους οποί-
ους καθιστά συνυπεύθυνους, αν ψηφίσουν το νοµοσχέδιο. 

Η ανακοίνωση αναφέρεται, επίσης, στο γεγονός ότι πριν δύο
χρόνια είχατε νοµοθετήσει τον τρόπο εκλογής των πρυτανικών
αρχών τονίζοντας, µάλιστα, από αυτό εδώ το Βήµα ότι µε τον
ν.4692/2020 αποκαθίσταται η εύρυθµη λειτουργία των πανεπι-
στηµίων. Τι άλλαξε ακριβώς από τότε και έρχεστε τώρα για εν-
τελώς ακατανόητους και ύποπτους λόγους, σύµφωνα µε τη
νεολαία σας, να νοµοθετήσετε το ακριβώς αντίθετο;

Την αντίθεσή του στο άρθρο 167 εκφράζουν, επίσης, δεκα-
πέντε ερευνητές ξένων πανεπιστηµίων µε επιστολή τους για την
επιστροφή των επιστηµόνων ερευνητών στη χώρα µας, το brain
gain,  µε προϋποθέσεις, όπως επισηµαίνουν, κατώτερες εκείνων
που εργάζονται στο εξωτερικό. «Εάν ο λόγος είναι ελλιπής…» -
τονίζουν- «…η κατανόηση ενός τόσο ειδικού θέµατος, είµαστε
στη διάθεσή σας να σας ενηµερώσουµε» αφήνοντας σαφή υπο-
νοούµενα. 

Αυτά συµβαίνουν, δυστυχώς, όταν νοµοθετείτε για αυτούς
χωρίς αυτούς, εν προκειµένω για τα πανεπιστήµια, όταν κάνατε
σηµαία σας την παραπληροφόρηση ότι η ίδρυση των νέων πα-
νεπιστηµιακών τµηµάτων από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έγινε για
προεκλογικούς λόγους, ενώ υπήρχε διαβούλευση µε την πανε-
πιστηµιακή κοινότητα και τις τοπικές κοινωνίες. 

Άλλη µια πρωτοτυπία, επίσης, είναι η επιλογή σας να παρου-
σιάσετε το νοµοσχέδιο πρώτα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
χωρίς ενηµέρωση των άµεσα ενδιαφεροµένων, γεγονός που συ-
νιστά προσβολή και αδιαφορία για τις απόψεις των πανεπιστη-
µιακών. Επιβεβαιώνει, όµως, ταυτόχρονα ότι ο στόχος σας είναι
η επικοινωνιακή διαχείριση της καταστροφικής πολιτικής και όχι
η επίλυση των προβληµάτων. Και, δυστυχώς, για την Κυβέρνησή
σας η σηµερινή απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το κρά-
τος δικαίου αποτελεί κόλαφο για τις πολιτικές σας. 

Πρωτοτυπία, επίσης, αποτελεί το γεγονός ότι για πρώτη φορά
από την ίδρυση των πανεπιστηµίων στη χώρα µας προτείνεται η
κατάργηση των πρυτανικών εκλογών, ο ορισµός του πρύτανη και
των αντιπρυτάνεων από το συµβούλιο διοίκησης. Το σχέδιο για
τη διοίκηση των πανεπιστηµίων που προτείνετε καταλύει την
αρχή της δηµοκρατίας και το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων. 

Τελειώνοντας τις δύο επισηµάνσεις, µια αναφορά θέλω να
κάνω στην Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία. Ο κ. Συρίγος, µε τον
οποίο δεν έχω προσωπικά κάτι, για να δικαιολογήσει την ίδρυση
της Αστυνοµίας επικαλέστηκε ότι το 1969 στη δικτατορία υπήρχε
πανεπιστηµιακή αστυνοµία. Σε ποια πανεπιστήµια, όµως, υπήρχε
δεν γνωρίζω. Όταν τον Φλεβάρη του 1973, χρονιά ορόσηµο στην
ιστορία του φοιτητικού κινήµατος, πάνω από χίλιοι φοιτητές της
Ιατρικής και Οδοντιατρικής συγκεντρωθήκαµε να διαµαρτυρη-
θούµε ενάντια στην τροµοκρατία και την καταπίεση της δικτατο-
ρίας µε την κατάλυση της δηµοκρατίας, η Αστυνοµία δεν µπήκε
στο πανεπιστήµιο. Περίµεναν απ’ έξω για να µας επιτεθούν, όπως
και έγινε όταν βγήκαµε, εκτός αν ο κ. Συρίγος εννοεί το Σπουδα-
στικό της Ασφάλειας τα χρόνια εκείνα, τους «θυρωρούς» όπως
τους ονοµάζαµε, οι οποίοι παρακολουθούσαν τους φοιτητές
µέσα και έξω από το πανεπιστήµιο. 

Για να δικαιολογήσει την κατάργηση των εξήντα διετών επαγ-
γελµατικών τµηµάτων αποφοίτων ΕΠΑΛ µε κατοχυρωµένα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα, την αναστολή λειτουργίας των
πανεπιστηµιακών τµηµάτων, µεταξύ των οποίων και η Σχολή Φυ-
σικής Αγωγής και Αθλητισµού στον Άγιο Νικόλαο, η οποία φέτος
υπό κανονικές συνθήκες θα δεχόταν τους πρώτους σπουδαστές,
ο κ. Μητσοτάκης επικαλέστηκε και εκείνος το συκοφαντικό επι-
χείρηµα για ρουσφετολογική και προεκλογική σκοπιµότητα σε
ένα ακατάσχετο παραλήρηµα ενάντια στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Επισηµαίνω ότι στις 7, 8 και 9 Μαΐου του 2021 στο 1ο Πανελ-
λήνιο Συνέδριο Σχολικής Φυσικής Αγωγής και Αθλητικής Επιστή-
µης χίλιοι τετρακόσιοι σύνεδροι σε διαδικτυακή εκδήλωση, εκτός
από τη συµβολή τους στην επιστήµη, οµόφωνα τάχθηκαν υπέρ
της ικανοποίησης του αιτήµατος, ενός διαχρονικού αιτήµατος,
όλης της Κρήτης για την ίδρυση σχολής φυσικής αγωγής και
αθλητισµού και αποτελεί πράγµατι ντροπή, ιδιαίτερα για έναν

Πρωθυπουργό, να επικαλείται συκοφαντικά επιχειρήµατα γιατί
δεν προσβάλλει µόνο τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ολόκληρη την Κρήτη και
τους Κρητικούς. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δεσµευόµαστε, όπως έχει
δηλώσει και ο Πρόεδρος, ο Αλέξης Τσίπρας, από την εποµένη
των εκλογών, αφού µας εµπιστευτεί ο ελληνικός λαός, ότι θα λει-
τουργήσουν τα τµήµατα που ιδρύσαµε, µεταξύ των οποίων και η
Σχολή Φυσικής Αγωγής, η οποία, σύµφωνα µε τον ιδρυτικό νόµο,
στοχεύει στον ναυτικό αθλητισµό συµβάλλοντας ταυτόχρονα
στην ανάπτυξη του τόπου. 

Θα δώσουµε, επίσης, το δικαίωµα, τη δυνατότητα, καταργών-
τας την ελάχιστη βάση εισαγωγής, σε αποφοίτους που θέλουν
να σπουδάσουν, αλλά δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα, να
προσπαθήσουν να υλοποιήσουν τα όνειρά τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, όταν πριν την πανδηµία τα σχολεία
του Νοµού Λασιθίου επισκέπτονταν τη Βουλή τόνιζα στα παιδιά:
Να αγαπάτε τους γονείς σας γιατί πασχίζουν για εσάς, να σέβε-
στε τους δασκάλους σας γιατί φροντίζουν να µορφωθείτε. Όταν
ήµουν στην ηλικία σας, δεν φανταζόµουν ποτέ ότι κάποια µέρα
θα βρισκόµουν εδώ σε αυτό τον χώρο, τον ναό της δηµοκρατίας.
Γι’ αυτό να ονειρεύεστε, τοποθετήστε τα όνειρά σας όσο ψηλό-
τερα γίνεται. Μη σας τροµάζει το ύψος. Προσπαθήστε µόνο να
φτάσετε όσο πιο ψηλά µπορείτε. Ποτέ κανείς δεν ξέρει µέχρι πού
µπορεί να φτάσει. 

Εκείνο που εσείς, δυστυχώς, κάνετε µε τις συνεχείς νοµοθε-
τήσεις σας είναι να απαγορεύετε σε αυτά τα παιδιά να κάνουν
όνειρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Υψηλάντη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, η υιοθέτηση από τη Βουλή

του σηµαντικού υπό ψήφιση νοµοθετήµατος, για το οποίο προ-
ηγήθηκε εξαντλητική διαβούλευση, αλλά και η µέτρηση της άπο-
ψης ευρύτερα της κοινωνίας θα προσδώσει πραγµατικά νέους
ορίζοντες στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας µε την
ενίσχυση της ποιότητας, της λειτουργικότητας, αλλά και της δια-
σύνδεσής τους µε την κοινωνία.

Ακριβώς η κατάδειξη της µέτρησης που διενεργήθηκε για λο-
γαριασµό ελληνικής εφηµερίδας είναι ότι οι κύριες µεταρρυθµί-
σεις απολαµβάνουν µιας ευρείας διακοµµατικής κοινωνικής
αποδοχής και καθρεφτίζουν και την αναγκαιότητα της γενναίας
αυτής τοµής που επιχειρείται στον χώρο της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης.

Και µόνον εδώ η µίζερη, τοξική και πενιχρή επιχειρηµάτων Αν-
τιπολίτευση µε την επίκληση δήθεν αντισυνταγµατικών παραπτω-
µάτων µε γνώριµες θεατρικές ή ξύλινες παράτες επιχειρεί να
παραπλανήσει, αγνοώντας, όµως, ότι αυτά που υποστηρίζει δεν
εκφράζει την υγιή Ελλάδα και τους νέους µας.

Εµείς µε το σηµερινό νοµοσχέδιο αρνούµαστε τα πανεπιστή-
µια της βαριοπούλας και των µπαχαλάκηδων, της συντήρησης
και της διαιώνισης της αναξιοκρατίας. Εσείς απαξιοίτε να τα απο-
κηρύξετε. Αρνούµαστε τη χορήγηση «λευκών» πτυχίων και τα πα-
νεπιστήµιά µας να είναι δέσµια των πολιτικών φατριών που
στηρίζετε και που εξευτελίζουν το δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Σήµερα τολµάµε ακόµα µια φορά υπέρ των νέων µας, υπέρ
ενός δηµόσιου πανεπιστηµίου του 21ου αιώνα, θεσπίζοντας ένα
πλήρες και ολιστικό πλαίσιο για τη λειτουργία των ΑΕΙ και επι-
διώκοντας να ξεπεράσουµε παθογένειες του παρελθόντος.

Σε τι αποσκοπούµε; Στο να καταστήσουµε τα ΑΕΙ φορείς ποι-
οτικής εκπαίδευσης µε σύγχρονη διδασκαλία, καινοτόµο έρευνα,
συνεργασίες και συνέργειες µε σεβασµό στις ακαδηµαϊκές ελευ-
θερίες. Σηµαντική είναι η προσπάθεια για παροχή υψηλής ποι-
ότητας ανώτατης εκπαίδευσης µε το εγχείρηµα ανασυγκρό-
τησης του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας, µε προτάσεις που έγι-
ναν από τα ίδια τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και που θα
κατατείνουν ακριβώς στον στόχο αυτό.
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Συνάµα, παρέχεται η δυνατότητα ίδρυσης παραρτηµάτων των
πανεπιστηµίων στην ηµεδαπή αλλά και στην αλλοδαπή.

Οι πυλώνες που στηρίζεται το νοµοσχέδιο είναι οι εξής: Ο
πρώτος είναι «Ενέργειες για την αναβάθµιση της ποιότητας των
ΑΕΙ», µε σηµαντικές ενέργειες, όπως αναφέρθηκαν εκτενώς από
τους προηγούµενους οµιλητές σχετικά µε το ελληνικό « ERAS-
MUS», τα επιλογής µαθήµατα από άλλα τµήµατα και σχολές, τα
«minor» κατεύθυνσης πτυχία, επαγγελµατικά πτυχία και τα λοιπά.

Δεύτερον, µε µέτρα για την ενίσχυση της λειτουργικότητας και
της αποδοτικότητας των ΑΕΙ, µε νέο µοντέλο διοίκησης, αυξη-
µένα φίλτρα συλλογικότητας, πρακτικές µεταξύ των πανεπιστη-
µίων και συνεργασίες µε το εξωτερικό.

Θεωρώ, κύριε Υφυπουργέ, ότι µπορούµε να προβλέψουµε µια
δεύτερη θητεία σε επιτυχηµένους πρυτάνεις, δίχως να συνυπο-
λογίζεται τυχόν προηγούµενη θητεία τους ως αντιπρυτάνεις στη
θέση του αντιπρύτανη, προκειµένου να τους χορηγηθεί η δυνα-
τότητα να ολοκληρώσουν το έργο τους. Θα ήθελα πολύ να προ-
σεχθεί αυτή η παρατήρησή µου.

Υπάρχει στον τρίτο πυλώνα για την προώθηση της διασύνδε-
σης µε την κοινωνία ένα σύγχρονο και ευέλικτο πλαίσιο παροχής
υπηρεσιών από τα πανεπιστηµιακά εργαστήρια σε πολίτες και
φορείς µε δυνατότητα προγραµµάτων πιστοποιητικών ψηφιακών
δεξιοτήτων.

Και τέταρτον, έχουµε τον τέταρτο πυλώνα, τον εκσυγχρονισµό
του ΔΟΑΤΑΠ, όπου θα υπάρχει αυτόµατη ακαδηµαϊκή αναγνώ-
ριση πτυχίων, αν το πανεπιστήµιο συµπεριλαµβάνεται στο µη-
τρώο ήδη αναγνωρισµένων ιδρυµάτων και απλοποίηση των
διαδικασιών αναγνώρισης των τίτλων.

Ένα άλλο σπουδαίο ειδικά για τα Δωδεκάνησα, για την πε-
ριοχή µου, κεφάλαιο είναι αυτό που ρυθµίζεται στα άρθρα 317
έως 346, µε τα οποία διασφαλίζεται η νοµική προσωπικότητα των
Ιερών Μητροπόλεων της Δωδεκανήσου και της Πατριαρχικής
Εξαρχίας Πάτµου και ρυθµίζει όλες τις διαδικασίες που τις αφο-
ρούν.

Το νοµικό καθεστώς του Οικουµενικού Θρόνου στα Δωδεκά-
νησα παρέµεινε αρρύθµιστο από το 1947, εβδοµήντα πέντε πε-
ρίπου χρόνια. Έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, σε πλήρη συµφωνία µε το άρθρο 3 του Συντάγµα-
τος, να δώσει µία οριστική λύση στο ιδιαίτερο εκκλησιαστικό κα-
θεστώς των Ιερών Μητροπόλεων της Δωδεκανήσου και της
Πατριαρχικής Εξαρχίας Πάτµου, που συνίσταται στο γεγονός ότι
εξακολουθούν και τελούν υπό την άµεση κανονική και εκκλησια-
στική και πνευµατική δικαιοδοσία του Οικουµενικού Πατριαρ-
χείου.

Το νοµοσχέδιο αποτελεί τη µεγαλύτερη και τη σηµαντικότερη
µεταρρύθµιση για τα θέµατα της Ορθοδόξου Εκκλησίας στην Ελ-
λάδα µετά το 1977 και την ψήφιση του Καταστατικού Χάρτη της
Εκκλησίας της Ελλάδος. Η Εκκλησία στα Δωδεκάνησα αποτέ-
λεσε έναν ισχυρό πυρήνα συνένωσης των Δωδεκανησίων, διατή-
ρησης της γλώσσας µας και της θρησκείας κατά τα χρόνια της
τουρκοκρατίας και της ιταλοκρατίας και συνεχίζει και σήµερα
ένα σπουδαίο εθνικό και πνευµατικό έργο που χρήζει στήριξης.

Η νησιωτικότητα, εν προκειµένω, κύριε Υφυπουργέ, απαιτεί µία
γενναία εξαίρεση ώστε να δίνονται οι µητροπόλεις για το έργο
που προανέφερα, οι συγκεκριµένες νησιωτικές µητροπόλεις να
διευρύνουν έστω και κατ’ ελάχιστον τις προβλεπόµενες οργανι-
κές θέσεις.

Και θα ήθελα να σηµειώσετε αυτό, από τώρα ας χορηγηθεί µία
θέση διακόνου στη Μητρόπολη Σύµης που καλύπτει και τη Χάλκη
και την Τήλο και το Καστελόριζο. Είναι εθνική υποχρέωση και
εδώ σταµατώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι λυπηρό που ο ΣΥΡΙΖΑ
µέσω προβεβληµένων στελεχών του, έχοντας χάσει κάθε σοβα-
ρότητα, επέλεξε τον δρόµο οριστικά και αµετάκλητα άσκησης
τοξικής και αντιπαραγωγικής αντιπολίτευσης. Το χυδαίο και το
τοξικό γίνεται η εύκολη λαϊκιστική προσέγγιση για την αντιµετώ-
πιση της σοβαρής, µελετηµένης, τεκµηριωµένης πολιτικής πρό-
τασης, εν προκειµένω στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, από την
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Η ύβρις, έστω και αν απο-
σύρεται δήθεν µε αίτηµα συγχώρεσης, παραµένει ύβρις και
αυτός που τη διατύπωσε ένας κοινός υβριστής και αυτό που

µένει, ένας µετέωρος, αναιτιολόγητος, δήθεν σοβαρός, αλλά στο
βάθος φαιδρός πολιτικός λόγος.

Δεν τον καταδικάζετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, τον υιοθετείτε και
ακολουθείτε µια κατήφορο δίχως γυρισµό. Για εσάς πλέον η πο-
λιτική είναι ένα παιχνίδι µηδενικού αθροίσµατος. Για εµάς είναι
η διαδικασία στήριξης και υλοποίησης των αναγκών της ελληνι-
κής κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν είναι µόνον το σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά και άλλα οκτώ
νοµοσχέδια για την παιδεία τα οποία ολοκληρώνουν την προ-
εκλογική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας για παρέµβαση στην
παιδεία. Για όλα αυτά δηµιουργείται µία σχέση εµπιστοσύνης,
γεγονός που θα αναδειχθεί στην ανανέωση της εµπιστοσύνης
του ελληνικού λαού και στον Κυριάκο Μητσοτάκη στο τέλος της
τετραετίας.

Με τις σκέψεις αυτές, κύριε Πρόεδρε, δηλώνω ότι στηρίζω και
ψηφίζω αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και αµέσως
µετά ο κ. Καββαδάς, ο κ. Γκιόκας και ο κ. Λεονταρίδης.

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα ένα κατα-

στρεπτικό νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποσκοπεί στο
να διαλύσει τον κοινωνικό και κυρίως τον ακαδηµαϊκό χαρακτήρα
του πανεπιστηµίου, ένα νοµοσχέδιο που µετατρέπει το ελεύθερο,
δηµόσιο και δηµοκρατικό πανεπιστήµιο σε πανεπιστήµιο της αγο-
ράς.

Κατά τη συνήθη πρακτική της Κυβέρνησης, το νοµοσχέδιο έρ-
χεται σε µια περίοδο που οι κοινωνικές αντιστάσεις έχουν ατο-
νήσει λόγω του καλοκαιριού και που τα πανεπιστήµια είναι
κλειστά. Παρ’ όλα αυτά, βρίσκει την έντονη αντίδραση των πα-
νεπιστηµιακών, που σύσσωµοι είναι αντίθετοι στην προσπάθεια
υποβάθµισης του δηµόσιου πανεπιστηµίου.

Και όλα αυτά δεν έρχονται ως κεραυνός εν αιθρία, αποτελούν
συγκεκριµένο και συγκροτηµένο κοµµάτι του σχεδίου της Κυβέρ-
νησης να αποδιοργανώσει όλες τις πτυχές της κοινωνικής ζωής.

Ξεκινώντας από τη διαχείριση της σφοδρής υγειονοµικής κρί-
σης, την οποία δεν έχουµε ξεπεράσει µέχρι σήµερα, και τη διά-
λυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, περάσαµε πλέον σε µια
ενεργειακή κρίση µε αύξηση του πληθωρισµού και γιγάντιες ανα-
τιµήσεις τιµών. Έτσι, το κόστος ζωής έχει γίνει πλέον δυσβάστα-
χτο. 

Όµως, και στην εκπαίδευση το Υπουργείο Παιδείας έχει κατα-
φέρει να διαλύσει τη δηµόσια παιδεία, όπως την ξέραµε. Στην
πρωτοβάθµια εκπαίδευση µε την επιβολή των πειραµατικών σχο-
λείων και στη δευτεροβάθµια µε την επαναφορά της τράπεζας
θεµάτων, τη θέσπιση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής και µε τις
αλλαγές στο εξεταστικό σύστηµα

Επιτρέψτε µου να πω ότι ακόµα και στη µειονοτική εκπαίδευση
η κατάσταση έχει φτάσει στο απροχώρητο. Μάλιστα, οι αντιλή-
ψεις του Υπουργείου για την αναβάθµιση της µειονοτικής εκπαί-
δευσης µοιάζουν βγαλµένες από τον Μεσαίωνα. Μοναδικό σας
µέληµα είναι να παρατείνετε τις συµβάσεις των ιεροδιδασκάλων,
σύµφωνα µε το άρθρο 324 του νοµοσχεδίου. Ασχολείστε, δη-
λαδή, µε ένα ζήτηµα που δεν έχει καν την αποδοχή της µειονό-
τητας, αντί να ασχοληθείτε µε το φλέγον ζήτηµα της στέγασης
των µαθητών και µε την ποιοτική αναβάθµιση της µειονοτικής εκ-
παίδευσης.

Το Υπουργείο Παιδείας διακινδυνεύει κυριολεκτικά την ασφά-
λεια των µαθητών µε το κτηριακό πρόβληµα του µειονοτικού Γυ-
µνασίου - Λυκείου της Ξάνθης. Από την πλευρά µου έχω κάνει
επανειληµµένες ερωτήσεις προς την ηγεσία του Υπουργείου για
το θέµα αυτό, το οποίο ετέθη ακόµα και στο πόρισµα της Νέας
Δηµοκρατίας, της διακοµµατικής επιτροπής της Θράκης, αλλά η
ηγεσία του Υπουργείου αδιαφορεί.

16966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ακούσετε λίγο, γιατί
είναι πολύ σηµαντικό το κτηριακό πρόβληµα του λυκείου και ρι-
ψοκινδυνεύετε την ασφάλεια των µαθητών, χωρίς να προσπα-
θείτε να βρείτε µία λύση. 

Να σηµειώσω εδώ ότι το µειονοτικό Γυµνάσιο - Λύκειο Ξάνθης
στεγάζεται σε ένα καπνοµάγαζο του 19ου αιώνα και λόγω του µε-
γάλου αριθµού των µαθητών και της στενότητας του χώρου, οι
µαθητές στοιβάζονται κατά δεκάδες. Συνεπώς, αναγκαστικά το
σχολείο λειτουργεί σε δύο βάρδιες µε τις κτηριακές υποδοµές
να είναι άθλιες.

Σας ζητώ, λοιπόν, για µία ακόµη φορά να αναλάβετε άµεσα
την πρωτοβουλία για την ανεύρεση ή την ανέγερση νέου σχο-
λείου. Άλλωστε, σίγουρα όλοι συµφωνούµε ότι προέχει η ασφά-
λεια των µαθητών. 

Επίσης, πολύ πρόσφατα βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε µία ακόµη
πρακτική διαχωρισµού των µαθητών της µειονότητας. Για πρώτη
φορά στα χωριά της ορεινής Ξάνθης η διευθύντρια πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης Ξάνθης αρνήθηκε την πραγµατοποίηση θρη-
σκευτικών εκδηλώσεων των µαθητών στο προαύλιο των
σχολείων ως αντιπαιδαγωγικές. Ο δήµος και οι κάτοικοι αντέδρα-
σαν έντονα, ενώ το θέµα προκάλεσε ιδιαίτερη εντύπωση στην το-
πική κοινωνία και µας θύµισε άλλες σκοτεινές περιόδους. Να
θυµίσω εδώ ότι αντίθετα µε τη Νέα Δηµοκρατία ο ΣΥΡΙΖΑ στήριζε
τα ανοικτά σχολεία και τα απογεύµατα. 

Άλλο αντίστοιχο παράδειγµα αυταρχισµού είναι η άρνηση του
Υπουργείου Παιδείας να επιστρέψει το κτήριο του πρώην Ιερο-
σπουδαστηρίου Εχίνου στη βακούφικη περιουσία, όπου και ανή-
κει, ώστε να αξιοποιηθεί οικονοµικά και να ανακαινιστεί, ενώ η
άρνηση του Υπουργείου να θεσπίσει κανονιστικό πλαίσιο για την
αναγνώριση των απολυτηρίων των µαθητών που φοίτησαν σε
θρησκευτικά λύκεια της Τουρκίας, κατά παράβαση της αρχής
της ισότητας, είναι αδικαιολόγητη και πραγµατικά είναι να απορεί
κανείς. Διότι αν δεν µπορείτε να επιλύσετε τα περιορισµένα προ-
βλήµατα της µειονοτικής εκπαίδευσης, πώς να επιλύσετε τα προ-
βλήµατα ολόκληρου του εκπαιδευτικού συστήµατος; Απ’ ό,τι
φαίνεται, όµως, ο στόχος σας δεν είναι η επίλυση των προβλη-
µάτων του εκπαιδευτικού συστήµατος, αλλά η µετατροπή του σε
ένα παρακλάδι της αγοράς και σε επιχείρηση.

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο αποδοµείται το δηµόσιο πανεπιστή-
µιο, όπως το ξέραµε. Μακάρι αυτή να είναι και η τελευταία πράξη
αποσάθρωσης της δηµόσιας δωρεάν παιδείας από την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. 

Και τώρα θα πω δύο λόγια επί του νοµοσχεδίου. Κατ’ αρχάς
καταργείτε το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, αλλά από την
πίσω πόρτα. Συστήνετε τα συµβούλια διοίκησης των πανεπιστη-
µίων, εκ των οποίων τα πέντε από τα έντεκα µέλη θα είναι εξωτε-
ρικά. Με αυτόν τον τρόπο θα υποδεχτούµε τους µάνατζερ στα
πανεπιστήµια, οι οποίοι µάλιστα θα είναι πολύ λιγότερο καταρτι-
σµένοι σε σχέση µε τα ακαδηµαϊκά µέλη.

Επαναφέρετε τα ΤΕΙ εισάγοντας νέες διακρίσεις στην ανώτατη
εκπαίδευση. Παράλληλα, η πολιτεία αποσύρεται από την αυ-
στηρή υποχρέωση χρηµατοδότησης των ΑΕΙ και τα αφήνει έρ-
µαια σε ένα ατελείωτο κυνήγι χορηγιών, κάτι που θα έχει σοβαρό
αντίκτυπο στην ακαδηµαϊκότητα. 

Θεσπίζετε πειθαρχικό σύστηµα φοιτητών και ανθρώπων του
πανεπιστηµίου ποινικοποιώντας τον συνδικαλισµό. Επίσης, αλ-
λάζετε τον τρόπο αναγνώρισης των πτυχίων του εξωτερικού από
τον ΔΟΑΤΑΠ αποµακρύνοντας τα µέλη ΔΕΠ από ακαδηµαϊκούς
συµβούλους. 

Το πιο εντυπωσιακό όµως, κατά τη γνώµη µου, είναι το άρθρο
5 του νοµοσχεδίου στο οποίο καθορίζεται ότι τα ΑΕΙ δύνανται να
συγχωνεύονται ή να απορροφώνται το ένα από το άλλο, µετά
από απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Οικονοµικών.

Αφού θεσπίσατε την ελάχιστη βάση εισαγωγής και νιώσατε την
κοινωνική κατακραυγή πέρυσι, έρχεστε σήµερα να ολοκληρώ-
σετε το σχέδιό σας που δεν είναι άλλο από το κλείσιµο σχολών.
Όπως διαβάζω, ένα από τα κριτήρια, σύµφωνα µε τα οποία θα
εισηγούνται οι Υπουργοί το κλείσιµο των τµηµάτων, είναι ο δυ-
σανάλογα µικρός ετήσιος αριθµός φοιτητών του ΑΕΙ σε σύγ-
κριση µε τον αριθµό των µελών ΔΕΠ, καθώς και η ιδιαίτερα
χαµηλή προτίµηση για εισαγωγή στα προγράµµατα σπουδών

που παρέχει. Με βάση τη διάταξη αυτή, ανοίγετε την πόρτα του
κλεισίµατος, για παράδειγµα, της Αρχιτεκτονικής Σχολής του Πο-
λυτεχνείου, του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης στην
Ξάνθη. Ελπίζω να θυµάστε το περσινό φιάσκο µε τους δέκα ει-
σαχθέντες στη σχολή εξαιτίας της ελάχιστης βάσης εισαγωγής. 

Νοµίζω ότι πια είναι ξεκάθαρο πως η µόνη λύση είναι οι εκλο-
γές. Όσο πιο σύντοµα γίνουν, τόσο πιο αναστρέψιµη θα είναι η
καταστροφή που έχετε προκαλέσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η επίθεσή σας στον χώρο της παιδείας και του πανεπιστηµίου,

όµως, δεν θα µείνει αναπάντητη. Η λύση θα δοθεί από την επόµενη
κυβέρνηση που δεν θα είναι άλλη από αυτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. Εµείς έχουµε ήδη δεσµευθεί υπέρ της κατάρ-
γησης της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, υπέρ της δηµοκρατικής
διοίκησης και λειτουργίας των πανεπιστηµίων, µε διπλασιασµό της
χρηµατοδότησης και των µελών ΔΕΠ των πανεπιστηµίων για την
κάλυψη των αναγκών τους και για τη θέσπιση κριτηρίων για δω-
ρεάν µεταπτυχιακά προγράµµατα. 

Αν ενδιαφέρεστε πράγµατι για το καλό της χώρας και της νέας
γενιάς, προκηρύξτε τώρα εκλογές και αφήστε εµάς να σταµατή-
σουµε άµεσα τη διάλυση της δηµόσιας δωρεάν παιδείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον κ. Καββαδά Αθανάσιο και αµέσως µετά είναι ο κ.
Γκιόκας και ο κ. Λεονταρίδης. 

Ορίστε, κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ο χώρος της παιδείας δεν προσφέρεται για τη µετατροπή του σε
πεδίο κοµµατικής αντιπαράθεσης. Παρά το τοξικό κλίµα που έχει
δηµιουργήσει η Αντιπολίτευση, θα αφιερώσω την οµιλία µου απο-
κλειστικά στο σηµερινό νοµοσχέδιο, σε ένα ολοκληρωµένο νο-
µοθέτηµα που αναβαθµίζει τη λειτουργία των πανεπιστηµίων, σε
ένα νοµοθέτηµα που συγκεντρώνει ευρεία συναίνεση και απο-
δοχή από την κοινωνία.

Ειλικρινά δεν πιστεύω ότι η Βουλή µπορεί να βρεθεί σε αναν-
τιστοιχία µε την κοινωνική απαίτηση να αναβαθµιστούν τα πανε-
πιστήµια, να επενδύσουµε ως χώρα στην ποιότητα, στη γνώση
και στην ορθολογική λειτουργία. 

Αναρωτιέµαι ποιος συνετός άνθρωπος µπορεί να διαφωνήσει
µε καινοτοµίες, όπως είναι οι εξής: Πρώτον, η ενίσχυση της πρα-
κτικής άσκησης φοιτητών µε πρόβλεψη για αµοιβή και ασφαλι-
στική κάλυψη για την απόκτηση εργασιακής εµπειρίας. 

Δεύτερον, η θεσµοθέτηση ενός πρωτοποριακού προγράµµα-
τος στα πρότυπα του «ERASMUS» που προβλέπει την εσωτερική
κινητικότητα των φοιτητών µεταξύ οµοειδών και άλλων προγραµ-
µάτων σπουδών ελληνικών πανεπιστηµίων για ένα ακαδηµαϊκό
εξάµηνο. 

Τρίτον, η θέσπιση κέντρου ψυχολογικής και συµβουλευτικής
υποστήριξης µε δωρεάν ανοικτή πρόσβαση σε φοιτητές. 

Τέταρτον, η ενίσχυση της ειδικής µέριµνας για φοιτητές µε
αναπηρίες, ώστε να διασφαλίζεται η πρόσβασή τους σε κάθε πα-
νεπιστηµιακή δραστηριότητα. 

Πέµπτον, τα κοινά προγράµµατα σπουδών που επιτρέπουν συ-
νεργασίες µε πανεπιστήµια και φοιτητές του εξωτερικού. 

Έκτον, η δυνατότητα ίδρυσης παραρτηµάτων ελληνικών πα-
νεπιστηµίων σε χώρες του εξωτερικού, αλλά και η δυνατότητα
συνεργασίας µε ξένα πανεπιστήµια και πανεπιστηµιακούς. 

Έβδοµον, τα διπλά πτυχία από προγράµµατα σπουδών που
οργανώνονται από κοινού από δύο τµήµατα και απονέµουν δύο
τίτλους σπουδών, ώστε οι φοιτητές να αποκτούν περισσότερες
επαγγελµατικές προοπτικές.

Όγδοον, το νέο σύστηµα επιλογής καθηγητών µε το µητρώο
γνωστικών αντικειµένων που εξασφαλίζει µεγαλύτερη αξιοκρατία
και διαφάνεια. 

Ένατον, η σύσταση νέου σώµατος, του συµβουλίου φοιτητών,
που αναδεικνύεται µέσα από ενιαίο ψηφοδέλτιο, ανεξάρτητα από
τα διοικητικά συµβούλια των φοιτητικών συλλόγων για την πιο
δηµοκρατική εκπροσώπησή τους.
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Δέκατον, το νέο µοντέλο διοίκησης των ανώτατων εκπαιδευτι-
κών ιδρυµάτων στοχεύει στην ενίσχυση της συλλογικότητας, της
διαφάνειας, της λογοδοσίας, της εξωστρέφειας και της αποτε-
λεσµατικότητας στον τρόπο λήψης αποφάσεων. Ουσιαστικά
πρόκειται για τη µετάβαση σε ένα πιο δηµοκρατικό και πιο λει-
τουργικό σύστηµα διοίκησης. 

Σηµαντική καινοτοµία, επίσης, είναι η δυνατότητα ίδρυσης
«start up» επιχειρήσεων µε τη συµµετοχή φοιτητών, διδακτόρων
και µε τη δηµιουργία ενός κατάλληλου θεσµικού πλαισίου, καθώς
και τα βιοµηχανικά διδακτορικά. 

Τέλος, αξίζει µια θετική αναφορά στις νέες διατάξεις για τον
πολύπαθο ΔΟΑΤΑΠ, όπου πλέον οι διαδικασίες αναγνώρισης
πτυχίου γίνονται αυτόµατα, αν το πανεπιστήµιο συµπεριλαµβά-
νεται στο µητρώο ήδη αναγνωρισµένων ιδρυµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι απέναντι σε
αυτές τις θετικές ρυθµίσεις και διατάξεις, απέναντι σε αυτές τις
καινοτοµίες, δεν υπάρχει σοβαρός αντίλογος. Μου είναι δύσκολο
να αποδεχτώ ότι υπάρχουν κόµµατα και παρατάξεις που υπερα-
σπίζονται το καθεστώς της ακινησίας και της αδράνειας, που δεν
αντιλαµβάνονται την αδήριτη ανάγκη να δηµιουργηθεί ένα ολο-
κληρωµένο και κυρίως σύγχρονο πλαίσιο για τη λειτουργία των
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 21 του νοµοσχεδίου που
αφορά τη διαδικασία ίδρυσης, συγχώνευσης, κατάργησης και
µετονοµασίας πανεπιστηµιακών τµηµάτων, προκειµένου να είναι
βιώσιµα και να έχουν επιστηµονικό και επαγγελµατικό αντίκρι-
σµα. 

Το ίδιο το πανεπιστήµιο, κύριε Υπουργέ, έχει ήδη καταθέσει
εναλλακτικές προτάσεις για τη λειτουργία πανεπιστηµιακού τµή-
µατος στη Λευκάδα µε νέο ακαδηµαϊκό αντικείµενο. Εξ όσων γνω-
ρίζω, πρόκειται για σύγχρονα ακαδηµαϊκά αντικείµενα που
συνδέονται και µε την αγορά εργασίας και µε τις ανάγκες της οι-
κονοµίας και της κοινωνίας και που απαντούν σε σύγχρονες προ-
κλήσεις. Είναι αντικείµενα που το Ιόνιο Πανεπιστήµιο εκτιµά ότι θα
προσελκύσουν τους φοιτητές χάρη στο ενδιαφέρον αντικείµενο,
το υψηλό επίπεδο σπουδών και τις καλές προοπτικές για επαγ-
γελµατική σταδιοδροµία στη συνέχεια. Πιστεύω ότι πληρούνται
όλες οι προϋποθέσεις που θέτουν και η Εθνική Αρχή Ανώτατης
Εκπαίδευσης και το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων. 

Θεωρώ, επίσης, ότι µε την έγκριση µίας εξ αυτών των προτά-
σεων αποκαθίσταται και µια στρέβλωση, αφού η Λευκάδα θα πα-
ραµείνει στον χάρτη της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, διότι,
κύριε Υπουργέ, το 2017, η τότε ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας
στέρησε από τη Λευκάδα το Τµήµα Διοίκησης Τουριστικών Επι-
χειρήσεων, ένα τµήµα που θα έχει άµεση σχέση µε την αγορά
εργασίας του νησιού µας, ένα τµήµα ισχυρό και βιώσιµο που σή-
µερα λειτουργεί ως ΑΕΙ στην Κέρκυρα και που µέχρι τότε λει-
τουργούσε ως ΤΕΙ στη Λευκάδα. Σε αντάλλαγµα, η τότε
κυβέρνηση µας έδωσε µια υπόσχεση που αποδείχθηκε κενό
γράµµα. Μας υποσχέθηκε, δηλαδή, τη λειτουργία ενός τµήµατος
που δεν είχε κανέναν σχεδιασµό, καµία µελέτη βιωσιµότητας ή
σκοπιµότητας. 

Θέλω, λοιπόν, να σας ζητήσω και από το Βήµα της Βουλής,
κύριε Υπουργέ, την αξιολόγηση των προτάσεών µας, αλλά και
να αποκατασταθεί η αδικία που έγινε εις βάρος µας, γιατί η Λευ-
κάδα και µπορεί και πρέπει να έχει ένα πανεπιστηµιακό τµήµα.
Το νησί µας είναι το µοναδικό που έχει άµεση χερσαία πρόσβαση
για φοιτητές και καθηγητές και µάλιστα τώρα µε την ολοκλή-
ρωση της Αµβρακίας Οδού η απόσταση από την Αθήνα µε ΙΧ θα
είναι µόλις τρεις ώρες και δεκαπέντε λεπτά.

Επιπλέον, προχωράµε τον διαγωνισµό για κατασκευή του κτη-
ρίου του Κέντρου Νεότητας που προορίζεται να στεγάσει το πα-
νεπιστηµιακό τµήµα, καθώς και την κατασκευή φοιτητικής
εστίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, δεν νοείται η Λευκάδα, το νησί του

Βαλαωρίτη, του Σικελιανού και του Σβορώνου, να είναι το µονα-
δικό από τα Επτάνησα που λείπει από τον χάρτη της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης.

Εξάλλου, το Ιόνιο Πανεπιστήµιο λέει «ναι» σε πανεπιστηµιακό
τµήµα στη Λευκάδα και το στηρίζει από την αρχή σθεναρά. 

Κύριε Υπουργέ, στις πολλές συναντήσεις που είχα και µε σας
και µε την Υπουργό κ. Κεραµέως σας έχω µεταφέρει πόσο θέλει
η τοπική κοινωνία να µείνει η Λευκάδα στον πανεπιστηµιακό
χάρτη. Αυτό που ζητάµε είναι να αξιολογηθούν οι προτάσεις µας
αντικειµενικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Παιδείας από την
πρώτη στιγµή που ανέλαβε το τιµόνι της χώρας η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει δουλέψει
σκληρά και έχει φέρει βαθιές τοµές σε όλη την εκπαίδευση. Γι’
αυτό αξίζουν συγχαρητήρια στην Υπουργό κ. Νίκη Κεραµέως,
στον αρµόδιο Υφυπουργό κ. Συρίγο, αλλά και στην Υφυπουργό
Ζέττα Μακρή  

Αξίζει να αναφέρω τους έντεκα χιλιάδες επτακόσιους µόνιµους
διορισµούς εκπαιδευτικών στη γενική παιδεία και τους τέσσερις
χιλιάδες πεντακόσιους στην Ειδική Αγωγή που έγιναν το 2021,
καθώς και τους οκτώ χιλιάδες πεντακόσιους ογδόντα έξι επι-
πλέον µόνιµους διορισµούς εκπαίδευσης που θα γίνουν τους
επόµενους µήνες. Μιλάµε για ένα σύνολο είκοσι πέντε χιλιάδων
µόνιµων διορισµών απ’ αυτήν εδώ την Κυβέρνηση, από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µετά από δώδεκα χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Με το σηµερινό νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση αλλάζει την ανώτατη

εκπαίδευση στην πατρίδα µας και αναβαθµίζει τα ελληνικά πα-
νεπιστήµια, µε ένα νέο µοντέλο διοίκησης που ανταποκρίνεται
στις διεθνείς καλές πρακτικές, µε την αποκατάσταση του ασύ-
λου, µε αξιοκρατία και διαφάνεια, µε εξωστρέφεια και αποκέν-
τρωση, µε ενίσχυση θεσµική αλλά και οικονοµική, αφού επί της
Κυβέρνησής µας υπήρξε 14% αύξηση στην τακτική χρηµατοδό-
τηση των πανεπιστηµίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ! Έχετε φθάσει στα δέκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγον-
τας ότι ψηφίζουµε ένα ακόµα µεταρρυθµιστικό, αναπτυξιακό νο-
µοσχέδιο, ένα ακόµη νοµοσχέδιο για τα παιδιά µας, για την
Ελλάδα του αύριο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, τα δέκα λεπτά είναι ο διπλάσιος χρόνος. Το κατανο-
είτε.

Θα µιλήσει τώρα ο κ. Γκιόκας, αµέσως µετά ο κ. Λεονταρίδης
και µετά ο κ. Ζουράρις.

Ορίστε, κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχει

ένα κρίσιµο ερώτηµα. Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα φέρ-
νει κάτι σύγχρονο, κάτι πρωτοποριακό, κάτι καινοτόµο, όπως
ισχυρίζεται η κ. Κεραµέως και η Κυβέρνηση; Στην πραγµατικό-
τητα δεν φέρνει τίποτα από όλα αυτά. Το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο δεν είναι τίποτε άλλο από την πολύ-πολύ παλιά
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ανώτατη εκπαί-
δευση, ήδη από τα τέλη της δεκαετίας του 1990 -από τότε που
ήµασταν εµείς φοιτητές, κύριε Συρίγο- µε την περίφηµη «Διακή-
ρυξη της Μπολόνια». Μιλάµε για µια στρατηγική που ενσωµατώ-
θηκε βήµα-βήµα σε όλους τους αντίστοιχους νόµους-πλαίσιο
που πέρασαν και επί ΠΑΣΟΚ µε τον νόµο Διαµαντοπούλου και
επί προηγούµενων κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και επί
ΣΥΡΙΖΑ µε τον νόµο Γαβρόγλου και ξανά τώρα µε τη Νέα Δηµο-
κρατία, παίρνοντας βεβαίως υπ’ όψιν και τις αντιδράσεις του κι-
νήµατος που κατάφεραν είτε να εµποδίσουν, είτε να
καθυστερήσουν πλευρές αυτής της στρατηγικής. Δεν είναι κα-
θόλου τυχαίο ότι ο σηµερινός νόµος - πλαίσιο επαναλαµβάνει σε
ορισµένες περιπτώσεις σχεδόν αυτούσιες προηγούµενες διατά-
ξεις, όπως είναι για παράδειγµα οι διατάξεις για τα συµβούλια
φοιτητών, αυτά τα κυβερνητικά «παραµάγαζα» που θέλετε να
φτιάξετε που υπήρχαν στον νόµο Διαµαντοπούλου και που ενώ
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ακυρώθηκαν στην πράξη, έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση να τα
επαναφέρει σε ακόµη χειρότερη έκδοση.

Μετά, λοιπόν, από είκοσι και πλέον χρόνια, αυτή η στρατηγική
έχει πλέον εφαρµοστεί σε πολλές χώρες και έχουµε πλήρη ει-
κόνα για το ποια αποτελέσµατα παράγει, για το αν παρέχει ολο-
κληρωµένη επιστηµονική γνώση ή δεξιότητες µιας χρήσης ,για
το αν αναβαθµίζει τα πτυχία ή τα µετατρέπει σε ένα απλό πιστο-
ποιητικό γνώσεων, για το αν κατοχυρώνει την επαγγελµατική και
εργασιακή πορεία των αποφοίτων ή τους µετατρέπει σε αναλώ-
σιµους και τελικά σε πολύ φτηνούς εργαζόµενους. 

Ας δούµε, λοιπόν, αυτά τα αποτελέσµατα, όπως τα περιγράφει
όχι το ΚΚΕ, αλλά οι ίδιοι οι φοιτητές αυτών των ξένων πανεπι-
στηµίων τα οποία εσείς λέτε ότι πρέπει να αντιγράψουµε.
Έχουµε και λέµε. Στη Γερµανία ολόκληρα τµήµατα µε υβριδικά
προγράµµατα σπουδών από διάφορες σχολές φυτρώνουν σαν
τα µανιτάρια για να εξυπηρετήσουν συγκεκριµένες ανάγκες εται-
ρειών. Εµφανίζονται προγράµµατα σπουδών µε τίτλους όπως
«Συστήµατα Μέσων Κοινωνικής Δικτύωσης», που αποτελούν ου-
σιαστικά ένα µείγµα, λίγο οικονοµικά, λίγο πληροφορική και λίγο
κοινωνιολογία. Αυτό αποτελεί ένα κλασικό παράδειγµα για το
πώς τα τριτοβάθµια εκπαιδευτικά ιδρύµατα αξιοποιούνται ως µο-
νάδα γρήγορης παραγωγής εξειδικευµένων µεν εργαζοµένων,
αλλά µε ελλιπή γνώση του επιστηµονικού αντικειµένου. Κατά κα-
νόνα αυτές οι δεξιότητες δεν έχουν επιστηµονική συνοχή και
αποτελούν κοµµάτια διαφορετικών επιστηµών που συνενώνονται
για ευκαιριακούς λόγους βάσει των απαιτήσεων της αγοράς.

Τα πανεπιστήµια αξιολογούνται ως επιχειρήσεις, κυρίως µε
γνώµονα την οικονοµική τους διαχείριση και την προσέλκυση
εταιρειών σε προγράµµατα σπουδών. Πολλές φορές µάλιστα οι
ίδιες οι εταιρείες µπορεί να αναλαµβάνουν απευθείας τη διδα-
σκαλία, όπως η «UNILEVER» στην Ολλανδία και η «SOLVAY» στο
Βέλγιο. Στη Βρετανία το κάθε ίδρυµα αναζητά χορηγούς οι
οποίοι µε τη σειρά τους αναζητούν µελλοντικούς εργαζόµενους,
µε αποτέλεσµα να προσαρµόζουν αντίστοιχα και το πρόγραµµα
σπουδών, φτάνοντας και σε πιο χυδαία αποτελέσµατα όπως η
µετονοµασία τµήµατος του πανεπιστηµίου του Μάντσεστερ,
µετά από χορηγία 15 εκατοµµυρίων λιρών, ώστε να µπει στον
τίτλο και το όνοµα του χορηγού.

Επιπλέον, το κάθε ίδρυµα λειτουργεί απροκάλυπτα ως επιχεί-
ρηση και δεν το κρύβουν. Λέει ένας φοιτητής: «Όταν έκανα την
πρώτη µου συνάντηση µε καθηγητή ενός µαθήµατος που θα
ήµουν βοηθός στο εργαστήριο, µου είπε: Ακόµη κι αν κάποιοι
φοιτητές δεν έχουν κάνει τίποτα, θα τους βοηθήσουµε να πιά-
σουν τον µίνιµουµ βαθµό γιατί πληρώνουν και δεν θέλουµε να
έχουµε δυσαρεστηµένους πελάτες». Αυτή είναι η ποιότητά σας,
αυτή είναι η αριστεία σας, που µας κοπανάτε, για να µη µιλή-
σουµε φυσικά για το κόστος που αναλαµβάνει ένας φοιτητής και
για να µπει στο πανεπιστήµιο και για να βγει από αυτό. 

Ιδού, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, ποια είναι η διεθνής και ευρωπαϊκή πείρα που δήθεν πρέ-
πει να ακολουθήσουµε και ιδού ποια είναι τα κριτήρια µε βάση
τα οποία γίνεται και η διεθνής κατάταξη των ιδρυµάτων, που το
επαναλαµβάνεται σαν καραµέλα, κρύβοντας όµως τα κριτήρια
αυτά πίσω από εύηχες λέξεις, όπως «εξωστρέφεια», όπως «και-
νοτοµία», όπως «αξιολόγηση» κ.ο.κ.. 

Εµείς, λοιπόν, απαντάµε ότι ναι, σε αυτή την αντιδραστική εξέ-
λιξη η χώρα ευτυχώς έµεινε «πίσω» -εντός πολλών εισαγωγικών-
και αυτό το πιστώνεται το φοιτητικό και το λαϊκό κίνηµα, που
έµεινε ζωντανό σε δύσκολες συνθήκες, αποδεικνύοντας, όµως
,τι µπορεί να καταφέρει ο λαός µέσα από την πάλη του. Και
επειδή το ξέρετε πάρα πολύ καλά αυτό επειδή ξέρετε ότι η πο-
λιτική σας θα γεννήσει αντιδράσεις, επειδή ξέρετε ότι οι συσχε-
τισµοί αλλάζουν, ότι οι φοιτητές σάς γυρνάνε την πλάτη, ότι αυτή
τη στιγµή η Πανσπουδαστική είναι πρώτη δύναµη στα πανεπιστή-
µια, γι’ αυτό τον λόγο σπεύδετε να θωρακίσετε την πολιτική σας
για το πανεπιστήµιο - επιχείρηση και το πανεπιστήµιο - εµπορικό
κέντρο και το κάνετε αυτό όχι µόνο µέσα από την ιδεολογική χει-
ραγώγηση και ενσωµάτωση, αλλά µέσα από την καταστολή,
µέσα από την πανεπιστηµιακή αστυνοµία, µέσα από τα παραµά-
γαζα που ονοµάζετε «συµβούλια φοιτητών», µέσα από τη συκο-
φαντία και τη διαστρέβλωση. Μάλιστα, µε αφορµή τα γνωστά

γεγονότα στο ΑΠΘ, κάνατε σηµαία σας το δίληµµα «βιβλιοθήκη
ή βαριοπούλα», ενώ γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το φοιτητικό
κίνηµα δεν είχε ποτέ σχέση µε βαριοπούλες, όπως και εσείς δεν
είχατε ποτέ σχέση µε βιβλιοθήκες, µε την έννοια ότι η πολιτική
σας και η υποχρηµατοδότηση στερούσε αυτά τα δικαιώµατα. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα αποτελέσµατα µιας στρατηγικής που
υπηρετήσατε άλλος λιγότερο, άλλος περισσότερο όλες οι κυ-
βερνήσεις και που στην ουσία της συµφωνείτε όλοι. Και δεν είναι
καθόλου τυχαίο ότι αυτές τις µέρες η αντιπαράθεση εδώ στη
Βουλή, ιδιαίτερα ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ,
και ορισµένες οµιλίες που έδιναν το στίγµα, δεν αφορά τόσο
ούτε τον προσανατολισµό του πανεπιστηµίου, ούτε τη σχέση του
µε την αγορά και τις µεγάλες επιχειρήσεις, ούτε τα «µενού» πτυ-
χίων που θα προσφέρουν τα ιδρύµατα. Αφορά κυρίως το µον-
τέλο διοίκησης, ποιος, δηλαδή, θα παίρνει τις αποφάσεις, µε τη
µεν Κυβέρνηση να υπερασπίζεται ένα µοντέλο πιο κοντά στο αγ-
γλοσαξονικό και τον δε ΣΥΡΙΖΑ να αποθεώνει το κεντροευρω-
παϊκό, δήθεν συµµετοχικό µοντέλο, στο πλαίσιο του οποίου όµως
οι ίδιες πολιτικές εφαρµόστηκαν εδώ και χρόνια, όπως, για πα-
ράδειγµα, στη Γερµανία και αλλού.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Είτε επιχειρηµατικό είτε
δήθεν συµµετοχικό, το πανεπιστήµιο που οικοδοµείται σήµερα
είναι ένα εχθρικό και κλειστό προς την κοινωνία πανεπιστήµιο,
µε µεγαλύτερους ταξικούς φραγµούς, µε περισσότερες ευέλι-
κτες σχέσεις εργασίας, µε πιο αυταρχική διοίκηση, µε την έρευνα
υποταγµένη στα συµφέροντα των λίγων. Και αυτό δεν είναι θέµα
στρέβλωσης. Είναι το πανεπιστήµιο που έχει ανάγκη ο σύγχρο-
νος καπιταλισµός. 

Αυτό το πανεπιστήµιο, λοιπόν, αντιπαλεύουµε και αγωνιζόµα-
στε για το πανεπιστήµιο των σύγχρονων αναγκών, αλλά και το
πανεπιστήµιο των σύγχρονων δυνατοτήτων της εποχής µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Λεονταρίδη. Αµέσως µετά ο κ. Ζουράρις,

η κ. Φωτίου και ο κ. Χειµάρας. 
Κύριε Λεονταρίδη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

βασικός στόχος µιας µεταρρύθµισης στο πεδίο των ανωτάτων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων δεν είναι απλώς να κάνει καλύτερα τα
πανεπιστήµιά µας, αλλά πολύ περισσότερο να διορθώσει σοβα-
ρές και χρόνιες παθογένειες ή στρεβλώσεις, οι οποίες αποτε-
λούν τροχοπέδη στην αποτελεσµατική λειτουργία και την
ανάπτυξή τους. Μία εκ βάθρων αναθεώρηση του θεσµικού πλαι-
σίου καθίσταται επιβεβληµένη όταν διαπιστώνεται ότι το ισχύον
πλαίσιο προκαλεί σοβαρές παθογένειες. 

Τα ΑΕΙ ως ένας συστηµικός ζωντανός οργανισµός χρειάζονται
επικαιροποίηση του τρόπου δοµής, οργάνωσης και λειτουργίας
είτε γιατί σε κάποιους τοµείς έχουν υποστεί τη φυσιολογική
φθορά του χρόνου, είτε γιατί ο αντίπαλος του καλού είναι το κα-
λύτερο και τελικά το άριστο, είτε γιατί αποτελεί διεθνή πρακτική
η διαµορφωτική λειτουργία της εκπαίδευσης.

Με πνεύµα αισιοδοξίας, όπως προδίδει ο τίτλος του νοµοσχε-
δίου «Νέοι Ορίζοντες», η Κυβέρνηση µας υπενθυµίζει ότι η τύχη
των πανεπιστηµίων είναι πρωτίστως υπόθεση της κοινότητάς
τους, µε την εγγύηση της δικής µας µέριµνας για µεταρρύθµιση
της εθνικής µας παιδείας, που θα µας βοηθήσει να πρωταγωνι-
στήσουµε στο διεθνές ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

Βούλησή µας µε το νοµοσχέδιο αυτό είναι να διαµορφώσουµε
εκείνες τις συνθήκες, καταργώντας, αλλάζοντας και συµπληρώ-
νοντας όσα ισχύουν, που θα επιτρέψουν την αποκατάσταση της
εικόνας και του ρόλου των ΑΕΙ στη δοµή, συνοχή και συνεκτικό-
τητα της ελληνικής κοινωνίας ως συστήµατος, αλλά και θα συµ-
βάλουν στην αλληλόδραση της χώρας µε το ευρύτερο ευρωπαϊκό
και διεθνές πλαίσιο. 

Το σχέδιο νόµου εισάγει ένα σύνολο νέων ρυθµίσεων που αφο-
ρούν στον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας των ΑΕΙ και τον εκ-
συγχρονισµό του ΔΟΑΤΑΠ, ενώ κωδικοποιεί το υφιστάµενο
πλαίσιο που αφορά την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Περιλαµβάνον-
ται νοµοθετικές ρυθµίσεις στους εξής βασικούς άξονες:

Αναβάθµιση της ποιότητας των ΑΕΙ. Ο άξονας αυτός περιλαµ-
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βάνει: πρώτον, διπλά κοινά πτυχία, δεύτερον, επιλογή µαθηµά-
των από άλλα τµήµατα και σχολές, τρίτον, ελληνικό «ERASMUS»,
τέταρτον, επαγγελµατικά µεταπτυχιακά, πέµπτον, βιοµηχανικά
διδακτορικά, έκτον, ενίσχυση πρακτικής άσκησης, έβδοµον, επι-
σκέπτες καθηγητές, όγδοον, αυτονοµία στην οργάνωση προ-
γραµµάτων σπουδών, ένατον, προγράµµατα εφαρµοσµένων
επιστηµών και τεχνολογίας, δέκατο, νέες πιο αξιοκρατικές δια-
δικασίες επιλογής µελών ΔΕΠ, ενδέκατο, κίνητρα για έρευνα και
µείωση της γραφειοκρατίας.

Δεύτερος άξονας, ενίσχυση της λειτουργικότητας και της απο-
δοτικότητας των ΑΕΙ. Ο άξονας αυτός περιλαµβάνει: πρώτον, νέο
µοντέλο διοίκησης, αυξηµένα φίλτρα συλλογικότητας, λογοδο-
σίας, διαφάνειας και εξωστρέφειας, ευθυγράµµιση µε διεθνείς
καλές πρακτικές πανεπιστηµίων του εξωτερικού. Δεύτερον, θε-
σµικά εργαλεία για στοχοθεσία ΑΕΙ. Τρίτον, νέο ευέλικτο πλαίσιο
για τη διαχείριση της περιουσίας των ΑΕΙ. Τέταρτον, δοµές υπο-
στήριξης της πανεπιστηµιακής κοινότητας, ψυχολογική υποστή-
ριξη, υποστήριξη στη διδασκαλία.

Τρίτος άξονας, προώθηση της σύνδεσης µε την κοινωνία.
Αυτός περιλαµβάνει, πρώτον, νέο σύγχρονο και ευέλικτο πλαίσιο
παροχής υπηρεσιών από τα πανεπιστηµιακά εργαστήρια σε πο-
λίτες, φορείς. Δεύτερον, δυνατότητα προγραµµάτων πιστοποι-
ητικών ψηφιακών δεξιοτήτων. Τρίτον, αναβάθµιση του ρόλου των
πανεπιστηµίων στη διά βίου εκπαίδευση µέσω των Κέντρων Επι-
µόρφωσης και Διά Βίου Μάθησης. 

Τέταρτος άξονας, εκσυγχρονισµός ΔΟΑΤΑΠ. Ο άξονας αυτός
περιλαµβάνει: πρώτον, αυτόµατη ακαδηµαϊκή αναγνώριση πτυ-
χίου αν το πανεπιστήµιο συµπεριλαµβάνεται στο µητρώο ήδη
αναγνωρισµένων ιδρυµάτων. Δεύτερον, απλοποίηση της διαδι-
κασίας αναγνώρισης ακαδηµαϊκού τίτλου από το εξωτερικό για
εργασία στην Ελλάδα, απόφαση αναγνώρισης ή µη ή αντιστάθ-
µισης, γραπτή εξέταση ή και πρακτική άσκηση εντός λίγων
µηνών από την υποβολή της αίτησης.

Στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, θέλω να επισηµάνω ότι στον
ΔΟΑΤΑΠ εξακολουθούν και υπάρχουν αγκυλώσεις που δείχνουν
ότι δεν κοιτάζουν την ουσία αλλά τον τύπο και δηµιουργούνται
διάφορα προβλήµατα.

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής αίτηµα Ελληνίδας καθη-
γήτριας µε µεταπτυχιακό Γερµανίας που δεν αναγνωρίζεται από
τον ΔΟΑΤΑΠ γιατί ξεκίνησε -λέει- η διαδικασία λίγες µέρες πριν
πάρει το πτυχίο της. Δηλαδή αναγνωρίζεται στη Γερµανία και δεν
αναγνωρίζεται στην Ελλάδα. Αυτό είναι αρκετά ή θα έλεγα πολύ
παράξενο και άδικο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόφιλος Λεονταρίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ρυθµίσεις εκκλησιαστικών θεµάτων: Γίνεται σύσταση οργανι-
κών θέσεων κληρικών. Πρόκειται για νοµοθετική ρύθµιση χωρίς
οικονοµικό κόστος για το κράτος, σε ένα αρρύθµιστο εδώ και
εβδοµήντα επτά χρόνια τοπίο που είχε ως αποτέλεσµα να έχει
εκδοθεί ΦΕΚ διορισµού και να µισθοδοτούνται από το δηµόσιο
µε µόνιµη σχέση εργασίας τρεις χιλιάδες πεντακόσιοι είκοσι ιε-
ρείς, χωρίς να έχουν οργανικές θέσεις. Αυτό συν τοις άλλοις
προκάλεσε ανασφάλεια των ιερέων σε θέµατα συνταξιοδοτικά,
εργασιακά και ασφαλιστικά.

Είναι δυνατόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να αρνηθεί κάποιος τη
δυνατότητα που προσφέρει το νοµοσχέδιο για την οργάνωση
κοινών προγραµµάτων σπουδών διεπιστηµονικού χαρακτήρα, µε
απονοµή τίτλου σπουδών ή διπλών προγραµµάτων σπουδών µε
απονοµή δύο πτυχίων µε άλλα τµήµατα του ίδιου ή άλλου πανε-
πιστηµίου εντός ή εκτός Ελλάδος; όπως επίσης, ουδείς θα αρ-
νηθεί την ελευθερία λήψης µαθηµάτων από προγράµµατα
σπουδών άλλων τµηµάτων ή άλλης σχολής µε δυνατότητα ανα-
γνώρισής τους µέχρι ποσοστού 10%. 

Επίσης, το ελληνικό «ERASMUS» θα ενισχύσει την κινητικό-
τητα µεταξύ των εγχώριων ΑΕΙ επιτρέποντας, παραδείγµατος
χάριν, σε έναν φοιτητή Αρχιτεκτονικής να παρακολουθήσει ένα
εξάµηνο στη Σχολή Καλών Τεχνών ή σε έναν φοιτητή της Νοµι-
κής Σχολής να παρακολουθήσει ένα εξάµηνο σπουδών σε µια
σχολή Οικονοµικών.

Εξαιρετική σηµασία έχει η βαρύτητα που δίνεται στη σύνδεση
των πανεπιστηµιακών µε την παραγωγή και την αγορά εργασίας.
Το νοµοσχέδιο πέραν των άλλων προβλέπει και τη δηµιουργία
επαγγελµατικών µεταπτυχιακών, κατόπιν συµφωνίας µε ιδιωτικές
επιχειρήσεις, στα οποία θα µπορούσαν να διδάξουν και εµπειρο-
γνώµονες από τον ιδιωτικό τοµέα.

Ακόµη προβλέπεται πλήρες πλαίσιο για την πρακτική άσκηση
των φοιτητών, µε ασφαλιστική κάλυψη έναντι εργατικών ατυχη-
µάτων και ελάχιστη αµοιβή το 80% του κατώτατου βασικού µι-
σθού. 

Ταυτόχρονα προσφέρει τη δυνατότητα οργάνωσης προγραµ-
µάτων εφαρµοσµένων επιστηµών και τεχνολογίας, διάρκειας
επτά εξαµήνων και πρόβλεψη υποχρεωτικής άσκησης.

Το νοµοσχέδιο θεσπίζει ακόµα την παροχή υπηρεσιών από ερ-
γαστήρια των πανεπιστηµίων σε πολίτες. Η κοστολόγηση θα γί-
νεται µε µη κερδοσκοπικούς όρους. Για παράδειγµα, τα µέλη
ενός πανεπιστηµιακού εργαστηρίου ψυχολογίας θα µπορούν να
παρέχουν δωρεάν συµβουλευτικές υπηρεσίες σε ευάλωτους ψυ-
χικά πάσχοντες.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να καταθέσω και τη δική µου πρό-
ταση. Οι φοιτητές του σήµερα είναι οι γονείς του αύριο και θα
ήθελα έστω ως µάθηµα που δεν θα βαθµολογείται, αλλά θα είναι
υποχρεωτικό, να εισαχθεί σε όλες τις σχολές ανεξαρτήτως αντι-
κειµένου το µάθηµα της Παιδοψυχολογίας. Γιατί µπορεί να σπου-
δάζουµε µια επιστήµη, αλλά τον σπουδαιότερο ρόλο που θα
αναλάβουµε ποτέ στη ζωή µας, τον ρόλο του γονέα, δεν τον
σπουδάζουµε πουθενά. Σε µια χώρα όπως η δική µας, µε το γνω-
στό δηµογραφικό πρόβληµα, την υπογεννητικότητα και τα πρό-
σφατα περιστατικά που είδαν το φως της δηµοσιότητας, το
λιγότερο που οφείλουµε να κάνουµε ως πολιτεία είναι να δώ-
σουµε στους αυριανούς γονείς κάποιες βασικές γνώσεις στην
παιδική ψυχολογία, ώστε να αντιληφθούν εγκαίρως και µε έγ-
κυρο τρόπο τι σηµαίνει να είσαι γονέας, ώστε αυτό στο µέλλον
να αποτελέσει το φωτεινό µονοπάτι πάνω στο οποίο θα διανύ-
σουν τη µακρά πορεία που θα ακολουθήσουν στη διαπαιδαγώ-
γηση των παιδιών τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
να ολοκληρώσετε, κύριε συνάδελφε. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
οφείλουµε να προετοιµάσουµε τους νέους Έλληνες να δράσουν
ως Έλληνες πολίτες του κόσµου και να καταστήσουν την Ελλάδα
διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο, δηµιουργώντας µια νέα πηγή πλού-
του για την εθνική οικονοµία. Οφείλουµε να κάνουµε υπερήφα-
νους τους νέους, να αισθάνονται ότι φοιτούν σε ένα
πανεπιστήµιο αξιοζήλευτο, ανταγωνιστικό, αξιοπρεπές, εξωστρε-
φές, ελεύθερο. Η ευκαιρία της ενηλικίωσης και της ανάπτυξης
για το ελληνικό πανεπιστήµιο είναι εδώ, αρκεί να µη χαθεί στο
όνοµα της ιδεολογικής µαταιοδοξίας και διάθεσης να βλέπουµε
τα δέντρα και όχι το δάσος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
να τηρείτε τον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ζουράρις από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Καλησπέρα.
Θα ήθελα να απευθυνθώ στην Υπουργό -βρεθήκαµε έστω κι

εδώ- και να πω, για να γραφτεί στα Πρακτικά, ότι επειδή δεν είναι
εδώ ο συνάδελφος Συρίγος θα ήθελα να του µεταβιβάσετε τα
συγχαρητήριά µου για την -εδώ και πολύ καιρό βεβαίως- ανά-
λυση και την ερµηνεία που κάνει πάντοτε για τα ελληνοτουρκικά.
Τον ευχαριστώ και συγχαρητήρια. 

Και τώρα να γυρίσουµε στα δικά µας, τα «κακόµοιρα». Είµαι
εγώ λοιπόν και διδάσκω. Και διδάσκω εσένα ο οποίος θα γίνεις
µετά µάνατζερ, διαχειριστής. Είµαι στα Οικονοµικά, καθηγητής
Οικονοµικών από τους καλύτερους που έχει η χώρα. Εσύ θα
είσαι µάνατζερ µετά και θα έρθεις εσύ µετά -αυτό λέει το νοµο-
σχέδιο-, θα µου κάτσεις στον σβέρκο, χωρίς να είσαι αιρετός,
χωρίς να έχεις εκλεγεί. Θα σε διαλέξει η Υπουργός, δηλαδή ο
Μητσοτάκης, δηλαδή η ένωση των εφοπλιστών, δηλαδή ο ΣΕΒ,
κ.λπ..

Αυτό που µου έκανε εντύπωση είναι ότι σήµερα ο σπουδαίος
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Γιώργος Γραµµατικάκης, επί σειρά ετών πρύτανης και πρόεδρος
τότε στο νεοσύστατο Πανεπιστήµιο της Κερκύρας, είπε ότι «µας
έχουν εξοντώσει εµάς τους πρυτάνεις, µας εξοντώσανε εµάς
τους κοσµήτορες, µας εξοντώσανε ως αιρετό όργανο». Και η
αλήθεια είναι ότι πέτυχαν κάτι καταπληκτικό. Έκαναν µε αυτόν
τον νόµο ένα απίστευτο λίφτινγκ, καταπληκτικό, στο άρθρο 16
του Συντάγµατος. Διαλύθηκε το άρθρο 16 του Συντάγµατος για
την αυτονοµία.

Και θα έλεγα το εξής. Εάν ήσασταν συνάδελφος βέβαια θα κα-
ταλαβαίνατε. Δεν το είδαν οι συνάδελφοι του Υπουργείου ότι
εµάς τους δασκάλους µάς εξευτελίζει αυτή η ιστορία; Είναι δυ-
νατόν να κάθεται στον σβέρκο µου εµένα άνθρωπος που τον έχω
διδάξει εγώ και θα έρθει µετά στο κεφάλι µου ως µάνατζερ για
να µε διαχειριστεί; Δεν µπορώ εγώ να διαχειριστώ τα οικονοµικά;
Σιγά τα ωά! Πενήντα χρόνια τα διδάσκω τα Οικονοµικά στο πα-
νεπιστήµιο και θα µου έρθει απέξω ο άλλος; Αλλά βέβαια αυτό
είναι η µπίζνα. Διότι µε τη µπίζνα αυτή έφτασε ο Πρωθυπουργός
να διώξει περίπου είκοσι χιλιάδες πέρυσι και φέτος και τα στέλ-
νει, αν µπορούν και αν ξεπαραδιαστούνε, να πάνε στα κολέγια.
Δηλαδή ο Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία κολεγιά µε τα κο-
λέγια! Και βεβαίως εσείς είστε οι δωροπάροχοι και δωροδέκτες
είναι τα κολέγια και όλο αυτό το πράγµα γίνεται µια αλληλοπερι-
χώρηση ηµών και υµών. 

Αυτή η ιστορία της µπίζνας, δηλαδή, είναι τόσο δύσκολη να
την καταλάβουµε! Ακόµη κι εγώ την έχω καταλάβει. 

Θα σας διαβάσω, γιατί γέλασα πάρα πολύ, διότι ανακάλυψα,
µου το είπαν και δεν το ήξερα και το έφερα για να µην το αλλάξω,
διότι στις 17 Σεπτεµβρίου του ’17 -τότε δεν ήταν Πρωθυπουργός
ο Μητσοτάκης- στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης είπε το εξής:
«Δεν τρέφω αυταπάτες για µια κοινωνία χωρίς ανισότητες. Κάτι
τέτοιο είναι αντίθετο στην ανθρώπινη φύση», είπε. 

Καλά, επτά χρόνια ήταν στα καλάµια για να επωάσει αυτήν τη
φράση, ότι κάτι τέτοιο είναι αντίθετο στην ανθρώπινη φύση, η
ισότης ή και η ανισότης; Μάλλον δεν τα έπαιρνε καλά τα γράµ-
µατα ο δικός σας. 

Λοιπόν, να του κάνω ένα µικρό µάθηµα από τα δικά µας πάλι;
Από το Α, 235. Από εκεί αρχίζει τουλάχιστον η θεσµική σε εµάς
αντίληψη περί ισότητος, γιατί λόγω ανισότητος τα στέλνει τα παι-
διά, επειδή δεν είναι, τα στέλνει στα ψυκτήρια και στα κολέγια
και λέει: «Ίσον εµοί φάσθαι και οµοιωθήµεναι άντην», απέναντι.
Τα έχει και τα δύο. Το «ίσον» -και µάλιστα µε την αποθετική του
µορφή- ότι είναι ανισότης εδώ, «αν τολµήσεις να τα βάλεις µαζί
µου», αλλά το «ίσον» είναι το κατοχυρωµένο, το κεντρικό. «Ίσον
εµοί φάσθαι και οµοιωθήµεναι». Και η οµοιότητα. 

Και για να µαθαίνει και λίγο –άντε, να του κάνουµε και µάθηµα
ξανά- θέλω να καταλάβει ο Πρωθυπουργός σας ότι η ελευθερία
είναι συνώνυµον της ισότητας και η ισότητα είναι το οµοούσιον
της ελευθερίας. Η ισότης. Και βεβαίως έρχεται µετά και το ΣΤ 38
του Θουκυδίδη, το οποίο το κατοχυρώνει µε την υπέροχη έκρηξη
«πώς τούς αυτούς» -δηλαδή και τους κολέγιους και µε τα πέντε
χιλιάδες και µε τα έξι χιλιάδες, αν ξεπαραδιαστούν οι γονείς-
«πώς τούς αυτούς µη των αυτών αξιούσθε». Είµαστε οι «αυτοί»
ή είστε οι «αυτοί» µε εµένα κι εγώ ο «αυτός» µε εσάς, άρα αξι-
ούτε, αξιώνετε εσείς από εµένα κι εγώ αξιώ από εσάς τι; Τα αυτά,
τα ίδια. 

Εποµένως, αυτή η ιστορία µε την ψολόεσσαν αυτήν µεγαλη-
γορία, µε την ψολοκοµπίαν αυτήν του Μητσοτάκη περί ισότητος
και ανισότητος και ίσων ευκαιριών, ουσιαστικά κρύβει τη µπίζνα,
γιατί ακριβώς µέσα στα ενδόµυχα της ψολοκοµπίας του θέλει
ακριβώς την ανισότητα εις βάρος της φτωχολογιάς.

Χαίρετε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε την κ. Θεανώ Φωτίου, µετά µε τον κ. Θεµιστο-
κλή Χειµάρα και ακολουθεί η κ. Κυριακή Μάλαµα.

Ορίστε, κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι συγκλονισµένη από

το γεγονός ότι η ελληνική δικαιοσύνη καταδίκασε το πρωί έναν
βιαστή δύο ανηλίκων σε δωδεκαετή κάθειρξη και µέσα σε λίγες
ώρες τον άφησε ελεύθερο. Αναρωτιέµαι: Τι µάθηµα δίνει ακρι-

βώς η ελληνική δικαιοσύνη στους Έλληνες πολίτες αυτής της
χώρας, στους νέους αυτής της χώρας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας θα ψηφίσουν µόνοι τους για άλλη µια φορά ένα αντισυν-
ταγµατικό νοµοσχέδιο που είναι καταδικασµένο να µην
εφαρµοστεί και που θα καταργήσει η επόµενη κυβέρνηση που
θα είναι η δικιά µας, προοδευτική, µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

Μεγαλώνει ο κατάλογος των νοµοσχεδίων, που βλάπτουν το
δηµόσιο συµφέρον των πολιτών υπέρ των ιδιωτικών συµφερόν-
των. Όσο πλησιάζει η ώρα της πτώσης της Νέας Δηµοκρατίας,
τόσο οξύτερη γίνεται η επίθεσή της σε λαϊκά συµφέροντα, τόσο
πιο άοκνη, χωρίς ανάσα η προσπάθειά της να προλάβει η Κυβέρ-
νηση να εξοφλήσει τα γραµµάτια στους ολιγάρχες που την κρα-
τούν στην εξουσία, µπας και καταφέρουν το θαύµα του ’19 άλλη
µια φορά.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ολοκληρώνει την τριλογία της
ιδιωτικοποίησης του κοινωνικού κράτους. Υγεία, ασφάλιση, παι-
δεία. Του κοινωνικού κράτους που αν είναι καθολικό, δηµόσιο και
δωρεάν, είναι η µόνη ασπίδα προστασίας όλων των πολιτών σ’
ένα µεταβαλλόµενο κόσµο µε επάλληλες κρίσεις, δηµοσιονοµι-
κές, υγειονοµικές, κλιµατικές, ενεργειακές, αλλά και κρίσεις
αξιών τώρα. 

Η µόνη ασφάλεια και ελπίδα: Ψηφίζετε µόνοι σας οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας ένα νοµοσχέδιο, που επιτίθεται στη νέα
γενιά, που επιχειρεί να υποθηκεύσει το µέλλον της, αλλά και το
µέλλον αυτού του τόπου. Μόνοι σας. Έναν νόµο για τα πανεπι-
στήµια, που για να µπορέσει να εφαρµοστεί, απαιτεί τις µεγαλύ-
τερες συναινέσεις. Αποµονωµένοι από τις είκοσι µία συγκλήτους
και την επιτροπή των πρυτάνεων που τον απορρίπτουν, απ’ όλες
τις οµοσπονδίες πανεπιστηµιακών και εργαζοµένων στα πανεπι-
στήµια της Ελλάδος, από οκτακόσιους πενήντα διακεκριµένους
πανεπιστηµιακούς στα πενήντα µεγαλύτερα πανεπιστήµια του
εξωτερικού, αυτά που θαυµάζετε και βέβαια από την Επιστηµο-
νική Επιτροπή της Βουλής που θέτει τα επιχειρήµατα της αντι-
συνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου.

Επιχειρείτε να καταργήσετε το δηµοκρατικό δηµόσιο και δω-
ρεάν πανεπιστήµιο, την κληρονοµιά της Μεταπολίτευσης. Ο
νόµος-πλαίσιο του ’82 σήµανε την αναγέννηση των ελληνικών πα-
νεπιστηµίων, τα έκανε διάσηµα και ισχυρά, ώστε να είναι σήµερα
στα πρώτα διακόσια πενήντα από τα τριάντα δύο χιλιάδες πεν-
τακόσια που υπάρχουν παγκοσµίως. Κατάφερε αυτόν τον άθλο
γιατί πέτυχε τη συµµετοχή και συναίνεση όλων των συντελεστών
της πανεπιστηµιακής κοινότητας, φοιτητών, διδασκόντων, εργα-
ζοµένων, που ανέλαβαν την υλοποίηση του νόµου και τον εκδη-
µοκρατισµό του πανεπιστηµίου, δηλαδή να µπει η δηµοκρατία
στο πανεπιστήµιο, που σήµαινε εκδηµοκρατισµό της γνώσης µε
την κατάργηση της έδρας και την αντικατάστασή της από τον
τοµέα, εκδηµοκρατισµό των δοµών του πανεπιστηµίου, τοµέα,
τµήµα, σύγκλητο απ’ όλη την κοινότητα, φοιτητές, εργαζόµε-
νους, διδάσκοντες, τον εκδηµοκρατισµό του διδακτικού φορέα,
δηλαδή ενιαίο φορέα διδασκόντων από τον λέκτορα ως τον κα-
θηγητή, για πρώτη φορά όλοι µε δικαίωµα στη διδασκαλία και
την έρευνα.

Εσείς σε ποιους βασίζεστε για να υλοποιήσετε αυτό το νοµο-
σχέδιο; Ποιοι είναι οι ενθουσιώδεις συµµετέχοντες που θα το πά-
ρουν ανιδιοτελώς στην πλάτη τους, αυτό το πανεπιστήµιο των
manager που θα στοιχίσουν 950.000 ευρώ τον χρόνο, αυτό το
πανεπιστήµιο της ασύδοτης και αρπακτικής επιχειρηµατικότητας
όπου κάθε διδάσκων για να επιβιώσει θα πρέπει να φέρνει proj-
ects εγκαταλείποντας την προπτυχιακή διδασκαλία υπέρ των επ’
αµοιβή µεταπτυχιακών, των πολυδιασπασµένων πτυχίων µε τα
οποία κανείς δεν συγκροτεί στέρεη γνώση και πρέπει σε όλη του
τη ζωή να µετεκπαιδεύεται πληρώνοντας αδρά; Και βέβαια το
τερµατίσατε όταν δίνετε πτυχία διαφορετικών ταχυτήτων χωρίς
επαγγελµατικά δικαιώµατα.

Το πανεπιστήµιο αυτό, το δικό σας των βιοµηχανικών διδακτο-
ρικών που θα παραγγέλνονται από επιχειρήσεις, που θα καθο-
δηγούνται από την αγορά, που δεν θα έχουν σχέση µε την
παραγωγή της έρευνας και της επιστήµης, δηλαδή µε την παρα-
γωγή νέας γνώσης. Αυτό σηµαίνει διδακτορικό. Το πανεπιστήµιο
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των νέων ερευνητών που θα είναι οι νέοι είλωτες οι οποίοι θα
υποαµείβονται, ενώ θα επωµίζονται τα προπτυχιακά, χωρίς κα-
νένα ακαδηµαϊκό µέλλον.

Αυτό είναι το πανεπιστήµιο σουπερµάρκετ, αυτό είναι το πα-
νεπιστήµιο ιδιωτική εταιρεία, που ξέρετε καλά πώς διοικείται. Δι-
οικείται µε αυταρχισµό, µε πειθαρχικά µέσα, µε διαγραφές
καθηγητών, το περιβόητο «ν+2» ή για συνδικαλιστική δράση και
βέβαια µε Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, µε κόστος 30 εκατοµµυ-
ρίων, όσα ακριβώς είναι αυτά που πληρώνει το κράτος στα τρία
µεγαλύτερα και πιο διάσηµα πανεπιστήµια της χώρας, της Θεσ-
σαλονίκης, της Αθήνας, το ΕΚΠΑ, το ΑΠΘ, το ΕΜΠ. 

Δεν είναι η πρώτη φορά που δέχεται τέτοια επίθεση το δηµό-
σιο πανεπιστήµιο από τον νεοφιλελευθερισµό τα τελευταία
τριάντα χρόνια. Όµως άντεξε και θα αντέξει και τώρα, γιατί όλες
οι οικογένειες, τα νοικοκυριά αυτής της χώρας, όλοι οι νέοι
αυτής της χώρας, έχουν καταλάβει ότι µε τη Νέα Δηµοκρατία
Κυβέρνηση η µόρφωση αφορά τις ελίτ. Μέσα σε δύο χρόνια σα-
ράντα χιλιάδες νέοι οδηγούνται στα κολέγια ή στο εξωτερικό,
εφόσον έχουν να πληρώσουν. Αλλιώς θα αποχαιρετήσουν τα
όνειρά τους µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής και ακόµη κι αν
µπουν συνεχείς φραγµοί θα τους πετούν έξω. 

Αυτός ο νόµος δεν θα εφαρµοστεί. Αύριο και σήµερα απερ-
γούν οι συνάδελφοί µου οι πανεπιστηµιακοί και οι εργαζόµενοι,
υπερασπιζόµενοι το δηµόσιο δηµοκρατικό πανεπιστήµιο, την ελ-
πίδα του λαού. Το τιµούν. Δεν είναι µόνοι. Είµαστε πολλοί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε τον κ. Χειµάρα Θεµιστοκλή από τη Νέα Δηµοκρα-
τία και ακολουθεί η κ. Μάλαµα, ο κ. Γκιόλας, η κ. Παπανάτσιου,
ο κ. Βασιλειάδης, ο κ. Λαµπρούλης και ο κ. Ζεµπίλης. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Θα πάµε µέχρι τη
1.00’, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα φτά-
σουµε µέχρι τον αριθµό εξήντα επτά, τον κ. Γιόγιακα.

Κύριε Χειµάρα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή

µας υπεραµύνεται του εκσυγχρονισµού των ανώτατων εκπαιδευ-
τικών ιδρυµάτων, προκειµένου να ανταποκριθούν άµεσα και απο-
τελεσµατικά στις απαιτήσεις του σύγχρονου κοινωνικού και
οικονοµικού περιβάλλοντος. Δεν τρέφουµε ψευδαισθήσεις, δεν
έχουµε αυταπάτες. Η τακτική της ήσσονος προσπάθειας, ο λαϊ-
κισµός, οι µικροκοµµατικές σκοπιµότητες, η ανακολουθία λόγων
και έργων είναι πολιτικές, που επικράτησαν τα προηγούµενα χρό-
νια. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι µια µάχη της προόδου απέναντι
στην οπισθοδρόµηση. Είναι µια µάχη της συνέπειας απέναντι
στον λαϊκισµό. Η παιδεία -και το λέµε πολλές φορές σε αυτή την
Αίθουσα- αποτελεί εθνικό πεδίο πολιτικής. Η δηµόσια εκπαί-
δευση στη χώρα µας υπήρξε ανέκαθεν ιµάντας κοινωνικής κινη-
τικότητας και µοχλός ατοµικής προκοπής. Αναδεικνύεται µε το
σηµερινό µας νοµοθέτηµα το πολιτικό ορόσηµο ανάµεσα στην
πραγµατική πρόοδο και στην καµουφλαρισµένη συντήρηση. 

Επιτρέψτε µου µερικές αναφορές στην κριτική που άκουσα σή-
µερα αρκετά από την Αξιωµατική, κυρίως, Αντιπολίτευση. Με
πνεύµα θετικής διάθεσης θα θεωρούσα εύλογη την κριτική που
εδράζεται στο ιδεολογικό στερέωµα. Εδώ όµως πρόκειται για την
άρνηση των πάντων. Τίθενται ερωτήµατα στα οποία δεν απαντά
καθαρά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Για παράδειγµα, πρέπει να µας εξηγήσει γιατί υποστηρίζει πως
η άµεση εκλογή του πρύτανη εξασφαλίζει τη δηµοκρατική λει-
τουργία του δηµόσιου πανεπιστηµίου, ενώ η εκλογή των έξι εσω-
τερικών µελών από το ίδιο εκλεκτορικό σώµα καταργεί τη
δηµοκρατία και το αυτοδιοίκητο. Θα περίµενα να χαιρετίσετε τη
συµµετοχή εξωτερικών µελών στο συµβούλιο διοίκησης. Άλλω-
στε, αν τα εξωτερικά µέλη είναι πανεπιστηµιακοί του εξωτερικού,
η µεταφορά της εµπειρίας τους από τη λειτουργία των µεγάλων
ξένων πανεπιστηµίων µόνο οφέλη µπορεί να έχει για τα πανεπι-
στήµιά µας. 

Όµως αυτό που ζητάτε είναι να µην υπάρχει συµβούλιο ή αν

υπάρχει να έχει µόνο συµβουλευτικό χαρακτήρα. Υποστηρίζετε
ότι το πανεπιστήµιο χάνει τον χαρακτήρα του. Λέτε ότι θα ελέγ-
χεται και θα υποτάσσεται στην αγορά και στα ιδιωτικά συµφέ-
ροντα. Μπορείτε να µας εξηγήσετε µε βάση ποιες διατάξεις του
σχεδίου νόµου καταλήγετε σε αυτό το συµπέρασµα; 

Σας πληροφορούµε, λοιπόν, ότι τα δίδακτρα στα ξενόγλωσσα
προγράµµατα σπουδών υπάρχουν. Αποτελούν άραγε τα δίδα-
κτρα των µεταπτυχιακών προγραµµάτων κίνδυνο ιδιωτικοποί-
ησης; Μα το σχέδιο νόµου προβλέπει ακριβώς τα ίδια, που
προβλέπει ο νόµος Γαβρόγλου, τόσο για τα δίδακτρα όσο και για
τη βοήθεια σε φοιτητές µε περιορισµένες οικονοµικές δυνατό-
τητες. Μήπως τα βιοµηχανικά διδακτορικά, διδακτορικές δηλαδή
διατριβές που θα γίνονται σε συνεργασία µε βιοµηχανίες; Γνω-
ρίζετε ότι υπάρχουν πανεπιστήµια, που έχουν ήδη υπογράψει
συµφωνία µε τον ΣΕΒ για τέτοιου είδους διδακτορικά. Θεωρώ
ότι θα πρέπει να βρεθούν πιο πειστικά επιχειρήµατα. 

Να υπενθυµίσω επίσης ότι µε το φόβητρο των ιδιωτικών συµ-
φερόντων απειλούνταν το πανεπιστήµιο και λόγω της αξιολόγη-
σης που εισήγαγε ο νόµος Γιαννάκου. Έκτοτε η αξιολόγηση
εφαρµόζεται, ακόµη και επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και επί υπουρ-
γίας Γαβρόγλου, χωρίς το πανεπιστήµιο να έχει χάσει τον χαρα-
κτήρα του, χωρίς να έχει υποταχθεί στους νόµους της αγοράς. 

Έρχοµαι στο επιχείρηµα ότι καταργείται το πανεπιστηµιακό
άσυλο. Η πραγµατικότητα είναι ότι το πανεπιστηµιακό άσυλο, ως
χώρος ελεύθερης έκφρασης και χώρος όπου µε ασφάλεια ζουν
και εργάζονται καθηγητές και φοιτητές, έχει καταργηθεί εδώ και
πολλά χρόνια. 

Σας ρωτώ λοιπόν: Δεν έχει καταργηθεί το άσυλο από τις συλ-
λογικότητες; Δεν έχει καταργηθεί από αυτούς, που επιλέγουν
ποιος µπορεί να µιλήσει ελεύθερα και ποιος όχι στον πανεπιστη-
µιακό χώρο; Θυµίζω το παράδειγµα του κοσµήτορα της Σχολής
Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μηχανικών Υπολογιστών του Πο-
λυτεχνείου της Κρήτης µε τον αναγκαστικό εγκλεισµό του για
τέσσερις ώρες στο γραφείο του, την εξύβρισή του, την παρά-
νοµη φωτογράφησή του, την άσκηση βίας για να υπογράψει δή-
λωση. 

Δεν έχει καταργηθεί όταν οι πανεπιστηµιακοί χώροι έχουν κα-
ταληφθεί εδώ και δεκαετίες; Δεν έχει καταργηθεί όταν οι συλλο-
γικότητες βιαιοπραγούν κατά πρυτάνεων και κοσµητόρων ή
διαλύουν συνεδριάσεις συγκλήτου και διαλέξεις καθηγητών; Δεν
έχει καταργηθεί το ακαδηµαϊκό άσυλο από τους ίδιους τους πρυ-
τάνεις που ανέχονται την παραβατικότητα, που δεν κάνουν
χρήση της νοµοθεσίας η οποία τους δίνει τη δυνατότητα να κα-
λέσουν την αστυνοµία για να επιβληθεί η τάξη; Δεν έχει καταρ-
γηθεί από εκείνος που δεν έχουν κανένα πρόβληµα, όταν
συλλογικότητες κατεδαφίζουν µε βαριοπούλες βιβλιοθήκες,
αλλά βλέπουν µόνο τα κακά στην παρέµβαση της αστυνοµίας; 

Στόχος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του σχεδίου νόµου είναι
η γενικότερη αναβάθµιση των πανεπιστηµίων τα οποία αποτε-
λούν συγκριτικό πλεονέκτηµα της Ελλάδας. Αυτόν ακριβώς τον
ανασχεδιασµό υπηρετεί το σηµερινό µας νοµοσχέδιο. 

Η αναβάθµιση της ποιότητας των πανεπιστηµίων επιτυγχάνε-
ται µε τον εκσυγχρονισµό των προγραµµάτων σπουδών, µε το
εσωτερικό «ERASMUS», µε την ενίσχυση πρακτικής άσκησης, µε
κοινά και διπλά προπτυχιακά προγράµµατα, µε επαγγελµατικά
µεταπτυχιακά, µε αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών στη διδα-
σκαλία, µε νέο πιο αξιοκρατικό, πιο διαφανές σύστηµα εκλογής
και εξέλιξης καθηγητών, µε όργανα στα οποία µετέχουν µέλη
από την παγκόσµια ακαδηµαϊκή κοινότητα και την κοινωνία, µε
τον εκσυγχρονισµό του ΔΟΑΤΑΠ, µε τη διασύνδεση των φοιτη-
τών µε την αγορά εργασίας, µε την υποστήριξη για την ίδρυση
νεοφυών επιχειρήσεων, τις λεγόµενες start-up. 

Κλείνοντας, ως γονιός τώρα δύο ανήλικων παιδιών, καθηµε-
ρινά προβληµατίζοµαι για τα πρότυπα, που προβάλλονται στη
νέα γενιά και σε τι επιλογές µπορούν αυτά να οδηγήσουν. Τις τε-
λευταίες µέρες όµως µια σκέψη µε κάνει να χαµογελάω, η σκέψη
της Λαµιώτισσας Εύης Χαρίλα, µιας µαθήτριας που φοιτούσε στο
4ο Γενικό Λύκειο Λαµίας. Για κάποιους µπορεί να µην ακούγεται
βαρύγδουπο. 

Όµως βαρύγδουπος είναι ο βαθµός της Εύης, µε δεκαεννέα
χιλιάδες οκτακόσια ενενήντα µόρια κι ακόµη πιο άξιο θαυµασµού
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γεγονός είναι η πρωτιά της στις πανελλαδικές του 2022. Η Εύη
βραβεύτηκε πριν λίγες µέρες από τον Αντιπρόεδρο της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής κ. Μαργαρίτη Σχοινά µε το αστέρι της Ευρω-
παϊκής Ένωσης αλλά και το ευρωπαϊκό βραβείο «Αυτοκράτειρα
Θεανώ».

Η Εύη είναι µια µαθήτρια δηµόσιου σχολείου, θα φοιτήσει σε
ένα δηµόσιο ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα. Οφείλουµε στην Εύη
και στα πολλά αστέρια -επιτρέψτε µου- της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης να παραδώσουµε τα πανεπιστήµια που τους αξίζουν. Οφεί-
λουµε να ακούσουµε την κοινωνία, να αφουγκραστούµε τις
ανάγκες των φοιτητών µας. Οφείλουµε να δοµήσουµε το πλαίσιο
εκείνο που θα απελευθερώσει τα ελληνικά ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα. Οφείλουµε στα παιδιά µας να αφήσουµε στο χθες τις
στρεβλώσεις που πλήγωσαν τη χώρα µας. 

Γι’ αυτούς τους λόγους σας καλώ να σταθείτε στο ύψος των
περιστάσεων ψηφίζοντας το σηµερινό µας νοµοθέτηµα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε. Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Κυριακή Μάλαµα και αµέ-
σως µετά θα µιλήσει ο κ. Γκιόλας.

Κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµο-

σχέδιο µε τον τίτλο «Νέοι ορίζοντες στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα» δεν είναι παρά η επισφράγιση της µετατροπής των
πανεπιστηµίων σε ανώνυµες εταιρείες. Δεν καταλαβαίνουµε πού
ακριβώς διαπιστώνει τις κοινωνικές συναινέσεις υπέρ του νοµο-
σχεδίου η κυρία Υπουργός, αλλά καλό θα ήταν να µην βασίζεται
τόσο στις αµφιλεγόµενες δηµοσκοπήσεις που επικαλείται και να
µελετήσει λίγο πιο προσεκτικά την κατάσταση που επικρατεί στα
πανεπιστήµια σήµερα, µε ευθύνη της ίδιας και της Κυβέρνησής
της. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό το δηµόσιο πανεπιστήµιο µετατρέπε-
ται δυστυχώς, σε παραµάγαζο ενός διορισµένου πρύτανη και
πέντε golden boy της αγοράς, ενός νέου σχήµατος διοίκησης
χωρίς κανένα ακαδηµαϊκό προαπαιτούµενο και το οποίο θα το
συνεπικουρούν τα ΜΑΤ και τα νέα πειθαρχικά όργανα που θα κυ-
νηγούν τους φοιτητές. 

Κι αν νοµίζετε ότι αυτά είναι αντιπολιτευτικές υπερβολές, ας
κάνουν τον κόπο να διαβάσουν οι κυβερνητικοί Βουλευτές το κε-
φάλαιο ΚΒ του νοµοσχεδίου. 

Πάµε λοιπόν, σε ένα πανεπιστήµιο του διορισµένου πρύτανη
και των εξωθεσµικών που θα κάνουν χρυσές δουλειές µε δίδα-
κτρα, σε ένα πανεπιστήµιο χωρίς διασφάλιση της ακαδηµαϊκής
ποιότητας που ο καθένας θα ιδρύει ένα τµήµα µε δίδακτρα χωρίς
ακαδηµαϊκές διασφαλίσεις, χωρίς συγκεκριµένο πρόγραµµα
σπουδών και αυτό µας το παρουσιάζετε ως µια φοβερή καινοτο-
µία. 

Θα ιδρύονται λέτε- προγράµµατα σπουδών µε δύο ακαδη-
µαϊκά αντικείµενα. Ακούσαµε µάλιστα στην επιτροπή και κάποιον
κυβερνητικό Βουλευτή να κοµπάζεται, λέγοντας ότι θα βγαίνει
κανείς από αυτά τα νέα τµήµατα και µαθηµατικός και φυσικός.
Ούτε να γελάσει πραγµατικά δεν µπορεί κανείς µαζί σας.

Αυτή η πολιτική κωµωδία και η κοροϊδία πρέπει επιτέλους να
σταµατήσει. Τι επαγγελµατικά δικαιώµατα και τι ακαδηµαϊκή ανα-
γνώριση θα έχουν αυτά τα τµήµατα; Μα φυσικά απολύτως τί-
ποτα, µόνο δίδακτρα, δίδακτρα, δίδακτρα. 

Βλέπουµε επίσης, ένα απόλυτο ξεχαρβάλωµα του πλαισίου µε
τα δίδακτρα στα µεταπτυχιακά προγράµµατα. Με τις διατάξεις
του νοµοσχεδίου σας κάθε µεταπτυχιακό µπορεί να επιβάλει ό,τι
ύψος διδάκτρων θέλει κι αυτό το παρουσιάζετε µάλιστα ως δέ-
λεαρ για έξτρα αµοιβή στους καθηγητές που θα συµµετέχουν. 

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά δύο έγγραφα, δύο τιµο-
λόγια για την ακρίβεια, που µας απέστειλε ο Οδοντιατρικός Σύλ-
λογος Χαλκιδικής, ο οποίος διαµαρτύρεται έντονα και δικαιολο-
γηµένα βέβαια, για το γεγονός ότι τα µεταπτυχιακά της Οδοντια-
τρικής του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης και του
Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου έχουν δίδακτρα
πάνω από 25.000 ευρώ. 

Και καταθέτω τους τιµοκαταλόγους στα Πρακτικά για να ξέρει
ο κόσµος που οδηγεί η πολιτική σας. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κυριακή Μάλαµα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ποιος νέος οδοντίατρος -πείτε µου- µπορεί να πληρώσει αυτά
τα λεφτά; Είναι αισχροκέρδεια αυτό ή δεν είναι; Να απαντήσει η
κυρία Υπουργός λοιπόν. Να µας απαντήσει αν είναι αισχροκέρ-
δεια ή όχι. Μιλάµε για 25.000 ευρώ. Εκεί είναι τα τιµολόγια. 

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 296 µε το οποίο µεθοδεύετε το ξε-
πούληµα των πανεπιστηµιακών δασών, του Ταξιάρχη της Χαλκι-
δικής, του Περτουλίου των Τρικάλων και του αγροκτήµατος της
Θέρµης στη Θεσσαλονίκη. Για µας είναι ξεκάθαρο ότι η κατάρ-
γηση των δύο νοµικών προσώπων που διαχειρίζονται αυτούς
τους ερευνητικούς αγροπεριβαλλοντικούς πόρους δεν είναι ούτε
άβολη, ούτε τυχαία. Καταργείτε αυτά τα νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου που δεν κοστίζουν τίποτα, για να περάσουν τα πα-
νεπιστηµιακά δάση και το πανεπιστηµιακό αγρόκτηµα στα χέρια
της ανώνυµης εταιρείας διαχείρισης της ακίνητης περιουσίας
του πανεπιστηµίου που δηµιουργείτε µε το άρθρο 260 του νοµο-
σχεδίου σας. 

Τι κάνετε λοιπόν, µε αυτό το άρθρο; Δηµιουργείτε ένα πανεπι-
στηµιακό ΤΑΙΠΕΔ, να το πούµε απλά, για να το καταλάβει κό-
σµος. Εκεί θέλετε να πάτε τα πανεπιστηµιακά δάση και το
αγρόκτηµα και µετά να τα παραδώσει σε συµφέροντα που ενο-
χλούνται από το δηµόσιο πανεπιστηµιακό ερευνητικό χαρακτήρα
τους. 

Αυτός είναι ο στόχος σας, γι’ αυτό καταθέσατε το άρθρο στην
κυριολεξία µέσα στη νύχτα. Γι’ αυτό δεν συµπεριλάβατε τον
φορέα διαχείρισης στη διαβούλευση της επιτροπής. Εµείς κα-
ταγγέλλουµε αυτή τη µεθόδευση σας και σας µεταφέρουµε την
έντονη και ρητή απαίτηση της κοινωνίας να µην διανοηθείτε να
µεταβάλετε τον πανεπιστηµιακό χαρακτήρα των δασών Τα-
ξιάρχη, Περτουλίου και του αγροκτήµατος και να αποσύρετε
αµέσως την παράγραφο γ του άρθρου 296. 

Και καλούµε τον πρύτανη του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου
να πάρει ξεκάθαρη θέση και να αιτιολογήσει ρητά πως επέτρεψε
µια τέτοια εξέλιξη ενάντια στις θέσεις δύο πανεπιστηµιακών τµη-
µάτων και δεκάδων συναδέλφων του µελών ΔΕΠ. 

Να ξέρετε, όµως, ότι όποια µεθόδευση και να έχετε, όποια νο-
µοθέτηση κι αν περάσετε σήµερα, αυτό το νοµοθέτηµα θα έχει
ακριβώς την ίδια τύχη µε όλα τα προηγούµενα γιατί εχθρεύεστε
την ακαδηµαϊκή κοινότητα, γιατί εισάγει ακαδηµαϊκή κερδοσκο-
πία σε βάρος της κοινωνίας, γιατί θεσµοθετεί τον αυταρχισµό
γιατί αποξενώνει το πανεπιστήµιο από την κοινωνία. 

Σε λίγους µήνες, λοιπόν, θητείας που σας αποµένουν ό,τι και
να προσπαθήσετε, ο κόσµος της εκπαίδευσης σας έχει ήδη κα-
ταδικάσει και να µην περιµένετε τίποτα περισσότερο από τη µα-
ζική καταψήφιση από την κοινωνία την ίδια, όλων αυτών που
σήµερα παρουσιάζετε τάχα µου δήθεν ως νέοι ορίζοντες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Γκιόλας και θα ακολουθήσει η κ.

Παπανάτσιου, ο κ. Βασιλειάδης, ο κ. Λαµπρούλης και ο κ. Ζεµπί-
λης. 

Κύριε Γκιόλα, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το συζητούµενο το νοµοσχέδιο

δεν αποτελεί ένα σύνολο αποσπασµατικών διατάξεων µε στόχο
την επιλεκτική ρύθµιση ορισµένων θεµάτων της ανώτατης εκπαί-
δευσης, όπως έγινε µε πλειάδα άλλων επίσης προβληµατικών
αλλά πάντα στοχευµένων νοµοθετηµάτων της παρούσας Κυβέρ-
νησης. Αποτελεί ένα πλήρες νόµο - πλαίσιο για τα ΑΕΙ ισοδύνα-
µης σηµασίας µε τον περιώνυµο ν.1268/1982. Και ο παρών,
λοιπόν, καταργεί το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο, όπως το ξέ-
ραµε και το επανιδρύει κατά τρόπο εξόχως και ιδιαζόντως αντι-
δραστικότερο και εις βάρος των συµφερόντων της νεολαίας
αλλά και της κοινωνίας στην σκοπίµως αφόρητη περιπτωσιολο-
γία µε την οποία καταπιάνεται µε το σύνολο των ζητηµάτων, που
αφορούν την ανώτατη εκπαίδευση, δίνοντας τη χαριστική βολή
σε κατακτήσεις της φοιτητικής νεολαίας, αλλά και του συνόλου
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της πανεπιστηµιακής κοινότητας της µεταπολιτευτικής περιόδου. 
Στην ουσία αποτελεί έναν οδοστρωτήρα γεµάτο από ιδεολη-

πτικές νεοφιλελεύθερες προσεγγίσεις για το πως πρέπει να ορ-
γανώνεται η λειτουργία των ΑΕΙ, όπου την πρωτοκαθεδρία θα
έχουν πλέον ανεµπόδιστα τα συµφέροντα της αγοράς. 

Η εφαρµογή του θα σηµάνει τη µετατροπή του ελληνικού δη-
µόσιου, δηµοκρατικού και ανοιχτού στην κοινωνία πανεπιστηµίου
από γνήσιο υπόδειγµα κλασικής κεντροευρωπαϊκής παράδοσης,
που παράγει επιστήµονες υψηλής στάθµης, στις χειρότερες εκ-
δοχές του αγοραίου αγγλοσαξονικού τρόπου οργάνωσης των
σπουδών, της έρευνας και της οργάνωσης της καθηµερινότητας
στα ίδια τα ιδρύµατα.

Η εφαρµογή του θα συντελέσει στον ευτελισµό των σπουδών
και στη δηµιουργία αποφοίτων µε εξατοµικευµένα προσόντα,
τόσα όσα, χαµηλότερα εφόδια σαν αναλώσιµα και φτηνά εργα-
λεία στην αγορά εργασίας.

Αναλυτικότερα, το νοµοσχέδιο αυτό: Πρώτον, καταργεί την
ισότιµη δηµοκρατική οργάνωση και εκπροσώπηση του συνόλου
της πανεπιστηµιακής κοινότητας στη διοίκηση των ιδρυµάτων,
µετατρέποντας όλα τα όργανα διοίκησης των ΑΕΙ σε υπερσυγ-
κεντρωτικούς και ολιγαρχικούς µοχλούς προώθησης της συγκε-
κριµένης πολιτικής που προείπα, που απορρέει, διαπνέεται και
διαπερνά όλη τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου.

Χαρακτηριστικά και επιγραµµατικά, επαναφέρει τα συγκεντρω-
τικά εκλεγµένα συµβούλια διοίκησης και περιορίζει τον ρόλο της
συγκλήτου, επιβάλλει την επιλογή των κοσµητόρων από το συµ-
βούλιο διοίκησης και όχι εκλογής από ευρύτερο σώµα των σχο-
λών. Επίσης, παρεµβαίνει ωµά στον τρόπο ανάδειξης των
εκπροσώπων των φοιτητών και των υπολοίπων µελών της ακαδη-
µαϊκής οργάνωσης στα όργανα διοίκησης. Αναθέτει χρέη σε έναν
εκτελεστικό διευθυντή -µάνατζερ, στην ουσία- ως τοποτηρητή του
µετασχηµατισµού της λειτουργίας των ιδρυµάτων σε ένα πλαίσιο
που τον βασικό σχεδιασµό έχουν τα ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια
βιωσιµότητας και όχι οι επιστηµονικές και ερευνητικές ανάγκες.

Επίσης, πού είναι η έννοια που θα έπρεπε να διαπνέει τις τόσο
χαµηλής στάθµης και ποιότητας ανάγκες της ίδιας της φοιτητι-
κής µέριµνας, ζωής των φοιτητών, στέγασης, σίτισης κ.ο.κ. σε
αίθουσες, σχολικές υποδοµές εν γένει; Αλήθεια, για αυτά δεν
υπάρχει καµµία έννοια. Δεν είδαµε πουθενά, δεν αναφέρεται τί-
ποτα στο νοµοσχέδιο.

Συντελεί στην περαιτέρω κατάργηση του αυτοδιοίκητου, προ-
βλέποντας ότι η ίδρυση, συγχώνευση ή κατάργηση µιας ακαδη-
µαϊκής µονάδας πραγµατοποιείται µε προεδρικό διάταγµα,
χωρίς τη γνώµη της συγκλήτου. Πού είναι το αυτοδιοίκητο;

Δεύτερον, µε τη δηµιουργία προγραµµάτων σπουδών πολλα-
πλών ταχυτήτων ρευστοποιεί κάθε έννοια ενιαίου προγράµµατος
προπτυχιακών σπουδών, οδηγώντας στην κατεύθυνση του ατο-
µικού πτυχίου -πάντα εξατοµικευµένες λύσεις, πάνε πακέτο
αυτά!- και των ατοµικών προσόντων και δεξιοτήτων ως ένα επι-
µέρους τµήµα του ιδρυµατικού καταλόγου µαθηµάτων που θε-
σµοθετεί.

Παράλληλα, µε την πρόβλεψη για καθιέρωση µαθηµάτων επί
πληρωµή-φτάσαµε και στο ζητούµενο- περιορίζει το δικαίωµα
αυτό -και είναι σαφές και αυτονόητο- από µεγάλη µερίδα εργα-
ζοµένων και οικονοµικά αδύναµων φοιτητών. Το 40% -ακούστηκε
από το πρωί στην Αίθουσα- των φοιτητών εργάζονται, αναγκά-
ζονται να εργαστούν. Επαναφέρει, δυστυχώς, ξεχασµένες τακτι-
κές του παρελθόντος.

Τρίτον, εφαρµόζει ξεδιάντροπη εµπορευµατοποίηση των
σπουδών, ξεκινώντας από τα µεταπτυχιακά, αφού η µη αναγνώ-
ριση της µεταπτυχιακής διδασκαλίας στις υποχρεώσεις των
µελών ΔΕΠ, παράλληλα µε την κατάργηση της κρατικής επιχο-
ρήγησης, επιφέρει την εισαγωγή διδάκτρων χωρίς εξαιρέσεις.
Επικουρικά στηριζόµαστε σε χορηγίες δήθεν και στα δίδακτρα
στα µεταπτυχιακά, στα ξενόγλωσσα, τα οποία υποκαθιστούν την
υποχρέωση της ίδιας της πολιτείας για την εξασφάλιση των προ-
ϋπολογισµών των ΑΕΙ και έτσι, τα ωθούν σε µια άκριτη και χωρίς
τέλος ιδιωτικοοικονοµική λειτουργία.

Έτσι, έστω και αν στα προπτυχιακά µπορεί το νοµοσχέδιο να
µην επιβάλλει δίδακτρα, καθιερώνει ένα πλαίσιο όπου ο φοιτητής
δεν θα σταµατά να πληρώνει για όλα τα υπόλοιπα, από τα συγ-

γράµµατα και ποιος ξέρει τι άλλο ο αυριανός µάνατζερ του ιδρύ-
µατος σκεφτεί να λειτουργήσει, µε ανταποδοτική πάντα µέθοδο
και τρόπο. Πολλά µηχανεύονται τα µυαλά τους, άλλωστε! Οι «µα-
νατζεραίοι» για αυτό είναι, αυτή είναι η δουλειά τους.

Είναι προφανές ότι η λειτουργία τµηµάτων και προγραµµάτων
σπουδών θα επιφέρει καταστροφικές συνέπειες στο εκπαιδευ-
τικό και ερευνητικό αποτέλεσµα, µέχρι και στη συρρίκνωση ή
εξαφάνιση ολόκληρων επιστηµονικών περιοχών, όπως, επί πα-
ραδείγµατι, οι ανθρωπιστικές σπουδές, οι περιβόητες και εξοβε-
λιστέες κοινωνικές σπουδές, ψυχολογία, φιλοσοφία, κ.λπ.,
καταστάσεις δηλαδή που συνέβησαν σε άλλες χώρες στις οποίες
τα ιδρύµατα ασπάστηκαν και εφάρµοσαν αµιγώς ή µερικώς ιδιω-
τικοοικονοµικά κριτήρια, αγγλοσαξονικό δίκαιο.

Τέταρτον, εγκαθιδρύει ένα κλίµα αυταρχισµού και πειθαναγ-
κασµού σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της ακαδηµαϊκής κοινότη-
τας. Είναι σαφές ότι το πανεπιστήµιο, όπως το οραµατίζεται το
Υπουργείο Παιδείας και η ίδια η Υπουργός, θα είναι πιο ήσυχο
και από τα νεκροταφεία. Έτσι θα το ήθελε! Γνωρίζει, όµως, ότι η
πολιτική αυτή για να εφαρµοστεί ή µάλλον, να επιβληθεί στην κα-
θηµερινότητα των ιδρυµάτων, απαιτεί άλλης κλίµακας πειθάρ-
χηση.

Έτσι, το νοµοσχέδιο εισάγει ένα δρακόντειο πειθαρχικό δίκαιο,
κατ’ αρχάς, τόσο για τους φοιτητές όσο και για τους εργαζόµε-
νους, περιλαµβανοµένων και των µελών των ΔΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ολοκληρώνω.
Είναι ένα πλαίσιο που θα εξοντώνει και θα αποβάλλει όσους

προσπαθήσουν να αντισταθούν στην πολιτική τους, ακόµη και
υπό την απειλή του κνούτου των πραιτοριανών.

Πέµπτον, το νοµοσχέδιο επανιδρύει τον ΔΟΑΤΑΠ, θεσπίζοντας
αδιαφανείς αυτοµατοποιηµένες διαδικασίες ακαδηµαϊκής ανα-
γνώρισης τίτλων σπουδών της αλλοδαπής, τύπου fast track, που
εισάγουν από το παράθυρο την πολυπόθητη για την κυρία
Υπουργό Παιδείας -και όχι µόνο εκείνη- αναγνώριση -φτάσαµε
στο επίµαχο- της ισοτιµίας των ιδιωτικών κολεγίων. Η τελευταία
στάση, ίσως!

Έκτον, ένα τόσο αντιδραστικό νοµοσχέδιο δεν θα µπορούσε
παρά να περιλαµβάνει και µια σειρά αντίστοιχων παρεµβάσεων
στις εργασιακές σχέσεις εντός του πανεπιστηµίου. Προεκτείνετε,
λοιπόν, τις ελαστικές εργασιακές σχέσεις όλων των κατηγοριών
εργαζοµένων, εκπαιδευτικών ή µη. Καταργείται η µονιµότητα στη
βαθµίδα των επίκουρων. Καθορίζεται µια αυστηρή ιεραρχική
δοµή µε την εξουσία στους καθηγητές πρώτης βαθµίδος, δηµι-
ουργώντας για όλους τους υπόλοιπους εργαζόµενους στα ιδρύ-
µατα στεγανά και στους όρους εκπροσώπησης στα όργανα
διοίκησης και εµποδίζει τη διεκδίκηση των δηµοκρατικών εργα-
σιακών σχέσεων.

Έβδοµον και τελευταίο, νοµοθετεί τον πιο ολιγαρχικό, απολυ-
ταρχικό και εν τέλει, αντισυνταγµατικό τρόπο της επιλογής του
ιδίου του συµβουλίου διοίκησης και των οργάνων και κυρίως, των
πρυτάνεων.

Για τους λόγους αυτούς, δεν αξιώνουµε την τροποποίηση ή
την οποιαδήποτε µεταρρύθµιση του παρόντος σχεδίου νόµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Απαιτούµε την κατάργησή του, συστρα-
τευόµενοι µε όλους τους φορείς των ΑΕΙ, που διαµαρτύρονται
οµόθυµα. Το διήµερο άρχισε από σήµερα και αύριο θα εκδηλώ-
σουν µε έµπρακτο τρόπο την αντίθεσή τους. Είµαστε δίπλα τους
και οψέποτε και αν ψηφιστεί, θα καταργηθεί στην πράξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Παπανάτσιου έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, από την αρχή

της θητείας της αυτή η Κυβέρνηση µας έδειξε ότι είναι αποκοµ-
µένη από την κοινωνία. Έτσι και το παράδειγµα του Πρωθυπουρ-
γού µε τη φοιτήτρια.
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Για ποια φοιτήτρια και για ποιον φοιτητή µιλάτε, κύριοι της Κυ-
βέρνησης; Ξηλώνετε το όνειρο κάθε παιδιού λαϊκής οικογένειας
να φοιτήσει στο πανεπιστήµιο, να κάνει µεταπτυχιακό -και γιατί
όχι;- και διδακτορικό, να διεκδικήσει όσα επιθυµεί για το µέλλον
του, όλα όσα κατέκτησε αυτός ο λαός από τη Μεταπολίτευση και
µετά. Τα διαλύετε ένα-ένα.

Η απαξίωση των δηµόσιων κοινωνικών κεκτηµένων µάς λέτε
ότι ευνοεί την κοινωνία. Μας λέτε ότι η απαξίωση παιδείας ευνοεί
τα παιδιά µας. Είναι η φιλελεύθερη ιδεολογία, λοιπόν, που βάζει
στο κέντρο πάντα στη ζυγαριά το δηµόσιο και το ιδιωτικό συµ-
φέρον και πάντοτε κλίνει προς το ιδιωτικό συµφέρον.

Στην αιώνια µάχη µεταξύ κεφαλαίου και εργασίας, που οδηγεί
πάντοτε τις πολιτικές αντιπαραθέσεις, η Νέα Δηµοκρατία εκπρο-
σωπεί ένα συγκεκριµένο στρατόπεδο και οργανώνει στοχευµένη
επίθεση. Το κοινωνικό κράτος για την Κυβέρνηση είναι ένα συµ-
πληρωµατικό στοιχείο της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, ένα ελάχιστο
δίχτυ ασφαλείας µόνο για λίγους.

Αντίθετα, για εµάς, το κοινωνικό κράτος λειτουργεί υπέρ της
προστασίας όλων των πολιτών, υπέρ των ίσων ευκαιριών, υπέρ
της προστασίας της εργασίας, υπέρ της πρόσβασης στην υγεία
και την παιδεία για όλους.

Η δική µας, λοιπόν, πολιτική και ιδεολογική θέση µάς φέρνει
σε θέση µάχης για να υπερασπιστούµε όλα τα παραπάνω µέχρι
τέλους. Και, ευτυχώς, δεν είµαστε οι µόνοι και δεν είµαστε µόνοι.
Απέναντι στην επίθεση στην παιδεία, η Κυβέρνησή σας βρίσκεται
αποµονωµένη πλήρως. Όλοι και όλες είναι απέναντι. Οι σύγκλη-
τοι, οι σύλλογοι καθηγητών, οι οµοσπονδίες των εργαζοµένων,
η σύνοδος των πρυτάνεων και φυσικά οι φοιτητές. 

Η Κυβέρνησή σας και η Υπουργός προσωπικά έχουν επιδοθεί
σε µια ανελέητη µάχη κατά του δηµοσίου πανεπιστηµίου. Τα πα-
νεπιστήµια αντί ενίσχυσης και ενδυνάµωσης, δέχονται την απα-
ξίωση, τη συκοφάντηση και οδηγούνται στην αποδόµηση, από
µία Κυβέρνηση που σε µεγάλο ποσοστό δεν έχει καθίσει ποτέ
στα έδρανα των ελληνικών πανεπιστηµίων. Και από πού να ξεκι-
νήσω; Από την ελάχιστη βάση εισαγωγής, που άφησε χιλιάδες
παιδιά εκτός πέρυσι, όπως και φέτος; Από την Πανεπιστηµιακή
Αστυνοµία; Από την προσπάθεια ελέγχου των διοικητικών οργά-
νων; Τον διορισµό µάνατζερ; Από την διάσπαση αντικειµένων; 

Το µήνυµα είναι ένα, η ανοιχτή και ελεύθερη πρόσβαση στο
πανεπιστήµιο δεν θα είναι πλέον δικαίωµα για όλους και όλες. Το
δηµόσιο πανεπιστήµιο, που χρηµατοδοτείται από τον ελληνικό
λαό θα λειτουργεί µε όρους αγοράς, θα εξυπηρετεί ιδιωτικά συµ-
φέροντα και το ευρύτερο γνωσιακό φάσµα που σήµερα προσφέ-
ρεται, θα προσαρµοστεί και αυτό στις επιταγές της ελεύθερης
αγοράς που τόσο αγαπάτε. Αυτοπροσδιορίζεστε σαν υπέρµαχοι,
δήθεν, της αριστείας και ξηλώνεται το δηµόσιο πανεπιστήµιο, το
πανεπιστήµιο που βρίσκεται επάξια µεταξύ των καλυτέρων σε
υψηλές θέσεις κατάταξης σε παγκόσµια κλίµακα. Όλα τα πανε-
πιστήµιά µας είναι σε πολύ υψηλές θέσεις κατάταξης. Σε αυτή
την πραγµατική αριστεία της χώρας επιτίθεται σήµερα η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ενοχλεί βαθύτατα που το δηµόσιο
πανεπιστήµιο δηµιουργεί πολίτες µε ευρεία µόρφωση, πολίτες
µε συγκριτική σκέψη, πολίτες που αµφισβητούν, πολίτες που
επερωτούν και ανακαλύπτουν και όχι πολίτες που λειτουργούν
σαν µονάδες παραγωγής, προσαρµοσµένοι κάθε φορά στις
ανάγκες της αγοράς. 

Η έκθεση της αρµόδιας Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής
θέτει τριάντα τρία ζητήµατα, σε σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο.
Τριάντα τρία, ούτε ένα, ούτε δύο! Μεταξύ άλλων αναφέρεται στις
συγχωνεύσεις των ιδρυµάτων, συγχωνεύσεις, που θα γίνονται
πλέον µε προεδρικό διάταγµα και χωρίς σύµφωνη γνώµη της
συγκλήτου. Αναφέρεται στην εκλογή του πρύτανη η οποία δεν
θα γίνεται πλέον από τα µέλη ΔΕΠ, αλλά από το συµβούλιο. Ανα-
φέρεται στην αποδυνάµωση της συγκλήτου µε διορισµένους αν-
τιπρυτάνεις και κοσµήτορες. Και µάλιστα, το συµβούλιο θα
απαρτίζεται και από πέντε πρόσωπα που δεν θα είναι καν µέλη
του πανεπιστηµίου. 

Την ίδια ώρα υποσκάπτεται η χρηµατοδότηση των ιδρυµάτων.
Απαλλάσσετε την πολιτεία από την υποχρέωσή της να στηρίζει
τη δηµόσια παιδεία και αφήνετε το πανεπιστήµιο έρµαιο σε δω-
ρεές και σε φοιτητικά τέλη. Ενισχύετε την πολυδιάσπαση των

πτυχίων και την εισαγωγή νέων διαφορετικών προγραµµάτων
σπουδών, δηµιουργώντας παράλληλα επισφαλείς θέσεις εργα-
σίας, οι οποίες δεν θα καλυφθούν από νέους επιστήµονες, αλλά
από διπλοθεσίτες µέχρι και από το εξωτερικό. Αποκόπτετε τα µε-
ταπτυχιακά από το σώµα της ακαδηµαϊκής διαδικασίας και τα εν-
τάσσετε σαν παράλληλη απασχόληση καθηγητών. Τα δωρεάν
µεταπτυχιακά θα οδηγηθούν σε διακοπή, καθώς δεν προσµε-
τρώνται στις υποχρεώσεις των καθηγητών. Να θυµίσω ότι οι
δικές µας παρεµβάσεις είχαν αυξήσει τα δωρεάν προγράµµατα
και υπήρξε πρόβλεψη για απαλλαγή κατά 30% των διδάκτρων.

Τέλος, επαναφέρετε και πάλι το «ν+2», το «ν+3» για τις πεντα-
ετείς σπουδές. Και επιτρέπετε τη µερική φοίτηση µόνο κατόπιν
αποδεδειγµένης εργασίας εικοσαώρου την βδοµάδα, λες και δεν
ξέρουµε πώς δουλεύουν οι φοιτητές µας, αυτοί που δουλεύουν
τουλάχιστον, που είναι ένα πολύ µεγάλο ποσοστό. Δηµιουργείτε
ένα πανεπιστήµιο υπερσυγκεντρωτικό. Έρχεστε, επίσης, να συµ-
πληρώσετε το πλαίσιο της αναγνώρισης της ισοτιµίας των πτυχίων
των ιδιωτικών κολεγίων µε αυτά των πανεπιστηµίων, χτίζοντας κέρ-
δος πάνω στα απόνερα της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, ένα στο-
χευµένο σχέδιο για τη διάλυση της παιδείας, όπως την ξέραµε
µέχρι σήµερα. Μετατρέπετε έναν δηµοκρατικό θεσµό σε ένα πεί-
ραµα ιδιωτικών συµφερόντων. Μετατρέπετε το πανεπιστήµιο σε
επιχείρηση. Δεν νιώθετε τον θυµό του κόσµου; Δεν καταλαβαίνετε
ότι είστε αποµονωµένοι; Πάρτε πίσω αυτό το νοµοσχέδιο. Ακούστε
την επιστηµονική κοινότητα. Ακούστε τους φοιτητές. 

Δεσµευόµαστε για τον διπλασιασµό της χρηµατοδότησης των
πανεπιστηµίων, για την περιφρούρηση της δηµοκρατικής τους
λειτουργίας. Δεσµευόµαστε για την κατάργηση των νόµων-Κε-
ραµέως, της ελάχιστης βάσης εισαγωγής και της Πανεπιστηµια-
κής Αστυνοµίας. Δεσµευόµαστε για την προστασία της εργασίας
µε την κατάργηση των νόµων-Χατζηδάκη. Δεσµευόµαστε για την
προστασία της δηµόσιας υγείας, για την ενίσχυσή της. Και τέλος,
δεσµευόµαστε ότι µαζί µε την κοινωνία θα πάρετε την απάντηση
στις εκλογές, όποτε και αν γίνουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Βασιλειάδη. Και αµέσως µετά είναι

ο κ. Λαµπρούλης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν λίγες ηµέρες συµπληρώθηκαν τρία χρό-

νια από τις εκλογές το 2019. Το προεκλογικό πρόγραµµα της
Νέας Δηµοκρατίας, όπως είχε παρουσιαστεί από τον Κυριάκο
Μητσοτάκη, αποτέλεσε την πιο ολοκληρωµένη πολιτική πρόταση
από τη Μεταπολίτευση και µετά. Χαρακτηρίστηκε από προτάσεις
που βασίζονται σε δεδοµένα για όλους τους τοµείς διακυβέρνη-
σης, ενώ προέβλεπε ένα καλά σχεδιασµένο χρονοδιάγραµµα
υλοποίησης. Παρά τις έκτακτες συνθήκες που δηµιούργησε η
επέλαση της πανδηµίας, η Κυβέρνηση µε τη στήριξη της κοινω-
νίας έχει καταφέρει να το υλοποιήσει στο µεγαλύτερο µέρος του.

Σήµερα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπρο-
στά µας ένα σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων που στόχο έχει τη βελτίωση της λειτουργίας των ΑΕΙ,
την αναβάθµιση τόσο του εκπαιδευτικού έργου του δηµοσίου πα-
νεπιστηµίου, όσο και του ερευνητικού. Πρόκειται για το όγδοο
κατά σειρά νοµοθέτηµα του Υπουργείου, µε το οποίο ολοκληρώ-
νεται η υλοποίηση των προεκλογικών δεσµεύσεων της Νέας Δη-
µοκρατίας, όπως αυτές έχουν καταγραφεί στο πρόγραµµά µας.
Στο σχέδιο νόµου συµπεριλαµβάνονται διατάξεις που ενδυναµώ-
νουν το ανθρώπινο δυναµικό των ΑΕΙ, τα διασυνδέουν µε τις ανα-
πτυξιακές ανάγκες της ελληνικής οικονοµίας και τους δίνουν
εξωστρέφεια, ενώ παράλληλα αναβαθµίζεται και η καθηµερινό-
τητα των φοιτητών. 

Δεν υπάρχει ο χρόνος να αναφερθώ συνολικά επί των τετρα-
κοσίων εξήντα και πλέον άρθρων. Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, θα
κάνω κάποιες γενικές παρατηρήσεις επί των θεµάτων που ρυθ-
µίζονται. Αρχικά έχω να παρατηρήσω πως, ακούγοντας συναδέλ-
φους κυρίως από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αναρωτιέµαι αν
µιλάµε για το ίδιο κείµενο. Υπήρξαν τοποθετήσεις που αναφέ-
ρονταν σε συγκεντρωτισµό, σε έλεγχο των πανεπιστηµίων από
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το Υπουργείο και σε αύξηση της γραφειοκρατίας. Κάθε άλλο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Βασικός άξονας του σχεδίου νόµου
είναι η αυτονοµία, η αποκέντρωση αρµοδιοτήτων και η ενίσχυση
του αυτοδιοίκητου των ΑΕΙ. Δίνεται ένα γενικό πλαίσιο, καθώς
και οι βασικοί κανόνες οργάνωσης, ενώ στη συνέχεια υπάρχει
µεγάλη ευχέρεια από τα όργανα του ιδρύµατος να αποφασίσουν
τις λεπτοµέρειες της λειτουργίας τους. Παράλληλα, θεσπίζεται
µηχανισµός συστηµατικής αξιολόγησης των προγραµµάτων
σπουδών, ο οποίος διασφαλίζει ένα µίνιµουµ επίπεδο ποιότητας. 

Σηµαντικές, όµως, είναι και οι ρυθµίσεις που αφορούν στην
εξωστρέφεια του ελληνικού πανεπιστηµίου. Προβλέπονται κοινά
διεπιστηµονικά προγράµµατα σπουδών, διπλά προγράµµατα
σπουδών και προγράµµατα σπουδών δευτερεύουσας κατεύθυν-
σης, πρακτικές, που εφαρµόζονται ήδη εδώ και χρόνια στα εκ-
παιδευτικά συστήµατα άλλων ευρωπαϊκών κρατών. Στα σχήµατα
αυτά θα µπορούν να συµµετέχουν και τµήµατα πανεπιστηµίων
του εξωτερικού. Παράλληλα, δίνεται η δυνατότητα στα ΑΕΙ να
καταρτίζουν ξενόγλωσσα προγράµµατα σπουδών. Πρόκειται για
έναν τοµέα που, κατά τη γνώµη µου, το ελληνικό πανεπιστήµιο
έχει µείνει αδιανόητα πίσω. 

Ποια φοιτήτρια και ποιος φοιτητής κλασικών σπουδών φιλο-
σοφίας και άλλων συναφών αντικειµένων από την Ευρώπη ή την
Αµερική δεν θα έβρισκε εξαιρετικά ενδιαφέρον να έρθει να σπου-
δάσει στα αγγλικά στην Αθήνα, την πόλη όπου ο Πλάτωνας δί-
δαξε τον Αριστοτέλη; Ακόµα και τα περιορισµένα θερινά
προγράµµατα, τα οποία και αυτά προβλέπονται στο σχέδιο
νόµου, θεωρώ ότι θα προσελκύσουν µεγάλο αριθµό φοιτητών. 

Οι διατάξεις που αφορούν την εξωστρέφεια προβλέπουν, επί-
σης, την ίδρυση παραρτηµάτων των ελληνικών ΑΕΙ στο εξωτε-
ρικό, ενώ δίνονται και δυνατότητες συνεργασίας µε ακαδηµαϊκό
προσωπικό από το εξωτερικό στην Ελλάδα. 

Τέλος, ξεχωρίζω τις διατάξεις, που αφορούν στο ΔΟΑΤΑΠ και
συγκεκριµένα την κατάργηση των ατοµικών αιτήσεων αναγνώρι-
σης για τίτλους που είναι ήδη και πολλαπλώς αναγνωρισµένοι.
Είναι σηµαντικό να µειωθεί ο όγκος της γραφειοκρατίας του ΔΟ-
ΑΤΑΠ, ώστε να καταστεί πραγµατικά ουσιαστικός ο ρόλος του.
Ενώ στις ρυθµίσεις, που αφορούν στην καθηµερινότητα των φοι-
τητών εισάγεται ένας νέος θεσµός εσωτερικής κινητικότητας
φοιτητών για ένα εξάµηνο, ένα ελληνικό «ERASMUS». Πρόκειται
για ιδιαίτερα δηµοφιλή θεσµό στο εξωτερικό που δίνει τη δυνα-
τότητα στους φοιτητές να αποκτήσουν εµπειρία από πολλαπλά
πανεπιστηµιακά τµήµατα της χώρας. 

Σηµαντικές είναι, επίσης, οι διατάξεις για την αναβάθµιση της
πρακτικής άσκησης φοιτητών, ενός θεσµού που δίνει τη δυνατό-
τητα στους τελειόφοιτους να αποκτήσουν εργασιακή εµπειρία.
Ειδικά η διασύνδεση των ΑΕΙ µε την αγορά εργασίας αποτελεί
ένα µεγάλο στοίχηµα για την ελληνική πολιτεία. 

Σε αυτό το πλαίσιο έχουµε, επίσης, τη δυνατότητα ίδρυσης
επαγγελµατικών µεταπτυχιακών, βιοµηχανικών διδακτορικών,
αλλά και νεοφυών επιχειρήσεων µέσα στα ΑΕΙ για φοιτητές, δι-
δάκτορες και µεταδιδάκτορες. Η σύνδεση µε την αγορά εργα-
σίας και την οικονοµία εν γένει αποτελεί το πρώτο βήµα για την
περαιτέρω σύνδεση µε την κοινωνία. 

Παραδοσιακά στη χώρα η παιδεία και δη η τριτοβάθµια εκπαί-
δευση αποτελούσε τον κατ’ εξοχήν µηχανισµό κοινωνικής κινη-
τικότητας. Οφείλουµε να εντάξουµε το ελληνικό πανεπιστήµιο
στον παραγωγικό ιστό και το αναπτυξιακό πρότυπο της χώρας,
από την αγροτική παραγωγή µέχρι τον τουρισµό. Κατά την
άποψη µου, και κλείνω µε αυτό, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
βάζει τις βάσεις για το ελληνικό πανεπιστήµιο του εικοστού πρώ-
του αιώνα, µε καθυστέρηση, ναι, αλλά αν όχι τώρα, πότε; Έχουµε
αργήσει και η ελληνική κοινωνία, που βλέπει τα παιδιά της να µε-
ταναστεύουν στο εξωτερικό από τα δεκαοκτώ τους χρόνια απαι-
τεί µεταρρυθµίσεις. 

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες εµπιστεύτηκαν τη Νέα Δηµοκρατία
τον Ιούλιο του 2019 επειδή είχε την καλύτερη πολιτική πρόταση
για τη διακυβέρνηση της χώρας. Σήµερα, τρία χρόνια µετά, ολο-
κληρώνεται ο σηµαντικός µεταρρυθµιστικός κύκλος που αφορά
στον τοµέα της παιδείας. Να είστε σίγουροι, κύριοι συνάδελφοι,
ότι η Νέα Δηµοκρατία θα έχει και πάλι την καλύτερη πολιτική πρό-
ταση, όποτε και αν πραγµατοποιηθεί η προσφυγή στις κάλπες. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εγώ σας

ευχαριστώ και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µπορούσε το νοµοσχέδιο να έχει τον τίτλο: «Νέοι ορίζοντες

επιτάχυνσης της επιχειρηµατικής δράσης», αφού επιχειρεί να
συγκεντρώσει σε ένα ενιαίο πλαίσιο όλες τις προηγούµενες νο-
µοθετικές -αντιδραστικές- αλλαγές, ενσωµατώνοντας και νέες
φυσικά ρυθµίσεις, µε στόχο τη θωράκιση και ενίσχυση της επι-
χειρηµατικής λειτουργίας των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των σε όλα τα επίπεδα, από τα προϊόντα και τις υπηρεσίες που
θα προσφέρουν µέχρι τη διοίκηση και τη λειτουργία τους. Αλλα-
γές αναγκαίες για την περαιτέρω υλοποίηση των στρατηγικών
επιλογών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αντίστοιχα της αστικής
τάξης, µε στόχο την προσαρµογή του περιεχοµένου των δοµών
των λειτουργιών των πανεπιστηµίων στις ανάγκες της καπιταλι-
στικής οικονοµίας, τα αποτελέσµατα της οποίας βιώνουµε πλέον
µε τις προωθούµενες και ασκούµενες πολιτικές διαχρονικά όλων
των κυβερνήσεων. 

Συγκεκριµένα, πρώτον, έχουµε την επιχειρηµατική δράση των
πανεπιστηµίων µέσω εκπαιδευτικών προγραµµάτων -µεταπτυ-
χιακά, ξενόγλωσσα πιστοποιήσεις-, µέσω της έρευνας, µέσω της
αξιοποίησης της µεγάλης ακίνητης περιουσίας. 

Να, λοιπόν, και ένα παράδειγµα όπως σχεδιάζεται σε Περτούλι
και Ταξιάρχη µε την πρόβλεψη του άρθρου 296 για παράδοση
των συγκεκριµένων δασικών εκτάσεων και των υποδοµών του πα-
νεπιστηµίου προς αξιοποίηση, δηλαδή για µπίζνες. 

Δεύτερον: Αξιολόγηση των ιδρυµάτων µε τα κριτήρια της κα-
πιταλιστικής αγοράς. Τρίτον, σταθερά βήµατα αποσύνδεσης
πτυχίου από τα από το επάγγελµα και τέταρτον, κατηγοριοποί-
ηση πτυχίων τµηµάτων διδασκόντων ερευνητών. Συµβαίνει ή όχι
αυτό; Συµβαίνει. Και ακριβώς αυτή η πολιτική δεν είναι προϊόν
προχειρότητας, αποσπασµατικότητας ή κακής διαχείρισης, ούτε
προσωποποιείτε στην εµµονή κάποιου Υπουργού, όπως προσπα-
θούν να εστιάσουν κάποιοι ασκώντας κριτική, αφήνοντας, όµως,
στην άκρη τη στρατηγική ταύτισή τους που απορρέει από τις δε-
σµεύσεις στο κεφάλαιο και την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις δεσµεύ-
σεις από το νέο σούπερ-µνηµόνιο του Ταµείου Ανάκαµψης και
της «πράσινης» µετάβασης.

Αλήθεια, τι καλό είδαν ο λαός και οι νέοι µέσα από αυτές τις
αλλαγές που δηµιούργησαν τόσες και τόσες κυβερνήσεις; Η Κυ-
βέρνηση στο έδαφος αυτών φέρνει µία ακόµη. Γιατί το σύγχρονο
πανεπιστήµιό σας το έχουµε ζήσει, το ζούµε τώρα, όπως και στις
συνθήκες της πανδηµίας και της εγκληµατικής πολιτικής διαχεί-
ρισής της. Αυτό το πανεπιστήµιο ολοένα και πιο έντονα αποµα-
κρύνει τη δυνατότητα άσκησης επαγγέλµατος µε βάση το
πτυχίο, αφού βασικά µαθήµατα αποσπώνται από τον προπτυ-
χιακό κύκλο, µεταφέρονται στα µεταπτυχιακά ή σε άλλους κύ-
κλους -σεµινάρια, πιστοποιήσεις- και µάλιστα επί πληρωµή. 

Αυτή είναι η κεντρική κατεύθυνση που, µαζί µε την επέκταση
της λογικής των δεξιοτήτων, υπηρετούν οι συνεχιζόµενες αλλα-
γές στα προγράµµατα σπουδών στα τµήµατα. Πρόκειται, δη-
λαδή, για την υλοποίηση της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τον ενιαίο χώρο ανώτατης εκπαίδευσης µε πτυχία
και πανεπιστήµια πολλών ταχυτήτων µε βάση τα προσόντα. Είναι
µια εξέλιξη που έχει αρνητικές συνέπειες στην όσο το δυνατόν
ολόπλευρη επιστηµονική συγκρότηση των αποφοίτων στην επαγ-
γελµατική τους πορεία. 

Οι φοιτητές που έχουν ανάγκη να στηριχθούν για την επιλογή
τους να σπουδάσουν ένα συγκεκριµένο επιστηµονικό αντικείµενο
που πρέπει να έχει συγκεκριµένη επαγγελµατική αποκατάσταση,
µόνο ως ελευθερία επιλογών δεν βλέπουν τα πτυχία τους να εν-
τάσσονται σε µια τριτοβάθµια «σούπα», την εκπαίδευσή τους,
που θα µετρά τα πτυχία µε βάση τα καντάρια των πιστωτικών µο-
νάδων και βέβαια την εκπαίδευσή τους να µετατρέπεται σε µα-
θησιακή εµπειρία. Αυτό που βλέπουν ήδη οι φοιτητές είναι οι
προσθαφαιρέσεις µαθηµάτων ανάλογα µε την επάρκεια καθηγη-
τών πανεπιστηµίου, ανάλογα µε τις επιταγές της αγοράς, ανά-
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λογα µε τις αξιολογήσεις, ανάλογα µε τις απαιτήσεις για επιχει-
ρηµατικότητα στο κατά τ’ άλλα ευέλικτο πρόγραµµα που µόνο
αρνητικές συνέπειες θα έχει και από τον νέο νόµο. 

Γιατί στόχος είναι η διαµόρφωση µιας απέραντης αγοράς προ-
σόντων, πολυκατηγοριοποιηµένων επιπέδων σπουδών, που καµ-
µία σχέση δεν θα έχουν µε την ολοκληρωµένη επιστηµονική
επαγγελµατική µόρφωση, δηµιουργώντας όρους πίεσης προς τα
κάτω των προπτυχιακών σπουδών και προσανατολισµό προς πιο
αγοραίες, σύντοµες καταρτίσεις µε επιπρόσθετη συνέπεια και
την αποδυνάµωση των όρων διαπραγµάτευσης του µισθού της
επιστηµονικής εργατικής δύναµης. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα απευθύνεται σε όλους εκείνους που
την παθογένεια στα πανεπιστήµια τη νιώθουν στο πετσί τους µε
τη µετατόπιση του βάρους από την εκπαιδευτική λειτουργία στην
επιχειρηµατική ερευνητική. Γι’ αυτόν τον σκοπό απευθυνόµαστε
στους φοιτητές, στους νέους και τις νέες που ξεκινούν τις σπου-
δές τους, στους µεταπτυχιακούς φοιτητές, στους ερευνητές που
εκπονούν τις εργαστηρίου εργασίες τους αφοσιωµένοι στην επι-
στήµη τους, συχνά κάτω από άσχηµες συνθήκες, χωρίς εξασφα-
λισµένες πόρους µε ελαστικές µορφές απασχόλησης.
Απευθυνόµαστε στους πανεπιστηµιακούς δασκάλους και ερευ-
νητές, που προβληµατίζονται για το παρόν και το µέλλον της πα-
νεπιστηµιακής εκπαίδευσης, που αγαπούν το αντικείµενό τους
και δεν δέχονται να καθορίζει η αγορά τα ενδιαφέροντά τους και
τα επιστηµονικά ερωτήµατα που καλούνται να απαντήσουν µε το
ερευνητικό του έργο. 

Τους καλούµε να σκεφτούν τα εξής: Θέλετε να είστε επιστή-
µονες, εκπαιδευτικοί και δάσκαλοι ή µάνατζερ και ειδικοί συνερ-
γάτες;

Θέλετε να διδάσκετε ελεύθερα σκεπτόµενους ανθρώπους ή
να διαχειρίζεστε, να εντατικοποιείτε, να εξοντώνετε, να ξεζουµί-
ζετε, να απειλείτε το ανθρώπινο δυναµικό; 

Θέλετε να υπηρετείτε τη γνώση και τις πραγµατικές ανάγκες
της κοινωνίας ή θέλετε να υπηρετείτε το κέρδος; 

Πιστεύετε πως η συνέχιση του ίδιου δρόµου της εµπορευµα-
τοποίησης της πανεπιστηµιακής µόρφωσης θα λύσει τα προβλή-
µατα; 

Πιστεύετε πως η συνέχιση της κατηγοριοποίησης των πτυχίων
των πανεπιστηµιακών τµηµάτων θα ανεβάσει το συνολικό µορ-
φωτικό, επιστηµονικό επίπεδο των φοιτητών και των φοιτητριών; 

Πιστεύετε πως µε το να συνεχίσουµε στα βήµατα της αποσύν-
δεσης του πτυχίου από το επάγγελµα θα δώσει απάντηση στη
νεανική και κοινωνική ανάγκη οι νέοι επιστήµονες να εργάζονται
στο αντικείµενο που έχουν σπουδάσει, σε αυτό που επιθυµούν; 

Θεωρείτε πως αν συνεχιστεί η αξιολόγηση των πανεπιστηµίων
µε τα κριτήρια της αγοράς θα αναβαθµιστεί η πανεπιστηµιακή
µόρφωση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στην τελική, επιστήµη, µόρφωση, παιδεία, κατακτηµένη γνώση

και παραγωγή νέας γνώσης για τα συµφέροντα ποιου, ποιας
τάξης και ποιων αναγκών;

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλούµε να παρακολουθήσετε την πρό-
ταση του ΚΚΕ Μα, πάνω από όλα σας καλούµε να συµπορευτείτε
µε το ΚΚΕ στον αγώνα για να λάβει σάρκα και οστά το πανεπι-
στήµιο των σύγχρονων αναγκών και δυνατοτήτων της εποχής
µας. 

Σε αυτή την απαιτητική υπόθεση καλούµε να πάρουν µέρος οι
πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι, οι ερευνητές, τα µέλη της πανεπιστη-
µιακής κοινότητας δηµιουργώντας µαζί µας ένα διακριτό δυνα-
µικό µέτωπο που θα αντιπαρατίθεται στην κυρίαρχη ιδεολογία
και θα βάζει στο στόχαστρο τον πραγµατικό αντίπαλο, την πολι-
τική που θυσιάζει ζωές, δουλειές, σπουδές, προοπτικές και ανάγ-
κες στον βωµό της κερδοφορίας και της ανταγωνιστικότητας του
κεφαλαίου και σε αυτόν τον αγώνα είµαστε όλοι απαραίτητοι. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά. Ευχαριστούµε. 
Ο κ. Ζεµπίλης έχει τον λόγο και µετά ακολουθεί η κ. Γιώτα Πού-

λου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, να ξε-

κινήσω κατ’ αρχάς από τη διαπίστωση ότι οι συνθήκες του 2022
είναι εντελώς διαφορετικές από τις συνθήκες του 1982 και του
2011, όταν είχαµε αντίστοιχες νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Το πα-
νεπιστήµιο πλέον καλείται να συγχρονιστεί µε την κοσµογονία,
που συντελείται σε ένα διεθνοποιηµένο και ανταγωνιστικό περι-
βάλλον. Οι εξελίξεις στην τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση τρέ-
χουν µε ιλιγγιώδη ταχύτητα σε βαθµό που να µη γνωρίζει ένας
νέος άνθρωπος σε ποιο κόσµο θα ζήσει και θα εργαστεί αύριο.
Αυτό σηµαίνει ότι ένα σηµαντικό εφόδιο είναι η προσαρµοστικό-
τητα, εύκολα να µαθαίνει κάποιος, εύκολα να ξεµαθαίνει και κάθε
φορά να επικαιροποιεί τις γνώσεις του. Άλλωστε, η δυνατότητα
προσαρµογής στις νέες συνθήκες είναι και το µεγαλύτερο πλε-
ονέκτηµα του ανθρώπου σε σχέση µε τις µηχανές. 

Η εκπαίδευση στη χώρα µας είναι προφανές ότι δεν µπορεί να
καθορίσει αυτές τις εξελίξεις. Οφείλει, όµως, να τις ακολουθεί.
Αυτό θα περίµενε κανείς να είναι και το πρώτο µέληµα του
Υπουργείου Παιδείας, να προετοιµάζει, δηλαδή, τα πανεπιστήµια
για αυτή τη νέα εποχή, µια εποχή που απαιτεί µεταξύ άλλων ψη-
φιακές δεξιότητες και εµπειρίες στις τεχνολογίες πληροφορικής
και επικοινωνιών. 

Και ενώ αυτές ήταν οι επιταγές των καιρών, ο κ. Γαβρόγλου
την άνοιξη του 2019 ίδρυσε στο πόδι εκατόν τριάντα τρία νέα
τµήµατα µε µικροπολιτική στόχευση. Παγκόσµια πρωτοτυπία
αποτέλεσε το γεγονός ο ακαδηµαϊκός χάρτης µιας χώρας να
φτιάχνεται µε τροπολογίες και χωρίς κανένα σχέδιο.

Και το ερώτηµα είναι: Πόσα από τα είκοσι οχτώ εντελώς και-
νούργια τµήµατα που λειτούργησαν το 2019 είχαν αντικείµενο
την πληροφορική; Απολύτως κανένα. Και το δεύτερο ερώτηµα:
Πόσα µέλη ΔΕΠ είχαν τριάντα επτά από αυτά τα νέα τµήµατα;
Απολύτως, επίσης, κανένα. Χωρίς καθηγητές, λοιπόν, και µε τµή-
µατα-φαντάσµατα ήταν η προετοιµασία των πανεπιστηµίων για
αυτό το νέο και απαιτητικό περιβάλλον. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι οι τεράστιες σύγχρονες προκλή-
σεις ξεπερνούν κατά πολύ τα µικροφέουδα του βαθέως πανεπι-
στηµίου και τα κεκτηµένα ενός µίζερου παρελθόντος. Αλήθεια,
στην εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης τι θέση µπορεί να έχουν η
κουλτούρα της ήσσονος προσπάθειας, οι λευκές κόλλες εισα-
γωγής στα ΑΕΙ, οι αιώνιοι φοιτητές, οι µπαχαλάκηδες; Τι θέση
µπορούν να έχουν οι καταληψίες; Στην εποχή της ευφυούς εκ-
µάθησης τι θέση θα µπορούσε να έχει το δίληµµα «βαριοπούλα
ή βιβλιοθήκη στο Βιολογικό του ΑΠΘ»;

Προς την αντίθετη κατεύθυνση, λοιπόν, και µε το βλέµµα στο
µέλλον κινείται το παρόν σχέδιο νόµου, που συνιστά τοµή στον
τρόπο ακαδηµαϊκής, διοικητικής και λειτουργικής διάρθρωσης
των πανεπιστηµίων. Επιχειρεί να επιλύσει χρόνιες παθογένειες
που έχουν καθηλώσει τα ΑΕΙ στην υφιστάµενη κατάσταση. 

Κατ’ αρχάς, ο τρόπος µε τον οποίον εκλέγονται και εξελίσσον-
ται τα µέλη του διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού αποτελεί
µια από τις εγγενείς αδυναµίες του ελληνικού πανεπιστηµίου,
καθώς το υφιστάµενο σύστηµα χαρακτηρίζεται από φαινόµενα
αυθαιρεσίας, νεποτισµού, κοµµατισµού και οικογενειοκρατίας.

Σε µεγάλο αριθµό πανεπιστηµιακών σχολών τα παιδιά και οι
συγγενείς του 25% µε 30% των υπηρετούντων καθηγητών είναι
ήδη µέλη ΔΕΠ σε πολλές βαθµίδες. Το γεγονός αυτό είχε δύο
συνέπειες: Την υποβάθµιση της ποιότητας του παραγόµενου
ακαδηµαϊκού έργου και της αξίας του ιδρύµατος. Όµως, είχε και
τεράστιες ηθικές διαστάσεις, καθώς καθόριζε δυσµενώς τις
τύχες νεαρών ανθρώπων που τόλµησαν να διεκδικήσουν µια
θέση στην πανεπιστηµιακή κοινότητα. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου τίθενται φίλτρα και ασφαλιστικές
δικλείδες αξιοκρατίας, αντικειµενικότητας και διαφανούς λει-
τουργίας. Επιπλέον, παραχωρείται µεγαλύτερη αυτονοµία και
ευελιξία, ώστε να απελευθερωθεί το πανεπιστήµιο από τον συγ-
κεντρωτισµό και την παραλυτική γραφειοκρατία. Θα µπορεί
πλέον το πανεπιστήµιο να ιδρύει ερευνητικά ινστιτούτα και προ-
γράµµατα σπουδών από µόνο του χωρίς την έγκριση του Υπουρ-
γείου. 

Ως προς το µοντέλο εκλογής των πρυτανικών αρχών, προκρί-
νεται το συλλογικό σχήµα, ώστε να επιλέγονται από τα συµβού-
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λια των πανεπιστηµίων πρόσωπα που έχουν αφ’ ενός τη διοικη-
τική ικανότητα, αλλά και την ανεξαρτησία αφ’ ετέρου να αντιστα-
θούν στις συντεχνιακές νοοτροπίες και τα κατεστηµένα µικρο-
συµφέροντα. 

Περαιτέρω, ο εκσυγχρονισµός των γνωστικών αντικειµένων, η
δυνατότητα για εσωτερική κινητικότητα φοιτητών, για περισσό-
τερα µαθήµατα επιλογής, για διπλά πτυχία, για διεπιστηµονικές
σπουδές κατατείνουν στην αναβάθµιση του ΑΕΙ και τη σύγκλιση
µε τον ευρωπαϊκό χώρο. 

Επίσης, τα ξενόγλωσσα προγράµµατα, η προσέλκυση διακε-
κριµένων καθηγητών της αλλοδαπής, τα προγράµµατα συνεργα-
σίας µε ΑΕΙ του εξωτερικού και, εν γένει, η διεθνοποίηση
αποτελεί, επίσης, ένα ποιοτικό άλµα για την εκπαίδευση. 

Ακόµα οι διατάξεις για την πρακτική άσκηση, τα επαγγελµα-
τικά µεταπτυχιακά, τα βιοµηχανικά διδακτορικά, την ενίσχυση
της συνεργασίας των πανεπιστηµίων µε την αγορά και την ελλη-
νική βιοµηχανία ανοίγουν νέους ορίζοντες.

Προς την κατεύθυνση αυτή συµβάλλει και η παγκόσµια τάση
που βλέπουµε σε Ευρώπη, Αµερική και Αυστραλία µεγάλα πανε-
πιστηµιακά ιδρύµατα να δηµιουργούν δορυφορικές εγκαταστά-
σεις σε άλλες πόλεις ή κοντινές περιοχές µε στόχο τη διεύρυνση
των εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων και την καινοτοµία. Η λειτουρ-
γία περιφερειακά της ακαδηµαϊκής µητρόπολης πανεπιστηµιακών
τµηµάτων ανταποκρίνεται στις εξελίξεις της επιστήµης και της
έρευνας, στις ανάγκες της σύγχρονης οικονοµίας και κοινωνίας. 

Στη χώρα µας την επιτυχηµένη αυτή πρακτική εφαρµόζει και
το ΕΚΠΑ µε τη λειτουργία του συγκροτήµατος Ευρίπου στα
Ψαχνά της Εύβοιας. Το συγκρότηµα Ευρίπου, που διαθέτει τµή-
µατα σε σύγχρονα επιστηµονικά αντικείµενα, συµβάλλει σηµαν-
τικά στην καλύτερη και αποτελεσµατικότερη διασύνδεση του
ΕΚΠΑ µε την εγχώρια παραγωγή, τις σύγχρονες επιχειρήσεις, τη
σύγχρονη αγορά παραγωγικής εργασίας. 

Ενδεικτικά θα ήθελα να αναφέρω το πρωτοπόρο Τµήµα της
Αεροδιαστηµικής, όπως επίσης και το Τµήµα Τεχνολογιών, Ψη-
φιακής Βιοµηχανίας, που στοχεύει να αποτελέσει σηµείο αναφο-
ράς στην εκπαίδευση της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι ένα ίδρυµα διεθνούς φήµης, όπως

το ΕΚΠΑ, αποτελεί εκ των πραγµάτων για την τοπική κοινωνία
παράθυρο επικοινωνίας και συνάντησης µε την παγκόσµια κοι-
νότητα. Αποσκοπεί δε διά του καλού παραδείγµατος να επηρεά-
σει συλλήβδην την ανώτατη εκπαίδευση, προσδίδοντας βαθµούς
ελευθερίας και πνεύµα νεωτερισµού, αλλαγής και καινοτοµίας.

Είναι ένα σχέδιο φιλόδοξο, ολιστικό και ροµαντικό που πρέπει
να το στηρίξουµε, προκειµένου να απελευθερωθούν δηµιουργι-
κές δυνάµεις στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο.
Ο κ. Μαντάς είναι µετά.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και τρία χρόνια η Κυβέρ-

νηση της Νέας Δηµοκρατίας κατεδαφίζει συστηµατικά τους τέσ-
σερις πυλώνες που στήριξαν διαχρονικά την ελληνική οικογένεια,
που τη βοήθησαν να απαλλαγεί από την ανέχεια και να προοδεύ-
σει.

Και αναφέροµαι, πρώτον, στην ιδιόκτητη κατοικία. Με τον νέο
«Πτωχευτικό Κώδικα Μητσοτάκη» τα κοράκια των τραπεζών και
των ξένων fund βάζουν χέρι στη λαϊκή κατοικία, ενώ η στεγαστική
κρίση απειλεί την άστεγη πλέον νέα γενιά.

Και αναφέροµαι, δεύτερον, στη µικρή και µεσαία επιχειρηµα-
τικότητα. Με την άρνηση ουσιαστικής οικονοµικής στήριξης των
επιχειρήσεων η Κυβέρνηση Μητσοτάκη διαλύει τους µικροµεσαί-
ους και ξεπουλά την παραγωγική βάση της χώρας σε µια χούφτα
µεγαλοκαρχαρίες, τους επίσηµους χορηγούς της.

Και αναφέροµαι, τρίτον, στη δηµόσια υγεία. Με την εγκατά-
λειψη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας χωρίς προσωπικό, χωρίς

εξοπλισµό, χωρίς υποδοµές παραδίδει στα ιδιωτικά συµφέροντα
την υγεία του Έλληνα πολίτη εν µέσω συνεχιζόµενης πανδηµίας,
όπως έκανε άλλωστε και µε το ξεπούληµα της ΔΕΗ εν µέσω
ενεργειακής κρίσης.

Και αναφέροµαι, τέταρτον, στη δηµόσια εκπαίδευση. Με τα νο-
µοσχέδια του Υπουργείου Παιδείας κορυφώνεται η επίθεση της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη στον βασικό µοχλό κοινωνικής κινητικό-
τητας και ανόδου, στο δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο χτύπηµα της Κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη στο δηµόσιο πανεπιστήµιο ήρθε πέρσι µε τον
διαβόητο πλέον «κόφτη Κεραµέως», µε την ελάχιστη βάση εισα-
γωγής δηλαδή που οδήγησε στον πρωτοφανή αποκλεισµό είκοσι
πέντε χιλιάδων µαθητών από τα πανεπιστήµια και άλλων είκοσι
πέντε χιλιάδων φέτος, σύνολο πενήντα χιλιάδες νέοι άνθρωποι
µε κοµµένα φτερά, µε τσακισµένα όνειρα, που η Κυβέρνηση, βέ-
βαια, στέλνει πακέτο στα πανάκριβα κολέγια, αφού πρώτα ανα-
γνώρισε τα πτυχία τους ως ισότιµα των πανεπιστηµίων,
προκαλώντας, µάλιστα, την αντίδραση και των επαγγελµατικών
φορέων και του Τεχνικού Επιµελητηρίου που γνωρίζουν καλά την
ποιότητα των αγορασµένων πτυχίων.

Με δική σας ευθύνη, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η είσοδος
στο πανεπιστήµιο, η ελπίδα της ελληνικής οικογένειας για ένα
καλύτερο µέλλον των παιδιών της γίνεται πλέον θέµα τσέπης.
Όσο πιο βαθιά η τσέπη τόσο καλύτερη η εκπαίδευση, τόσο πε-
ρισσότερες ευκαιρίες.

Και αφού, λοιπόν, πέρσι σύρατε µαζικά τους µαθητές στην
αγορά της ιδιωτικής εκπαίδευσης, έρχεστε τώρα µε ένα νοµο-
σχέδιο που φέρνει την αγορά και τα ιδιωτικά συµφέροντα µέσα
στα δηµόσια πανεπιστήµια.

Ας δούµε, όµως, κύριοι Υπουργοί, τι ακριβώς προβλέπει η δια-
λυτική απορρύθµιση που προωθείτε, επιδιώκοντας δύο πολύ
συγκεκριµένους στόχους, δηλαδή αφ’ ενός την ουσιαστική κα-
τάργηση του αυτοδιοίκητου των ΑΕΙ και αφ’ ετέρου την παρά-
δοσή τους στα ιδιωτικά συµφέροντα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας λέµε ότι νεκρανασταίνετε έναν συγκεντρω-
τικό, αυταρχικό και αδιαφανή τρόπο διοίκησης των πανεπιστηµίων,
νοσταλγώντας προφανώς εποχές προ Μεταπολίτευσης.

Και σας το λέµε γιατί, πρώτον, στήνετε µια ολιγαρχική διοικη-
τική δοµή µε υπερεξουσίες και αρµοδιότητες στον πρύτανη, που
σαν τοποτηρητής σας πλέον θα διορίζει τα υπόλοιπα όργανα.

Δεύτερον, δίπλα στον πρύτανη δηµιουργείτε ένα συµβούλιο
διοίκησης έντεκα µελών, εκ των οποίων τα πέντε δεν είναι καν
µέλη του πανεπιστηµίου, που θα διοικούν χωρίς λογοδοσία. Τα
θεσµικά αντίβαρα και οι ελεγκτικοί µηχανισµοί εξαφανίζονται και
τα ΑΕΙ µεταµορφώνονται σε φυτώρια της διαπλοκής.

Τρίτον, επαναφέρετε µια αυστηρή ιεραρχική δοµή µε υπέρµε-
τρη εξουσία στους πρωτοβάθµιους καθηγητές, που θα ασκούν
πλέον διοίκηση, ενώ οι χαµηλότερες βαθµίδες µετατρέπονται σε
καθηγητές δεύτερης κατηγορίας. Στο πλαίσιο αυτό οι επίκουροι
χάνουν τη µονιµότητά τους και το διδακτικό έργο των µελών του
εργαστηριακού διδακτικού προσωπικού υποβαθµίζεται σηµαντικά.

Τέταρτον, αναβαθµίσατε τον ρόλο των οµότιµων και των κα-
θηγητών που αφυπηρέτησαν σε βάρος των νέων επιστηµόνων.
Επαναφέρετε, δηλαδή, τη γεροντοκρατία του ιερατείου της
πάλαι ποτέ έδρας, δυσκολεύοντας την ανανέωση του προσωπι-
κού. Έτσι περιµένετε ότι θα γίνει το ελληνικό πανεπιστήµιο πόλος
έλξης για τους ερευνητές που σήµερα εργάζονται εκτός Ελλά-
δας; Αντί να βάζετε φραγµούς στο brain drain, εσείς το ενι-
σχύετε, αλλά γνωρίζετε πολύ καλά ότι όλα αυτά θα προκαλέσουν
αντιδράσεις.

Γι’ αυτό, πέµπτον, προβλέπετε διατάξεις, που καταργούν στην
πράξη τις συνδικαλιστικές ελευθερίες των µελών του διδακτικού
και ερευνητικού προσωπικού και ανοίγουν τον δρόµο για εξον-
τωτικές διώξεις.

Και τέλος, έκτον, φτάνετε στο σηµείο να θεσπίζετε ότι ακόµη
και η ίδρυση, συγχώνευση και κατάργηση των ακαδηµαϊκών µο-
νάδων θα πραγµατοποιείται µε προεδρικό διάταγµα, χωρίς τη
σύµφωνη γνώµη της συγκλήτου. Δηλαδή, θα µπορείτε πλέον να
καταργείτε τα ακαδηµαϊκά τµήµατα της περιφέρειας εν µία νυκτί,
χωρίς να ρωτάτε κανέναν.

Να σας φέρω ένα παράδειγµα από την περιφέρειά µου, τη Στε-
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ρεά Ελλάδα; Πριν τρεις µήνες περίπου η απόφαση-κόλαφος της
Συγκλήτου του Γεωπονικού Πανεπιστηµίου Αθηνών απέδειξε
πλήρως και τεκµηριωµένα τη βιωσιµότητα των περιφερειακών
τµηµάτων του στη Θήβα, την Άµφισσα και στο Καρπενήσι και
αφαίρεσε από το Υπουργείο σας κάθε επιχείρηµα περί διάλυσής
τους. Πλέον, όµως, φροντίζετε να φιµώσετε θεσµικά τα πανεπι-
στήµια, ώστε να έχετε λυµένα τα χέρια σας που δεν χτίζουν,
αλλά δυστυχώς µόνο γκρεµίζουν.

Το αυτοδιοίκητο των ΑΕΙ, µια από τις µεγαλύτερες δηµοκρατι-
κές κατακτήσεις και δοµική συνταγµατική επιταγή, καταργείται
στην πράξη.

Και βέβαια, κύριοι Υπουργοί, έχετε καταφέρει να ξεσηκώσετε
θύελλα αντιδράσεων από την ακαδηµαϊκή κοινότητα κατά του νο-
µοσχεδίου σας. Η επιστολή χιλίων ακαδηµαϊκών δασκάλων από
τα ελληνικά πανεπιστήµια, η επιστολή επτακοσίων πανεπιστηµια-
κών από πενήντα χώρες και κυρίως η έκθεση του Επιστηµονικού
Συµβουλίου της Βουλής είναι ραπίσµατα ηχηρά και αποκαλυ-
πτικά της εκτροπής που επιχειρείτε.

Όµως, ας περάσουµε τώρα στον έτερο στόχο σας, στην
άλωση των πανεπιστηµίων µας από τα ιδιωτικά συµφέροντα,
αφού, πρώτον, µε την πολυδιάσπαση των προγραµµάτων σπου-
δών και των πτυχίων στήνετε ακαδηµαϊκά σουπερµάρκετ µε τίτ-
λους σπουδών πλήρεις ή συντοµευµένους, µε προγράµµατα σε
όλα τα µεγέθη -µεγάλα, µεσαία, ή µικρά- και για όλα τα γούστα,
µεικτά ή µε παραλλαγές. Αυτή η πολυδιάσπαση θα δώσει το δεύ-
τερο και πιο ισχυρό χτύπηµα µετά την αναγνώριση των κολεγίων
στα ήδη υπονοµευµένα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοί-
των των πανεπιστηµίων µας.

Δεύτερον, µετατρέπετε τις µεταπτυχιακές σπουδές σε µπίζνα
πρώτου µεγέθους. Τα µεταπτυχιακά διαχωρίζονται πλέον από
την ακαδηµαϊκή διαδικασία και θεωρούνται παράλληλη απασχό-
ληση για τους καθηγητές µε µεγάλο οικονοµικό όφελος για τους
διδάσκοντες, αφού απελευθερώνονται πλήρως οι ώρες διδασκα-
λίας, αλλά και οι αµοιβές, τις οποίες, όµως, ποιος θα τις πληρώ-
νει, κύριοι Υπουργοί;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μα, φυσικά, οι φοιτητές -την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε- γιατί
οι υποτροφίες για τους οικονοµικά ασθενέστερους θα δίνονται
αποκλειστικά στη βάση της επίδοσης, ανεξάρτητα από τις πραγ-
µατικές κοινωνικές ανάγκες.

Και βέβαια, για να είσαστε σίγουροι ότι θα µπει οριστικό λου-
κέτο στα δωρεάν µεταπτυχιακά, αφαιρείτε από τις υποχρεώσεις
των καθηγητών τη διδασκαλία σε αυτά και αφήνετε στον αέρα
τη χρηµατοδότησή τους.

Τρίτον, όµως, η χρηµατοδότηση γίνεται προβληµατική συνο-
λικά για τα πανεπιστήµια, αφού η Κυβέρνησή σας βρίσκει αστρα-
πιαία 30 εκατοµµύρια ευρώ για την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία,
την ίδια στιγµή, όµως, πνίγει οικονοµικά τα ΑΕΙ και προσπαθεί να
απαλλαγεί από τη συνταγµατική υποχρέωση χρηµατοδότησής
τους, χρηµατοδότηση που υποκαθίσταται πλέον από τα τέλη φοί-
τησης και τα ξενόγλωσσα προπτυχιακά, που πληρώνουν από την
τσέπη τους οι φοιτητές ή από τις δήθεν χορηγίες που θέτουν σε
κίνδυνο την ανεξαρτησία των πανεπιστηµίων, τα µετατρέπουν σε
παραρτήµατα των επιχειρήσεων και αλλοιώνουν την εκπαιδευ-
τική και ερευνητική αποστολή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη ολο-
κληρώνει πλέον το ολιγαρχικό όραµά της για πανεπιστήµια αυ-
ταρχικά, αντιδηµοκρατικά, γραφειοκρατικά, διαπλεκόµενα και
ιδιωτικοποιηµένα και πάνω από όλα πανεπιστήµια για λίγους, για
όσους έχουν να πληρώσουν.

Η επόµενη προοδευτική κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία θα καταργήσει τον «κόφτη Κεραµέως», θα αποκατα-
στήσει τη δηµοκρατική διοίκηση και λειτουργία των ΑΕΙ, θα δι-
πλασιάσει τους πόρους και το προσωπικό τους και θα
επαναφέρει τα δωρεάν µεταπτυχιακά προγράµµατα. Το δηµόσιο
πανεπιστήµιο είναι µοχλός ανάπτυξης και δηµοκρατίας και θα
επιστρέψει στην κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά ο κ.
Ξανθόπουλος, ο κ. Βαρδάκης και ο κ. Γιόγιακας. 

Ορίστε, κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

ήθελα να τοποθετηθώ µε µία παρατήρηση αναφορικά µε το
κλίµα, που έχει διαµορφωθεί από σήµερα το πρωί σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα, διότι είναι ιδιαίτερα λυπηρό το φαινόµενο η συζή-
τηση ενός πολύ σηµαντικού σχεδίου νόµου, όπως είναι το σηµε-
ρινό, για την παιδεία και τα πανεπιστήµια, για την τριτοβάθµια
εκπαίδευση και για τη νέα γενιά να γίνεται υπό τόσο ακραίες και
τοξικές συνθήκες. 

Είναι πραγµατικά τραγικό για την πατρίδα µας η δηµόσια αν-
τιπαράθεση µεταξύ των κοµµάτων να λαµβάνει τόσο ακραία χα-
ρακτηριστικά µε ύβρεις και χυδαιότητες, µε υποδαύλιση του
θυµικού έναντι της λογικής, µε τεχνητή όξυνση, πόλωση και προ-
σχηµατικές εντάσεις που τελικά το µόνο που πετυχαίνουν είναι
να διασύρουν την πολιτική ζωή και να υπονοµεύουν τον κοινο-
βουλευτισµό και τη δηµοκρατία. Διότι είναι απολύτως λογικό να
υπάρχουν διαφορετικές απόψεις. Είναι απολύτως λογικό να
υπάρχουν αντιρρήσεις και διαφωνίες, όπως είναι και απολύτως
λογικό οι πολιτικές και τα κόµµατα έχοντας διαφορετικά σηµεία
εκκίνησης και ιδεολογικό υπόβαθρο, διαφορετικές προσλαµβά-
νουσες και προτεραιότητες και διαφορετικές σχέσεις µε την κοι-
νωνία να εκφράζουν ενίοτε και διαφορετικές απόψεις και οπτικές
που εν τέλει δίνουν νόηµα στην πολιτική διαφωνία. 

Αλίµονο, όµως, αν οι πολιτικές συγκρούσεις, οι ιδεολογικές αν-
τιπαραθέσεις και οι προγραµµατικές διαφωνίες παίρνουν χαρα-
κτηριστικά, όπως τα σηµερινά. Αλίµονο όταν η συζήτηση
µετατρέπεται σε συστηµατικό υβρεολόγιο, σε πολιτική ακρότητα,
τοξικότητα και χυδαιότητα που έχει ως µοναδικό σκοπό την ηθική
και επικοινωνιακή αποδόµηση του αντιπάλου. 

Τη µια φορά ήταν ο κ. Πολάκης, µετά ο κ. Κουρουµπλής, ο κ.
Βερναρδάκης, ο κ. Ηλιόπουλος, για να θυµηθώ µόνο τις τραντα-
χτές περιπτώσεις. Όχι λοιπόν! Μόνο τυχαίο δεν είναι αυτό, κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και µάλλον έχετε βαλθεί να
δικαιώσετε τον Πρωθυπουργό που µίλησε για τοξικότητα που δη-
λητηριάζει την πολιτική µας ζωή και η οποία εκπορεύεται απο-
κλειστικά και µόνο από τη δική σας πλευρά. Διότι πραγµατικά δεν
αντιλαµβάνοµαι τις τόσο έντονες και ακραίες αντιδράσεις σας
για το σηµερινό σχέδιο νόµου. Οι ρυθµίσεις για τις οποίες συζη-
τούµε σήµερα είναι ρυθµίσεις που ζητάει η ίδια η κοινωνία. Γι’
αυτό και πολλές από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου υπερβαίνουν
τα στενά κοµµατικά όρια, όπως φάνηκε µέσα από τη µακρά δια-
βούλευση µε την πανεπιστηµιακή κοινότητα. Και µπορεί κάποιοι
ακόµα να έχουν επιφυλάξεις σχετικά µε τον τρόπο διοίκησης των
πανεπιστηµίων. Ωστόσο, αυτά είναι µόνο δέκα άρθρα σε σύνολο
τετρακοσίων πενήντα, τα οποία η µεγάλη πλειοψηφία των πανε-
πιστηµιακών µας τα στηρίζει ανεπιφύλακτα, αναγνωρίζοντας τον
θετικό τους προσανατολισµό. 

Γιατί, αλήθεια, ποιος δεν θέλει αναβάθµιση της ποιότητας σπου-
δών στα ΑΕΙ; Ποιος δεν αναγνωρίζει την ανάγκη για εκσυγχρονι-
σµό των προγραµµάτων σπουδών; Ποιος δεν θα ήθελε ένα
εσωτερικό «ERASMUS», ενίσχυση της πρακτικής άσκησης, πτυχία
δευτερεύουσας κατεύθυνσης, κοινά προπτυχιακά προγράµµατα,
επαγγελµατικά µεταπτυχιακά, βιοµηχανικά διδακτορικά; Ενώ βέ-
βαια µέσα από το νοµοσχέδιο για πρώτη φορά στη χώρα µας τα
νέα προγράµµατα θα ιδρύονται πλέον από τα ίδια τα πανεπιστή-
µια. Περιορίζουµε, δηλαδή, τον κυβερνητικό παρεµβατισµό και τη
δικαιοδοσία του εκάστοτε Υπουργού να καθορίζει ουσιαστικά τι
θα διδάσκονται οι φοιτητές µας, διότι η ευθύνη αυτή περνάει απο-
κλειστικά πλέον στα ίδια τα ιδρύµατα και στην Εθνική Αρχή Ανώ-
τατης Εκπαίδευσης που τα παρακολουθεί και τα εποπτεύει.

Την ίδια στιγµή, αναθεωρούµε εκ βάθρων τον τρόπο που
ιδρύονται τα νέα πανεπιστηµιακά τµήµατα και µε αποφασιστικό-
τητα βάζουµε, επιτέλους, τέλος στη στρέβλωση του εκπαιδευτι-
κού µας συστήµατος που ήθελε ένα πανεπιστήµιο σε κάθε πόλη,
κόντρα σε κάθε εκπαιδευτική λογική, χωρίς σχεδιασµό, χωρίς µε-
λέτη, χωρίς σκοπιµότητα και τελικά χωρίς βιωσιµότητα, αφού η
πολιτική αυτή ήταν µόνο ψηφοθηρική και αντιεκπαιδευτική στον
πυρήνα της. 
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Έτσι, αποκτούµε πλέον συγκεκριµένο πλαίσιο και κανόνες για
την ίδρυση, τη συγχώνευση, τη µετονοµασία και την κατάργηση
για κάθε νέο πανεπιστηµιακό τµήµα και βάζουµε έτσι τις βάσεις,
ώστε η χώρα µας να αποκτήσει επιτέλους έναν ακαδηµαϊκό
χάρτη πιο ουσιαστικό και πιο ορθολογικό, πιο συγκροτηµένο και
πιο διασυνδεδεµένο που βάζει τάξη στην προχειρότητα της ένω-
σης των ΑΕΙ µε τα ΤΕΙ και της ίδρυσης νέων τµηµάτων σε κάθε
πόλη και χωριό που εφάρµοσε κυριολεκτικά στο πόδι η προηγού-
µενη κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω είναι πια καιρός για να
αποδεχθούµε κάποιες µεγάλες αλήθειες για την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση, γιατί τα πανεπιστήµιά µας δεν είναι για να εκτυπώνουν
πτυχία καλλιεργώντας ψεύτικες ελπίδες για κάποια επαγγελµα-
τική αποκατάσταση που ποτέ δεν έρχεται. Τα πανεπιστήµιά µας
πρέπει να είναι φορείς παιδείας, φορείς επιστηµονικότητας, φο-
ρείς ανάπτυξης, εξέλιξης και δηµιουργίας, συντονισµένα µε τον
σύγχρονο κόσµο και τη σηµερινή εποχή. Κι αυτό συµβαίνει µόνο
όταν απολαµβάνουν υψηλό βαθµό διασύνδεσης µε την αγορά
εργασίας, γιατί µόνο έτσι τελικά οι απόφοιτοι βρίσκουν δουλειές,
καλοπληρωµένες δουλειές, µόνο έτσι η κοινωνία και η οικονοµία
προοδεύουν και µόνο έτσι η Ελλάδα ισχυροποιείται αποκτώντας
µέλλον και προοπτικές και όχι φυσικά µε φωνές και διαµαρτυ-
ρίες, µε διαδηλώσεις και πορείες, ούτε βέβαια µε ψηφοθηρικές
πρακτικές χωρίς σχέδιο και πυξίδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας ο στόχος του σηµε-
ρινού νοµοσχεδίου είναι σαφής και ξεκάθαρος και είναι η χειρα-
φέτηση του ελληνικού πανεπιστηµίου από τα δεσµά της
ιδεοληψίας, της γραφειοκρατίας και του κρατικού συγκεντρωτι-
σµού, έτσι ώστε να έχουµε ιδρύµατα πιο ανεξάρτητα, πιο ελεύ-
θερα, πιο ευέλικτα και πιο αποτελεσµατικά, αλλά κυρίως για να
δώσουµε στην τριτοβάθµια εκπαίδευση έναν ρόλο πιο ισχυρό,
έναν ρόλο που στηρίζει µε τρόπο ουσιαστικό την κοινωνική κινη-
τικότητα, τις ίσες ευκαιρίες και τη µόρφωση για τους πολλούς.
Και σε αυτό το επίπεδο είναι βέβαιο ότι θα το πετύχουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Ξανθόπουλο, ενώ έχουν µείνει άλλοι δύο οµιλη-
τές ακόµα.

Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Εθνική Αντιπροσωπεία απα-

σχολείται µε ένα νοµοσχέδιο τετρακοσίων εξήντα τεσσάρων άρ-
θρων και καταλαβαίνουµε όλοι ότι είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
τέµνει οριζόντια και κάθετα αυτό που έχουµε συµφωνήσει ως κοι-
νωνία για το µεταπολιτευτικό πανεπιστήµιο. Η συζήτηση που γί-
νεται στη Βουλή σήµερα είναι µια βαθιά ιδεολογική και πολιτική
συζήτηση. 

Ειλικρινά, το πρωί παρακολούθησα τον κύριο Πρωθυπουργό
που ήρθε στη Βουλή και µίλησε -γιατί η παρουσία του Πρωθυ-
πουργού στη Βουλή θεωρητικά ανεβάζει το επίπεδο του πολιτι-
κού διαλόγου-, ο οποίος αφού έκανε µία τοποθέτηση και µας είπε
την άποψη της Κυβέρνησης για το νοµοσχέδιο, κατέληξε σε µια
ιταµή πρόκληση, ενώ ο συνάδελφος κ. Βερναρδάκης είχε ήδη
ζητήσει συγγνώµη και είχε ανακαλέσει την ατυχή δήλωση του.
Επίσης, απέδωσε στον Νίκο Φίλη πράγµατα τα οποία ουδέποτε
είπε, µίλησε για την κριτική που ασκούσε ο «REAL FM» στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ότι την επόµενη µέρα κάηκε ο σταθµός αφήνοντας να
αιωρείται, να πλανάται στην ατµόσφαιρα ως σκέψη ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
εµπλέκεται στον εµπρησµό του ραδιοτηλεοπτικού σταθµού. Πα-
ρουσίασε, δηλαδή, µία εικόνα Πρωθυπουργού ο οποίος επιδιώκει
την πόλωση, ενώ αντίθετα η δουλειά του Πρωθυπουργού πόρρω
απέχει από αυτή τη στάση. 

Ο Πρωθυπουργός, λοιπόν, έχει ευθύνες. Και το ότι δεν εξε-
τράπη η όλη συζήτηση και δεν έφτασε σε ακρότατα όρια οφεί-
λεται, κυρίως, στη σύνεση και την ψυχραιµία που κράτησε,
κυρίως, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί για µας το
πρόβληµα είναι να αναδείξουµε τη φύση αυτού του νοµοσχεδίου,
τις πολιτικές και ιδεολογικές σας επιλογές για το τι πανεπιστήµιο
θέλετε.

Τι πανεπιστήµιο θέλετε, λοιπόν; Ποιο είναι αυτό το πανεπιστή-
µιο που είναι καρφί στο µάτι σας, το οποίο αποτελεί ένα «con-
sensus», µία συµφωνία της κοινωνίας από το 1974 και εδώ και το
οποίο έχει σπουδαίες επιδόσεις, εξαιρετικές περγαµηνές, είναι
υψηλά στις διεθνείς κατατάξεις, µε πολύ αξιόλογους επιστήµο-
νες οι οποίοι κάνουν σταδιοδροµία και παρουσιάζουν και αυτοί
πολύ σοβαρές επιδόσεις στον παγκόσµιο ακαδηµαϊκό χάρτη;

Κι έρχεστε µε ένα νοµοσχέδιο το οποίο καταργεί αυτό, που εί-
χαµε στο µυαλό µας ως πανεπιστήµιο και κυρίως αυτό που έχει
ανάγκη η κοινωνία ως πανεπιστήµιο. Καταργείτε την εκλογή του
πρύτανη. Εισάγετε δια της πλαγίας οδού αρεστούς στο κυρίαρχο
σύστηµα. Αν κάτι διαχωρίζει το πανεπιστήµιο από ένα νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, είναι η ελευθεροφροσύνη, η ελεύ-
θερη κυκλοφορία των ιδεών, η αντιπαράθεση, η όσµωση των δια-
φορετικών απόψεων. Και αυτό το πράγµα προφανώς εσάς σας
ενοχλεί, σας εµποδίζει.

Εξαφανίζετε όλες τις βαθµίδες, πλην αυτής των καθηγητών.
Δηλαδή, επανέρχεται η έδρα; Πάµε, δηλαδή, πριν το 1982;
Έχουµε µία παλινόρθωση; Σε ποιες ανάγκες απαντά αυτού του
είδους η θεσµική διαστροφή;

Ορίζετε έξι είδη πτυχίου. Καταλαβαίνετε ότι διασπάτε την επι-
στηµονική ενότητα; Δεν είναι δυνατόν να έχουµε έξι είδη πτυχίου.
Η προσπάθεια όλων µας θα έπρεπε να είναι τα πανεπιστήµια να
παρέχουν γνώση στους φοιτητές τέτοια που να τους διαµορφώ-
νει και ως επιστήµονες και ως πολίτες. Αυτός είναι στόχος του
πανεπιστηµίου. Τι λέει το άρθρο 16 παράγραφος 2 του Συντάγ-
µατος; Λέει ότι η παιδεία αποτελεί βασική αποστολή του κρά-
τους. Από εδώ δεν µπορούµε να αποστούµε. 

Κι έρχεστε, λοιπόν, εσείς και βάζετε στη διοίκηση ανθρώπους
εξωτικούς, οι οποίοι επιλέγονται κατ’ απόλυτη κρίση αυτών που
έχουν τη δυνατότητα να επιλέξουν, ιδιωτικοποιείτε τη φοιτητική
µέριµνα, ιδιωτικοποιείτε τα πανεπιστηµιακά δάση του Ταξιάρχη
στο Περτούλι, το πανεπιστηµιακό αγρόκτηµα της Θεσσαλονίκης
και αντί ουσιαστικά να κάνετε µία µεταρρύθµιση, έστω συντηρη-
τική, η οποία όµως συνεχίζει να αναδεικνύει αυτόν τον χαρα-
κτήρα που έχουµε συµφωνήσει ως κοινωνία -ξαναλέω, στην
περίοδο της Μεταπολίτευσης- ουσιαστικά το υποβαθµίζετε ως
έναν οργανισµό παροχής δεξιοτήτων. 

Αυτό το πράγµα κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο. Παίρνετε ένα
πανεπιστήµιο το οποίο προσπαθεί µε βάση τη συνταγµατική επι-
ταγή να διαµορφώσει πολίτες και επιστήµονες και το µετατρέ-
πετε σε έναν πάροχο δεξιοτήτων, όπου αφυδατώνετε την
επιστηµονική γνώση από την ολότητά της, δίνετε πιστωτικές µο-
νάδες ουσιαστικά στον κάθε έναν φοιτητή για να παλέψει µόνος
του στην αγορά εργασίας, αντί ταυτόχρονα µε την επιστηµονική
του θωράκιση, να φροντίσετε και για την επαγγελµατική του απο-
κατάσταση. Όµως, αυτά για σας είναι «terra incognita». Δεν τα
αγγίζετε, διότι κατά την άποψή σας ο ανταγωνισµός θα τα λύσει
όλα, η αγορά θα τα λύσει όλα. Αυτή είναι η λυδία λίθος των κοι-
νωνικών αντιθέσεων και άρα εσείς, ουσιαστικά, καταρρίπτετε
αυτό που είχαµε κατακτήσει ως πανεπιστηµιακή γνώση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, λέγοντας το εξής: Το πανεπιστήµιο αποτελεί µια
κατάκτηση της ελληνικής κοινωνίας. Υπήρξε ένας θεσµός κοινω-
νικής κινητικότητας. Υπήρξε ένας θεσµός µε βάση τον οποίο οι
άνθρωποι που µάθαιναν γράµµατα αισθάνονταν µέρος του κό-
σµου, πολίτες του κόσµου. Δεν καλλιεργούσε µία ατοµιστική αν-
τίληψη «Να πάρω το πτυχίο µου και γαία πυρί µειχθήτω». Αυτό
το πράγµα είναι προφανές ότι αποτελεί -το ξαναλέω- καρφί στο
µάτι και θέλετε να το συντρίψετε. Θέλετε να το εκφυλίσετε. Θέ-
λετε να το µεταλλάξετε.

Οι γονείς, οι φοιτητές, οι καθηγητές, η κοινωνία ολάκερη θα
σας πει ένα µεγάλο «όχι», γιατί το πανεπιστήµιο ξεφεύγει από τις
πολιτικές αντιπαραθέσεις και είναι ένα πανεπιστήµιο που απα-
σχολεί και είναι πλεονέκτηµα για όλη την κοινωνία. Και αυτή η
κοινωνία θα το υπερασπίσει το πανεπιστήµιο όπως έκανε σε πολύ
δυσκολότερους καιρούς. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
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τώρα έχει ο κ. Βαρδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ και τελειώνουµε µε τον
κ. Γιόγιακα.

Ορίστε, κύριε Βαρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Μητσοτάκης µίλησε χθες

για διαφάνεια, αξιοπιστία, αµειβόµενη άσκηση. Μίλησε για δι-
καιώµατα νέων και εργαζοµένων, για αξιοπρεπή εργασία, τη
στιγµή που δεν έχει στεγνώσει ακόµα το µελάνι µε την προχθε-
σινή εγκύκλιο, που κατήργησε το πενθήµερο στον επισιτιστικό
τουρισµό, κουρελιάζοντας τις συλλογικές συµβάσεις. Ενάµισι
εκατοµµύριο φόροι δεν πληρώνονται κάθε µήνα, καταχρεωµένοι
εµφανίζονται τέσσερα εκατοµµύρια ενενήντα τρεις χιλιάδες συµ-
πολίτες µας, δύο εκατοµµύρια από αυτούς απειλούνται µε κατα-
σχέσεις.

Αλήθεια, δεν ντρέπεστε, κύριοι Υπουργοί που παρευρίσκεστε
εδώ, να βλέπετε για 15.000 ευρώ να χάνουν άνθρωποι τα σπίτια
τους, όπως η Ιωάννα Κολοβού; Καταθέσαµε σχετική ερώτηση,
αλλά δυστυχώς µένει αναπάντητη από τους αρίστους.

Απόρροια όλων αυτών, βέβαια, είναι ο εµβληµατικός, όπως τον
είχατε ονοµάσει, Πτωχευτικός Κώδικας. Ιδού τα αποτελέσµατα!
Και δεν έχουµε δει ακόµα τίποτα. Ο πληθωρισµός είναι στο
12,1% που είναι ρεκόρ δεκαετιών. Σύµφωνα µε τη EUROSTAT, η
Ελλάδα κατέχει τις πρώτες θέσεις ατόµων που δεν έχουν την οι-
κονοµική δυνατότητα να εξασφαλίσουν ένα κανονικό γεύµα. Το
60% των συνταξιούχων λαµβάνει σύνταξη κάτω από 700 ευρώ
και χωρίς τη δέκατη τρίτη σύνταξη που εσείς κόψατε, κύριε Μη-
τσοτάκη. Δύο στους πέντε εργαζόµενους παίρνουν κάτω από
600 ευρώ. Είναι οι νέες καλοπληρωµένες θέσεις εργασίας που
µας έλεγε ο Πρωθυπουργός το 2019. Το 18% έχει χάσει ο ελλη-
νικός λαός από την αγοραστική του δύναµη, µε τον χαµηλότερο
κατώτατο µισθό στην Ευρώπη. Γίνονται προσλήψεις από το πα-
ράθυρο, εκτός ΑΣΕΠ, µε µισθούς 3.000 και 8.000 ευρώ στον
ΕΦΚΑ και στη ΔΕΗ. Και ακούστε τώρα να παίρνει 300.000 ευρώ
ο διευθύνων σύµβουλος της ΔΕΗ, όταν ο προηγούµενος έπαιρνε
µόλις 50.000 ευρώ, τη στιγµή που ο άλλος χάνει το σπίτι του για
15.000 ευρώ! 

Είναι πραγµατικά θλιβερό, κύριε Μητσοτάκη, η Κυβέρνησή
σας να παρακολουθεί σαν απλός θεατής τη χρεοκοπία της
χώρας. Και είναι πραγµατικά απορίας άξιο να ακούς από το
στόµα του κ. Μητσοτάκη αυτό που µας είπε προχθές, ότι δηλαδή
νόµος είναι το δίκιο του εργάτη, όταν πριν λίγους µήνες αυτό
που δεν κατάφερε καµµία δεξιά κυβέρνηση, δεν το τόλµησε καµ-
µία δεξιά κυβέρνηση, το τόλµησε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, να
βάλει δηλαδή χέρι στο 1264, στο οκτάωρο, στις συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας. Όταν όλη η Ευρώπη θεωρούσε την ακρίβεια
δοµικό πρόβληµα και έπαιρνε µέτρα από τον περασµένο Σεπτέµ-
βριο, ο λαλίστατος Γεωργιάδης µας έλεγε ότι το πρόβληµα είναι
προσωρινό. Ο κ. Οικονόµου µας είπε «Το τσάµπα τελείωσε» και
ότι θα πληρώναµε αυξήσεις στην ενέργεια 2 και 3 ευρώ. Και ήρθε
η ρήτρα Μητσοτάκη που κατακρεούργησε νοικοκυριά και επιχει-
ρήσεις. Και τώρα µε την απάτη ολκής προσπαθείτε να κουκου-
λώσετε µε τη δήθεν αναστολή της ρήτρας. 

Πώς το είπε το πρωί ο κ. Μητσοτάκης; «Εκτσογλανισµό»; Έτσι
δεν το είπε το πρωί; Αυτός είναι ο εκτσογλανισµός, κύριε Μητσο-
τάκη και έπρεπε οι λογογράφοι σας να µη χρησιµοποιούν τέτοιες
εκφράσεις, γιατί έχετε προηγούµενο και ξύνετε πληγές.

Ο κ. Βερναρδάκης ζήτησε «συγγνώµη». Η µισή οµιλία του
Πρωθυπουργού εκεί επικεντρώθηκε. Εσείς έχετε το θάρρος να
ζητήσετε έστω και µια συγγνώµη -αν και πλέον νοµίζω ότι δεν
έχει κανένα νόηµα- από τον ελληνικό λαό που κατακρεουργή-
σατε, φτωχοποιήσατε, χρεοκοπήσατε τη χώρα για άλλη µια φορά
µε τα ίδια λάθη που τη χρεοκοπήσατε το διάστηµα 2008 - 2014;

Δεν έχουν, λοιπόν, άδικο. Απεναντίας έχουν απόλυτο δίκιο
όσοι σας χαρακτηρίζουν πολιτικούς απατεώνες. Ζούµε µία βαρ-
βαρότητα που έχει το ονοµατεπώνυµο της πιο ανίκανης, ανάλ-
γητης και τελικά επικίνδυνης κυβέρνησης, της Κυβέρνησης του
κ. Μητσοτάκη. Σε λίγο θα ζητήσετε από τον Τσίπρα να έρθει εδώ
να ζητήσει συγγνώµη για τον Λιγνάδη!

Κυρία Υπουργέ, δεν ξέρω αν έχετε τη συνείδησή σας ήσυχη
που στερήσατε το όνειρο σε εκατοντάδες µαθητές των εσπερι-
νών λυκείων, τους αγωνιστές της ζωής. Σε σχετική ερώτησή µου

-είναι εδώ η κυρία Υφυπουργός- µας είχε πει ότι θα λυνόταν το
πρόβληµα. Προφανώς έµεινε άλυτο. 

Δεν ξέρω αν ντρέπεστε που αφήσατε φέτος χιλιάδες τελει-
όφοιτους λυκείων εκτός τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Δεν ξέρω αν είστε περήφανοι που εµπορευµατοποιείτε τις µε-
ταπτυχιακές σπουδές. 

Είστε περήφανοι που ολόκληρη η πανεπιστηµιακή κοινότητα
αύριο θα είναι στους δρόµους και είναι απέναντι στον αντιδηµο-
κρατικό σας νοµοσχέδιο; Μάλλον ντροπή έπρεπε να νιώθετε.

Κυρία Υπουργέ, αυτό που µας εντυπωσιάζει, πραγµατικά, είναι
η ευρηµατικότητα, που σας διακατέχει ως προς τους εµβληµα-
τικούς τίτλους που επιλέγετε κάθε φορά να δώσετε στα νοµο-
σχέδιά σας. Προσπαθήσατε αγωνιωδώς να µετατρέψετε µε
προσεκτικά επιλεγµένες λέξεις το µαύρο σε άσπρο, γιατί αδιαµ-
φισβήτητα µόνο µαύροι προµηνύονται οι ορίζοντες για τα ΑΕΙ µε
το νοµοσχέδιό σας.

Αγνοήσατε και συνεχίζετε να αγνοείτε τις έντονες αντιδράσεις
της πανεπιστηµιακής κοινότητας, αδιαφορώντας για τις διαφω-
νίες που έχουν εκφράσει οι πρυτάνεις, τα µέλη ΔΕΠ, το διοικη-
τικό συµβούλιο, προσωπικό και φοιτητές. Φέρνετε στη Βουλή ένα
νοµοσχέδιο έχοντας το θέσει σε διαβούλευση για λίγες ηµέρες,
καθαρά προσχηµατικά, αφού πρώτα αποκλείσατε από τη διαµόρ-
φωσή του όλους εκείνους, που ζουν την πραγµατικότητα του ελ-
ληνικού πανεπιστηµίου και θα έπρεπε να έχουν τον πρώτο λόγο
σε αυτή. Αυτό δείχνει ότι υποτιµάτε τους θεσµούς, κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης.

Η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη θέλει να επιβάλει ένα συγκεν-
τρωτικό, πλήρως αντιδηµοκρατικό µοντέλο διοίκησης στα πανε-
πιστήµια, λες και δεν ξέρετε ότι η διοίκηση είναι τα πανεπιστήµια.
Καταστρατηγεί το αυτοδιοίκητο των ΑΕΙ και παράλληλα εισάγει
ένα αυστηρό, ανορθόδοξο πλαίσιο για εργαζόµενους και φοιτη-
τές. 

Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση µέσω του νοµοσχεδίου υποσκά-
πτει τα θεµέλια της δηµόσιας παιδείας δηµιουργώντας πτυχία
πολλών ταχυτήτων και εµπορευµατοποιώντας τις µεταπτυχιακές
σπουδές. 

Δεν χρειάζεται ιδιαίτερη διορατικότητα για να δει κανείς το
προφανές: το επιστέγασµα της απόσυρσης του κράτους από τα
πανεπιστήµια και την παράδοση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
στα ιδιωτικά συµφέροντα.

Υποβαθµίζετε διαρκώς τα ελληνικά πανεπιστήµια, που παρά
τις αντίξοες συνθήκες διαπρέπουν σε παγκόσµιο επίπεδο, απο-
θεώνοντας την ίδια στιγµή τις ιδιωτικές δοµές. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία αντιλαµβάνεται το δηµόσιο
πανεπιστήµιο ως πεδίο-φορέα δηµοκρατίας, µόρφωσης, ποιότη-
τας, συµπερίληψης και ισότητας, σε πλήρη αντιδιαστολή µε το
πανεπιστήµιο της καταστολής, του αυταρχισµού και των αποκλει-
σµών, που ονειρεύεται η Νέα Δηµοκρατία. 

Οι προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ για την επόµενη µέρα του δηµόσιου
πανεπιστηµίου προβλέπουν επιπλέον καθιέρωση δυνατότητας
ελεύθερης εισαγωγής σε πανεπιστηµιακά τµήµατα, όπου η ζή-
τηση και οι προσφερόµενες θέσεις το επιτρέπουν, δωρεάν λει-
τουργία-φοίτηση των προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών,
διετή προγράµµατα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και σε όλα τα
ΑΕΙ ενίσχυση των προγραµµάτων ανοικτών ακαδηµαϊκών ηλε-
κτρονικών συγγραµµάτων, αύξηση του φοιτητικού επιδόµατος
και ένα πλήθος από σηµαντικές τοµές και παρεµβάσεις.

Φαίνεται ότι ο κ. Μητσοτάκης επέλεξε το καταστροφικό για τα
ΑΕΙ νοµοσχέδιο να αποτελέσει το κύκνειο άσµα λίγο πριν την
πτώση. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να είστε σίγουροι ότι οι αν-
τιδηµοκρατικές, αντισυνταγµατικές, αυταρχικές διατάξεις του
νοµοσχεδίου θα συντρίβουν µαζί µε την Κυβέρνησή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Γιόγιακας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι αλήθεια ότι ένα σηµαντικό µέρος της δηµόσιας συζήτησης
σχετικά µε τον νόµο-πλαίσιο για την ανώτατη εκπαίδευση περιο-
ρίστηκε στο νέο µοντέλο διοίκησης.
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Είναι ωστόσο κρίµα, γιατί µε αυτή τη συζήτηση είτε αθέλητα
είτε σκόπιµα χάνεται η µεγάλη εικόνα, οι πολλές θετικές και θαρ-
ραλέες αλλαγές που φέρνει το νέο πλαίσιο στα πανεπιστήµια. 

Είναι κρίµα, γιατί αντί της γόνιµης κριτικής ακούγονται οι ίδιες
µονότονες αναµενόµενες επαναλαµβανόµενες ταµπέλες για αν-
τιδηµοκρατικές παρεµβάσεις, για ιδιωτικοποίηση των πανεπιστη-
µίων, για παράδοσή τους στις διαθέσεις της αγοράς. 

Είναι επίσης κρίµα, γιατί για άλλη µια φορά η Αντιπολίτευση
δείχνει ότι έχει χάσει την επαφή µε την κοινωνία, αφ’ ενός γιατί
η κοινωνία αγωνιά για πολύ πιο σηµαντικά πράγµατα στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση από το µοντέλο διοίκησης των ΑΕΙ και αφ’
ετέρου γιατί η κοινωνία έχει αγκαλιάσει πολλές από τις προβλέ-
ψεις του νόµου-πλαισίου, οι οποίες µάλιστα αντιµετωπίζονται θε-
τικά από τους ψηφοφόρους όλων των κοµµάτων κι ας σπεύδουν
κάποιοι µέσα στην εύλογη αµηχανία τους να απαξιώσουν τις
έρευνες κοινής γνώµης ως κατευθυνόµενες.

Ενδεικτικά αναφέρω ότι οκτώ στους δέκα ψηφοφόρους του
ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΙΝΑΛ συµφωνούν µε την ενίσχυση της πρακτι-
κής άσκησης φοιτητών, ώστε να αποκτήσουν εργασιακή εµπει-
ρία. Τρεις στους τέσσερις ψηφοφόρους του ΣΥΡΙΖΑ, οκτώ στους
δέκα του ΚΙΝΑΛ και έξι στους δέκα του ΚΚΕ βλέπουν θετικά το
νέο σύστηµα επιλογής καθηγητών ΑΕΙ µε αξιοκρατία και διαφά-
νεια. Ακόµα και για το επίµαχο θέµα της φοιτητικής εκπροσώπη-
σης έξι στους δέκα πολίτες προκρίνουν το ενιαίο ψηφοδέλτιο
στις φοιτητικές εκλογές. 

Με λίγα λόγια η κοινωνία δεν φαίνεται να συµµερίζεται την ισο-
πεδωτική κριτική της Αντιπολίτευσης για τον νέο νόµο-πλαίσιο.
Οι φοιτητές, οι οικογένειές τους, αλλά και όσα παιδιά φιλοδο-
ξούν να σπουδάσουν στο µέλλον, µαζί µε τους δικούς τους αν-
θρώπους, έχουν να περιµένουν πολλά οφέλη από τις αλλαγές
που φέρνει το νοµοσχέδιο. 

Έχουν να περιµένουν οφέλη από την αναβάθµιση των προ-
γραµµάτων σπουδών, που γίνεται µε τα διεπιστηµονικά προπτυ-
χιακά και τα διπλά προγράµµατα σπουδών που µπορούν να
οδηγήσουν σε δύο πτυχία, µε τη δυνατότητα κάθε φοιτητής και
κάθε φοιτήτρια να παρακολουθήσει µαθήµατα άλλων προγραµ-
µάτων σπουδών, µε την επιλογή παρακολούθησης προπτυχιακών
προγραµµάτων άλλης κατεύθυνσης στο ίδιο ΑΕΙ, ώστε να απο-
κτήσουν βασικές γνώσεις σε άλλα επιστηµονικά πεδία.

Έχουν να περιµένουν οφέλη από τις νέες ευκαιρίες κινητικό-
τητας µεταξύ των προπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών, όπου
ο φοιτητής θα µπορεί να γραφτεί στα προγράµµατα σπουδών
άλλου ΑΕΙ, το λεγόµενο ελληνικό «ERASMUS». 

Έχουν να περιµένουν πολλά από τα επαγγελµατικά µεταπτυ-
χιακά µε αντικείµενο καθαρά προσανατολισµένο σε ανάγκες των
επιχειρήσεων και σε συγκεκριµένες επαγγελµατικές δεξιότητες.

Έχουν να περιµένουν πολλά από τα βιοµηχανικά διδακτορικά,
τη βιοµηχανική έρευνα, µε σκοπό την παραγωγή καινοτόµων
προϊόντων και υπηρεσιών σε συνεργασία µε επιχειρήσεις, δίνον-
τας στους υποψήφιους διδάκτορες επιλογές απασχόλησης και
στηρίζοντας την αναγκαία στροφή της οικονοµίας προς την εξω-
στρέφεια, τη διεθνή ανταγωνιστικότητα. 

Έχουν να περιµένουν οφέλη από τον νέο θεσµό του φοιτητικού
συµβουλίου και από το ενιαίο ψηφοδέλτιο για την εκλογή φοιτη-
τών στα όργανα διοίκησης των ΑΕΙ, που υπόσχεται να αντιµετωπί-

σει το κενό εκπροσώπησης των φοιτητών στο πανεπιστήµιο. 
Έχουν επίσης να περιµένουν οφέλη από το νέο πλαίσιο για την

πρακτική άσκηση η οποία θα µετρά κανονικά ως µάθηµα για να
πάρει κανείς πτυχίο, µε υποχρεωτική ασφαλιστική κάλυψη για
τους ασκούµενους φοιτητές για ατυχήµατα στην εργασία και κα-
θορισµό ελάχιστης αποζηµίωσης, ευελιξία, διεπιστηµονικότητα,
εξειδίκευση, καλύτερη διασύνδεση των ακαδηµαϊκών µονάδων
µεταξύ τους, αλλά και µε την αγορά εργασίας, συνέργειες και
συναινέσεις. 

Αυτές τις προσδοκίες των σηµερινών, των αυριανών φοιτητών
και των οικογενειών τους για το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο
της επόµενης µέρας εκφράζει το νέο πλαίσιο. Προσδοκίες για
περισσότερες επιλογές, περισσότερες δυνατότητες, περισσότε-
ρες ευκαιρίες, που θα αλλάξουν την καθηµερινότητά τους, τις
προοπτικές της ζωής τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα στην όλη δηµόσια συζή-
τηση για το νοµοσχέδιο ίσως δεν δόθηκε η ανάλογη προσοχή σε
άλλες πολύ θετικές ρυθµίσεις. Δύο από αυτές είναι η νέα διαδι-
κασία αναγνώρισης πτυχίων από πανεπιστήµια του εξωτερικού,
του ΔΟΑΤΑΠ, και η ενίσχυση του ολοήµερου σχολείου. Με την
πρώτη γίνεται πιο γρήγορη και πιο φιλική η διαδικασία αναγνώ-
ρισης των πτυχίων από ξένα πανεπιστήµια, είτε για τη συνέχιση
των σπουδών είτε για την πρόσβαση στην αγορά εργασίας. Με
τη δεύτερη επεκτείνεται η λειτουργία του ολοήµερου σχολείου
σε νηπιαγωγεία και δηµοτικά σχολεία της χώρας, για όσες οικο-
γένειες το επιθυµούν, από τις 16.00’έως τις 17.30’.

Παράλληλα, γίνονται πιο ελκυστικά, πιο δηµιουργικά τα παι-
δαγωγικά προγράµµατα για τους µαθητές του ολοήµερου. Δί-
νουµε µεγαλύτερη αξία σε έναν επιτυχηµένο θεσµό, προς
όφελος και των παιδιών και των εργαζόµενων γονιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σε αυτόν τον νόµο-πλαίσιο
που συζητάµε τελικός κριτής θα είναι η κοινωνία, θα είναι η ίδια
η πραγµατικότητα. Ως Κυβέρνηση έχουµε δηλώσει και στο πα-
ρελθόν ότι προτιµούµε να τολµούµε, να δοκιµάζουµε, από το να
είµαστε φοβικοί ή αδρανείς και έχουµε την πεποίθηση ότι γύρω
µας συσπειρώνονται οι πολλοί, όλοι εκείνοι που συµφωνούν ότι
είναι καιρός η ανώτατη εκπαίδευση στη χώρα µας να δοκιµάσει
να αξιοποιήσει πιο αποτελεσµατικά το δυναµικό και τη δυναµική
της και να αφήσει επιτέλους πίσω της βαρίδια που την κρατούν
χαµηλότερα από εκεί που µπορεί να πετάξει.

Καλό ξηµέρωµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συ-
νεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 1.11’λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα Πέµπτη 14 Ιουλίου 2022 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συ-
ζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων: «Νέοι Ορίζοντες στα Ανώτατα
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα: Ενίσχυση της ποιότητας, της λειτουργι-
κότητας και της σύνδεσης των ΑΕΙ µε την κοινωνία και λοιπές
διατάξεις».
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